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(1100/CP/SRG) 

(Q. 141) 

SHRI VIJAYAKUMAR ALIAS VIJAY VASANTH (KANYAKUMARI): Sir, my question 

to the hon. Minister is this. How does the Ministry coordinate with State 

Governments to ensure the supply of water through this scheme? There are only 

portions of villages and houses that are connected with taps but they are still not 

receiving water. What measures are being implemented to ensure that all 

households, particularly in underserved areas, receive a consistent and a reliable 

water connection by 2024?  

Additionally, what strategies are in place to manage water crises caused by 

natural disasters? 

श्री सी. आर. पाट िल: अध्यक्ष जी, माननीय सदस्य ने अपने प्रश्न के अंदर बहुत कुछ पूछ लिया है और 

इसका लिलित जवाब उनको दे लदया है। ये अभी भी जो जि आपूलति की बात कर रहे हैं, तो मैं कहना 

चाह ंगा लक जि आपूलति का काम राज्य सरकार का है। मंत्रािय के द्वारा उनकी आलथिक मदद की जाती है 

और टेल्नकि सहायता दी जाती है। बाढ़ प्रबंधन के लिए जो एसओपी बनाकर रिा है, वह सभी राज्यों 

के साथ शेयर लकया हुआ है। राज्यों से भी कहा ह ै लक बाढ़ के समय में आपके एसओपी और हमार े

एसओपी के साथ लमिाकर और ज्यादा इफेल्टव काम हो और बाढ़ में नकुसान न हो, इसके लिए काम 

लकया जाए। यह उसमें बताया गया है।  

SHRI VIJAYAKUMAR ALIAS VIJAY VASANTH (KANYAKUMARI): Sir, there is a 

lack of user-friendliness in the Jal Shakti website. There are difficulties in accessing 

the block level reports. There are concerns about the reliability and accuracy of the 

reports which are misleading. Is there any measure taken to address the above 

issues?   

श्री सी. आर. पाट िल: अध्यक्ष जी, लजतनी इन्फॉमेशन हम यहां पर देते हैं, वह सभी राज्यों में आमंलत्रत 

की जाती है। राज्यों की ओर स ेआने वािी सभी इन्फॉमेशन्स के आधार पर मंत्रािय अपनी ररपोटि पेश 

करता है और अपनी बात रिता है। 

SHRIMATI DAGGUBATI PURANDESWARI (RAJAHMUNDRY): Sir, India is home 

to 7.6 per cent of the world’s population, but its fresh water resources are just

around four per cent. In Water Quality Index, India ranks 120 out of 122 countries. 

The hon. Minister himself in his reply had mentioned about depleting water 

resources in our country. Urbanization is increasing at a very rapid pace. My 

question to the hon. Minister, through you, is this. Has there been any study as to 

how  many  litres of  water  per person  is required  given  the  fact  that  there  are 
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depleting water resources and the water available in India is contaminated right 

now? What is the focussed action towards improving water supply to 

households? 

श्री सी. आर. पाट िल:  माननीय अध्यक्ष जी, जो प्रश्न लकया गया है, उसके अंदर बहुत सी लिटेि 

उन्होंन ेमांगी है। मैं उनको करे् ट करना चाह ंगा लक पूर ेदलुनया की जो पॉपिुेशन है, उसकी 18 पसेंट 

पॉपिुेशन हमार ेदेश में है। पूरी दलुनया में लजतना पश ुधन है, उसमें से 18 पसेंट पश ुधन हमार ेयहां है। 

उन्होंन ेपूर ेलवश्व के पानी की जो लफगर .04 पसेंट बताई, वह ठीक है। मगर, हर गांव में लकतना पानी है, 

ग्राउिं वाटर ्या है, सरफेस वाटर की ्या लस्थलत है, वह पूरा अभ्यास मंत्रािय के द्वारा लकया गया 

है। करीब 8 हजार गांवों में और सभी राज्यों के अंदर पानी की लकतनी उपिब्धता है, उसका भी 

अभ्यास करते हुए सभी राज्यों के साथ उसको शेयर लकया गया है। लजस तरह से राज्य अभी काम 

कर रहे हैं, आदरणीय प्रधान मंत्री जी की जो हर घर नि से जि देने की योजना है, उसमें भी आन े

वाि े लदनों में इस अभ्यास से बहुत फायदा होगा। इससे सभी को पानी लमिेगा। जो भी कोई कंप्िेंट 

होगी, वह इस अभ्यास के कारण दूर हो जाएगी।  

(1105/KDS/RCP) 

माननीय अध्यक्ष : जि-जीवन लमशन िान ेका मकसद यह है लक िोगों को प्रदूलित पानी न लमिे। श्री 

हैबी ईिन जी। 

SHRI HIBI EDEN (ERNAKULAM): Sir, Har Ghar Jal is a very good initiative of the 

Government of India.  Thousands of household connections have been provided 

to many different panchayats across the country.  But the biggest challenge in 

this programme is that the sources of water are very less.  The existing sources 

have been depleted.  When you give new connections, there are no sufficient 

sources.  So, when you give water connection, आप नि पहंुचाते हैं, नि से पानी नहीं 

हवा आती है। The problem is this.  This is a very serious issue.  If the Government 

decides to improve the sources, this project can be implemented in a much 

different and creative manner.   

 Is the Government trying to take any initiative to improve the sources and 

to lay new pipelines to the existing projects? 

श्री सी. आर. पाट िल : अध्यक्ष महोदय, पॉल्यूटेि वाटर की बात आपने बीच में कही, उस बार ेमें मैं 

आपको बताना चाह ंगा लक हर गांव में जो पानी लदया जाता है, उसका कैलमकि टेस्ट हो और टेस्ट के 

आधार पर… 

माननीय अध्यक्ष : मैंने पॉल्यूटेि वाटर की बात नहीं कही। मैंने यह कहा जि जीवन लमशन, हर घर 

योजना का िाभ यह है लक जो पहिे पॉल्यूटेि पानी लमिता था, उसकी जगह हर घर नि से पानी 

लमि रहा है। इस योजना का यह िाभ है।  
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श्री सी. आर. पाट िल : शदु्ध पानी लमि रहा है। आदरणीय प्रधान मंत्री नरेंद्र मोदी जी ने, जो 70 सािों में 

पानी नहीं लमि रहा था…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी।  

श्री सी. आर. पाट िल : आदरणीय प्रधान मंत्री श्री मोदी जी ने, जो इतने सािों स ेिोगों को शदु्ध जि घर 

में नहीं लमि रहा था। मलहिाओ ंको करीब रोज के साढ़े पांच करोड़ घंटे उनका पानी िाने में िगते थे। 

उनको कई लकिोमीटर तक जाना पड़ता था और वहां भी उनको अशदु्ध पानी लमिता था। आज हर घर 

नि के कारण सबको शदु्ध पानी लमिना शरुू हुआ है। इस योजना हेत ुहर राज्य को हम लवत्तीय सहायता 

देते हैं। उसका जो िीपीआर है, वह राज्य सरकार बनाती है। उसकी टेंिररगं भी राज्य सरकार करती है। 

उसकी टेल्नकि सहायता व आलथिक सहायता में हमारा जो लहस्सा होता ह,ै उसे मंत्रािय द्वारा लदया 

जाता है। उस पर मॉनीटररगं भी की जाती है। माननीय सदस्य ने कहा था लक कई जगहों पर जि नहीं 

लमिता है, हवा ही आती है। ऐसे कई लकस्से जो होते हैं, उनके लिए हम राज्य सरकार को इन्फॉमि करते 

हैं और हमने भी टास्क फोसि बनाई है। अगर ऐसे कोई प्रश्न आते हैं, तो उनका सॉल्यूशन भी हम िाते हैं। 

यह योजना जो सफि हो रही ह,ै उससे करीब 15 करोड़ कने्शन्स इस देश के अंदर इस योजना के 

तहत लदए गए हैं। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : श्री मरुारीिाि मीना जी।  

श्री मुरारी लाल मीना (दौसा) : अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम स ेमंत्री जी स ेयह जानना चाहता ह ं 

लक पीने के पानी के मामि ेमें सबसे लवकट लस्थलत राजस्थान की ह ैऔर जेजेएम के तहत 45 परसेंट 

राज्य सरकार का होता ह ैऔर 10 परसेंट पलब्िक कााँट्रीब्यूशन से होता है। मेरा आपके माध्यम स े

लनवेदन है लक राजस्थान के गांव दूर-दूर बसे हुए हैं और ग्राउंि वाटर भी नहीं है। एक बात तो यह है लक 

पलब्िक 10 परसेंट कााँट्रीब्यूशन दे नहीं रही है, दूसरा जेजेएम के तहत लजतनी भी स्कीमें थीं, उनमें 

लबजिी के लबिों के कारण करीब 80 परसेंट कने्शन काट लदए गए, ्योंलक लबजिी का लबि जमा नहीं 

हुआ। पहिी बात तो यह ह ै लक सप्िाई नहीं हुई, ्योंलक िोगों ने कॉन्ट्रीब्यूशन नहीं लदया और यलद 

कााँट्रीब्यूशन दे भी लदया, तो लबजिी के लबिों में कोई ऐसा फैसिा लकया जाए, तालक सरकार उन लबजिी 

के लबिों को जमा कराए और पानी की सप्िाई सचुारु रूप से हो सके। यह पूर ेप्रदेश की एक बड़ी 

समस्या है।  

(1110/KDS/PS) 

श्री सी. आर. पाट िल : अध्यक्ष महोदय, माननीय सदस्य का जो प्रश्न ह,ै वह उलचत है। राजस्थान की 

लस्थलत पहि ेस ेही पानी के लिए कमजोर रही ह।ै जि जीवन लमशन के तहत जो काम होना चालहए था, 

वह वहा ंनहीं हुआ। अभी वहां के मखु्य मंत्री ने करीब तीन बार मंत्रािय से मिुाकात करते हुए इस योजना 

को तरुतं िागू करने हेत ुजि स्रोत ढंूढकर, चाह ेग्राउिं वाटर हो या सफेस वाटर हो, वहा ंसे और कैनाि 

से भी पानी लमिे, उसके लिए मंत्रािय उनको तकनीकी व आलथिक सहायता कर रहा है। लबजिी के लबि 

न भरने के कारण कने्शन कट जाता है और पानी नहीं लमिता, उसके लिए मंत्रािय ने सबको सोिर 

िगाने के लिए भी कहा है, लजसके कारण वह कमी नहीं रहेगी और गावं के िोगों स ेजो पैसा िनेा है, वह 

तो स्कीम में ही है। उनसे पसैा िेना राज्य सरकार का काम है।  

(इलत) 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न 142, श्रीमती हरलसमरत कौर बादि।   
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…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न 142, श्रीमती हरलसमरत कौर बादि। 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न 142, श्रीमती हरलसमरत कौर बादि। 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : श्रीमती कौर जी का मैंने तीन बार नाम बोिा, िेलकन वह बातें कर रही थीं। आपका 

प्रश्न मैंने काट लदया है।  

प्रश्न 143, चौधरी जी।  

…(व्यवधान) 

SHRIMATI HARSIMRAT KAUR BADAL (BATHINDA): Sir, this is not fair.…

(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : नो, अब आगे बोि लदया, तो बोि लदया।  

प्रश्न 143  

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप सब पहिे बैलठए।  

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नो, आप वकाित मत कररए। माननीय सदस्य, आप बैलठए। ्या आपको प्रश्न 

नहीं पूछना है? आप पहिे बैलठए। माननीय सदस्य, मैंने एक बार, दो बार नहीं, तीन बार आपका 

नाम िेकर बोिा, िेलकन आप बातों में इतनी व्यस्त थीं लक… 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : ्या आपको प्रश्न नहीं पूछना है? मैं सभी सदस्यों को ऐिान कर रहा ह ं। पहिे 

आप बैलठए। ्या आपको बिुाया? बैलठए।  

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : प्िीज बैलठए, एक लमनट आप भी बैलठए। माननीय सदस्य, प्रश्नकाि के अंदर 

लजनका मूि प्रश्न होता है, उसको एक सप्िीमेंट्री लमिती है। वह पहिे मूि प्रश्न पूछता है, उसके 

बाद उसे एक सप्िीमेंट्री लमिती है। दूसरा, उसके बाद भी उस राज्य का प्रश्न हो या उससे संबंलधत 

कोई प्रश्न हो, तो आप लििकर सबुह साढ़े 10 बजे ऑलफस में दे लदया करें। हम कोलशश करेंगे लक 

आप सबको भी….. 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : एक लमनट, दे लदया तो पाबंदी नहीं, िेलकन जो दे देंग,े उसको बिुा ही िेंगे। यह 

बात भी समझ िीलजए। आप नए सदस्य हैं। मैं सबको समझाना चाहता ह ं। ठीक है न, प्रश्नकाि के 

अंदर लजस माननीय सदस्य का प्रश्न है, उसको हमेशा अटेंशन में रहना चालहए। आपस में बात नहीं 

करनी चालहए।  

प्रश्न 142, श्रीमती हरलसमरत कौर बादि।  

…(व्यवधान) 
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(प्रश्न 142) 

श्रीमती हरसिमरत कौर बादल (भसिण्डा) : शलुिया सर, माननीय मंत्री जी के उत्तर में 

लििा है लक गवनिमेंट ऑफ पंजाब न ेइनको बोिा है लक पंजाब में no last-minute 

repair of embankments का कुछ नहीं हो रहा है और हर साि पंजाब में फ्िलिंग 

नहीं होती है। लपछिे साि और विि 2023 में हैवी रनेफॉि हुआ था और फ्िलिंग विि 

2019 में हुई थी। मैं तो इतनी हैरान ह ं लक ्या पंजाब सरकार को मािूम है लक पंजाब में 

्या हो रहा ह।ै लपछिे साि पंजाब में फ्िलिंग दो बार हुई और 23 में से 21 लजिे फ्िि 

में बरबाद हो गए। फसि तबाह हो गई। 10 हजार से ज्यादा घर तबाह हो गए। 60 हजार 

से ज्यादा पश ुमर गए।  

माननीय अध्यक्ष : आपका प्रश्न ्या ह?ै  

श्रीमती हरसिमरत कौर बादल (भसिण्डा) : सर, मेरा प्रश्न यह है लक राज्य सरकार को 

नहीं पता, तो ्या कें द्र सरकार को भी नहीं पता था लक पंजाब में इतनी जबरदस्त 

फ्िलिंग हुई ह,ै लजसके कारण इतनी तबाही पंजाब में मची ह।ै इन्होंने लहमाचि, 

उत्तरािंि आलद जगहों पर बहुत अच्छा मआुवजा लदया, िेलकन ्या इन्हें मािूम नहीं लक 

23 में से 21 लजिों में जो सीलवयर फ्िलिंग हुई है, सीलवयर िैमेज, सीलवयर 

इन्रास्ट्र्चर िैमेज हुआ ह?ै उनको कोई ररिीफ, ररहलैबलिटेशन इस बजट में ्यों नहीं 

लदया गया?  

(1115/CS/SMN) 

माननीय अध्यक्ष : महोदया, आप वररष्ठ सदस्य हैं, मंत्री भी रही हैं। आपने प्रश्न ही पंजाब 

सरकार से संबलंधत पूछा ह।ै स्टेट सब्जे्ट तो मंत्री जी को अिाऊ ही नहीं करना चालहए। 

मैं माननीय मंत्रीगण से भी आग्रह करता ह ाँ लक स्टेट सब्जे्ट को यहााँ पर अिाऊ नहीं 

करते हैं। अब आप जवाब दीलजए।  

श्री सी. आर. पाट िल : महोदय, माननीय सदस्या के प्रश्न को हमने पंजाब सरकार को 

भेजा था। उनके जवाब के आधार पर हमने उनको लिलित जवाब दे लदया है।  

श्रीमती हरसिमरत कौर बादल (भसिण्डा) : माननीय अध्यक्ष जी, कमाि है, सभी टीवी 

चैनल्स में सब जगह चि रहा ह ैलक पंजाब में लकतना फ्िि हो गया और इधर सरकार 

को इसका पता ही नहीं है। 
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डे्रनेज की सफाई के नाम पर बहुत बड़ी करप्शन होती है, ्योंलक सफाई लसफि  

पेपसि में होती ह,ै डे्रन्स में होती नहीं है। ्या सैटेिाइट टे्नोिॉजी या लकसी और तरीके 

से सफाई का कोई लफलजकि वैरीलफकेशन या पंचायतों के साथ कमेटी बनाकर कुछ 

लकया जाएगा?  

 दूसरा, इसी के साथ मेरा एिीशन यह ह ै लक हर साि घग्गर ररवर मेरी 

कांस्टीच्यएुसंी में बहुत जबरदस्त मार मारती है। हर साि वहां पानी ओवर फ्िो होकर 

फ्िि आ जाती ह।ै घग्गर नदी का चांदपरुा में तटबंध टूटता है, जो हररयाणा की जमीन 

पर ह।ै इसके बदिे उतनी ही जमीन पंजाब सरकार न ेिे िी थी। जब ओवर फ्िो होने का 

टाइम आता है तो हररयाणा सरकार वहां धारा 164 िगा देती ह।ै वहा ं4 िोग से ज्यादा 

इकटे्ठ नहीं हो सकते हैं। पंजाब के िोग जाकर तटबंध को स्ट्रांग नहीं कर सकते हैं। पंजाब 

की जमीन नीचे है और हररयाणा की जमीन ऊपर है, लजसकी वजह से तटबंध टूट जाता 

ह ैऔर पंजाब में फ्िि आ जाती ह।ै हर साि ऐसी चीजें वहां होती हैं। कें द्र सरकार जो 

पैसे देती है, उसकी ्या कोई मॉनीटररगं होती है? डे्रनेज के पैसों की इनबैंकमेंट्स की 

स्ट्रेंग्थलनंग के लिए ्या कोई जवाबदेही होती है? हर साि करप्शन होता है, फ्िि आ 

जाती है, बहुत पैसा िचि हो जाता ह।ै अफसर पैसे बना िेते हैं और िोग तबाह हो जाते 

हैं।  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्या, प्रश्नकाि में भािण नहीं लदया जाता ह।ै  

श्री सी. आर. पाट िल : महोदय, माननीय सदस्या का जो प्रश्न था, नािा आलद साफ 

करना, तो वह राज्य सरकार से संबंलधत लविय है। उसके लिए राज्य सरकार की 

जवाबदेही होती ह।ै उसके ऊपर हमारी कोई मानीटररगं नहीं होती है। घग्गर नदी के 

तटबंध की जो बात माननीय सदस्या न ेकी है, घग्गर स्थायी सलमलत न ेइस नदी पर काम 

करन ेकी लसफाररश की है। मामिा न्यायािय के लवचाराधीन ह।ै मॉिलिंग अध्ययन पर 

राज्यों के अिग-अिग लवचार भी होते हैं। सीिब्ल्यूसी द्वारा लकए गए मॉिलिंग अध्ययन 

के अनसुार िीपीआर तैयार करन ेकी भी आवश्यकता है, जो राज्य सरकार का काम है।  

(इलत) 
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Q.143 

SHRI PHANI BHUSAN CHOUDHURY (BARPETA): Hon. Speaker, Sir, 

I am concerned about only one road, that is from Numaligarh to 

Dibrugarh Road.  

 Sir, Numaligarh – Dibrugarh road consists of Numaligarh-Jorhat 

section, Jorhat-Jhanji section, Jhanji – Demow section, Demow-Moran 

section and Moran-Dibrugarh section.  

 Sir, actually, it was awarded to contractors in 2015-16 and 2016-

17 but yet, these works of these four stretches, that is Jorhat-Jhanji, 

Jhanji-Demow, Demow-Moran and Moran-Dibrugarh are not 

completed. Actually, if we go into the details, then, we will find that the 

main reason behind it is NHDCL. So, when will this work get 

completed? If the NHDCL field officers are responsible for this delay, 

will the Minister take action against them?   

श्री अजय  म् ा : महोदय, माननीय सदस्य जी के द्वारा अपने लनवािचन क्षेत्र बरपेटा के 

बार ेमें प्रश्न पूछा गया है। आपके क्षेत्र में 5 पररयोजनाएाँ 1404 करोड़ रुपये की पूरी हो गई 

हैं, जो 98 लकिोमीटर की हैं। 7 पररयोजनाओ ंपर काम चि रहा है, जो 71 लकिोमीटर 

की हैं। एक स्पेलसलफक ्वेश्चन आपके द्वारा पूछा गया है, जो लक लिबू्रगढ़, जोराहट से 

संबंलधत ह।ै  

(1120/NK/SM) 

जो 194 लकिोमीटर का है, छह हजार एक सौ करोड़ रुपये की यह योजना है। आप 

िगभग 112 लकिोमीटर की योजना का लजि कर रहे हैं। आपके द्वारा बताया गया है लक 

कांटे्र्टर के द्वारा उस योजना के काम में कमी है। इस पररयोजना के िेट होने के बार ेमें 

भी बताया ह।ै रोि चयन प्रलिया भूलम अलधग्रहण होती है, वैधालनक मंजूरी में भी थोड़ा 

समय िगता है, उपयोगी सलुवधाओ ंको जोड़ने में भी समस्या आती है, ठेकेदार द्वारा 

सारी व्यवस्थाओ ंको जटुाना पड़ता ह।ै माननीय सदस्य को यलद िगता है लक इसमें कुछ 

सधुार करने की आवश्यता है ्योंलक मंत्रािय के द्वारा उसमें िगातार लनगरानी की जा 

रही ह,ै कायि को पूरा करने के लिए जो समय लदया गया है, उसे समय पर पूणि करेंगे।  
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SHRI PHANI BHUSAN CHOUDHURY (BARPETA): Is there any 

proposal of converting NH15 into four lane from Baihata Chariali to 

Mission Chariali, Tezpur?   

श्री अजय िम्िा  :  माननीय सदस्य को उनके क्षेत्र में चिने वािी योजनाओ ंके बार ेमें 

जानकारी दी गई है। चंूलक उन्होंने एक लवशेि रुट के पररवतिन करने का लजि लकया ह।ै 

मंत्रािय के पास इस प्रकार का कोई प्रस्ताव नहीं है, अगर वह प्रस्ताव देंगे तो उस पर 

लवचार करेंगे, मंत्रािय उस पर लवचार करगेी। इनके प्रश्न के आधार पर िीपीआर मंत्रािय 

के द्वारा कारिवाई गलतमान है।  

श्री भजन लाल जािव (करौली-धौलपुर) : अध्यक्ष महोदय, मैं मंत्री महोदय से पूछना 

चाह ंगा लक राष्ट्ट्रीय राजमागि घोलित करने के आपके मापदिं ्या हैं? मेर ेसंसदीय क्षेत्र के 

अंदर तीन तीथि स्थि हैं, मुंबई ए्सप्रेसवे से लपनानस से िेकर महुआ, महुआ से 

करौिी, करौिी से कैिादेवी, ्या आप इसे राष्ट्ट्रीय राजमागि घोलित करन ेका लवचार 

रिते हैं?  

माननीय अध्यक्ष: आप पीिब्ल्यूिी मंत्री रहे हैं, आप जानते हैं लक कैसे घोलित होता है।  

श्री भजन लाल जािव (करौली-धौलपुर) : सर, इसीलिए मैंन ेमापदिं पूछा है।  

श्री अजय िम्िा  : माननीय सदस्य जी न ेमहाराष्ट्ट्र से संबंलधत प्रश्न पूछा है।  

माननीय अध्यक्ष: महाराष्ट्ट्र से संबंलधत प्रश्न नहीं पूछा है। उन्होंने पूछा है लक राष्ट्ट्रीय 

राजमागि घोलित करने की ्या नीलत होती है?  

श्री अजय  म् ा: मैं उनको राजस्थान के बार ेमें भी जानकारी देता ह ं।  

माननीय अध्यक्ष: उन्होंने राजस्थान के बार ेमें नहीं पूछा है।  

श्री अजय  म् ा: अपने िोक सभा क्षेत्र के बार ेमें पूछा है।  

माननीय अध्यक्ष: उन्होंने प्रश्न यह पूछा है लक राष्ट्ट्रीय राजमागि घोलित करने की ्या 

नीलत होती ह?ै  

श्री अजय  म् ा: माननीय अध्यक्ष जी, लजस प्रकार से विि 2014 में एनएच की िंबाई 

पहिे िगभग 91, 281 लकिोमीटर थी िेलकन माननीय प्रधानमंत्री जी के कायिभार ग्रहण 

करन ेके बाद 1,46,126 लकिोमीटर एनएच बना ह।ै  

(इलत) 
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(प्रश्न 144) 

श्री बैजयंत पांडा (केन्द्रपाडा) : अध्यक्ष महोदय, माननीय मंत्री जी ने मूि प्रश्न का जवाब 

रिा है। उसमें जो आंकड़े आए हैं, एक बहुत ही बड़ा आंकड़ा है लक उजािा योजना के माध्यम 

से विि 2015 से एिईिी बल्ब लवतरण हुए हैं, इसके जररए देश को हर साि 19 हजार करोड़ 

रुपये से ज्यादा की बचत होती है। यह बहुत प्रशंसाजनक है। आंकड़े में यह भी लदिायी देता है 

लक कई प्रदेशों ने इस योजना का भरपूर िाभ उठाया है। ज्यादा एिईिी बल्ब लवतरण कर पाए 

हैं। उदाहरण के लिए ओलिशा, गुजरात, उत्तर प्रदेश, कई छोटे प्रदेश जैसे उत्तरािंि, लहमाचि 

प्रदेश में भी काफी बड़ी संख्या में एिईिी बल्ब्स का लवतरण लकया गया है। 

(1125/SK/RP) 

        आंकड़ों से पता चिता है लक कुछ ऐसे बड़े प्रदेश हैं लजनमें एिईिी बल्बों का लवतरण 

साइज के मतुालबक उस संख्या में नहीं हो पाया। कई बड़े प्रदेशों ने उत्तरािंि और लहमाचि 

प्रदेश के मकुाबिे कम लवतरण लकया है। हमें सनुने को लमिता है लक प्रदेशों में िोकि लद्कतें 

होती हैं, मलुश्किें होती हैं। 

 मेरा माननीय मंत्री से प्रश्न है लक बड़े प्रदेशों में ऐसी ्या लद्कतें हैं लक इनका ज्यादा 

लवतरण नहीं हो पा रहा है? ्या अन्य प्रदेशों से मकुाबिा करने के लिए कोई प्िान तैयार 

लकया जा रहा है? 

श्री मनोहर लाल: माननीय अध्यक्ष, एनजी सेलवंग स्कीम घोलित की गई थी तालक आम 

आदमी का लबजिी का लबि कम आए और उसे प्रकाश की अच्छी व्यवस्था लमिे। यह 

वािेंटरी स्कीम लवलभन्न मोि्स के थू्र प्रचाररत की गई है। इसमें राज्य लकतना इंटरस्ट िेते हैं, 

यह चीज उस पर लनभिर करती है। बल्ब की उपिब्धता प्रारभं की गई थी, यह नई स्कीम थी 

इसलिए इसमें कुछ कन्सेशन्स भी अिाऊ लकए गए थे। जब माकेट में प्रचिन हुआ तो बहुत 

बल्ब आ गए। लकसी प्रदेश में कम या ज्यादा ्यों होते हैं? इसके लिए प्रदेश के लिसकॉम 

लिपाटिमेंट को लबजिी की बचत करने के लिए अपने लिस्ट्रीब्यूशन लसस्टम को आगे िाना 

चालहए। जो सरकारें आगे आती हैं, वहां बल्बों की सेि और लिस्ट्रीब्यूशन अच्छा होता है और 

लजन प्रदेशों की सरकारें आगे नहीं आती हैं, वहां यह लस्थलत सामान्य लमिती है। 

श्री बैजयंत पांडा (केन्द्रपाडा) : माननीय अध्यक्ष जी, लपछिे दशक में भारत का एनजी 

सेलवंग्स और सस्टेनेलबलिटी में टै्रक ररकॉिि बहुत अच्छा रहा है और दलुनया भर में इसकी 

प्रशंसा होती है। उजािा योजना इसका एक उदाहरण है, लजसके बार ेमें हम चचाि कर रहे हैं। 

 महोदय, एनजी सेलवंग्स की टे्नोिॉजी हर साि आगे बढ़ती जाती है और लवलभन्न 

प्रकार के इिैल्ट्रकि इल्वपमेंट्स और बल्ब्स की स्टार रलेटंग होती है, जैसे एनजी स्टार 

रलेटंग 1, 2, 3, 4 और 5। सबसे अलधक रलेटंग लजसकी होती है उनसे सबसे ज्यादा बचत होती 

है। 
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 मेरा आपके माध्यम से माननीय मंत्री से प्रश्न है लक आने वािे लदनों में ्या कोई प्िान 

है लक इस तरह की योजनाओ ंको आगे बढ़ा सकें  तालक हायर स्टार रलेटि प्रोि्ट्स, एिईिी 

बल्ब्स और इिैल्ट्रकि इल्वपमेंट्स का इस्तेमाि हो सके? 

श्री मनोहर लाल: माननीय अध्यक्ष जी, प्रारभं में ईएसएि कंपनी, जो कें द्र सरकार की 

पीएसयू है, ने जब इस प्रोजे्ट को शरुू कराया था तब 1 स्टार बल्ब माकेट में आए थे। इसके 

बाद 3 स्टार बल्ब भी आए। अब इसमें 1 और 3 स्टार की एलफलशएसंी को देिते हुए प्राइवेट 

माकेट आ गई है। इसे इम्प्पू्रव करते हुए 5 स्टार रलेटंग के बल्ब ईएसएि सप्िाई करती है, 

िेलकन 5 स्टार में अभी माकेट में प्राइवेट प्िेयसि नहीं आए हैं। इसमें और इम्प्पू्रवमेंट करने के 

लिए 5 स्टार रलेटंग में पयािप्त बल्ब उपिब्ध हैं। एक बल्ब 70 रुपये के लहसाब से सप्िाई लकया 

जाता है। हमार ेपास बल्ब सप्िाई का प्रलत विि के लहसाब से िेटा है, 13 िाि बल्ब विि 

2022-23 में सप्िाई लकए गए हैं। 

श्री इमरान मिूद (िहारनपुर) :  माननीय अध्यक्ष जी, मैं माननीय मंत्री जी से पूछना चाहता 

ह ं लक उत्तर प्रदेश में लकतने बल्बों का लवतरण हुआ? आप बल्बों का लवतरण कर रहे हैं, 

िेलकन कई मजर ेअधूरे हैं, जहां लवद्यतुीकरण नहीं हो पाया है। ्या माननीय मंत्री जी उन गांवों 

में लवद्यतुीकरण की योजना से कें द्र से पैसा भेजकर पूरा कराने का काम करेंगे? राजीव गांधी 

और पंलित दीन दयाि योजनाए ंशायद बंद कर दी गई हैं। मैं पूछना चाहता ह ं लक जो कायि 

अधूर ेपड़े हैं ्या उनको पूणि कराने का काम करेंगे? 

श्री मनोहर लाल: माननीय अध्यक्ष जी, आज एिईिी बल्ब को िेकर ही प्रश्न हैं।  

जहां तक एिईिी का संबंध है, उत्तर प्रदेश का आंकड़ा है लक 2 करोड़ 62 िाि 95 

हजार बल्ब लवतररत लकए गए हैं। बहुत सरकारों ने ऐसा भी लकया है लक अपनी ओर से 

कंट्रीब्यूट करके कुछ जगह री बांटे हैं और कुछ जगह पर सस्ते भी लदए हैं। 

(1130/MK/NKL) 

 उन मजरों में या अन्य स्थानों पर भी अगर बल्ब का लवतरण री करना है तो ईएसएि 

यह काम नो कॉस्ट, नो प्रॉलफट बेलसस पर करता है। अगर इसमें आगे कोई प्रमोशन की स्कीम 

बनानी है तो प्रदेश की सरकारें ही बनाएगंी।  

(इलत) 
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(प्रश्न 145) 

श्री मोहम्मद हनीफ़ा (लद्दाख) :  धन्यवाद अध्यक्ष महोदय। कारलगि, िद्दाि 

पॉपिेुशनवाइज बड़ा लिलस्ट्र्ट है। यह लिलस्ट्र्ट लवंटर में पांच महीने के लिए रसे्ट ऑफ 

द कंट्री से कट-ऑफ रहती ह।ै लपछिे 50-60 सािों से वहां पर एयर कनेल्टलवटी की 

लिमांि होती रही है। वहां पर एक छोटा एयरपोटि बना है, िेलकन वह भी लपछिे 30 सािों 

बाद बना ह।ै वह भी अभी ऑपरशेनि नहीं है। ‘उड़ान स्कीम’ के तहत दो बार उस 

एयरपोटि को लिया गया है, िेलकन उसके बावजूद भी अभी तक वहा ंएयर सलविस शरुू 

नहीं हुआ ह।ै मेरा माननीय मंत्री जी से प्रश्न है लक लपछिे दो साि पहिे कारलगि में नये 

एयरपोटि के लिए सवे कंि्ट कराए गए थे, िेलकन अभी तक उस सव ेका अता-पता नहीं 

है। ्या वह सवे कम्प्पिीट हुई है? अगर हुई है तो उसका स्टेट्स ्या है? इसमें आपन े

ऑनसर लदया है, वहा ं पर एक जगह का नाम लदया है, लजसकी लफलजलबलिटी ररपोटि 

लनगेलटव आई है, उसके अिावा वहां और भी जगह है। ्या वहां पर सव ेकंि्ट करने का 

और एयरपोटि बनाने का आपका प्िान है? 

SHRI KINJARAPU RAMMOHAN NAIDU: Hon. Speaker Sir, the 

Government of India has always been interested in opening an airport 

in Kargil, keeping the civilian interest in mind. We want the civilians to 

have access to air connectivity from Kargil. Regarding this, we have 

been trying our best from our side. The Ladakh Administration has 

identified certain sites. The process is that they send us the sites and 

we do the inspection. Accordingly, Wakha Kargil, Turtuk, Diskit, Nyoma 

and Padum/Zanskar are some of the sites which have been offered to 

us. We have done a thorough inspection, and site surveys. But despite 

all that, because the terrain is so challenging in Kargil, it was found to 

be very difficult to operate an airport from these sites. The other option 

that we have is to operate from the existing Kargil Airport which is the 

Defence Airport. Since we want the civilians to have access to air 

services, we explored the idea of running the civilian aircraft from the 

existing Defence Airport only. And, that is where the International Civil 

Aviation Organisation (ICAO) came into picture. We went to the ICAO 

and asked them to inspect that airport and let us know if there could be 

civil operations also. Then, they came into the picture. Once they did 
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the survey and conducted the study, which is what the hon. Member is 

also talking about, they said that it is very difficult for the narrow-body 

aircraft like A320 and B737 to run from here. So, these aircraft cannot 

run from there. But we are of the view that the civil airport should run. 

We have also put it under the RCS. We have also been trying more 

and more with the airlines to run on specific routes. But the challenge 

here is that even if we want to run the civilian aircraft from the Defence 

Airport, we can only run 19-seater aircraft from there. So, we will work 

out with the airlines. It is also there in the RCS. A sum of Rs. 9.2 crore 

has been sanctioned and electrical works worth Rs. 13 lakh have also 

been done there. If some airlines say they are ready to provide 

connectivity from Kargil to Srinagar or Jammu, then we are ready to do 

the remaining work and provide it for the civilian purpose also.  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप सब नये सदस्य के रूप में आए हैं। हमें सदन 

का लिलस्प्िीन बनाकर रिना चालहए। पहिे ये सप्िीमेंटरी प्रश्न पूछ िेंगे, उसके बाद हम 

आपको मौका देंगे। 

श्री मोहम्मद हनीफ़ा (लद्दाख) : सर, मेर ेख्याि से यह एयरपोटि लिफें स का नहीं है, यह 

लसलवि एयरपोटि है। यह लिफें स को िीज पर लदया गया ह।ै मेरा प्रश्न यही लक ‘उड़ान 

स्कीम’ के तहत इस एयरपोटि को दो बार शालमि करने के बावजूद कोई लसलवि एयर 

सलविस शरुू नहीं लकया गया है। उस एयरपोटि पर 50-60 सीटर वािी एयरिाफ्ट जल्दी 

से शरुू करने का आपका ्या प्िान ह?ै 

श्री ट िं जरापु राममोहन नायडू : सर, यह एयरपोटि एआई के पास था, because of 

the security aspect in Kashmir and Ladakh area, it has been handed 

over to the Defence. ये जो 50 सीटर एयरिाफ्ट की बात कर रहे हैं तो जैसा अभी 

मैंन ेबताया लक जो एग्जीलस्टंग कारलगि का एयरपोटि है, वहां पर जो रनवे है, वहां की जो 

टेररन लिलफकल्टी है, िैंलिंग टेक-ऑफ के जो प्रोटोकॉल्स हैं, उसके लहसाब से 90 सीटर 

एयरिाफ्ट का प्िान लकया जा सकता ह।ै 

(1135/SJN/VR) 

 उसी के बार ेमें ‘आरसीएस-उड़ान स्कीम’के तहत एयरिाइसं के साथ प्रयास भी 

चि रह ेहैं। माननीय सदस्य ने कहा है लक दो बार उड़ान स्कीम है, पर हमने उसको तीन 
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बार भी लकया ह।ै हम और भी प्रयास करते रहेंगे, तालक वहां से एक लसलवलियन 

एयरिाफ्ट की शरुूआत हो सके। 

श्री समयां अल्ताफ अहमद (अनन्द्तनाग-राजौरी) : महोदय, मैं माननीय मंत्री साहब से 

स्पेलशलफक यह पूछना चाहता ह ं लक हम लपछिे कई सािों से कारलगि एयरपोटि के बार ेमें 

सनु रह ेहैं, िेलकन कोई स्पेलशलफक जवाब नहीं आता है। आज भी कोई स्पेलशलफक जवाब 

नहीं आया ह।ै एक पूरा रीजन कटा हुआ है, सात महीनों तक वहां की तमाम सप्िाईज़ 

बंद हो जाती हैं। वहां माइनस में तापमान रहता है। उनका मलु्क के साथ जड़ुन ेका कोई 

और ज़ररया नहीं ह।ै िद्दाि है, िेलकन वह भी वहां से बहुत दूर है। कश्मीर वैिी सात 

महीनों तक बंद रहती ह।ै 

 मंत्री साहब, आप स्पलेशलफक बताए ं लक आपकी प्राइवेट या गवनिमेंट जो भी 

एयरिाइंस हैं, ये हुकूमत का फ़ज़ि बनता है, ये हुकूमत की लज़म्प्मवेारी है लक वह लकसी से 

भी बात कर,े िेलकन वहां के िोगों को सलदियों में छः महीनों की सलविस दे। इसके लिए मैं 

आपकी ज़ाती मदुाख़ित चाहता ह ं, पसिनि इंटरवेन्शन चाहता ह ं लक आप उनका ये 

मसिा हि करें। 

श्री ट िं जरापु राममोहन नायडू : महोदय, हम माननीय सदस्य के चैिेंज को समझ 

सकते हैं। वहा ंके िोगों की लिस्कनेल्टलवटी की जो समस्या है, हम सब समझते हैं। हमन े

उसी के लिए बोिा था लक हमारी तरफ से पूरा प्रयास चि रहा है लक कारलगि एयरपोटि 

से एक एयरिाफ्ट की शरुुआत हो। ऐसा नहीं है लक छोटे एयरलस्ट्रप लमि जाए ंऔर वहा ं

पर बड़ा एयरिाफ्ट िैंि हो जाए। शफे्टी का भी इश्यू रहता ह।ै हमें पूर ेप्रोटोकॉल्स फॉिो 

करन ेपड़ेगे। उसी के तहत एलग्जलस्टंग रनवे की जो िेंथ है, उसके लहसाब से वहां पर 19 

सीटर का ही एयरिॉफ्ट िैंि या टेकऑफ कर सकता ह।ै  

 माननीय सदस्य ने जो बोिा है, हम पूर ेिगन के साथ यह प्रयास करेंगे और 

एयरिाइंस के साथ भी बात करेंगे, लजतना जल्दी हो सके, हम उतनी जल्दी करना 

चाहेंगे। 

(इलत) 
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(प्रश्न 146) 

श्री जनाददन समश्रा (रीवा) : अध्यक्ष महोदय, लवमानन के क्षेत्र में प्रधानमंत्री मोदी जी कायिकाि में 

लजस तरह से हवाई अि्िों का लनमािण हुआ है और लवमानन यालत्रयों की संख्या बढ़ी है, वह अपने 

आपने अभूतपूवि है। मेर ेसंसदीय क्षेत्र में जहां अभी रिे सलुवधाओ ंका भी अभाव है, वहां पर भी 

मोदी जी और तत्कािीन नागररक उि्ियन मंत्री आदरणीय ज्योलतरालदत्य लसंलधया जी के प्रयासों 

से हवाई अि्िे का लनमािण हुआ है। आदरणीय राममोहन नायिू जी के प्रयासों से वहां लवमान के 

संचािन के लिए िाइसेंस की प्रलिया जारी है। 

 यालत्रयों की संख्या लजस तरह से बढ़ी है, अगर उस लहसाब से देिा जाए, तो ‘िीजी यात्रा 

ऐप’िॉन्च लकया गया है। उसके तहत यालत्रयों की सुलवधाओ ंके संबंध में मंत्री जी ने जो उत्तर लदया 

है, उसमें बहुत सारी बातें स्पष्ट की गई हैं। मैं यह पूछना चाह ंगा लक ्या ‘लिजी यात्रा ऐप’ के 

उपयोगकतािओ ंके अनभुवों को एकलत्रत करने और सधुारने के लिए कोई फीिबैक तंत्र मौजूद है? 

यलद हां, तो कृपया तत्संबंधी लववरण प्रस्ततु करें। 

SHRI KINJARAPU RAMMOHAN NAIDU: Sir, Digi Yatra App was launched for 

seamless and contactless travel. विि 2022 से हमार ेएयरपोट्िस में इसका लवतरण भी हुआ 

है। We have been getting excellent feedback. 

 माननीय सदस्य जी ने लजस बार ेमें पूछा है, तो एयरपोटि फीिबैक मैकेलनज्म ऑिरिेी 

स्थालपत है। अगर उसके तहत वह ‘लिजी यात्रा ऐप’के लिए कुछ फीिबैक देना चाहते हैं, तो उसका 

मैकेलनज्म भी है और वह दे भी सकते हैं। ‘लिजी यात्रा ऐप’को हम कैसे इम्प्पू्रव करें, इसके ऊपर हम 

हमार ेमंत्रािय में समय-समय पर ररव्यू करते रहते हैं। ररव्यू में इसको कैसे और बढ़ावा दें, हमारी 

तरफ से यह प्रयास िगातार जारी है।  

अभी लफिहाि 15 एयरपोट्िस में ऑिरिेी ये स्थालपत हैं। अभी 12 एयरपोट्िस में िॉलन्चंग 

के लिए तैयार हैं। हम और 11 एयरपोट्िस में इसको िगाने की कोलशश भी कर रहे हैं। जब िगभग 

30-40 एयरपोट्िस में ‘लिजी यात्रा ऐप’िग जाएगा, 90 per cent of the population of the 

country, who travel through air, can use the Digi Yatra App so that they can 

have a contactless travel at the airport.   

(1140/SPS/SAN) 

श्री जनाददन समश्रा (रीवा) : अध्यक्ष महोदय, एक दूसरा लविय है। इस पंजीकरण संख्या में वलृद्ध की 

प्रवलृत्त ्या रही है? अगर इस संदभि में कोई अनमुालनत िेटा है तो उसका भी लववरण देने का कष्ट 

करें। 

SHRI KINJARAPU RAMMOHAN NAIDU: Sir, as I said, we are completely 

using the Digi Yatra App at almost 15 airports. अभी 12 एयरपोट्िस पर िॉलन्चंग के 

लिए तैयार हैं और 11 एयरपोट्िस को अगिे साि इसमें िाने की कोलशश जारी है। अभी इसके 

तहत लकतने िोग इसको यूलटिाइज कर रहे हैं, उसका लववरण हमार ेपास है। मैं उसका िेटा अिग 

से भेज दूगंा।  
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माननीय अध्यक्ष : रलवन्द्र शु् िा जी उफि  रलव लकशन जी – उपलस्थत नहीं। 

 श्री मनीश लतवारी जी।  

श्री मनीश सतवारी (चंडीगढ़) : अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से पूछना चाहता ह ं 

लक उच्चतम न्यायािय न ेएक फैसिा लदया था लक राइट टू प्राइवेसी मूिभूत अलधकार है। उसके 

तहत इस संसद ने एक कानून तैयार लकया था।  

माननीय अध्यक्ष : ये एिवोकेट नहीं हैं। 

श्री मनीश सतवारी (चंडीगढ़) : अध्यक्ष जी, यह उसी से संबंलधत है और मैं उस लविय पर आ रहा ह ं। 

आपको याद होगा लक कोलवि का कहर था तो जिुाई, 2020 से िेकर लदसंबर, 2020 तक जब 

वै्सीनेशन भी नहीं आई थी, उस समय इस सदन और राज्य सभा के 30 सदस्यों ने बैठकर वह 

कानून तैयार लकया था। उस कानून में यह बात कही गई थी लक तीन लकस्म के िेटा हैं। उसमें पसिनि 

िेटा है, सेंसेलटव पसिनि िेटा है और लिलटकि पसिनि िेटा है। माननीय मंत्री जी ने जो जवाब लदया 

है तो मैं आपकी आज्ञा से उसकी लसफि  एक िाइन पढ़ना चाहता ह ं:- 

 

“Digi Yatra, Facial Recognition Technology-based App has been 

launched to provide seamless, hassle-free and faster passenger 

processingatvariouscheckpointsattheairports.” 

 

Mr. Speaker, Sir, the facial recognition technology has access to critical 

personal data. So, the critical personal data of millions and millions of travellers, 

who are transiting through these airports, is being collected. What is the 

mechanism that the Government has put in place to ensure that the integrity of 

that data, the privacy of those people, is protected and not infringed upon? 

SHRI KINJARAPU RAMMOHAN NAIDU: Sir, the concern that has been raised 

by the hon. Member is a concern that we all share, and especially the 

Government of India is very much committed to protect the privacy of each and 

every individual of this country. I can assure you that much through this House.  

 Let me tell the House how exactly the Digi Yatra App is trying to achieve it. 

First of all, the PII, Personal Identifiable Information, that is there with us, is totally 

encryptedandstoredinthepassenger’sownsmartphone,inasecuredwalletin

the Digi Yatra App. First of all, it is not coming to us. Then, whatever is there, no 

data is stored with us as a distributed ledger. The PII data is also not stored in 

any central location. Hence, the risk of data loss, data theft or data breach does 

not arise. Also, the PII data is shared directly by the passenger with whoever is 

the verifying agency for a very limited time period. So, after every 24 hours, the 

data gets purged and it is lost on the system entirely. Whatever data is there, it is 
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the data stored in the individual smartphone of the passenger himself, in the App 

itself. So, the verifying agency, which verifies the data, only gets it and it is an 

authorised agency which is enabled by the Central Government. That agency 

verifies it and all the data gets purged after this whole process is done. So, the 

data loss, data theft does not arise in the situation of Digi Yatra App. 

(1145/MM/SNT) 

SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): Sir, I appreciate the Digi Yatra app. It 

is a very good and efficient App. Just in the interest of national security, I would 

like to ask this to the hon. Minister. When you are travelling anywhere in the 

national interest and you are connected with the App, is it compulsory for every 

traveller to carry an Aadhaar card? Suppose, I am travelling on a ticket, does the 

name in the Aadhaar card have to match with the App? There is a story in 

Maharashtra, which is very alarming. In Delhi and Mumbai, बहुत लचंता का लविय है। 

There is a passenger who claims it. It came in the newspapers. I am just bringing 

that to your notice. एक आदमी ने नाम बदिकर हवाई यात्रा की। आज के टे्नोिॉलजकि यगु में 

कोई भी ऐसे यात्रा कर सकता है। Are there checks and balances? The Aadhaar card is 

critical for identification. How will you identify your passenger? Does the name 

have to match with the i-card? What is the technology available? Or, is it just a 

face identity? We need complete clarity because it is a very alarming national 

security issue which has happened at the Delhi and Mumbai airports. Is it a 

criminal offence if you do not travel with the right name? 

SHRI KINJARAPU RAMMOHAN NAIDU: As I have mentioned, Sir, while we 

protect the data of each and every passenger, national security is also a very 

important aspect. When we are talking about the Digi Yatra App specifically, the 

name has to corelate with the Aadhaar also, because it takes Aadhaar into 

account. In future, just to enhance the security side of it, we are taking the 

passport data also so that better security system is in place. But for the moment, 

the name has to match with the Aadhaar. This verification is generally done at 

the entrance gate, at the CISF point itself. If it is not done through the Digi Yatra 

App also, everyone would have encountered this situation, where we are going 

with the boarding pass and the first thing they say is, show us a verifiable ID. The 

reason they do it is they check the face and they check the name also. So, it has 

to match and that is when we ensure that the passenger is allowed to travel. 

(ends) 
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(प्रश्न 147) 

श्री सदनेश चंर यादव (मधेपुरा) : अध्यक्ष महोदय, मेरा प्रश्न पटना-पूलणिया ए्सप्रैस-वे से 

संबंलधत है जो पटना से लबदपुरु, दिलसंहसराय, लसमरी बलख्तयारपरु, उदालकशनुगंज और 

पूलणिया तक जाएगी। इसके लनमािण के लिए लपछिी 17वीं िोक सभा में माननीय गिकरी 

साहब से 18 माचि, 2021 को लमि ेथे। अंततोगत्वा इसकी मंजूरी उन्होंन ेदी और लपछिे 

बजट में उसके लिए रालश का भी प्रावधान लकया गया। मैं लदि से और अपने क्षते्र के िोगों 

की तरफ से उनको कोलट-कोलट धन्यवाद देता ह ं। 

अध्यक्ष महोदय, मेरा प्रश्न यह है लक इसी प्रश्न के जवाब में आया है लक इसकी 

िीपीआर तैयार करने के लिए परामशिदाता को लनयकु्त लकया गया है। िीपीआर तैयार 

करन ेके लिए 28.02.2023 को ही लदया गया था। मैं माननीय मंत्री जी से जानना चाहता 

ह  ंलक िम्प्बा समय हो गया और एग़जै्ट लतलथ तो नहीं, अनमुानत: लकतने लदनों में यह 

प्रलिया पूरी हो जाएगी? 

श्री अजय  म् ा : अध्यक्ष जी, जैसी लक माननीय सदस्य जी ने जानकारी दी है लक 

पटना-पूलणिया मोटर मागि जो लक राष्ट्ट्रीय राजमागि और राज्य के राज्य मागि से जड़ुा हुआ 

है। एनएच की िीपीआर की प्रलिया के बार ेमें आपन ेबताया है और हमने भी प्रश्न में लदया 

ह ैलक कंसल्टेंट की लनयलुक्त कर दी गयी ह।ै अभी िीपीआर का काम चि रहा ह ैऔर जैसे 

ही यह काम ित्म होगा, आगे की कारिवाई तरुतं शरुू कर दी जाएगी।  

श्री सदनेश चंर यादव (मधेपुरा) : अध्यक्ष महोदय, इसी प्रश्न के िंि घ में एनएच 106 

और 107 के कायि में लविंब से संबंलधत प्रश्न ह।ै एनएच 107 जो महेशकूट से सहरसा और 

पूलणिया जाती है। दो िंि का काम संवेदन को आवंलटत लकया गया था। पहिा िंि 

महेशकूट से मधेपरुा, लजसका कायि 20.12.2019 को शरुू हुआ था। 

(1150/YSH/AK) 

उसका कायि पहिे ही पूणि हो जाना चालहए था और हम माननीय मंत्री जी से लमिे 

भी थे तो उसकी अंलतम लतलथ माचि, 2024 कर दी गई थी, िेलकन अभी भी उसका 60 

प्रलतशत से अलधक काम नहीं हुआ है।  

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी। 

श्री सदनेश चंर यादव (मधेपुरा) : सर, एक लमनट दे दीलजए। मेरा प्रश्न ित्म नहीं हुआ है। 

माननीय अध्यक्ष : आप इतना िंबा प्रश्न ्यों पूछते हैं?  

श्री सदनेश चंर यादव (मधेपुरा) : सर, िंबा प्रश्न नहीं है, उसी में जो दूसरा िंि मधेपरुा 

से पूलणिया है, उसका कायि विि 2018 में शरुू हुआ था। उस कायि को लदसम्प्बर, 2023 में 

पूरा होना चालहए था, िेलकन वह पूरा नहीं हुआ ह।ै इसी में एक एनएच-106 है, उसका 
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कायि 13 अ्टूबर, 2016 में प्रारभं हुआ था और विि 2019 में पूणि होना था, िेलकन वह 

भी नहीं हो सका ह।ै  

 मैं माननीय मंत्री जी से यह लनवेदन करना चाहता ह ाँ लक इसे प्राथलमकता से लिया 

जाए, ्योंलक आदरणीय गिकरी साहब एनएच का काम हवाई जहाज की स्पीि से 

करवाते हैं, िेलकन हमार ेयहां पर दो छोटे एनएच हैं, उनमें काफी लविंब हो रहा है और 

काम नहीं हो रहा है इसलिए मैं मंत्री जी से पूछना चाहता ह ाँ लक आप इसे कब तक पूरा 

करवाएगें?  

श्री अजय  म् ा : अध्यक्ष महोदय, माननीय सदस्य जी के द्वारा लचंता की गई है लक 

एनएच-106, जो लक वीरपरु से लबहपरु तक है। व ेवास्तव में दो प्रोजे्ट्स हैं, जो लक वल्िि 

बैंक द्वारा फंिेि हैं। इनमें अपग्रेिेशन का कायि हो रहा ह।ै इसमें दो िेन पेव्ि शोल्िसि के 

साथ में बननी हैं। इसमें 780 करोड़ रुपये की िागत आनी ह।ै 

आपन ेसही बोिा ह ै लक यह काम थोड़ा िेट हो गया है। वतिमान में उन सभी 

समस्याओ ंका समाधान कर लिया गया ह।ै अभी फस्टि फेज़ में 82 परसेंट काम कर लिया 

गया है। हम फस्टि फेज़ का काम लदसम्प्बर, 2024 में पूरा कर िेंगे। सेकें ि फेज़ के बार ेमें 

आपन े पूछा है लक एनएच-106 का जो दूसरा प्रोजे्ट है, उसमें कोसी नदी पर सात 

लकिोमीटर का एक लब्रज भी है और यह पूरा रोि एप्रोच रोि के साथ िगभग 30 

लकिोमीटर का है। इसमें भी थोड़ी देरी हुई है। हम इसको भी अगस्त, 2025 में पूरा कर 

िेंगे।  

आपने महेशिंूट और पूलणिया मोटर मागि के लिए भी िगातार प्रश्न लकए हैं। उस प्रश्न 

के बार ेमें भी मैं जानकारी देना चाहता ह ाँ लक यह भी 90 लकिोमीटर का एनएच ह।ै यह 

662 करोड़ रुपये का ह।ै इसमें भी दो विि का समय लदया गया था। इसका कायि अब तेज 

गलतमान है। इसका 75 परसेंट काम हो गया ह।ै इसका भी हम विि 2025 में फस्टि फेज़ 

का काम कर िेंगे। सेकें ि फेज इसका 88 लकिोमीटर का है, जो लक 280 करोड़ रुपये का 

था। इसके कायि में भी अब प्रगलत है। इसका भी 73 परसेंट काम हो गया ह।ै आपन ेचूाँलक 

एनएच-106 में ही मालनकपरु चौक का लजि लकया था, जो इसी का ही एक पोशिन है, 

उसके अंतगित जो फ्िाईओवर बनना है, उस फ्िाईओवर के काम को भी हमने तेज गलत 

दे दी है।  

आपके मधेपरुा-पूलणिया प्रश्न के उत्तर में मैं बताना चाहता ह ाँ लक मरे े पास जो 

जानकारी है, उससे हम इसे विि 2025 में पूरा कर िेंगे।  

श्रीमती िधं्या राय (सभण्ड) : माननीय अध्यक्ष महोदय जी, मैं आपके माध्यम से 

माननीय मंत्री जी को बताना चाहती ह ाँ लक एनएच-92, जो लक लभण्ि िोक सभा क्षेत्र की 
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िाइफ िाइन ह।ै यह रोि कई विों से लसंगि है, िबि नहीं बन पाई है। हािांलक केन्द्र 

सरकार के माध्यम से रोि की छ: िाइन की स्वीकृलत लमि गई ह।ै िीपीआर की भी 

स्वीकृलत लकसी कंपनी को लमि गई है, िेलकन मैं आपके माध्यम से माननीय मतं्री जी को 

बताना चाह ंगी लक इस रोि पर शासन द्वारा 24 ब्िैक पॉइंट्स बनाए गए थे। यहां पर आए 

लदन िोग हादसे का लशकार हुए हैं। मेर े क्षेत्रवालसयों को तथा उनके पररवारों को 

दघुिटनाओ ंसे क्षलत पहुचंी है और अभी सात लदनों के अंदर तीन बड़े हादसे हुए हैं, लजसमें 

सैकड़ों िोग घायि हुए हैं और कुछ असमय काि कवलित भी हुए हैं। 

माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से यही लनवेदन करना 

चाहती ह ाँ लक इस रोि पर जल्दी से जल्दी काम चािू हो, लजससे मेर ेक्षेत्रवालसयों को 

िाभ पहुंच सके।  

श्री अजय  म् ा : यह आपका सेकें ि सप्िीमेंट्री ्वेश्चन है। आपन े ग्वालियर-लभण्ि-

इटावा मोटर मागि का लजि लकया है, जो लक एनएच 719 ह।ै इसमें पहिे से ही फोर िेन 

का कुछ पाटि ह,ै लजसकी िीपीआर पर काम चि रहा ह।ै स्टिी टै्रलफक के आधार पर मैं 

आपकी जानकारी में िाना चाहता ह ाँ लक इस पर िीपीआर की कारिवाई चि रही है और 

िीपीआर की कारिवाई करने के बाद ही इस पर अलग्रम कारिवाई की जाएगी। चूाँलक यह 

108 लकिोमीटर की रोि है और इस पर िीपीआर लदया गया है।    

(1155/RAJ/UB) 

श्री राजेश रजंन (पूसणदया) : मंत्री महोदय, आपने विि 2025 में पूलणिया टू सहरसा और 

वीरपरु टू लबहपरु, कोसी पर पिु बनाने की बात की ह।ै गिकरी साहब चार साि पहिे 

मधेपरुा गए थे, वहां पर उन्होंने कई एनएच की घोिणा की थी। वहां हम सभी िोग थे। चार 

साि पहिे से िेकर आज तक लजतने एनएच की घोिणाए ं हुई हैं, चाहे वह सहरसा से 

सपुौि होते हुए, कोसी पर ओवर लब्रज का मामिा हो, वह एनएच जो सपुौि होते हुए 

अरररया को जोड़ता ह।ै ये मामिे एक बार नहीं उठे हैं बलल्क हमार ेमाननीय सांसद जी न े

इन बातों का कई बार लजि लकया ह।ै जैसे बैजनाथपरु में भी ओवर लब्रज का काम अधर में 

िटका हुआ है। गिकरी साहब का प्रयास िगातार रहा है, वह लनलश्चत रूप से साधवुाद 

और धन्यवाद के पात्र हैं। मैं उनके िगातार प्रयास को धन्यवाद देता ह ं, िेलकन लबहार की 

िगभग सारी पररयोजनाए ंअधर में है। वह पैसे के अभाव के कारण है या एजेंसी के कारण 

ह?ै इसे गंभीरता से िेने की जरूरत है। विि 2025 के लकस महीने तक आप पूलणिया, 

वीरपूर टू लबहपरु, नवगलछया से रूपौिी होते हुए नई पररयोजना है एवं ्या कोई नई 

योजना के तहत कोसी सीमांचि में िेन ेका प्रावधान है? धन्यवाद। 



01.08.2024  RPS       Uncorrected / Not for publication 21 

श्री अजय  म् ा  : माननीय अध्यक्ष जी, चंूलक माननीय सदस्य द्वारा एक अन्य मागि का 

लजि लकया गया है, मैं उनको भी संज्ञान में िेता ह ।ं हम उन्हें भी देिेंगे। लबहार में िगभग 

56 राष्ट्ट्रीय राजमागि हैं। लजनकी कुि िंबाई 6,133 लकिोमीटर है, लजन पर ओवर 

लब्रजेज, पिु बनाए गए हैं और मोटर रोि्स भी हैं। 

माननीय सदस्य जी का जो स्पलेसलफक प्रश्न है, आप मझु ेवह दे दें, मैं आपको 

उनका उत्तर लभजवा दूगंा।  

माननीय अध्यक्ष : श्री कीर्ति आज़ाद जी, आप बहुत शॉटि में प्रश्न पूलछए। 

श्री कीसतद आज़ाद (बधदमान-दुगादपुर) : सर, मैं बहुत संक्षेप में प्रश्न पछंूुगा। यह प्रश्न बंगाि 

से भी संबलंधत ह।ै मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से जानना चाह गंा लक लपछिे 10 

सािों में पलश्चम बंगाि में लकतनी योजनाए ंस्वीकृत की गई हैं, उनमें से लकतनी  पूरी हुई हैं 

और लकतनी अधूरी हैं? उनमें से मेर ेक्षेत्र में एनएच टू पूवि बद्धिमान से दगुािपरु के एररया में 

एक साि से काम नहीं चि रहा ह।ै ्या मंत्री जी को चाइल्ि वेिफेयर सोसायटी और 

लकसानों की ओर से पत्र लमिे हैं लक वहां पर पीयूपी और व्हीकि अंिर पास की 

आवश्यकता ह,ै उसके ऊपर ध्यान लदया गया है?  

श्री अजय  म् ा  : माननीय अध्यक्ष जी, माननीय सदस्य द्वारा जो पूछा गया है लक वह 

दो-तीन राज्यों से संबलंधत प्रश्न है। उन्होंने कुछ स्पलेसलफक रोि का लजि लकया ह।ै 

माननीय सदस्य जी, आप हमें रोि्स की जानकारी उपिब्ध करा दें। वतिमान में पलश्चम 

बंगाि में िगभग 35 एनएच हैं। लजनमें िगभग दो िेन्स, चार िेन्स और छ: िेन्स के 

3,910 लकिोमीटर का एनएच का मोटर मागि ह।ै आपने एल्सिेंट का भी लजि लकया है, 

यह अिग लविय है। आप मझु ेस्पेलसलफक प्रश्न उपिब्ध करा दें, मैं उनका उत्तर लभजवा 

दूगंा।  

श्री अभय कुमार सिन्द्हा (औरगंाबाद) : अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से माननीय 

मंत्री जी का ध्यान अपने संसदीय क्षेत्र की ओर आकृष्ट कराना चाह ंगा। एनच-139, पटना 

से चिकर पालिगंज, अरवि, दाउदनगर, औरगंाबाद होते हुए झारिंि बॉििर हररहरगंज 

को जोड़ती ह।ै उसे फोर िेन करने की स्वीकृलत लमिी थी।  

मैं माननीय मंत्री महोदय जी से यह आग्रह करना चाह ंगा लक हररहरगंज, झारिंि 

के इिाके में फोर िेन ऑिरिेी पूरी हो चकुी है, केवि लबहार के इिाके में पटना से 

हररहरगंज तक फोर िेन का काम बाकी है। मरेी आग्रह है लक उसकी िीपीआर एवं अन्य 

सभी चीजें सलब्मट हैं, तो उसका  काम जल्द से जल्द लनमािण कराने का कष्ट करें। 
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महोदय, लकसी भी पररयोजना में दो-दो साि, चार-चार साि या पांच-पांच सािों 

तक लविंब होता है। गया-िोभी फोरिेन का काम विि 2018 में पूणि होना था, लफर उसे 

2022 में पूणि होना था और तीन संवदकों के बीच गया-िोभी फोर िेन को बांटा गया, 

िेलकन वह अभी तक अपूणि ह।ै यह  देरी का कारण ्या है और इसका भार लकस पर 

जाएगा? धन्यवाद। 

(1200/KN/SRG) 

श्री अजय  म् ा : माननीय अध्यक्ष जी, लजस प्रकार से माननीय सदस्य के द्वारा बताया 

गया लक झारिंि के हररहरगंज के फोर िेन का काम चि रहा ह।ै उसके काम की गलत के 

बार ेमें आपने लचंता व्यक्त की ह।ै आपने पटना वािे काम का स्पेलसलफक लजि लकया है, 

उसकी िीपीआर का काम चि रहा है, एिाइनमेंट फाइनि लस्थलत है। उसके आगे का 

कायि पूरा कर लिया जाएगा। आपने गया से संबलंधत एक प्रश्न पूछा है लक यह कायि समय 

से पूणि नहीं हुआ ह।ै यह बात कई जगह पर सच है। जब भी लकसी नए मोटर मागि को 

बनान ेकी प्रलिया चािू होती ह ैतो उसमें राज्य सरकार के सहयोग से भी उस मागि को 

बनान ेकी प्रलियाओ ंमें फॉरसे्ट ल्ियरेंस की जरूरत होती ह।ै जो िोकि गांव आते हैं, 

लविेजेज आते हैं, उनके साथ भी भूलम अलधग्रहण की प्रलिया में समय िगता है। समय 

िगने के उपरांत ही मंत्रािय के पास जब िीपीआर प्रस्ततु होती है तब पैसे की स्वीकृलत 

होती है और टेंिररगं व अन्य प्रकार की प्रोसेलसंग होती है। इसी कारण से समय िगता है। 

मगर समय बढ़ान ेके साथ ही काम को पूणि करने की लजम्प्मेदारी भी मंत्रािय के द्वारा िी 

जाती है। आपने जो गया से संबंलधत प्रश्न पूछा है, उस पर भी कायि गलतमान है और यह 

समय से पूणि लकया जाएगा। 

(इलत) 

प्रश्न  ाल समाप्त 

---- 
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जापान के ससंदीय शिष्टमडंल का स्वागत 

1201 बजे 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मझेु अपनी ओर से और सदन के माननीय सदस्यों की 

ओर से जापान के हाउस ऑफ ररपे्रजेंटेटटव्स के अध्यक्ष महामटहम श्री नकुागा फुकुशीरो के नेतृत्व 

में आए जापान के संसदीय टशष्टमंडल के सदस्यों का स्वागत करते हुए प्रसन्नता हो रही है। व े

हमारी आटिकाररक यात्रा पार आए हैं। इस समय व ेसदन के टवशेष बॉक्स में आसीन हैं। जापान 

संसदीय टशष्टमंडल के सदस्य बिुवार, टदनांक 31 जुलाई, 2024 को बेंगलरुु से टदल्ली पहंुचे। वे 2 

अगस्त, 2024 को जापान के टलए प्रस्थान करेंगे। उनकी इस यात्रा से भारत और जापान के 

संसदीय संबंि और मजबूत होंगे। हम भारत में उनके सखुद और सफल प्रवास की कामना करते हैं। 

उनके माध्यम से हम जापान की संसद के सदस्यों, जापान की सरकार तथा वहां की टमत्रवत 

जनता को भी बहुत-बहुत बिाई और शभुकामनाए ंदेते हैं। 

---- 

 

स्थगन प्रस्ताव की सूचनाओ ंके बार ेमें शवशनर्णय 

1203 बजे 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मझेु कई माननीय सदस्यों द्वारा कुछ टवषयों पर स्थगन 

प्रस्ताव की सूचनाए ंप्राप्त हुई हैं। मैंने स्थगन प्रस्ताव की टकसी भी सूचना की अनमुटत प्रदान नहीं 

की है। 

---- 

… (व्यविान) 

 

श्री बी. मणिक्कम टैगोर (णिरूधुनगर) : सर, पाटलियामेंट में लीकेज हो रहा है, पानी टगर रहा है। 

आप एक बार जीरो ऑवर में… (व्यविान) 

माननीय अध्यक्ष :  माननीय सदस्य, प्लीज बैठ जाइये। 

… (व्यविान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, ओ.के.। प्लीज बैठ जाइये। 

… (व्यविान) 

माननीय अध्यक्ष : मैं सभी माननीय सदस्यों को आगाह भी करता ह ं और भटवष्य के टलए चनुौती 

भी देता ह ं। मैंने टनयम-प्रटियाओ ंके तहत भी कई बार आगाह टकया है और बलुेटटन भी कई बार 

जारी टकया जाता है, टजसमें स्पष्ट रूप से कहा जाता है– ‘Notice shall not be related to the 

matter within the jurisdiction of the Speaker.’ कृपया इसका ध्यान रखें। 

… (व्यविान) 
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सभा पटल पर रखे गए पत्र 

1204 बजे 

माननीय अध्यक्ष : अब पत्र सभा पटल पर रखे जाएगंे। 

 आइटम नंबर 2 – श्री जएुल ओराम जी 

जनजातीय कायण मतं्री (श्री जुएल ओराम): अध्यक्ष महोदय, मैं टनम्नटलटखत पत्र सभा पटल पर 

रखता ह ं: 

(1) जनजातीय कायय मंत्रालय की वर्य 2024-2025 की अनदुानों की ववस् ततृ मांगों की एक 

प्रवत (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(2) जनजातीय कायय मंत्रालय की वर्य 2024-2025 की वनगयत पररणामी अनशु्रवण रूपरखेा 

की एक प्रवत (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF POWER; AND MINISTER 

OF STATE IN THE MINISTRY OF NEW AND RENEWABLE ENERGY (SHRI 

SHRIPAD YESSO NAIK):  Sir, I beg to lay on the Table:-  
     

(1) A  copy  of  Detailed  Demands  for  Grants  (Hindi  and  English  

versions)  of  the Ministry of Power for the year 2024-2025. 

(2) A copy of Output Outcome Monitoring Framework (Hindi and English 

versions) of the Ministry of Power for the year 2024-2025. 

(3) A copy each of the following Notifications (Hindi and English 

versions) issued under Section 182 of the Electricity Act, 2003 read with 

Section 2(64) of the said Act:-  
   

 (i) The Joint Electricity Regulatory Commission for the State of 

Goa and Union Territories (Conduct of Business) (6th 

Amendment) Regulations, 

 2023 published in Notification No. JERC:-01/2009 in 

Gazette of India dated 03rd January, 2024. 

 (ii) The Joint Electricity Regulatory Commission for the State of 

Goa and Union   Territories   (Procurement   of   Renewable   

Energy)   (Fifth Amendment) Regulations, 2024 published in 

Notification No. JERC- 14/2010 in Gazette of India dated 06th 

June, 2024. 
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(iii) The Joint Electricity Regulatory Commission for the State       

                 of Goa and Union Territories (Standard of Performance for  

                 Distribution Licensees) (First  Amendment) Regulations,   

                 2024  published  in  Notification  No.19/20/2015-JERC/ 

                 1680 in Gazette of India dated 12th June, 2024. 

(iv) The Joint Electricity Regulatory Commission for the Union  

                 Territory of Jammu  and  Kashmir  and  Union  Territory  of   

                  Ladakh  (Micro-Grid Renewable  Energy  Generation  and   

                  Supply)  Regulations,  2024 

  published  in  Notification  No.  JERC-JKL/Reg/2024/01    

  in  Gazette  of India dated 28th February, 2024.  

     (v) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of  

                     Jammu & Kashmir  and  the  UT  of  Ladakh  (Green   

                      Energy  Open  Access) Regulations,2024    published in     

                      Notification No. JERC-JKL/Reg/2024/02 in Gazette of India  

                      dated 28th February, 2024.  

 (vi) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of  

                            Jammu & Kashmir  and  the  UT  of  Ladakh  (Grant  of   

                             Connectivity   and  Open  Access  in  Intra-State  

                            Transmission & Distribution and related matters)  

                             Regulations,2024    published in    Notification No.JERC- 

  JKL/Reg/2024/04 in Gazette of India dated 28th February, 

                             2024.       

 (vii) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir  and  the  UT  of  Ladakh  (Smart  Grid)  

Regulations,  2024 published  in  Notification  No.  JERC-

JKL/Reg/2024/07  in Gazette  of India dated 28th February, 

2024.  

 (viii) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir and the UT of Ladakh (Deviation 

Settlement Mechanism and other Related Matters) 

Regulations, 2024 published in Notification No. JERC-

JKL/Reg/2024/08 in Gazette of India dated 28th February, 

2024. 
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 (ix) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir  and  the  UT  of  Ladakh  (Terms  and  

Conditions  for  Tariff Determination   for   grid-interactive   

Renewable   Energy   Sources) Regulations,2024    

publishedin    NotificationNo. JERC- JKL/Reg/2024/09 

in Gazette of India dated 28th February, 2024.  

 (x) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir and the UT of Ladakh (Transmission 

Performance Standards Regulations,2023    publishedin    

NotificationNo. JERC- JKL/Reg/2023/17 in Gazette of India 

dated 11th December, 2023. 

 (xi) The “Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir  and  the  UT  of  Ladakh  (Demand  

Side  Management) Regulations,    2023”    published    in    

Notification    No. JERC- JKL/Reg/2025/16 in 

Gazette of India dated 11th December, 2023. 

 (xii) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir and the UT of Ladakh (Renewable 

Purchase Obligations & its Compliance)  Regulations,  2024  

published  in Notification  No. JERC- JKL/Reg/2024/05 in 

Gazette of India dated 28th February, 2024.  

 (xiii) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu &Kashmir and the UT of Ladakh  (Treatment  of 

Income from Other Business  of  Transmission  Licensees  

and  Distribution Licensees) Regulations,2024    published in    

Notification No. JERC- JKL/Reg/2024/03 in Gazette of India 

dated 28th February, 2024.  

 (xiv) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir  and  the  UT  of  Ladakh  (Licensee’s  

Power  to  Recover Expenditure  incurred  in  providing  

supply  and  other  miscellaneous charges)  Regulations,  

2024  published  in  Notification  No.  JERC-

JKL/Reg/2024/06 in Gazette of India dated 28th February, 

2024.  
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 (xv) The “Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir and the UT of Ladakh (State Grid Code) 

Regulations, 2023” published  in  Notification  No.  JERC-

JKL/Reg/2023/19  in  Gazette  of India dated 12th 

December, 2023.  

 (xvi) The Joint Electricity Regulatory Commission for the UT of 

Jammu & Kashmir and the UT of Ladakh (Distribution 

Code) Regulations, 2023 published  in  Notification  No.  

JERC-JKL/Reg/2023/19  in Gazette  of India dated 29th 

November, 2023.   

(4) A copy  each  of  the  following  Notifications  (Hindi and English  

           versions) issued under Section 179 of the Electricity Act, 2003:- 
    

1.  (i)            The Central Electricity Regulatory Commission (Terms and 

2.                 Conditions  of Tariff)  Regulations,  2024  published  in   

3.                 Notification  No.  L-1/268/2022/CERC in Gazette of India  

4.                 dated 1st July, 2024. 

 (ii)  Notification  No.  L-1/261/2021/CERC  published  in  

Gazette  of  India dated  1st   July,  2024  notifying  that  the  

Second  Amendment Regulations shall come into force 

with effect from 15.07.2024. 

 (iii)  The Central Electricity Regulatory Commission (Terms and 

Conditions for   Tariff   determination   from   Renewable   

Energy   Sources) Regulations, 2024 published in 

Notification No. RA-14026(11)/1/2023- CERC in Gazette of 

India dated 16th July, 2024. 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PETROLEUM AND 

NATURAL GAS; AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

TOURISM (SHRI SURESH GOPI): Sir, I beg to lay on the Table:- 
    

(1) A  copy  of  Detailed  Demands  for  Grants  (Hindi  and  English  

versions)  of  the Ministry of Petroleum and Natural Gas  for the year 

2024-2025.   

(2) A copy of Output Outcome Monitoring Framework (Hindi and English 

versions) of the Ministry of Petroleum and Natural Gas for the year 

2024-2025.   
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(3) A copy of the Petroleum (Amendment) Rules, 2024 (Hindi and English

versions) published in Notification No. G.S.R.154(E) in Gazette of

India dated 4th  March,2024 under Sub Section (4) of Section 29 of the

Petroleum Act, 1934.

(4) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions)

issued under Section 3 of the Essential Commodities Act, 1955:-

(i) The  Lubricating  Oils  and  Greases  (Processing,  Supply  and

DistributionRegulation) Amendment Order, 2024 published in

Notification No. G.S.R. 176(E) in Gazette of India dated 12th

March, 2024.

(ii) The  Motor  Spirit  and  High  Speed  Diesel  (Regulation  of

Supply, Distribution and Prevention of Mal Practices)

Amendment Order, 2024 published in Notification No. G.S.R.

208(E) in Gazette of India dated 15thMarch, 2024.

सड़क पररवहन और राजमागण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री अजय टम्टा) : अध्यक्ष महोदय, मैं 

टनम्नटलटखत पत्र सभा पटल पर रखता ह ं: 

(1) सड़क पररविन और राजमागय मंत्रालय की वर्य 2024-2025 की अनदुानों की ववस् ततृ

मांगों की एक प्रवत (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)।

(2) (एक) भारतीय राष्ट रीय राजमागय प्राविकरण, नई वदल् ली के वर्य 2022-2023 के 

वावर्यक प्रवतवेदन की एक प्रवत (विन् दी तथा अंगे्रजी संस् करण) तथा 

लेखापरीवित लेखे। 

(दो) भारतीय राष्ट रीय राजमागय प्राविकरण, नई वदल् ली के वर्य 2022-2023 के 

काययकरण की सरकार द्वारा समीिा की एक प्रवत (विन् दी तथा अंगे्रजी 

संस् करण)। 

(3) उपयुयक्त (2) में उवल्लवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में िुए ववलंब के कारण दर्ायने

वाला वववरण (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)।

(4) राष्ट रीय राजमागय अविवनयम, 1956 की िारा 10 के अंतगयत वनम् नवलवखत अविसूचनाओ ं

की एक-एक प्रवत (विन् दी तथा अंगे्रजी संस् करण):-

(एक) का.आ.2491(अ) जो वदनांक 28 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में

प्रकावर्त िुआ था तथा जो जम् मू–कश् मीर संघ राज् यिेत्र में राष्ट रीय राजमागय

को सीमा सड़क संगठन को सौंपने के बार ेमें िै।
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 (दो) का.आ.2492(अ) जो वदनांक 28 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा जो जम् मू–कश् मीर संघ राज् यिेत्र में राष्ट रीय राजमागय 

को जम् मू–कश् मीर संघ राज् यिेत्र सरकार को सौंपने के बार ेमें िै। 

 (तीन) का.आ.2493(अ) जो वदनांक 28 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा वजसके द्वारा वदनांक 3 नवम् बर, 2023 के 

का.आ.4783(अ) में कवतपय संर्ोिन वकए गए िैं।  

 (चार) का.आ.2494(अ) जो वदनांक 28 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा वजसके द्वारा वदनांक 11 अगस् त, 2021 के 

का.आ.3228(अ) में कवतपय संर्ोिन वकए गए िैं।  

 (पांच) का.आ.2495(अ) जो वदनांक 28 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा वजसके द्वारा वदनांक 30 नवम् बर, 2023 की 

अविसूचना सं.  का.आ.5107(अ) को वनरस् त वकया गया िै।  

 (सात) का.आ.2683(अ) जो वदनांक 10 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा जो मिाराष्ट र राज् य में नए राष्ट रीय राजमागय की घोर्णा 

के बार ेमें िै।  

 (आठ) का.आ.2788(अ) जो वदनांक 16 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा जो पंजाब राज् य में नए राष्ट रीय राजमागय की घोर्णा के 

बार ेमें िै।  

 (नौ) का.आ.2789(अ) जो वदनांक 16 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावर्त िुआ था तथा जो िररयाणा और उत् तर प्रदेर् राज् य में नए राष्ट रीय 

राजमागय की घोर्णा के बारे में िै।  

(5) उपयुयक्त (4) की मद संख् या (एक) और (पांच) में उवल्लवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने 

में िुए ववलंब के कारण दर्ायने वाला वववरण (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

णिणध और न् याय मतं्रालय के राज्य मतं्री; तथा ससंदीय कायण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री अजुणन 

राम मेघवाल) : अध्यक्ष महोदय, श्री रवनीत टसंह जी की ओर से, मैं खाद्य प्रसंस्करण उद्योग 

मंत्रालय की वर्य 2024-2025 की अनदुानों की ववस् ततृ मांगों की एक प्रवत (विन्दी तथा अंगे्रजी 

संस्करण) सभा पटल पर रखता ह ।ं 
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(1205/VB/RCP) 

आवासन और िहरी कायण मंत्रालय में राज्य मंत्री (श्री तोखन साहू) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं 

मेरो रले (संकमय-सवन्नमायण) अविवनयम, 1978 की िारा 32 की उप-िारा (1) के अंतगयत 

वनम् नवलवखत अविसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (विन् दी तथा अंग्रेजी संस् करण):- 

(एक) का.आ.1778(अ) जो वदनाकं 24 अप्रैल, 2024 के भारत के राजपत्र में प्रकावर्त िुआ 

था तथा वजसके द्वारा वदनाकं 25 जून, 2019 की अविसूचना सं. का.आ. 2065(अ) में 

कवतपय संर्ोिन वकए गए िैं।  

(दो) का.आ.2220(अ) जो वदनाकं 8 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में प्रकावर्त िुआ था 

तथा वजसके द्वारा वदनांक 14 अक् तूबर, 2019 और 19 अगस् त, 2020 की अविसूचना 

सं. क्रमर्: का.आ. 3703(अ) और का.आ.2819(अ) में कवतपय संर्ोिन वकए गए िैं।  

….. 

 

जल िशि मंत्रालय में राज्य मंत्री (डॉ. राज भूषर् चौधरी) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं 

टनम्नटलटखत पत्र सभा पटल पर रखता ह ूँ :- 

(1) जल संसािन, नदी ववकास और गंगा संरिण ववभाग, जल र्वक्त मंत्रालय की वर्य 2024-

2025 की अनदुानों की ववस् ततृ मांगों की एक प्रवत (विन्दी तथा अंग्रेजी संस्करण)। 

(2) जल संसािन, नदी ववकास और गंगा संरिण ववभाग, जल र्वक्त मंत्रालय की वर्य 2024-

2025 की वनगयत पररणामी अनशु्रवण रूपरखेा की एक प्रवत (विन्दी तथा अंग्रेजी संस्करण)। 

(3) बांि सरुिा अविवनयम, 2021 की िारा 55 के अंतगयत जारी वनम् नवलवखत अविसूचनाओ ं

की एक-एक प्रवत (विन् दी तथा अंग्रेजी संस् करण):- 

 (एक) राष्ट रीय बांि सरुिा प्राविकरण वववनयम, 2023 जो वदनांक 14 माचय, 2024 के 

भारत के राजपत्र में अविसूचना सं. एफ.सं. टीई-32/2/2023-एनडीएसए-

एमओडब् ल् यूआर में प्रकावर्त िुए थे।  

 (दो) वववनवदयष्ट ट बांि की जांच, उपकरण, भूकंपीय डाटा, जोवखम आकलन और 

मूल् यांकन वववनयम, 2024 जो वदनांक 6 मई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अविसूचना सं. एफ.सं. टीई-32/2/2023-एनडीएसए-एमओडब् ल् यूआर में 

प्रकावर्त िुए थे।  

 (तीन) वववनवदयष्ट ट बांि-वनगरानी, वनरीिण और जल-मौसमववज्ञानीय स् टेर्न वववनयम, 

2024 जो वदनांक 28 मई, 2024 के भारत के राजपत्र में अविसूचना सं. 

एफ.सं. टीई-32/2/2023-एनडीएसए-एमओडब् ल् यूआर में प्रकावर्त िुए थे।  

 (चार) बांि वनमायण के वलए गणुवत् ता वनयतं्रण उपाय वववनयम, 2024 जो वदनांक 10 

जून, 2024 के भारत के राजपत्र में अविसूचना सं. एफ.सं. टीई-32/2/2023-

एनडीएसए-एमओडब् ल् यूआर में प्रकावर्त िुए थे।  

….. 
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सहकाररता मतं्रालय में राज्य मतं्री; तथा नागर शवमानन मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री मरुलीधर 

मोहोल) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं टनम्नटलटखत पत्र सभा पटल पर रखता ह ूँ :- 

(1) नागर ववमानन मंत्रालय की वर्य 2024-2025 की अनदुानों की ववस् ततृ मांगों की एक 

प्रवत (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(2) कंपनी अविवनयम, 2013 की िारा 394 की उप-िारा 1(ख) के अंतगयत वनम् नवलवखत 

पत्रों की एक-एक प्रवत (विन् दी तथा अंगे्रजी संस् करण):- 

(क) (एक) भारतीय होटल टनगम टलटमटेड, नई टदल् ली के वषि 2022-2023 के 

कायिकरण की सरकार द्वारा समीक्षा।  

 (दो) भारतीय होटल टनगम टलटमटेड, नई टदल् ली का वषि 2022-2023 का 

वाटषिक प्रटतवेदन, लेखापरीटक्षत लेख े तथा उन पर टनयंत्रक-

महालेखापरीक्षक की टटप् पटणयां। 

(ख) (एक) एआई इंजीटनयररगं सटविसेज टलटमटेड, नई टदल् ली के वषि 2022-2023 के 

कायिकरण की सरकार द्वारा समीक्षा।  

 (दो) एआई इंजीटनयररगं सटविसेज टलटमटेड, नई टदल् ली का वषि 2022-2023 का 

वाटषिक प्रटतवेदन, लेखापरीटक्षत लेख े तथा उन पर टनयंत्रक-

महालेखापरीक्षक की टटप् पटणयां। 

(3) उपयुयक्त (2) में उवल्लवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में िुए ववलंब के कारण दर्ायने 

वाले दो वववरण (विन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

…… 
 

शवत्त मंत्रालय में राज्य मंत्री (श्री पंकज चौधरी): माननीय अध्यक्ष महोदय, अपने वररष्ठ सहयोगी 

श्रीमती टनमिला सीतारमण जी की ओर से, मैं टनम्नटलटखत पत्र सभा पटल पर रखता ह ूँ :- 

(1) केन्रीय उत्पाद शलु्क अटिटनयम, 1944 की िारा 38 की उपिारा (2) के अंतगित अटिसूचना 

सं. 19/2024-केन्रीय उत्पाद शलु्क टदनांक 31 जलुाई, 2024, टजसका आशय पेट्रोटलयम िूड के 

उत्पादन पर टवशेष अटतररक्त उत्पाद शलु्क को रु. 7000/एमटी से कम करके रु. 4600/एमटी करने के 

टलए 19 जलुाई, 2022 की अटिसूचना सं. 18/2022-केन्रीय उत्पाद शलु्क का संशोिन करना है, की 

एक प्रटत (टहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा एक व्याख्यात्मक ज्ञापन। 

(2) सीमा-शलु्क अटिटनयम, 1962 की िारा 159 के अतंगित अटिसूचना सं. 41/2024-सीमा-

शलु्क, हो 31 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में प्रकाटशत हुई थी तथा टजसका आशय संबंटित 

आयातक से टवटनटदिष्ट वचनपत्र के अध्यिीन, प्रयोगशाला में उपयोग के टलए अथवा अनसुिंान और 

टवकास के प्रयोजनाथि उपयोग के टलए एचएस 9802 00 00 के अंतगित आने वाल ेप्रयोगशाला रसायनों 

(टकसी भी एल्कोहोटलक स्ट्रेंथ के अनडीनेचडि इथाइल एल्कोहल को छोड़कर) पर 1 अगस्त, 2024 स े

लागू बीसीडी दर को 150%स ेकम करके 10% करने के टलए 30 जनू, 2017 की अटिसूचना सं. 

50/2017-सीमाशलु्क का संशोिन करना है, की एक प्रटत (टहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा एक 

व्याख्यात्मक ज्ञापन। 

…. 
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MOTION RE: 2ND REPORT OF 

BUSINESS ADVISORY COMMITTEE 

1206 hours 
 

THE MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS; AND MINISTER OF 

MINORITY AFFAIRS (SHRI KIREN RIJIJU): Sir, I beg to move the following:- 

“That this House do agree with the Second Report of the Business Advisory 

Committee presented to the House on 31st July, 2024.” 

 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है: 

“टक यह सभा 31 जलुाई, 2024 को सभा को प्रस्ततु कायि मंत्रणा सटमटत के दूसरे 

प्रटतवेदन से सहमत है।” 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

….. 

 

STATEMENT RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF 

RECOMMENDATIONS/OBSERVATIONS IN 

67TH REPORT OF STANDING COMMITTEE ON AGRICULTURE, 

ANIMAL HUSBANDRY AND FOOD PROCESSING – LAID 
 

THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF LAW AND JUSTICE; AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI 

ARJUN RAM MEGHWAL): Hon. Speaker Sir, with your permission, on behalf of my 

colleague Shri Ravneet Singh, I beg to lay a statement regarding the status of 

implementation of the recommendations/observations contained in the 67 th Report 

of the Standing Committee on Agriculture, Animal Husbandry and Food Processing 

on ‘Scheme for Creation/Expansion of Food Processing and Preservation 

Capacities (CEFPPC) – An Evaluation’ pertaining to the Ministry of Food 

Processing Industries. 

--- 
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ELECTION TO COMMITTEES 

(I) Council of the National Institutes of Food Technology,

Entrepreneurship and Management (NIFTEM) 

THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF LAW AND JUSTICE; AND MINISTER OF 

STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 

Hon. Speaker Sir, with your permission, on behalf of my colleague Shri Ravneet Singh, I rise to 

move the following:- 

“That in pursuance of Section 28(2)(i) read with Section 29(1) of the National 

Institutes of Food Technology, Entrepreneurship and Management Act, 2021, 

the members of this House do proceed to elect, in such manner as the Speaker 

may direct, two members from amongst themselves to the Council of the 

National Institutes of Food Technology, Entrepreneurship and Management 

(NIFTEM), subject to the other provisions of the said Act.” 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है : 

“टक राष्ट्रीय खाद्य प्रौद्योटगकी, उद्यमशीलता और प्रबंिन अटिटनयम, 2021 की िारा 29(1) के 

साथ पटठत िारा 28(2)(i) के अनसुरण में, इस सभा के सदस्य, ऐसी रीटत से, जैसा टक अध्यक्ष 

टनदेश दें, उक्त अटिटनयम के अन्य उपबंिों के अध्यिीन, राष्ट्रीय खाद्य प्रौद्योटगकी, उद्यमशीलता 

और प्रबंिन संस्थानों (एनआईएफटीएम) की पररषद के टलए अपन ेमें से दो सदस्य टनवािटचत करें।” 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

….. 

(II) Advisory Council of the Delhi Development Authority

THE MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS; AND MINISTER OF MINORITY AFFAIRS 

(SHRI KIREN RIJIJU): Sir, with your permission, on behalf of Shri Manohar Lal, I rise to move 

the following:- 

“That in pursuance of clause (h) of sub-section (2) and sub-section (4) of 

Section 5 of the Delhi Development Act, 1957, the members of this House do 

proceed to elect, in such manner as the Speaker may direct, two members from 

amongst themselves to serve as members of the Advisory Council of the Delhi 

Development Authority, subject to the other provisions of the said Act.” 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है : 

“टक टदल्ली टवकास अटिटनयम, 1957 की िारा 5 की उप-िारा (2) के खंड (ज) और उप-िारा 

(4) के अनसुरण में, इस सभा के सदस्य, ऐसी रीटत से, जैसा टक अध्यक्ष टनदेश दें, उक्त अटिटनयम

के अन्य उपबंिों के अध्यिीन, टदल्ली टवकास प्राटिकरण की सलाहकार पररषद के सदस्यों के

रूप में कायि करने के टलए अपने में से दो सदस्य टनवािटचत करें।” 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

….. 
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(1210/PS/PC) 

आपदा प्रबन्धन (सिंोधन) शवधेयक 

1210 बजे 

गृह मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री शनत्यानन्द राय) : माननीय अध्यक्ष महोदय, श्री अटमत शाह जी 

की ओर से, मैं प्रस्ताव करता ह ं टक आपदा प्रबन्िन अटिटनयम, 2005 का संशोिन करने वाले 

टविेयक को परु:स्थाटपत करने की अनमुटत दी जाए। 

माननीय अध्यक्ष : प्रस्ताव प्रस्ततु हुआ : 

“टक आपदा प्रबन्िन अटिटनयम, 2005 का संशोिन करने वाले टविेयक को पुर:स्थाटपत 

करने की अनमुटत प्रदान की जाए।” 

SHRI MANISH TEWARI (CHANDIGARH): Thank you very much, Mr. Speaker, 

Sir. 

Mr. Speaker, Sir, I was compelled to invoke Rule 72(2) of the Rules of 

Procedure and Conduct of Business in Lok Sabha because there is no rule 

which pertains to seeking a clarification with regard to the constitutionality of a 

proposed legislation. 

Mr. Speaker, Sir, if you would take the Article 246, 7th Schedule, and 

Lists I, II and II of the Constitution of India into consideration, you would find 

that in the List I, there are 97 entries, and in the List II, there are 47 entries. 

None of these entries pertain to this subject of disaster management. There 

are two entries in the State List – Entry 1 and Entry 6 – which pertain to public 

order and public health, and which can be invoked by the State Governments 

in order to enact State disaster management legislations. It is quite possible 

that the Government may have drawn power from Entry 23 and Entry 29 of the 

Concurrent List when they proposed this amendment legislation, or, when 

even the original legislation was passed by this House in the December of 

2005.  

1211 hours   (Shrimati Sandhya Ray in the Chair)  

Madam Chairperson, my submission is that the Government needs to 

amend the Concurrent List and have a proper entry which covers the subject of 

disaster management in toto. The reason why I say this is because when a 

disaster takes place, अगर कोई प्राकृटतक आपदा होती है, चाहे वह कुदरती आपदा हो या 

टकसी मानवीय कारण से हो, तो उसके जो फस्टि रस्पॉन्डसि हैं, व ेफस्टि रस्पॉन्डसि यूजयअुली 

लोकल अथॉररटीज़ होती हैं। इसटलए, यह बहुत जरूरी है, क्योंटक जो प्राकृटतक आपदाए ंहैं, जो 
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क्लाइमेट में बदलाव आ रहा है, एटग्रवेटटड नैचरुल टडज़ास्टसि बहुत ज्यादा होने शरुू हो गए हैं। जो 

भी कानून इसके टलए बने, उसकी जो लेटजस्लेटटव पावर है, उसकी लेटजस्लेटटव पावर ठीक तरह 

से टडफाइन हो। क्योंटक, जब टडराइव्ड लेटजस्लेटटव पावर होती है, आप टकसी ऐसी एटं्री से 

लेटजस्लेटटव पावर लेने की कोटशश करते हैं, that legislation may not stand the test of 

the constitutionality. That is my first point.  

 Madam, I have two more points to make which are very important.  

The second reason why I am opposing this Bill is that this legislation, like 

many legislations introduced by this Government, suffers from the malady of 

excessive delegation. That is, the rule-making power, which has been given to 

the Central Government, encroaches upon the domain of the State 

Governments squarely.  

Madam Chairperson, I have a last point to make. This is an important 

constitutional point because this House is the creator of the Constitution, and 

whatever laws that we make, have to be in accordance with those 

constitutional provisions. That is why, I am making this point. 

Madam Chairperson, the third point which I seek to make is this. 

माननीय सभापशत (श्रीमती सधं्या राय) : माननीय सदस्य, मैं आपसे आग्रह कर रही ह ं टक जब 

इस टबल पर चचाि होगी, तब आप टवस्तार से बात कीटजएगा। 

… (व्यविान) 

श्री मनीश णतिारी (चंडीगढ़) : मैडम, मैं टबल पर चचाि कर ही नहीं रहा ह ं। मैं तो इसकी 

कॉटन्सटीटटयूशनैटलटी पर चचाि कर रहा ह ं। इस संशोिन टबल को लाने के टलए यह सरकार 

लेटजस्लेटटव पावर कहां से टडराइव कर रही है, मैं उसके ऊपर चचाि कर रहा ह ं। … (व्यविान) मैं 

मेररट्स पर चचाि नहीं कर रहा ह ं। … (व्यविान) मैं आपसे टसफि  एक आटखरी बात कहना चाहता 

ह ं। … (व्यविान) 

 There is a Clause 23 in this Bill which introduces Section 41(a). It says 

that every State Government will have the powers to allow its municipal 

corporations to make disaster management plans except the National Capital 

Territory of Delhi and Chandigarh. Why is it so?  

(1215/SMN/CS) 

 This is a direct assault on federalism and goes against the basic 

principles of federalism.  So, I oppose this Bill and I would demand that the 

Government gives a clarification from where does it draw the Constitutional 

powers to enact it. … (Interruptions) 
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PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Madam, under Rule 72(1) of the Rules of 

Procedure, I oppose the introduction of the Disaster Management (Amendment) 

Bill, 2024. It is good that the Home Minister has not at least given a Hindi name 

to the law; otherwise, he is giving Hindi names to every law. He has saved us.  

We are Bengalis. We do not understand Hindi.  

 My point is that this Bill has become very relevant in the context of the 

tragedy at Wayanad in Kerala and we find that already due to multiplicity of 

authority, there is a conflict between the Kerala Chief Minister and the Union 

Minister. Kerala Chief Minister said that he did not receive due warning. The 

Union Government is saying that it gave the warning. My objection is this. It has 

been stated in my Statement. This creates again more authorities. It is creating 

an Urban Disaster Management Authority. It is also creating a State Disaster 

Response Force by the State Government. The whole problem is that the 

multiplicity of authorities will give rise to confusion and bureaucratic muddles at 

the time of natural disaster. … (Interruptions) 

माननीय सभापशत (श्रीमती सधं्या राय) : मैं माननीय सदस्यों से आग्रह कर रही ह ूँ टक टबल में इस 

टवषय पर चचाि होगी। उस समय आप टवस्तार से बात कर सकते हैं।  

प्रो. सौगत राय (दम दम) : महोदया, आप बहुत अच्छी हैं, आप भी आज सवाल पूटछएगा। आप मझेु 

थोड़ा मौका दीटजए। 

माननीय सभापशत : दादा, कृपया अपनी बात पूरी कीटजए।  

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): I oppose this because so many new 

authorities are being created. I do not want these bureaucratic muddles to 

hamper relief and rescue work at the time of national disaster.  

1217 hours   (Hon. Speaker in the Chair)  

श्री शनत्यानन्द राय : महोदय, क्या जवाब नहीं दनेा है? 

… (व्यविान) 

माननीय अध्यक्ष : आपको बोलना है तो बोलें, नहीं तो टबल के समय बोल लेना। 

… (व्यविान) 

श्री शनत्यानन्द राय : महोदय, उस समय बोलेंगे, लटेकन उन्होंन ेटजस टनयम की चचाि की है, उस पर 

हम स्पष्ट रूप से उनको कहना चाहेंगे टक मूल आपदा प्रबंिन अटिटनयम, जो माननीय सदस्य मनीष 

टतवारी जी बता रहे थे, वषि 2005 की समवती सूची में, 7वीं अनसूुची की सूची तीसरी की प्रटवटष्ट 23 

के अंतगित अटिटनयटमत टकया गया है और यह 19 वषों से अटिक समय से  संवैिाटनकता की 

कसौटी पर खरा उतरा है।… (व्यविान) इसटलए कहीं भी… (व्यविान) यह मैं पढ़ रहा ह ूँ।… 

(व्यविान) मैं उसी को आगे पढ़ रहा ह ूँ।… (व्यविान)   प्रस्ताटवत   आपदा   प्रबंिन   टविेयक, 

2024    संटविान  के  मूल  स्रोत  यानी  सप्तमी  अनसूुची  की  तीन  की  प्रटवटष्ट  23,  टजसकी  वे  
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चचाि कर रहे थे, के अंतगित आपदा प्रबंिन अटिटनयम, 2005 अटिटनयटमत टकया गया है, में कोई 

पररवतिन प्रस्ताटवत नहीं करता है।  

 महोदय, यह ह ैऔर मैं स्पष्ट रूप से कहना चाह ूँगा टक जो माननीय सौगत राय साहब ने कहा ह ै

और मनीष जी ने भी कहा ह,ै कहीं भी ऐसा हस्तक्षपे नहीं है। आपदा का प्रबंिन प्रथम दाटयत्व राज्य का 

बनता है। जो इसमें टवषय लाये गए हैं।… (व्यविान) इसटलए बना रहे हैं ताटक आपदा का प्रबंिन ठीक स े

हो और बनाने का कारण भी ह ैटक वषि 2011 में एक टास्ट फोसि बनायी गई थी। यह क्यों बनाई गई थी? 

यह इसटलए बनाई गई थी टक आपदा प्रबंिन में जो टचंताएूँ आ रही थी और जो उसकी सीमाए ंथीं, 

उसको ध्यान में रखते हुए यह टास्क फोसि बनाई गई थी। वषि 2011 में बनी टास्ट फोसि ने वषि 2013 में 

अपनी ररपोटि सटममट की। ररपोटि सटममट होने के बाद उसे सरकार ने सभी राज्यों को, यूटी समेत तथा 

टवटभन्न कें र सरकार के मंत्रालयों को एवं आपदा प्रबंिन से जड़ेु सभी टवशेषज्ञों को परामशि के टलए भजेा 

गया। 

(1220/IND/SM) 

 अध्यक्ष जी, जब सबके परामशि, टवचार आए, तब उनकी टचंताओ ंको दूर करने के टलए आपदा 

प्रबंिन संशोिन टविेयक, 2024 को सदन में पेश करने का टनणिय टलया गया ह।ै जब चचाि होगी और 

पाररत करने के दौरान एक-एक प्रश्न का उत्तर टदया जाएगा टक यह टविेयक क्यों लाया गया है, क्यों 

जरूरी है। यटद उनकी कोई शंका होगी, तो उसका समािान टकया जाएगा। यटद उनका कोई उटचत 

सझुाव होगा, तो उस पर भी टवचार टकया जाएगा। 

श्री मनीश णतिारी (चंडीगढ़) : अध्यक्ष जी, मैं आपकी अनमुटत स ेएक बात कहना चाहता ह ं। एटं्री 23 

टजसका माननीय मंत्री जी ने टजि टकया है, टजसके तहत यह संशोटित टविेयक लाया गया है, वह क्या 

कहता है? सोशल टसक्योररटी एडं सोशल इंश्योरेंस, एम्प्लॉयमेंट एडं अनएम्प्लॉयमेंट, इसमें टडजास्टर 

मैनेजमेंट कहां टलखा ह?ै यह टबल लाने के टलए आपकी लेटजस्लेटटव कटम्पटेंस कहा ं ह?ै सोशल 

टसक्योररटी एडं सोशल इंश्योरेंस, रोजगार और बेरोजगार में टडजास्टर मैनेजमेंट कहां से आ गया? 

सोशल टसक्योररटी टडजास्टर मैनेजमेंट नहीं है। 

माननीय अध्यक्ष : सोशल टसक्योररटी टडजास्टर मैनेजमेंट का टहस्सा है। 

श्री शनत्यानन्द राय : माननीय मनीश जी, आप इस संशोिन टविेयक को ठीक से पढ़ें, तब उसका भाव 

और उसका आगे आने वाला असर टदखाई देगा। आपदा के कारण टकसे क्षटत होती है? आपदा के कारण 

मानव को क्षटत होती है। आपदा के कारण समाज की क्षटत होती है। हर चीज एक दूसर ेसे जड़ुी है, 

इसटलए यह टविेयक लाए हैं। 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है : 

“वक आपदा प्रबन्िन अविवनयम, 2005 का संर्ोिन करने वाले वविेयक को परु:स्थावपत 

करने की अनमुवत प्रदान की जाए।” 
 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

श्री शनत्यानन्द राय : अध्यक्ष जी, मैं टविेयक को परु:स्थाटपत करता ह ं। 

------ 
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सीमा िुल्क टैररफ अशधशनयम की पहली अनुसूची  

में संिोधन के अनुमोदन के बार ेमें सांशवशधक संकल्प 

 

माननीय अध्यक्ष : आइटम नम्बर-15, श्री पंकज चौिरी जी। 

 

शवत्त मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री पंकज चौधरी): अध्यक्ष जी, अपने वररष्ठ सहयोगी श्रीमती 

टनमिला सीतारमण की ओर से, मैं टनम्नटलटखत संकल्प पेश करता ह ं:- 

“सीमाशलु्क टैररफ अटिटनयम, 1975 की िारा 8क के अनसुरण में, यह सभा 

टदनांक 12 माचि 2024 की अटिसूचना सं. 15/2024-सीमाशलु्क [सा.का.टन. 

182 (अ), टदनांक 12 माचि, 2024] को एतद ्द्वारा अनमुोटदत करती है, 

टजसका आशय सीमाशलु्क टैररफ अटिटनयम की पहली अनसूुची में संशोिन 

करना है ताटक टैररफ मद 9022 30 00 के अंतगित आने वाले एक्स-रे ट्यूब, 

और टैररफ मद 9022 90 90 के अंतगित आने वाले फ्लैट पैनल टडटेक्टसि 

(टसंटीलेटसि सटहत) पर आयात शलु्क में वटृध  की जा सके।” 

 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है : 

“सीमाशलु्क टैररफ अटिटनयम, 1975 की िारा 8क के अनसुरण में, यह सभा 

टदनांक 12 माचि 2024 की अटिसूचना सं. 15/2024-सीमाशलु्क [सा.का.टन. 

182 (अ), टदनांक 12 माचि, 2024] को एतद ्द्वारा अनमुोटदत करती है, 

टजसका आशय सीमाशलु्क टैररफ अटिटनयम की पहली अनसूुची में संशोिन 

करना है ताटक टैररफ मद 9022 30 00 के अंतगित आने वाले एक्स-रे ट्यूब, 

और टैररफ मद 9022 90 90 के अंतगित आने वाले फ्लैट पैनल टडटेक्टसि 

(टसंटीलेटसि सटहत) पर आयात शलु्क में वटृध  की जा सके।” 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

--------- 

  



01.08.2024                MMN      Uncorrected / Not for publication 297 

 

शनयम 377 के अधीन मामले – सभा पटल पर रख ेगए 

1224 बजे 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, टनयम 377 के अिीन सभा पटल पर रखे जाने वाल े

मामलों की अनमुटत प्रदान की जाती है। मैं माननीय सदस्यों से आग्रह करता ह ं टक व ेटनयम 377 

के अिीन जो मामले हैं, उनका अनमुोटदत पाठ सभा पटल पर रखें। 

 

Re: Setting up of a Central University in Kandhamal Parliamentary Constituency 

 SHRI SUKANTA KUMAR PANIGRAHI (KANDHAMAL): Kandhamal Parliamentary 

Constituency is located in Central Odisha predominated by tribal people. Education Facilities 

starting from primary to higher education is very poor. Also, there is very less technical 

institutions. Kandhamal districts also Aspirational District. There is only one Central University 

in Odisha i.e., at Koraput (Southern Odisha). I request the Government to set up a new Central 

University in my Parliamentary constituency at District Head Quarters Phulbani for the 

betterment of Odisha State.            (ends) 

----- 

Re: Grant of Central University status to Rajasthan University 

श्रीमती मंजू शमाा (जयपुर) : मेर े संसदीय िेत्र जयपरु के एक मित्वपूणय ववर्य की तरफ आकवर्यत करना 

चािती ि ं। राजस्थान ववश्वववद्यालय मेरे संसदीय िेत्र जयपुर र्िर में स्थावपत िै जो की लगभग 300 एकड़ िेत्र 

में फैला िुआ िै। यि राजस्थान का सबसे बड़ा प्राचीन ववश्वववद्यालय िै। इसकी स्थापना 8 जनवरी 1947 को 

राजपूताना ववश्वववद्यालय के नाम से िुई थी। सन 1956 में इसका नाम राजपूताना ववश्वववद्यालय से राजस्थान 

ववश्वववद्यालय कर वदया गया था। डॉक्टर मोिन वसंि मेिता इसके प्रथम और संस्थापक उप कुलपवत थे। 

राजस्थान ववश्वववद्यालय आज राजस्थान में वर्िा का सबसे बड़ा कें द्र िै। देर्-ववदेर् के ववद्याथी जैसे वक 

नेपाल, बांग्लादेर्, नाइजीररया, जमयनी, फ्ांस आवद देर्ों के ववद्याथी यिां पर अध्ययन िेत ुआते िैं। राजस्थान 

ववश्वववद्यालय से वतयमान में 400 कॉलेज संबंि िैं। इससे पूवय 1962, 1967 और 1987 तक संपूणय राजस्थान 

इस ववश्वववद्यालय से िी संबंि रिा िै। राजस्थान ववश्वववद्यालय गूगल पर सचय करने वाली टॉप ववश्वववद्यालयों में 

से एक िै। ववश्वववद्यालय ने पूवय  राष्टरपवत श्री भैरव वसंि र्ेखावत, नीवत आयोग के अध्यि श्री अरववंद पनगव़िया 

सवित इकबाल नारायण, राजा चलप्पा,  एम कृष्टणा जैसी बड़ी िवस्तयां दी िै। राजस्थान ववश्वववद्यालय ने अपना  

74 एवं 75 वां स्थापना वदवस मनाया िै। पंवडत जवािरलाल नेिरू, श्रीमती इंवदरा गांिी, पूवय प्रिानमंत्री श्री 

चंद्रर्ेखर, मोरारजी देसाई, पूवय राष्टरपवत डॉक्टर जावकर िुसैन, श्रीमती प्रवतभा पावटल, प्रोफेसर यर्पाल, पूवय  

उपराष्टरपवत डॉक्टर र्ंकर दयाल र्माय, पूवय िाई कवमश्नर एम एल वसंघवी आवद मिान ववभूवतयों ने 

ववश्वववद्यालय में वववजट की िै वर्य 1991 में ववज्ञान कांग्रेस इस ववश्वववद्यालय में िुई थी। वजसमें तत्कालीन 

प्रिानमंत्री श्री पी वी नरवसंि राव जी ने भी वर्रकत की थी। ववश्वववद्यालय में 37 ववभाग 7 मिाववद्यालय एवं 10 

कें द्र िैं।  इसमें 29000 वनयवमत एवं लगभग 7 लाख स्वयं पाठी छात्र-छात्राए ंअध्यनरत िैं। ववश्वववद्यालय के 

भौवतक र्ास्त्र, वनस्पवत र्ास्त्र, प्राणी र्ास्त्र के वर्िकों एवं र्ोिावथययों के नाम से पेटेंट ववश्वववद्यालय की िरोिर 

िै। राजस्थान का सबसे अविक गुणात्मक वर्िा एवं र्ोि का आदर्य ववश्वववद्यालय अपनी र्ोि िमता का 

अनेक बार लोिा बनवा चुका िै। अध्यि मिोदय सदन के माध्यम से मेरा माननीय वर्िा मंत्री जी से आग्रि िै 

वक इस ववश्वववद्यालय को कें द्रीय ववश्वववद्यालय का दजाय प्रदान करने की कृपा करें वजससे न केवल राजस्थान 

का अवपतु भारत देर् का मान ब़ेिगा।                        (इवत) 
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Re: Desilting of Yamuna River 

श्री मनोज णतिारी (उत्तर-पूिा णदल्ली) : यमनुा नदी से पानी का संचयन कर वदल्ली के एक 

बडे़ विस्से की प्यास बझुाई जाती िै लेवकन बरसों से गाद की सफाई निीं िोने के कारण जमा 

वमट्टी का स्तर यमनुाजल की सति से ऊपर आ गया िै ।वजसके कारण िररयाणा की ओर से 

बिकर आने वाला पानी बैराज के फाटकों के ऊपर से वनकलकर आगे बि जाता िै और 

अपनी नाकामी छुपाने के वलए िररयाणा पर केजरीवाल सरकार झूठे आरोप लगाते िैं। 

सभापवत मिोदय यमनुा प्रवाि के बीच ओखला ,कावलंदी कंुज िेत्र में इमारतें खड़ी की जा रिी 

िैं यमनुा के अंदर उठता गाद का स्तर और नीचे पड़ते मावजयनल बांि वदल्ली के वलए बा़ि के 

खतर ेका संकेत दे रिे िैं अतः मैं मा. मंत्री जी से वनवेदन करना चािता ि ं वक यमनुा के दोनों 

तरफ के बांि की ऊंचाई और चौड़ाई ब़िाने,यमनुा की सफाई के वलए िस्तिेप करने की कृपा 

करें वजससे वदल्ली में पानी की िोने वाली वकल्लत और बा़ि के खतर ेको रोका जा सके। 

          

(इवत) 

----- 

 

Re: Setting up of an AIIMS like institution in Dhanbad 

श्री दुल ूमहतो (धनबाद) : मेरा संसदीय िेत्र िनबाद एक औद्योवगक नगर िोने के कारण यिां 

देर् के कोन-ेकोने से लोग बसे िुए िैं I यि िेत्र झारखंड का एक मित्वपूणय र्िर िै एवं वतयमान 

में िनबाद में कई बडे़-बडे़ उद्योग िोने के कारण यिां कायय करने वाले श्रवमकों, कमयचाररयों की 

संख्या बिुतायत में िै। जैसा वक ववगत िै , िनबाद को कोयले की राजिानी भी जाना जाता 

िै। िनबाद की आबादी के घनत्व को देखते िुए यिां उत्तम सवुविाओ ंवाली स्वास््य व्यवस्था 

ठीक निीं िै ,ववरे्र्कर यिााँ कोयले का उत्पादन िोने के कारण लोगों को फेफडे़ सबन्िी 

बीमारी अविक िोती वजसका इलाज यिााँ निीं िै और यिां के वनवावसयों को अच्छा इलाज 

करने के वलए िेत्र से बािर दविण प्रदेर्ों में जाना पड़ता िै वजसके कारण कई बार जान की 

िावन भी िो जाती िै । अतः मेरा आपके माध्यम से मा. मंत्री जी से आग्रि िै वक मेर ेसंसदीय 

िेत्र िनबाद में एम्स के तजय पर संपूणय सवुविा यकु्त अस्पताल खलुवाए जाने की कृपा करें 

वजससे िेत्र की जनता के साथ-साथ बािर से बसे िुए श्रवमकों एवं कमयचाररयों को अच्छी 

स्वास््य सवुविाओ ंका लाभ वमल सके।  

(इवत) 

----- 
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Re: Stoppage of trains at Kovvur Railway Station 

SHRIMATI DAGGUBATI PURANDESWARI (RAJAHMUNDRY): I want to draw your 

kind attention towards a very important issue of Indian Railways in my constituency. 

Kovvur and Godavari railway stations were neglected by railway authorities for the 

past ten years. Strategically, Kovvur railway station is located on the bank of river 

Godavari and connected with Rajamahendravaram by road cum Rail Bridge and 

Third Rail Bridge. People from Polavaram, Kovvur, Gopalapuram and several 

villages in Nidadavolu assembly constituencies have to travel to 

Rajamahendravaram railway station to board the train. The pity is that even 

Godavari, Circar Express (17644), Tirumala Janmabhoomi Ratnachal Express also 

have no halt Nearly 10 lakh people have been subjected to hardships to travel 

Rajamahendravaram to board trains. Through you sir, I urge upon the Hon'ble 

Minister of Railways that immediately Railway Authorities should take steps to 

provide halt to popular trains in Kovvur Railway station and bring past glory to 

Kovvur Railway Station. 

(ends) 

----- 

Re: Setting up of a Mega Food Park in Kushinagar 

श्री णिजय कुमार दूबे (कुशीनगर) : देर् के अंवतम छोर पर बसा कुर्ीनगर लोकसभा िेत्र कृवर् 

बिुल िेत्र िै और यिााँ के कृर्क गन्ने के खेती पर आवश्रत िै। कुर्ीनगर जनपद मे कृवर् उत्पादों से 

सम्बंवित उद्योग की बिुत सम्भावना िै। यिााँ के वनवावसयों का आय का मुख्य सािन कृवर् िै। 

जनपद मे गन्ना का उत्पादन बिुत िोता िै। िमेर्ा से आम जनता की मााँग िोती रिी िै वक 

कुर्ीनगर जनपद मे " मेगा फ़ूड पाकय  " की स्थापना की जाए । वकसानो की आय ब़िाने मे मेगा फूड 

पाकय  की स्थापना बिुत बड़ा कदम िोगा, इस से वकसान समदृ्ध िोंगे और यवुाओ ंको रोजगार के 

अवसर वमलेगा। माननीय प्रिानमंत्री जी का भी ववजन िै की वकसानो की आय मे ब़िोतरी िो और 

यवुाओ ंको रोजगार वमले। आज के आिवुनक यगु मे कृवर् उत्पादन पर सबका जोर िै। मैं आपके 

माध्यम से माननीय मंत्री जी से मांग करता ि ाँ वक कुर्ीनगर जनपद मे एक मेगा फूड पाकय  की 

स्थापना की जाए तावक यिााँ के वकसान भी आवथयक रूप से मजबूत िो और देर् की तरक्की मे 

अपना योगदान बनाये रखें। 

(इवत) 

----- 
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Re: Need to bring the existing Indian Institute of Carpet Technology, Bhadohi 

under an Act of Parliament 

डॉ. णिनोद कुमार णबंद (भदोही) : आदरणीय अध्यि मिोदय मेर ेसंसदीय िेत्र भदोिी से देर्-ववदेर् में 

कालीनों का एक्सपोटय िोता िै। भदोिी की अनूठी कारीगरी की अलग िी पिचान ि।ै संसद भवन में भी 

भदोिी की िी वनवमयत कालीनों का प्रयोग िुआ िै। इस िते्र में रोजगार की अपार संभावनाए ंिैं, पर बनुकरों 

की कमी भी लगातार रिती िै। ऐसे में अगर बनुकरों की नई पोस्ट तैयार करनी िै तो वजस तरि से 

आई.टी.आई. के तित तकनीकी वर्िा दी जाती िै, उसी तरि से कुछ ऐसी व्यवस्थाए ंकी जाए, वजसस े

यवुा पी़िी कालीन बनुाई की कला को सीख सके। कालीन, कारोबार से जडेु़ िस्त वनवमयत कालीन कला 

की एक वववर्ष्ट ववद्या िै और बडे़ िैयय एवं अथक मेिनत से एक कालीन बनता िै। जसैे िम कृवर् के िेत्र में 

खेत में बीज डालकर बवुाई करने के बाद समय-समय पर वसंचाई इत्यावद करते िैं तो िमारी फसल चार 

मिीने में तैयार िोती िै, परतं ुिमारा एक बनुकर जब 8-10 घंटे प्रवतवदन बनुाई का कायय करता िै तो 6 

मिीने में िमारा एक कालीन तैयार िोता िै और कभी-कभी एक वर्य तक लग जाता िै। विीं भदोिी में 

भारतीय कालीन प्रौद्योवगकी संस्थान िै, जो एवर्या का एक वववर्ष्ट संस्थान िै। यि कालीन उद्योग के 

वलए काफी मददगार ि।ै यवद भारतीय कालीन प्रौद्योवगकी संस्थान को भारतीय पेरोवलयम तकनीकी 

संस्थान इत्यावद की तजय पर पावलययामेंट एक्ट के अंतगयत वकया जाए तो इस िेत्र के वलए यि मील का 

पत्थर सावबत िोगा। भदोिी लोकसभा एक ऐसा िेत्र ि ैजिां प्रत्येक गांव में कालीन बनुाई से जडेु़ कायय 

िोते िैं। अगर इस िेत्र में 24 घंटे ववद्यतु वमले तो कालीन का प्रोडक्र्न इससे और भी ब़ेिगा, वजससे 

एक्सपोटय अविक िोगा और रोजगार के नए सािन भी ससुवृजत िोंगे। मैं सदन के माध्यम से माननीय मंत्री 

जी से मांग करता ि ं वक इस कायय को कराया जाए।                               (इवत) 

----- 

Re: Shifting of FCI Depot from Mehsana city to the outskirts 

श्री हरीभाई पटेल (महसेािा) : मैं माननीय उपभोक्ता मामले, खाद्य एवं सावयजवनक ववतरण मंत्री 

जी का ध्यान भारतीय खाद्य वनगम वडपो को स्थानांतररत करने की मांग की ओर आकवर्यत करना 

चाि ंगा। मेिसाना के अंतगयत मेिसाना र्िर वजला का सबसे बड़ा र्िर िै और वजला का मखु्य कें द्र 

मथक भी िै। वजससे आया िुआ भारतीय खाद्य वनगम वडपो की र्ुरुआत 1984-85 में वनमायण 

वकया गया था, परतं ुतब वि र्िर के बािर था! लेवकन र्िर का वनरतंर ववकास िोने के कारण 

भारतीय खाद्य वनगम वडपो अब र्िर के बीच मोढेरा रोड (मखु्य मागय) पर आ जाने से िर रोज 500 

से 600 रक आने के कारण बिुत बार रैवफक की समस्या िो जाती िै! कभी-कभी रकों की कतार 

की वजि से अकस्मात भी िोते िैं। यातायात की समस्या को ध्यान में रखते िुए और अकस्मात 

वनवारण िेत ुइस वडपो को र्िर से बािर स्थानांतररत करवाया जाए। 

(इवत) 

----- 
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Re: Increase in honorarium and provisioning of Annual Leave for 

Anganwadi Workers 

श्री जगदणबबका पाल (डुमररयागजं) : आंगड़वाडी काययकतायओ अपने पषु्टािार ववतरण के साथ 

कें द्र एवं राज्य वक अन्य योजनाओ को भी लागू करने का कायय पूणय वनष्ठा से वनवयिन करती िैं। मैं 

आज आंगड़वाडी काययकतायओ से जडु़ी कुछ मूलभूत समस्याओ की ओर सदन का ध्यान आकवर्यत 

करना चािता ि ाँ। आज पूर ेभारत वर्य मे 12,93,448 काययकत्री एवं 11,64,178 सिावयकाये िैं। 

ववरे्र्कर उत्तर प्रदेर् मे- आंगड़वाडी काययकत्री- 1,54,342, सिावयकाये- 1,32,67.ये मविलाए 

लोक मित्व का कायय करती िैं जेसे 3-6 वर्य के बच्चों को स्कूली वर्िा ग्रिण करने से पिले 

आिारभूत समझ पैदा करना, स्वछता अवभयान मे योगदान, पोर्ण अवभयान को िरातल पर लागू 

करना आवद। आज के दौर मे इनके पूणय कायय के वलए इन्िे प्रवतमाि 6000 रुपये मानदेय वमलता ि ै

जो वक इनके पूर ेपररवार के लालन पोर्ण, बच्चों वक वर्िा, स्वास््य आवद के वलय पयायप्त निीं िैं। 

जैसा की Maternity Benefit (Amendment) Act, 2017 के तित सभी Employee 

मविलाओ को 26 सप्ताि का Maternity Leave अवनवायय िै परतं ुइन आंगनवाड़ी काययकतायओ को 

वकसी प्रकार का Leave निीं वमलता िै। इन काययकतायओ के वलए ग्रीष्टमकालीन छुरट्टयों मे भी 

अवकार् का कोई प्राविान निीं िै। अतः मै आपसे अनरुोि करता ि ाँ वक इनकी प्रवतमाि मानदेय 

को ब़िाया जाय तथा इनके वलए वावर्यक अवकार् के वलए प्राविान वकया जाना चाविए। 

(इवत) 

----- 

 

Re: Need to connect Deoghar with Amritsar-Delhi-Kolkata Industrial Corridor 

DR. NISHIKANT DUBEY (GODDA): As per the announcement, the Inter-ministerial 

group was to examine the feasibility of setting up the Amritsar-Delhi-Kolkata 

Industrial Corridor along with the structural and financing arrangements that would 

be required. The Amritsar-Delhi-Kolkata Industrial Corridor will use the Eastern 

dedicated freight corridor as the backbone. The Eastern DFC extends from 

Ludhiana in Punjab to Dankuni near Kolkata. Therefore, the Amritsar-Delhi-Kolkata 

Industrial Corridor will be structured around the Eastern DFC and also the highway 

network that exists on this route. It will also leverage the Inland Waterways System 

being developed along National Waterway-1, which extends from Allahabad to 

Haldia. It will cover Punjab, Haryana, Uttar Pradesh, Uttarakhand, Bihar, Jharkhand 

and West Bengal. This is one of the most densely populated regions in the world 

and houses about 40% of India's population. Interestingly, the corridor is to cover 

the cities of Amritsar, Jalandhar, Ludhiana,  Ambala,  Saharanpur,  Delhi,  Roorkee, 

Moradabad,  Bareilly, Aligarh,  Kanpur.  Lucknow,  Allahabad,  Varanasi, Patna,  
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Hazaribagh, Dhanbad, Asansol, Durgapur and Kolkata. While originally, the 

alignment was being considered differently, changes seem to have been 

suggested. These changes would result in this vital corridor bypassing the 

Santhal Pargana region and that too by just 100-odd Kilometers. While the 

corridor is proposed to link Patna, I would urge the Hon’ble Minster of Railways 

to consider connecting Deoghar in Jharkhand, which is less than 100 

Kilometers to the proposed alignment. The area is in extreme need of 

infrastructure and just a slight change in alignment would make a huge 

difference to the lives of the poor tribals of the region. The tribals of Santhal 

Pargana will forever thank the Government of India for this.   

(ends) 

----- 

 

 

Re: Road connectivity for villages of Chamba and Kangra Districts under 

PMGSY 

डॉ. राजीि भारद्वाज (कागंडा) : मिोदय, पिाड़ी िेत्रों के वलए पीएमजीएसवाई योजना के तित, 250 से 

अविक आबादी वाले सभी गांवों को कनेवक्टववटी प्रदान की जाती िै। मैं माननीय मंत्री जी के संज्ञान में 

लाना चाि ंगा वक मेरी लोकसभा िेत्र मे दो वजल ेकााँगड़ा और चम्बा आते ि।ै कााँगड़ा वजले के 90 तथा 

चम्बा वजले में अभी भी 146 गांव ऐसे िैं जो वनम्नवलवखत कारणों से कनेवक्टववटी से वंवचत िैं –  

i. यिााँ सभी बंजर भूवम, वन भूवम की पररभार्ा के अंतगयत आती िै और एफसीए को आकवर्यत 

करती िै। 

ii. वनजी व्यवक्तयों द्वारा भूवम का उपिार न देना, वजनकी भूवम प्रस्ताववत सड़क के संरखेण में आ 

रिी िै। िालांवक इस मदेु्द को िल करने के वलए कई प्रयास वकए गए िैं। 

मैं अनरुोि करता ि ाँ वक चंबा को एक ववरे्र् मामला मानते िुए और राज्य में एकमात्र आकांिी वजला 

िोने के नाते, सरकार उन मामलों में अवनवायय भूवम अविग्रिण के प्राविान पर ववचार कर।े जिां वनजी 

भूवम के मदेु्द मौजूद िैं, उन मामलों में तेजी लाने के प्रयास करें तथा जिां सड़क वनमायण के वलए वन भूवम 

की आवश्यकता ि,ै विां वन ववभाग से सकारात्मक पिल करते िुए उपरोक्त मामले पर काययवािी करनें 

की कृपा करें।               (इवत) 

----- 
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Re: Provision of reservation and caste census for BC-A Category on the lines 

of SC/ST 

श्री दीपेन्र णसहं हुड्डा (रोहतक) : लोकसभा, वविानसभा वनवायचन िेत्रों के वलए िोने वाले पररसीमन 

के बाद सामावजक और राजनैवतक संतलुन बनाए रखने के वलए यि आवश्यक िै वक BCA वगय के वलए 

भी SC/ST की तजय पर उनकी जनसख्या के अनसुार आरिण का प्राविान वकया जाए। इसके वलए 

जावतगत जनगणना जरूरी िै। तावक उसी के आिार पर BCA वगय की जनसंख्या के अनपुात में सीटें 

आरवित की जा सके। वजससे लोकतांवत्रक व्यवस्था में उनकी राजनैवतक सिभावगता ब़ि सके। 

िररयाणा में. जिा ंसे में चनुकर आया ि ाँ. देखा जाता ि ैवक बीसीए वगय मेिनतकर् और िुनरमंद 

वगय िै। समाज के ववकास में इनका मित्वपूणय योगदान िै। बीसीए वगय की संख्या काफी मानी जाती िै और 

ये िर गााँव में रिले िैं, लेवकन वकसी एक वनवायचन िते्र में इनकी संख्या इतनी निीं िोती वक वे अपन े

बलबूते पर लोकसभा या वविानसभा में चनुकर जा सके। इसवलए इन्िें आरिण वदया जाना बेिद जरूरी 

िै। बीसीए के तित पारपंररक वर्ल्पकार, दस्तकार, कलाकार आवद आते िैं। बीसीए को दूसर ेकई प्रदेर्ों 

में अवत-वपछड़ा वगय के तौर पर जाना जाता िै। 

आपके माध्यम से केन्द्रीय सामावजक न्याय एवं सर्वक्तकरण मंत्री जी से मेरी मांग िै वक 

पररसीमन के बाद लोकसभा, वविानसभा वनवायचन िेत्रों में जावतगत जनगणना के आिार पर अवत वपछडे़ 

वगय (बीसीए) को राजनैवतक प्रवतवनवित्व देने के वलए जरूरी िै वक एससी/एसटी की तजय पर उनके वलए 

भी आरिण का प्राविान वकया जाए।            (इवत) 

----- 

Re: Need to establish a minimum support price for natural rubber 

SHRI ANTO ANTONY (PATHANAMTHITTA): I would like to draw the attention of 

this House to the urgent need to establish a Minimum Support Price (MSP) of ₹300 

per kg for natural rubber. This action is vital to provide essential support to rubber 

farmers who are facing challenges due to fluctuating market prices. Furthermore, it 

is crucial to enhance the representation of rubber processing units and farmers in 

the Rubber Board to ensure their voices are considered in policy-making. Some 

traders and industrialists are trying to create a scenario that there is shortage of 

natural rubber in the domestic market and are demanding large-scale import of 

natural rubber from the Government to crush the price of natural rubber in the 

domestic market. I urge the Government to implement import restrictions on rubber 

to safeguard our domestic industry and ensure fair pricing. These measures will 

offer much-needed relief to farmers, bring stability to the market, and foster the 

growth of our rubber sector. 

(ends) 

----- 
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Re: Establishment of a National Institute of Virology in Kerala 

SHRI V. K. SREEKANDAN (PALAKKAD): Many newer diseases have been 

detected in the State of Kerala recently and in the past. Deadly diseases like 

COVID-19, Nipah, etc. were detected for the first time in India and were from 

Kerala. Many factors contribute to this like geographical, climatic/environmental 

conditions, the influx of people from all parts of the world, etc. The State is under 

the grip of epidemics of communicable diseases like Nipah, Dengue, Leptospirosis, 

H1N1, Zika, West Nile, Avian Flu, Cholera, etc. The State has the infrastructure to 

deal with any situation. But the lack of a Virology Institute, is creating all sorts of 

hindrances. There are two laboratories of Virology in the State, but in most of the 

diseases, the State depends on the National Virology Institute at Pune for analyzing 

samples collected and for their reports. Even to take stock of the situation arising 

out of Nipah, etc. the professionals had come from the National Virology Institute at 

Pune. These are all time-consuming affairs. To address these serious health issues 

and for prompt action, it is urged that a National Institute of Virology be set up in 

Kerala and that can be established at Government Medical College Palakkad 

where it can be easily created.       (ends) 

----- 

Re: Ban on sale of ducks 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): The decision based on 

recommendations of an Expert Committee to ban the sale, prevent movement of 

ducks and a closure of duck hatcheries in Kuttanad and upper Kuttanad region in 

Kerala which is a part of my Lok Sabha constituency Mavelikkara will sound the 

death knell to the duck farmers. The duck variants native to Kuttanad such as 

chembally and chara would become extinct if the hatcheries of Kuttanad and upper 

Kuttanad region are closed down. The ramifications of banning sale of ducks will 

also imperil the employment generated around duck farming and this would destroy 

the livelihood of duck farmers who are already facing challenges in continuing in 

farming sector. Therefore, I urge the Government to take steps in revoking the 

proposed ban and provide adequate vaccines, and medications and ensure bird flu 

is contained. 

(ends) 

----- 
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Re: Need to construct bridge in Basti Parliamentary Constituency 

श्री राम प्रसाद चौधरी (बस्ती) : िमार े संसदीय िेत्र बस्ती से िोकर राष्टरीय राजमागय 28 

गजुरता िै। बस्ती र्िर के तीन मित्वपूणय चौरािे िैं- कप्तानगंज चौरािा, पटेल चौक चौरािा 

तथा पॉवलटेवक्नक चौरािा। यि तीनों चौरािा बस्ती र्िर के बीचों बीच में पड़ते िैं। कप्तानगंज 

चौरािे के पास िी छोटे बडे़ ववद्यालय वस्थत िै और पटेल चौक चौरािा वि पॉवलटेवक्नक 

चौरािा के पास राजकीय पॉवलटेवक्नक कॉलेज इंजीवनयररगं कॉलेज और अन्य ववद्यालय 

वस्थत िै, जिां जाम की वस्थवत के कारण आए वदन आने जाने वाले छात्र-छात्राओ ं तथा 

रािगीरों की कोई ना कोई दघुयटना िोती रिती िै। अध्यि मिोदय आपके माध्यम से माननीय 

पररविन मंत्री जी से अनुरोि िै की बस्ती र्िर के एन एच 28 पर वस्थत इन तीनों चौरािा पर 

फ्लाईओवर विज की स्वीकृवत प्रदान करने का कष्ट करें। 

(इवत) 

----- 

 

 

 

 

Re: Opening of a Passport Office at Tripattur in Tamil Nadu 

SHRI C. N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI): The population of Tripattur 

in Tamil Nadu comprises of businessman and traders. The people of 

Tripattur used to visit abroad frequently for promotion of their business as 

well as for tourists purpose. However, there is no Passport Office at 

Tripattur (District Headquarter) in Tamil Nadu, as a result, public faces a 

lot of problem. I request you to kindly instruct the officer concerned to 

undertake necessary action for opening of Passport Office at Tripattur in 

Tamil Nadu at the earliest.  

(ends) 

----- 
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Re: Need to augment health services at ESIC Medical College and PGIMSR, K.K. 

Nagar, Chennai 

DR. T. SUMATHY ALIAS THAMIZHACHI THANGAPANDIAN (CHENNAI SOUTH): 

The ESIC Medical College & PGIMSR, K.K. Nagar, Chennai is one of the most-

important centres for healthcare services especially for lakhs of people in Chennai. 

This hospital was initially commissioned as a 250 bedded hospital in the year 1979 

and was under the control of Tamil Nadu State Government till 1991. To open a Zonal 

Occupational Diseases Centre in South India, the hospital was taken over and is 

being run by the ESI Corporation, New Delhi from 1991. Presently, this hospital is 

functioning as a Model Hospital with multi-specialty treatment facility and Occupational 

Diseases Centre. The Hospital is catering to referral cases from 15 ESI dispensaries 

in South Chennai covering an insured population of over 5 Lakhs. There are several 

lakh employees in and around Chennai needing quality medical care. Providing social 

security to insured workers, bringing more workers from unorganized sector under the 

ambit of ESI Scheme, service delivery augmentation is the need of the hour. For this, 

the current strength of specialist doctors needs to be increased adequately. There are 

several issues pertaining to the medical, paramedical and non-medical staff in this 

hospital which needs to be addressed immediately. I urge upon the Union 

Government to increase the bed strength at ESIC Medical College & PGIMSR, K.K. 

Nagar, Chennai to 1,200 and to develop a state-of-the-art cath lab and a separate 

oncology block to cater the needs of millions of workers population in Chennai Region.  

(ends) 

----- 

Re: Need to accord permission for speedy construction of bridge in Sheohar 

Parliamentary Constituency 

श्रीमती लिली आनंद (णशिहर) : मेर े संसदीय िते्र वर्विर के परनविया प्रखण्ड के अदौरी घाट स े

खोरीपाकर पूवी चम्पारण वजला को जोड़ने वाली बागमती नदी पर पलु वनमायण की मांग दर्कों से लवम्बत िै। 

पलु के वनमायण से दोनों वजला की दूरी काफी कम िो जायेगा और करीब 4-5 लाख की आबादी को सीि े

लाभ वमलेगा, साथ िी सीताम़िी वजला भी पूवी चम्पारण से जडु़ जायेगा और उसकी भी दरूी कम िो 

जायेगी। इस पलु के वनमायण के वलये स्थानीय लोगों द्वारा दर्कों से आन्दोलन एवं सत्याग्रि जारी िै। संसद में 

भी इसकी मांग बराबर िोती रिी िै। अदौरी गांव (वर्विर) एवं खोरीपाकर (पूवी चम्पारण) के बीच मात्र 2-3 

वकलोमीटर की दरूी िै और बीच में दो नवदया बागमती और लात बवकया गजुरती िै। पलु के बन जाने स े

वर्विर सीताम़िी और पूवी चम्पारण की दूरी काफी कम िो जायेगी और साथ सीताम़िी का जानकी िाम 

और अयोध्या का सम्पकय  सीिा जडु़ जायेगा। 

अतः मैं माननीय ग्रामीण ववकास मंत्री से आग्रि करती ि ाँ वक केन्द्र सरकार इस पलु के वनमायण के 

वलये जल्द से जल्द स्वीकृवत प्रदान कर।े       (इवत) 
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----- 

 

Re: Resolving anomalies in EPS-95 Scheme 

श्री भाऊसाहबे राजाराम िाकचौर े(णशडी) : ईपीएस-95 योजना के दायर ेमें आने वाले कमयचारी 

अपनी मांगों के समथयन में ववगत एक दर्क से ज्यादा समय से देर्भर में संघर्य कर आमरण 

अनर्न कर रिे िैं । लेवकन, मझेु दःुख के साथ किना पड़ रिा िै वक केन्द्र सरकार उनकी 

समस्याओ ंका वनराकरण निीं कर रिी िै, वजससे कमयचाररयों और उनके पररजनों का गजुर बसर 

करना कवठन िो रिा िै। 

कमयचारी पेंर्न योजना 16 नवंबर 1995 को लागू िुई. यि योजना कारखानों और अन्य 

प्रवतष्ठानों के सभी कमयचाररयों पर लागू िोती िै, वजन पर 1952 ववववि प्राविान अविवनयम और 

कमयचारी भववष्टय वनवि लागू िोते िैं। ये कमयचारी भववष्टय वनवि संगठन द्वारा र्ुरू की गई एक प्रकार 

की सामावजक सरुिा योजना िै। कमयचारी पेंर्न योजना का उदे्दश्य कमयचाररयों को उनकी 

सेवावनववृत्त के बाद लाभ पिुंचाना िै। 

मेरा सरकार से अनरुोि िै वक वि ईपीएस-95 की कवमयों को दूर करते िुए कमयचाररयों के 

वित में सकारात्मक काययवािी करें, तावक उन्िें इसका पूरा लाभ वमल सके। 

(इवत) 

----- 

 

Re: NEET-UG, UGC-NET and NEET-PG examinations 

 SHRI S. VENKATESAN (MADURAI): There are disturbing developments in respect 

of the centralized all India examination processes one after another ie. NEET-UG, 

UGC-NET and now NEET-PG which has been postponed indefinitely There are 

serious irregularities which raises questions on the systemic issues of the 

Government policies on higher education such as Centralization, 

Commercialization and Communalization in the education sphere though the issue 

of corruption only has come to limelight. In fact, the full dimension of it comes under 

the purview of the National Education Policy which needs to be reviewed. This 

house has to discuss fixing accountability and stern action against people 

responsible at all levels in the Ministry and NTA, Reversal of Centralization of 

Governance of higher education, scrapping the centralized NEET exams which has 

been the consistent demand of Tamil Nadu and supported by other states also 

now, entrusting the job to States to evolve their own procedures for admission into 

professional educational institutions etc. 

(ends) 

----- 
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Re: Need to include Bagpat district in Khelo India Programme and accord 

permission for construction of a stadium 

डॉ. राजकुमार सांगिान (बागपत) : खेलों के माध्यम से मानवसक और र्ारीररक ववकास के साथ िी 

खेल प्रवतभाओ ं को सामने लाने और उन्िें रोजगार उपलब्ि कराने जाने के वलए एक स्वस्थ खेल 

वातावरण का िोना आवश्यक िै। खेलो इंवडया के तित आज कई स्थानों पर स्टेवडयमों का वनमायण कर 

उन्िें सवुविा मकु्त बनाया जा रिा िै। विी खले प्रवतभाओ ंको भी प्रदर्यन करने का मौका वमला िै। मेर े

संसदीय िेत्र बागपत में भी खेलों के प्रवत काफी रुझान िै, परतं ुउच्च स्तरीय खेल स्टेवडयम निीं िोने के 

कारण उन्िें अपनी प्रवतभा वदखाने का मौका निीं वमल पा रिा िै। मिोदय, उच्च स्तरीय खेल स्टेवडयम 

और रेवनंग रैक निीं िोने के कारण सेना भती वर्ववर का भी आयोजन संभव निीं िो पा रिा िै। 

अतः मेरा माननीय खेल मंत्री जी से अनरुोि िै वक खेलो इंवडया योजना अंतगयत बागपत को भी 

र्ावमल करते िुए, बागपत वजला में नवीन उच्च स्तरीय खेल स्टेवडयम खोले जाने की स्वीकृवत प्रदान 

कर अनगु्रवित करें। 

(इवत) 

----- 

 

Re: Need to solve the problem of land erosion by sending a specialized team to 

Kokrajhar Parliamentary Constituency 

श्री जयन्त बसुमतारी (कोकराझार) : संसदीय िेत्र कोकराझार असम में भूटान से नीचे की ओर बिने वाली 

लोंगा, चम्पावती, तरांग, गौरांग, सरलभंगा, भूर, नीजला आई, नांगोल, खाना माक्रा, बकेी और उसकी सिायक 

नवदयों से िर साल गंभीर भूवम कटाव िो रिा िै और इन नवदयों से िो रिे लगातार भूवम कटाव ने िजारो पररवारों 

को ववस्थावपत कर वदया िै। कोकराझार वजले में बा़ि का सीिा संबंि िह्मपतु्र से निीं िोता िै और यि भूटान के 

ऊपरी जलग्रिण िेत्रों में अत्यविक वर्ाय के कारण िोता िै। वजससे विां से गजुरने वाली नवदयां उफान पर आ जाती 

िैं और ये नवदयों गंभीर भूवम कटाव करती िैं। इन नवदयों ने िजारों िेक्टेयर भूवम को खत्म कर वदया िै, वजससे परुे 

वजले की वस्थवत काफी बदल गई िै। कई एलपी स्कूल बि गए िै और सड़कें  उखड़ गई िैं। नदी के भूवम कटाव से 

वनपटने और प्रभाववत लोगों की सरुिा और सड़कों की वस्थवत ठीक करने के वलए िमें तत्काल सिायता की 

आवश्यकता िै। बोडोलैंड इलाके में लगातार भूवम कटाव के कारण लोग अपनी जमीन और खेती को खो रिे ि,ै 

इसवलए इस संकट से वनपटने के वलए िमें अविक सरकारी सिायता की उम्मीद िै। कें द्र सरकार को बा़ि और 

कटाव की िमारी दोिरी समस्याओ ंके समािान के प्रवत गंभीरता से ववचार करना चाविए और सरकार को इसे 

प्राकृवतक आपदा घोवर्त कर देना चाविए। मै भारत सरकार से अपील करता ि ाँ की मरे े संसदीय िेत्र इस भूवम 

कटाव को रोकने के वलए एक ववर्ेर्ज्ञ वैज्ञावनक टीम को कोकराझार भेजकर इस समस्या के स्थायी समािान का 

उपाय वकया जाए।            (इवत) 

------ 

श्री दीपेन्र णसहं हुड्डा (रोहतक) : अध्यक्ष जी, आज शाम को जीरो ऑवर ले लीटजएगा। 

माननीय अध्यक्ष : शाम को दखेेंगे। 

 

 

 



01.08.2024                MMN      Uncorrected / Not for publication 309 

 

 

सामान्य बजट – अनुदानों की मांगें  

रले मतं्रालय –   जारी 

 

माननीय अध्यक्ष : आइटम संख्या 17 – रले मंत्रालय के अन्तगित अनदुानों की माूँगे। 

 


श्रीमती शांभिी (समस्तीपुर) : आज िम भारतीय रलेवे में िुए ववकास और 2024 के रले बजट 

के बार ेमें चचाय कर सकें । प्रिानमंत्री नरेंद्र मोदी के नेततृ्व में, भारतीय रलेवे ने वपछले दस वर्ों में 

उल्लेखनीय प्रगवत की िै। 2024 का रले बजट इस प्रगवत को और आगे ब़िाने का मित्वपूणय 

माध्यम िै। 

• प्रिानमंत्री नरेंद्र मोदी की सरकार ने रलेवे के िेत्र में कई मित्वपूणय पररवतयन और नवाचार 

वकए िैं। इनमें सबसे प्रमुख िै वंदे भारत एक्सपे्रस रेनों का र्भुारभं, जो उच्च गवत, आराम और 

सवुविा प्रदान करती िैं। इन रेनों ने भारतीय रलेवे की छवव को बदल वदया िै और इसे आिवुनक 

और तेज़ सेवा के रूप में स्थावपत वकया िै। इसके अलावा, 40,000 कोचों को वंदे भारत कोचों के 

अनरुूप उन्नत वकया जा रिा िै, वजससे यावत्रयों को बेितर अनभुव वमल सके। 

• रलेवे स्टेर्नों का आिवुनकीकरण भी तेजी से िो रिा िै। 'अमतृ स्टेर्न' योजना के तित 

157 स्टेर्नों का ववकास वकया जा रिा िै, वजससे यावत्रयों को बेितर सुवविाए ंवमलेंगी। स्टेर्नों पर 

वाई-फाई, स्वच्छता, सरुिा और अन्य सवुविाओ ंका ववस्तार वकया जा रिा िै। 

• रलेवे सरुिा को मजबूत बनाने के वलए कवच प्रणाली पर काम तेजी से िो रिा िै। रलेवे के 

बवुनयादी ढांचे में भारी वनवेर् वकया गया िै। 2024 के बजट में तीन नए रले संबंवित कॉररडोर 

बनाने का प्राविान वकया गया िै। इसमें ऊजाय, खवनज और सीमेंट कॉररडोर, पोटय कनेवक्टववटी 

कॉररडोर और उच्च यातायात घनत्व कॉररडोर र्ावमल िैं। इससे लॉवजवस्टक्स में सिुार, लागत में 

कमी और आवथयक ववकास में तेजी आएगी। 

• रलेवे का ववकास न केवल यावत्रयों के वलए बवल्क उ द्योग और व्यापार के वलए भी 

लाभदायक सावबत िुआ िै। 'वन स्टेर्न, वन प्रोडक्ट' योजना के तित 143 स्टेर्नों पर स्थानीय 

उत्पादों के स्टॉल खोले गए िैं, वजससे स्थानीय व्यापार को ब़िावा वमला िै। इसके अलावा, रलेव े

की माल पररविन िमता में भी सिुार िुआ िै, वजससे उ द्योगों को बेितर और सस्ता पररविन 

सािन वमल सका िै। 

• भारतीय रलेवे ने उच्च गवत की रेन सेवाओ ंके िेत्र में भी मित्वपूणय प्रगवत की िै। मुंबई-

अिमदाबाद िाई-स्पीड रले पररयोजना के अंतगयत भारत की पिली बलुेट रेन का वनमायण कायय तेजी 

 
 Laid on the Table. 
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से िो रिा िै। यि रेन यात्रा को और तेज़, सरुवित और सवुविाजनक बनाएगी। इसके अलावा, 

देर्भर में वंदे भारत रेनों की संख्या ब़िाई जा रिी िै, वजससे यात्रा की गणुवत्ता में सिुार िो रिा िै। 

• भारतीय रलेवे ने सभी िॉड गेज रलेवे खडंों का र्त प्रवतर्त ववद्यतुीकरण वकया िै। इससे न 

केवल ऊजाय की बचत िुई िै बवल्क पयायवरण को भी फायदा िुआ िै। ववद्यतुीकरण से रलेवे की गवत 

और दिता में सिुार िुआ िै और यि भारतीय रलेवे को दवुनया का सबसे बड़ा ग्रीन रेलवे 

नेटवकय  बनाने की वदर्ा में एक मित्वपूणय कदम िै। 

मैं अपने िेत्र समस्तीपरु से सम्बंवित कुछ मांगे रखना चाि ंगी- 

• मेर ेलोकसभा िेत्र के अंतगयत वजला समस्तीपरु और दरभंगा वजला के िायाघाट रलेवे 

स्टेर्न के ववकास एवं उन्नवतकरण और दोनों वजलो में वववभन्न रेनों के पररचालन । ठिराव / 

समय ब़िाने से संबंवित वनम्नवलवखत मांगों के संबंि में 

• 15549 जयनगर से पटना इंटरवसटी एक्सप्रेस के समय सारणी में सुिार वकया जाए। 

िाजीपरु से पटना की दूरी मिज 33 वकलोमीटर िै लेवकन इस रेन को िाजीपरु से पटना पिंुचने 

में 3 घंटे लग जाते िै अभी तक इसके समय सारणी में सिुार निीं िुआ िै जबवक दीिा पुल पर 

दोिरीकरण चालू िो गया िै। 

• 18105/06 जयनगर से राउरकेला रेन जो सप्ताि में तीन वदन चलती िै यावत्रयों के 

अविकाविक आवागमन को देखते िुए इसे प्रवतवदन चलाने िेत ुअनरुोि िैं। 

• 12947/48 पटना अिमदाबाद एक्सप्रेस रेन को सप्ताि में दो वदन समस्तीपरु या 

दरभंगा से चलाया जाए। 

• कैं सर मरीज और रलेयावत्रयों के वित को देखते िुए 01043/44 समस्तीपरु लोकमान्य 

वतलक टवमयनल के वलए चलने वाली स्पेर्ल रेन को वनयवमत रूप से चलाया जाए। 

• समस्तीपरु / दरभंगा से (वाया पाटवलपतु्र) नई वदल्ली के वलए तेजस के तजय पर एक 

नई रेन घलाई जाए। 

• 02563/64 बरौनी से नई वदल्ली के वलए खुलने वाली क्लोन एक्सप्रेस का ठिराव 

समस्तीपरु में करने िेत ु। 

• 12211/12 मजुफ्फरपुर आनंद वविार टवमयनल गरीब रथ को समस्तीपरु से चलाया 

जाए। 

• समस्तीपरु स्टेर्न के गेट नम्बर 1 और 2 को अवतक्रमण मुक्त कर संवदयायकरण वकया 

जाए लांवक रले यावत्रयों को आने जाने में सवुविा िो सके और गेट पर अनावश्यक रूप से जाम 

की वस्थवत बनी रिती िै. 
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• 12435/36 गरीब रथ को जयनगर से प्रवतवदन चलाया जाए या उसी समयानसुार 

(टाइम टेबल) पर नई वदल्ली के वलए एक नई रेन चलाई जाए। 

• यावत्रयों की सवुविाओ ंको देखते िुए समस्तीपरु रेलवे स्टेर्न पर रेनों के आने जाने 

की सूचना प्रसाररत करने वाला एक बड़ा वडसप्ले एटीएम के समीप और कारखाना गेट के तरफ 

लगाया जाए। 

• दरभंगा वजला के िायाघाट रलेवे स्टेर्न से इस िेत्र की बिुत बड़ी आवादी का यात्रा 

राज्य के वववभन्न स्टेर्नों के वलए िोता िै, वजसके कारण इस स्टेर्न पर काफी भीड-आड़ 

लगी रिती और यावत्रयों को काफी कवठनाइयों का सामना करना पड़ रिा िै, जैसे जननायक 

एक्सप्रेस, जानकी एक्सप्रेस एवं जयनगर-पटना इंटरवसटी एक्सप्रेस का पूवय में िायाघाट स्टेर्न 

पर ठिराव िोता था, परतं ुकोरोना वैवश्वक मिामारी के पश्चात इन रेनों के ठिराव पर रोक लगा 

वदया गया िै। 

• रेन सं०- 15211/15212 जननायक एक्सप्रेस का िायघाट रेलवे स्टेर्न पर ठिराव 

िेत।ु 

• रेन सं०- 15283/15284 जानकी एक्सप्रेस का िायघाट रलेवे स्टेर्न पर ठिराव 

िेत।ु 14. रेन सं०- 15549/15550 जयनगर-पटना इंटरवसटी एक्सप्रेस का िायघाट पर 

ठिराव िेत।ु 

• िायाघाट रलेवे स्टेर्न पर यावत्रयों के ठिराव के वलए यात्री रे्ड, र्दु्ध पेय जल की 

व्यवस्था, र्ौचालय की व्यवस्था साथ िी िायाघाट स्टेर्न पर ररजवेर्न काउंटर निीं रिने के 

कारण इस िेत्र के यावत्रयों को ररजवेर्न कराने के वलए लिेररयासराय एवं समस्तीपरु जाना 

पड़ता िै वजससे यावत्रयों को काफी परेर्ावनयों का सामना करना पड़ रिा िै। 

• समस्तीपरु स्टेर्न वस्थत वावरं्ग पीट की क्या वस्थवत िै और वकतने बोवगयों का 

मेंटेनेंस एक साथ वकया जाता िै इसकी जानकारी दी जाए। 

•  दरभंगा और गया िेत ुमेरो रैनी के अवतर्ीघ्र पररचालन िेत ुअनरुोि । 

• वदल्ली से दरभंगा या सिरसा तक (वाया समस्तीपरु, रोसडा) वंदे भारत स्लीपर रेन 

चलाया जाए। 

• प्रिानमंत्री नरेंद्र मोदी के नेततृ्व में भारतीय रलेवे ने वपछले दस वर्ों में उल्लेखनीय 

प्रगवत की िै। 2024 का रले बजट इन सुिारों को और आगे ब़िाने की वदर्ा में एक मित्वपूणय 

कदम िै। इस बजट से रलेवे सरुिा, यात्री सवुविाए ंऔर बवुनयादी ढांचे में सिुार िोगा, जो 

अंततः देर् की आवथयक प्रगवत में योगदान देगा। िमें ववश्वास िै वक यि बजट भारतीय रेलवे को 

नई ऊंचाइयों तक पिंुचाएगा और इसे ववश्व स्तरीय सेवा के रूप में स्थावपत करगेा। 
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श्री आलोक शमाा (भोपाल) : माननीय अध्यि मिोदय आजाद भारत के इवतिास में पिली बार 

रलेमंत्री अवश्वनी वैष्टणव जी के नेततृ्व में तीव्र गवत से कायय िो रिे िै। 

मध्यप्रदेर् के रीवा िेत्र के िजारों लोग भोपाल में वनवास करते िैं। 

रीवा के िमार ेिजारों भाई बिनों को रेन में ररजवेर्न न वमलने से काफी पररे्ानी िोती थी। 

उनकी इस पररे्ानी को देखते िुए िमार ेभोपाल के वविायक जी ने माननीय रलेमंत्री जी को पत्र वलखकर 

इस रूट पर नई रेन चलाने की मांग की थी। 

मैं आपके माध्यम से माननीय रलेमंत्री श्री अवश्वनी वैष्टणव जी को िन्यवाद देना चािता ि ं वक भोपाल में 

रि रिे िमार े ववंध्य, रीवा, सतना और मैिर िेत्र के भाई बिनों की पररे्ावनयों को देखते िुए आपने 

भोपाल से रीवा के वलए नई रेन की सौगात दी िै। 

स्थानीय जनप्रवतवनवियों की मौजूदगी में कल र्कु्रवार 2 अगस्त 2024 को इस रेन को भोपाल से रीवा 

के वलए िरी झंडी वदखाकर रवाना वकया जाएगा। 

मैं आपके माध्यम से पनुः प्रिानमंत्री आदरणीय श्री नरने्द्र मोदी जी एवं रले मंत्री श्री अवश्वनी वैष्टणव जी 

को नई रेन सवुविा देने के वलए िन्यवाद देना चािता ि ं, आभार व्यक्त करना चािता ि ं। 

माननीय अध्यि मिोदय, 

मैं आपके माध्यम से माननीय रले मंत्री जी से मांग करता ि ं वक भोपाल का वनर्ातपरुा रले्वे स्टेर्न 

बनकर तैयार िो गया िै। र्ीघ्र भोपाल के वनर्ातपरुा रलेवे स्टेर्न का र्भुारभं आपके कर कमलों से 

वकया जाए। 

माननीय अध्यि मिोदय, 

मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी का ध्यान आकृवर्त कराना चािता ि  ं वक भोपाल के संत 

विरदारामनगर (उपनगर) को कपडे़ की मंडी के रूप में जाना जाता िै। संत विरदारामनगर में कपडे़ का 

कारोबार बढे इसके वलए सतं विरदारामनगर से वाया सूरत ममु्बई सेंरल तक एक नई रेन चलाई जाए। 

माननीय अध्यि मिोदय, 

भोपाल के काफी यवुा पूना में पढाई करते िैं जॉब करते िै। कई बार इन यवुाओ ंको रेन में ररजवेर्न निीं 

वमल पाता ि।ै मेरी मांग िै वक भोपाल से पूना एक नई रेन चलाई जाए वजससे इन यवुाओ ंकी पररे्ानी दूर 

िो सके। 

माननीय अध्यि मिोदय, मैं आपके माध्यम में माननीय रलेमंत्री श्री अवश्वनी वैष्टणव जी को बिुत िन्यवाद 

देना चािता ि ं वजन्िोंने मध्यप्रदेर् को इस बार 14,738 करोड़ का बजट वदया िै। मैंने देर् में अब तक 

कई रले मंत्री देखे िैं परन्तु अवश्वनी वैष्टणव जैसा रलेमंत्री निीं देखा। कभी तो मझेु ऐसा लगता िै वे कौन से 

जादूगर िैं, उनके पास कौन सी जादू की छड़ी िै। वे जादू की छड़ी घमुाते िैं, और िमार ेदेर् को, िमारे 

प्रदेर् को, िमार ेभोपाल को बंदे भारत और बलुेट रेन जसैी स्पीड वाली और सवुविाओ ंसे लैस रेन वमल 

जाती िै। 

(इवत) 
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श्री राहुल कस्िा ं(चुरू) : माननीय सभापवत मिोदय आपने मझेु रलेवे की डीमाडं फॉर ग्रांट्स पर िोने 

वाली चचाय पर भाग लेने की अनमुवत प्रदान की, मैं आभारी ि ाँ। 

वकसी भी देर् वक प्रगवत के वलए उस देर् के आिारभूत ढााँचे का सदुृ़ि िोना अत्यंत िी आवश्यक िोता 

िैं। आिरभूत ढांचे के तित रलेवे, सड़क और ववद्यतु प्रसारण अवसंरचना को िोना मखु्यतः आवश्यक 

िोता िैं। आिारभूत संरचना और देर् के ववकास में रलेवे का सबसे अविक और मित्वपूणय योगदान रिा 

िैं। यि इतना मित्वपूणय िैं वक पूवय में भारत सरकार द्वारा रले बजट अलग से पेर् वकया जाता रिा िैं। 

लेवकन ये इस देर् का दभुायग्य देवखये इस सरकार के द्वारा रलेवे बजट को पूरी तरि से िटाया गया, और 

अबकी बार तो परु ेबजट में रलेवे का नाम भी निीं वलया गया । 

रलेवे द्वारा साल 2023-24 के दौरान माल भाडे़ व यात्री भाडे़ से 2.40 लाख करोड़ वक कमाई 

वक िैं। और इस ववत्तीय वर्य के दौरान इसमें और अविक ववृद्ध वक आर्ा िैं । लेवकन माननीय ववत्त मंत्री 

जी के द्वारा इस बजट में वववभन्न रले पररयोजनाओ ं के ववस्तार िेत ु लगभग 1.50 लाख करोड़ का 

प्राविान वकया िै, व कुल बजट में लगभग 2.50 लाख करोड़ रूपये का प्राविान रलेवे के वलए वकया गया 

िैं। रलेवे द्वारा जारी वपंक बकु को देखने पर पता लगता िैं वक रले मंत्रालय के द्वारा कोई भी नई 

पररयोजना पर कायय निी वकया जा रिा ि।ै 

पूवय में भारत सरकार द्वारा गवतर्वक्त पररयोजना के माध्यम से देर् के ववकास को गवत वदए जाने 

िेत ुजो प्रयोजन वकया थामन जा रिा था वक यि बिुत िी बेितरीन कदम सावबत िोगा | लेवकन इस के 

उलट अभी भी गवतर्वक्त पररयोजना के तित कायय वकये जाने में वदक्कतों का सामना वकया जा रिा िैं। 

मंत्रालयों में उवचत समंवय स्थावपत कर देर् के आिारभूत ढांचे को तीव्र गवत के साथ ववकास वकये जाने 

क कायय अभी भी अिरझूल में वदखाई दे रिा िै। 

भारत सरकार द्वारा देर् में 400 िाई स्पीड एक्सप्रेस रेन चलने का प्राविान वकया गया था। 

वजससे देर् में तीव्र गवत से पययटन िेत्रों का भी ववकास संभव िोना था, लेवकन वसफय  चनुाव के समय कुछ 

गावड़यों को िरी झंडी वदखाकर रवाना वकया गया, बावक इसे भी सरकार द्वारा ठन्डे बस्ते में डालना 

प्रतीत िो रिा िैं। रलेवे द्वारा यात्री सवुविाओ ंमें ववस्तार वकये जाने िेत ुद्रतु गवत से रेनों में LHB कोच 

लगाये जाने प्रस्ताववत थे, लेवकन अभी भी काफी मखु्य गावड़यों में LHB कोच निीं लगाये गए िैं, िमार े

द्वारा वपछले काफी समय स ेइस िेत ुमांग उठाई जा रिी िैं, लेवकन सरकार द्वारा इस पर कोई भी ठोस 

काययवािी निीं वक जा रिी िैं। 

सेफ्टी िेत ुभी रलेवे ने वपछले सालों में काफी सिुार करने का प्रयास वकया िैं, कवच नमक 

सेफ्टी वडवाइस के माध्यम से एक िी रैक पर आमने सामने से आ रिी गावड़यों को रैवकंग करते िुए रोका 

जा सकता िैं, वजससे दघुयटनाओ ंमें कमी आएगी | ये वडवाइस भारत में िी बने गई िैं, लेवकन इसका पूणय 

इंस्टालेर्न अभी तक निीं वकया जा सका िैं, वजसकी वजि से वपछले वदनों में काफी दघुयटनाये िमे 

देखने को वमली िैं। अगर सरकार द्वारा कवच वसस्टम को परु े देर् में लागू कर वदया जाव े तो ऐसी 

दघुयटनाओ ंसे बचा जा सकता िैं, लेवकन इसके वलए सरकार प्रवतबद्ध वदकािी निीं दे रिी िै। 

 
 Laid on the Table  
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मेर ेलोकसभा िेत्र में सादलुपरु - िनमुानग़ि खंड, रतनग़ि सरदारर्िर खंड व चरुू - जयपरु 

खंड अविकतर मागय का ववद्यतुीकरण का कायय लगभग पूणय िो चूका िैं । लेवकन इस अनपुात में 

ववद्यवुतकृत गावड़यों का सञ्चालन निीं वकया जा रिा िैं। मेर ेलोकसभा िेत्र के सादलुपरु स्टेर्न पर नया 

प्लेटफामय बनाये जाने के कारण लाइन संख्या 1 व 2 का ववद्यतुीकरण कायय भी अिरुा पड़ा िैं। वजस े

जल्द से जल्द वकया जाना आवश्यक िैं। 

रले मंत्रालय द्वारा चौकीदार ववविन सभी समपारों को समाप्त करने का ववचार िैं, लेवकन ऐसे 

स्थान जिााँ समपार निीं िै, विां की वस्थवत क्या िोगी, यि एक ववचारणीय प्रश्न िै। बीकानेर-वदल्ली रले 

लाइन का वनमायण 100 वर्य पूवय वकया गया था, उस समय मानवरवित / मानवसवित रले समपार की मांग 

निीं िुआ करती थी, इस रले लाइन पर ववरे्र् रूप से मेर ेसंसदीय िेत्र चूरू में इनका भारी अभाव िै, 5 

से 10 वक.मी. तक एक भी रलेवे क्रोवसगं निीं िै, जबवक अन्य िेत्र में प्रत्येक 1 वक.मी. पर रलेवे क्रोवसंग 

िै। इसके अभाव में सेंकड़ों वर्ों के ग्रामीण रास्ते एक गााँव से दूसर ेगांव व खेतों में जाने के रास्ते बन्द िो 

गए। भारी वािनों की बात तो छोवड़ये, वकसान अपने खतेों में उंटगाड़ा तक निीं ले जा पा रिा िै, वकसान 

अपना खेत छोड़ निीं सकता, रलेवे क्रोवसंग के अभाव में खेत व गांवों में जा निीं पा रिा िै। मजबूरन उन्िे 

अनाविकृत रूप से रलेलाइन को पार करना पड़ रिा िै। िमेर्ा उनके जीवन को खतरा बना रिता िै। 

लोिारू रतनगढ, सादलुपरु-िनमुानगढ, सादलुपरु-झूम्पा, रतनगढ सरदारर्िर, रतनग़ि बीकानेर, 

रतनग़ि-डेगाना खण्ड पर काफी ऐस ेगावं िै, जिा ंगावं का दूसर ेगांव से व खेतों से सम्पकय  टूट गया ि।ै 

यिां रले अण्डर िीज का वनमायण वकया जाए । रले अण्डर िीज वनमायण के वलए रले मंत्रालय को अपनी 

नीवत को बदलना िोगा । राज्य सरकारों के पास इनके वनमायण के वलए िन िी निीं िै, व राज्य सरकार 

द्वारा अंडर विज िेत ुबजट घोर्णा के बाद भी जारी निीं वकया जा रिा िैं। इनका वनमायण रलेवे को करना 

चाविए। मेर ेिेत्र में यि एक ववकट संकट पैदा िो गया िै। जब तक इन मागो पर रले अण्डर िीज का 

वनमायण निीं िोगा तब तक रलेवे का सरुिा का ववजन कैसे पूरा िोगा। 

वपछले साल भारत सरकार द्वारा के द्वारा कुछ स्थानों पर रलेवे समपार बनाये जाने िेत ुरार्ी 

जारी वक गई थी, वजसके तित मेर ेलोकसभा िेत्र में भी 26 अंडर विज बनाये जाने प्रस्ताववत थे, लेवकन 

अभी तक इनका कायय र्रुू निीं िो सका िै। वजसके कारण िेत्र के आमजन को काफी वदक्कतों का 

सामना करना पड़ रिा िैं | इस पर सरकार जल्द से जल्द कायय र्रुू करवाए जाने िेत ुसंबंवित ववभाग 

को वनदेवर्त करें | इसके साथ मेर ेलोकसभा िेत्र के वववभन्न स्थानों पर नए अंडर विज वक आवश्यकता 

िैं वजसे भी सरकार जल्द से जल्द स्वीकृत करें तावक मेर ेलोकसभा िेत्र के आमजन को इसका लाभ 

वमल सकें  । 

रलेवे द्वार बनाये जा रिे अडंर बरी में पानी भराव एक अत्यंत मित्वपूणय समस्या िैं, वजसका 

उवचत समािान अभी तक निीं वकया जा सका िैं। वजसके कारण आमजन का जीवन िमेर्ा खतर ेमें बना 

रिता िैं। बाररर् के मौसम के दौरान इन अंडर विज में 67 फीट तक पानी भर जाता िैं, वजसके कारण 

मागय तो अवरुद्ध िोता िी िैं, ऊपर से पानी कई वदन तक निीं वनकल पाने के कारण आमजन को भारी 

वदक्कत िोती िैं। रलेवे द्वारा अंडर विज वक वडजाईन में बदलाव कर पानी वनकासी सवुनवश्चत वकया जाना 

अत्यंत आवश्यक िैं। 

मेर े लोकसभा िेत्र के आमजन द्वारा वपछले काफी समय से रतनग़ि-फतेिपरु, सरदारर्िर-

िनमुानग़ि, गजवसंिपरु- सरदारर्िर-तारानगर- राजगढ, सीकर - नोखा मागों पर नई रले लाइन डाल े
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जाने िेत ुमांग की जा रिी िैं। पूवय बजट में इन मागों के सवे वकये जाने िेत ुकाफी बार घोर्णा भी की गई 

िै, लेवकन िर बार नेगवेटव ROR बताकर इन मागों पर लाइन डाल ेजाने से रलेवे द्वारा मना कर वदया 

जाता िैं। मेर ेसरकार से अनरुोि िैं की उक्त सभी मागय िेत्र की आवश्यकता को देखते िुए अत्यंत िी 

आवश्यक िैं। ये मागय आवथयक व सामररक दृवष्ट से भी अत्यंत आवश्यक िैं। मेरा अनरुोि िैं की सरकार 

द्वारा ऐसे मागों को यात्री सवुविा के ववस्तार को देखते िुए नेगेवटव ROR की वस्थवत में भी लाइन डाल े

जाने का कायय वकया जावे तावक यावत्रयों को सवुविा वमल सके। इसी प्रकार मैं सरकार से अनरुोि करता 

ि ाँ की वजस तरि से वदल्ली को बीकानेर व चरुू से जोड़ने वाली सभी गावड़यााँ रवेाड़ी िोकर आती िैं इस 

मागय पर अत्यविक रैवफक िोने की वजि से नई गावड़यों के सञ्चालन में सरकार को पररे्ानी का सामना 

करना पड़ रिा िैं। मेरा इस मामले में सझुाव िैं की चरुू से फरुखनगर तक वाया वपलानी लोिारु िोते िुए 

यवद नई रले लाइन डाली जाती िैं तो यि एक alternate रूट के तौर पर ववकवसत िोगा व वदल्ली के 

वलए गावड़या चलाने में सवुविा िोगी। अतः इस मागय का सवे भी करवाया जावे | इसके साथ खाटू श्याम 

से सालासर िाम तक प्रस्ताववत नई रलेवे लाइन का कायय भी जल्द र्रुू वकया जावे। 

मेर े लोकसभा िेत्र में वनयवमत रूप से अनेक गावड़यों का सञ्चालन वकया जा रिा िैं। यात्री 

सवुविाओ ंको देखते िुए कुछ गावड़यों को चलाया जाना िेत्र के वलए अत्यंत िी आवश्यक िैं। वदल्ली 

सराय रोविल्ला जोिपरु सालासर एक्सपे्रस गाड़ी संख्या 22421/22 को माउन्ट आबू, जोिपरु वदल्ली 

सराय रोविल्ला एक्सपे्रस गाड़ी संख्या 22481/82 को िररद्वार या ऋवर्केर्, लखनऊ जयपरु एक्सपे्रस 

गाड़ी संख्या 19715/16 को विसार वाया सीकर, चरुू व गोरखपरु - विसार एक्सप्रेस गाड़ी संख्या 

12555/56 को िनमुानग़ि वाया सादलुपरु तक ववस्तार वकया जाना िेत्र व आमजन की आवश्यकता को 

देखते िुए अत्यंत िी आवश्यक िैं। रले मंत्रालय द्वारा उक्त सभी गावड़यों के ववस्तार की जल्द से जल्द 

स्वीकृवत जारी की जावे तावक आमजन को इससे राित वमले। 

सादलुपरु िनमुानग़ि खंड का कायय पूणय िुए काफी समय बीत चूका िैं लेवकन अभी तक इस मागय 

पर एक्सपे्रस गावड़यों का बिुत िी कम सञ्चालन वकया जा रिा िैं। मेरा सरकार से अनरुोि िैं िनमुानग़ि 

से वदल्ली, श्रीगंगानगर से जयपरु, श्रीगंगानगर से जोिपरु व श्रीगंगानगर स े उदयपरु तक इंटरवसटी 

गावड़यों का सञ्चालन वकया जावे तावक िेत्र के यावत्रओ ंको फायदा वमल सकें  । 

इस बजट में माननीय ववत्त मंत्री जी के द्वारा देर् में आिारभूत संरचनाओ ंके ववकास िेत ुववरे्र् 

प्राविान वकया िै। रलेवे में भी लगातार यात्री सवुविाओ ं के ववस्तार वकये जाने वक अत्यंत मित्ती 

आवश्यकता िैं। सरकार द्वारा वववभन्न category के अनसुार ववकास कायय न करते िुए आवश्यकता के 

अनसुार सवुविाओ ंका ववस्तार वकया जाव े| मेर ेलोकसभा िेत्र में चरुू, रतनग़ि, सजुानग़ि व सादलुपरु 

स्टेर्न पर अवतररक्त र्ौचालय का वनमायण की आवश्यकता िैं, वजस िेत ुसरकार द्वारा रार्ी जारी वक 

जावे । रलेवे स्टेर्न की लम्बाई व ऊंचाई ब़िाये जाने िते ुभी काफी मांग िमार ेलोकसभा िेत्र के आमजन 

के द्वारा की जा रिी िैं। नोिर, छापर, पवड़िारा स्टेर्न की ऊंचाई ब़िाये जाने की आवश्यकता िैं साथ िी 

साथ इनकी लम्बाई भी 24 वडब्बों की गाड़ी के अनसुार वकये जाने की मित्ती आवश्यकता िैं। चरुू, 

सरदारर्िर व रतनग़ि स्टेर्न पर अवतररक्त फूट ओवर विज वनमायण िेत ुभी मंत्रालय द्वारा रार्ी जारी की 

जाव।े साथ िी सादलुपरु स्टेर्न पर दविण वदर्ा वक और वटकट काउंटर खोला जावे । तावक िेत्र के 

आमजन को इसका लाभ वमल सकें  । 

(इवत) 
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श्रीमती णस्मता उदय िाघ (जलगांि) : माननीय अध्यि मिोदय,  

मैं जलगांव लोकसभा िेत्र की सांसद श्रीमती वस्मता उदय वाघ के रूप में खड़ी ि ाँ। मैं आपके सामने 

जलगांव वजले के वकसानों और यावत्रयों की समस्याओ ंको लेकर खड़ी ि ाँ। 

जलगांव वजला मिाराष्टर का एक प्रमखु वजला िै, वजसमें कई र्िर और गांव िै जो वववभन्न कृवर् 

और औ द्योवगक गवतवववियों में र्ावमल िैं। मैं आपके ध्यान में लाना चािती ि ाँ वक जलगांव, पाचोरा 

और चालीसगांव स्टेर्नों पर वपछले 4-5 वर्ों से कोई नया स्टॉप निीं वदया गया िै। 

मैं वनम्नवलवखत मांगें करती ि ाँ: 

ए) जलगांि, पाचोरा और चालीसगांि स्टेशनों पर णनबनणलणित टे्रनों को रोका जाना चाणहए: 

- जलगांवः 12142 पाटवलपतु्र-एलटीटी एक्सपे्रस, 12534/12533 पषु्टपक एक्सपे्रस, 12617/18 

मंगला. लि द्वीप एक्सपे्रस 

- पाचोराः 11056/11055 गोदान एक्सपे्रस, 12107/12108 एलटीटी सीतापरु एक्सपे्रस, 

12105/12106 ववदभय एक्सपे्रस 

- चालीसगांव: 12107/12108 एलटीटी सीतापरु एक्सपे्रस, 12628/27 कनायटक एक्सपे्रस 

 बी) मौजूदा टे्रनों का णिस्तारः 

- 11120/19 भसुावल-इगतपरुी मेमू को मुंबई तक ब़िाया जाना चाविए 

- 17063/64 मनमाड-वसकंदराबाद अजंता एक्सपे्रस को जलगांव/भसुावल तक ब़िाया जाना 

चाविए 

सी) अणतररक्त बोणगयों की मांगः 

- 11025/26 भसुावल-पणुे िुतात्मा एक्सपे्रस में 2 स्लीपर कोच जोडे़ जाने चाविए 

डी) नई टे्रनों की मांगः 

- भसुावल से मुंबई और पणुे के वलए एक्सपे्रस रेनें र्ुरू की जानी चाविए 

ई) जलगांि से पुिे के णलए नई टे्रनः 

- जलगांव से पणुे के वलए एक नई रेन र्रुू की जानी चाविए जो िरणगांव, अमलनेर, नंदरुबार िोते 

िुए पणुे तक जाए 

एफ) अमलनेर में नागपुर-अहमदाबाद प्ररेिा एक्सप्रसे को रोका जाना चाणहए 

जी) धरिगांि में अहमदाबाद-बौरानी एक्सप्रसे और ताप्ती गंगा एक्सप्रसे को रोका जाना 

चाणहए 

एच) जलगांि और चालीसगांि में नागपुर-मडगांि एक्सप्रसे को रोका जाना चाणहए 

मैं जलगांव वजले के लोगों की समस्याओ ंको लेकर आपके सामने खड़ी ि ाँ और आर्ा करती ि ाँ वक 

आप मेरी मांगों पर ववचार करेंगे और जलगांव वजले के लोगों की समस्याओ ंका समािान करेंगे। 

िन्यवाद । 
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(इवत) 


श्री णिष्ि ुदयाल राम (पलामू) : माननीय अध्यि मिोदय, 

मैं आपका आभारी ि ाँ वक आपने मझेु वर्य 2024-25 के वलए रलेवे संबंिी अनदुान मांगों पर 

चचाय में भाग लेने के वलए अवसर प्रदान वकया। देर् के यर्स्वी प्रिानमंत्री आदरणी श्री नरने्द्र मोदी 

जी एवं आदरणी ववत्त मंत्री श्रीमती वनमयला सीतारमण जी के साथ-साथ आदरणीय रले मंत्री श्री 

अवश्वनी वैष्टणव जी को भी केन्द्रीय बजट में रलेवे के वलए 2,62,200 करोड़ रुपये के ररकॉडय 

आवंटन के वलए िावदयक िन्यवाद एवं बिाई देता ि ाँ। रलेवे में सरुिा संबंिी गवतवववियों के वलए एक 

मित्वपूणय रावर् वनिायररत की गयी िै। माननीय प्रिानमंत्री जी के नेततृ्व मे NDA सरकार के तीसर े

काययकाल में, रलेवे को वनरतंर ब़िावा वमल रिा िै। 

वर्य 2014 के पिले UPA सरकार के दौरान रले बजट में लोक लभुावने नई रेनो की 

घोर्णाएाँ तो बिुत िोती थी, परन्त ुउक्त घोर्णाएाँ कभी पूणय निीं िोती थी। देर् के यर्स्वी प्रिानमंत्री 

आदरणीय नरने्द्र मोदी जी के नेततृ्व में NDA की सरकार बनने पर रले बजट का केन्द्रीय बजट में 

समायोजन वकया गयज्ञ यि कदम रलेवे के बवुनयादी ढांचे को मजबूत करने एवं यावत्रयों के अनभुव 

को बेितर बनाने की वदर्ा में मित्वपूणय कदम िै। ग्रॉस बजटरी सपोटय 2,52,200 करोड़ रुपये िै। 

यि रावर् 2023-24 के बजट में 2.40 लाख करोड़ रुपये थी। सरकार का लक्ष्य िै वक अमतृ भारत 

एक्सपे्रस जैसी ज्यादा से ज्यादा पैसेंजर रेनें चलायी जाएगी एवं बजट का बड़ा विस्सा रलेवे की 

सरुिा पर खचय वकया जाएगा। साथ िी 1,08,000 करोड़ से परुाने रैक्स, वसग्नवलंग, कवच, रले के 

पलु बनाने में लगेंगे। इसके साथ िी वंदे मेरो और वंदे भारत स्लीपर रेनें भी जल्द िी पटररयों पर 

दौड़ती नजर आएगंी। वंदे मेरो कम दूरी के सफर के वलए िोगी, जबवक वंदे भारत स्लीपर लंबी दूरी 

की यात्रा के वलए िोगी। इस बजट में स्वदेर्ी तकनीक से बने 'कवच वसस्टम पर भी जोर वदया गया 

िै, जो रेनों की सरुिा को और मजबूत करगेा। 

आवथयक सवे वर्य 2023-24 के मतुावबक, वपछले पांच सालों में रलेवे पर पंूजीगत व्यय में 

77 प्रवतर्त की ब़िोतरी की गयी िै। ववत्तीय वर्य 2019-20 में जिााँ यि खचय 1.48 लाख करोड़ 

रुपये था, विीं 2023-24 में ब़िकर 2.62 लाख करोड़ रुपये िो गया िै। ररपोटय में यि भी बताया 

गया िै वक साल 2023-24 में लगभग 673 करोड़ यावत्रयों ने रेन में सफर वकया, जो वपछले ववत्त 

वर्य की तलुना में लगभग 5.2 फीसदी अविक िै। देर् के 6,108 रलेवे स्टेर्नों पर वाई-फाई की 

सवुविा र्रुू की गई िै। इससे यावत्रयों को बेितर सुवविाए ंवमलेंगी और ग्रामीण और र्िरी िेत्रों के 

बीच के वडवजटल अंतर को कम करने में मदद वमलेगी। 

वपछले 10 वर्ों में रलेवे ने 31,180 रैक वकलोमीटर चालू वकए। रैक वबछाने की गवत 

2014-15 में 4 वक०मी० प्रवतवदन से ब़िकर 2023-24 में 14.54 वक०मी० प्रवतवदन िो गई िै। वर्य 

2014-2024 के दौरान रेलवे ने 41,000 रूट वकलोमीटर (आरकेएम) का ववद्यतुीकरण वकया िै, 

जबवक 2014 तक केवल 21,413 रूट वकलोमीटर का ववद्यतुीकरण वकया गया था। रलेवे ने 

 
 Laid on the Table  



01.08.2024                MMN      Uncorrected / Not for publication 318 

 

बवुनयादी ढांचे के ववकास िेत ु नया दृवष्टकोण अपनाया िै। मल्टी मॉडल कनेवक्टववटी को सिम 

बनाने के वलए पीएम गवत र्वक्त वमर्न के तित तीन आवथयक रलेवे वगलयारों-ऊजाय, खवनज और 

सीमेंट गवलयारा (192 पररयोजनाए)ं, बंदरगाि कनेवक्टववटी गवलयारा (42 पररयोजनाए)ं और उच्च 

यातायात घनत्व गवलयारा (200 पररयोजनाए)ं की पिचान की गई िै। िमता ववृद्ध, उच्च घनत्व 

वाले नेटवकय  की भीड़भाड़ को कम करना, देर् में लॉवजवस्टक्स लागत में कमी लाना, यावत्रयों के 

अनभुव को बेितर बनाना और उनकी सरुिा सरकार के वलए प्राथवमकता वाले िेत्र बने िुए िैं। 

इससे पिले, 2023-24 में सकल बजटीय सिायता 2,40,200 करोड़ रुपये थी, जो 

2013-14 में केवल 28,174 करोड़ रुपये था। पंूजीगत व्यय के पररणाम स्पष्ट रूप से वदखाई दे रिे 

िैं, क्योंवक भारतीय रलेवे ने ववत्त वर्य 2023-24 में 1588 मीवरक टन का अभूतपूवय सवायविक माल 

लदान िावसल वकया िै, जो 2014-15 में 1095 मीवरक टन था और रलेवे 2030 तक 3,000 

मीवरक टन के लक्ष्य की ओर ब़ि रिा िै। रलेवे ने 2023-24 में 2,56,093 करोड़ रुपये की 

सवयकावलक सवायविक कुल प्रावप्तयां िावसल कीं और पंूजीगत व्यय के पूरक के वलए 3,260 करोड़ 

रुपये का र्दु्ध राजस्व का सजृन वकया। 

मिोदय झारखंड राज्य के वलए UPA सरकार के दौरान वर्य 2009 से 2014 तक रलेवे 

बजट में कुल 457 करोड़ रूपए का आवंटन वकया गया था, जबकी 2024-25 के बजट में रलेवे के 

ववकास के वलए 7302 करोड़ रूपए का ररकाडय आवंटन वकया गया िै जो UPA सरकार के आवंटन 

से 16 गणुा अविक िै। इसके साथ-साथ नई रलेवे लाइनों का वनमायण वकया जाएगा। झारखंड के 57 

रलेवे स्टेर्नों को अमतृ भारत योजना के अंतगयत र्ावमल वकया गया िै, वजन्िें ववकवसत वकया 

जाएगा। मेर े संसदीय िेत्र पलामू के अंतगयत 7 स्टेर्नों कमर्ः डालटनगंज, ग़िवा रोड़, ग़िवा 

टाउन, नगर उटारी, िैदरनगर, मोिम्मदगंज एवं जपला स्टेर्न को र्ावमल वकया गया िै। इसके 

साथ-साथ झारखंड में र्त प्रवतर्त रलेवे का ववद्यवुतकरण का कायय पूणय िो चकुा िै। 

माननीय अध्यि मिोदय आपके माध्यम से माननीय रले मंत्री जी से पलामू संसदीय िेत्र के 

अंतगयत रलेव ेसे जडु़ी मित्वपूणय मांग को पूणय करने का अनरुोि करता ि ाँ जो वनम्नवलवखत िै:- 

पलामू संसदीय िेत्र. के अंतगयत दो मित्वपूणय रले पररयोजनाओ ंके लंवबत रिने के कारण 

उस िेत्र के वनवावसयों को आवागमन में अत्यंत कवठनाइयों का सामना करना पड़ रिा िै। एक 

पररयोजना गया-रे्रघाटी इमामगंज-डालटनगंज रलेवे लाइन के वनमायण से संबंवित िै और दूसरी 

पररयोजना बरवाडीि वचररवमरी अंवबकापरु तक रेल लाइन वनमायण से संबंवित िै। दोनों रले 

पररयोजना में एक समानता िै और वि िै वक कई वकलोमीटर तक दोनों पररयोजनाओ ंमें रलेव े

लाइन का वनमायण िो चकुा िै। इन दोनों रले पररयोजनाओ ंपर करोड़ों रुपए खचय भी िो चकेु िैं परतं ु

वर्ों से उस पर कायय िोना बंद िो गया। इन दोनों रले पररयोजनाओ ंको पूणय कराने की कृपा करें 

वजससे न केवल मेर ेसंसदीय िेत्र पलामू के वनवावसयों को आवागमन में सवुविा िोगी बवल्क वबिार 

एवं छत्तीसग़ि राज्यों के संबंवित वजलों के वनवावसयों को भी सवुविा िोगी। िाल िी में छतीसग़ि के 

माननीय मखु्यमंत्री जी ने भी आपसे मलुकात कर बरवाडीि वचररवमरी अंवबकापरु रले लाइन के 

वनमायण का अनरुोि वकया िै। 
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वन्दे भारत रेनः टाटानगर मरुी रााँची लोिरदगा डालटनगंज ग़िवा रोड जपला िोते िुए वाराणसी 

तक वंदे भारत रेन को चलाया जाता िै तो इस रूट पर यात्री भी वमलेगें, इस रूट पर वाराणसी के वलए 

गाड़ी भी कम िै तथा जो गावड़यााँ िै भी पूरी तरि से भरी जाती िै इसके अवतररक्त रााँची ग़िवा रोड स े

सेक्र्न का स्पीड भी 100 KMPH तथा ग़िवा रोड DOS का सेक्र्न स्पीड 120 KMPH िै। इतना िी 

निी इस रूट पर पड़ने वाल ेचारों वजले लोिरदगा, लातेिार, डालटगजं एवं ग़िवा देर् के 112 आकांिी 

वजलों में आते िैं। वजनको ववकास की मखु्य िारा में जोड़ने की आदरणीय प्रिानमंत्री जी की मित्वकािंी 

योजना भी िै। वन्दे भारत रेन को टाटानगर मरुी रााँची लोिरदगा डालटनगंज ग़िवा रोड जपला मागय पर 

चलाने की स्वीकृवत प्रदान करने की कृपा करें। रााँची स ेपटना जाने के वलए वंदे भारत रेन का पररचालन 

प्रारम्भ िो गया िै वजसके मागय में िजारीबाग, वगरीडीि एवं कोडरमा वजला पड़ते िैं जो झारखडं राज्य के 

िैं और रााँची-पटना वन्दे भारत रेन से connect िो गए िैं। इसवलए वन्दे भारत रेन को टाटानगर मरुी 

रााँची लोिरदगा डालटनगंज ग़िवा रोड जपला िोते िुए वाराणसी तक चलायी जाय। 

बरिाडीह चोपन चुनार पैसेंजर टे्रन सखं्या 53351/53352:-पलामू संसदीय िते्र के अंतगयत 

जनता को आवागमन में िो रिी कवठनाईयों से वनजात वदलाने िेत ुकोववड-19 के दौरान बंद की गयी 

बरवाडीि चोपन चनुार पैसेंजर रेन संख्या 53351/53352 का पररचालन अभी तक प्रारम्भ निीं िो 

सका िै। उक्त रेन का पररचालन प्रारम्भ निीं िोने से पलामू संसदीय िेत्र के अंतगयत लगभग 11 रलेव े

स्टेर्नों कमर्ः नगर उंटारी, रमना, मेराल, ग़िवा, ग़िवा रोड़, तोलरा, लालग़ि वबिार, रजिारा, कजरी, 

डालटनगंज एव ंवचयांकी के यावत्रयों कों आवागमन करने में काफी कवठनाईयों का सामना करना पड़ रिा 

िै। बरवाडीि चोपन चनुार पसैेंजर रेन संख्या 53351/53352 का पररचालन पनुः प्रारम्भ करने की मांग 

की जा रिी ि।ै 

पटना णसगंरौली णलंक एक्सपे्रस टे्रन सखं्या 23347/23348 एिं शणक्तपंुज एक्सपे्रस टे्रन स0ं 

11448/11449 :- मेराल रलेवे स्टेर्न पर ठिराव करने की मॉग की गयी िै। वववदत िै वक उक्त स्टेर्न 

पर चोपन गोमो पैसेंजर रेन एवं रॉची चोपन एक्सपे्रस रूकती िै तथा कोई भी अन्य पैसेंजर या एक्सपे्रस 

रेनों का ठिराव निीं ि।ै मेराल स्टेर्न से रमना स्टेर्न एवं ग़िवा स्टेर्न की दूरी लगभग 11-11 

वकलोमीटर िै वजसके कारण यिााँ की जनता को आवागमन करने में काफी कवठनाईयों का सामना करना 

पड रिा िै। 

रॉची नई णदल्ली राजधानी एक्सपे्रस टे्रन सखं्या 12453/12454 का नगर उटारी (श्री 

बंर्ीिर नगर) रलेवे स्टेर्न पर ठिराव की मॉग काफी वदनों से की जा रिी िै। उक्त रेन सप्ताि में एक वदन 

रॉची वाया चोपन-चनुार िोते िुए नई वदल्ली तक जाती िै। वववदत ि ैवक िनबाद रले मंडल के अंतगयत 

ग़िवा रोड चोपन रले खण्ड पर वस्थत नगर उंटारी (श्री बंर्ीिर नगर) झारखण्ड राज्य का प्रमखु तीथय 

स्थल ि,ै जिााँ श्री रािा-कृष्टण की 32 मन की अवद्वतीय स्वणय प्रवतमा ववराजमान िै। ऐसी प्रवतमा पूरी 

दवुनया में किीं निीं िै, वलिाजा यिां प्रवतवर्य बड़ी संख्या में देर् के वववभन्न विस्सों से श्रद्धालगुण दर्यन 

करने आते िैं। यिााँ आने वाले श्रद्धाल ुश्री बंर्ीिर नगर को दूसरा मथुरा और वृंदावन मानते िैं। ऐसे नगर 

उंटारी (श्री बंर्ीिर नगर) रलेवे स्टेर्न पर उक्त रेन की ठिराव की आवश्यकता ि।ै 

रांची नई णदल्ली राजधानी एक्पे्रस 12453/12454 वाया डालटनगंज िोकर सप्ताि में 2 वदन 

चलती िै उसे चार वदन वकया जाय। रााँची नई णदल्ली गरीब रथ टे्रन 12877/12878 को सप्ताि में तीन 

वदन चलती िै उसे 6 वदन वकया जाय।  
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गरीब रथ टे्रन सखं्या 12877 / 12878 का ठिराव मोिम्मदगंज स्टेर्न पर वकया जाय। 

गरीब रथ टे्रन सखं्या 12877/12878 के अलीग़ि जकं्र्न पर दो वमनट के ठिराव भी वदया 

जाय। ज्ञातव्य िो वक मेर े संसदीय िेत्र पलामू के सौ से अविक संख्या में छात्र/छात्राए ं अलीग़ि 

ववश्वववद्यालय में अध्ययनरत िै। यवद गरीब रथ का दो वमनट का ठिराव अलीग़ि जंक्र्न पर दे वदया 

जाता िै तो उन्िें बिुत सवुविा िोगी। 

रॉची िारािसी इंटरणसटी एक्सपे्रस टे्रन सखं्या 18311/18611:- रांची से वाराणसी तक 

चलती िै उसे गोरखपरु तक ववस्तार वकया जाय। 

हािडा जबलपुर शणक्तपंुज एक्सपे्रस टे्रन सखं्या 11447/11448 का ववस्तार मुंबई तक वकया 

जाय। 

पलामू एक्सपे्रस टे्रन सखं्या 13347/13348 को रजिरा स्टेर्न पर ठिराव वदया जाय। 

रांची से िाया डालटनगंज होकर गोरिपुर तक एक नई टे्रन चलायी जाय जो कोरोना काल में 

चली भी थी। उसे बंद कर वदया गया िै उसे पनुः चालू वकया जाय। डालटनगंज से गोरखपरु जाने वाले 

यावत्रयों की संख्या अत्यविक िै। 

रांची सासाराम इंटरणसटी एक्सपे्रस टे्रन सखं्या 18635/18636 में यावत्रयों की संख्या 

अत्यविक िोने के कारण लोगों को यात्रा करने में काफी कवठनाईयों का सामना करना पड़ रिा िै। यावत्रयों 

की संख्या को देखते िुए 1 Ac Chair Car एवं 3 G.S कोच की संख्या में ब़िोतरी की जाय। 

 

पलामू ससंदीय क्षेत्र के अतंगात णिणभन्न स्थानों Unmanned Railway Crossing को बंद कर 

वदये जाने से एक िी गांव दो भागों में ववभक्त िो गये िैं। विां के वनवावसयों को आवागमन में अनेंको प्रकार 

की कवठनाईयों का सामना करना पड़ रिा िै। उक्त स्थानों पर (LHS) Low Hight Subway बनाने से 

जनता को कवठनाईयों से वनजात वमल सकेगी। वसैे स्थान वनम्नवलवखत िै:- 

(1) डाली-िैदरनगर प्रखण्ड, पलामू वजला 

(2) सोनपरुवा-ग़िवा वजला 

(3) अविरपरुवा-नगर उंटारी, ग़िवा वजला 

(4) कजरात नावाडीि-िुसैनाबाद प्रखण्ड, पलामू वजला 

(5) ब़ुिवापीपर- डालटनगजं सदर, पलामू वजला 

(6) बखारी-डालटनगंज सदर, पलामू वजला (7) कुम्भी- मेराल ब्लॉक, ग़िवा वजला 

(8) लिरबंजारी- उंटारी रोड प्रखंड, पलामू वजला 

अंत में मैं माननीय रले मंत्री जी को रले व्यवस्था में आमूल-चूल पररवतयन लाने के वलए हृदय स े

िन्यवाद देता ि ाँ, एवं रलेवे संबंिी मांग का अनमुोदन करते िुए अपनी बात को समाप्त करता ि ाँ। 

                   िन्यवाद, 

(इवत) 
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श्री िगेन ममुुा (माल्दहा उत्तर) : अध्यि मिोदय, बजट पर चचाय के दौरान आपने मझेु रलेवे से 

संबंवित ववर्य पर बोलने का मौका वदया िै, इसके वलए आपको बिुत-बिुत िन्यवाद एवं आभार 

और साथ िी साथ माननीय प्रिनमंत्री जी, माननीय ववत्तमंत्री जी, माननीय रले मंत्री जी, का भी 

आभार व्यक्त करता ि ं। 

मिोदय, माननीय प्रिानमंत्री जी के नेततृ्व में एनडीए की लगातार तीसरी बार सरकार बनने 

के वलए देर् की जनता जनादयन को भी मैं हृदय से िन्यवाद देता ि ं  

और पवश्चम बंगाल मालदा उत्तर लोकसभा िेत्र की ओर से माननीय प्रिानमंत्री आदरणीय नरेंद्र 

मोदी जी को तीसरी बार प्रिानमंत्री बनने पर हृदय से बिाई देता ि ं 

मैं सदन को यि बताना चािता ि ं वक, जब पिली बार िमारी सरकार बनी थी तब रले का 

बजट मात्र ₹29000 करोड रुपए था, मगर आज िमार ेप्रिानमंत्री जी की दूर दृवष्ट की वजि से मझेु 

यि बताने में अपार िर्य का अनभुव िो रिा िै वक 2024-25 का रले बजट 2.55 लाख करोड़ का िै 

जो वक वपछली सरकार के रले बजट से 10 गनुा ज्यादा िै 

अध्यि मिोदय में सदन को बताना चािता ि ं वक इस रले बजट में पवश्चम बंगाल में रलेवे की 

आिारभूत संरचना के ववकास के वलये 13,941 cr रुपया का आवंटन वकया गया िै, जो वक 

वपछले सरकार के बजट आवंटन 4380 करोड़ के मकुाबले तीन गुना ज्यादा िै, जो िमारी 

सरकार की पवश्चम बंगाल के प्रवत प्रवतबद्धता को साफ-साफ दर्ायता िै, 

अध्यि मिोदय मैं सदन को बताना चािता ि ं वक िमारी सरकार ने मेर ेराज्य पवश्चम बंगाल 

में 1261 वकलोमीटर नई रले लाइन का वनमायण करवाया िै, साथ िी साथ 1576 वकलोमीटर की 

रले लाइन का ववद्यतुीकरण भी करवाया िै, जो की 158 वकलोमीटर प्रवत वर्य के विसाब से िै, 

अध्यि मिोदय मै सदन को बताना चाि ंगा वक वपछली UPA 2 की सरकार के समय रले 

लाइनों के ववद्यतुीकरण की गवत मात्र 32 वकलोमीटर प्रवत वर्य की थी, िमारी सरकार उनसे 4 गनुा 

ज्यादा तेजी से कम कर रिी िै, वजसके वलए मैं माननीय प्रिानमंत्री जी को नमन करता ि ं. 

माननीय अध्यि मिोदय मैं आपके माध्यम से सदन को बताना चाि ंगा वक िमार ेप्रिानमंत्री 

जी के कुर्ल नेततृ्व में वसे्टनय डेवडकेटेड फे्ट कॉररडोर मरे ेराज्य पवश्चम बंगाल के तीन वजलों से 

िोकर गजुरता िै, यि तीनों वजले पवश्चम बंगाल के वलए व्यावसावयक रूप से बिुत मित्व रखते िैं, 

माननीय अध्यि मिोदय, मैं सदन को यि बताना चाि ंगा वक मेर ेराज्य पवश्चम बंगाल को 

िमार ेप्रिानमंत्री आदरणीय श्री नरेंद्र मोदी जी ने 100 अमतृ भारत स्टेर्नों की सौगात दी िै इसके 

वलए मैं उन्िें नमन करता ि ं और बारबंार प्रणाम करता ि ं, 

माननीय अध्यि मिोदय, मैंने माननीय रले मंत्री श्री अवश्वनी वैष्टणव जी से मेर ेलोकसभा 

िेत्र मालदा उत्तर में तीन नई रले लाइनों के वनमायण का अनरुोि वकया िै, जो वक मेर ेलोकसभा िेत्र 

के ववकास के वलए अत्यावश्यक िै. 

 
 Laid on the Table  
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1. बलुबलुचंडी रलेवे स्टेर्न से कें दपुकुर, पाकुवािाट और नालागोला िोते िुए गंगारामपरु रलेव े

स्टेर्न तक, 

2. गाजोल से गुंजाररया वाया इटािार 

3.  समसी से बारसोई वाया चाचल 

माननीय अध्यि मिोदय, मैने माननीय रले मंत्री जी को मालदा कोटय से बांग्लादेर् के बीच मैत्री रेन 

को चलाने के वलए अनरुोि वकया िै जो वक मेर ेलोकसभा िेत्र मालदा उत्तर के ववकास के वलए 

वमल का पत्थर सावबत िोगा, 

माननीय अध्यि मिोदय, मैं आपके माध्यम से माननीय रले मंत्री जी से कुछ नई रेनों की भी मांग 

रखना चािता ि ,ं जो वक इस प्रकार िै, 

1. वसंगाबाद स्टेर्न से मालदा कोटय िोते िुए एनजेपी तक एक पैसेंजर रेन चलाई जाए. 

2. मालदा कोटय से नई वदल्ली के वलए एक सपुरफास्ट रेन चलाई जाए, 

3. मालदा कोटय से मुंबई के वलए सपुरफास्ट रेन चलाई जाए, 

4. मालदा कोटय से सूरत के वलए सीिी रेन सेवा अवभलंब र्रुुआत की जाए. 

अध्यि मिोदय, मझेु यि बताने में अपार िर्य का अनभुव िो रिा िै वक माननीय प्रिानमंत्री जी ने 

मेर े लोकसभा िेत्र को पांच अमतृ भारत स्टेर्न की सौगात दी िै साथ िी साथ मिोदय मेर े

लोकसभा िेत्र मालदा उत्तर की जनता की सवुबिा के वलए मालदा टाउन रलेवे स्टेर्न से देर् की 

पिली अमतृ भारत रेन का संचालन वकया गया, इसके वलए मैं माननीय प्रिानमंत्री जी और रले 

मंत्री को पनुः िन्यवाद देना चाि ंगा 

अध्यि मिोदय माननीय रले मंत्री जी ने मेर ेलोकसभा िेत्र को कम से कम तीन दजयन रेनों का 

ठिराव वदया िै, इसके के वलए मै पनुः िन्यबाद देना चािता िु मगर मझेु कुछ और रेनों के ठिराव 

की आवश्यकता िै, मिोदय, 

1. ओल्ड मालदा स्टेर्न पर 13169/70 िाटेबाजार एक्सपे्रस 

2. ओल्ड मालदा स्टेर्न पर 13162/61 तेभागा एक्स्पे्रस,  

3. 13413/14 और 13483/84 फरक्का एक्स्पे्रस का ठिराव गाजोल स्टेर्न और देवताला रलेव े

स्टेर्न पर वकया जाए। 

अध्यि मिोदय आपने मझेु बोलने का अवसर वदया इसके वलए मैं मालदा उत्तर और पवश्चम बंगाल 

की जनता की ओर से हृदय से िन्यवाद देना चािता ि ं. 

भारत माता की जय 

(इवत) 
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श्री राम णशरोमणि िमाा (श्रािस्ती) : अध्यि मिोदय, आपने िमे रले मंत्रालय के वनयंत्रणािीन अनदुानों 

की मांगों पर चचाय में बोलने का मौका वदया इसके वलए आपका बिुत बिुत िन्यवाद 

मिोदय, मेरा संसदीय िेत्र के दोनों वजले श्रावस्ती और बलरामपरु उत्तर प्रदेर् के 08 अवत वपछडे़ 

आकािंी वजलों के अंतगयत आते िैं। श्रावस्ती अंतरायष्टरीय बौद्ध तीथय स्थली िै जिां भगवान बदु्ध ने अपन े

जीवन काल का सबसे ज्यादा समय वबतया था यिााँ देर् - ववदेर् से लाखो तीथय यात्री और बौद्ध वभि ुिर 

साल दर्यन करने आते िैं। आज देर् आजादी का अमतृ काल मना रिा िै लेवकन आजादी के 75 साल 

बीत जाने के बावजूद भी आज तक श्रावस्ती िेत्र रलेवे से अछूता िै । वजस कारण िेत्र की आम 

जनमानस और देर् ववदेर् से आने वाले श्रद्धालओु ंको भारी कवठनाई िोती िै। 

मिोदय, मेर ेसंसदीय िेत्र श्रावस्ती और जनपद बलरामपरु में 

* झारखंडी रलेवे फाटक के पास, एन०एच० 730 मागय पर जिां रोजाना िजारों की संख्या में लोगों का 

आवागमन िोता िै। वजस कारण कई घंटो तक लंबा जाम लगता िै और विााँ दघुयटना िोने की भी 

संभावना बनी रिती िै इसवलए झारखंडी रलेवे फाटक के पास एक ओवरविज का वनमायण वकया जाना 

अवत आवश्यक ि।ै साथ िी 

* गोरखपरु - मुंबई पनवेल 15066 - 15065 उप/डाउन का ठिराव पचपेडवा गसैड़ी कौवापरु स्टेर्न पर 

वकया जाना चाविए 

* गोरखपरु बलरामपरु गोंडा िोते िुए माता वैष्टणो देवी कटरा और िररद्वार के दोनों जगि के वलए 

अपडाउन नई रलेगाड़ी का संचालन वकया जाना चाविए 

* गाड़ी संख्या 15069-15070 इंटरवसटी गोरखपरु - एर्वाग अप/डाउन का ठिराव गैसड़ी कौवापरु 

झारखंडी रलेवे स्टेर्न पर वकया जाए 

* कोरोना काल से बंद पड़ी पैसेंजर गाड़ी नकिा जंगल से लखनऊ अप/डाउन गाड़ी का संचालन र्रुू 

वकया जाए 

* भारत नेपाल सीमा से सटे चंदनपरु सीमा सरुिा बल के स्थान से पचपेडवा गणेर्परु ववजयनगर 

रतनपरु उतरौला मनकापरु तक नई रलेगाड़ी का संचालन वकया जाए 

और जो रलेवे अडंरपास बने िैं वजसमे कई अंडरपास में बरसात के समय मे पानी भर जाता िै वजस 

कारण लोगों को भरी वदक्कत िोती िै मंत्री जी को इस ओर भी ध्यान देने की आवश्यकता िै। 

साथ िी अंबेडकर नगर वजले में :- 

* फ़ैज़ाबाद - अकबरपरु रलेवे स्टेर्न के बीच मे कटेिरी बाजार रलेवे स्टेर्न के पास कटेिरी से 

असरफपरु बरवा संपकय  मागय वनजामपरु के पास एक अंडरपास या रलेवे फाटक बनाना अवत आवश्यक ि ै

वजस पर िजारों की संख्या में रोजाना आवागमन रिता िै 

* कटेिरी बाजार रलेवे स्टेर्न से अकबरपरु के बीच अररयौना गााँव के पास एक अंडरपास या रलेव े

फाटक की आवश्यकता िै। मिोदय, वपछले सरकार में खलीलाबाद- डुमररयागजं - उतरौला- बलरामपरु- 

श्रावस्ती - बिराइच नई रले लाइन पररयोजना के वनमायण के वलए 390 करोड़ रुपए का आवंटन िुया था 

उसका सवे भी िुआ लवेकन जमीनी स्तर पर मेर ेसंसदीय िेत्र श्रावस्ती में अभी भी कोई कायय र्रुू निी 

िुआ िै। माननीय रले मंत्री जी को इस ओर ध्यान देने की जरूरत िै। िन्यवाद।       (इवत) 
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श्री ताररक अनिर (कणटहार) : माननीय सभापवत मिोदय, रले बजट पर चचाय में रेल सुरिा 

का मदु्दा अत्यंत गंभीर िोना चाविए। वर्य 2014 से अब तक, वपछले दस वर्ों के दौरान 

वववभन्न रेन दघुयटनाओ ं में 641 लोगों की आकवस्मक मौत िो चकुी िै, जो वक अत्यंत 

वचंताजनक वस्थवत िै। िाल िी में झारखंड के चक्रिरपरु में एक बड़ा रेल िादसा िुआ, वजसमें 

िावड़ा-मुंबई मेल के 18 वडब्बे पटरी से उतर गए। इस िादसे में दो लोगों की मौत िो गई और 

कई लोग घायल िो गए। वपछले कुछ वदनों में िी कई घटनाएाँ सामने आई िै। 

एक ओर िादसे वदन-ब-वदन ब़िते जा रिे िैं, विीं रेलवे में लाखों पद खाली पडे़ िैं। यवुा 

बेरोजगारी का सामना कर रिे िैं, और खाली पडे़ पदों के कारण एससी/एसटी/ओबीसी 

समदुाय आरिण के लाभ से वंवचत िो रिे िैं। 

इस वर्य ववत्त मंत्री ने रलेवे के वलए 5.34 लाख करोड़ का बजट आवंवटत वकया िै, वजसमें से 

अविकांर् रावर् बजट के बािर से इकट्ठा करने का प्राविान िै। 

एक तरफ, लॉकडाउन के बाद से वररष्ठ नागररकों को वमलने वाली ररयायतें बंद कर दी गई िैं 

और कई रेनों का पररचालन रोक वदया गया िै। कवटिार वडवीजन, जो नॉथय ईस्ट फं्वटयर 

रलेवे के अंतगयत आता िै, में रैन संख्या 75751/75752 (कवटिार-जोगबनी-कवटिार), रेन 

संख्या 75739/75740 (कवटिार-मवनिारी-कवटिार), और रेन संख्या 75741/75742 

(कवटिार-बारसोई-कवटिार) का पररचालन बंद कर वदया गया िै। िालांवक, माननीय रले मंत्री 

ने सदन में सभी सदस्यों को भरोसा वदया िै वक वे इस मामले पर ववरे्र् ध्यान देंगे। इस संबंि 

में मैं उन्िें एक पत्र भी वलख रिा ि ाँ। 

कोरोना काल के समय से न केवल रेनों का पररचालन बडे़ पैमाने पर बंद वकया गया, बवल्क 

उनके स्टॉपेज भी कई स्टेर्नों पर िटा वदए गए िैं। कवटिार वडवीजन के अंतगयत रेन संख्या 

15719/15720 (कवटिार- वसलीगडु़ी-कवटिार) इंटरवसटी एक्सप्रेस का सिुनी व तेलता 

स्टॉपेज िटा वदया गया िै। उसी प्रकार, रेन संख्या 15960/15959 कामरूप एक्सप्रेस का 

बारसोई जंक्र्न पर स्टॉपेज िटा वदया गया िै। ऐसी कई रेनों की सूची लंबी िै, जैसे रेन 

संख्या 13147/13148 उत्तर बंगा एक्सप्रेस का बारसोई जंक्र्न पर, रेन संख्या 

13173/13174, 13175/13176 और रेन संख्या 13141/13142 कंचनजंघा एक्सप्रेस का 

अजमनगर रोड रेलवे स्टेर्न स्टोपेज िटा वदया गया िै। मिोदय, इन रेनों का इन स्थानों पर 

ठिराव बिुत जरूरी िै। िेत्र के लोगों में ठिराव रोकने से भारी असंतोर् िै। तमाम लोकल 

पैसेंजर रेनों का ठिराव भी रोक वदया गया िै, जैसे रेन संख्या 07551/07552 (तेलता-

राविकापरु-तेलता) डेमू रेन का सुिनी रेलवे स्टेर्न पर । 
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मिोदय, रेनों का पररचालन रोकने और स्टॉपेज खत्म करने से अन्य रेनों में यावत्रयों की 

संख्या ब़ि गई िै। त्योिारों के समय यात्री ववरे्र् रूप से परेर्ान िोते िैं। जब तक इन रेनों को 

पनुः र्रुू निीं वकया जाता, तब तक कवटिार वडवीजन की रेनों में अवतररक्त कोच जोड़ने की 

आवश्यकता िै। 

कवटिार वडवीजन के 15 रलेवे स्टेर्न को भारत सरकार ने अमतृ भारत योजना के तित 

र्ावमल वकया िै। सरकार ने अम्िेला वकय  ऑफ अपगे्रडेर्न के माध्यम से ववकास की योजनाएाँ 

बनाने की बात किी िै, लेवकन इसके बावजूद इन स्टेर्नों की वस्थवत दयनीय िै। इनके 

ववकास के वलए ववरे्र् आवंटन की जरूरत िै। 

िमारी मांग िै वक पलायन की ववकराल समस्या और बडे़ स्तर पर भीड़ को देखते िुए सूरत, 

जयपुर, और जमरे्दपरु के वलए रेन की सवुविा प्रदान की जाए । 

इस बजट 2024-25 के लाखों करोड़ में कवटिार वासी भी अपनी विस्सेदारी देखते िैं, वपछले 

10 वर्ों के बजट में उन्िें संतोर्प्रद कुछ भी निीं वमला। मिोदय कवटिार के तमाम स्थानों पर 

ब़िती रैवफक वॉल्यूम को देखते िुए मैंने लेवल क्रोवसंग तथा रोडओवर विज के वलए भी पत्र 

व्यविार नॉथय फ्ोंवटएर रेलवे के साथ की िै। 

मिोदय, आपका ध्यान मैं कवटिार रेलवे वडवीजन के वनवावसयों के वलए एक मित्वपूणय मदु्दे की 

ओर आकवर्यत करना चािता ि ाँ। तेजनारायणपरु स्टेर्न (वबिार) और भलुकुा रोड स्टेर्न 

(पवश्चम बंगाल) के बीच की दूरी लगभग 30 वकलोमीटर िै। इस नई रलेवे लाइन के वनमायण से 

कवटिार से कोलकाता की यात्रा समय में कम से कम 4 घंटे की मित्वपूणय कमी आएगी। यि 

पररयोजना स्थानीय आबादी की लंबे समय से प्रतीवित मांग िै। इसवलए, इस वदर्ा में त्वररत 

और सवक्रय कदम उठाने की आवश्यकता िै। इन स्टेर्नों को जोड़ने वाली नई रेलवे लाइन के 

वलए एक सवेिण वकया गया था। वतयमान वस्थवत, जैसा वक RET सवेिण ररपोटय  और 

प्रारवंभक व्यविाययता अध्ययन ररपोटय  (पत्र संख्या W/348/CONS/TNRP-BKRD, वदनांक 

04/11/2008) में उल्लेवखत िै, पिले िी रलेवे बोडय को प्रस्ततु की जा चुकी िै और वतयमान 

में ववचारािीन िै। िन्यवाद । 

(इवत) 
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श्री उमेषभाई बाबूभाई पटेल (दमन और दीि) : िन्यवाद अध्यि मिोदय जी, आज 

रले मंत्रालय की 2024 25 की अनदुान मांगों पर चचाय करने िेत ुआपने मझुे बोलने का 

मौका वदया। इसके वलए आपका बिुत-बिुत िन्यवाद, आभार । 

माननीया ववत्त मंत्री श्रीमती वनमयला सीतारमण जी ने वर्य 2024-25 के अपन े

बजट भार्ण में रलेवे के िेत्र में अनेक कायय करने िते ुअपनी सरकार का दृ़ि संकल्प 

वदखाया ि।ै पर िमार ेप्रदेर् के वलए िर बार की तरि इस बार भी इस बजट मे ववर्ेर् कुछ 

निीं िै। िम केन्द्र से संचावलत ि।ै तो िमारा ववर्ेर् ध्यान रखना चाविए था। 

अध्यि मिोदय आप जानते िैं वक आज िम देर् के नक्र्े पर एक चावल के दान े

वजतन ेछोटे से प्रदेर् के रुप में देर् का अवभन्न अंग बनकर बिुत खरु् िैं। 1961 से िमार े

प्रदेर् के अवस्तत्व में आने के बाद लगभग 60 से 65 साल िो गए िैं। आजादी के इतन े

सालों बाद भी िमारा िेत्र में रले्वे के िेत्र में कोई सवुविाए ं ववकवसत निी िो पाई िै। 

आजादी के इतने वर्ों बाद भी दमन एवं दीव में रलेवे स्टेर्न निीं ि।ै पर जब बस स्टैंड 

निीं िै तो रलेवे स्टेर्न की तो बात करनी िी बेईमावन वाली ि।ै यिां तक वक छोटी बड़ी 

कोई रले निीं जाती िै। जबवक दमन एवं दीव पययटन की दृ वष्ट से मित्वपूणय स्थान ि।ै यिा ं

लाखों लोग वर्य पययन्त आते जाते रिते िैं। लेवकन उनके वलए रेन की ववर्रे् सवुविा निीं 

िै। 

आज भी िमार ेप्रदेर् के वलए छोटी छोटी रेन चलाकर िमार ेिेत्र वावसयों और 

पययटकों के वलए सवुविाए ंवदए जा सकती थीं। लेवकन अब तक निीं िुआ िै। इस बार इस 

बजट से बिुत सी उम्मीद थी, लेवकन जैसा िमने सोचा था। वैसे िमार ेजैसे छोटे केन्द्र 

र्ावसत प्रदेर् के वलए ज्यादा राित की बात निीं िुई। जबवक िमारा टैक्स का 100 

प्रवतर्त रवेेन्यू भारत सरकार को देते िैं। जैसे की जीएसटी में 50 प्रवतर्त स्टेट और 50 

प्रवतर्त सेंटर का िोता िै। लेवकन कें द्र र्ावसत प्रदेर् िोने के नाते िमारा टैक्स का 100 

प्रवतर्त रवेेन्यू केन्द्र को िी जाता िै। इसवलए वैसे भी िमार ेवलए ववर्ेर् राित की बात 

िोनी चाविए थी। 

अध्यि मिोदय भारत सरकार रलेवे के िेत्र में क्रांवतकारी कायय कर रिी िै और 

िम चािते िै वक अब िमार ेछोटे से प्रदेर् दमण एवं दीव की तरफ भी ध्यान दीवजए। 

मैं भारत सरकार से आग्रि करता ि ं वक वि िमार े छोटे से प्रदेर् में रलेवे की 

सवुविाए ंउपलब्ि कराने के वलए दमण मे, मेमों रेन (मोनो रले) जैसी छोटी रले गाड़ी 

चलानी चाविए, जो गजुरात के उदवाड़ा से कोलक से िोकर दमण के कदैया से समदु्र 
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वकनार ेमोटी दमण जमपोर, समदु्री वकनार ेसे कालई नदी वकनार ेसे वापी (गजुरात) रलेव े

स्टेर्न से जोड़ा जाए और दीव के वलए उना (गजुरात) रलेवे स्टेर्न का ववकास वकया 

जाए। वजससे पययटकों और प्रदेर् वावसयों को रले्वे की बिेतर सवुविाए ंवमल सके। दमण 

मे रलेवे प्रोजेक्ट्स मुंबई के वसवलंक के तजय पर बनाया जाए वजससे पययटको को आकवर्यत 

वकया जा सके। 

दमण एवं दीव के वलए बनने वाले प्रोजेक्ट्स के वलए यि खास ख्याल रखा जाए 

वक िमारा प्रदेर् बिुत िी छोटे िैं, जमीन की बिुत िी कमी िैं, ओर िमार ेप्रदेर् समदु्री 

वकनार ेबसे िुए िैं, जिा ंनवदयों का भी संगम ि ैवैसे में CRZ, आवकय योलॉजी कोस्ट गाडय 

की फनल लाइन, फारसे्ट की समस्याओ िै। साथ िी फैक्टरीया लगी िै, वैसे में लोगो के 

पास बिुत कम जमीन िै, तो लोगो के घर, मकान दकुान न टूटे उसका ववर्ेर् ख्याल 

रखा जाए। 

िमार ेवापी रलेवे स्टेर्न अमतृ भारत स्टेर्न योजना में वलया गया ि ैपर दखुद ि ै

वक पूरी योजना का लाभ निीं वदया गया िै। मिोदय िम आपके माध्यम से भारत सरकार 

से वनवेदन करते िैं वक िमार ेवापी स्टेर्न को अमतृ भारत योजना योजना का पूणय लाभ 

वदया जाए। िम भारत सरकार से किना चािते िैं वक जब जैसे छोट स्टेर्न को अमतृ 

योजना का पूणय लाभ वदया जा रिा िै, तो गजुरात के सूरत के बाद सबसे ज्यादा कमाई 

करने वाला, सालाना 10 करोड़ से भी ज्यादा का नफा कमाकर देने वाला वापी स्टेर्न 

को यि सारी सवुविाओ ंसे ववंचत क्यों रखा जा रिा िैं। वापी स्टेर्नों की िालत बिुत 

कमजोर ि,ै विां के स्टेर्नों पर काफी सिुार की जरूरत िै। पूर ेस्टेर्न को ररडवलपमेंट 

वकया जाये। 

वापी स्टेर्न से उत्तर भारत की ओर जाने वाली (जैसे वक यूपी और वबिार की 

ओर जाने वाली) रेनों के ठिराव का समय ब़िाया जाए।ं क्योंवक विा ंपर काफी वदक्कतें 

िोती िै और काफी लोग रेन में च़िने से ववंचत रि जाते िैं। वफलिाल 2 वमनट का िी 

ठिराव िै उसको लगभग 2 वमनट और ब़िकर ठिराव को 4 से 5 वमनट का वकया जाए 

तावक िमार ेजो उत्तर भारतीय भाई बिन िै वजनको अपने गावं जाना िोता िै उनको 

सवुविा वमल सके। 

(इवत) 
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श्रीमती अणनता नागरणसहं चौहान (रतलाम) : माननीय अध् यि मिोदय जी, 

मेर ेसंसदीय िेत्र रतलाम 24 में आवलराजपरु से जोबट िोकर रेलवे का कायय चल 

रिा ि,ै लेवकन माननीय अध् यि जी जोबट से िोते िुए आगे का रूट बनना िै. 

िार िोते िुए उसको जल् दी पूरा वकया जाये तावक जो भाई-बिन मजदूरी के वलये 

इन् दौर जाना चािता िै या मरीज अस् पताल जाना चािता िै आयषु्ट मान काडय िारी 

इन् दौर तो वो आसानी से जा सके।  

माननीय अध् यि जी, अगर रूट जल् दी बनेगा तो पेसेन् जरों की संख् या भी 

बढेगी। आवलराजपरु में एक गाडाऊन की मांग िै अगर वो बन जायेगा तो 

आवलराजपरु वजले के व् यापारी वगय को बिुत आसानी िोगी।  

(इवत) 

  

 
 Laid on the Table 



01.08.2024                MMN      Uncorrected / Not for publication 329 

 

 


DR. T. SUMATHY ALIAS THAMIZHACHI THANGAPANDIAN (CHENNAI 

SOUTH): Hon'ble Speaker, 

Thank you for giving me this opportunity to present my views in the discussion on 

the demand for grants in the ministry of Railways in this year's budget 2024-25. 

The budgetary allocation for Railways for the FY-2024-25 is grossly inadequate to 

execute the infrastructure development. the introduction of new trains, 

modernization projects, and safety measures. 

No Focus on Passenger Safety. Despite multiple train accidents over the past year, 

there were no announcements to improve safety standards, such as the KAVACH 

safety system. 

The Finance Minister Nirmala Sitharaman did not announce any new trains or 

modernization plans for Indian Railways. Instead, the budget speech focused 

heavily on infrastructure development in Bihar and Andhra Pradesh. 

Though the Finance Minister announced the development of three major railway 

economic corridors viz 1. Energy, Mineral, and Cement Corridor, 2. Port 

Connectivity Corridor and 3. High Traffic Density Corridor, very much wanted in as 

for as the Railway requirements of Tamil Nadu. 

There were expectations for significant announcements regarding new train 

services However, no major announcements were made in the budget regarding 

new trains. 

Sir, the budgetary allocation for the Railway projects in Tamil Nadu is inadequate 

and cannot solve several important issues pertaining to the railways in Tamil Nadu. 

The people of Tamil Nadu are betrayed by the government in this Budget. 

Tamil Nadu contributes richly for the Central exchequer. But gets back a miserly 

contribution from the union government. Railways being no exception. Tamil Nadu 

gets a paltry amount for the execution of Railway projects. I urge the union 

Government to allocate substantial amount to expedite the completion of all 

pending projects. 

The ongoing railway projects in Tamil Nadu needs the government attention and 

generous funding. But unfortunately the amount allocated in this budget were paltry 

and insufficient. 

I urge the government to allocate substantial funds for the execution of the following 

railway projects. 
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1. Tindivanam-Ginjee-Tiruvannamalai; 

2. Tindivanam - Nagari; 

3. Athipattu - Puththur; 

4. Erode - Palani; 

5. Chennai - Cuddalore; 

 6. Madurai - Aruppukottai - Thoothukudi; 

7. Sriperumbudur - Guduvancheri - Irunkattukottai - Avadi; 

8. Morappur Dharmapuri. 

9. the doubling project of Katpadi - Villupuram section. 

There are several pertinent questions raised by the people of Tamil Nadu pertaining 

to the railway needs of people in Chennai Division 

They are, 

1. The current status of progress made in the modernisation of eighteen railway 

stations in the Chennai Division. How much funds are earmarked for each station. 

2. How many more stations will be developed under the Amrit Bharat Station 

Scheme apart from the 15 stations already selected under the Amrit Bharat Station 

Scheme. 

3. The current status of 4.3 km Chennai Egmore-Beach fourth line? The total funds 

ear marked for this project and the amount disbursed and spent so far? The 

approximate time of completion of the project... 

4. Sir, with demand for introduction of new trains getting louder, the infrastructure 

development at Tambaram terminal for introducing new trains is very important. 

Whether the Railways have allocated any funds to implement the project and the 

steps taken to expedite this project? If so the details thereof? 

5. Whether the Southern Railway has given in-principle approval for handing over 

MRTS to CMRL and the merger of the Mass Rapid Transit System (MRTS) with 

Chennai Metro Rail Limited (CMRL). 

6. Is it true that MRTS is reporting Rs 100 crore operational loss every year 

although the MRTS has a potential capacity of 5 lakh passengers a day. The steps 

taken by the Railways to expedite the merger of MRTS with CMRL. The funds 

allocated for the same. The steps taken by the government to protect the interest of 

the employees of MRTS. 

7. The MRTS Phase 2 Project completed between Chennai Beach and Velachery 

and inaugurated by former Chief Minister M. Karunanidhi in November 2007, was 

proposed to be extended to the St. Thomas Mount railway station. But the 

extension project is still pending for a 500-m stretch due to the lackadaisical attitude 
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of the union government in the last 10 years. MRTS Phase 2 project can be 

completed if only when the portion of track for Chennai Metro Rail Phase-Il project 

which extends from St. Thomas mount and crisscrosses the Adambakkam railway 

station. The union Government is jeopardizing these two crucial projects by not 

focusing on the speedy completion of the projects. 

8. There is an urgent need for the creation of Fourth Railway terminal in Chennai to 

cater more train services from and to Chennai. Whether the government is 

providing financial assistance and support for the development of fourth Railway 

terminal is not announced in this budget. 

9. Whether the Southern Railway has plans to introduce air-conditioned EMUs to 

boost passenger comfort commuting on suburban sections just like in Mumbai 

Suburban trains. If so the details thereof and the total number of AC coaches 

manufactured annually at the Integral Coach Factory (ICF) and how much AC 

coaches are to be deployed on all four suburban lines. 

10. The current status of modernization and Redevelopment of Egmore Railway 

station and the approximate time by which it will be completed? 

11. Whether the Railways is planning to start shuttle trains between Chennai and 

Kanchipuram. 

12. As a Member of Parliament from Chennai South Parliamentary constituency I 

would like the Government to execute redevelopment of Saidapet railway station 

which is located in the heart of the Chennai City. 

13. In the same way all the MRTS stations from Velachery to Thirumylai station 

needs to be redeveloped with all essential facilities for train commuters especially 

women, elderly persons and students. 

Before I conclude, I would request the government to expedite the following 

demands of the people of Tamil Nadu. 

To introduce a daily express train service from Chennai to Rameswaram via 

Tiruvarur, Tiruthuraipoondi and Karaikudi for the benefit of the rail users besides 

providing revenue to the railways. 

To expedite the electrification work between Tiruvarur and Karaikudi which would 

save fuel cost and time. 

To restore the railway line between Mayiladuthurai and Tharangambadi which 

existed when it was a metre gauge line. 

laying of a new railway line in the Pudukottai - Thanjavur - Ariyalur stretch 

To introduce Vande Bharat express train between Thanjavur and Chennai Egmore 

via Kumbakonam and Mayiladuthurai 
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Extension of the Hyderabad - Tambaram Charminar express up to Nagercoil via 

Chidambaram, Kumbakonam and Thanjavur 

Introduction of a new express from Thanjavur via Kumbakonam to New Delhi by 

duly extending the Hazrat Nizamuddin-Chennai Central - Hazrat Nizamuddin Garib 

Rath express. 

To extent the Erode - Tiruchi express up to Karaikal via Nagapattinam. 

To meet the increasing demand the railways must double the production and utility 

of General Coaches, Sleeper class Coaches, 3AC coaches in all South bound 

trains. 

The long pending demand of the Hosur Jolarpet inter-rail service project has to be 

implemented very soon 

A multi-modal cargo terminal for Hosur area should be developed so that the 

industries could get the correct logistic solutions and to increase employment 

opportunities 

To operate an overnight express train between Velankanni and Bengaluru via 

Tiruvarur and Thanjavur and an early morning express train between Velankanni 

and Chennai via Tiruvarur. 

To operate the Tirupati-Mannargudi Pamani Express, the Ernakulam-Velankanni 

Express and the Tambaram-Sengottai Express as daily services. 

To expedite modernisation of railway stations in Tamil Nadu under the Amrit Bharat 

Station Scheme 

To speed up the 4.3 km Chennai Egmore - Beach fourth line with adequate funds 

To fund adequately for the infrastructure development at Tambaram terminal for 

introducing new trains 

To expedite the Amalgamation of MRTS with Sub-Urban trains and CMRL in 

Chennai mega city 

To introduce air-conditioned EMUs to boost passenger comfort commuting on 

suburban sections just like in Mumbai Suburban trains. 

To expedite the Modernization and Redevelopment of Egmore Railway station 

To start shuttle trains between Chennai and Kanchipuram 

(ends) 
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DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): Hon’ble Speaker 

Sir, 

(1) In my Cuddalore Parliament, Major junction is 

Virudhachalam. I request following trains be stopped for 

passenger Convenience 

(a) 20665/20666 Chennai to Tirunelveli Vande Bharat 

(b) 22671/22673 Tejas Express 

(c) 20451/20482 Trichy to Bhasut Ki kot Express 

(d) 2049 7/ 20498 Rameswaram to Firozpur junction 

(Humsafar Express) 

(2)    New railway directly between Panruti to Korde Konon 

(3) Long Pending Project of Chennai to Cuddalore Via 

Mahabalipuram. 

(ends) 
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SHRI P. P. CHAUDHARY (PALI): Respected Speaker, I express my support for 

the visionary Railway Budget presented by our hon'ble Railway Minister, Shri 

Ashwini Vaishnav ji, under the inspiring leadership of our Prime Minister, Shri 

Narendra Modi ji. 

This budget reflects a comprehensive strategy for the growth and 

modernization of Indian Railways. At its core is a robust financial outlook, with 

projected internal revenue of Rs 2,78,500 crore for 2024-25, marking an impressive 

8% increase from last year. This growth is not merely a number, it's a testament to 

the efficient management and increasing popularity of our rail services. 

 Building on this strong financial foundation, the budget presents a clear focus 

on enhancing passenger experience. The expected 10% growth in passenger 

revenue. reaching Rs 80,000 crore, is complemented by significant improvements 

in our rolling stock. The introduction of 102 Vande Bharat trains showcases the 

government's commitment to world-class travel, while the new Amrit Bharat sleeper 

trains cater to the needs of the common man. This balanced approach ensures that 

rail travel becomes more attractive across all segments of our society. 

 To support these advancements, the budget has wisely allocated a 

substantial Rs 2,65,200 crore for capital expenditure. This visionary investment will 

accelerate the modernization of our rail infrastructure, from tracks and stations to 

signalling systems. It's a bold step towards creating a future-ready railway system 

that can meet the growing demands of our nation. 

 Crucially, this push for modernization doesn't come at the cost of financial 

prudence. The improvement in the Operating Ratio to 98.2% from 98.7% last year, 

though modest, indicates a step towards better financial health. This fiscal 

responsibility is essential for the long-term sustainability and growth of our railways. 

 Safety, the cornerstone of any robust rail network, has clearly been a priority 

in this budget. The reduction in accidents to 0.03 per million kilometres in 2021-22 

is praiseworthy. Furthermore, the implementation of the indigenous Kavach system 

on 1,465 km of track is a significant achievement. It not only enhances safety but 

also showcases the government's commitment to self-reliance in line with the 

Atmanirbhar Bharat vision. 

 Looking beyond passenger services, the budget also addresses the crucial 

aspect of freight transportation. The progress on Dedicated Freight Corridors is 

commendable and will revolutionize our logistics capabilities. This initiative, once 
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completed, will significantly boost our economic growth by enabling faster and more 

efficient movement of goods across the country. 

I must express my heartfelt gratitude for the substantial investment of over Rs 4,000 

crore in Rajasthan, particularly in the Pali constituency. This significant allocation 

demonstrates the government's commitment to balanced regional development and 

recognizes the potential of our region. 

 However, I would like to bring to the attention of the hon'ble Minister some 

pressing needs of my constituency, Pali, and the surrounding areas. These 

requirements, if addressed, would not only benefit the local population but also 

contribute to the government's broader goals of economic growth and balanced 

regional development. Firstly, there is a long-pending demand for the Bilara to 

Rash railway line. The last survey showed positive commercial viability, and I urge 

the Minister to consider expediting this project. This line would significantly enhance 

connectivity in the region from Pali to Delhi and boost economic activities. 

Secondly, I request the introduction of daily trains from Pune, Chennai, and 

Hyderabad to Jodhpur via Pali. Additionally, direct train connectivity from Pali to 

Delhi would greatly benefit our constituents, enhancing both business opportunities 

and ease of travel. 

Thirdly, considering the local needs, I propose the introduction of rail buses 

from Pali to Jodhpur, Marwar to Jodhpur, Osian to Jodhpur, and Bilara to Jodhpur. 

These rail buses would provide efficient, cost-effective local transportation, 

supporting the daily commute of workers and students. I bring these proposals to 

your attention, keeping in mind that Pali is not just the headquarters of Pali District 

but also a significant textile hub. Moreover, with the upcoming Jodhpur-Pali-Marwar 

Industrial Corridor, enhanced rail connectivity becomes crucial. These 

improvements in rail infrastructure would play a vital role in realizing the full 

potential of this industrial corridor, aligning perfectly with our government's vision of 

fostering industrial growth and creating employment opportunities. 

This railway budget presents a holistic vision for the future of Indian 

Railways. It strikes a fine balance between passenger needs, safety, 

modernization, and fiscal prudence, aligning perfectly with our Prime Minister's 

vision of a Vikashit Bharat. While I wholeheartedly support this progressive and 

visionary railway budget, I humbly request the hon'ble Minister to consider these 

specific needs of the Pali constituency. Addressing these requirements would not 

only benefit our region but also contribute significantly to the overall development 

goals set forth in this commendable budget.     (ends) 
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SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Hon'ble Speaker, thank you for giving 

me this opportunity to present my views about the demand for grants in the ministry 

of Railways in this year's budget 2024-25. 

 

The people of Tamil Nadu are betrayed by the government in this Budget. The 

budgetary allocation for the Railway projects in Tamil Nadu is inadequate and 

cannot solve several important issues pertaining to the railways in Tamil Nadu. 

 

There are 24 projects (09 new lines, 04 gauge conversion and 11 doubling) of total 

length 2944 Km, costing 30,692 crore, falling fully/partly in the State of Tamil Nadu 

are in different stages of planning/sanctioning/execution. The sanction of about 

Rs.6000 crores for Tamil Nadu is inadequate and the completion of the existing 

railway projects will take many years. There will be cost escalation for these 

projects because of less allocation. 

 

To meet the increasing demand the railways must double the production and utility 

of General Coaches, Sleeper class Coaches, 3AC coaches in all South bound 

trains. 

 

Sir, the Union Government has introduced the Vandhe Bharat Express trains, but 

the price of tickets is very high, which a poor, middle class citizen cannot afford. 

Due to the continuous railway accidents and deaths, people are now scared to 

travel by train. 

 

Hon'ble Speaker, The construction of Road over Bridge RoB or a RuB at the Level-

crossing LC. 81 New Town in Vaniyambadi has to be constructed for the benefit of 

the people living in Vaniyambadi in my Vellore Parliamentary constituency. Sir, I 

have raised this issue several times before since 2019. But the railway authorities 

have not fulfilled this long pending demand so far. 

 

The LC 81 crossing is the only access point for those entering the town from the 

National Highway. 

 

 
 Laid on the Table 
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As more than 120 trains cross the area in both directions, it resulted in the gate 

being closed frequently and people living on both sides of the LC are finding it 

extremely hard to cross this gate. 

 

The Southern railway proposed a Road over Bridge estimated at Rs 16 crore in 

2017. The tender too was finalised and work allotted with a promise of the RoB 

becoming operational in 18 months. But nothing happened. 

 

The level crossing was closed for work on September 11, 2017 and a 20 feet trench 

was dug at the spot after which the work stopped completely. Even after repeated 

requests the construction of the RoB is not done. The people of all walks of life at 

Vaniyambadi are demanding for this RoB or RuB at LC 81 for almost a decade. 

 Therefore I urge the union Government and the railway authorities to 

construct the RoB or RuB with 5 mts sufficient for an Ambulance vehicle to pass at 

LC 81, New Town Vaniyambadi immediately. 

 

Gudiyattam Town Railway station is one of the prominent Hubs and spoke node 

model Railway station for daily train travel passengers and is being under capacity 

utilized in last 70+ years. 

 

For their daily train travel passengers in and around Gudiyattam Town and villages 

(350 village peripherals struggle to go to board the train from nearby stations. Large 

number of industrial Labour, workers from Gudiyattam Town and ins surroundings 

are working in Chennai, Kanchipuram, Bengaluru and Coimbatore regions. 

 

I on behalf of the people of my Vellore Parliamentary constituency request the 

Honorable Minister to facilitate and make arrangements for train mentioned below 

to Stop & Halt @ Gudiyattam Town Railway station. Both onward and downward 

journey platform tracks are located in main line only. 

The details of the trains are, 

 

1. Lalbagh Express-12607/12608 

2. Trivandrum Express 12695/12696 

3 Koval Express 12675/12676 4. Brindavan Express-12639/12640 
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I also request the Hon'ble Minister to create a stoppage at Katpadi or Vaniyambadi 

or Ambur for the Vande Bharat Express train between Chennai and Coimbatore. 

 

To introduce a daily express train service from Chennai to Rameswaram via 

Tiruvarur, Tiruthuraipoondi and Karaikudi for the benefit of the rail users besides 

providing revenue to the railways. 

 

To expedite the electrification work between Tiruvarur and Karaikudi which would 

save fuel cost and time. 

 

To restore the railway line between Mayiladuthurai and Tharangambadi which 

existed when it was a metre gauge line. 

 

laying of a new railway line in the Pudukottai - Thanjavur - Ariyalur stretch 

 

To introduce Vande Bharat express train between Thanjavur and Chennai Egmore 

via Kumbakonam and Mayiladuthurai 

 

Extension of the Hyderabad Tambaram Charminar express up to Nagercoil via 

Chidambaram, Kumbakonam and Thanjavur 

 

Introduction of a new express from Thanjavur via Kumbakonam to New Delhi by 

duly extending the Hazrat Nizamuddin-Chennai Central - Hazrat Nizamuddin Garib 

Rath express. 

 

To extent the Erode - Tiruchi express up to Karaikal via Nagapattinam 

 

Sir, Vellore is a historical Vilupuram- ram-Ka Katpadi doubling and important city in 

Tamil Nadu of railway line project is a most welcome one The proposed 100 kms 

 

But the Railway Authorities of Trichy Railway Division are spreading fear in the 

minds of the local inhabitants living on both sides of the Vellore Cantonment 

Railway Station as if they are going to evict them en mass to acquire the lands 

required for the proposed project. The railways have got enough lands on both 

sides for the doubling project and still they want to evict the people living in Indira 
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Nagar, Avuliya Nagar, poongavanathamman Nagar. This is really a matter of sir a 

matter of great concern sir. 

 

There are more than 5000 people living in this locality for more than 50 years. The 

land does not belong to Railways either. Moreover there are sufficient extent of 

vacant land along the Vellore Cantonment Railway station. Therefore evicting the 

people who are living there for 50 years is absolutely unnecessary and will only 

increase the public wrath and anger. 

 

As a Member of Parliament from Vellore Constituency, I would like to stand by the 

poor people and like to request the Hon'ble Minister to issue necessary instructions 

to the concerned authorities in Trichy Railway Division not to induce fear in the 

minds of the local that they will be evicted en mass. 

 

I would also request he Hon'ble Minister to take immediate necessary steps and 

direct the railway authorities to refrain from doing such inhuman act of evicting the 

people, when the land is not at all required for the Villupuram Katpadi doubling 

railway line project. 

 

I once again request the Hon'ble Minister to do justice to the poor people who lives 

there for nearly half a century Kindly do the needful to poor people and protect their 

habitats. 

 

Sir, Tamil Nadu contributes richly for the Central exchequer. But gets back a 

miserly contribution from the union government. Railways is being no exception. 

Tamil Nadu gets a paltry amount for the execution of Railway projects. I urge the 

union Government to allocate substantial amount to expedite the completion of all 

pending projects. 

 

The following railway projects need the government attention and generous 

funding. But unfortunately the amount allocated in this budget were paltry and 

insufficient. 

 

I urge the government to allocate substantial funds for the execution of the following 

railway projects. 
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1. Tindivanam-Ginjee - Tiruvannamalai; 

2. Tindivanam - Nagari; 

3. Athipattu Puththur; 

4. Erode Palani; 

5. Chennai Cuddalore; 

6. Madurai - Aruppukottai - Thoothukudi; 

7. Sriperumbudur Guduvancheri - Irunkattukottai - Avadi; 

8. Morappur - Dharmapuri. 

9. the doubling project of Katpadi - Villupuram section. 

 

The funds allocated to the Salem not sufficient. There is no justification in this. 

Karur Dindigul doubling project costing project, the Centre had allotted paltry 

amount. Similarly, for the 7650-crore Erode 1,600 crore is -Karur doubling 

 

For Madurai - Bodi gauge conversion work, which had been going on for 10 years, 

and for Vanchi Maniyachchi Nagercoil doubling project and Thiruvananthapuram 

Kanniyakumari doubling project the Centre had allotted very less 

 

Overall, the Railways earns very high revenue in Tamil Nadu, but the budgetry 

allocation is very very negligible, that shows the negligence of this region in as far 

as Budget allocation is concerned There is no reason why Tamil Nadu being 

neglected this much though we are the second highest income earning states in the 

country. 

 

The step motherly treatment of Tamil Nadu and Tamil population by the Union 

Government stands exposed again in this budget. 

 

Sir, the people of Tamil Nadu are totally dejected to see such a large scale injustice 

done in as far as the Railway needs of the State are concerned. Before I conclude 

my speech, I would like to record in this august House that Tamil Nadu being the 

second highest contributor to central exchequer, deserves better and much more. I 

hope the Hon'ble Prime Minister, Finance Minister and Railway minister will do 

justice to the people of Tamil Nadu. 

(ends) 
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SHRI NAVASKANI K. (RAMANATHAPURAM): Thank you Hon'ble Speaker sir, I 

am grateful for the opportunity to participate in the discussion on the Demands for 

Grants under the control of the Ministry of Railways 2024-25.  

 

In the past, a separate budget was presented in this House for the railway sector, 

which is an important transport aspect of the country's largest grassroots 

population.  

 

In 2017, the BJP government avoided the system of presenting a separate budget 

for railways today and merged it with the general budget.  

 

But it is unfortunate that there is no mention of railway in the present budget 

presented by the Hon'ble Finance Minister.  

 

Especially when train accidents are taking place all over the country and we are 

losing hundreds of lives in railway accidents, it is not appropriate that there is no 

special announcement about railways and no announcement about development of 

railway infrastructure in the current budget.  

 

I would like to highlight on the proposal submitted to Railway Board for setting up a 

new traffic lane between Karaikal and Tuticorin which will be beneficial to the entire 

border sectors and also will definitely pave way for income from Seafood exports to 

across the world. But quite unfortunately this proposal has not progressed further 

due to unknown reasons, so request you to restart this at the earliest and ensure 

this project goes live as early as possible. Await your necessary support 

considering the importance and output of this project if goes live.  

 

I request that a new railway line should be constructed from Manamadurai to 

Thoothukudi via Parthibanur, Abiramam, Pasumbon, Kamuthi, Sayalkudi to benefit 

the people of southern district in Tamil Nadu.  

 

People of southern district will be greatly benefited if trains run from Chennai to 

Thoothukudi through this new railway line, | request that steps be taken to construct 

this railway line which will be commercially useful.  

 
 Laid on the Table 
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I Wish to bring it to your kind attention that there was a railway station 

"THANGACHIMADAM’” - a thick Fishing Hamlet in Ramanathapuram Constituency.  

 

This Railway Station was Operational till 1992 — and for the past Two decades and 

above this Railway Station alone was closed wherein all Trains pass through this 

station till date.  

 

And more important specialty this belt has the rich pure groundwater sources which 

can meet out the requirements of this village and also to the neighboring villages 

and this Railway Station has a vacant space of 30 Acres which can be better 

utilized by Railway's for setting up a Yard for Shunting and Maintenance of 

Coaches.  

 

Since there are more trains becoming Operational in the Upcoming days — this 

Railway Station will be an apt choice.  

 

There's is a pilgrim’s guest house " Ram Park" adjacent to Rameswaram Railway 

station north side which can accommodate 300 pilgrims to stay with separate rest 

rooms amenities separately for men and women but since the access is too long 

and now all these pilgrims are forced to travel 250 meters.  

 

So if we make a trespass by creating a pathway for 10’-00” wide they will have 

access the location in few minutes. So kindly consider and create a pathway 

access in the compound wall.  

 

Ramanathapuram District, Mandapam Union Thangachimadam Panchayat 

‘Thenkuda’ village has a very low height of the railway tunnel as the tunnel fills up 

during the rainy season and people face great difficulty in crossing the tunnel.  

 

I request that steps be taken to construct the railway flyover in ‘Thenkuda’ village.  

 

Similarly, we have been demanding for a long time that steps should be taken to 

construct a railway flyover in Landhai area under Ramanathapuram parliamentary 

constituency.  
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It is said that the initial phase of work of Lanthi flyover is currently underway.  

 

As the rainy season is approaching, | request that those works be started soon.  

 

A consultative meeting with Members of Parliament and General Managers of 

Railways is held annually. But | would like to record here that the consultation 

meeting was just formal nature.  

 

In those meetings, no action is taken on the demands made by members of 

parliament and railway related needs, only answers are given.  

 

In the last five years, not even 25 percent of my requests have been fulfilled. We, 

the people's representatives, put forward the important demands of the people.  

 

Therefore, | request you to give importance to my requests and take appropriate 

action instead of giving a mere reply.  

 

The coaches of Rameswaram - Chennai Trains are very much in dilapidated 

conditions which is causing uncomfort to users, so kindly advice the authorities to 

replace those coaches with a well-maintained new coaches used in other routes. 

To introduce a day time running train between Rameswaram and Chennai and vise 

versa.  

 

Trains which were operated in Metre Gauge and after converting those lines as 

Broad Gauge is yet to be resumed between below stations.  

 

Rameswaram — Coimbatore Daily on both ways , Rameswaram — Palakkad 

Passenger on both ways , Rameswaram - Tiruchirappalli Passenger (Night Train) 

on both ways.  

 

Considering the people’s usage and demand request you to induct Antyodaya 

express Trains between Chennai — Rameswaram on both ways, Rameswaram - 

Tirupathi on both ways.  
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Rameswaram - Kanyakumari on both ways, Also kindly consider on below Trains 

extension up to Rameswaram, Thiruvananthapuram - Madurai on both ways, 

Punalur - Palakkad Passenger on both ways.  

 

And also submit a proposal to convert Train operated 3 days a week to 

Rameswaram - Tirupati Express (Train number -16779/16780) as daily operational 

because both these locations are highly popular pilgrimage centre. Also consider 

on operating Rameswaram - Okha Express (Train number 16733/16734) - thrice a 

week which is now running once  

 

a week. Trains connecting three major state — Bangalore / Hyderabad and 

Mangalore to be introduced.  

 

Trains running from Howrah — Kolkata to Trichy to be extended up to 

Rameswaram.  

 

As such thrice a week train is been operated between Rameswaram and 

Kanyakumari and that train to become operational daily.  

 

Daily train service to be introduced between Rameswaram and Tirupathi and vice 

versa.  

 

Since Ramanathapuram district peoples are mainly depending on Madurai for all 

essentials like education / medical and trade — regular electric loco or DEMU train 

to be introduced between Rameswaram and Madurai vice versa.  

 

Trains running now from Northern States can be routed through Madurai because 

Madurai is a historical gateway to Rameswaram and other tourist locations — and if 

operated so, it will yield additional tourism revenue to the state.  

 

Above listed are the essential and mandatory requirements of the constituents and 

me the elected parliamentarian representing Ramanathapuram Constituency and 

request you to address on these demands which was pending for a long time.  

 

Train 06848 running between Karikudi to Mayiladuthurai and return same evening 

was cancelled post pandemic and this service to be resumed.  
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To speed up the electrification of railway lines upto Karaikudi via Tiruvarur 

Tiruthuraipoondi pattukottai and Aranthangi.  

 

To regularize the trains now running 3 days in a week between Tambaram and 

Sengottai and to operate it as a daily service. 

 

To introduce a daily train service from tiruvarur to Madurai via Tiruthuraipoondi 

pattukottai Aranthangi and Karaikudi. 

 

DEMU train running from Trichy to karaikudi to be extended up to pattukottai. 

 

Pallavan expresses now running between Chennai - Karaikudi on both ways can 

extended up to Aranthangi or plan for a connecting train based on the timings of 

Pallavan express. 

 

General public use the trains between Tiruvarur and Karaikudi via Aranthangi, so 

recommend you to increase the frequency of trains in this route to benefit them 

further. 

 

Setting up a Goods yard in Aranthangi will be more useful to Railways for 

maintenance, since this location has its own resources. 

 

Request you to plan for the stoppages of below Trains, because by doing so the 

passengers and Railways will be benefited on either sides. 

 

SILAMBU EXP (16181/16182) stoppage at Narikkudi / TiruchchuliViruthunagar 

District, Rameswaram — Trichy (16849/16850) stoppage at Sudiyur, Sattirakudi, 

valantharavai and Mandapam camp, Kanyakumari - Rameswaram (22622) 

stoppage at Mandapam and Paramakudi, Rameswaram — Kanyakumari (22621) 

stoppage at Mandapam, 22661 Rameswaram Express stoppage at Mandapam  

 

Rameswaram -Ajmer (20973/20974) stoppage at Ramanathapuram and 

Paramakudi, Rameswaram — Ayodhaya (22613/22614) stoppage at 

Ramanathapuram and Paramakudi. 

(ends) 
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SHRIMATI POONAMBEN MAADAM (JAMNAGAR): I thank you for giving me this 

opportunity to speak on the Demand for Grants for the Railways. 

 

Indian Railways is essential to our nation. When we travel by train, we are not Just 

reaching our destination; we are creating stories and building connections that unite 

us as a country. For the common man, the railways are a lifeline. They connect 

small traders to their businesses, farmers to markets, students to their colleges, and 

families to each other. It is a network that weaves the diverse fabric of our society, 

touching the lives of everyone. 

 

It is a well-known fact that investing in infrastructure paves the way for a nation's 

development. This aligns perfectly with the Hon'ble Prime Minister's mantra of 

'Sabka Saath, Sabka Vikas. This government has shown a strong commitment to 

enhancing our railway infrastructure. By increasing the allocation from Rs 68,018 

crore in 2019-20 to Rs 2,55,393 crore in 2024 we are on a Journey to be a 'Viksit 

Bharat'. The plans to produce 50 more Amrit Bharat trains, manufacture 10,000 

non-AC coaches, popularize 'One Station-One Product, and launch Vande Bharat 

Metro, Vande Bharat Trains, and Vande Bharat sleepers are commendable steps 

forward. These initiatives will not only improve connectivity but will also drive 

economic growth and development across the nation. 

 

Nobody can argue over the remarkable improvements in our railway services. The 

transformation is visible in every journey we take. Cleanliness standards have risen 

significantly, bio-toilets have been introduced, and the pantry services offer a 

variety of options. Passenger safety has been enhanced with CCTV surveillance, 

emergency communication systems, and dedicated helplines. Waiting rooms at 

stations have been revamped, and the focus on 'Divyang friendly' measures has 

ensured that our railways are inclusive and accessible to all. Modern amenities, 

better lighting, Wi-Fi connectivity, mobile charging points, and digital information 

boards have also been added to make travel more convenient and enjoyable. 

 

Representing the constituency of Jamnagar, which is slightly remote, I have 

witnessed firsthand the drastic improvements in connectivity over the past decade. I 

 
 Laid on the Table 
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want to take this opportunity to express my gratitude as the government's efforts to 

strengthen infrastructure are truly bearing fruit. 

 

Significant strides have been made in my constituency and I will highlight a few key 

ones. Eight stations are being redeveloped under the 'Amrit Station Scheme'. Solar 

power plants have been installed at Okha and Jamnagar stations, showing our 

commitment to sustainable energy. Platforms have been raised and extended at 

crucial stations like Khambhaliya, Dwarka, and Okha to accommodate more 

coaches. Electrification work has been completed in Okha to Rajkot section. To 

enhance convenience and hygiene, water vending machines, sanitary pad vending 

machines, and RO drinking water plants have been installed. 

 

Among the new trains introduced, the Vande Bharat Express from Jamnagar to 

Ahmedabad, now extended to Okha, stands out as a significant achievement. This 

service not only boosts connectivity but also brings a new level of comfort and 

speed to our rail network. Other notable additions include the Jamnagar- Bandra 

Terminal Humsafar train, the Hapa-Mumbai Central Duronto Express, and the 

Okha-Shalimar Superfast Weekly train. These new services have enhanced 

connectivity and provide more travel options to passengers in the Saurashtra 

region. 

 

I have submitted a representation to the Hon'ble Railway Minister about further 

enhancing railway connectivity in my constituency. The work on the Kanalus- 

Rajkot doubling project has begun and I request for the completion of this at the 

earliest. I have also written regarding the stoppage and resumption of some train 

services that were temporarily halted and I am assured that the Hon'ble Minister will 

look into those submissions. 

With that, I support the Demand for Grants for Railways.  

(ends) 
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@SHRI G. SELVAM (KANCHEEPURAM): Hon Chairman Sir, Vanakkam. Dr. 

Kalaignar terminus is situated at Kilambakkam in my Kancheepuram 

parliamentary constituency. Thousands of buses ply from this place to different 

places of Tamil Nadu. Since lakhs of passengers travel through this area, I 

request the Hon Railway Minister to ensure that additional EMUs are operated 

from Tambaram to Chengelpattu. I also urge that a Railway Station should be 

set up in Kilambakkam. Besides doubling of Railway line between 

Chengalpattu and Kancheepuram, many trains should be operated in this 

route. Since many educational institutions and industries are situated in this 

area the number of passengers has increased besides increased movement of 

trucks carrying freight. I therefore request you to order for doubling work along 

this Rail route to meet demands of general public.  EMUs should be operated 

with 18 compartments instead of existing 12 compartments and platform length 

of each Railway station along this route should be expanded so as to 

accommodate 18 compartments. Moreover, I request that a train should be 

made operational on daily basis between Melmaruvathur and Tirupati via 

Kancheepuram and Tirutani to help the devotees and other general 

passengers of this area. Thank you.    

(Ends)

 
 Laid on the Table 
@ Original in Tamil 



01.08.2024                MMN      Uncorrected / Not for publication 348 

 


SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Sir, the Ministry of Railways 

has received a record allocation of over Rs.2.55 lakh crore in this year’s 

budget which is a jump of 5.85% from the previous year’s Rs.2.41 lakh crore. 

The total outlay provided for capital expenditure includes Rs.2.52 lakh crore 

from general revenues Rs. 200 crore from Nirbhaya Fund, Rs.3000 crore from 

internal resources and Rs.10,000 crore from extra budgetary resources bring it 

up to Rs.2.65 lakh crore. In 2014, only Rs.35000 crore was spend towards 

capital expenditure on railways. Railway Minister, is saying that majority of the 

allotted funds for capital expenditure will be on ensuring safety works. The 

actual operating ratio of the railways for 2022-23 stood at 98.10%. In the 

Budget Estimates of 2024-25, this has gone up a bit to 98.22%. While there 

were significant expectations from the Railway Budget the Government has 

decided to maintain the capital expenditure at the same level as announced in 

the Interim Budget 2024.  

 While the Railway Budget 2024-25 did not introduce new train services 

or major projects, the substantial capital expenditure and development of 

economic corridors indicate a long term vision for the Indian Railways. The 

focus remains on enhancing infrastructure, improving connectivity and 

boosting the overall efficiency of the rail network. Amid spate of accidents in 

the recent days, the Railway Minister has said, his Ministry would use Rs.1.08 

lakh crore to boost safety. ‘“Kavach’ 4.0 safety system has been approved last 

week. 10,000 extra coaches over and above the 2500 general coaches are 

going to be manufactured in India. 

 The Gross Budgetary support for Railways this year showcases a 

significant rise compared to earlier years. This funding surge has yielded 

tangible results. Indian Railways today has achieved historic milestone of 1588 

MT in freight loading during 23-24 up from 1095 MT in 2014-15. The goal is set 

to reach 3000 MT by 2030. We are told that this year Odisha has received 

more than Rsi10,000 crore from Railway Budget. It covers overall development 

of railway infrastructure in the state. 1 would like to draw the attention of the 

Minister about the sanctioning of 3 rail line from Barang to Kapilash road via 

Cuttack railway station. The 2" line was constructed twenty years ago when

 
 Laid on the Table 



01.08.2024                MMN      Uncorrected / Not for publication 348 

 

Atal Ji was the Prime Minister. But this line has already got saturated because 

of increase in freight traffic. As freight traffic to Paradeep Port has increased. I 

would urge the Government to utilize the Haridaspur-Paradeep rail line and 

there is a demand to have a second line for easy movement of the increase 

traffic thereby decongesting the Cuttack line for more passenger traffic.  

 There is need to construct new line from Talcher to Gopalpur port via 

Dhenkanal, Athagarh, Banki-Dompada, Khurdha onwards to Gopalpur about 

which a preliminary survey has already been done. Another rail line via 

Narsinghpur of Cuttack district, Khandapada joining Daspalla-Nayagarh is also 

the demand of the public which I am told is also viable when connected to 

Kantilo Neelmadhav, a pristine tourist spot. I should congratulate the Minister 

for developing the century old Cuttack station to a worldclass station. I would 

like to draw the attention of the Minister towards renaming of Kendrapada 

Road Station as Jagatpur Cuttack Station. Already a Kendrapada Station has 

come into existence which is around 60 Km far from this place that to on a 

different line. This Kendrapada Road Railway Station is on the north bank of 

river Mahanadi and the locality is called Jagatpur which is part of Cuttack 

Municipal Corporation. The people of that locality are demanding that the 

station be name as Jagatpur. But as there is a Railway Station named 

Jagatpur in Uttar Pradesh. I would suggest to name this station as Jagatpur-

Cuttack instead of Kendrapada Road at the earliest. 

 There is need to re-route some long distance Superfast trains via 

Cuttack railway station like Puri-Amritsar Express, Bikarner Express should 

also traverse through Cuttack. This a need to have a direct train to Vaishno 

Devi from Puri or Bhubaneswar via Cuttack. The train that travels to Shirdi also 

need to travel via Cuttack. As Cuttack is the nerve-centre of Odisha and there 

is a bigger hinterland which this station caters too, I believe it should get all the 

attention it needs. 

 (ends) 
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माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी। 

1224 बजे 

श्री अशिनी वैष्र्व : अध्यक्ष जी, आपने कल देर रात तक उपटस्थत रहकर माननीय सांसदों को रले बजट पर 

टडटेल्ड चचाि करने का जो मौका टदया, उसके टलए सबसे पहले मैं आपको िन्यवाद देता ह ं। कल रात करीब साढ़े 

ग्यारह, बारह बज ेतक माननीय अध्यक्ष स्वयं रहे और टजतने भी माननीय सदस्य सदन में उपटस्थत थ,े उन सभी 

को बोलने का मौका टदया, इसके टलए आपको िन्यवाद देता ह ं। मैं माननीय प्रिान मंत्री श्री नरने्र मोदी जी को 

िन्यवाद देना चाह ंगा टक मेर ेजैसे एक सािारण कायिकताि को देश की सेवा करने का मौका टदया। आज हर कदम 

पर, रलेवे के हर टवषय में माननीय प्रिान मंत्री श्री नरने्र मोदी जी स्वयं गाइडेंस देते हैं। हमेशा स्वयं मागिदशिन देते हैं 

और लगातार ररव्यू करत ेहैं, इसके टलए मैं माननीय प्रिान मंत्री जी को िन्यवाद देता ह ं। 

(1225/RV/RP) 

 माननीय अध्यक्ष जी, मैं माननीय टवत्त मंत्री जी श्रीमती टनमिला सीतारमण जी को िन्यवाद देना चाह ंगा टक 

रलेवे की जो सबसे बड़ी समस्या थी - इंवेस्टमेंट की कमी, उसे उन्होंने माननीय प्रिान मंत्री जी के टनदेश पर बजट 

में एक ररकॉडि एलोकेशन करके और लगातार कई वषों तक बजट एलोकेशन बढ़ा कर, जो सबसे बड़ी समस्या थी, 

उसे दूर टकया। इसके साथ ही साथ मैं उन 12 लाख रले कटमियों को, 12 लाख के इस रले पररवार को िन्यवाद 

देना चाह ंगा, जो टदन-रात लगकर सदी, गमी, िूप, बाररश, सभी मौसम में लगकर प्रटतटदन करीब 20,000 से 

ज्यादा टे्रन्स चलाते हैं और इस देश की सेवा करते हैं। 

 माननीय अध्यक्ष जी, रलेवे भारत की लाइफलाइन है। यह एक ऐसी संस्था है, टजस पर भारत की 

अथिव्यवस्था आिाररत है और देश का जो सािारण मानवी है, हर सािारण मानवी के टलए यह एक सेवा है। इस 

महान सदन से मेरा यह टनवेदन है टक यह एक ऐसी संस्था है, टजस संस्था को हमें पूरी तरह से डी-पॉटलटटसाइज़ 

करके, इस संस्था को कैसे सदुृढ़ करें, इस संस्था में कैसे नयी टेक्नोलॉजी लाए,ं इस संस्था में कैसे इंवेस्टमेंट लाए,ं 

टकस तरह से रलेवे में ऑपरटेटंग प्रोसेसेज़ को सिुारें, इस पर पूरा फोकस रहे। मैं बड़े हषि के साथ आपके समक्ष यह 

रखना चाह ंगा टक दो टदनों में माननीय सांसदों ने कई ऐसे कंस्ट्रटक्टव सझुाव रखे, पक्ष और टवपक्ष, दोनों ही तरफ 

से कई अच्छे सझुाव आए। पक्ष और टवपक्ष के माननीय सांसदों को मैं टवशेष रूप से िन्यवाद देना चाह ंगा टक आपने 

कई जगहों पर रलेवे के काम की तारीफ की, प्रिान मंत्री श्री नरने्र मोदी जी के इन प्रयासों को आपने सराहा।  

 माननीय अध्यक्ष जी, इस जवाब को मैं दस पॉइंट्स में रखना चाह ंगा। मेरा प्रयास रहेगा टक टजतने भी 

टवषय आए हैं, उन सार ेटवषयों को एडे्रस करें। टजतने भी टवषय हैं, अगर उन टवषयों को क्लासीफाई करें तो उसमें 

तीन तरह की कैटेगरीज़ बनती हैं। पहली कैटेगरी जनरल पॉटलसी से संबंटित है। दूसरी कैटेगरी इंडीटवजअुल 

सांसदों के के्षत्र के महत्वपूणि मुद्दों से संबंटित है, जैसे कई जगहों पर स्टॉपेजेज़ का मदु्दा, कई जगहों पर टे्रन्स के 

एक्सटेंशन का मदु्दा, कई जगहों पर आर.ओ.बी./आर.यू.बी. के कंस्ट्रक्शन का मदु्दा है, टजसमें माननीय सांसदों ने 

अपने के्षत्र के महत्वपूणि मदु्दों को उठाया है। तीसरी कैटेगरी है टक टकस तरह से रलेवे प्रिान मंत्री श्री नरने्र मोदी जी 

के टवज़न से एक नयी टदशा में जा रहा है। मैं इन तीनों कैटेगरीज़ को इन दस पॉइंट्स में कवर करना चाह ंगा। 

 माननीय अध्यक्ष जी, जो सबसे बड़ा मदु्दा माननीय सांसदों ने उठाया, सबसे पहल ेमैं उसको एडे्रस करंूगा। 

भारतीय जनता पाटी में हम लोग ‘कॉज़’ के टलए लड़ने वाले लोग हैं, ‘राष्ट्र प्रथम, सदैव प्रथम’ की भावना के साथ 

काम करने वाले लोग हैं। टकसी भी टवषय पर चाहे टकतना भी टिटटटसज्म आए, कोई भी पॉइंट आए, हम लोग 

उसका जवाब देने के टलए तैयार हैं, टवषय को टडस्कस करने के टलए तैयार हैं और हम टकसी भी टवषय से भागने 

वाले लोग नहीं हैं। सदन में और सदन के बाहर भी पॉटलसी का जो टवषय, माननीय सांसदों ने सबसे पहल ेउठाया, 

उन टवषयों को मैं यहां सबसे पहल ेएडे्रस करना चाह ंगा।  
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माननीय अध्यक्ष जी, रलेव ेसािारण मानवी की सवारी है। गरीब से गरीब व्यटक्त भी आज 

रलेवे के कारण, रलेवे के द्वारा एक लम्बी दूरी की यात्रा कम पैसे में कर पाता है। यह टमटडल क्लास 

की सवारी है और सािारण से सािारण नागररक की सवारी है। इसी भावना के साथ टपछले दस 

वषों में कई ऐसे स्टेप्स टलए गए, टजससे टक रलेवे की सटुविा हर जन सािारण को टमले और 

हमारी जो एटस्परशेनल टमटडल क्लास है, उसको भी टमले। 

 महोदय, जनरल कोच का जो मदु्दा आया, सबसे पहले मैं उसको एडे्रस करना चाह ंगा। अगर 

हम रलेव ेमें जनरल कोच और एस.सी. कोच का अनपुात देखें तो इसमें करीब-करीब दो-टतहाई 

जनरल कोचेज यानी नॉन ए.सी. कोचेज़, टजनमें स्लीपर और जनरल क्लास के कोचेज़ होते हैं 

और एक-टतहाई एस.सी. कोचेज़ का एक कॉम्पोजीशन हमेशा रहा है। वह मनेटेन हो रहा है। टफर 

भी, जनरल कोच के टलए जो टडमांड बढ़ रही है, क्योंटक यात्रा के टलए ओवरऑल जो टडमांड बढ़ 

रही है, उसको ध्यान में रखते हुए अगले कुछ ही महीनों में करीब 2,500 एक्स्ट्रा जनरल कोचेज़ के 

प्रोडक्शन का काम हाथ में टलया गया है। 

(1230/GG/NKL)  

जो स्टैण्डडि कम्पोटज़शन है, टजसमें हर मेल एक्सपे्रस में टमनमम चार जनरल कोच रहेंगे, 

वह कम्पोटज़शन सभी मेल एक्पे्रस ट्रेंस में हो जाएगा। आगामी समय के टलए दस हज़ार स्पेशल 

जनरल कोच का स्पेशल प्रोडक्शन का काम हाथ में टलया गया है, टजससे टक जनरल कोच की 

प्रॉमलम कहीं पर भी नहीं रहेगी। यह मैं आपके समक्ष कहना चाहता ह ूं टक  सभी माननीय सांसद 

अपने-अपने संसदीय क्षेत्र में सभी देशवाटसयों के सामने रखें। ऐसा मैं टनवेदन करंूगा। 

 माननीय अध्यक्ष जी, प्रिान मंत्री श्री नरेंर मोदी जी ने एक ऐसी टे्रन की कल्पना की, जो टक 

वल्डि क्लास फैटसटलटीज़ से लैस हो, अच्छी से अच्छी सटुविाए ंहों, लेटकन कम से कम कॉस्ट में 

लोगों को यात्रा करा सके। वह टे्रन ‘अमतृ भारत’ है। कुछ ही महीनों पहले, जनवरी में इस टे्रन का 

प्रोडक्शन कम्पलीट हुआ, टेटस्टंग पूरी हुई, उसके बाद दो ‘अमतृ भारत’ टे्रनों का इनॉगरशेन 

माननीय प्रिान मंत्री जी के हाथों से हुआ है। हम सब के सब अयोध्या जी िाम पर उपटस्थत थे। 

अयोध्या जी िाम से ये दोनों टे्रनें चलीं। पहली टे्रन मालदा से बेंगलूरू के टलए चली और दूसरी टे्रन 

दरभंगा से टदल्ली के टलए चली। अध्यक्ष जी, मैं बहुत हषि के साथ आपके सामने यह टवषय रखना 

चाह ंगा टक ये दोनों ट्रेंस, टजसमें 22 कोचों में से आिे स्लीपर हैं, और आिे जनरल कैटेगरी के कोच 

हैं। इन दोनों ट्रेंस में जो सटुविाए ंहैं, वे हर तरह से टपछली टजतनी भी सरकारों का आप टहसाब देख 

लें, उन सब से कई गुना बेहतर हैं और दोनों की दोनों ट्रेंस इतनी पॉपलुर हैं टक करीब-करीब पांच-

छह महीने की टेटस्टंग के बाद, मैं यह बात हषि के साथ आपके सामने रखना चाह ंगा टक माननीय 

प्रिान मंत्री जी ने 50 और ‘अमतृ टे्रन्स’ का टनणिय टलया है। अध्यक्ष जी, हज़ार टकलोमीटर की 

जनी इस टे्रन में साढ़े चार सौ रुपये में होती है। आप सबने देखा होगा टक जो वषि 1980 और 

1990 के परुाने टडज़ाइन के एलएचबी कोचेज़ थे, उस टडज़ाइन की टे्रनों में जैसे ही गाड़ी स्टाटि 

होती है, एक बहुत ही स्ट्रॉन्ग झटका सा लगता है, क्योंटक वह टडज़ाइन उस ज़माने का था। आप 

‘अमतृ भारत’ टे्रन में बैठें, इसमें सेमी-पमािनेंट कपलसि नाम की एक नई टैक्नोलॉजी लगी है, टजससे 
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टे्रन में झटकों की परशेानी सॉल्व हो जाती है। साथ ही और भी कई सार े फीचसि हैं, अच्छे 

टॉयलेट्स हैं, अच्छे चाटजिंग पॉइंट्स हैं, बथि का टडज़ाइन चेंज हुआ है और भी कई तरह के नए 

फीचसि इसमें लगे हैं।  

अध्यक्ष जी, साथ ही साथ जैसा आरभं में कहा गया टक रलेवे सािारण मानवी की सवारी 

है, जन सािारण की सवारी है, यह जो पांच महीने का अनभुव ‘अमतृ भारत’ को चलाने का रहा है, 

इस अनभुव के आिार पर और 13 नए इंपू्रवमेंट्स टे्रन में टकए गए, टवशेषकर जो अपर बथि पर 

चढ़ने का और मैं अगर आपसे टनवेदन भी करंूगा टक कई एक्सपेररमेंट्स करने के बाद अपर बथि 

और टमडल बथि में चढ़ने के टलए, टॉयलेट्स की सफाई और बेहतर हो, पानी के टैंक के अंदर 

ऑटोमेटटक सेंससि आटद  कई तरह के ऐसे 13 नए इंपू्रवमेंट्स टकए गए, जो टक अगली 50 ‘अमतृ 

भारत’ ट्रेंस में इनक्लूड होंगे।  

मान्यवर, ओवरऑल मैं इस महान सदन के सामने इस टवषय को रखना चाह ंगा टक एनडीए 

की सरकार और प्रिान मंत्री श्री नरेंर मोदी जी का पूरा फोकस गरीब से गरीब वगि पर और टमटडल 

क्लास वगि पर है और इसीटलए ट्रेंस का सारा का सारा जो डेवल्पमेंट है, वह भी उसी आिार पर हो 

रहा है। माननीय अध्यक्ष जी, मैं बहुत खशुी से यह कहना चाहता ह ूं टक  कल और परसों दो टदन 

टवपक्ष के कई सांसदों ने ‘वंदे भारत’ टे्रन के टलए मांग की है। हालांटक राजनीटतक तौर पर कई जगह 

कांगे्रस के ऐसे स्टेटमेंट्स आते हैं टक ‘वंदे भारत’ टे्रन नहीं चाटहए और कई बार कई दूसर ेदलों के 

भी ऐसे स्टेटमेंट आते हैं टक नहीं चाटहए।  

(1235/MY/VR) 

कई बार दूसर ेकई दलों के भी आते हैं, लेटकन संसद में जो प्रामाटणक तौर पर कहा गया। मैं 

टवपक्ष के सांसदों को िन्यवाद देना चाहता ह ं टक आपने प्रिानमंत्री श्री नरने्र मोदी जी के इस बहुत 

ही इम्पॉटेंट इनोवेशन और आत्मटनभिर भारत की इस बड़ी ताकत का एक् नॉलेजमेंट टकया, उस 

एक् नॉलेजमेंट के टलए मैं आपको िन्यवाद देना चाहता ह ं। 

अध्यक्ष जी, ररकॉडि पर यह बात रहे। यह बात इस महान संसद के ररकॉडि पर रहे टक वल्डि 

क्लास सेमी हाई स्पीड के डेवलपमेंट की बात वषि 2015 के आसपास आई। श्री नरने्र मोदी जी ने 

देश की टजम्मेदारी वषि 2014 में संभाली। वषि 2015 में जब टनणिय लेने की बात आई टक एक 

अच्छी क्वाटलटी की वल्डि क्लास टे्रन, जो आज के भारत के टमटडल क्लास की एटस्परशेन है, 

उसको एडे्रस टकया टक वैसी टे्रन बनानी है।  

माननीय अध्यक्ष जी, यह ररकॉडि पर रहे। माननीय प्रिानमंत्री जी ने एकदम स्पष्ट तौर पर 

कहा टक जो परुानी पधटत  थी टक बाहर जाओ, टेक्नोलॉजी ट्रांसफर करवाओ, उस पधटत को 

उन्होंने नकारा। उन्होंने स्पष्ट तौर पर कहा टक मेर ेभारत के इंजीटनयसि की क्षमता है, मेर ेभारत के 

वेल्डसि, भारत के इलेटक्ट्रटशयंस की क्षमता है। हमार ेदेश में इतनी ताकत है, इतनी क्षमता है, इतनी 

बटुधमत्ता है टक हम अपने आप टडजाइन करेंगे।  
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अध्यक्ष जी, यह वंदे भारत टे्रन उसी आत्मटवश्वास, भारत की क्षमताओ,ं भारत की यवुाओ ंकी 

क्षमताओ ंपर टवश्वास की एक झलक है, टवश्वास की एक टमसाल है टक आज यह टे्रन 100 से ज्यादा 

सटविसजे देश के कोने-कोने में, करीब हर राज्य में यह सटविस प्रोवाइड कर रही है। 

माननीय अध्यक्ष जी, कल कई माननीय सदस्यों ने भेदभाव की बात कही। मैं आपके माध्यम से 

इस महान सदन में रखना चाह ंगा। प्रिानमंत्री जी ने जब वंदे भारत का रोल आउट टकया, उन्होंने स्पष्ट 

कहा टक नॉथि से साउथ, ईस्ट स ेवेस्ट, हर प्रदेश में वंदे भारत का रोल आउट करें। इसी कारण आज 

केरल स ेलेकर असम तक और जम्मू से लेकर तटमलनाडु तक हर प्रदेश में वंदे भारत टे्रन सटविस दे रही 

हैं। कहीं पर भी टकसी तरह का कोई भेदभाव की भावना नहीं है। टकसी भी तरह की सटविस हो, चाह े

इन्वेस्टमेंट की बात हो, चाह ेसटविसजे की बात हो, हर जगह पूर ेदेश का ध्यान रखा गया है।  

अध्यक्ष जी, पैसेंजर सटविसजे की इसी कड़ी में दो बहुत अच्छे इनोवेशंस हुए हैं। इसे मैं आपके 

समक्ष रखना चाह ंगा। जो कम टडस्टेंस के बड़े शहर हैं, जो 150-200 टकलोमीटर के बीच के शहर हैं, 

उनमें एक रीजनल टे्रन चले, जैसे दटुनया के कई देशों में चलती है। इसके टलए वंदे मेट्रो टडजाइन की गई 

है। पहली गाड़ी टडजाइन होने के बाद कपूरथला फैक्ट्री से टनकल चकुी है। अभी उसकी टेटस्टंग चल रही 

है और बहुत जल्दी वह लाूँच होगी। आप देंखेंगे टक अमतृ भारत, वंदे भारत टे्रन की तरह एक ऐसी सटविस 

होगी, जो भारत में याटत्रयों के टलए एक नया वरदान साटबत होगी। पूरी तरह स ेमॉडिन फैटसटलटटज़, 

सेफ्टी से लैस, हर तरह के इनोवेशंस जो अब तक सीखे गए और दटुनया भर में जो अच्छे से अच्छे 

फीचसि होते हैं, उन सार ेफीचसि को वंदे मेट्रों की टे्रन में रखे गए हैं। 

माननीय अध्यक्ष जी, साथ ही साथ लंबी दूरी की टै्रवल के टलए, एक हजार टकलोमीटर, 700 

टकलोमीटर स ेज्यादा की टै्रवल के टलए वंदे स्लीपर का भी टडजाइन टकया गया ह।ै बहुत ही बारीकी स े

टडजाइन के हर फीचर को ध्यान में रख कर इस टे्रन का टडजाइन टकया गया है। पहली टे्रन की 

मैन्यफैुक्चररगं हो गई ह ैऔर उसके टेटस्टंग का काम चल रहा है। ये दोनों टे्रन्स, वंदे मेट्रो और वंद स्लीपर 

तैयार हो रही हैं। वंदे भारत, अमतृ भारत, वंदे मेट्रो, वंदे स्लीपर, इन चारों टे्रनों का जो कॉटम्बनेशन है, 

आगामी वषों में टे्रन के टै्रवल को एक सािारण मानवी की सवारी को एक नया स्वरुप देगी। 

(1240/CP/SAN) 

मैं बहुत ही सटैटस्फैक्शन के साथ कह सकता ह  ंटक यह जो इनोवेशन ह,ै जन-जन को भाएगा। 

देश में 140 करोड़ देशवासी हैं। हमार ेयहा ं टपछले वषि टोटल 700 करोड़ पसैेंजसि ने टै्रवल टकया, उन 

सबके टलए यह एक बहुत बड़ा वरदान साटबत होगा।  

अध्यक्ष जी, मैं प्रिान मंत्री जी को िन्यवाद देना चाह ंगा टक उन्होंने हमेशा एनकरजे टकया टक 

एक नई टेक्नोलॉजी लेकर आओ और नई टेक्नोलॉजी को भारत में डेवलप करो, भारत में ही मैनफैुक्चर 

करो और लगातार इंपू्रवमेंट करते रहो। यह जो भावना ह,ै इसको ध्यान में रखते हुए सारा का सारा काम 

टकया जा रहा है। 

इसके बाद दूसरा सबसे बड़ा मदु्दा पैसेंजसि सेफ्टी का है। यह एक ऐसा मदु्दा है जो हमें अटत 

संवेदनशीलता के साथ रखना चाटहए। इसमें कोई राजनीटत की बात नहीं होनी चाटहए और है भी नहीं। मैं 

मान्यवर सांसदों को िन्यवाद भी दंूगा, पक्ष और टवपक्ष दोनों तरफ के मान्यवर सासंदों ने बहुत ही प्रभावी 

तरीके से, कंस्ट्रटक्टव तरीके से इस टवषय को टडबेट के दौरान रखा। जो स्टेप्स टलए गए, पहले मैं आपके 

समक्ष उनकी बात करंूगा और उसके बाद जो उनका ररजल्ट आया, वह आपके सामने रखूंगा। 
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अध्यक्ष जी, एक सबसे बड़ी समस्या भारतीय रलेव ेमें अनमैंड रलेवे िॉटसगं की थी। इसके 

कारण हर साल कोई न कोई ऐसी दरु्िटना होती थी, टजसमें कोई स्कूल बस, कोई ट्रक, कोई स्कूटर टबना 

व्यटक्त वाले फाटक से िॉस करते थे। अच्छे फोकस्ड पररणामों के कारण, एक्शन के कारण वषि 2019 में 

देश में करीब 9 हजार के आसपास जो अनमैंड लवेल िॉटसंग्स थीं, वे सारी की सारी कंप्लीटली समाप्त 

कर दी गई ं। जगह-जगह आरओबी बनाए, कई जगह गेट लगाए, कई जगह अंडरपासेज़ बनाए। वह काम 

अब कंप्लीट हो गया। जो एक बहुत बड़ा समस्या का कारण था, वह समाप्त हो गया।     

अध्यक्ष जी, दूसरा सबस ेबड़ा महत्वपूणि मदु्दा टेक्नोलॉजी का ह।ै स्टेशन्स का कंप्लीट कंट्रोल 

इलेक्ट्रॉटनक इंटरटलटंकंग के माध्यम से होता है, टजसको टडटजटल कंट्रोल भी कहते हैं। दटुनया के करीब-

करीब हर बड़े रलेव े टसस्टम में इलेक्ट्रॉटनक इंटरलॉटकंग 1980, 1990 वाल ेदशकों में लग गई। अपने 

यहां बहुत ही स्लो पेस पर काम चल रहा था। वषि 2004 से 2014 का पीररयड देखें, तो मात्र 837 

स् टेशन्स इलेक्ट्रॉटनक इंटरलॉटकंग से कवर हुए थे। वषि 2014 से 2024 के पीररयड में 2,964 स्टेशन्स 

को कवर टकया गया । साथ ही साथ, उसमें ऐसा इनोवशेन लाया गया  टक टवटभन्न मैनफैुक्चरसि के जो 

इलेक्ट्रॉटनक  इंटरलॉटकंग टसस्टम्स हैं, वे सब के सब आपस में इंटरऑपरबेल बने। यानी, एक 

मैनफैुक्चरर का जो इंटरलॉटकंग ईआई टसस्टम ह,ै वह और दूसर ेमैनफैुक्चरर का ईआई टसस्टम दोनों 

आपस में इंटर ऑपरबेल बने। इसका इनोवेशन लास्ट ईयर टकया गया। देश में करीब 8,000 स्टेशन्स हैं। 

सार ेके सार ेस्टेशन्स को कवर करने का काम टमशन मोड में अभी चल रहा है। इसका भी बहुत बड़ा लाभ 

रलेवे में एक्सीडेंट्स की कमी में होगा और रलेवे की ओवर ऑल सेफ्टी में इंपू्रवमेंट होगा। 

अध्यक्ष जी, तीसरा सबसे बड़ा काम जो हुआ, करीब-करीब पूर े देश में जो लोकोमोटटव्स हैं, 

उनके अंदर इंपू्रवमेंट करने के टलए एक नई व्यवस्था लाई गई। कई मान्यवर सांसदों ने इस टवषय को 

उठाया, तो मैं थोड़ा टडटेल में आपके समक्ष रखना चाह गंा। कवच की व्यवस्था, कई माननीय सासंदों ने 

और कल डॉ. काकोली जी ने भी कहा टक जब ममता दीदी, ऑनरबेल चीफ टमटनस्टर ऑफ वेस्ट बंगाल 

जब यहा ंपर रलेव ेटमटनस्टर थीं, तब एटंी कोटलजन टडवाइसेज़ लगाए थे। मैं इस टवषय को टबल्कुल भी 

पॉटलटटसाइज न करते हुए बहुत स्पष्ट भाव से केवल तथ्यात्मक रूप से आपके सामने रखना चाह ंगा।  

मान्यवर अध्यक्ष जी, टे्रन्स का जो सेफ्टी प्रोटेक्शन होता है, उस टेक्नोलॉजी को एटीपी, 

ऑटोमैटटक टे्रन प्रोटेक्शन कहते हैं। इस पूर ेक्लास ऑफ टेक्नोलॉजी को एटीपी कहते हैं। सारी दटुनया में 

चाहे आप जमिनी लीटजए, फ्ांस लीटजए, बेटल्जयम लीटजए, इटली लीटजए, जापान लीटजए, 1970 के 

दशक में एटीपी टसस्टम्स लगने लग।े    

(1245/NK/SNT) 

वषि 1980 और 1990 के दशकों में करीब-करीब दटुनया में टजतने भी बड़े रलेवे टसस्टम थे, सभी 

ने अपन ेपूर ेरलेव ेनेटवकि  को एटीपी टसस्टम स ेकवर टकया। उसमें कई मॉडनाइजेशन होते गए। एटीपी 

का मायने यह होता ह ैटक अगर ड्राइवर टसग्नल टमस कर जाए, चंूटक टे्रन्स की स्पीड बढ़ती जा रही है, 

पहल े30-40 केएमपीएच की स्पीड होती थी, अब 100, 110, 120, 160 केएमपीएच की स्पीड से टे्रनें 

चल रही है, इस तरह से टे्रन की स्पीड बढ़ती जा रही है। लोको पॉयलट को टसग्नल टदखने का समय 

बहुत कम होता है। यह बहुत ही स्वाभाटवक है टक बहुत स्पीड से गाड़ी चलती है तो टसग्नल टदखने का 

समय कम होता है। सारी दटुनया ने वषि 1970, 1980 के दशक में इस टेक्नोलॉजी को लगाया। 
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दभुािग्यवश, कांगे्रस के 58 साल के कायिकाल में यह टेक्नोलॉजी वषि 2014 तक भारत के एक भी 

टकलोमीटर नेटवकि  में नहीं लग पायी थी।  

 मैं िन्यवाद तो दंूगा टक कई एक्सपरेरमेंट्स टकए गए, लटेकन टकसी भी एक्सपेररमेंट्स के पीछे जो 

मेन फोकस होता ह,ै व ेएक्सपेररमेंट्स, टजस एक संवदेना के साथ एक तरीके स ेटेक्नोलॉजी को लाना 

होता ह,ै उस भावना के साथ नहीं टकये गये। एटंी कोलीजन टडवाइस 2006 में लाये गए, करीब-करीब 

डेढ़ हजार टकलोमीटर लंबे टै्रक पर लगाए गए थे। लेटकन टकसी भी सेफ्टी टसस्टम का प्राइमरी पॉइंट 

एसआईएल सटटिटफकेशन होता ह,ै सेफ्टी इंटीटग्रटी लेवल का सटटिटफकेट। मैं एक इंजीटनयर ह ं और इसी 

दटुनया से आता ह ं। मेरा राजनीटतक अनभुव बहुत कम है, न के बराबर है। इंडस्ट्रीयल वल्डि की दटुनया में 

सेफ्टी इंटीटग्रटी लेवल-।, लवेल-॥, लेवल-॥। और लवेल-iv  होता ह।ै टकसी भी सेफ्टी टसस्टम में यह एक 

प्राइमरी चीज होती है। दभुािग्वश, एटंी कॉटलजन टडवाइस का कोई सेफ्टी सटटिटफकेशन था ही नहीं। इसे 

लगाने के बाद में करीब-करीब सात साल तक उसको सिुारने की कोटशश की गई। लेटकन वषि 2012 में 

उसको फेल र्ोटषत करके एबण्डन्ड कर टदया गया। मैं इसमें कोई राजनीटत की बात नहीं करना चाहता 

ह ं। काम करने की जो पधटत ह,ै रलेवे जैसे इम्पॉटेंट टसस्टम को, जो फोकस देना चाटहए, वह फोकस 

नहीं था लेटकन वह फोकस आज है। यह मैं स्पष्ट तौर पर कहना चाहता ह ं।  

 अध्यक्ष जी, मोदी जी ने टजम्मेदारी लेते ही … (व्यविान) मैं फैक्ट्स पर भी आउगंा, डाटा पर 

भी आऊंगा, जब डाटा दंूगा तब आप चपु हो जाएगंे। मोदी जी ने वषि 2024 में टजम्मेदारी लेते ही सबस े

पहल े 2015 में ऑटोमेटेड टे्रन प्रोटेक्शन टसस्टम को डेवलप करने का सकंल्प टलया। वषि 2016 में 

कवच के पहले ट्रॉयल्स हुए, टजसका नाम टीकेएस टे्रन एवॉडेंस कोटलजन टसस्टम यह एक जेनररक टमि 

है। वषि 2019 में इसे सटटिटफकेट टमला। यह सटटिटफकेट इतना टडटफकल्ट होता ह,ै एसआईएल लेवल -iv 

, एसआईएल -।, एसआईएल -॥, एसआईएल -॥। और एसआईएल -iv, एसआईएल-iv हाइएस्ट लेवल 

का सटटिटफकेशन होता है। सटटिटफकेट लेने के टलए कई तरह के ट्रॉयल्स टकए जाते हैं, कई तरह के 

टेटस्टंग टकए जाते हैं। कई कन्डीशन्स में उसको टेस्ट टकया जाता है। वषि 2019 में कवच का 

सटटिटफकेशन कम्पलीट हुआ। कोटवड के बावजूद वषि 2020-21 में सटटिटफकेशन के बाद इसके 

एक्सटेंडेड ट्रॉयल्स हुए। तीन मैन्यूफै्क्चर डेवलप टकया गया। वषि 2022 में तीन हजार टकलोमीटर का 

प्रोजेक्ट रॉल आउट हुआ, तीन हजार टकलोमीटर के इस प्रोजेक्ट में इटम्लमेन्टेशन के दौरान सीखने को 

टमला। अपना देश बहुत ही डाइवसि देश है, बहुत ही डाइवसि कन्डीशन्स हैं, डेजटि में रलेवे की अलग 

कन्डीशन्स में होती हैं, पहाड़ वाल ेक्षेत्र में अलग होती हैं।   

(1250/SK/AK) 

कोस्ट्स और ड्राई एररयाज़ में अलग कंडीशन्स होती हैं। इन सारी कंडीशन्स को ध्यान में 

रखकर, सबको समझकर 17 जलुाई, वषि 2024 को कवच का वजिन 4.0, आरबीएसओ, सेफ्टी और 

ररसचि संस्था ने एपू्रव टकया। आज हम इस टस्थटत में हैं टक  तीन मैन्यफैुक्चरसि ने मैन्यफैुक्चररगं का 

स्केल अप टकया है और दो मैन्यफैुक्चरसि जड़ुने वाल ेहैं। कम से कम आठ हजार से ज्यादा इंजीटनयसि 

और टेक्नीटशयन्स को टे्रटनंग दी गई है और छ: यूटनटवटसिटीज़ में कवच का पाठ्यिम इन्कलूड टकया गया 

है। टेक्नीकल कैटपटसटी के साथ बहुत ज्यादा टैलेंट, मैन पावर और टडजाइनसि चाटहए। कवच को 

इंस्टाल और कमीशन करने के टलए जो व्यवस्था चाटहए, वह बन गई ह।ै इतनी मेहनत करने के बाद 
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टस्थटत यह है टक बड़े पैमाने पर, करीब नौ हजार टकलोमीटर के टैंडर इन प्रॉसेस हैं और करीब दस 

हजार लोकोमोटटव्स का आने वाल ेकुछ महीनों में काम शरुू हो जाएगा। … (व्यविान) 

SHRI SUDIP BANDYOPADHYAY (KOLKATA UTTAR): When can this process be 

concluded? … (Interruptions)  

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Please let me complete. … (Interruptions) 

SHRI SUDIP BANDYOPADHYAY (KOLKATA UTTAR): Kindly make it a time-bound 

programme. … (Interruptions) मैं दादा की भावना का वलैकम करता ह ं। … (व्यविान) Please 

let me complete. … (Interruptions)  

SHRI GAURAV GOGOI (JORHAT): What happened in Balasore? … (Interruptions) 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Please let me complete. … (Interruptions) मैं आपसे टबना 

टकसी देश का नाम टलए कहना चाहता ह  ंटक करीब 70 हजार टकलोमीटर रलेव ेनैटवकि  है, इससे काफी 

कम संख्या यानी आिे रले नैटवकि  के साइज वाले देशों ने करीब 20 साल एटीपी टसस्टम को इंस्टाल 

करने में लगाए। … (व्यविान) मैं आपको इतना भरोसा टदलाना चाहता ह  ंटक कवच के रोल आउट में हम 

कोई कसर नहीं छोड़ेंगे, जी-जान से मेहनत करेंगे और टदन-रात लगकर कम्पलीट नैटवकि  को देश के हर 

टकलोमीटर पर लगाने का पूरा प्रयास करेंगे।  

 माननीय अध्यक्ष जी, हमने कई और स्टेप्स भी टलए हैं। सेफ्टी पर जो मेहनत हुई है, वह आप 

सबके समक्ष आएगी। टै्रक फेल्यर सबसे बड़ा टवषय था इसटलए टै्रक्स पर बहुत फोकस टकया गया। आप 

देटखए, यूपीए के दस वषों के कायिकाल में करीब 32,000 टकलोमीटर टै्रक का ररनअुल हुआ और एनडीए 

के दस वषों के कायिकाल में 43,000 टै्रक का ररनअुल हुआ। 60 टकलोग्राम की हाई क्वाटलटी रले, जो 

बैटर क्वाटलटी और स्ट्रेंथ वाली होती है, यूपीए के दस वषों के कायिकाल में मात्र 57,000 टकलोमीटर पर 

लगी थीं और एनडीए के दस वषों के कायिकाल में 1 लाख 23 हजार टकलोमीटर पर हाई कैटपटसटी और 

बैटर स्ट्रेंथ की रले लगीं।  

 मान्यवर, एक सासंद ने कहा था टक अल्ट्रा सोटनक फ्लॉ टडटेक्शन क्यों नहीं करते? इन दस 

वषों में 26 लाख 52 हजार अल्ट्रा सोटनक फ्लॉ टडटेक्शन टैस्ट टकए गए और साथ ही टेक्नोलॉजी भी 

इम्पू्रव की गई। परुानी टेक्नोलॉजी में एक व्यटक्त हाथ में अल्ट्रा साउडं मशीन लेकर टै्रक पर जाता था और 

उसमें टजतना डेटा आता था, उसमें भी पूरी एक् यूरसेी नहीं आती थी। फेज़्ड एर ेअल्ट्रासाउडं मशीन का 

प्रोक्यारमेंट टकया गया है और इसे डेवलप टकया गया है। करीब-करीब हर जोन में फेज्ड एर ेअल्ट्रासाउडं 

मशीन लगाकर देखा जाएगा ताटक टै्रक्स में कोई भी गड़बड़ हो तो उसे तरुतं समझा जा सके। 

(1255/MK/UB) 

 यह मैं आपको एक छोटे-स ेउदाहरण के साथ समझाना चाह ंगा। अगर आपकी अनमुटत हो तो मैं 

पेपर का उपयोग करंूगा। टै्रक में क्या होता है, जैस ेमान लीटजए यह पपेर है, आप इस पेपर को खींचेंगे तो 

कुछ नहीं होता ह,ै लेटकन अगर इसके अंदर एक छोटा-सा कोई फै्क्चर हो जाए, तो हल्का सा पे्रशर 

लगाने पर भी टै्रक के फै्क्चसि हो जाते थे। इसी कारण इस पर इतना फोकस टदया गया। टै्रक्स का 

ररन्यअुल्स फेज ऐर ेअल्ट्रासाउंड से टडटेक्शन, वेल्ड का टडटेक्शन और बहुत सार ेजगहों पर टफश प्लेट 

को ररप्लसे करके वेल्डेड रले सब जगह लगाई गई ं। उसका ररजल्ट यह आया, अगर हम वषि 2013-14 में 

देखें तो करीब 2500 के आस-पास रले फै्क्चसि होते थे, यही संख्या वषि 2023-24 में आकर मात्र 383 
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रह गई है। यानी रले फे्क्चसि में 85 परसेंट ररडक्शन हुआ है। इसको भी हम जीरो की तरफ ले जाए,ं वैसा 

हम सबका प्रयास होना चाटहए। आपका, हमारा, हम सबका प्रयास होना चाटहए। उसके टलए जो भी 

टेक्नोलॉजी लगे, टकसी भी तरह की व्यवस्था बनानी पड़े और जो भी इंवेस्टमेंट करना पड़े, वह हम 

सबको करना चाटहए। 

 माननीय अध्यक्ष जी, एलएचबी कोचेज बहुत ही सेफ कोचेज होते हैं। उसकी टेक्नोलॉजी इस 

तरह स ेहै टक वह एक से दूसर ेकोच पर नहीं चढ़ता है। एलएचबी कोचेज की मैन्यफैुक्चररगं की टजतनी हो 

सके, उतनी करनी चाटहए। इसीटलए, यटद हम देखें तो यूपीए के दस वषों में मात्र 2300 एलएचबी कोचेज 

बने थे और एनडीए के दस वषों में, मोदी जी की पहली और दूसरी टमि में 37000 एलएचबी कोचेज बने 

हैं। इतना बड़ा फकि  आया है। … (व्यविान) हमें इस पर भी नहीं रुकना है। हमें ए टू जेड, वषि 1950 

वाली टेक्नोलॉजी के टजतने भी परुाने आईसीएफ कोचेज हैं, उन सबको ररप्लेस करना है। साथ ही साथ, 

अभी हमने एक और बहुत महत्वपूणि काम हाथ में टलया है, एलएचबी वषि 1980 में भारत में लाया गया 

था, टजसमें टोओटी मेथड था, उसकी बजाय, आज की जो टेक्नोलॉजी है, उसको ध्यान में रखते हुए 

एक टोटली नये प्लेटफॉमि का, नये कोच के टडजाइन का काम हाथ में टलया ह।ै  

 अध्यक्ष महोदय, इस कोच का टडजाइन भी हमार ेही देश के इंजीटनयसि और हमार ेही देश के 

टेटक्नकल ब्रेंस ने तैयार टकया है। इससे ‘आत्मटनभिर भारत’ की एक और टमसाल बनेगा। इस कोच के 

टडजाइन का काम भी हमने हाथ में टलया है।     

श्री सदुीप बंदोपाध्याय (कोलकाता उत्तर) : क्या यह कोच स्टील का बनाया गया है? 

श्री अशिनी वैष्र्व : स्टील या एल्यूटमटनयम, दोनों में से जो भी होगा, लटेकन अच्छी क्वाटलटी का और 

सेफ होगा।  

 अध्यक्ष महोदय, जीवन अमूल्य होता है। जीवन का कोई मोल नहीं हैं। मैं यह नम्बर नहीं रखना 

चाहता ह ं, चंूटक मान्यवर सासंद पूछ रहे हैं, इसटलए मैं नम्बर रखना चाह ंगा। लटेकन, बहुत ही सवंेदना के 

साथ इस टवषय को रखना चाटहए। एक भी एक्सीडेंट खराब होता है। उसस ेटकसी को सखु नहीं होता है 

टक कोई भी इस तरह की पररटस्थटत देखे। चंूटक, टवपक्ष के माननीय सदस्यों ने कहा टक आप नम्बर 

बताइए, इसटलए मैं नम्बर रख रहा ह ं। यूपीए के कायिकाल में 171 के आस-पास एक्सीडेंट्स एवरजे हर 

साल होते थे। वह करीब 68 परसेंट कम हुआ है। … (व्यविान) अभी भी हमें उस पर कहीं कोई संतोष 

नहीं करना चाटहए। पक्ष हो, टवपक्ष हो, कोई भी हो हम सबको टमलकर एक-एक टवषय पर, सेफ्टी के हर 

टवषय पर पूर ेजी-जान स,े टजतनी हमारी बटुध है, टजतनी हमारी मेहनत ह,ै टजतना भी हम प्रयास कर 

सकते हैं, वह पूरा प्रयास हमें करना चाटहए। वह प्रयास करने के टलए हम कटटबध हैं, संकल्पध हैं और 

कैसे भी करके उसको हर तरीके से रोकने का पूरा प्रयास करेंगे। इसमें कहीं कोई संशय नहीं है। … 

(व्यविान) 
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(1300/SJN/SRG) 

 अध्यक्ष जी, जो लोग इस तरह से बोल रहे हैं, उनसे पूछिए छि वे 58 सालों िे अपने राज में 

एि छिलोमीटर पर भी एटीपी क्यों नहीं लगा पाए?ं क्यों नहीं एि छिलोमीटर पर एटीपी लगा 

पाए?ं...(व्यवधान) आज ये प्रश्न पूिने िी छहम्मत िर रहे हैं। अपने िाययिाल िो देछिए, अपने 

छगरबेान में झांछिए।…(व्यवधान) पहले अपने छगरबेान में झांििर बताए।ं जब इसी हाउस में ममता 

जी रलेव े छमछनस्टर थीं, जब वे अपने समय िे एक्सीडेंट्स िे नंबसय बताती थीं, प्वाइंट 24 से 

प्वाइंट 19 होने पर इतनी ताछलयां बजाते थे, आज प्वाइंट 19 से प्वाइंट 03 इंडेक्स होने पर इस 

तरह िे आरोप लगा रहे हैं। ये क्या बात है?...(व्यवधान) 

 मान्यवर अध्यक्ष जी, क्या ऐसे देश चलेगा? देश चलाने िे छलए एवं रलेवे िो सधुारने िे 

छलए सबिो सहयोग िरना पड़ेगा। ऐसे देश नहीं चल सिता है।…(व्यवधान) 

 मान्यवर अध्यक्ष जी, जब हम इतनी बात िर रहे हैं, तो मैं एि और बात िहना चाह ंगा। 

छवपक्ष िे िांगे्रस िे सांसदों ने एि सोचे-समझे तरीिे से, रणनीछति तरीिे से िोटे से िोटे छवषय 

िो अपनी सोशल मीछडया िी ट्रोल आमी िे जररए इस तरह से उठाना चालू छिया।…(व्यवधान) 

अयोध्या िे रलेवे स्टेशन िी परुानी दीवार थी, जब उसमें थोड़ी-सी डैमेज हुई, तो समाजवादी 

पाटी और िांगे्रस पाटी िे हैंडल्स ने उसिो तरुतं उठाना चालू छिया। इस तरह िे झूठ से देश िैसे 

चलेगा?...(व्यवधान) दो िरोड़ पैसेंजसय डेली यात्रा िरते हैं, क्या ये उनिे मन में भय भरना चाहते 

हैं।…(व्यवधान)  

अध्यक्ष जी, मैं आपिे समक्ष बताना चाहता ह ं छि 12 लाि रलेवे िमयचारी जो छदन-रात 

मेहनत िरते हैं, मैं आप सबसे ररक्वेस्ट िरंगा छि ताली बजािर और मेज थप-थपािर उनिो 

दम छदिाए,ं उनिी छहम्मत बढ़ाए।ं…(व्यवधान)  

 मान्यवर अध्यक्ष जी, िांगे्रस पाटी झूठ िी दिुान लगाने में लगी हुई है, वह दिुान नहीं 

चलेगी। िभी ये फौज िो नीचा छदिाने िा िाम िरते हैं और िभी ये रलेवे िो नीचा छदिाने िा 

िाम िरते हैं। ये राजनीछत नहीं चलेगाी।…(व्यवधान) 

 अध्यक्ष जी, रलेवे में वह ताित है, मैं आपसे िहना चाह ंगा और मैं ररिॉडय पर रिना चाह ंगा 

छि रलेव ेमें वह ताित है छि देश में िोई भी समस्या हो, उसिे छलए हमार े इंजीछनयसय, हमार े

टेछक्निल लोग इतनी ताित रिते हैं छि हम बड़े से बड़े चैलेंज िो फेस िरेंगे।…(व्यवधान)  

 मान्यवर अध्यक्ष जी, िल िेरल िे एि माननीय सांसद श्री बशीर जी ने सीएडंएजी िी 

ररपोटय िा हवाला छदया था। हम लोगों ने रातभर सीएडंएजी ररपोट्यस िंगाली…(व्यवधान) क्या यहां 

पर मान्यवर बशीर जी हैं? िल सीएडंएजी ररपोटय िा हवाला छदया गया था, हम लोगों ने रातभर 

सीएडंएजी ररपोट्यस िो िंगाला, लेछिन हमें उसमें िहीं पर भी एससी, एसटी या ओबीसी से 

संबंछधत िोई छवषय नहीं छमला। मैं यह क्लैररफाई िरना चाह ंगा।…(व्यवधान)  

मान्यवर अध्यक्ष जी, इसिे साथ ही साथ मैं यह भी िहना चाह ंगा छि अगर छपिले 10 वषों 

में ररकू्रटमेंट िी बात िरें, तो वषय 2004 से 2014 िे यूपीए िे िाययिाल में इन्होंने रलेवे में मात्र 
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4,11,000 ररकू्रटमेंट्स छिए थे। वषय 2014 से 2024 ति एनडीए िे 10 वषों िे िाययिाल में 

5,02,000 ररकू्रटमेंट्स हुई हैं।  

(1305/SPS/RCP) 

 माननीय अध्यक्ष जी, आप ररकू्रटमेंट िरने िा चैलेंज देछिए। अगर आप इस पूर ेिाम िा 

चैंलेंज देिेंगे तो पहली परीक्षा में 1 िरोड़ 26 लाि िैं छडडेट्स थे। वह 133 छशफ्टों में 68 छदनों 

ति परीक्षा चली और 211 शहरों में परीक्षा हुई तथा 726 सेंटसय पर एग्जाम चला। उसमें एि भी 

िंप्लेंट नहीं है। मैं धन्यवाद देना चाह ंगा छि छवपक्ष में माननीय सांसद महोदय ने छपिले टमय में इस 

चीज िो एक्नॉलेज भी छिया था। दूसरी परीक्षा में 1 िरोड़ 10 लाि िैं डीडेट्स थे। उसमें 99 

छशफ्टों में 33 छदनों ति 191 शहरों में 551 सेंटसय पर 15 लैंग्वेज में एग्जाम हुआ। Not a single 

complaint was there. इन दोनों परीक्षाओ ंिे बाद 1 लाि 30 हजार लोगों िो रोजगार छदया 

गया है। जैसे ही यह साइछिल िंप्लीट हुई, हमने तुरतं ही नई साइछिल चालू िी। वषों-वषों से जो 

छडमांड थी छि रलेवे िे छलए एि एनअुल िैलेंडर रिा जाए तो जनवरी, 2024 िे महीने में रलेवे िे 

ररकू्रटमेंट िा एनअुल िैलेंडर घोछषत हुआ। हमार ेनौजवानों िे छलए, जो रलेवे में भती होने िे छलए 

इतनी मेहनत िरते हैं, उनिे छलए साल में चार बार वैिें सीज़ छनिलती हैं। जनवरी िे महीने, अपै्रल 

िे महीने, जलुाई िे क्वाटयर और अक्टूबर िे क्वाटयर में वैिें सीज़ छनिलती हैं। इस एनअुल िैलेंडर 

िे िारण आज िी तारीि में 40 हजार 565 वैिें सीज़ एडवरटाइज्ड हैं। मैं आपिो भरोसा छदलाना 

चाह ंगा छि छजतनी मेहनत िे साथ, छजतनी छडटेछलंग िे साथ दो िरोड़ से ज्यादा िैं डीडेट्स िा 

एग्जाम छबना छिसी िंप्लेंट िे िंप्लीट छिया है, वसेै ही आगामी एग्जाम्स भी िंप्लीट होंगे और 

रलेवे में 40-50 हजार लोग ज्यादा जड़ुेंगे। िल छिसी ने मजाि भी बनाया था। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष जी, सेफ्टी पर जो एक्सपेंछडचर हुआ है, मैं वह डाटा आपिे सामने रिना 

चाहता ह ं।… (व्यवधान) सर, बाद में ऐड िर सिते हैं। वषय 2022-23 में 87,336 िरोड़ रुपए िा 

एक्सपेंछडचर सेफ्टी ररलेटेड आइटम्स पर हुआ है। वषय 2023-24 में 98,414 िरोड़ रुपये िा 

सेफ्टी पर एक्सपेंछडचर हुआ। वषय 2024-25 िे बजट में, छजसिा आज यह महान सदन अपू्रवल 

देगा, इसमें 1 लाि 8 हजार 795 िरोड रुपए िा सेफ्टी ररलेटेड आइटम्स पर एक्सपेंछडचर रिा 

गया है। छिस तरह से िायय पद्धछत में बदलाव लाने िा प्रयास चल रहा है, वह मैं आपिे समक्ष 

रिना चाह ंगा। यह बहुत ही महत्वपूणय छवषय है। आप मझेु दो छमनट देंगे तो मैं यह समझाना चाह ंगा। 

रलेवे में मेंटेनेंस सबसे ज्यादा इंपोटेंट िाम है। अगर हम रलेव े िे सौ िामों िो देिें तो इन सौ 

िामों में सबसे जररी िाम मेंटेनेंस िा िाम है। इसछलए मेंटेनेंस िे िाम पर ध्यान देने िे छलए 

रलेवे ने अपने पूरी िायय प्रणाली बदली है और एि नया छसस्टम लेिर आए हैं, जो रोछलंग ब्लॉि 

िा छसस्टम है। यह ररिॉडय पर रहे छि रोछलंग ब्लॉि छसस्टम से हर हफ्ते आगामी 26 हफ्ते िी 

प्लाछनंग िरिे रलेव ेमें आज मेंटनेंस इस लेवल पर पहंुचा है, छजसिा लाभ हमें िई दशिों ति 

छमलेगा। 
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(1310/MM/PS) 

 माननीय अध्यक्ष जी, अब मैं लोिो पायलट िे छवषय पर आता ह ं।… (व्यवधान) लोिो 

पायलट िा छवषय िई माननीय सांसदों ने उठाया।… (व्यवधान) मैं आपिो बहुत स्पष्ट रप से 

बताना चाहता ह  ं छि लोिो पायलट रले पररवार िे बहुत ही महत्वपूणय सदस्य हैं।… (व्यवधान) 

उनिे छलए जो स्टेप्स छलए गए हैं।… (व्यवधान) वह स्टेप्स आपिे सामने रिूंगा।… (व्यवधान) 

लोिो पायलट जब अपनी ड्यूटी िम्प्लीट िरिे आते हैं तो व ेरछनंग रम में… (व्यवधान)  

श्री हनुमान बेनीवाल (नागौर) :   माननीय मंत्री जी, आप एमपी िो छमलने िे छलए टाइम नहीं देते 

हैं।… (व्यवधान) एमपीज़ आपसे छमलने िे छलए तरसते हैं।… (व्यवधान) 

श्री अश्विनी वैष्णव : हम रील बनाने वाले लोग नहीं हैं।… (व्यवधान) हम मेहनत िरने वाले लोग 

हैं।… (व्यवधान) िाम िरने वाले लोग हैं।… (व्यवधान) आपिी तरह रील बनािर छदिाने वाल े

लोग नहीं हैं।… (व्यवधान) आप बैठ जाइए।… (व्यवधान) आप िुि भी बोल देते हैं।… (व्यवधान)  

 माननीय अध्यक्ष जी, हाउस िो ऑडयर में लाइए।… (व्यवधान) माननीय सदस्य िुि भी 

बीच में बोल ेदेते हैं।… (व्यवधान)  

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी, आप बैठे-बैठे बोलने वाले छिसी भी व्यछि िो ररस्पोंस मत 

दीछजए। 

… (व्यवधान) 

श्री अश्विनी वैष्णव : जैसा आपिा आदेश, माननीय अध्यक्ष जी। … (व्यवधान)  

 माननीय अध्यक्ष जी, लोिो पायलट िा जो िाम िा तरीिा है… (व्यवधान) वह देश में 

बनाए गए रल्स िे अनरुप है … (व्यवधान) व ेरल्स वषय 2005 में बनाए गए थे।… (व्यवधान) वषय 

2005 में बनाए गए रल्स िे अनसुार ही उनिा सारा िाययिाल तय होता है।… (व्यवधान) उसी 

िे छहसाब से लोिो पायलट िा एवरजे टाइम और रसै्ट िा टाइम भी छडफाइन होता है।… 

(व्यवधान) मैं, मान्यवर अध्यक्ष जी, ररिॉडय पर रिना चाह ंगा छि वषय 2016 में, वषय 2005 और वषय 

2016 िी डेट िो  नोट िर लें।… (व्यवधान) वषय 2016 में इन रल्स िो अमेंड िरिे… 

(व्यवधान) इन रल्स में बदलाव लािर लोिो पायलट्स िो और ज्यादा सछुवधाए ंदी गयीं।… 

(व्यवधान) 

1313 बजे 

(इस समय श्री हनमुान बेछनवाल और िुि अन्य माननीय सदस्य आिर 

पटल िे छनिट िड़े हो गए।) 

… (व्यवधान) 

 माननीय अध्यक्ष जी, सार े िे सार े 558 रछनंग रम्स िो एयर िंछडश्नड छिया गया।… 

(व्यवधान) माननीय अध्यक्ष जी, लोिोमोछटव िी िैब में बहुत वायबे्रशन होता है, बहुत हीट होती 

है।… (व्यवधान) इसीछलए सात हजार से ज्यादा लोिोमोछटव िी िैब्स िो एयर िंछडश्नड िरिे… 

(व्यवधान) उसमें अगोनॉछमि छडज़ाइन से लाया गया है।… (व्यवधान) अध्यक्ष जी, वषय 2014 से 

पहले … (व्यवधान) आज जो लोिो पायलट्स िो छसम्पथी छदिािर रील्स बनाने में व्यस्त हैं।… 
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(व्यवधान) उन लोगों िे समय में यह ज़ीरो था।… (व्यवधान) एि भी लोिो में नहीं था।… 

(व्यवधान) 558 रछनंग रम्स में से िोई भी एयर िंछडश्नड नहीं था।… (व्यवधान) एि भी 

लोिो िैब एयर िंछडश्नड नहीं थी।… (व्यवधान)  

 मान्यवर अध्यक्ष जी, िल एि छवषय आया छि िेरल में एलोिेशन बहुत िम है।… 

(व्यवधान) िेरल िे माननीय सांसद िृपया सुन लें।… (व्यवधान) यूपीए िे िाययिाल में 

िेरल िो मात्र 372 िरोड़ रुपये एवरेज छमलते थे।… (व्यवधान) 

(1315/YSH/SMN) 

 मान्यवर अध्यक्ष जी, आज प्रधान मंत्री श्री नरने्र मोदी जी िेरल िो 3 हजार 11 

िरोड़ रुपये दे रहे हैं। … (व्यवधान) िल तछमलनाडु िा छवषय आया था। तछमलनाडु िो 

यूपीए िे िाययिाल में मात्र 879 िरोड़ रुपये छमलते थे, लेछिन आज मोदी जी तछमलनाडु िो 

6,362 िरोड़ रुपये दे रहे हैं। … (व्यवधान)   

 मान्यवर अध्यक्ष जी, हमारी संवैधाछनि व्यवस्था में, फेडरल व्यवस्था में जो जमीन िा 

िाम होता है, लैंड एछक्वछजशन िा िाम होता है, उसिी छजम्मेदारी राज्य िी होती है। … 

(व्यवधान) मैं आपिे माध्यम से मान्यवर सांसदों से छनवेदन िरंगा छि आप िेरल और 

तछमलनाडु में पूरी तरह से सहयोग िरें और लैंड एछक्वछजशन िे छलए सहायता िरें। … 

(व्यवधान) 

 मान्यवर अध्यक्ष जी, िल िई प्रोजेक्ट्स िे नाम छलए गए। … (व्यवधान) I will 

speak in English for the benefit from Tamil Nadu honourable MPs.  

 Hon. Speaker, Sir, you can look at any of these projects. For 

Attipattu-Puttur new line, we require 189 hectares of land. The land 

acquired is zero. If you look at Madurai – Tuticorin - Arruppukottai new 

line, the land required is 871 hectares; the land acquired is only 75 

hectare. If you look at Morappur-Dharmapuri new line, the land required is 

91 hectare; the land which has been acquired by the Government of Tamil 

Nadu is only zero. That is the condition, hon. Speaker Sir.  

 Sir, we require 2749 hectares of land in Tamil Nadu to complete the 

projects. Unfortunately, 807 hectares of land has been acquired.  

 Hon. Speaker, Sir, what is important is that the States must also 

come forward and acquire the land and make sure that the cooperation is 

given so that we can complete the Railway projects.  

 Hon. Speaker, Sir, if we look at any State, a record allocation has 

been made in the current Budget.   
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मान्यवर अध्यक्ष जी, रेलवे िे इलेछक्ट्रछफिेशन पर बहुत चचाय हुई है। … (व्यवधान) 

उसिे जो बेछनछफट्स अभी छमलने लगे हैं, उनिो मैं आपिे माध्यम से ररिॉडय पर रिना 

चाह ंगा। अगर हम देिें तो िरीब-िरीब 50 वषों में मात्र 20 हजार छिलोमीटर िा रेलवे 

इलेछक्ट्रछफिेशन हुआ था। 10 वषों में 44 हजार छिलोमीटर िा रलेवे इलेछक्ट्रछफिेशन हुआ 

है। … (व्यवधान) इसिा जो बेछनछफट छमल रहा है, मैं उसिे बार ेमें भी बताना चाह ंगा। छपिले 

10 वषों में 600 छमछलयन टन एछडश्नल िागो हुआ है, उसिे िारण 640 िरोड़ लीटर डीजल 

बचा है। उसिा जो िाबयन डाइऑक्साइड एछमशन होता है, वह 400 िरोड़ छिलो िम हुआ 

है। … (व्यवधान) अगर उसे छगना जाए तो वह 16 िरोड़ पेड़ लगाने िे बराबर है। … 

(व्यवधान)   

 मान्यवर अध्यक्ष जी, मैं अभी शेष छवषय पर आऊँगा। … (व्यवधान) रलेव ेएि बहुत 

ही महत्वपूणय संस्था है, छजस संस्था िे छलए हम सबिो छमलिर प्रयास िरने पड़ेंगे और इसमें 

चाहे छवपक्ष हो, अपक्ष हो या पक्ष हो, सभी िी छजम्मेदारी होती है और इस छजम्मेदारी िो सभी 

पूरा िरें, ऐसा मैं आपसे छनवेदन िरंगा। … (व्यवधान) 

(1320/RAJ/NKL) 

 माननीय अध्यक्ष जी, मैं एि बार छफर माननीय प्रधान मंत्री जी, माननीय छवत्त मंत्री जी 

िो धन्यवाद देता ह  ंऔर सभी माननीय सांसदों िो धन्यवाद देना चाहता ह ं छि आपने सभी 

न ेचचाय में भाग छलया। मान्यवर, मैं छवपक्ष िे माननीय सांसदों िो भी धन्यवाद देना चाह ंगा छि 

आपन ेभी रलेवे िे छलए िई अच्िे शब्द बोले हैं। आपने जो भी िन्सट्रछक्टव सझुाव छदए हैं, 

उन सभी सझुावों पर िाम िरेंगे, ऐसा मेरा आपसे छनवेदन है। बहुत-बहुत धन्यवाद।… 

(व्यवधान) 

(इछत) 
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माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, रले मंत्रालय से संबंछधत अनदुानों िी मांगों पर सदस्यों  

द्वारा अनेि िटौती प्रस्ताव प्रस्ततु छिए गए हैं। मैं सभी िटौती प्रस्ताव सभा िे मतदान िे छलए 

रिता ह ं। 

िटौती प्रस्ताव मतदान िे छलए रिे गए तथा अस्वीिृत हुए 

---- 
 

माननीय अध्यक्ष : अब मैं रले मंत्रालय से संबंछधत वषय 2024-25 िे अनदुान मांगों िो सभा िे 

मतदान िे छलए रिता ह ं। 

 प्रश्न यह है: 

“छि िायय-सूची िे दूसर ेस्तम्भ िे मांग संख्या 85 िे सामने प्रछवष्ट मांगों िे 

शीषों िे संबंध में 31 माचय, 2025 िो समाप्त होने वाले वषय िे दौरान होने 

वाले िचों िे भगुतान िरने िे छनछमत्त अथवा िे उदे्दश्य से, संबंछधत 

धनराछशयां, जो िायय-सूची िे तीसर े स्तंभ में छदिाई गई राजस्व लेिा 

तथा पंूजी लेिा िी रिमों से अछधि न हों, भारत िी संछचत छनछध में से 

राष्ट्ट्रपछत िो लेिे पर प्रदान िी जाए।” 

 

प्रस्ताव स्वीिृत हुआ। 

---- 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मैंने सभी माननीय सदस्यों िो बोलने िा अवसर छदया है। 

िल देर रात 11 बजे ति सदन चला और अंछतम माननीय सदस्यों िो बोलने िा मौिा छदया है 

और माननीय मंत्री जी भी पूर ेसमय सदन में उपछस्थत रहे एवं उन्होंने एि-एि माननीय सदस्य िी 

बात िी है। जब माननीय मंत्री जी जवाब दे रहे थे, तो अच्िा होता छि माननीय सदस्यों िो छवशेष 

रप से प्रछतपक्ष िे माननीय सदस्य माननीय मंत्री जी िी बातों िो सनुते। अगर उसमें उनिो िोई 

छवषय उठाना होता तो बाद में व ेप्रश्न उठा लेते। यह व्यवस्था है छि जब माननीय मंत्री जी बोल रहे 

हैं, तो छिसी भी माननीय सदस्य िो बीच में इंटरवीन िरने  और प्रश्न पूिने िी व्यवस्था िभी नहीं 

रही है न िभी परपंरा रही है। मैंने पूर ेसमय, देर रात ति सभी माननीय सदस्यों िो सनुा है। यह 

अच्िी परपंरा नहीं है और अच्िी पररपाटी भी नहीं है।  

 मैं माननीय मंत्री जी से भी आग्रह िरता ह ं छि िभी भी बैठे-बैठे बोलने वाले छिसी भी 

माननीय सदस्य िो ररस्पांस नहीं िरना चाछहए।  

श्री देवेन्द्र स िंह उर्फ  भोले स िंह (अकबरपुर) : अध्यक्ष महोदय। 

माननीय अध्यक्ष : नो। 

 अभी मैंने व्यवस्था दी है और आप अभी बीच में उठ गए। मैं िह ंगा छि इधर िे माननीय 

सदस्य बोल रहे हैं, तो भी हमें इंटरवीन नहीं िरना है। व्यवस्था सभी िे छलए व्यवस्था है। सदन िे 

छलए, सब िे छलए एि जैसी व्यवस्था है।  

----- 
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सामान्य बजट – अनुदानों की माांगें 

 श्विक्षा मांत्रालय 

 

 

1324 बजे 

माननीय अध्यक्ष : अब सभा में छशक्षा मंत्रालय से संबंछधत अनदुानों िी मांग संख्या 25 और 26 

िो चचाय तथा मतदान िे छलए छलया जायेगा । 

सभा में उपछस्थत छजन माननीय सदस्यों िे छशक्षा मंत्रालय से संबंछधत अनदुान िी मांग पर 

िटौती प्रस्ताव पररचाछलत छिए गए हैं, यछद वे अपने िटौती प्रस्ताव प्रस्ततु िरना चाहते हैं तो 15 

छमनट िे भीतर सभापटल पर पछचययां भेज दें, छजनमें उन िटौती प्रस्तावों िी संख्याए ं छलिी हों 

छजन्हें वे प्रस्ततु िरना चाहते हैं। 

इस प्रिार प्रस्ततु छिए गए िटौती प्रस्तावों िी क्रम संख्याओ ंिो दशायने वाली सूची िुि 

समय पश्चात् सूचना पट्ट पर लगा दी जायेगी। यछद सदस्यों िो उस सूची में िोई छवसंगछत छमले तो वे 

उसिी सूचना तत्िाल सभापटल पर मौजूद अछधिारी िो दे सिते हैं। 

प्रस्ताव पस्ततु हुआ 

“छि िायय-सूची िे दूसर ेस्तम्भ में मांग संख्या 25 और 26 िे सामने प्रछवष्ट 

मांगों िे शीषों िे संबंध में 31 माचय, 2025 िो समाप्त होने वाले वषय िे 

दौरान िचों िे भगुतान िे छनछमत्त अथवा िे उदे्दश्य से, संबंछधत 

धनराछशयां, जो िायय-सूची िे तीसर ेस्तंभ में छदिाई गई राजस्व लेिा और 

पंूजी लेिा िी रिमों से अछधि न हों, भारत िी संछचत छनछध में से 

राष्ट्ट्रपछत िो लेिे पर प्रदान िी जाए।” 

 

… (व्यवधान) 

 

माननीय अध्यक्ष : श्री तेजस्वी सूयाय।  
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(1325/VR/KN) 
 

1325 बजे 

श्री तेजस्वी  ूर्ाफ (बिंगलौर दसिण) : माननीय अध्यक्ष जी, देश िे यवुाओ ंसे संबंछधत और देश िे 

भछवष्ट्य से संबंछधत एि महत्वपूणय छवषय िे ऊपर आपने मझेु बोलने िे छलए मौिा छदया है, इसिे 

छलए मैं आपिा हृदय से धन्यवाद व्यि िरता ह ं। 

 अध्यक्ष जी, इस बजट िा जो सबसे इम्पोटेंट फोिस है, वह इस देश िे यवुाओ ंिे ऊपर 

है। देश िे यवुाओ ंिो सक्षम बनाने िे छलए, आत्मछनभयर बनाने िे छलए और आने वाले 50 साल में 

उनिो हर प्रिार से सक्षम बनाने िे छलए इस बजट में िई सार ेप्रावधान छिए गए हैं। मैं सबसे पहले 

माननीय प्रधान मंत्री जी, छवत्त मंत्री छनमयला सीतारमण जी िो बधाई देना चाहता ह ं। इस बजट में 

चार िरोड़ यवुाओ ंिो डायेक्टली और इनडायरके्टली एम्प्लॉयमेंट, छस्िछलंग, एटंरपे्रन्योरछशप िे 

माध्यम से सक्षम बनाने िी योजना लागू िरने िे छलए, छवजन एवं ब्लूछपं्रट लगाने िे छलए मैं 

माननीय प्रधान मंत्री जी, छवत्त मंत्री छनमयला सीतारमण जी िो देश िे यवुाओ ंिी ओर से बधाई देना 

चाहता ह ं तथा धन्यवाद देना चाहता ह ं। 

1326 बजे   (श्रीमती संध्या राय पीठासीन हुई)ं 

 Madam Chairperson, over the last ten years there has been a significant 

improvement in the infrastructure of the country's education system, and in the 

quality of our education system. Thanks to the multi-dimensional reforms that 

the Government under hon. Prime Minister Narendra Modi ji has made. It was 

always felt that under the Governments after Independence with the exception 

of the Atal Bihari Vajpayee Government, which introduced the Sarva Shiksha 

Abhiyan, which gave great primacy to improving the quality of our 

infrastructure in public schools, especially in rural schools our education 

system was largely neglected. It did not have adequate finance. The syllabus, 

the curricula was very rigid. I dare say it was out of date, and it was not 

keeping up with the pace and need of times. It was not accessible, and 

affordable to all sections of the people. As a result of that, the quality of human 

resource that the country produced over the last so many years, is painfully 

low, is painfully inadequate for a country as large as ours. 

 However, in the last ten years, things have changed drastically, 

especially the kind of budgetary allocations, the important Ministry of Education 

has received under the Narendra Modi Government is something spectacular. 
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Madam Chairperson, I would want to draw your attention to the difference in 

the quantum of funding that our Education Department has received. In 2013-

14, the budget of the Higher Education Department was only Rs.26,750 crore 

for a country as large as ours. Today, ten years hence, the Education 

Ministry's budget has increased by 78 per cent under the Narendra Modi 

Government, and it is Rs.47,619 crore.  

 India is the world's most populous young country. Around 650 million 

young people in India are in the age group of 18 to 35. What is the size of this 

650 million? If you understand it in terms of the population of the United States, 

the population of young people in India in the age group of 18 to 35 is two 

times more than the total population of United States of America. That is the 

amount of young people that we have to empower, upskill, educate, and 

provide employment opportunities with, especially at a time when the world is 

facing the challenge of emerging technologies like artificial intelligence, internet 

of things, and automation. Finding gainful employment foe such a large 

number of young people in a democratic country is a huge task. No country in 

the world has faced a challenge of this kind. In that sense, it is an 

unprecedented challenge. 

 Keeping this global context and domestic context in mind, the hon.  

Finance Minister has presented five schemes under the Prime Minister’s 

Employment and Skilling Yojana, which is going to touch the lives and 

transform the lives of more than four crore young people in the next five years.  

(1330/SAN/VB) 

 This is historic in every sense of the word. Madam, in the last ten years, 

thanks to the renewed support, infrastructure and the political capital that was 

expended on the Education Department, the country has seen a massive 

growth in the education infrastructure. I would want to highlight, to your 

attention and to the august House’s attention, just a few data points on the 

quantum leap the country has made in the educational infrastructure that we 

have made available to our young people.  

 Pre-2014, India had 723 universities. Today, India has 1,113 universities 

as 390 new universities were built in the last ten years. In the last ten years, 

7,262 new colleges were built. Pre-2014, we had 36,000 colleges in the 

country while today, we have 43,000 colleges in India. Before 2014, we had 
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49,000 higher education institutions in the country and today, we have 56,000 

higher education institutions in the country. There has been an increase of 14 

per cent. Now, I come to the density of colleges. The number of colleges to a 

lakh population has increased 20 per cent in the last ten years. In other words, 

education and the creation of education infrastructure has made education 

more affordable, more accessible to the young people in this country.  

 मैडम, आप जानती हैं छि इस देश में एजिेुशनल इंफ्रास्ट्रक्चर िम होने िी वजह से 

मध्यम वगय िी जनता, छजनिे पास उनिे जीवनस्तर से ऊपर उठिर जीवन में अच्िे लेवल पर 

आने िे छलए उनिे पास िेवल एजिेुशन िा ही एि मौिा होता है। ऐसे छमछडल क्लास िे लोग 

सांसदों िे पास एडछमशन िे छलए जाते थे, एमएलएज िे पास उनिी छसफाररश िे छलए जाते थे। 

इसिा मूलभूत िारण छडमांड एडं सप्लाई िे बीच िा फिय  था। चंूछि छडमांड बहुत ज्यादा थी और 

सप्लाई िम था, इसिी वजह से, िैछपटेशन फीस, मैनेजमेंट फीस, मैनेजमेंट िोटा िे रप में 

िमछशययलाइजेशन ऑफ एजिेुशन पूर े देश में था। लेछिन आज एजिेुशनल इंफ्रास्ट्रक्चर में 

बढ़ोतरी िरने से ग्रॉस एरंोलमेंट रछेशयो, मतलब पॉपलुेशन िे छहसाब से, छजतने यवुा िॉलेजेज में 

एडछमशन पाते हैं, उसमें बहुत फिय  हो चिुा है। मैं आपिे संज्ञान में लाना चाहता ह  ँछि in the last 

ten years, in higher education, there has been a 26 per cent increase in the 

gross enrolment ratio from 3.42 crores to 4.33 crores. 

 मैडम, हम सबिो जानिार बहुत िशुी होगी छि हायर एजिेुशन में फीमेल एन् रोलमेंट, जो 

यवुछतया ँिॉलेजेज में जा रही हैं, छपिले 10 सालों में उसमें 32 परसेंट इंक्रीज हुआ है। माननीय 

नरने्र मोदी जी िा ‘बेटी बचाओ, बेटी पढ़ाओ’ िा जो संिल्प था, उसिा सबसे बड़ा इम्पैक्ट हम 

इसमें देि रहे हैं।  

 हम जानते हैं छि आज िे जमाने में साइंस एडं टेक्नोलॉजी, मैथेमैछटक्स, इंजीछनयररगं 

आछद सबसे महत्वपूणय फील्ड्स होते हैं because the world is progressing towards a 

tech-led, tech-dependent world.  In STEM education, छपिले 10 सालों में मछहलाओ ं

और यवुछतयों िा एन् रोलमेंट 43 परसेंट ज्यादा हुआ है, छपिले 60 सालों िी तलुना में। यह 

माननीय नरने्र मोदी जी िे छवमेन एम्पॉवरमेंट िा एि सबसे बड़ा अचीवमेंट है। यूछनवछसयटीज में 51 

परसेंट एन् रोलमेंट में इंक्रीज हुआ है। There has been an increase of 81 per cent in 

enrolment for Ph.Ds, which shows a qualitative increase, a qualitative 

throughput of our higher education institutions. नॉथय-ईस्ट में भी यही हालत है।  

 Madam, I must draw the attention of this House to another very 

important aspect. यह जो ग्रॉस एन् रोलमेंट रछेशयो देश में बढ़ता जा रहा है, इसिा सबसे बड़ा 

लाभाथी इस देश िे छपिड़े वगय िे लोग हैं, इस देश िे एससीज हैं, इस देश िे एसटीज हैं और इस 

देश िी मछहलाए ंहैं। 

 माननीय सभापछत महोदया, िल-परसों से ररज़वेशन िे ऊपर बहुत चचाय हो रही थी। 
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(1335/PC/SNT) 

 माननीय सभापछत महोदया, नेता प्रछतपक्ष द्वारा भारतीय जनता पाटी िी सरिार िो 

ओबीसी छवरोधी, एससी छवरोधी और एसटी छवरोधी िे रप में पेंट िरने िा, छचत्रण िरने िा 

प्रयास हो रहा था। आज मैं आपिे सामने फैक्ट्स िे आधार पर और एि-दो छहस्टॉररिल 

इंछसडेंट्स िे आधार पर बताना चाहता ह ं छि इस देश में अगर मडंल ररिमनडेशन िा इंछप्लमेंटेशन 

नहीं हुआ होता और छपिले दस सालों में मोदी जी िे नेततृ्व में एससी, एसटी और ओबीसी यवुाओ ं

िो छवशेष रप से इनिरजे िरने िा प्रयास नहीं हुआ होता, तो आज िे इस ग्रॉस इनरोलमेंट रशे्यो 

में क्या फिय  होता? 

 सभापछत महोदया, छपिले दस सालों में देश िे यवुा, जो एससी समाज से आते हैं, उनिा 

हायर एजिेुशन में इनरोलमेंट 44 परसेंट इनक्रीज़ हुआ है। … (व्यवधान) एससी समाज से जो 

मछहलाए ंआती हैं, यवुछतयां आती हैं, छपिले दस सालों में उनिा इनरोलमेंट 51 परसेंट इनक्रीज़ 

हुआ है। … (व्यवधान) जनजातीय समदुाय से जो आते हैं, ऐसे एसटी स्टूडेंट्स िा इनरोलमेंट 

छपिल े दस सालों में 65 परसेंट इनक्रीज़ हुआ है। … (व्यवधान) जनजातीय मछहलाओ ं और 

यवुछतयों िा इनरोलमेंट छपिले दस सालों में 82 परसेंट इनक्रीज़ हुआ है। … (व्यवधान) ओबीसी 

यवुाओ ंिा इनरोलमेंट छपिले दस सालों में 45 परसेंट इनक्रीज़ हुआ है। … (व्यवधान) ओबीसी 

मछहलाओ ंऔर यवुछतयों, स्टूडेंट्स िा इनरोलमेंट छपिले दस सालों में 49 परसेंट हो चिुा है। … 

(व्यवधान) यह श्री नरने्र मोदी जी िी सरिार िी प्रछतबद्धता है।    

 On the other hand, Madam, when the Mandal Commission 

recommendations were tabled for more than 10 years, neither Indira Gandhi ji, 

nor Rahul Gandhi ji moved an inch on implementing the Mandal Commission 

reforms. If there is any Government and if there is any party that has been the 

most anti-OBC, the most anti-SC/ST party, it is the Congress Party and the 

Congress Party’s Governments. 

 मैडम, ओबीसी िे छिलाफ, एससी, एसटी िे छिलाफ इनिी नफरत छितनी ज्यादा थी, 

यह एि इंटरव्यू में बाहर आता है। 03/03/1985 िो माननीय श्री राजीव गांधी ने नवभारत टाइम्स 

िे एछडटर श्री आलोि महेता िो एि इंटरव्यू छदया। इस इंटरव्यू में माननीय श्री राजीव गांधी, 

तत्िालीन लीडर ऑफ अपोजीशन एि बयान देते हैं। यह बयान मैं पढ़ना चाहता ह ं और इस 

अगस्त हाउस िे ररिॉडय में लाना चाहता ह ं। श्री राजीव गांधी जी िहते हैं – “आरक्षण िे नाम पर 

… (Not recorded) िो बढ़ावा नहीं दे सिते हैं।” जो आरक्षण िा अछधिारी वगय है, उसिो श्री 

राजीव गांधी जी ने … (Not recorded) िहा था। This is the quality; this is the intention; 

and this is the thinking of the Congress Party’s top leadership. आज आप देछिए 

छि िमाय िैसे वापस आता है? छजस वगय िो … (Not recorded) िहा गया था, उस पाटी िे नेता 

िो जनता क्या िह रही है, यह आप देछिए, िमाय िैसे वापस आता है?  
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Hon. Chairperson, Madam, we have also made tremendous progress in 

the quality of our education system, thanks to the introduction of the National 

Education Policy. देश िी एजिेुशन पॉछलसी लगभग तीन दशिों से ररव्यू नहीं हुई थी। 

एजिेुशन ऐसी फील्ड है छि उसमें हर तीन साल में, हर पांच साल में उसमें अपडेशन िी जररत 

होती है। If you do not update our curricula, if you do not update our syllabus, and 

if you do not update the quality of education that we are providing to our 

children, there is a very high chance of them learning things which are not 

required. 

एजिेुशन पॉछलसी िो ररव्यू नहीं िरने िी वजह से इस देश िे एजिेुशन छसस्टम िी 

हालत ऐसी हो गई थी छि आपमें जो भी क्वॉछलटी है, टैलेंट है, यछद आप इंजीछनयररगं नहीं िरेंग,े 

मेछडिल साइंस नहीं पढ़ेंगे या आप एि-दो प्रोफैशनल िोसेज़ नहीं िरेंगे, तो आपिी वैल्यू ही नहीं 

थी। इसछलए, पूर ेदेश में एि प्रिार से ‘रटै-रसे’ शरु हुई। सबिो एि ही वैरायटी में जाना है, सबिो 

इंजीछनयररगं ही िरनी है। मैं बेंगलरु से आता ह ं, बेंगलरु में ऐसा है छि आप लाइफ में पहल े

इंजीछनयररगं िरो, उसिे बाद आप जो िरना चाहते हो, वह िरो। 

(1340/AK/CS) 

This was the quality of our education system because we did not review 

our education system or the quality of our education system to make it flexible, 

to make it up to date and I would flatly blame all the previous Governments in 

70 years, which did not review the education system properly and make it 

more creative, innovative, making it more problem-solving centric. This was 

changed by the introduction of the National Education Policy 2020.  

34 साल िे बाद, लगभग तीन दशि िे बाद देश िे एजिेुशन छसस्टम में एि आमूलचूल 

पररवतयन लाने िे छलए माननीय प्रधानमंत्री जी िे द्वारा एि नेशनल एजिेुशन छसस्टम िा, नेशनल 

एजिेुशन पॉछलसी िा, एि नई पॉछलसी िा इंट्रोडक्शन वषय 2020 में हुआ। इसमें 3-4 बड़े-बड़े 

चेंजेज हैं। मैं आपिे माध्यम से देश िे यवुाओ ंिा ध्यान इस छवषय पर आिछषयत िरना चाहता ह ।ँ 

सबसे बड़ा जो चेंज हो चुिा है, वह अपनी एजिेुशन च्वाइस िी फ्लैछक्सछबछलटी पर है। इससे 

पहले क्या होता था? 

If I were interested to study, say history and also study, along with it, say 

physics, then I did not have the opportunity of choosing both a science subject 

and a social science subject. If I wanted to study economics and at the same 

time if I also wanted to study, say art or if I wanted to study mathematics, I 

would not get the opportunity because there was an inherent rigidity that did 

not allow for these multi-disciplinary courses to be taken. For the first time, the 

National Education Policy has now introduced a flexibility in our higher 
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education where the student is now free to choose the subject that he wants to 

study.  

I think this was a long-pending reform that crippled the creativity and the 

talent of our young people by crippling this choice or by not giving them this 

choice. I think making available the flexibility of choice for a student to choose 

the option that he wants or the subject that he wants, is a very welcome reform 

that the NEP has brought. 

The second big reform that the NEP has brought is with respect to 

changing the focus of our education system from what was essentially a Euro-

centric or Euro-created colonised education system to an India-centric 

education model. Two big aspects demonstrate the change that has taken 

place in this sector. Firstly, the focus on mother tongue-based education 

system. All over the world it has been proven through various education 

systems and education surveys that the most effective medium of teaching, 

especially in the formative years of two to eight years old for children is in the 

mother tongue. Those children who learn non-trivial educational concepts in 

the mother tongue, their retention capacity, their understanding capacity, their 

comprehensive capacity is far higher compared to students who would have 

learnt a particular concept in a non-mother tongue language. But for a long 

time, there has been this colonised obsession of English medium education. I 

am not taking away the importance of learning the English language, but the 

obsession of English medium education even at the primary stage was a very 

big challenge for our young people, especially the children from rural areas, to 

understand the fundamentals of any subject.  

For the first time, the education policy has made it mandatory for primary 

education to be in the mother tongue in the country, thereby strengthening the 

regional languages of this country and also the mother tongue languages of 

this country. … (Interruptions) 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): What about Hindi? … (Interruptions) 

SHRI TEJASVI SURYA (BANGALORE SOUTH): I am coming to Hindi 

imposition. I also come from Karnataka, which is a non-Hindi speaking State. 

Please give me two minutes. I will come there.  
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महोदया, इस एजिेुशन पॉछलसी, एनईपी िा जो छवजन स्टेटमेंट है, इस छवजन स्टेटमेंट िे 

छबगछनंग में एि बहुत इंटरछेस्टंग लाइन छलिी जाती है that we are moving towards an 

India-centric education system.  

(1345/UB/IND) 

 What is the meaning of this India-centric education system? मैं अनभुव िे 

आधार पर बताना चाहता ह ं छि for a long time, our education system, छब्रछटशसय जो 

एजिेुशन छसस्टम बनािर गए थे, उसिे छहसाब से हम चल रहे थे। आठ या दस साल पहल े

िनायटि िे एि गांव में छिसी िाययक्रम िे छलए गया था। उस समय मैं एि सामान्य छिसान िे घर 

गया। For the benefit of our friends from Tamil Nadu, I would want to state this in 

English. I had visited the House of a farmer in one remote part of Karnataka 

about eight or ten years ago. In the evening, we were sitting and chatting with 

the farmer who had a young child. That young child came back from school 

and removed his bag and changed into home clothes and immediately started 

studying and doing his homework. He was a good boy who came back from 

school and immediately started doing homework. But the farmer father seemed 

very agitated. He asked him to get inside. He said, “don’t sit in front of me”. I 

told the farmer that his son seemed to be an Adarsh balak, he went to school 

and came back and immediately started homework. I asked him why he was 

so angry. The farmer father said, “for the last four years, we have not had 

rainfall in our village but every evening the boy who goes to the English 

medium school comes home and keeps saying, ‘rain rain go away, little John 

wants to play’”. What he meant to say was that the rhymes that are taught in 

our schools neither had any context or relevance to the immediate local culture 

and understanding. This is not to say that we must not learn the English 

language. We must learn every language in the highest quality possible but 

unless education is made available in the primary standard in the mother 

tongue, we will not be able to communicate and transmit the culture of this soil. 

So, if there is one Government in the 70 years that has given importance to 

impart education in mother tongue and made available through the National 

Education Policy provision for medium of instruction to be in the mother 

tongue, it is only the Narendra Modi Government. No other Government has 

done that.  

 On the point of Hindi imposition, my friends from the DMK Party have 

been asking pointed questions.  
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माननीय सभापश्वि (श्रीमती  िंध्र्ा रार्) : माननीय सदस्य, आप अपनी बात िम्प्लीट िीछजए। 

… (व्यवधान) 

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Madam, who is 

he? Is he the Minister? I asked the question to the hon. Minister and the hon. 

Minister would reply.  

SHRI TEJASVI SURYA (BANGALORE SOUTH): I am a Member of the 

Bharatiya Janta Party and most importantly, Kanimozhi ji, I come from 

Karnataka, which like yours is a non-Hindi speaking State. I am as opposed to 

imposition of Hindi as possibly you are, rather more sincerely because I have 

seen the DMK Party being hypocritical about their opposition to Hindi 

imposition. Let it be that as it may, let me take a minute. 

In 1968, the first National Education Policy was introduced. The first 

National Education Policy mandated a three-language policy.  

माननीय सभापश्वि : आप अपनी बात समाप्त िीछजए। 

SHRI TEJASVI SURYA (BANGALORE SOUTH): Madam, from the first 

National Education Policy to the 2020 National Education Policy, other than the 

Narendra Modi Government's education policy, every education policy that 

introduced the three-language formula said that you must compulsorily learn 

Hindi and another Indian language. … (Interruptions) Please listen to what I 

am saying.  

माननीय सभापश्वि : आप बैठ जाए।ं आप अपनी बात समाप्त िीछजए। 

SHRI TEJASVI SURYA (BANGALORE SOUTH): You should have asked this 

question to your Congress Party people. Why did they impose? 

माननीय सभापश्वि : माननीय सदस्य डॉ. मोहम्मद जावेद जी। 

… (व्यवधान) 

(1350/SRG/GG) 

SHRI TEJASVI SURYA (BANGALORE SOUTH): Madam, our learned Member 

from the DMK seems to have inadequate understanding of the National 

Education Policy (NEP). … (Interruptions) The National Education Policy 2020, 

for the first time has introduced an education policy that provides the choice for 

the students to learn any two Indian languages and not necessarily just Hindi. 

… (Interruptions) So, what happened, was that in the last 65 years, there was 

imposition of Hindi on the Southern States and non-Hindi Speaking States by 

the Congress Party. … (Interruptions)      (ends)
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{p. 371A) 

TEXT OF CUT MOTIONS 

(TOKEN) 

THAT THE DEMAND UNDER THE  HEAD 

DEPARTMENT OF SCHOOL EDUCATION 

AND LITERACY  (PAGE 89) BE REDUCED 

BY RS. 100. 

25 

SHRI HANUMAN BENIWAL (NAGAUR): I beg to move: 

21. Need to approve a new Navodaya Vidyalaya

in Khinwasar of Nagaur district.

22. Need to open Kendriya Vidyalaya (KV) by

granting approval on pending KV proposals in

Merta of Khinwasar, Parbatsar, Didwana and

in Nagaur region.

23. Need to approve proposals for opening of new

Kendriya Vidyalaya at Makrana, Jayal and

Ladnun subdivision headquarters of Nagaur

parliamentary constituency.

24. Need to fill up all vacant posts through regular

recruitment in all Kendriya Vidyalaya located

in Rajasthan.

25. Need to ensure availability of all facilities

including pure drinking water in the Navodaya

Vidyalaya in Kuchaman of Didwana-

Kuchaman district of Nagaur parliamentary

constituency.
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(p. 371B) 

(TOKEN) 

THAT THE DEMAND UNDER THE HEAD 

DEPARTMENT OF HIGHER EDUCATION (PAGE 

93) BE REDUCED BY RS. 100. 

 

 

26 

SHRI RAJESH RANJAN (PURNIA): I beg to move: 

8.  Need to establish a Central Women University in Purnea 

district of Bihar which shall cater to extremely backward 

block of Rupouli, Kodha.  

 

9.  Need to establish a Central University in Purnea district 

of Bihar.  

 

10.  Need to set up an IIT and an IIM in Purnea district of 

Kosi-Seemanchal region of Bihar.  

 

11.  Need to set up Institution like NIFT in Purnea district of 

Kosi-Seemanchal region of Bihar.  

 

 

SHRI HANUMAN BENIWAL (NAGAUR): I beg to move: 

26.  Need to conduct an audit of the National Testing Agency by 

an independent agency and making the report public.  

 

27.  Need to increase the grant/amount received by the 

universities of Rajasthan.  

 

28.  Need to fill up the vacant academic and non academic posts 

of SCs, STs and OBCs in all the Central Universities 

including Delhi.  

 

29.  Need to regulate the fees charged by coaching institutes for 

preparation of various recruitment and entrance 

examinations.  
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 1350 बजे 

डॉ. मोहम्मद जावेद (सकशनगिंज) : मैडम, आपिा बहुत-बहुत शछुक्रया छि आपने मझुे इस 

छवषय पर बोलने िा मौिा छदया है। मैं इस मौिे पर अपनी पाटी लीडरछशप िो और 

छिशनगंज िी आवाम िा शछुक्रया अदा िरना चाहता ह ूं छि उन्होंने छफर से मझुे यहां बैठने 

िा और उनिी समस्या उठाने िा मौिा छदया है।   

Madam, I stand here to speak on the Demands for Grants pertaining 

to the Ministry of Education. मैडम, छिसी भी मलु्ि में, छिसी भी समाज में जो सबसे 

बड़ा अहम मदु्दा होता है, वह छशक्षा और तालीम होती है। हमने देिा है छि मोदी सरिार ने 

छपिले दस सालों में धीरे-धीर ेइस फाउंडेशन िो बबायद िर छदया है।  

Education is the bedrock of any society’s progress, yet for the past 

decade, the Modi Government has systematically dismantled our 

education system and institutions. Today, I stand before you to highlight 

some of the policies and hollow promises. 

मैडम, बापू महात्मा गांधी जी ने िहा था छि “Live as if you were to die 

tomorrow. Learn as if you were to live forever.” पहले छशक्षा मंत्री मौलाना अबुल 

िलाम आज़ाद साहब न े िहा था छि “Every child deserves timeless gift of 

education.” इसी भावना िे साथ िांगे्रस ने 2009 में एि लॉ बनाया, फंडामेंटल राइट िे 

तहत आछटयिल 21ए में यह छिया छि िह से 14 साल िे सभी बच्च-ेबछच्चयों िो फ्री एण्ड 

िम्पलसरी एजिेुशन दी गई। उसिे बाद इसिो बढ़ाने िी बात हुई। आदरणीय मोदी जी ने भी 

बहुत ऊंची आवाज़ में िहा छि हम 18 साल ति बढ़ाएगें, 12वीं िक्षा ति बढ़ाएगें लेछिन 

अभी ति उन्होंने बढ़ाया नहीं है। हमने मलु्ि से वादा छिया था छि अगर तालीम िो सही 

रास्ते पर लाना है तो इसिो तीन पसेंट से बढ़ा िर िह पसेंट ति हमें ले जाना है। िांगे्रस िे 

वि में, यूपीए िे वि में 3.36 था और इस मोदी सरिार ने, जो िाली ढोल बजाती है, वह 

िहती है छि हम जीडीपी िा छसफय  2.9 पसेंट देंगे। मैडम यह बहुत ही अफसोस िी बात है। मैं 

एि छफगर देना चाहता ह ूं छि  स्िूलों में लगभग साढ़े 26 िरोड़ बच्चे पढ़ते हैं। 4.3 crore 

people study in the schools and universities. हमारे 11 िरोड़ छस्िल्ड 

इंछस्टट्यूशंस में अपना हुनर सीिते हैं। लगभग 1.1 िरोड़ टीचसय और स्टाफ हैं। यह एि 

छतहाई आबादी है। This amounts to almost 43 crore. इसमें आपने छितना छदया है? 

1.48 लाि िरोड़ रुपये छदए हैं। अगर वह आप छडवाइड िरेंगे तो प्रछत व्यछि 200 रुपये प्रछत 

महीना भी नहीं होता है। इसमें आप तालीम देना चाहते हैं? इसीछलए मोदी सरिार नए-नए 

इंछस्टट्यूशंस िी बात िरती है, लेछिन जो परुाने इंछस्टट्यूशंस हैं, उनिी तरफ ध्यान नहीं है। 

हमारे छिशनगंज िो 12 साल पहले एि इंछस्टट्यूट छदया गया था, उसिे छलए आज ति फंड 
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नहीं छदया गया है। I respect the hon. Minister. He always meets me with great 

affection. सर, प्लीज़ अब तो पास िरा छदछजए।  

मैडम, िरीब चार लाि अस्सी हज़ार वैिें सीज़ टीचसय िी हैं। छब हार में, जहां से मैं 

ताल्लिु रिता ह ू,ं वहां सवा लाि टीचसय नहीं हैं। बताइए िहा ं से तालीम हाछसल होगी? 

पढ़ाने वाले ही नहीं हैं तो हम क्या पढ़ेंगे? इसीछलए हमारे छबहार िे लोग मज़दूरी िरने िे छलए 

बाहर जाते हैं। हमार ेरड़ी भाई यहां बैठे हैं। सर, आपने 13 िरोड़ में से चार िरोड़ बोला था 

या तीन िरोड़ लोग िहा था? छबहार से चार िरोड़ लोग पूर े छहन्दसु्तान में, अलग-अलग 

प्रोफेशंस में िाम िरने गए हैं। … (व्यवधान) मैडम, ये मेरा टाइम नहीं लेंगे। … (व्यवधान) 

माननीय सभापश्वि (श्रीमती  िंध्र्ा रार्) : नहीं, माननीय सदस्य ने िोई नाम नहीं छलया है। 

… (व्यवधान) 

DR. MOHAMMAD JAWED (KISHANGANJ):  After I speak, you can put 

your point. … (Interruptions) 

(1355/MY/RCP) 

 मैडम, वही नहीं, बछल्ि सेंट्रल यूछनवछसयटीज में 6,180 वैिें सीज हैं। आईआईटीज में 

425 वैिें सीज हैं। आईआईएम में 484 वैिें सीज है। िें रीय छवद्यालय में छवद्यालय में 12,000 

वैिें सीज हैं। जवाहर नवोदय छवद्यालय में 3271 वैिें सीज हैं। बच्चा क्या पढ़ेगा? इसीछलए, वह 

िोछचंग सेंटर में पढ़ने िे छलए मजबूर हो जाता है। आप जानती हैं छि अभी िोछचंग सेंटर में 

क्या हुआ? अभी छदल्ली िे िोछचंग सेंटर में क्या हुआ? िोटा में क्या हो रहा है? हर हफ्ते 

और हर महीने हम लोगों िो स्यूसाइड िेसेस िी िबर सनुनी पड़ती है। 

 मैडम, अभी हमारे यंग ऑनरबेल मेम्बर बोल रहे थे छि मोदी सरिार न ेबहुत िुि 

छिया है। सबसे अफसोस िी बात यह है छि सेंट्रल यूछनवछसयटीज़ में 42 परसेंट वैिें सीज हैं। 

यह वैिें सीज छिनिी है? यह ओबसी, एससी और एसटी िी वैिें सीज हैं। यह सरिार हर 

मामले में माइनॉररटीज, ओबीसी, एससी और एसटी िो टारगेट िरती है। ये आिँड़े बता रहे 

हैं। ये मेर ेआिँड़े नहीं हैं।  

 मैडम, यह ऑछफछसयल ररपोटय में बताया गया छि वषय 2018-19 में 51 हजार गवनयमेंट 

स्िूल्स बंद िर छदए गए। छपिले आठ सालों में 78 हजार गवयनमेंट स्िूल्स बंद िर छदए गए। 

उसमें िौन पढ़ता है? उसमें गरीब बच्चे पढ़ते हैं। लगभग 2 िरोड़ बच्चों िो तालीम नहीं छमल 

पा रही है। यह है मोदी सरिार।  

 दूसरी बात यह है, सरिार िहती है छि हम अच्िी तालीम दे रहे हैं। आप िैसे तालीम 

देंगे? अभी बहुत चचाय में था और जररी भी है- नेशनल टेछस्टंग एजेंसी बनायी गई। इसे 

आदरणीय मोदी जी िी सरिार न ेबनाया और हमने क्या देिा। सात साल में 70 ऐसे िेसेस 

हुए, छजनमें पेपर लीि हुए। छिसी ने ट्छव टर पर छलिा है छि बाहर टेस्ट पेपर लीि होता है 
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और अंदर हमारे पाछलययामेंट में रफ लीि हो रहा है, छजससे पाछलययामेंट बह गया। यह है मोदी 

सरिार। मोदी है तो ममुछिन है।  

 मैडम, यूजीसी, एनईटी एग्जाम में 23 लाि िैं डीडेट्स ने फॉमय भरा था। तीन छडफरेंट 

लेवल्स हैं। 9 लाि से ज्यादा िैं डीडेट्स ने across 300 countries, यूजीसी और एनईटी में 

अप्लाई छिया। आपने एि-एि हजार रुपये उनसे फीस ली। पता नहीं और छितने हजार 

रुपये उनिो एग्जाम देने और फीस भरने में लग गया होगा ।  

 आदरणीय छशक्षा मंत्री जी बैठे हैं। मैं उनिी बहुत ररस्पेक्ट िरता ह ं। उन्होंने यहीं पर 

िहा था छि integrity of the exam may be compromised.   It is not only the 

integrity of the exams, but it is the integrity of this Government which has 

been compromised. 

 मैडम, यह बड़ी अफसोस िी बात है। इन सब हालात िो देिते हुए, बच्चों पर छजतना 

प्रेशर है, वे नहीं ले पा रहे हैं। आपिो एि आिँड़ा बताते हुए मझुे बहुत तिलीफ हो रही है। 

छपिले िुि सालों में हमार े छहन्दसु्तान में लगभग 13 हजार स्टूडेंन्ट्स ने आत्महत्या िी। 

आपिो पता है, क्यों, क्योंछि उनिो सही सछुवधा नहीं छमल नहीं है। उनिो सही सपोटय नहीं 

छमल रहा है। उनिो िास्ट िा तनाव झेलना पड़ता है। Therefore, around three 

suicides, every two hours, are happening in India. यह छिसी भी मलु्ि िे छलए 

बहुत शमयनाि है। इसीछलए, हमारे आदरणीय नेता िहते हैं छि िास्ट सेंसस होना चाछहए। 

उनिो सछुवधा छमलनी चाछहए, छजसिो छजतना हि है। 

 मैडम, जो हायर एजिेुशन है, उसिो इन्होंने बबायद िर छदया है। बबायद इसछलए छिया, 

क्योंछि जैसा मैंने बताया है।… (व्यवधान)  

 मैडम, अभी तो मेरा पाचँ ही छमनट हुए हैं। … (व्यवधान) 

माननीय सभापश्वि (श्रीमती  िंध्र्ा रार्) : आपिा 10 छमनट पूरा होने वाला है। आप एि 

छमनट में अपनी बात पूरा िर लीछजए। 

डॉ. मोहम्मद जावेद (सकशनगिंज) : मैडम, अभी तो दो ही छमनट हुए हैं। 

माननीय सभापश्वि: आप अपनी बात दो छमनट में िंप्लीट िर लीछजए। 
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(1400/CP/PS) 

डॉ. मोहम्मद जावेद (किशनगंज) : महोदया, हमार ेबच्चों की जो यहाां स्थिस्ि ह,ै मैं उसके बार ेमें बिािा 

ह ां। लगभग सवा 13 लाख बच्चे वर्ष 2022 में बाहर पढ़ रहे िे। इनकी पढ़ाई का खचष लगभग 60 स े70 

स्बस्लयन डॉलसष है। That is between Rs. 5 lakh crore and Rs. 6 lakh crore. आपने हायर 

एजकेुशन में 47 िाउजेंड करोड़ रुपये स्दए। हमारा 12 गनुा से ज्यादा पैसा बाहर जा रहा है।  अगर वह 

हम यहाां खचष करिे िो हमार ेबच्चे बाहर नहीं जािे।  

1401 hours   (Shri A. Raja in the Chair)  

सर, स्पछले िीन सालों में लगभग साढ़े 24 हजार बच्चों का वहाां देहान्ि हो गया, मर गए। आप 

समझ सकिे होंग े स्क स्कस िरह के लोग वहाां जािे होंगे। स्जनकी एक या दो ही औलाद होिी होंगी, 

उनकी िो दसु्नया ही उजड़ जािी है।  

सर, मैं माइनोररटी इश्यूज़ पर आिा ह ां।  यहाां बापू जी की मूस्िष िी। हम लोग बैनर लगाकर 

प्रोटेथट करिे िे। वह भी आपने पीछे करा दी। मेरी आपसे गजुाररश है स्क जो स्डफरेंट थकीम्स 

माइनोररटीज़ के स्लए हैं, उनको चालू कीस्जए, थकॉलरस्शप को चालू कीस्जए। आपने यूपीएससी के स्लए 

एक थकीम दी िी। मझेु याद ह ैस्क वर्ष 2020 में कुछ लोगों ने कहा स्क यह यूपीएससी स्जहाद है। 4 पसेंट 

मसु्थलम कां डीडेंट्स उसमें पास हुए िे और हमारी आबादी 15 पसेंट है। आपने वह थकीम बांद कर दी। मैं 

चाहिा ह ां स्क आप उसे स्फर से चालू करें। उसके बाद क्या हुआ स्क अगले साल वह 4 पसेंट घटकर 3.6 

पसेंट हुआ और उसके अगले साल वह घटकर 3.1 पसेंट हो गया। We also have as much 

intelligence as anybody else. We can contribute as much as anybody else in this 

country, and we have contributed. That is why, I appeal to you that you should not 

discriminate. I know this Government stands on discrimination. This Government is 

anti-Muslims, anti-SCs, anti-Dalits, anti-students, anti-poor. सेंटीमेंट जगाकर यह राज कर 

रही है। अगर हम मसु्थलम न होिे आपके स्हन्दथुिान में िो बीजेपी का िो खािा ही नहीं खलुिा। … 

(व्यवधान) पास में एक मलु्क ह,ै उसका नाम मैं बिाना चाहिा ह ां। …(व्यवधान)  

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Please address the Chair.  

… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Please wind up your speech.  

… (Interruptions) 

DR. MOHAMMAD JAWED (KISHANGANJ): About 13.25 lakh Indian students are 

studying abroad, and in India, only 40,000 foreign nationals are coming here to 

study. ये बाांग्लादेश की बाि बहुि करिे हैं। बाांग्लादेश की जीडीपी हमसे बेहिर है। यही नहीं, हमार ेयहाां 

के साढ़े 9 हजार बच्चे वहाां पढ़िे हैं और उनके स्सफष  2,600 बच्चे यहाां पढ़िे हैं। आप कहिे हैं स्क 

बाांग्लादेश चले जाओ। मेरी गजुाररश ह ैस्क जो भी हमने माांगा है, उस पर माननीय मांत्री जी गौर करें, मलु्क 

की एजकेुशन को बचाएां, बेहिर करें। मगुलों का नाम हटा देने से कुछ होने वाला नहीं है। मगुल अगर 330 

साल रह,े िो वह आपके हटाने स ेहटने वाले नहीं हैं। बहुि-बहुि शसु्िया, जयस्हन्द। 

(इस्ि ) 
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SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): Hon. Chairperson, Sir, my name 

was taken. … (Interruptions) Marshal was there. I have a right to respond. 

… (Interruptions) When the hon. Chair was there, he took my name on a 

subject of Bihar. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: I will check the record. 

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): You will check, then he will come, 

and then, I will do it four days later. Please give me two minutes. 

HON. CHAIRPERSON: Without going through the record, how can I tell 

you? 

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): It is my right. He has taken my 

name. Let me respond to him. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Nothing will go on record. I will call you back. 

… (Interruptions) … (Not recorded)  

HON. CHAIRPERSON: I will go through the record. 

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): If an hon. Member has taken my 

name, then am I not allowed to reply him back? When will you fix a time for 

me?  

HON. CHAIRPERSON: I will come to you.  

… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Mr. Rudy, you are a senior Member. I was not in 

the Chair. I will go through the record. I will call you back.  

… (Interruptions) 

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): The Marshal is there.  

HON. CHAIRPERSON: Nothing will go on record. I will go call you back. 

… (Interruptions) … (Not recorded)  

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): This is not a right way of doing it. I 

am just responding to what he has said. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: I will go through the record and then, I will call you.   
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(1405/NK/SMN) 

1405 बज े

डॉ. कशव पाल क हं पटेल (प्रतापगढ़) : सभापस्ि महोदय, आपने मझेु बोलने का अवसर स्दया, 

धन्यवाद। मैं पहले एक स्शक्षक ह ां और बाद में एक साांसद। बहुि खशुी की बाि है स्क सौभाग्य से माननीय 

स्शक्षा मांत्री जी भी यहाां बैठे हैं। उनके सामने मैं अपना उद्गार रखना चाह ांगा। मैं मााँ सरथविी और भारि के 

सांस्वधान को नमन करिा ह ां। चूांस्क स्शक्षा के बजट पर चचाष है, इसस्लए मैं सदन में अपनी बाि आज के 

स्शक्षक की भूस्मका और उनकी समथयाओ ां पर रखना चाहिा ह ां।  

मैं आपको इस्िहास में पीछे ले जाना चाहिा ह ां, प्राचीन काल में जहाां स्शक्षा स्सफष  चांद लोगों के 

स्लए िी, उस समाज में स्सफष  दो वगों को ही स्शक्षा दी जािी िी। भारि का शेर् समाज स्शक्षा स ेवांस्चि 

िा। यहाां िक की स्ियों को भी स्शक्षा का अस्धकार नहीं िा। अपाला, घोर्ा जसैी स्शस्क्षि स्ियों के बहुि 

कम ही उदाहरण इस्िहास में स्मलिे हैं। सदन में बार-बार महाभारि की चचाष हुई। महाभारि के पात्रों को 

लेकर चचाष हुई। मैं भी एक उदाहरण गरुू द्रोणाचायष का रखना चाह ांगा, जो केवल राजा और महाराजा के 

बच्चों को ही स्शक्षा देिे िे। कभी उन्होंने गरीब-दस्लि और स्पछड़े को स्शक्षा नहीं दी। कणष के गरुू 

परशरुाम ने उन्हें स्शक्षा दी लसे्कन जब पिा चला स्क कणष शदु्र पतु्र है िो उन्होंने उसे श्राप दे स्दया।  

 स्किनी स्वडम्बना है स्क एकलव्य जैसा स्वद्यािी यस्द अप्रत्यक्ष रूप से धनसु्वषज्ञा सीख भी लेिा ह ै

िो उस समय के स्शक्षक ने अपने स्शष्य का अांगूठा ही गरुू दस्क्षणा में माांग स्लया िा। ऐसे बहुि स े

उदाहरण हमार ेदेश में हुए हैं। आज भी ऐसे लोग हैं जो सामास्जक िाना-बाना को खराब करने का प्रयास 

कर रह ेहैं। उसमें आप देखें िो जास्िवाद को बढ़ावा देने में हमार ेसत्ता पक्ष का बहुि बड़ा योगदान ह।ै  

 अब मैं आपको विषमान में लाना चाहिा ह ां। हम शिुगजुार हैं, बाबा साहब भीमराव अम्बेडकर 

स्जन्होंने भारि के सांस्वधान में स्बना स्कसी भेदभाव के सभी वगों एससी/एसटी,ओबीसी और 

अल्पसांख्यक, यहाां िक की स्ियों को भी पूणष स्शक्षा का अस्धकार स्दया। इसी का पररणाम है स्क आज 

का समथि स्शक्षक समदुाय स्बना स्कसी भेदभाव के अमीर और गरीब इत्यास्द सभी वगष के बच्चों को 

स्शस्क्षि कर रहा ह।ै  

सांस्वधान के कारण ही आज का स्शक्षक अपन ेस्वद्यािी स ेगरुू दस्क्षणा में अब अांगूठा नहीं माांग 

सकिा है अिाषि भेदभाव नहीं कर सकिा है। यह हमार ेसांस्वधान की देन ह।ै जाि पाांि से ऊपर उठकर 

सोचने लगा है। ऐसा सांस्वधान बाबा साहब भीमराव अम्बेडकर जी ने बनाया िा, इसी सांस्वधान को बचाने 

के स्लए हमार ेआदरणीय राष्रीय अध्यक्ष माननीय अस्खलेश यादव जी, माननीय राहुल गाांधी जी और 

समूचा स्वपक्ष भारि की सड़कों पर उिरा, स्जसे भारि की ऊजाषवान जनिा ने हृदय से लगाया और 

सांस्वधान की रक्षा की और बहुि सार ेलोगों का घमांड भी चूर-चूर स्कया। आप देखें जो देश दसु्नया में 

सबसे आगे हैं, अमीर है, वह स्शक्षा में भी सबसे आगे ह।ै उन्हीं देशों में दसु्नया की बेथट यूस्नवस्सषटी, जहाां 

हर वर्ष भारि के लाखों छात्र पढ़ने जािे हैं। वहाां की यूस्नवस्सषटीज बेथट हैं क्योंस्क वहाां भेदभाव करके 

अप्वाइांटमेंट या एडस्मशन नहीं होिा है। भारि इिना बड़ा देश है स्क दसु्नया की सबसे ज्यादा आबादी 

यहीं है। यह स्किनी शमष की बाि ह ैस्क टॉप 100 स्वश्वस्वद्यालयों में भारि का कोई भी स्वश्वस्वद्यालय नहीं 

है।   
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(1410/SK/NKL) 

हम उच्च स्शक्षा के मामल ेमें कहाां खड़े हैं? इसका मखु्य कारण है भाई-भिीजावाद और मनवुादी 

व्यवथिा के अनसुार एपाइांटमेंट होना। आप थवयां देखें स्क  हायर एजकेुशन में स्किने वाइस चाांसलर और 

स्किने प्रोफेससष ओबीसी, एससी और एसटी से हैं, नगण्य हैं, बहुि कम सांख्या में हैं। नािे-ररश्िदारों की 

ही स्सफष  भिी होिी है इसीस्लए स्वश्वस्वद्यालयों का थिर वल्डषक्लास नहीं होिा है। इन्हीं लोगों ने व्यवथिा 

भी दी और रूल बनवाया – एनएफएससी, यानी नॉट फाउांड थयूटेबल कैं डीडेट्स। इसके द्वारा ओबीसी, 

एससी,एसटी और माइनोररटी कैं डीडेट्स को योग्य होिे हुए भी अयोग्य करार स्दया जािा ह।ै इनको 

एपाांइट नहीं स्कया जािा है और अपने लोगों को रखने का मौका स्मल जािा है। यह सब खलुेआम चल 

रहा है। मैं माननीय स्शक्षा मांत्री जी स ेकहना चाहिा ह ां स्क  इस पर स्वशेर् रूप स ेध्यान दें। आरक्षण के 

अनपुाि में प्रोफेससष, वाइस चाांसलर आस्द  की सीटों पर हर जगह प्रस्िस्नस्धत्व स्मलना चास्हए। 

 मैं प्रिापगढ़ उत्तर प्रदेश स े स्बलाांग करिा ह ां और यहाां से साांसद चनुा गया ह ां। मैंने देखा है स्क  

स्किना भेदभाव होिा है। हाई थकूल और इांटर में भी ओबीसी, एससी और एसटी छात्रों को बोडष 

पे्रस्क्टकल में दूस्र्ि मानस्सकिा के टीचसष द्वारा कम अांक स्दए जािे हैं। यह बाि इस सरकार के समय में 

ज्यादा हो रही है। ओबीसी के कैं डीडेट्स को देखें, आईआईटी, नीट, आईएएस, पीसीएस जैसी हर परीक्षा 

में टॉप करिे हैं, फथटष पोजीशन िक लािे हैं लसे्कन इनको प्रोफेसर बनने में नॉट फाउांड थयूटेबल की 

श्रेणी में रख स्दया जािा ह।ै माननीय स्शक्षा मांत्री जी, इसमें सधुार कैसे हो, इस पर सख्िी से स्नणषय लें 

िास्क सभी को न्याय स्मल सके, वरना आज के द्रोणाचायष हजारों-लाखों छात्रों के अांगूठे गरुु दस्क्षणा में 

लेिे रहेंग ेअिाषि् मनमानी करके दस्लि और स्पछड़ों के साि अन्याय करिे रहेंगे। 

 माननीय सभापस्ि जी, मैं एक और बाि कहना चाहिा ह ां, माननीय प्रधान मांत्री जी अक्सर कहिे 

हैं स्क भारि को स्वश्व गरुु बनाना है। मैं उनसे पूछना चाहिा ह ां स्क उन्होंने इस हेि ुभारि की स्शक्षण 

प्रणाली में कौन स ेमौस्लक प्रयास स्कए हैं? भारि को अगर वाथिव में स्वश्व गरुु बनाना है िो पहले स्शक्षक 

को गरुु बनाइए, इससे भारि थवयां ही स्वश्व गरुु बन जाएगा। हमारी व्यवथिा में स्शक्षकों से स्शक्षण कायष के 

अलावा चनुाव, मिगणना, मिदािा पची, पल्स पोस्लयो अस्भयान, जनगणना, स्मड-डे मील जैसे कायष 

कराए जािे हैं, इस कारण उनका मूल कायष स्वद्यास्िषयों को स्शक्षा देकर सवाांगीण स्वकास करके अच्छा 

नागररक बनाना कहीं न कहीं बास्धि होिा ह।ै इससे समाज स्पछड़िा है और देश भी स्पछड़िा है। मेरा 

अनरुोध है स्क  उनको अन्य स्वभागीय कायष से मकु्त स्कया जाए ििा प्रशासन अपना कायष कर ेऔर 

स्शक्षक अपना कायष कर।े 

 मैं भारिवर्ष के स्शक्षकों को नमन करिा ह ां जो सरकार एवां प्रशासन द्वारा स्दए गए हर कायष को 

सहज एवां सकुशलिा से सांपास्दि करिे हैं और साि ही बचे हुए समय में भारि के स्वद्यास्िषयों के भस्वष्य 

को भी सधुारिे हैं। स्शक्षक देश के रीढ़ की हड्डी हैं। मेरा सझुाव है स्क  उन्हें ओल्ड पेंशन थकीम में लाया 

जाए, स्जस ेइस सरकार ने खत्म कर स्दया ह।ै स्शक्षा स्मत्रों को उस्चि मानदेय और पूणष स्शक्षक का दजाष 

स्दया जाए। स्शक्षा बजट को बढ़ाया जाए और ढाई परसेंट स ेबढ़ाकर छ: परसेंट स्कया जाए। दस्लि एवां 

स्पछड़ों के ररक्त पदों पर बैकलॉक के चलिे आरक्षण का कोटा पूरा स्कया जाए और दस्लिों एवां स्पछड़ों 

को अस्धक से अस्धक थकॉलरस्शप दी जाए। 

                                                                                                                  (इस्ि) 
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1414 hours 

SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): Hon. Chairperson Sir, on behalf 

of the All India Trinamool Congress, I rise to speak on the Demands for Grants 

under the control of Ministry of Education for 2024-25. 

 Sir, I rise today to voice my deep concern about the current state of the 

education system in India. The Government policies have not only failed to 

uplift the educational standards of our nation but have also systematically 

eroded the foundational principles that ensure equal opportunity and holistic 

growth of our students.  

(1415/VR/MK)  

 The importance of education cannot be overstated. Yet our nation has 

consistently underfunded this crucial sector while countries like China, Japan, 

and South Korea have invested heavily in education decades ago. Our India, 

our country, remains hesitant despite the recommendations by Kothari 

Commission in 1964 to increase educational expenditure to 6 per cent of the 

GDP. Our Budget has never exceeded 3.5 per cent. The National Education 

Policy, 2020 reiterates this need. Yet the Government has shown little 

commitment to achieving it.  

 Free and compulsory education is a fundamental right under our 

Constitution. However, public expenditure on education has touched new lows 

dropping to 2.7 per cent under the Modi Government. The inadequacies in our 

education system are glaring despite the imposition of a 4 per cent Education 

and Health Cess since 2019, which now funds 70 per cent of all educational 

spending. Our education sector remains underfunded and overburdened.  

 India has around 50,000 colleges and 1100 universities, half of which 

are private. While enrolment has increased, the quality and uniformity of 

education has not kept pace. The Annual Status of Education Report 2023 -

Beyond Basics (ASER) highlights that 25 per cent of students aged 14 to 18 in 

rural India struggle to read even class two level text materials fluently in their 

native language. The Budget neglects research and development with only 

three Indian Universities in the top 200 globally without substantial investment. 

Our institutions struggle in the global arena risking a brain drain. The Budget 

also fails to prioritize skill development program crucial for aligning educational 

outcomes with market needs. Inequitable access to higher education remains 
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a concern with inadequate enhancement to scholarship and financial aid. The 

failure to fund public institution creates a fertile ground for 

privatization widening the gap between the rich and the poor.  

 I stand to highlight the crisis of suicide by students in Kota where around 

250,000 students suffer intense schedules and immense pressure. Out of one 

million JEE aspirants, only 10,000 make it to IIT; and for NEET, two million vie 

for 1,40,000 medical seats. The odds are scary and the stress is unbearable. 

The commercialization of coaching in Kota valued at 500 million dollars adds to 

the problem. Misleading advertisements and isolating living conditions create a 

toxic mix of competition and loneliness. I would like to draw the attention of this 

House towards the NEET scam. 

 The future of students across the country is dark. The Central 

Government and the Minister of Education remain silent on such a sensitive 

issue in this grave situation. I would like to request the Minister to take action 

to solve this problem. 

 The West Bengal Assembly recently passed a Resolution labelling 

NEET-UG as an education scam, a claim that highlights the significant 

problems plaguing this exam under National Testing Agency. The inconsistent 

administration of NEET-UG has had a detrimental impact on students and the 

medical community. 

 The fluctuating difficulty level of the examination and the arbitrary 

awarding of grace marks have created an atmosphere of uncertainty and 

mistrust. In the light of these issues, I would like to request the hon. Education 

Minister to consider reinstating the State's previous Joint Entrance Medical 

Examination as proposed by the West Bengal Assembly.  This would restore a 

sense of fairness and transparency. 

(1420/SAN/SJN) 

 The systematic revision of school text-books under the current 

Government poses a threat to our children’s education and intellectual 

integrity. In 2018, the then Minister, Satya Pal Singh, declared Darwin’s Theory 

of Evolution “scientifically wrong” and called for curriculum changes. By 2021-

22, Darwin’s Theory was removed from class 9 and class 10 syllabi. By 2022-

23, it was removed from text-books. Millions of students now lack formal 

education on a foundational theory of modern biology.  
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 Sir, deleting a chapter on significant Muslim rulers and their contribution 

from the NCERT’s curricula, omitting reference to events like the 2002 Gujarat 

riots and altering narratives around Gandhi’s assassination and promoting 

mythological theories over scientific ones have been widely criticised by 

academicians, with 33 academicians, including the political scientist Shri 

Yogendra Yadav, and Shri Suhas Palshikar demanding the removal of their 

names from the current text-books in 2023. These changes are leading to 

intellectual stagnation, political manipulation, and they are targeting the 

intellectual rigour of Indian students.  

Sir, in the past decade, under the BJP-led NDA regime, budgetary 

allocations have significantly decreased. The Department of School Education 

and Literacy’s share in the Budget halved from 3.16 per cent in 2013-14 to 

1.53 per cent in 2024-25. The number of government schools declined from 

15,51,000 in 2018-19 to 14,89,115 in 2021-22. 

The number of rising private schools is creating accessibility issues for 

the marginalized communities. An acute shortage of teachers exists as there 

are 10 lakh vacancies out of 62.71 lakh sanctioned posts. The marginalized 

sections like the Scheduled Castes, the Scheduled Tribes and the minorities 

face declining gross enrolment ratios at all levels. Without education, how is 

the Government planning to ensure Education for All? Without special 

educators, how is the Government planning to ensure education for the special 

students?  

Sir, I would like to draw the attention of this House to the Kasturba 

Gandhi Schools and Navodaya Schools which are facing the problem of acute 

shortage of teachers. Under my parliamentary constituency, there are two 

Kasturba Gandhi Schools in Basanti and Kultoli. You cannot imagine the 

infrastructural condition of these schools. So, in this regard, I would like to 

request the Government to take action immediately  and allow fund for this 

purpose.  

Sir, regarding the Government’s recent push for establishing campuses 

of foreign higher education institutions in India, I would say that the intention 

behind this initiative may seem noble, but I would like to put certain questions 

to the hon. Minister. Are we building bridges to an opportunity or merely 

constructing a facade of accessibility? With the Cross-Border Education 
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Research Team indicating that only a handful of top tier universities have 

ventured abroad, will world-class universities like Harvard or Stanford truly find 

values on our soil? As the former HRD Minister Mr. Kapil Sibal rightly pointed 

out, we cannot expect these institutions to flock to India when only 41 

institutions in China, of which only NYU Shanghai is of significant global 

standing, have established campuses. Are we to believe that India will 

somehow be different? Mr. Kapil Sibal's observation that foreign universities 

will “serve not the needs of education but the rich”, resonates deeply. 

Moreover, I now come to the very notion of becoming a Vishwa Guru. I 

would say that inviting foreign institutions undermines our rich educational 

heritage. We cannot allow our rich traditions rooted in the millennia of 

knowledge to be over-shadowed by foreign influences.  

 The great universities of Nalanda, Takshashila, and kavi Guru 

Rabindranath Tagore’s Visva-Bharati in Santiniketan, West Bengal once 

attracted scholars from around the world, not through the attraction of foreign 

campuses but through the depth of knowledge and wisdom they offered. Are 

we now abandoning this legacy in pursuit of fleeting recognition on the global 

stage? 

 Sir, finally, I would like to draw the attention of this House to this matter. 

मझेु दस साल उस सदन में बैठने के स्लए मौका स्मला। मझेु यह आशीवाषद मेर ेक्षेत्र के लोगों ने ही 

स्दया। उस सदन का जो कॉरीडोर है, उसके सामने एक नोस्टस ऑस्फस है। उस नोस्टस ऑस्फस के 

ठीक सामने एक टूटे-फूटे वूडन फनीचर के ऊपर एक पेंस्टांग है। उस पेंस्टांग के स्चत्रकार नांदलाल बसु 

हैं, who was a pioneer of modern Indian art and who became a principal of Kala 

Bhavana, Visva-Bharati, Santiniketan. मझेु एजकेुशन स्मस्नथटर से यह बोलना है स्क आप 

उस स्पक्चर को सम्मान नहीं दे सकिे हो, मान नहीं दे सकिे है, क्योंस्क वह अांधकार में पड़ी हुई है 

और उसके ऊपर धूल जमी हुई है। अगर इिने बड़े सदन में उसे रखने के स्लए जगह नहीं स्मलिी है 

िो गवनषमेंट ऑफ वेथट बांगाल को दे दीस्जए। हम उसे आटष गैलरी में रखेंगे और उसको मान देंगे। 

यह गनवषमेंट िो कुछ सम्मान नहीं देिी है और हेरीटेज को नहीं रखिी है। … (व्यवधान) सर, एक 

स्मनट में अपनी बाि खत्म करिी ह ां। हम लोग यह सोचिे हैं स्क बड़ों को प्रणाम करके शुभ काम में 

जाएां। इस सदन में गाांधी जी और बाबा साहेब अांबेडकर का थटैच्यू हटा स्दया गया है। आप उसको 

पनु: थिास्पि कर दीस्जए, स्जससे हम इस रेस्डशन को ल ेसकें । 

(इस्ि) 

  



01.08.2024             RPS      Uncorrected / Not for publication  383 

 

(1425-1445/RCP/KN) 

1427 hours 


SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Hon 

Chairman Sir, Vanakkam. Thank you for this opportunity. Thanthai Periyar 

said, “Knowledge and self-respect ensure the beauty in humans”. People 

understand that knowledge we get through education. Self-respect and self-

dignity we get through the knowledge gained by education. Education was 

denied to the suppressed and oppressed sections of the people of the 

society for not to make them achieve knowledge and self-respect, as some 

wanted them to remain suppressed and oppressed for generations together. 

Some are standing firmly upholding this denied justice are still fighting from 

the side of the ruling dispensation. We are on our firm stand opposing them. 

In the 2014 manifesto of BJP, it said, ‘Investment in education yields the 

highest returns.” We are still waiting to see when the day will come for 

investing in Education. During the UPA Government, 4.77 per cent of the 

GDP was allocated to Education. In Tamil Nadu, Our hon. Chief Minister has 

allocated 12 per cent of GDP for Education. But this Union Government in 

their Budget, only 2.5 percent of GDP is allocated for Education. In the 

neighbouring country Bhutan, they allocate 8 per cent for Education. But in 

India, we have not even touched the target of spending 6 per cent of GDP on 

Education. Education in in the Concurrent list. But the Union Government 

behaves in such a fashion that they are provided with these things and they 

only have all the rights on Education. Union Government should give 60 per 

cent of the funds meant for Education and the remaining 40 per cent is to be 

provided by the respective State Government. But in reality, they collect 4 

per cent cess in the name of Health and Education. They have to allocate a 

particular percentage of this cess for ‘Education’ from the amount collected 

from the ordinary people of this country and from the States. If you see you 

will come to know that the States governments are providing more than 50 

per cent of their funds for Education. Education is in Concurrent list. But for 

education, we are giving more funds. You are collecting almost all our funds 

 

 Original in Tamil 
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in the name of tax and GST. But you deny to give the funds meant for 

Education in the States to the States. It looks like you are snatching away 

the divine vessel Akshaya Patra from our hands, from the States and giving 

us a bowl to ask for alms. States are left in lurch. You are dictating. You are 

holding us for a ransom. Shameful. Samagra Shiksha Abhyan, SSA is an 

inclusive education programme. As regards this programme, approximately 

Rs. 3585 Crore has been allocated for Tamil Nadu. Out of this the Union 

Government’s contribution is Rs 2151 Crore. But out of this Rs 2151 Crore, 

the first instalment amount of Rs 500 Crore which was to be released by 

June this year has not been released to Tamil Nadu till today. What is the 

reason behind this? PM Shri Schools is a Scheme which is just aimed at 

imposition of the New Educational policy on every State of this country. Hon 

Chief Minister of Tamil Nadu till today has clearly and categorically stated 

that Tamil Nadu will not accept the new educational policy. Today you have 

denied to provide Rs 500 Crore to Tamil Nadu for education sector. How is 

this looking like? You take away all our money and you dictate terms that 

only when we follow your new education policy you will give the funds meant 

for us. Are we not elected representatives? Is not the State Government of 

Tamil Nadu elected by the people? Is it not our hon. Chief Minister elected 

by the people? Are you the ones who are the only elected representatives? 

What right you have? When the Prime Minister when he was the Chief 

Minister of Gujarat, he was voicing his concern for upholding the rights of 

States. But after becoming the Prime Minister, he changed himself to be the 

one snatching away the rights of the States. I want to ask you what role the 

Union Government has to play in interfering in the educational policy, on the 

people’s belief and in the rights of the elected representatives of the people. 

The new educational policy put forth by you. Some Members who spoke 

here said that they were not aware of the three-language policy. They also 

criticized that the DMK is deceiving and doing politics in the name of 

language policy. Have you seen anywhere in the world that hundreds of 

people sacrificing their lives in the language agitations?  Can you show 

them? You don’t know. You have not even taken part in the country’s 

freedom struggle. You do not understand what sacrifice is.  I can cite a
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 example of Kendriya Vidyalayas and their functioning in India. You will come 

to know how you are carrying yourself as regards language policy. I am 

saying this to explain this to some of you here. You say that the regional and 

local language of the State will be taught in Kendriya Vidyalayas. There are 

45 Kendriya Vidyalayas in Tamil Nadu. How will you teach Tamil in these 

Schools?  Some students, at least 20 from a class should together go and 

meet the Principal of that School and place a demand in this regard. If they 

place a demand, then a teacher may be appointed if available, and Tamil will 

be taught. This is the situation of KVs in Tamil Nadu. Students have to put 

forth the demand and struggle hard to learn Tamil. Out of 45 Kendriya 

Vidyalayas, only 15 of them teach Tamil Nadu. You administration in 

Kendriya Vidyalaya is in such a fashion and in this scenario how can we 

believe that you will act in a just manner? In every place the situation is 

such. We are unable to purchase tickets from railway stations. There again 

you are imposing Hindi on us. How can we believe that you will not impose 

Hindi on us? Not only Hindi you are imposing Sanskrit on us. How can we 

believe you will act in a just manner as regards the language policy? Not 

only that, our hon. Chief Minister has brought the morning breakfast Scheme 

for school students. More than 1,14,000 children are being benefitted under 

this breakfast Scheme in Tamil Nadu. We can say with pride that Tamil Nadu 

is the State which brought the midday meal scheme. There is a nationwide 

Poshan programme implemented by this Union Government and for this 

Scheme, the budget estimate was Rs 11,600 crore. Out of which you have 

allocated only Rs 10,000 crore for the Poshan Scheme aimed at providing 

food to children. You are not able to allocate adequate funds for this 

important programme of children. How can you teach us about education? 

How can you expect us to bow before you and accept whatever you say? A 

National Sample survey was taken and it was found through the survey that 

the drop-outs in females are due to domestic work at homes. The drop-outs 

in boys are due to economic activities as they have to engage in some work 

and earn to assist their families economically. These were found from that 

survey. Today in your new educational policy, you have brought a new 

Scheme called as Viswakarma. You want to deny education to these 
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children. You want to once again bring back the caste-based education 

which was opposed by DMK, and the Dravidian parties for so long. How can 

we accept your new educational policy through which you want to destroy 

the future of the children of this country by bringing back alive the caste-

based education system? I want to say about imposition of a language.  In 

Telangana, in the Eklavya Model Schools as many as 47 persons were 

recruited. Out of these 47 persons, 44 were from Haryana. They have come 

from Haryana to teach the students of Telangana. How can the students 

learn in these Schools? Through these Eklavya Schools meant for tribal 

students in the name of new educational policy, you are finding ways to spoil 

the education of our tribal children rather you are not concerned about their 

future and education. You have not devised a syllabus meant for the 

students’ development. Similarly, in Higher Education, you have been 

reducing the allocations meant for higher education year after year.   

Beyond that the Cluster Schools. In Tamil Nadu, even if there is one 

student in a School, we continue to run that, School. We have never tried to 

close such schools.  But what do you do? You close the schools which do 

not have sufficient numbers of students. You make those students to go to a 

School which is at a distant place of several kms from there. If you do so, 

you should think how those students, boys and girls, from villages, mountain 

areas and remote areas will get education by going to attend Schools which 

are far away?  Girls who live is small towns and those students belonging to 

families with less opportunities cannot pursue their education as they do not 

have the facility to come and stay in Cities. To facilitate them Our visionary 

Leader of DMK Hon Dr. Kalaignar created colleges in such areas where 

these people can study comfortably. He created such higher education 

institutions ensuring educational development of these students. You are 

dreaming to achieve 50 per cent in higher education after 30 years from 

now. But Tamil Nadu had achieved it long ago. This is because of the 

farsighted vision and plan executed by our Leader Dr. Kalaignar in creating 

colleges even in small town and villages and the able administration of our 

present government in Tamil Nadu in the footsteps of Dr. Kalaignar. I want to 

ask you that how the present Government in Tamil Nadu will accept your
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new education policy which is aiming to close such colleges? I have a lot 

more to say. Sir, just give me few more minutes. 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA):  You have many things to say. 

Please conclude soon.  

SMT. KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Sir, I will soon 

conclude. NEET. Hon Leader Dr. Kalaignar brought government medical 

colleges in every district of Tamil Nadu with a view to facilitate children 

from rural and ordinary families to pursue their medical studies. But you 

brought NEET and through which you continue to shatter the dreams of 

all those children from poor families with rural background. How many 

students have committed suicide? You are not concerned about them? 

After this government came to power, only one industry has seen 

growth. This is the industry with lot many Coaching Centres having a 

worth of Rs. 5750 Crore. Yes, these Coaching Schools have grown in 

plenty. National Testing Agency, NTA, conducts 28 examinations. Is 

there anyone in that NTA who is a permanent Government Employee on 

deputation basis? I asked this question and the reply from you is. ‘There 

is not one single person who is the permanent employee who is 

answerable’. How can you protect the secrecy of Question papers 

prepared for conduct of examinations by this NTA? From day one, our 

Hon Chief Minister of Tamil Nadu has been repeatedly insisting that 

there is no need for NEET. You forget when you try to implement new 

education policy that ‘Education’ is in the Concurrent list. That is why you 

say that you will create the syllabus. You say that only the syllabus 

created by you can teach the culture, civilization and political history of 

our country. What is the political history that you try to teach? You will 

not talk about Mughal emperors. Your political history will not talk about 

the assassination of Mahatma Gandhi. It will not talk about the leaders of 

Tamil Nadu. Definitely you will not talk about Thanthai Periyar. But it will 

talk about a leader who came out of Andaman Jail.  I don’t know whether 

a Bulbul bird or a broom stick through something that leader flew out 
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from the prison as per your textbooks.  Is this the Scientific temper you 

are talking about? If you will teach such things, how can you expect us to 

accept? 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude.   

SMT. KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Just one minute 

Sir. Dravidian movement has for so long worked hard for creating a 

casteless society by destroying the base for castes and its presence. 

They have worked continuously for achieving this. From Justice Party, 

Thanthai Periyar, Perarignar Anna, Dr. Kalaignar கலைஞர ் and 

today till our hon. Chief Minister Shri M.K. Stalin, all great leaders have 

dedicated their lives for achieving this goal. I wish to say with pain here. 

This I register in this House as the agony of a mother, a father or a 

sister. Yesterday in this august House. A Member of Parliament is 

enquiring to know about the caste of another MP sitting by his side. What 

is so prideful to know about the caste of another Member? I do not 

understand. We should live without carrying a caste. There is a pride to 

live like this. Such is the policy of Dravidian movement.  

HON. CHAIRPERSON: Hon. Member, please conclude.   

SMT. KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): All the more 

painful is that the Hon Prime Minister was in support and praise of such 

a speech. This Government is trying to portray caste as a pride and it 

talks high about caste. This Prime Minister supports those who insult the 

ones who do not know what their caste is? Tamil Nadu will never accept 

the syllabus created by such a Prime Minister. Our Hon Chief Minister of 

Tamil Nadu will oppose this till the end.  Thank you. Vanakkam  

(ends) 
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(1445/RCP/KN) 

1446 hours 

SHRI SRIBHARAT MATHUKUMILLI (VISAKHAPATNAM): Thank you, Sir, for giving me 

this opportunity to speak about education which is a subject very close to my heart.  

Before I speak on the Demands for Grants of the Ministry of Education, I would like to 

just respond to some comments made by the Opposition.  They mentioned about the 

division of Budget allocation over the number of students.  I would like to highlight here 

that as was mentioned by Members of the Opposition, education is a Concurrent 

Subject.  Whatever Budget amount is being spent by the Central Government, it is on the 

Central Government institutions and not on the State Government institutions and private 

institutions.  So, the number should be divided by students and faculty members and the 

staff who are in the Central Government institutions.  Regarding any drop in the number 

of schools and the amount of budget that is being spent, I think every State is 

accountable to speak about it because the schools are largely run by the State 

Government and not by the Central Government.  So, I think we should be careful about 

how we attribute blame. 

 I think, in this changing world, it is very important for us to recognise what the role 

of the Government is.  Is it to spend money only or is it to also enable them?  I think, 

there is a balance between the both.  It is to regulate, to create good policies for the 

growth of the education ecosystem, and for those who can afford it, to provide high 

quality education.  For those who cannot, I think the Government should step in and 

invest in the future of such citizens of India. 

 So, with this prefacing comment, I would like to get into the Demands of Grants of 

the Ministry of Education.  I am only speaking about the Ministry of Education, not 

commenting on the budget for skill development or entrepreneurship.  I would like to get 

into specific points appreciating the Government.  I think, overall, the Budget has 

increased from about Rs.1,12,000 crore to Rs.1,20,000 crore over the last year.  I think, 

that is about seven per cent increase.  That is beating inflation.  But as a fellow educator 

myself, I always hope that we are able to give more money to education.  I think that will 

keep happening. 

 Going into specific issues, I think, in the budget for Kendriya Vidyalaya Sangathan 

there is an increase of 11 per cent from Rs.8,300 crore to Rs.9,300 crore.  It is 

reinstating the strong commitment to enhancing these quality schools in India. 

The PM SHRI programme was mentioned.  The budget amount has been 

increased from Rs.4,000 crore in the last year to Rs.6,050 crore.  This is a strong 

commitment to enhancing the educational infrastructure and quality across India. 

Currently, about 10,855 schools have been impacted across 763 districts, and there is a 

target of impacting more than 14,500 schools through this programme. 
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 I would like to also appreciate the budget allocation for STARS Programme which 

is largely to increase the teachers’ effectiveness through specialised teacher training.  

Right now, we have got about 3,75,000 schools impacted, and 15 lakh teachers are 

trained through this programme.  About 4,40,000 crore students have benefited across 

six States.   

I have mentioned this in my speech on the Budget and I would like to mention it 

here again.  I would like to specifically appreciate the e-vouchers being provided to about 

one lakh students every year to secure loans of up to Rs.10 lakh to pursue higher 

education in domestic institutions and three per cent interest subvention on student 

loans. 

(1450/PS/VB) 

 Hon. Chairperson, Sir, now, I come to higher education, a subject which is very 

close to my heart. As regards higher education, the budget has increased by 8 per cent 

since the last year particularly in two aspects. The budget to world-class institutions, like 

the institutes of eminence, has increased by 20 per cent, from Rs. 1500 crore to Rs. 

1800 crore this year. And the support to Central universities has increased by a large 38 

per cent, from about Rs. 11,500 crore to close to Rs. 16,000 crore now.  

 Sir, while the allocation has increased overall, the budget for the Central 

University of Andhra Pradesh and the Central Tribal University of Andhra Pradesh, which 

are the subjects of the A.P. Reorganisation Act, has been subsumed into the larger 

support to the Central universities. I request that the budget -- whatever has to be 

allocated to these two specific universities in Andhra Pradesh -- continue as expected in 

the Act, and we are supposed to establish them as soon as possible.  

 Now, I would like to go over the achievements of the NDA over the last 10 years. I 

think one of the foremost things has been the New Education Policy that was announced 

four years ago. Various aspects of implementation are between the States and the 

Centre. There is a huge responsibility on the State Governments and the Central 

Government to really see this into reality. As an educator myself, I am really looking 

forward to see it in a reality.  

 What are the achievements of the Central Government? The Members, 

representing the BJP, have spoken also about the number of universities that has 

increased from 700 to 1100 and the number of colleges that has increased from 37,000 

to 44,000. The number of Central Government institutions, the institutes of national 

importance, has doubled from 75 to about 149 in 2020-21 and more have come in the 

last two or three years.  

 Many Members have spoken about the educational outcomes before me. But I 

would like to reinstate my appreciation for the increase in women enrolled from 1.5 crore 

to close to 2.1 crore, indicating a 32 per cent jump in women enrolment. The ratio 
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between male and female students in higher education is 1.01. That is a fantastic 

improvement. That means that more women are actually coming into education than 

before, and I appreciate the efforts of the Government in achieving that.  

 The Seventh Pay Commission was implemented in 2016 for faculty and teachers’ 

salaries and also, for staff’s salaries across institutions in the State and the Centre. I 

think it has done a great job in making education an attractive employment opportunity 

for the citizens of India. We run a private university. We pay salaries and we are 

constantly competing with the Government institutions on attracting talent, and we still 

fight for talent vis-à-vis those who go to institutions like the IITs and IIMs. I think the 

benefits that the Government provides and the stability it provides really attract high-

quality talent into educational institutions in the Government.  

The private sector is growing. As was mentioned, about 50 per cent of the 

students and faculty are in private sector institutions. But I fear that many private 

institutions are not able to recruit faculty at the quality that the Government institutions 

are able to recruit.  

Another measure that has come about a decade ago is the NIRF, the rankings for 

institutions across the country. I think, now, it has made a very clear race for the 

institutions everywhere, that if you want to get recognition and if you want to get access 

to funding, you need to do well on these rankings. I want to request the Government to 

pay more attention to this one aspect. I think, we have reached a good place now, but I 

would like it to become more qualitative in the future. There are some matrix which 

reward you for quantitative growth -- which is good -- but once we have reached some 

quantitative level of success, I think, the emphasis on quality -- whether it be the quality 

of publications, PhDs -- is going to be the next level for NIRF to lead institutions to the 

global rankings. There are some institutions in the Global 200 rankings from India today, 

and there can be many more. I think, we are well underway in that direction. I think, the 

evolution of NIRF is going to help us get in that direction.  

Now, I am coming to some requests for our State, to begin with. The Ministry of 

Education … (Interruptions) Sir, I am the only Member to speak from my Party. I think, 

our Party has about 20 minutes.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Take one more minute.  

SHRI SRIBHARAT MATHUKUMILLI (VISAKHAPATNAM): The Andhra University was 

committed to provide about Rs. 1000 crore over the Rashtriya Uchchatar Shiksha 

Abhiyan (RUSA), and we have received some money in Phases I and II to the tune of 

Rs. 20 crore and Rs. 100 crore. The previous State Government has not paid its share, 

and hence, further devolution of funds has not happened.  
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(1455/SMN/PC) 

 So, my request is that the State is in a bad shape. This programme should 

continue to support Andhra University and the allocation to RUSA overall has increased 

to Rs. 1,814 crore this year for funding such State Universities across the country. I 

appreciate the intention of the Government to keep taking that forward.  

 Again, coming back to the Central University, the Central Tribal University of 

Andhra Pradesh, the IIM, the IIT, NIT, ICER, all Central Government institutions, many of 

which are in various stages of completion, I request the Ministry of Education and the 

Government to continue allocating funds in a speedy manner, and whatever support is 

needed from the State Government, we will provide it. 

 I would like to highlight in particular the Central Tribal University where a campus 

was allocated in my Parliament constituency during our regime between 2014-19 in the 

State when Mr. Chandrababu Naidu was the Chief Minister. But the previous State 

Government had created a lot of confusion, tried to move it to a very different area where 

they did not allocate the land fully and the campus did not start. There is a request from 

the staff of the Central Tribal University to come back to the campus that was allocated 

in Kothavalasa Mandal in my Parliament constituency where 500 acres of land has 

already been allocated.  

 I would like to end with the recommendations to the Government on certain 

points. One is the One Nation One Subscription initiative where you give access to 

journals for the institutions across the country. If the Central Government can get that 

access, I think the institutions around the country will benefit. Integrating social and 

emotional learning into the Indian curriculum and encouraging alternative education 

models is critical because we have seen mental health challenges growing across the 

country and I think that support is essential for our education to change. Giving more 

support to repairs and maintenance is necessary. I see the Government institutions are 

suffering from lack of repairs and maintenance budgets. 

  And lastly and most importantly, I would like to request for a Budget on research 

on how outcomes of school education and outcomes of higher education are changing. 

Our Government school students are going to college and our college students are 

getting jobs. We need to track them with the help of Aadhar and create a national 

database and change the way we invest money into education because with the advent 

of AI, with the advent of technology, things around the world are changing and our 

education system does not seem to be equipped enough to face those changes. I would 

request the Central Government to invest into that research and change the way we 

invest our money into the future.  

 Thank you for this opportunity. 

(ends) 
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1457 बज े

श्री  ुनील िुमार (वाल्मीकि नगर) : सभापस्ि महोदय, आपका धन्यवाद। 

आज मैं स्वत्त मांत्री जी द्वारा पेश स्कए गए 2024-25 के आम बजट में स्शक्षा सांबांधी स्डमाांड फॉर 

ग्ाांट्स पर बोलने के स्लए खड़ा हुआ ह ां। 

महोदय, एनडीए की सरकार में स्शक्षा के क्षेत्र में नई स्शक्षा नीस्ि लाकर एक अभूिपूवष कायष स्कया 

गया है। इस स्शक्षा नीस्ि से रोजगार प्राप्त करने का अवसर स्मलेगा। छोटे छोटे बच्चों को भी भारी-भरकम 

पथुिकों का िैला लेकर स्वद्यालय नहीं जाना पड़ेगा यह एक सराहनीय कदम है। माननीय प्रधान मांत्री 

आदरणीय श्री नरने्द्र मोदी जी एांव स्बहार के माननीय मखु्य मांत्री स्वकास परुुर् आदरणीय नीिीश कुमार 

जी ने भी स्शक्षा पर बहुि जोर स्दया है। डबल इांजन की सरकार बेहिर स्शक्षा के स्लए प्रस्िबद्ध है।  

सभापस्ि महोदय, माननीय स्वत्त मांत्री जी ने स्शक्षा, कौशल स्वकास पर जोर देने वाला 

रोजगारोन्मखुी और स्वकासोनमखुी बजट पेश स्कया है, स्जसका मैं थवागि करिा ह ां। इस बजट में स्शक्षा, 

रोजगार और कौशल के स्लए बजट आवांटन में 30% की वसृ्द्ध हुई है। इससे यह रास्श एक लाख 48 

करोड़ रुपए हो गई है, जो स्क अपने आप में एक स्मसाल है। 

उच्च स्शक्षा में सकल नामाांकन अनपुाि, जो विषमान में 28 प्रस्िशि है, उसे बढ़ाने के स्लए स्शक्षा 

ऋण के स्लए ई-वाउचर पशे स्कए गए हैं। भारिीय सांथिानों में उच्च स्शक्षा हास्सल करने के इच्छुक 

थटूडेंट्स को दस लाख रुपए िक के एजकेुशन लोन के स्लए ई-वाउचर स्दया जाएगा। ये  ई- वाउचसष हर 

साल एक लाख थटूडेंट्स को ऋण रास्श के िीन प्रस्िशि की वास्र्षक ब्याज दर की छूट के स्लए स्दए 

जाएांग।े इस ऋण की रास्श से आस्िषक रूप से कमजोर लोग भी अपने बच्चों को उच्च स्शक्षा स्दलवा 

सकें गे। कें द्र सरकार का यह स्नणषय थवागियोग्य है। 

सभापस्ि महोदय, 15 साल से 29 साल के आय ु वगष के केवल 4.4 प्रस्िशि यवुाओ ां ने 

औपचाररक प्रस्शक्षण प्राप्त स्कया ह।ै इस स्हसाब स ेबजट ने यवुाओ ां के कौशल-सेट में सधुार के स्लए 

सांशोस्धि मॉडल कौशल ऋण योजना पेश की है। हर साल 25,000 छात्रों की मदद के स्लए मॉडल 

कौशल ऋण योजना में सांशोधन का प्रथिाव स्दया गया है, जो यवुाओ ां के कौशल स्वकास में सहायक 

सास्बि होगा। इस बजट के प्रावधानों के िहि ई-श्रम पोटषल को अन्य के साि जोड़ा जाएगा, िास्क 

नौकरी खोजने वालों को कां पस्नयों और स्थकल रेस्नांग सांथिानों से कनेक्ट स्कया जा सके। इस योजना के 

माध्यम से 1,000 जॉब रेस्नांग सेंटर खोलकर 25,000 यवुाओ ां को रोजगार प्रस्शक्षण देने की योजना है।  

महोदय, आपके माध्यम स ेसरकार से मेरा यह भी अनरुोध होगा स्क मेर ेसांसदीय क्षते्र और पस्िम 

चम्पारण स्जले में भी इस िरह के जॉब रेस्नांग सेंटर खोल ेजाएां, क्योंस्क वहाां रोजगार की सांभावनाएां काफी 

कम हैं। औद्योस्गक प्रस्शक्षण सांथिानों का डेवलपमेंट और कौशल स्वकास कायषिम ‘हब एांड थपोक 

स्सथटम’ के िहि पाांच सालों में 1,000 आईटीआई डेवलप स्कए जाएांगे। सरकार के स्नणषय का भी थवागि 

होना चास्हए। इसके अांिगषि राज्यों और उद्योगों के सहयोग से पररणाम और गणुवत्ता पर भी ध्यान स्दया 

जाएगा। 

सभापस्ि महोदय, मेरा आपके माध्यम स ेसरकार से अनरुोध होगा स्क मेरा सांसदीय क्षेत्र अस्ि 

स्पछड़ा व जनजािीय बाहुल्य क्षेत्र है। इसस्लए, इस 1,000 की सूची में बाल्मीस्कनगर सांसदीय क्षेत्र के 

आईटीआई सांथिानों को भी शास्मल कर उन्हें स्वकस्सि स्कया जाए, िास्क थिानीय यवुा भी िकनीकी व 

औद्योस्गक प्रस्शक्षण लेकर दक्ष हो सकें । 
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 महोदय, बजट में यह व्यवस्था की गई है कक शीर्ष कंपकियों में इंटिषकशप योजिा के 

तहत भारत की शीर्ष कंपकियााँ 5 सालों में 1 करोड़ यवुाओ ंको कौशल प्रकशक्षण यािी 

कस्कल टे्रकिंग देंगी। 5 हजार रुपये माकसक मािदेय के साथ 12 माह की प्रधािमंत्री 

इंटिषकशप उन्हें कमलेगी। सरकार से मेरा आग्रह है कक आज के महाँगाई के दौर में यह राकश 

बहुत कम ह।ै इसे बढ़ाकर 10 हजार रुपये माकसक ककया जािा चाकहए। 

1501 बजे    (श्री अवधेश प्रसाद पीठासीि हुए) 

  महोदय, सरकार िे किणषय कलया है कक कामकाजी मकहला छात्रावास स्थाकपत 

ककए जाएगें। छात्रावास और के्रच के जररए कामकाजी मकहलाओ ंकी उच्च भागीदारी को 

बढ़ावा कदया जाएगा। हमारी सरकार समग्र कवकास के कलए राष्ट्ट्रीय सहयोग िीकत लाएगी। 

साथ ही ऋण के कलए कवत्तीय सहायता प्रदाि करगेी। इस किणषय का अकभिन्दि करते हुए 

मेरी सरकार से मााँग ह ै कक जिजाकत बहुल बाल्मीककिगर संसदीय क्षेत्र के हरिाटांड, 

बेल्सेंडी के अलावा रतिपरुवा या कदमहवा में थारू व उरांव आकदवासी समाज की 

मकहलाओ ंके कलए इस तरह के कामकाजी मकहला छात्रावास स्थाकपत ककए जाएाँ। 

 महोदय, अंत में, मैं सरकार के इस किणषय का स्वागत करते हुए सरकार से मााँग 

करता ह ाँ कक मेर ेसंसदीय क्षेत्र बाल्मीककिगर में केन्रीय कवद्यालय और िवोदय कवद्यालय 

की स्थापिा की जाए। कबहार के मधेपरुा लोक सभा क्षेत्र में भी एक केन्रीय कवद्यालय की 

स्थापिा की जाए। सपुौल लोक सभा के बीरपरु में एक केन्रीय कवद्यालय की स्वीकृकत हो 

गई है। जमीि की रकजस्ट्री के कलए फंड कदया जाए।  

 अंत में, मैं कहिा चाहता ह ाँ, क्योंकक महात्मा गााँधी की कमषभूकम बाल्मीककिगर ही 

ह,ै िरककटयागंज में गााँधी दशषि पर आधाररत एक ररसचष संस्थाि खोला जािा चाकहए, 

जहााँ गााँधीयि स्टडीज की पढ़ाई होिी चाकहए। इसके साथ ही इस मााँग पर सहमकत 

जताते हुए मैं अपिी बात समाप्त करता ह ाँ। बहुत-बहुत धन्यवाद।  

(इकत) 
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1502 hours 
*SHRI SANJAY UTTAMRAO DESHMUKH (YAVATMAL-WASHIM): Hon. 

Chairperson, today's Indian education system is paralyzed with too many 

problems and challenges. We need to resolve these problems to provide 

quality and productive education. It is expected that there will be a significant 

improvement in education sector in the budget. During year 2013-14, the 

Education Budget was around Rs 70,000 crore, but it was only four per cent of 

the total Budget. Now, it is further reduced to 2.5 per cent only. 

The cases of paper leak are rampant in our country. NEET-2024 paper 

leak case was given a wide publicity by the media. There is an organized 

education mafia which is working behind it in a planned manner. Around 60 

students topped the NEET exam and six of them belonged to the same exam 

centre and this is a matter of grave concern. 

 I would like to ask the Govt to clarify how this has happened and why 

there are so many irregularities in the results. These exam papers leaked 

through various companies and lakhs of students had to suffer. It questions not 

only the exam mechanism but also the quality of doctors we are going to 

produce. A high-level Committee should be set up to investigate this scam 

thoroughly and also to take strict action to stop this kind of incidents in the 

future. 

Sir, there is a huge gap between the quality of education being imparted 

in the urban and the rural areas. At Pusad, in Yavatmal district, only one 

teacher was available to educate 52 students. The Government schools in my 

constituency are in very bad shape. No teaching staff is available at schools to 

provide education. The construction of school buildings and appointments of 

teachers are two very important aspects. There is a sizeable tribal population 

in my constituency and education is very important for them. To impart quality 

education and to protect their cultural identity, Eklavya Schools should be 

opened in the tribal areas for their overall development. 

Kendriya Vidyalaya should also be opened in my Yavatmal District. In 

this way, the students residing in that area would get a chance to get quality

 
* Original in Marathi 
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education through this Kendriya Vidyalaya. This school is not only a symbol of 

educational excellence but it also serves as a tool to improve the quality of 

education in that entire area. On the basis of the Performance Grading Index -

2 declared by the Ministry of Education, the performance of Maharashtra has 

been deteriorated in comparison to other States. According to this Index, 

Maharashtra topped it during 2017-19 but it was at second position during 

2020-21. 

  The budget allocation for UGC was around Rs 6,409 crore last year but 

it is only Rs 2,500 crore this year. This Budget has completely failed to provide 

the basic infrastructure like school buildings, teachers and staff for primary and 

secondary education. This Budget is creating a favorable atmosphere for 

privatization of school education. It would only promote the private schools and 

institutions. The gap between the rich and the poor would become wider as the 

poor cannot afford the fees of private schools. 

Through the NEP-2020, it is recommended that around six per cent of 

the total GDP should be spent on education. But this Govt has allocated only 

2.5 per cent of the GDP and it is not sufficient to ensure easy access to 

education for all. 

Hon. Chairperson, through you, I would like to request the Union 

Government to promote investment in education, to distribute the resources 

equally, to develop infrastructure, to start continued training programme and 

also to provide financial assistance to the marginalized students. 

I would also like to request the Government to provide the benefits of 

OPS to the retiring teachers and staff. But no budget provision has been made 

for it. It is my earnest request to you to resume the OPS once again for all the 

retired teaching staff. 

Thank you. 

(ends) 
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1508 hours 
*SHRI BHASKAR MURLIDHAR BHAGARE (DINDORI): Hon. Chairperson, I 

would like to thank you for giving me this opportunity to deliver my maiden speech.  

I would also like to thank the voters of Dindori Lok Sabha Constituency.  I also 

congratulate the Finance Minister Nirmala Sitharaman for presenting her seventh 

Union Budget.  Today, I rise to express my views on the Demands for Grants of the 

Ministry of Education.  People were expecting a lot from this Budget but they are 

totally disappointed now.  The farmers, youth, marginalized section of society -- all 

were expecting a kind of relief through this Budget but in vain.  The Government’s 

Internship Scheme in the name of providing employment, is a complete eyewash.  

This so-called solution is not sufficient.  Our Maharashtra gives the highest share in 

the GST collection but we have received very little. 

 Education is the very basis of any developed country but no significant 

allocation has been made for education.  We are implementing the NEP gradually 

and phase-wise.  I hail from Dindori, a tribal dominated area. No sufficient 

education infrastructure is available there.  There is a huge gap between the 

educational facilities being provided in the rural and in the urban areas.  To bridge 

this gap, a larger allocation for education is needed.  The people and students 

residing in the rural areas are facing many problems and challenges in comparison 

to the urban population and that is why, necessary provisions should have been 

made in this Budget. 

 The students in the rural areas are also meritorious and full of talent but they 

are deprived of opportunities.  They have to move to big cities to appear in the 

competitive exams like MPSC, UPSC etc.  But due to their weak financial 

background, they cannot grab the opportunity.  Hence, I would like to request you 

to kindly open a UPSC coaching centre at Nashik. 

 Olympic Games-2024 are being organized at Paris and our athletes are 

performing very well.  There are many Olympians in my constituency like Kavita 

Raut, Monica Atre and Dattu Bhokanal who had represented Dindori, Maharashtra 

State and our country too.  One Sports Academy should be opened in my 

constituency to sharpen this sports talent. 

 The tribals from the places like Ped, Dindori, Kalvan, Surgana move to other 

places to earn their livelihood.  So, their children’s education gets hampered due to 

this migration.  Hence, I would like to request you to provide employment

 
* Original in Marathi 
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opportunities by setting up MIDC like projects.  The intake capacity of ITs and 

the number of courses should be increased. 

 The UGC grant has been decreased by 61 per cent and it would have an 

adverse effect on higher education.  It would lead to create problems in 

providing scholarships, fellowships and also to continue with quality research 

programmes.  The students deposit the fee online for the competitive exams 

but due to paper leak cases, they get demoralized.  The Government should 

bring a full proof mechanism to curb this menace. 

 There are many Constitutional provisions made to provide free and 

compulsory education to the students aged 6-14 years.  The Sarv Shiksha 

Abhiyaan is also being implemented to ensure primary education to all.  It is 

also to ensure development of educational infrastructure, 100 per cent 

enrolment and registration of students, 100 per cent attendance, to provide 

quality education, to reduce social and gender gap and to improve learning 

capacity etc.      

 It is mandatory for the Government to provide basic infrastructure and 

other facilities under the RTE Act.  But still many challenges and problems are 

being faced by the teachers and students too. 

 We only keep on talking about providing quality education to the poor 

and marginalized students but how can it be ensured without employing good 

teachers?  The Government is not ready to provide the benefits of OPS to our 

new teachers.  Our teachers are divided on the basis of pension scheme. 

 In tribal areas, the vacant posts of teachers should be filled immediately.  

There are many students’ welfare schemes which should be implemented 

properly.  Other assignments should not be given to teachers.  The schools 

with lesser number of students should not be closed.  I am also a teacher by 

profession. 

 Thank you. 

(ends)  

 

 

 



01.08.2024            MMN       Uncorrected / Not for publication 392 

 

1517 बजे 

श्री नरशे गणपत म्हस्के (ठाणे) : महोदय, आज कशक्षा के बजट पर हो रही चचाष पर बोलि ेका आपि े

मझेु अवसर कदया, इसके कलए आपका धन्यवाद। महोदय, मैं आज सबसे पहल ेलोकमान्य कतलक जी 

को िमि करता ह ूं। उिकी आज पणु्यकतकथ है। साथ ही, लोकशाहीर अण्णाभाऊ साठे जी की जयंती 

है। महोदय, आज हम कशक्षा पर चचाष कर रहे हैं, कजसे कवककसत करिे का काम लोकमान्य कतलक जी 

िे ककया है। एक अध्यापक के तौर पर और कफर डेक्कि एजकेुशिल सोसाइटी की स्थापिा उन्होंि े

की थी।  

महोदय, मैं महाराष्ट्ट्र से आता ह ूं, जो महात्मा ज्योकतबा फूले और सकवत्री बाई फूल ेकी भूकम है, 

कजन्होंि ेमकहलाओ ंके कलए अच्छी कशक्षा का अकभयाि शरुू ककया था। हम आज कशक्षा के अकधकार 

की बात करते हैं। उसकी शरुुआत भी महाराष्ट्ट्र में शाह जी महाराज िे की थी, जब कोल्हापरु में उन्होंि े

1917 में फ्री एण्ड कंपलसरी प्राइमरी स्कूल एजकेुशि शरुू ककया था। हमारा भारत देश उस संस्कृकत 

का जिक है, कजसिे कशक्षा और कशक्षकों को भगवाि का दजाष कदया है। 

 महोदय, एक कशक्षक भारत को एक कवककसत भारत बिा सकता है। एक कशकक्षत भारत ही 

आत्मकिभषर भारत के सपिे को पूरा कर सकता है और कशकक्ष त भारत ही सबसे बड़ी अथषव्यवस्था बि 

सकता है। 

 महोदय, मैं पंत प्रधाि िरेंर मोदी जी की एक बात का स् मरण करिा चाह ंगा। उन्होंिे कहा था 

कक मातभृार्ा में कशक्षा ग्रहण करिा भी सामाकजक न्याय का एक कहस्सा है। मैं उिकी कवचारधारा को 

िमि करता ह ूं, कजसिे भारत की संस्कृकत को सम्माि देिे का काम ककया है। एक तरफ कांग्रेस के 

लोग हैं, जो औरगंज़ेब और मगुलों की संस्कृकत का प्रचार करते थे और हमार ेस्कूली कशक्षा की हर 

कक्षा में मगुलों का इकतहास पढ़ाया जाता था। लकेकि कांग्रेस वाले छत्रपकत कशवाजी महाराज के जीवि 

के बार ेमें कुछ िहीं बताते थे। आज उस कवचारधारा को बदलिे का काम िरेंर मोदी जी िे ककया है। 

भारत की भार्ा चाहे मराठी हो, गजुराती हो, कन्िड़ हो, सबको सम्माि कदया है, कजसमें आज गांव का 

बच्चा भी, पूर ेकवश्वास के साथ कशक्षा ग्रहण कर रहा है। 
*Hon. Prime Minister Shri Narendra Modi ji is implementing the NEP and this is a 

revolutionary decision. This policy would bring sweeping changes in the Indian education 

system and it has been designed to impart world-class education. We need to welcome 

this change with positive attitude. It is an important step taken to ensure independent 

and self-reliant India. The development of any country solely dependent on educational 

progress. The main objective of this NEP is to help India to become a world power.  

(1520/MY/AK) 

 अभी हमार ेकवपक्ष के एक साथी िीट पर सवाल कर रहे थे। मैं उिको बता दू ंकक यह िरने्र 

मोदी जी की सरकार है। यह सरकार भारत के यवुाओ ंके बार ेमें सोचती है। िीट में भी सरकार िे 

कड़ी कारषवाई की है। जल्द ही सारी प्रणाली कफर से बेहतर ढंग से शरुू हो जाएगंी। कपछले 10 वर्ों 

में हमारी सरकार िे कशक्षा के क्षेत्र में अिेक महत्वपूणष कदम उठाए हैं, कजिका उदे्दश्य देश के यवुाओ ं

 
* Original in Marathi 
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को वैकश्वक स्तर की कशक्षा प्रदाि करिा है। उन्हें कवश्व के सामिे एक सशक्त िागररक के रूप में 

प्रस्ततु करिा है।  

महोदय, सबसे पहले हम कवद्यालय, कशक्षा और साक्षरता कवभाग की बात करें, तो यह गवष 

की बात है कक इस कवत्तीय वर्ष 2024-25 के कलए 73,498 करोड़ रुपये के बजट का आवंटि ककया 

गया है। यह अब तक का सबसे अकधक आवंटि है। वर्ष 2023-24 के पिुरीकक्षत अिमुाि से वर्ष 

2024-25 के बजट आवंटि में 12,024 करोड़ रुपय े(19.56%) की कुल वकृि हुई है। 

केन्रीय कवद्यालय संगठि (KVS) और िवोदय कवद्यालय सकमकत (NVS) के कलए अब तक 

का सबसे अकधक बजट आवंटि क्रमशः 9,302 करोड़ और 5,800 करोड़ रुपये देखा जा सकता 

है। समग्र कशक्षा योजिा में 4,500 करोड़ रुपये की वकृि, पीएम-पोर्ण योजिा में 2,467 करोड़ 

रुपये की वकृि और पीएम-श्री योजिा में 3,250 करोड़ की वकृि की गई है, जो वर्ष 2023-24 के 

पिुरीकक्षत अिमुाि की तुलिा में अकधक है। 

 अगर हम उच्च कशक्षा कवभाग की बात करें, तो कवत्तीय वर्ष 2024-25 में कुल बजट 

आवंटि 47,619.77 करोड़ रुपये है, कजसमें योजिा आवंटि 7,487.87 करोड़ रुपये और गैर-

योजिा आवंटि 40,131.90 करोड़ रुपय ेहै। वर्ष 2024-25 के कलए उच्च कशक्षा कवभाग के बजट 

आवंटि में वर्ष 2023-24 की तलुिा में 3,525.15 करोड़ रुपये (7.99%) की कुल वकृि हुई है।  

कें रीय कवश्वकवद्यालयों में आवंटि 15,928.00 करोड़ रुपये रखा गया है, जो वर्ष 2023-24 

के आवंटि से वर्ष 4,314 करोड़ रुपये से अकधक है। स्वायत्त कवश्वकवद्यालयों को वर्ष 2024-25 में 

596 करोड़ रुपये आवंकटत ककए गए हैं, जो वर्ष 2023-24 से 96 करोड़ अकधक है। आईआईटी के 

कलए वर्ष 2024-25 में 10,202.5 करोड़ रुपये आवंकटत ककए गए हैं, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि 

से 841.00 करोड़ रुपये से अकधक है। एिआईटी के कलए वर्ष 2024-25 में 5,040 करोड़ रुपय े

आवंकटत ककए गए हैं, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि से 219.40 करोड़ रुपये की वकृि है। 

 प्रधािमंत्री उच्च कशक्षा अकभयाि (PM-USHA) के कलए बजट 1,814.94 करोड़ रुपये 

रखा गया है, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि से 314.94 करोड़ रुपये अकधक है। प्रकतष्ठा संस्थािों 

(IOE) के कलए 1,800 करोड़ रुपये का आवंटि ककया गया है, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि से 

300 करोड़ रुपये अकधक है। प्रधािमंत्री उच्च कशक्षा प्रोत्साहि योजिा के कलए वर्ष 2024-25 में 

बजट आवंटि 1,558 करोड़ रुपये रखा गया है, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि से 4 करोड़ रुपय े

अकधक है। 

 राष्ट्ट्रीय प्रकशक्षतुा प्रकशक्षण योजिा (NATS) के कलए वर्ष 2024-25 में 600 करोड़ रुपय े

का आवंटि ककया गया है, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि से 160.00 करोड़ रुपये अकधक है। 

आईसीटी के माध्यम से कशक्षा में राष्ट्ट्रीय कमशि योजिा के कलए वर्ष 2024-25 में 480 करोड़ रुपये 

का आवंटि ककया गया है, जो वर्ष 2023-24 के आवटंि से 80 करोड़ रुपये अकधक है। 

 बहुकवर्यक कशक्षा और अिसंुधाि में तकिीकी कशक्षा-ईएपी (MERITE) योजिा के कलए 

वर्ष 2024-25 में 200 करोड़ रुपये का आवंटि ककया गया है, जो वर्ष 2023-24 के आवंटि से 

100% अकधक है। कृकत्रम बकुिमता (एआई) में 3 उत्कृष्टता कें र (CoEs) की स्थापिा योजिा की 



01.08.2024            MMN       Uncorrected / Not for publication 394 

 

घोर्णा वर्ष 2023-24 में की गई थी। वर्ष 2024-25 में इसके कलए 255 करोड़ रुपये का 

आवंटि ककया गया है। 

 कपछले 10 वर्ों में भारत में 7 िए आईआईटी, 16 आईआईआईटी, 7 

आईआईएम, 15 िए एम्स, 315 मेकडकल कॉलेजेज और 390 कवश्वकवद्यालय स्थाकपत 

ककए गए हैं। मेरी सरकार लगातार भारत के यवुाओ ंकी कशक्षा और कौशल कवकास के 

कलए िई पहल कर रही है। इसके कलए एक िई राष्ट्ट्रीय कशक्षा िीकत बिाई गई है। इसे तेजी 

से लागू ककया जा सकता है। राष्ट्ट्रीय कशक्षा िीकत में मातभृार्ा और भारतीय भार्ाओ ंमें 

कशक्षा पर जोर कदया गया है। 

(1525/CP/UB) 

इंजीकियररगं, कचकक त्सा, कािूि जैसे कवर्यों की पढ़ाई भारतीय भार्ाओ ंमें शरुू हो 

गई है। स्कूल छात्रों में गणुवत्ता वाली कश क्षा प्रदाि करिे के कलए सरकार 14,000 से 

अकधक पीएमश्री कवद्यालयों पर काम कर रही है। इिमें 6,000 से अकधक स्कूल्स िे काम 

करिा शरुू कर कदया है।  

 मेरी सरकार के प्रयासों से देश में ड्रॉप आउट दर कम हुई है। उच्च कशक्षा में 

लड़ककयों का िामांकि बढ़ा ह।ै अिसूुकचत जाकत के कलए छात्रों का िामांकि लगभग 44 

प्रकत शत बढ़ा है, अिसूुकचत जिजाकत  के छात्रों का िामांकि 65 प्रकतशत से अकधक ओर 

ओबीसी के छात्रों का िामांकि 44 प्रकतशत से अकधक बढ़ा है।  

*Sir, more than 10 per cent of the colleges and more than 25 per 

cent of the colleges of National Importance are in Maharashtra.  

Sir, give me a minute's time. We also have the best quality 

private institutions in Maharashtra. 

           (ends) 

 

माननीय सभापति (श्री अवधेश प्रसाद) : माििीय प्रताप षडङ्गी जी, आप अपिा 

भार्ण शरुू करें। 

… (व्यवधाि) 
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1526 

श्री प्रताप चंद्र षडङ्गी (बालासोर) : सभापकत  महोदय, धन्यवाद। मैं कशक्षा कवभाग की अिदुाि 

मांगों के समथषि में कुछ बोलिा चाहता ह ं। The budget allocation is Rs. 1,21,117 crore. 

This Budget is quite revolutionary under the able leadership of our champion, 

Shri Narendra Modi ji, our hon. Prime Minister. The Budget in general and the 

Demands for Grants in particular are very crucial for the implementation of the 

National Education Policy which is aimed at transforming the entire system of 

education. The role of the hon. Minister of Finance, Shrimati Nirmala 

Sitharaman, and our hon. Minister of Education, Shri Dharmendra Pradhan, is 

very significant in this process.  

 महोदय, मैं कल्पिा में हजारों साल पहल ेले जािा चाहता ह ं। वैकदक यगु में हमारी कशक्षा 

व्यवस्था सार े कवश्व में सवोत्कृष्ट मािी जाती है। प्रतापगढ़ से एक माििीय सदस्य बोल रहे थे कक 

ककसी को पढ़िे का अकधकार िहीं था, कुछ कल कम टेड लोगों को ही पढ़िे का अकधकार था। यह एक 

अपवाद है। रोणाचायष िे अंगलुी काट ली, इसको हम पाप मािते हैं, लेककि सावषजकिक कस्थकत ऐसी 

िहीं थी। बाजार में कोई 5 पैर वाली गाय देखिे से प्रबन्ध में गाय के पांच पैर िहीं कलखे जाते हैं। 

…(व्यवधाि) गागी, मैते्रयी, कवश्वम्भरा, अपाला, घोर्ा, ऐशा, ब्रह्मवाकद िी, ऋकर्का उस समय में 

किकल े थे। पहले िारी कशक्षा भी थी। हर एक जाकत  में कशक्षा थी। कशल्पशास्त्र, कला, साकहत्य, 

कवज्ञाि, दशषि, ज्योकतकवषद्या, कचककत्सा कवद्या, आयधु शास्त्र, महाकाश कवज्ञाि, अण ु कवज्ञाि, 

यांकत्रकी, ऋत ुकवज्ञाि आकद सार ेकवर्यों में, हमार ेदेश में ज्ञाि-कवज्ञाि का अकवष्ट्कार हुआ था। अगर 

शून्य का अकवष्ट्कार भारत में िहीं होता तो गकणत आज ककतिा असहाय हो जाता। ज्याकम कत, 

कत्रकोणकमकत सब भारत से किकल ेहैं। 

 सर, हमारी वैकदक कशक्षा प्रणाली का कवशेर्त्व क्या था? आज तो हम गरीबों के कलए स्टडी 

लोि, स्कॉलरकशप की बात करते हैं। लेककि उस जमािे में गरीब हो या अमीर हो, राजपतु्र हो या 

कभखारी हो, सबको मफु्त में कशक्षा देिे की गारटंी थी। यह गारटंी क्या है? जब यूरोप और अमेररका 

में कोई एक कवद्यालय भी िहीं था। इस देश में गांव-गांव में, विारण्य में आरण्यक कवश्वकवद्यालय था। 

िालन्दा, तक्षकशला, उज्जैि, कुरुक्षेत्र, पषु्ट्पकगरी में जगत कवख्यात कवश्वकवद्यालय हमार े देश में थे 

और सार ेकवश्व से कवद्याथी लोग आकर यहां कवद्या अध्ययि करते थे। इिमें फूकडंग फ्री, लॉकजंग फ्री, 

क्लोकदगं फ्री, एजकेुशि फ्री होती थी। ऐसी व्यवस्था हमार ेदेश में थी, जो आज ककसी देश में भी है। 

अरण्य में प्रकृकत किवास, प्रकृकत के साथ तादात्म्य के कारण लव फॉर िेचर डेवलप करता था। 

आज ककतिी किदषयता से, कू्ररता से, किषु्ठतरता से, वैधव्य से पेड़ों को काटते हैं, ग्लोबल वाकमिंग को 

बढ़ाते हैं, लेककि उस समय में ऐसा िहीं था। आधकुिक काल में दो महात्माओ ंिे, बंगाल के महात्मा 

रबीन्र िाथ ठाकुर और ओकडया के पणु्यात्मा, गोपबंध ुदास िे वि कवद्यालय प्रारम्भ ककया। इिमें 

प्रकृकत के साथ बैठकर पेड़ों के िीचे कशक्षा का लाभ लेते थे। आज भी कवश्वभारती में यह व्यवस्था है।   
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(1530/NK/SRG) 

प्रकृकत के पररवेश में मि की एकाग्रता कसि होती है। कशक्षा के कलए पहली आवश्यकता है-श्रिा और 

एकाग्रता। आज यांकत्रकी सभ्यता में एकाग्रता कवकछन्ि हो गया है। एकाग्रता इस शक्ल ग्यारह लाख 

का आधार है। कवश्वकवद्यालय में सभी को समाि अपॉच्यकुिषटी कमले, equal opportunity for all; 

equal treatment for all. That is the speciality of our education. हमारा कररकुलम 

क्या था? सार ेकवर्यों में था, इसके अकतररक्त, कृकर्, कुटीर, कशल्प, गकणत और व्याकरण सब था। 

इसमें जो किकलता है, कभी िौकरी और भीख मांगिे के कलए ककसी के द्वार पर िहीं जाता है।  

आज हम सगवष बोलते हैं, एडम कस्मथ, फॉदर ऑफ मॉडषि इकोिॉकमक्स, मैककयावेली, 

फादर ऑफ पॉलीकटकल साइंस, लेककि हम कौकटल्य के अथषशास्त्र को समझिे की ताकत िहीं 

रखते हैं। जो वास्तव में दकुिया में अथष तत्व का ज्ञाि और कवज्ञाि सारा दकुिया को प्रदाि करता है। 

हम इसका ताकत िहीं जािते हैं क्योंकक संस्कृत भार्ा के प्रकत हमारा कवद्वेर् और अज्ञािता के 

कारण इस भार्ा पेकटका में इस कवर्य को हम जािते िहीं हैं। ऐसे कशक्षण पिकत से इंटीगे्रटेड हू्यमि 

कबइंग आ रहे हैं। इसका उदे्दश्य था, ट्रांसफॉमेशि ऑफ मैि। अंगे्रजों िे हमार े देश में जो कशक्षा 

व्यवस्था पररवतषि ककया, हमारी मूल कशक्षा को ध्वंस कर कदया। लाडष मैकाले िे जब इंकग्लश 

एडुकेशि कसस्टम इधर चालू ककया तो कब्रटेि में हल्ला हो गया कक भारतीयों को कशकक्षत करिा है, 

उिके कपता जी और उिकी कसस्टर कचट्ठी कलखे, कचट्ठी में उसिे जो माकमषक उत्तर कदया, “ My 

dear father, I am not educating Indians. India was 100 per cent educated by 

the time. I am making them fools. My dear father, I am going to introduce such 

a pattern of education in India by which Indians will be on par with Europeans 

in test, and no Hindu will remain a Hindu without the slightest attempt to 

proselytize 10 years since.” Sir, this was an imperial design of the British 

people and we fell prey to it. अंगे्रजों िे हमार ेदेश की कशक्षा और कशल्प को समाप्त कर कदया। 

वेदों में बताया गया, कवद्या दरररता से मकुक्त प्रदाि करता है, अज्ञािता से मकुक्त प्रदाि करता है, 

अपूणषता से मकुक्त प्रदाि करता है, दबुषलता से मकुक्त प्रदाि करता है, जन्म-मरण चक्र से मकुक्त प्रदाि 

करता है। वेदों में एक प्राचीि ऋकर् को जब उिके ब्रह्मचारी कशष्ट्यों द्वारा पूछा गया,  

‘कस्मि ि ुभगवो कवज्ञाते सवाषकिंद कवज्ञातं भवतीकत। ’ 

Is there any principle through which we can learn the whole universe? Is 

there any common principle?  जैसे पािी का धमष क्या है, H2O, दकुिया में ककतिा पािी है, 

समरु का पािी है, कुए ंका पािी है, सब पािी का कॉमि कपं्रसपल है। Is there any common 

principle? The teacher answers, yes. There is a common principle.  

‘दे कवद्ये वेकदतव्ये इकत ह स्म यद ब्रह्म कवदोवदकन्त पराचैव अपराश्च।’ 

दकुिया में दो प्रकार का कवद्या होता है, एक होता है अपरा, दूसरा होता है परा। हमार ेऋकर् लोग 

पहले साहस करके बताया दकुिया में कजतिा ज्ञाि-कवज्ञाि आवरण करता है, इकतहास गकणत, 

भूगोल, कवज्ञाि, दशषि, वेद, उपकिर्द पयिंत सब है,  अपराकवद्या। जो दृश्यमाि िहीं होता है, सबके 
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अंदर शकक्त रूप में कवराकजत ह,ै उिको ज्ञाि प्रदाि होता है, परा कवद्या मािते हैं। Education brings 

out this potentiality in the human being. What is education? Education is not just 

book learning.  Swami Vivekananda asks what is education? Is it book learning? 

No. Is it diverse knowledge? No, not even that. He says, “the training by which the 

current and expression of will are brought under control and become fruitful is 

called education.”  Since our current and expression are not brought under control, 

we say something nonsense sometimes. So, we have to be educated. It means our 

mind has to be educated. He further says, “Education is the manifestation of 

perfection achieved in a man. Education is not the amount of information that is put 

into your brain and runs riot there, undigested all your life.” How does it remain 

undigested? हम इस हाऊस में सिुते हैं, देखते हैं  ... (Expunged as ordered by the Chair)  

चलती है, कोई संकवधाि को पकड़ कर आता है।   

(1535/RCP/SK) 

Even devils can quote scriptures for their own purpose. जो आज गणतंत्र की बात 

करते हैं, सांप्रदाकयकता की बात करते हैं, धमषकिरपेक्षता की बात करते हैं मैं पूछिा चाहता ह ं कक 

कहंदसु्ताि को कवभाकजत ककसिे ककया? जो भारत जोड़ो कायषक्रम चलाते है, वे कौि सी लीगेसी को लेकर 

प्राइड करते हैं? वे कजस लीगेसी पर गवष करते हैं, उसी लीगेसी िे देश को बार-बार खंकडत ककया।… 

(व्यवधाि)  

            सर, हमिे कभी िहीं बोला था। … (व्यवधाि) एक मान्यवर सदस्य िे कहा कक हम मगुल हैं, 

जब मगुल जब आए थे, आप मगुलों को उखाड़ कर िहीं फें क सके। सर, इस देश में कवदेशी आक्रांता, जो 

तादाद में आकर अपिे संबंध स्थाकपत करते हैं, वह इस देश के िहीं है। मैं साहसपूवषक कहता ह ं, हम 

रहीम और रसखाि का सम्माि करते हैं, पूजा करते हैं, लेककि हम आक्रांता जसैे बाबर, तैमूरलंग और 

िाकदरशाह को बदाषश्त िहीं करेंगे। उिकी औलादों को भी बदाषश्त िहीं करेंगे।… (व्यवधाि) 

माननीय सभापति (श्री अवधेश प्रसाद) : मान्यवर, अपिा भार्ण समाप्त करें। 

… (व्यवधाि) 

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI (BALASORE): Sir Swami Vivekananda said: 

“We want that education by which character is formed, strength of mind is 

increased, intellect is expanded and by which one can stand on one’s own feet.” इस 

बजट में अपिे पैरों पर खड़े होिे के कलए बहुत व्यवस्था है। िेशिल एजकेुशि पॉकलसी में व्यवस्था है। 

कजन्होंिे इस देश पर लंबे समय तक शासि ककया, उन्होंिे कशक्षा व्यवस्था में कोई सधुार करिे की 

कोकशश िहीं की। सपिा भी िहीं देखा क्योंकक  कोई कवज़ि िहीं था। मान्यवर, मोदी जी का कवज़ि है, 

कमशि है, सपिा है। सपिा क्या ह?ै अब्दलु कलाम जी िे कहा था कक सपिा वह िहीं होता है जो रात में 

सोते हुए देखते हैं, सपिा वह होता है जो कदि और रात में सोिे ही िहीं देता है। मान्यवर, मोदी जी िे जो 

सपिा देखा वह न्यू एजकेुशि पॉकलसी में आया ह।ै 

Our universities, for more than 50 years, took it for granted that 

remembrance is the only criterion of knowledge.  Had it been so, then 



01.08.2024            MMN       Uncorrected / Not for publication 398 

 

encyclopaedias would have been the greatest of Rishis and Professors.  But that is 

not so.  The inner perfection is to be drawn out, and we cannot reach perfection 

because we are already perfect.  That is to be discovered. 

 I remember one incident.  Newton was a big scientist.  He was walking on 

the road.  He saw that an apple was falling.  He asked to himself, “Why the apple is 

falling?  Why is it not going upward or downward?  Why is it not going southward or 

northward or eastward or westward?”  He asked this question to himself.  He 

thought over it very deeply.  He meditated on it and discovered a missing link in his 

own brain and named it the Law of Gravitation.  If somebody discovers a truth in the 

material world, he is called a scientist.  If somebody discovers a truth in the spiritual 

world, he is called a Rishi.   

“ऋर्या: मंत्र दृष्टार: ि त ुवेदस्य करणम्, 

िककश्चत् वेद कताषरम् वेद स्मताष चतमुुषखम्।” 

 

The National Education Policy has been designed to fulfil this objective.  The 

Demands for Grants are also designed to fulfil this great goal.   

 Swami Vivekananda said: “What we say learning is in strict psychological 

sense what we discover.”  But this discovery was thrown out of the Congress 

administration.  They were only getting by heart.  That was the method of their 

teaching.  We spend so much energy on processing crude energies, coal, 

petroleum and draw out saccharine, radium and all that, but we never spent so 

much of money during the Congress period on processing human energy.  

Education is nothing but processing of human energy.  What is the limitation?  Sky 

is the limitation.  Infinite potentiality, tremendous possibility is there within every 

human being.  This has been recognised in this National Education Policy.  Modi ji 

revolutionised this idea.  A nation is not great and good because its Parliament is 

efficient.  A nation is great and good because its people are great and good with 

integrity. अंग-अंग में बल कवक्रम भरा, तेजस्वी, ओजस्वी चररत्रवाि, देशभक्त, राष्ट्ट्रभकक्त में ओतप्रोत, 

अन्याय के प्रकतकार करिे में सामर्थयषशाली, ऐसे सगंकठत सामर्थयष के अकधकारी िवयवुकों का किमाषण 

करिा, हमारी िेशिल एजकेुशि पॉकलसी का ध्येय है। इसके आकवष्ट्कताष मान्यवर िरने्र मोदी जी हैं।  

 सर, ढाई लाख गांवों से, पचंायतों से जो सझुाव आए, दीघष कवचार-कवमशष के बाद, कवचार मंथि, 

समरुभूत अमतृधारा वाली यह िेशिल एजकेुशि पॉकलसी है और हम इसे कक्रयाकन्वत करिे के कलए आग े

बढ़ रह ेहैं। 

                                                                                                                    (इकत) 
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(1540/PS/MK) 

1540 hours 

SHRI ANTO ANTONY (PATHANAMTHITTA): Hon. Chairperson, Sir, thank you 

for giving me the opportunity to take part in the discussion and voting on the 

Demands for Grants under the control of Ministry of Education. 

Hon. Chairperson, Sir, a university stands for humanism; for tolerance; 

for reason; for the adventure of ideas; and for the search for truth. It stands for 

the onward march of human race towards ever higher objectives. These were 

the lofty ideals of a vision unfolded by Shri Jawaharlal Nehru, the first Prime 

Minister of our country. This vision embodied the spirit of our freedom struggle 

which sought to create an India, which is self-reliant, not only in economic 

terms, but also, in terms of intellectual and scientific manpower. But today, 

education in India is in a deep crisis. It is facing several problems, and this 

year’s budget, has no proposal or vision to address these concerns.  

It is an accepted fact that the money well spent on education will be 

critical in improving the employability and productivity of the future generations. 

But this Government has failed to live up to its own promise of allotting six per 

cent of the GDP to the education sector. In fact, the current allocation of only 

2.51 per cent of the total budget represents a decrease from the 2.57 allotted 

in 2023. Compare this with the annual allocation for education by other 

developing nations. Brazil spends six percent of its GDP on education. South 

Africa and Indonesia spend 6.6 per cent and 3.5 per cent respectively. We 

should be ashamed of this paltry sum that we spend for education. How can 

we expect to become a knowledge-society if we cannot provide adequate 

resources for education? The reduced allocation reflects this Government’s 

policy of centralization of education sector in flagrant disregard of the federal 

concept. 

Hon. Chairperson, Sir, this Government has an inherent apathy towards 

the institutions that have raised our prestige in the international arena. The IITs 

and IIMs are the symbols of excellence across the globe. There should have 

been efforts to strengthen these institutions by providing them all the help they 

need. But since 2014, fees in these institutions have been increased many 

times. And above all that, this year’s budget has experienced a reduction in the 

allocation to these institutions compared to the last year. The allocation for the 
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IITs has been reduced from Rs. 560 crore to Rs. 515 crore. The allocation for 

the IIMs has been reduced from Rs. 300 crore to Rs. 212 crore. Is this the way 

a responsible Government treats its premier institutions? 

Hon. Chairperson, Sir, India cannot boast of a single university in the 

world’s top 100. This should have been a matter of deep concern for a country 

with the largest population in the world, and it should have been addressed 

with top priority by focusing on, at least, a handful of such institutes with the 

intent that some of them would make it to the top listings soon.  

Hon. Chairperson, Sir, funds should have been earmarked for this in the 

Budget. But this Government has no respect for excellence in the intellectual 

arena. Our once great institutions of learning are beset by multiple crises -- a 

financial crunch at the university level, a deficit in research opportunities for 

faculty, and poor infrastructure and learning outcomes for students. This 

apathetic and anti-academic Government is preventing universities from 

blooming. The students and teachers of this country are not free to express 

their opinions. Great centres of learning flourish only when there is an 

atmosphere conducive for enquiry and independent research.  

(1545/SMN/SJN) 

The Freedom House Political Advocacy NGO, which publishes annual 

index of the degree of political freedom in the countries of the world, has said 

in its 2024 report for India that I quote 

“Academic freedom has significantly weakened in recent years as 

Professors, students and institutions have faced intimidation over 

political and religious issues.” 

Faculty members and students have time and again been suspended 

for criticizing and protesting against the Government. The atmosphere of fear 

that the hon. Leader of the Opposition, Shri Rahul Gandhi ji has been talking 

about which pervades in all walks of life in this country and has gripped the 

education sector also. 

It is like a garden filled with hundreds of beautiful flowers when new 

generations come together in a campus, transcending differences in caste, 

religion, language and culture.  Please do not destroy this wonderful social 

fabric of the country with communal divisions. 
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This atmosphere of fear that exists in the educational field is forcing the 

students to flee from this country.  In the recent years, there has been a surge 

of Indian youth migrating abroad for studies, crossing 7.5 lakh in 2022 and 8.5 

lakh in 2023.  One of the major implications of migration due to educational 

opportunities is brain drain which leads to a loss of human capital.  The ruling 

party and its affiliates are responsible for this grave situation. 

The marginalized sections of this country got education not only 

because of the efforts of Governments but also the interventions of the 

missionaries and visionary leaders. Their service was not restricted to any one 

community. They provided universal education. Saint Chavara Kuriakose Elias 

was the pioneer of Dalit and weaker section's education in the State of Kerala.  

When people belonging to these marginalized sections did not even have the 

right to walk on the public roads, these institutions provided them with quality 

education. I am happy to inform this august House that in 1846, Saint 

Kuriackose founded the first Catholic Sanskrit School at Mannanam.  The 

slogan of the Saint was 'a school for a church'. We cannot forget the 

contributions of social reformers and educationalists like Mannath 

Padmanabhan and R Shankar. They have contributed immensely for 

establishing educational institutions and uplifting the downtrodden and dalit 

communities in the state.  The first President of the Indian Republic from the 

dalit community Dr. K R Narayanan and the first dalit Chief Justice of the 

Supreme Court KG Balakrishnan were all products of these institutions. Both 

are from my district. I am proud of that.  The current crop of the rabid 

communal elements may not be aware of the great contributions these 

institutions have made to our nation. These elements are creating an 

atmosphere of fear in the institutions run by the Christian community. Your 

Government in various States are arresting and persecuting the Christians on 

flimsy charges. This is not only a disgrace considering the great contributions 

rendered by the community in the field of education and healthcare for the 

most backward people but also denies opportunities for the weaker sections to 

get educated.  The Union Government should ensure the security of the 

Christians and their institutions if you are serious about the welfare of the 

poorer sections of our society. You can find Keralites in every nook and corner 

of the world because of the quality education and their attitude towards people. 
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The total remittances from the Non-Resident Keralites also reached a record 

Rs. 2,16,893 crore in 2023, which is threefold of Kerala's annual budget. 

Sir, our State has been repeatedly requesting for the establishment of an 

AIIMS in Kerala. But it was denied. We strongly demand for an AIIMS in our 

State, Kerala. My constituency, Pathanamthitta has a literacy rate of 97 per 

cent which is among the highest in the country. But higher educational 

opportunities are very limited in the region.  

(1550/SM/SPS) 

The distance to the nearest Central University from Pathanamthitta is 

500 kilometres. The Central University of Kerala started a South Campus 

School of Legal Studies at Thiruvalla in my constituency, Pathanamthitta. In 

this connection, I would like to express my sincere gratitude to the former Chief 

Minister of Kerala, Late Shri Oommen Chandy who granted 10 acres of land, 

valued approximately Rs.200 crore, for setting up of the South Campus on my 

interventions. I request the hon. Minister for Education to start a full-fledged 

University Campus with more courses and teaching staff in the South Campus 

at Thiruvalla. 

 According to the latest data of Centre for Monitoring Indian 

Economy(CMI), the unemployment rate stood at 9.2 per cent in June, 2024. It 

is a sharp increase from 7 per cent in the month of May, 2024. If the trend 

continues like this, it will reach up to 11 per cent. The number of unemployed 

persons is increasing day by day. Many of them have taken educational loans 

for their studies. But they are not in a position to repay their loans. Therefore, I 

request the Government to reduce the rate of interest on educational loan.  

 Gandhiji believed that education should teach individuals to seek truth, 

speak the truth and practice non-violence in all aspects of life. But this 

Government is far away from it. With these words, I conclude my speech. 

Thank you. Jai India.  

(ends} 
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1552 बज े 

श्री राजेश वर्ाा (खगड़िया) : सभापकत महोदय, आज आपिे कशक्षा पर अिदुािों की मांग पर हो रही 

चचाष पर मझेु बोलिे का अवसर कदया, इसके कलए मैं आपका धन्यवाद करता ह ।ं मैं कबहार से आता ह  ं

और जब कशक्षा की बात हो तो कबहार के दो कवश्वकवद्यालयों को कभी िहीं भूला जा सकता है। वे िालंदा 

और कवक्रमकशला कवश्वकवद्यालय हैं। जी-20 के समय कजस प्रकार से आदरणीय प्रधाि मंत्री जी िे िालंदा 

की कवरासत को पूर ेकवश्व के सामिे सम्माि देिे का काम ककया है, हम सभी कबहार के लोग अपिे प्रधाि 

मंत्री जी का कोकट-कोकट आभार और धन्यवाद व्यक्त करते हैं। एक यवुा सांसद होिे के िाते मझेु इस बात 

का भी आभास है कक हमारी बढ़ती जिसंख्या वतषमाि और भकवष्ट्य दोिों तरीके से देखें तो जहां एक 

अवसर कदख रहा है, वहां एक चिुौती भी है। एक कशकक्षत भारत ही पांच कट्रकलयि इकोिॉमी और ग्लोबल 

सपुर पावर बििे का सपिा देख सकता है। 

सभापकत महोदय, हम लोगों को गवष होत है कक आज गूगल हो, चाहे माइक्रोसॉफ्ट हो या 

आईबीएम हो, इि सबका िेततृ्व एक भारतीय कर रहा है। आज भारत पूर े कवश्व को इंजीकियसष और 

डॉक्टसष देिे का काम कर रहा है। यह हमारी कशक्षा व्यवस्था की देिे है और इसी कशक्षा व्यवस्था को और 

भी मजबूती देिे का काम हमारी सरकार िे ककया ह।ै इस वर्ष कशक्षा, रोजगार और कौशल प्रकशक्षण के 

कलए 1.48 लाख करोड़ रुपये का प्रावधाि रखा गया है। बजट में घरलूे संस्थािों में उच्चतर कशक्षा के 

कलए 10 लाख तक के ऋण हेत ुएक कवत्तीय सहायता की घोर्णा की गई है, कजससे प्रकत वर्ष एक लाख 

कवद्याकथषयों को प्रत्यक्ष रूप से ऋण राकश के 3 प्रकतशत वाकर्षक ब्याज छूट के कलए ई-वाउचर कदए जाएगं।े 

इस वर्ष के बजट में कें रीय कवश्वकवद्यालयों के कलए अिदुाि में 4,000 करोड़ रुपये स ेअकधक की वकृि हुई 

है, कजसमें कवत्तीय वर्ष 2024-25 के कलए 15,928 करोड़ रुपये आवंकटत ककए गए। वर्ष 2024-25 के 

अंतररम बजट में इस वर्ष कशक्षा मंत्रालय का कुल बजट आवंटि 2023-24 में 1,12,899 करोड़ रुपये के 

मकुाबल े1,20,627 करोड़ रुपये से 6.8 प्रकतशत बढ़ा है। आईआईटीज़ को इस वर्ष 1,202 करोड़ रूपये 

आवकंटत ककये हैं, जो कपछले वर्ष 841 करोड़ थे। एिआईटीज़ को 5,040 करोड़ रुपये कदए गए, जो 

कपछल ेवर्ष 4,820 करोड़ रुपये थे।   

सभापकत महोदय, आम बजट भार्ण, 2024 में आदरणीय कवत्त मंत्री किमषला सीतारमण जी िे 

िौकररयों और कस्कल टे्रकिंग स े जड़ुी पांच खूबसूरत स्कीम लॉन्च की हैं, मैं उस कवर्य पर ध्याि 

आककर्षत करिा चाहता ह ं।  

(1555/MM/RP) 

कजसमें पहली स्कीम फस्टष टाइम एपं्लॉयमेंट स्कीम ह,ै कजसमें 1 लाख रुपये से कम सैलरी होिे पर 

EPFO में पहली बार रकजस्टर करिे वाले लोगों को 3 ककश्तों में 15 हजार रुपये की मदद दी जाएगी। 

दूसरी स्कीम ह ै - जॉब कक्रएशि इि मैन्यफैुक्चररगं। इसमें मैन्यफैुक्चररगं सके्टर से जड़ेु फस्टष टाइम 

एपं्लॉइज को EPFO जमा करिे के आधार पर शरुुआती 4 सालों में इंसेंकटव कदया जाएगा। इससे 30 

लाख यवुाओ ंको फायदा कमलेगा। 

तीसरी स्कीम- सपोटष  टू एम्प्लॉयर। इस स्कीम से सरकार एम्प्लॉयसष का बोझ घटािे में मदद करगेी। 

इसके तहत िए कमषचाररयों के EPFO कॉकन्ट्रब्यूशंस (Combin पर एम्प्लॉयसष को 2 साल तक हर महीिे 3 

हजार रुपये का रीइम्बसेमंट करगेी। 
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चौथी स्कीम - पाकटषकसपेशि ऑफ कवमेि इि वकष फोसष िौकररयों में मकहलाओ ंकी कहस्सेदारी बढ़ािे के 

कलए वककिं ग कवमेि हॉस्टल, फे्रश और कई तरह के कवमेि कस्ककलंग प्रोगाम शरुू ककए जाएगंे। 

पांचवी स्कीम – कस्ककलंग। इसके तहत 20 लाख यवुाओ ंको 5 साल में खास कस्कल्स से टे्रकिंग कदया 

जाएगा। 1000 इंडकस्ट्रयल टे्रकिंग इंकस्टट्यूट्स अपग्रेड ककए जाएगंे। हर साल 25 हजार स्टूडेंट्स को कस्ककलंग 

लोि का फायदा कदया जाएगा। सरकार 500 टॉप कंपकियों में 1 करोड़ यवुाओ ंको इंटिषकशप देगी।  

 सरकार िे 2014 से 2024 तक 7 िए IIT और 7 िए IIM खोले हैं। देश में 3 हजार िए ITI बिाए गए 

हैं। 16 IIITs और 390 यूकिवकसषटीज शुरू की गयी हैं और कपछले 10 सालों में हायर एजुकेशि में 28 प्रकतशत 

तक की बढ़ोतरी देखिे को कमली है। 

आज, कवकभन्ि स्टाटषअप्स के माध्यम से, यवुा कवश्वभर में भारतीय ध्वज को ऊंचा उठा रहे हैं। कपछले 

10 वर्ों में, उच्च कशक्षा संस्थािों में 11 प्रकतशत की वकृि हुई है, कजसमें सावषजकिक कवश्वकवद्यालयों की संख्या 

316 से बढ़कर 480 हो गई है, तकिीकी कवश्वकवद्यालयों की संख्या 90 से बढ़कर 183 हो गई है, और कॉलेजों 

की संख्या 38,000 से बढ़कर 53,000 हो गई है। 

माििीय सभापकत महोदय,  इि सभी के कवकास और बेहतर कशक्षा के कलए सरकार पूरी तरह प्रयासरत 

है और कस्तूरबा गांधी बाकलका कवद्यालय (KGBV) के माध्यम से 5116 कस्तूरबा गांधी बाकलका कवद्यालयों 

(KGBV) में 7.07 लाख छात्राए ंपढ़ रही हैं और प्रधािमंत्री उन्ित भारत कवद्यालय (PM-SHRI) के माध्यम से 

14,500 आदशष कवद्यालयों की स्थापिा की जा रही है। इस वर्ष में 10,080 PM-SHRI स्कूलों के कलए 

5942.21 करोड़ रुपये की मंजूरी दी गयी है। 

आदरणीय सभापकत महोदय, मैं आपके माध्यम से मैं एक प्रमखु कवर्य कबहार का भी है, उसको यहां 

उठािा चाह ंगा। यह सैशि कडले का कवर्य है। जहां एक तरफ कबहार के हमार ेिौजवाि साथी कशक्षा-दीक्षा के के्षत्र 

में कड़ी मेहित करके अपिे जीवि को बदलिे के कलए प्रयासरत हैं, वहीं यूकिवकसषटीज़ का सैशि तीि साल के 

बजाय पांच सालों में पूरा होता है, कजससे वह आिे वाली पढ़ाई को ठीक ढंग से पूरा िहीं कर पाते हैं। मैं आपके 

माध्यम से सरकार का ध्याि इस ओर आकृष्ट करिा चाह ंगा। यह बात कबहार की है तो मैं कहिा चाह ंगा – 

“बीज बो लो फूल कखलकर चमि को बहार देंगे 

आप कदशा दे दो, कबहार के िौजवाि इस राष्ट्ट्र को संवार देंगे।” 
 

महोदय, साथ ही साथ  मैं कहिा चाह ंगा कक खगकड़या तकिीकी कशक्षा के कलए इंजीकियररंग कॉलेज की 

मांग कर रहा है। मैं चाह ंगा कक इस ओर भी आपका ध्याि आकृष्ट हो। इसके अलावा कजतिे भी हाई स्कूल्स हैं, 

उिको मॉडल स्कूल्स के रूप में पररवकतषत ककया जाए। ज्यादा ि कहते हुए मैं अंत में कहिा चाहता ह ं – 

“तेरी कहम्मत तेरी लड़ाई से जािी जाएगी 

और तेरी ककस्मत तेरी पढ़ाई से जािी जाएगी।” 

 

महोदय, मैं कशक्षा की अिदुािों की मांग का पूरा समथषि करता ह ाँ और आदरणीय प्रधाि मंत्री एवं कशक्षा 

मंत्री जी को कोकट-कोकट धन्यवाद देता ह ं। बहुत बहुत धन्यवाद । 

(इकत) 
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(1600/YSH/NKL) 

1600 बजे 

श्री सुधाकर ससिंह (बक्सर) : माननीय सभापति महोदय, मैं आज तिक्षा के के्षत्र में संघीय 

बजट वर्ष 2024-25 के बार ेमें अपनी ओर से देि के नागररकों की त ंिाओ ंको सांझा करने 

के तिए खडा हुआ ह ूँ। 

1600 बजे   (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी पीठासीन हुए) 

यह बजट देि की तिक्षा के तवकास के प्रति प्रतिबद्ध तदखाई नहीं दे रहा है। कई 

महत्वपूर्ष के्षत्रों में अनमुान से कम तनवेि होन ेसे हमारी तिक्षा प्रर्ािी की नींव को खिर ेमें 

डाि तदया गया है। गरु्वत्तापूर्ष तिक्षा तकसी भी प्रगतििीि समाज की नींव होिी है। यह 

व्यतियों को सिि बनािी है, नवा ार को बढावा देिी है और देि के आतथषक तवकास को 

प्रेररि करिी है। 

िेजी से बदििे वैतिक पररदृश्य में हमारी तिक्षा प्रर्ािी के द्वारा छात्रों को प्रतिस्पर्ाष 

करने और फिने-फूिने के तिए आवश्यक कौिि और ज्ञान से िैस करना  ातहए। तिक्षा में 

तनवेि भारि को िीव्र गति से आगे िे जाएगा, मगर तपछिे 10 वर्ों में यह देखा जा रहा है तक 

िगािार तिक्षा में तनवेि कम तकया जा रहा है और संतवर्ान के तनमाषिाओ ं की िोक 

कल्यार्कारी राज्य की अवर्ारर्ा को तवखंतडि तकया जा रहा है। 

इस कारर् से राज्य अपने दातयत्वों से पीछे हट रहे हैं और यवुा त्रातहमाम कर रहे हैं। 

यह बजट देि के नागररकों के बेहिर भतवष्य का तनमाषर् नहीं कर रहा है। यह बजट आज की 

आवश्यकिाओ ं को पूरा करने में अक्षम है जैसे कुपोर्र्, अपयाषप्त बुतनयादी ढां ा और 

तडतजटि तवभाजन। इस बजट में कहीं भी इसकी त ंिा नहीं की गई है। इस वर्ष केन्द्र सरकार 

द्वारा आबंतटि र्नराति का 90 प्रतििि भाग केन्द्रीय तवितवद्याियों में जा रहा है, जहां देि के 

10 प्रतििि से भी कम छात्र पढिे हैं, वहीं यूजीसी मानकों पर आर्ाररि राज्य सरकारों के 

तवितवद्याियों में मात्र 10 प्रतििि बजट जा रहा है, जहां पर 90 प्रतििि छात्र तिक्षा ग्रहर् 

करिे हैं। यह तस्थति बेहद दखुदपूर्ष है।  

माननीय सभापति महोदय, तिक्षा मंत्रािय के तिए कुि आवंटन राति 1 िाख 20 

हजार करोड रुपये की है। इस र्नराति के बावजूद तिक्षा के्षत्र की बढिी आवश्यकिाओ ंऔर 

 नुौतियों को पूरा करने के तिए यह र्नराति अपयाषप्त है। वर्ष 2013-2014 के बजट में भारि 

अपनी जीडीपी का िगभग 4.77 प्रतििि तिक्षा पर ख ष कर रहा था और 6 प्रतििि की 

तसफाररिी ख ष की ओर आगे बढ रहा था, िेतकन वर्ष 2014 के बाद देि में नई सरकार बनी 

और उसके बाद से यह आवंटन िगािार घट रहा है और अब यह मात्र 2.5 प्रतििि का रह 

गया है, तजसमें तिक्षा उपकर भी िातमि है और जो िगभग 65,000 करोड रुपये है।  
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यतद हम इसे आवंतटि राति से हटा दें, िो हमारे पास केवि 55,000 करोड रुपये 

ब िे हैं, जो अन्द्य देिों की िुिना में कुछ भी नहीं हैं। िगभग 2.5 प्रतििि जीडीपी का 

विषमान आवंटन “तविगुरु” बनाने की महत्वाकांक्षा को साकार करन ेमें असफि सातबि होगा। 

सभापति महोदय, तवितवद्यािय अनदुान आयोग, यूजीसी का बजट वर्ष 2023-24 में 

6,409 करोड रुपये से घटकर वर्ष 2024-25 में मात्र 2,500 करोड रुपये हो गया है, जो 61 

प्रतििि की कमी को दिाषिा है। ऐसी कटौिी को स्थातपि सावषजतनक संस्थानों को कमजोर 

करने की रर्नीति के रूप में देखा जा रहा है। अगर इस िरह से कटौिी जारी रहिी है िो हम 

अपनी तिक्षा प्रर्ािी की बतुनयादी संर ना को ठीक नहीं कर पाएगें। 

इस वर्ष उच्  तिक्षा के तिए आवंटन वर्ष 2023-24 के संिोतर्ि अनुमानों में 57 

हजार 244 करोड रुपये से घटकर वर्ष 2024-25 में 47 हजार 620 करोड रुपये हो गया है, 

जो तपछिे साि के मकुाबिे 16.8 प्रतििि की महत्वपूर्ष कमी को दिाषिा है। इस देि में 

सरकार  िाने वािे िोग उच्  तिक्षा के के्षत्र में तनवेि नहीं करना  ाहिे हैं।  

माननीय सभापति महोदय, यह कठोर कटौिी हमार ेउच्  तिक्षा संस्थानों के तवकास 

और रखरखाव को कमजोर करिी है, तजससे तिक्षा और अनसंुर्ान की गरु्वत्ता प्रभातवि 

होगी। स्कूिी तिक्षा और साक्षरिा के तिए बजट में केवि एक प्रतििि की मामूिी वतृद्ध की 

गई है। बच् ों में कुपोर्र् और अपयाषप्त स्कूिी बतुनयादी ढां े जैसे महत्वपूर्ष मदु्दों को देखिे हुए 

यह मामूिी वतृद्ध अपयाषप्त है। पीएम-पोर्र् के बजट में कटौिी और बच् ों में कुपोर्र् के तनरिंर 

मदु्दों के साथ इस समस्या को हि करने के तिए आवंटन को काफी बढाने की आवश्यकिा है। 

आंगनवाडी के तिए बजट, जो तक बाि पोर्र् और प्रारतंभक तिक्षा के तिए महत्वपूर्ष है, उसे 

1.5 प्रतििि कम कर तदया गया है। पीएम-पोर्र् योजना पहिे से ही पयाषप्त र्नराति के अभाव 

में संघर्ष कर रही है। 

तवतभन्द्न छात्रवतृत्त योजनाओ ंका पीएम-यूएसपी योजना में तविय ख ष में पारदतिषिा 

और जवाबदेही के बार े में त ंिाए ं बढािा है। यह तविय वंत ि पषृ्ठभूतम के छात्रों के तिए 

छात्रवतृत्तयों की पहंु  को सीतमि कर सकिा है, तजससे उनकी उच्  तिक्षा को आगे बढाने की 

क्षमिा प्रभातवि होिी है। सरकार छात्रों को छात्रवतृत्त  देने की बजाय ऋर् िेने के तिए मजबूर 

कर रही है। हम देख सकिे हैं तक वंत ि और हातिये पर जो समाज है, उनके तिए छात्रवतृत्तयों 

में हाि के समय में बडे पैमाने पर कटौिी की गई है और मजबूरन िोग तिक्षा ऋर् की िरफ 

मडु रहे हैं। 

(1605/RAJ/VR) 

सरकार यहां िक तक देि के प्रतसद्ध उच्  तिक्षा संस्थान जैसे तदल्िी तवितवद्यािय 

और जवाहरिाि नेहरू तवितवद्यािय को भी राष्रीय तिक्षा नीति के िहि गतठि HEFA से 

ऋर् िेने पर मजबूर कर रही है। ऋर् की अदायगी के तिए ये संस्थान फीस बढाने पर मजबूर 



01.08.2024             RJN       Uncorrected / Not for publication 407 

 

हो जाएगें और देि में उच्  तिक्षा महंगी होिी जाएगी एवं जो गरीब पढना  ाहिे हैं, उनको 

उच्  तिक्षा हातसि नहीं हो पाएगी।  

वैतिक बाजारों में प्रतिस्पर्ाष करने और प्रतिस्पर्ाषत्मकिा बनाए रखने के तिए, उच्  

तिक्षा को एक महत्वपूर्ष पनुतनषमाषर् की आवश्यकिा है और कम से कम जीडीपी का छ: 

प्रतििि ख ष करना, उच्  आवंटन प्राप्त होना  ातहए। अंिरराष्रीय उदाहरर् सझुािे हैं तक 

तिक्षा, कौिि तवकास और अनुसंर्ान एवं तवकास में बढा हुआ तनवेि समदृ्ध देि बनाने में 

सहयोग करिा है। 

हमें तवितवद्याियों में अनसंुर्ान एवं तवकास और अनसंुर्ान के तिए बडे पैमाने पर बजट 

आवंटनों के माध्यम से एक महत्वपूर्ष प्रतिबद्धिा देखने की जरूरि है। भारि अनुसंर्ान एवं 

तवकास ख ष में तपछड रहा है, जो केवि जीडीपी का 0.7 प्रतििि आवंटन कर रहा है, जबतक 

जैसे  ीन 2.64 प्रतििि और अमेररका 3.44 प्रतििि या यहां िक तक तवि औसि 2.6 

प्रतििि से भी कम भारि ख ष कर रहा है।… (व्यवर्ान) 

मैं केन्द्र सरकार से मांग करिा ह  ं तक मैं बक्सर की उस र्रिी से आिा ह ं, जहां 

भगवान राम को ज्ञान प्राप्त हुआ था। केन्द्र सरकार वहां तविातमत्र के आश्रम, भगवान राम की 

ज्ञानभूतम पर उनके गुरु तविातमत्र के नाम पर एक केन्द्रीय तवितवद्यािय की स्थापना कर।े इसी 

िरह से नािंदा और तवक्रमतििाा में तवितवद्यािय बनाने का काम तकया गया है।  

वर्ष 2015 में प्रर्ान मंत्री जी ने तविेर् पैकेज की घोर्र्ा में भागिपुर में तवक्रमतििाा 

केन्द्रीय तवितवद्यािय बनाने की घोर्र्ा की है। आज वर्ष 2024 है, िेतकन आज िक उसके 

तिए एक भी पैसे का आवंटन नहीं होना द:ुखद है। तविेर् पैकेज की घोर्र्ा हुई है, िेतकन 

उच्  तिक्षा में पैसा तनवेि नहीं तकया गया है। मैं इन्द्हीं िब्दों के साथ अपनी बाि को समाप्त 

करिा ह ं। 

(इति) 

 

 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Hon. 

Members, those who want to lay their written speeches, they can do so. It 

will be treated as part of the proceedings.  
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1607 hours 

DR. GUMMA THANUJA RANI (ARAKU): Hon. Chairman, Sir, for the past 

10 years, Andhra Pradesh has faced significant challenges due to its 

reorganisation. Despite the unique circumstances, the State has not been 

granted Special Category status leading to funding constraints similar to 

those of other States. 

 The lack of Special Category status has significant repercussions on 

various sectors, particularly the education sector. Andhra Pradesh has to 

divert resources towards building basic infrastructure, leaving limited funds 

for educational development. Establishing schools, providing quality 

education, and integrating modern teaching technologies require 

substantial investment, which the current funding model does not 

adequately support. 

 Sir, in June 2023, Andhra Pradesh became the first State in the 

country to launch 10,000 digital classrooms through the usage of 

Interactive Flat Panels (IFPs). We have been continuously emphasising 

about the need for IFPs and moving beyond traditional textbook teaching. 

The former Chief Minister of Andhra Pradesh, Y.S. Jagan Mohan Reddy 

Garu aimed to elevate all Government schools to the level of corporate 

schools and achieved the same in many cases. 

 Moving to IFP classrooms is a significant step by the Government to 

enhance the education quality. We completed the renovation of all 45,000 

schools under Nadu-Nedu, now known as Mana Badi – Mana 

Bhavishaythu, with ultra-modern facilities and spent nearly Rs.16,000 

crore on modernising schools. These schools were once in a pitiable 

condition have now have become inspiring learning centres with new 

furniture, fans, lights, RO drinking water, and washrooms with running 

water. 

 Sir, Jaganmohan Reddy Garu used to say and follow this quote in 

Telugu,  

Oke deepam gaddi ki matrame veluguni istundi kaani chaduvu ane 

deepam oke kutumbaniki samajani ki velugunistundi 
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एक दीपक अंर्कार में एक कमर ेको रोिनी देिा है, िेतकन तिक्षा का दीपक पररवार 

और पूर ेसमाज में रोिनी िा सकिा है। 

(1610-1620/PC/AK) 

 Sir, the Jagananna Amma Vodi Scheme - renamed as Thalliki 

Vandanam Scheme - initiated by the former Chief Minister of Andhra 

Pradesh Y.S. Jagan Mohan Reddy garu, has significantly decreased the 

drop-out rate and ensured a minimum of 75 per cent attendance of 

students. The Government had allocated approximately Rs. 19,618 crore 

to support an estimated 84 lakh students, ensuring that they continue their 

education. 

Sir, adequate funding plays a pivotal role in enhancing infrastructure, 

improving faculty quality, bolstering research capabilities and fostering 

overall academic excellence. Such investments are crucial for cultivating a 

robust and effective education system. 

 Sir, a proposal for the establishment of more than 100 new Kendriya 

Vidyalayas is awaiting sanction. I would like to request the hon. Minister to 

sanction a new Kendriya Vidyalaya, and allocate funds for the 

establishment of the same, especially in my constituency of Araku which is 

a reserved constituency. My constituency has a large number of ST 

population, but it does not have a Kendriya Vidyalaya till date. This would 

complement the Eklavya Schools and increase the avenues of education 

for the ST Students. 

 Thank you. 

           (ends) 
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1612 hours 


SHRI SACHITHANANTHAM R. (DINDIGUL): Hon Chairman Sir, Vanakkam. My 

salutations to this august House including the Chair. I thank the voters of Dindigul 

parliamentary constituency for electing me to this House. I also express my heartfelt 

thanks to the leaders of INDIA Alliance led by DMK who worked hard to secure my 

success in the Election. I am happy to deliver my maiden speech here on the Demands 

for Grants pertaining to Education. This Ministry was earlier called as Human Resource 

Development. This has now been changed as Ministry of Education. There is no big 

change visible other than this change of name. Separate fund allocations have been 

made for literacy programmes, School education and Higher education departments. 

Keeping in view the future needs of our country in the field of education, I urge that the 

allocation should be increased accordingly. Public Schools are administered throughout 

the country by the respective State governments. Kendriya Vidyalaya, Navodaya 

Vidyalaya, and Sainik School are the Schools run by the Union Government. Samagra 

Siksha Abhyan is a scheme for the stable development these Public Schools and the 

funds under this Scheme should be enhanced and distributed among States 

unconditionally. PM SHRI is a Scheme to set up model schools all over the country. 

These two Schemes have different aims and objectives. This Lok Sabha has given 

approval under different Heads for these two schemes separately. Union Government is 

wrong when it says that the funds meant for Samagra Shiksha Abhyan would be 

distributed only when PM SHRI Scheme is implemented in Tamil Nadu. I urge that the 

funds under Samagra Shiksha Abhyan due for Tamil Nadu should be released 

immediately. Educational Polcies were brought in our country during Congress regime in 

the years 1968, 1986 and 1991. Although there were some criticism, these policies were 

not imposed on the States of this country. It is being forced on the State Governments to 

implement mandatorily the New Education Policy of 2020 brought out by this Union 

Government. Moreover, the Union government wants to control the States which run 

Schools, Colleges and Universities. NEET for medical education, JEE for Engineering 

education, CUET for Arts and Science education and so many entrance exams are 

conducted.  It is wrong to decide admission to higher education by way of entrance 

exams even though one has passed twelfth standard with a high score.  There were 

irregularities in UG-NEET such as question paper leak, awarding of bonus marks etc.  

PG-NEET was original planned to be conducted on 11 March 2024. Then the exam date 

was changed to 7th June and 23rd June 2024 subsequently. On June 22, at 10 pm the 

candidates were informed about the cancellation of this Exam scheduled to be held on
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 June 23, 2024. Now it is rescheduled to be held on 11 August 2024. There is confusion 

prevailing in selecting the Exam Centre as well. Candidates from Tamil Nadu are allotted 

an Exam Centre in Odisha. I urge you to do away with these irregularities and confusions 

prevailing around the conduct of PG-NEET and other exams. As per the rights of the 

States, as enshrined in the Constitution of India, Tamil Nadu Legislative Assembly Bil No 

43 was passed in the State Legislative Assembly and sent to the Hon Governor of Tamil 

Nadu for his assent. Hon Governor, without signing and approving this Bill, returned it to 

the State Government. Once again this Bill was discussed and passed in the Tamil Nadu 

Legislative Assembly. Such a Bill has been kept pending by the Union Ministry of Home 

Affairs for the last 3 years. I urge that Hon President should accord assent to this Bill. I 

urge that Hon Governor who is not cooperating with the State Government of Tamil 

Nadu should not be given extension of his term. In the NCERT syllabus, in the name of 

revision, unscientific statements are made to appear in the text books 11 th and 12th 

standards besides Social Science textbook of Class 6. Actual history since the period of 

King Ashoka to Baba Saheb Ambedkar is said to have been removed from the textbooks 

with a malafide intention. Gandhigram University was created for ensuring quality 

education to rural students.  Due to CUET, the educational opportunities are denied for 

rural students in this University. I urge that many new Courses should be started in this 

University by encouraging research in different fields.  Central Universities like the 

Tiruvarur Central University and Avinashilingam University in Coimbatore should be 

expanded.  New Universities should be opened in backward districts of Tamil Nadu such 

as Viluppuram and Ramanathapuram. Ayush University should be set up a Palani. 

Central Horticulture University should also be set up in Ottanchatram. The regional 

centre of the Sheep and Wool Research Institute under ICAR at Kodaikkanal should be 

expanded with a view to benefit research scholars and students.  PM Poshan Scheme. 

In Tamil Nadu, the State Government has started a breakfast Scheme for school 

children-a pioneer programme- to be emulated by other States in India.  I urge that the 

allocation under PM Poshan Scheme should be done through the Ministry of Education. I 

request that all competitive exams are to be conducted in all the regional languages. 

One Hon MP who spoke here said New Educational Policy is a policy to create Saints or 

Rishis in our country. We done want an Education Policy which can create saints. We 

want an educational policy which can create scientists in the country. With this I 

conclude this.  Thank you.  

(ends) 
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1617 hours 


SHRI SUBBARAYAN K. (TIRUPPUR): Hon Chairman Sir, Vanakkam. New 

Educational Policy is unacceptable. We reject it. Education should be shifted to 

the State list. Government is duty bound to provide education to the children of 

this country. But this Government has shifted its rightful duty to the hands of 

private entities. This Government says that as many as 80 Crore people are 

waiting at ration shops for free supply of rice and food grains. If they are 

waiting in queues at ration shops for free rice, how will they afford to provide 

education to their children by spending money.  Privatisation of education 

sector is aimed only to deprive the children of common people, including the 

marginalised sections of the society in getting their education in India which is 

filled with poverty.  We strongly oppose this modern Varnashrama Dharma or 

the Varna System which prevents our children in getting education. A Member 

of Parliament who spoke before made a mention about Swami Vivekananda. 

Whether Vivekananda said only one thing? We should understand, nurture 

every child as it is given birth with lots of knowledge. Further it should be a 

man making education ensuring all-round development of that child and the 

society. Whether the current policy is ensuring this? The right to free education 

of  a child being brought up in a house is being denied and prevented by those 

in Government in the name of privatisation. I criticize this to be an offence. 

Lessons which are not related to knowledge and reasoning are included in the 

Syllabus. Students should be imparted scientific education. This education 

should be rationalistic. Sati system was in practice 100 years ago where the 

wife of the deceased was made to jump into the funeral pyre of her husband. 

This was considered divine in the past. Similarly this country had even refused 

to impart education to Crores of persons in the past. In this scenario, the 

actions of the rulers today expose that it is not easy to take forward science 

and general education. There is a need to strongly fight against the odds in the 

society. Shri Sachithanandam MP who spoke before me told me that history in 

the history textbooks is revised. Hon Home Minister Shri Amit Shah says that 

the Indian History will be rewritten. Where will it end?  History should be seen 
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in the historical perspective. History should be exactly the real recording of the 

events as it happened. You cannot record this as per your whims and fancies. I 

repeat if you do so it is an offence. If the rulers today commit this blunder, the 

cycle of history will definitely punish them severely.  They cannot escape. Who 

removed from the textbooks the lesson about genocide that took place in the 

year 2002 in Gujarat? Mughal era is being removed from History. If you 

remove them from the textbooks, will the History be changed? I want to say 

about Rig Veda. This was given by Saints of this land. Who printed the Rig 

Veda as a book and preserved otherwise it would have been eaten up by 

termites. He is none other than Max Mueller a Christian by birth. He took this 

Veda to the world. Dara Shikoh is a Mughal Prince who compiled the 50 

Upanishads in Persian language and took it to world. But those in the present 

Government are into defaming the Mughal era and its emperors. They want to 

remove the reference of Mughals from our History textbooks which is unfair. I 

want to say one more important thing. 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please 

conclude. 


SHRI SUBBARAYAN K. (TIRUPPUR): Within 2 minutes I will conclude. In the 

Kendriya Vidyalayas, the concerned regional languages should be taught. 

Medium of instruction should also be in the regional languages. In Tamil Nadu 

Tamil should be the medium of instruction. These issues are to be considered 

by the Government. NEET is being conducted. This PG-NEET is not 

conducted in Tamil Nadu but in other States. This is a wrong precedence. This 

is aimed to torture the candidates appearing for this NEET. It should be given 

up. I once again say that the New Education Policy is against the nation. It is 

like poisoning the mind-set of the people and hence it should be withdrawn. 

Thank you. Vanakkam.  

(ends) 

 

 

 

 
Original in Tamil  
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1623 बजे 

डॉ. सिंसबत पात्रा (पुरी) : माननीय सभापति जी, आपका र्न्द्यवाद तक आपने मझेु तिक्षा मंत्रािय 

की अनदुानों की मांगों पर बोिने की अनमुति दी। 

नातस्ि तवद्यासमो बन्द्र्ुनाषतस्ि तवद्यासम: सहुृि्। 

नातस्ि तवद्यासमं तवत्तं नातस्ि तवद्यासमं सखुम॥् 

 

 ‘तवद्या जैसा कोई बंर् ुनहीं, तवद्या जैसा कोई तमत्र नहीं, तवद्या जैसा अन्द्य कोई र्न नहीं, 

तवद्या जैसा कोई सखु नहीं।’ तजसके पास तवद्या है, तजसके पास सखु है, वही बिवान है, वही 

र्नवान है। वह अपरातजि होिा है, उसकी कभी पराजय नहीं होिी, तजसके पास मां सरस्विी का 

वरदान होिा है और जो तवद्यावान होिा है। 

 सभापति महोदय, मैं इस सभागहृ में मौजूद सभी माननीय सदस्यों को र्न्द्यवाद देना 

 ाह ंगा। आज तजस प्रकार से यह   ाष  ि रही है, मैं इसे बहस नहीं कह ंगा, क्योंतक यह बहस नहीं 

है, यह   ाष है। तजस राष्र में तिक्षा को िेकर   ाष होिी हो, तजस राष्र में तिक्षा को िेकर इस 

प्रकार से सभी एक समकक्ष के रूप में आग ेबढिे हों, वह राष्र अपराजय है, वह राष्र एक तदन तवि 

गरुू अवश्य बनेगा, इसमें कोई दो मि नहीं हैं। 

 सभापति महोदय, इस बजट में िीन िब्दों के तिए बहुि महत्वपूर्ष अनदुान तदए गए हैं, 

प्रावर्ान तकए गए हैं,   ाष की गई है। वे िब्द हैं – तिक्षा, तस्कतिंग, उद्यतमिा और उसके साथ 

रोजगार।  

 सभापति महोदय, मैं इस सभागहृ में बैठकर सभी माननीय सदस्यों के भार्र्ों को सनु रहा 

था। कुछ िोगों ने थोडी देर पहिे हमें मनवुादी भी कहा और कुछ िोगों ने कहा तक परुािन भारि में 

इस प्रकार की तवर्ाए ंथीं, तजनमें कुछ जातियों को तिक्षा से वंत ि रखा जािा था। 

(1625/CS/UB) 

मतहिाओ ंको तिक्षा से वंत ि रखा जािा था। उसके तवर्य में बहुि   ाष हुई है। At the 

outset, I want to define this word ‘Bharat’. भारि का अथष क्या है? ‘भा’ से रि हो जो 

भूतम, वह भारि है। ‘भा’ क्या होिा है? ‘भा’ प्रकाि का मूि िब्द होिा है। ‘भास्कर’, जो प्रकाि देिा 

है, वह भास्कर है। भारिी माने सरस्विी, जो ज्ञान देिी है, जो तिक्षा देिी है, जो तवद्या देिी है, वह 

सरस्विी, वह भारिी है। जो भूतमखंड अनातदकाि से अनातदकाि िक ज्ञान तवद्या और तिक्षा से 

‘रि’ हो, वही भारि है।  

 मैं आप सभी को आकतर्षि करना  ाह ूँगा, इस गहृ में बहुि फोटो तदखाए गए हैं, भगवान की 

भी िस्वीर तदखायी गई हैं। मैं तबना िस्वीर तदखाए एक ऐसी िस्वीर तदखाऊूँ गा, जो िस्वीर आप 

सबके मन में बसिी है। कल्पकांि होिी है, एक कल्प के अंि के पश्चाि् भगवान तवष्र्,ु भगवान 

नारायर् क्षीरसागर में सपष के ऊपर तवराजमान होिे हैं। िेर्नाग के ऊपर तवराजमान होिे हैं। पद पर 

उनके िक्ष्मी होिी हैं। आूँख अर्मुंदी सी होिी हैं, नारायर् का एक हाथ उनके िीि पर होिा है, 

एक हाथ नी े होिा है। भावी कल्प कैसा होगा, उसके तवर्य में नारायर् त ंिा करिे हैं। इनोवेतटव 
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आइतडयाज कैसा होगा, तकस प्रकार से भावी कल्प का तनमाषर् होगा, उसकी त ंिा करिे हैं। जैसे ही 

he conceptualises how the bhavi kalp would be from his nabhi padma, तजस 

पदम के तवर्य में भी यहाूँ बिाया गया, उस पदम पर बैठकर भावी कल्प के, तजनके पास तस्कि 

होिा है, वे ब्रह्मा उपजिे हैं। Brahma is skilled to produce the next Brahmand, next 

universe. Do you know who provides the resource? जब उनके पास इनोवेिन होिा है, 

वे महािक्ष्मी की िरफ देखकर बोििे हैं, महािक्ष्मी मेरा तडमांड फॉर ग्रांट है, मेरा तडमांड फॉर ग्रांट 

है, आप मझेु ग्रांट कर दीतजए, आपके ग्रांट से यह ब्रह्माण्ड बनेगा। There is no gender in 

Vaikuntha. वैकंुठ में कोई नर नहीं, कोई नारायर् नहीं, वही नारायर्, नारायर्ी है, वही तिव, 

तितव है। वही पावषिी है, वही तिव है, इसतिए यह र्ारर्ा गिि है तक नारी नर के पैरों के पास बैठी 

है। िात्पयष है तक जहाूँ आइतडया है, जहाूँ इनोवेिन है, जहाूँ तवद्या है, जहाूँ तिक्षा है, ररसोसष के पास 

कोई अन्द्य उपाय नहीं है, ररसोसष अपनी बाांहें अपने आप ही खिु जािी हैं। महािक्ष्मी ‘िथास्ि’ु कह 

ही देिी हैं।  

 बंर्गुर्, जहाूँ िक भारि के तवर्य में कहा गया, अभी मेर ेभाई नािन्द्दा के तवर्य में बोि रहे 

थे। जब नािन्द्दा को बततियार तखिजी ने आग िगायी थी, िीन महीनों िक नािन्द्दा जिी थी। वह 

ज्ञान का खजाना अभी भी अतमट है। मैं प्रर्ानमंत्री नरने्द्र मोदी जी को र्न्द्यवाद दूूँगा, जो आग िब 

जिी थी, वह आग आज बझुी है। भारि की आबादी के 40 प्रतििि बच् े और यवुा हैं। यह एक 

डेमोग्रातफक तडतवडेंड भी है। This is the demographic dividend of India but it is a big 

challenge as well. यह एक बहुि बडा  ैिेंज भी है। तिक्षा, कौिि और रोजगार, तजस प्रकार 

से उसके तिए 1.48 िाख करोड रुपये इस बजट में प्रस्िातवि तकए गए हैं, इस बजट में रखे गए हैं, 

I commend this Government. I applaud this Government. I applaud Narendra 

Modi ji, Dharmendra Pradhan ji, and Nirmala Sitharaman ji for the work that 

they have been doing in this sector and the proposals that have been put forth 

in this Budget. 

 What is the most important reason behind putting most of the effort on 

skilling, entrepreneurship, and innovation? The most important reason is that 

India wants to go towards Vikasit Bharat. We want to create a talent basket. 

We want to be a skill hub. We want to be a solution provider to the whole 

globe. 

(1630/SRG/IND) 

 That is the reason why such importance has been given to skilling, 

employment generation as well as to the way forward. Flagship programmes 

like Samagra Shiksha, PM SHRI, PM-POSHAN have received increased 

allocation in this Budget. Let me commend the Government that in this Budget, 



01.08.2024             RJN       Uncorrected / Not for publication 414 

 

for the Financial Year 2024-25, the amount of Rs. 73,498 crore is the highest 

ever allocation for the Department of School Education and Literacy.  

 Sir, let me present to you a comparative data and a comparative chart 

which would show what was the situation before Modi Ji came to power and 

how the situation of education has changed thereafter. You would be 

astonished to learn that the total budget for school and higher education under 

the Ministry of Education for 2013-14 was Rs. 79,451 crore only, compared to 

Rs. 1.21 lakh crore this fiscal year. So, the growth in the Budget in the last 10 

years has been a whopping 52.4 per cent. Similarly, in the case of school 

education, the growth in the Budget  has been 39.5 per cent. In higher 

education, the allotment has increased by, I repeat 78 per cent. I emphasize it, 

there is an increment of 78 per cent in the allotment in higher education. 

 Sir, today a lot has been talked about reservation. My good friends from 

this side and my good friends on that side have exchanged arguments about 

reservation.  सभापति जी, मझेु कहिे हुए िकलीफ होिी है तक जो लोग आरक्षण के ऊपर इस 

प्रकार मगरमच्छ के आांसू बहािे हैं, वे आज जवाब दें। काांगे्रस के तदग्गज नेिा यहाां मौजूद हैं। आप 

बिाएां तक क्या यह सच नहीं है तक जो सैंट्रली फां डेड इांस्टीट्यूट्स जातमया मीतलया इस्लातमया और 

अलीगढ़ मतुस्लम यूतनवतसिटी, भारि का सांतवधान कहिा है तक इन सैंट्रली फां डेड इांस्टीट्यूशन्स में 

हमार ेएससी और एसटी बांधओु ां के तलए आरक्षण का प्रावधान रहे। मझेु बहुि दखु के साथ कहना 

पड़ रहा है तक वर्ि 2011 में जातमया मीतलया इस्लातमया से एससी और एसटी स्टूडेंट्स का 

आरक्षण काांगे्रस पाटी ने समाप्त कर तदया। ठीक इसी प्रकार 1981 में अलीगढ़ मतुस्लम यूतनवतसिटी 

से एससी, एसटी स्टूडेंट्स का आरक्षण काांगे्रस पाटी ने मतुस्लम ितुिकरण के कारण समाप्त कर 

तदया, इसके तलए काांगे्रस पाटी को जवाब देना होगा। आज मैं सनु रहा था तक कोई यहाां पेपर लीक 

के तवर्य में बोल रहा था। आप अपने तगरबेान में झाांक कर देखो। तगरबेान के अांदर पाप ही पाप भरा 

हुआ है और आप हमारी िरफ देख रहे हो। नीट के एग्जाम को लेकर सपु्रीम कोटि का जजमेंट कुछ 

तदन पहल ेआया है और मैं अपनी सरकार को काांगे्रचलुेशन कहना चाह ांगा क्योंतक जैसा धमेन्र 

प्रधान जी ने सदन में कहा, जब आप सदन में तचल्ला रहे थे, उन्होंने कहा था तक इांिजार कररए, 

we will come out clean on NEET examination. The highest court of this country 

has bided us. The highest court of this country has given its verdict. But let me 

read out, आपके पाप के तचट् ठे, तदल्ली सरकार के ‘आप’ नहीं, आपके पाप के तचट् ठे मिलब 

आपके पाप, वर्ि 2006 में कहाां-कहाां पेपर लीक हुए थे, मैं बिािा ह ां। वर्ि 2006 में सीबीएससी 

क्लास 12 एकाउांट्सी पेपर लीक, 2007 अतखल भारिीय इांजीतनयररांग प्रवेश पत्र परीक्षा पत्र लीक, 

एआईईईई, 2008 में पीएमटी प्री-मेतडकल पेपर लीक, 2012 में ऑल इांतडया इांस्टीट्यूट ऑफ 

मेतडकल साइांस परीक्षा पेपर लीक, 2014 में सीबीएससी कक्षा 10 और 12 का पेपर लीक। वर्ि 
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2013 में महाराष्ट्र का एसएससी एग्जाम पेपर लीक। वर्ि 2016 में कनािटक में पीयूसी परीक्षा 

पेपर लीक। उस समय कनािटक में श्री तसद ्दारमैया की सरकार थी। वर्ि 2013 में राजस्थान 

यूतन वतसिटी पेपर लीक, उस समय अशोक गहलोि जी की सरकार थी। वर्ि 2011 में हररयाणा 

बोडि परीक्षा पेपर लीक। उस समय हररयाणा में श्री भूपेन्र तसांह हुड् डा जी की सरकार थी। वर्ि 

2013 में राजस्थान लोक सेवा आयोग आरपीएससी परीक्षा पेपर लीक, वहाां उस समय 

आपकी सरकार थी। आप जरा सोच कर देतखए, आपके तगरबेान के अांदर पेपर लीक भरा हुआ 

है। 

(1635/GG/RCP)  

महोदय, मझुे बडे गवष के साथ आज कहना पड रहा है तक इस सरकार ने पेपर िीक को रोकने 

के तिए पां  फरवरी को एक ऐसा तबि रखा है, तजसका नाम है - Public Examinations 

(Prevention of Unfair Means) Bill, 2024 । तजसमें दस साि की जेि का प्रावर्ान है 

और एक करोड रुपये िक का फाइन रखा गया है। 

सभापति महोदय, बडे कष्ट के साथ कहना पड रहा है तक 34 वर्ष बीि गए, यहां यवुा 

सांसद बैठे हैं, मैं इनका बडा सम्मान करिा ह ूं। तकिने यवुा सांसद हैं, इनसे पूतछए तक नेिनि 

एजकेुिन पॉतिसी को आने में 34 वर्ष क्यों िगे? मैं गवष के साथ कह ंगा तक वर्ष 2014 में 

प्रर्ान मंत्री नरेंर मोदी, भारिीय जनिा पाटी ने अपने मेतनफेस्टो में सीना ठोक कर कहा था 

तक हम सरकार में आएगें, नई तिक्षा नीति िाएगें और हमने वह कर के तदखाया है। यह मोदी 

की गारटंी है। नई तिक्षा नीति में आमूि- ूि पररविषन है। मािभृार्ा के तिए सम्मान है। पूरी 

तिक्षा के प्रति एक कॉतप्रहेंतसव होतितस्टक एप्रो  है। आप सो  कर देतख ए, जो आज उस 

िरफ बैठ कर त ल्िा रहे हैं, 34 वर्ों िक ये मौन थे। 34 वर्ों िक इन्द्होंने आवाज़ नहीं उठाई। 

तिक्षा में पररविषन होना  ातहए, इस तवर्य में इनकी र्ारर्ा नहीं बन पाई। एक नरेंर मोदी को 

आना पडा एनईपी को िाने के तिए।  

सभापति जी, मैं जानिा ह ूं तक  सयम की एक सीमा होिी है, इसतिए मैं अपने अंतिम 

पक्ष में कुछ कम्पैरतेटव डेटा रखूंगा। … (व्यवर्ान) One is regarding the status of 

educational indicators. बहुि िोगों ने कहा तक आप िोगों क्या कर तदया? मझु ेिगिा है 

तक  सबसे बतढया होिा है तक स्टैतटतस्टक्स रखा जाए। आप अगर यहां आंकडे रख देंगे, उनको 

कोई झठुिा नहीं सकिा है। आज मेर ेहाथ में वे आंकडे हैं, तजनको कोई झठुिा नहीं सकिा 

है। ये आंकडे क्या कहिे हैं –  gross enrolment ratio at primary level, 3.31 प्रतििि 

की बढोत्तरी नरेंर मोदी जी के आन ेपश्चाि हुई है। ग्रॉस एनरोिमेंट रशे्यों में अपर प्राइमरी 

िैवि में 4 पसेंट की बढोत्तरी नरेंर मोदी जी के आने के पश्चाि हुई है। प्यूपि-टी र रशे्यो, 

आज मेरे कोई साथी कह रहे थे तक  टी सष की संतया कम हो गई है। बंर्गुर्, सनु िीतजए तक 

प्यूपि-टी र रशे्यो, जो पीटीआर होिा है, उसमें नौ प्रतििि की बढोत्तरी नरेंर मोदी जी के 
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आने बाद हुई है। ठीक उसी प्रकार, मझु ेिो िकिीफ होिी है यह सो  कर तक स्कूि में 

इिेतक्रतसटी नहीं थी। आंकडे कहिे हैं तक 36 पसेंट इनक्रीज़ नरेंर मोदी जी के प्रर्ान मंत्री 

बनने के बाद हुआ है, we have 36 per cent increment in electrification of 

schools. बच् े अंर्कार में पढ रहे थे। अंर्कार से उजािे की िरफ िाने का काम नरेंर मोदी 

जी ने तकया है। यह छोटा तवर्य नहीं है। अगिा, हैंड वॉि फैतसतिटी, तमड-डे मीि का प्रोग्राम 

होिा है, हाथ र्ोना अतनवायष होिा है। हाथ न र्ोए ंिो बीमारी होगी। जो आंकडा मैं अब रखने 

वािा ह ूं, आपको जानकर आश्चयष होगा तक मोदी जी के प्रर्ान मंत्री बनने के बाद 51 प्रतििि 

इज़ाफा हुआ है, उन स्कूिों में जहां हैण्ड वॉि फैतसतिटी तमिी है। मैं बहुि संवेदना के साथ 

कहना  ाह ंगा और मैं  ाह ंगा तक इसमें कोई त ल्िा- ोट भी नहीं होनी  ातहए क्योंतक मैं 

तदव्यांग बच् ों की बाि करने वािा ह ूं। Children with special needs, जब स्कूि जािे थे 

िो इनके तिए रैंप्स नहीं थे। मोदी जी ने इसके तिए स्पेिि बैठक की। इसके तिए एक अिग 

रूप से बैठक हुई है और उसका निीजा रहा तक आज 14 प्रतििि से अतर्क इज़ाफा उन 

स्कूिों में हुआ है, जहां स्पेििी एबल्ड बच् ों के तिए रैंप्स की सतुवर्ा है तक  वे बच् े आराम 

से जा कर तिक्षा ग्रहर् कर सकें ।  

महोदय, केवि इिना ही नहीं है। यहां बहुि सारी बािें आरक्षर् के तवर्य को िे कर हुई 

हैं। उसके तवर्य में मैंने बिाया, मेर ेभाई जो वहां बैठे हैं, जो इस तवर्य को िे कर त ंतिि भी 

रहिे हैं, होना भी  ातहए, तबल्कुि होना  ातहए। मैं बिाना  ाहिा ह ूं तक ग्रॉस एनरोिमेंट रशे्यो 

फॉर एससी, अनुसूत ि जाति का जो एनरोिेंट रशे्यो होिा है, वह वर्ष 2013-14 में 17.1 

पसेंटेज था। यह वर्ष 2021-22 में बढ कर 23.1 प्रतििि हुआ है, जो तक 35 प्रतििि से 

अतर्क का इज़ाफा है।  

(1640/PS/MY) 

This is my partisanship. We are standing for the betterment of the 

country. This is what we are standing for. Just imagine, the gross 

enrolment ratio for STs has increased by 67.2 per cent. एसटी बच् ों की 

एनरॉिमेंट संतया बढकर आज 67.2 परसेंट हुई है। ऐसा क्यों न हो, क्या तकसी आतदवासी ने 

इस देि में कभी सो ा था तक हम में से एक बहन राष्रपति बन जाएगी? 

      सर, यह हमारे तिए भार्र् का एक प्वाइंट हो सकिा है। मगर, जरा सो  कर देतखए, 

तकसी गाूँव के पेड के नी े बैठी एक आतदवासी मतहिा सो  रही होगी तक मेरी बहन 

तहन्द्दसु्िान की प्रथम नागररक है। यह हम जैसे िोग समझ नहीं पाएगें, जो यहां बैठे हुए हैं। एक 

गरीब और आतदवासी से पूतछए तक उसको क्या तमिा है? उनकी 67.2 परसेंट की वतृद्ध हुई 

है।  
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        महोदय, अंि में, मैं कहना  ाह ंगा तक जो हायर एजकेुिन ितनिंग सेंटसष हैं, 6 

आईआईटीज, 7 नए आईआईएम, 16 तरपि आईआईटीज, 2 नए आईआईएसईआर,… 

(व्यवर्ान) क्या यह आपको नहीं  ातहए? अगर 6 नए आईआईटीज बन गए हैं, िो क्यों 

नाराजगी है? 6 नए आईआईटीज बने हैं। वे क्यों नाराज है, इसे मैं जानिा ह ं।… (व्यवर्ान) 

सभापति महोदय, घंटी बजने से पहिे, मैं अपने के्षत्र महाप्रभु जगन्द्नाथ जी के  रर् में 

जाकर एक एक तवर्य रखना  ाह ंगा। मेरा भी एक तडमांड फॉर ग्रांट है। इसे भी मैं रख देिा ह ं।  

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : आप एक तमनट में अपनी तडमांड रख दें। 

… (व्यवर्ान) 

डॉ. सिंसबत पात्रा (पुरी) : मेर ेबहन और भाई, यह तवर्य महाप्रभु जगन्द्नाथ जी के के्षत्र का 

है।… (व्यवर्ान) इसे आप सनु िीतजए।  

HON. CHAIRPERSON: Sambit Patra ji, please address the Chair.  

डॉ. सिंसबत पात्रा (पुरी) : सभापति महोदय, यह महाप्रभु जगन्द्नाथ जी की भूतम पणु्य भूतम है, 

परुुर्ोिम के्षत्र है। अभी थोडी देर पहिे हमार ेसदस्य प्रिाप सारगंी जी ने तबल्कुि सही कहा 

है। वहा ं तजनको हम ओतडिा के गांर्ी कहिे हैं, वह पंतडि गोपबंर् ु दास जी हैं। इनको 

महापंतडि गोपबंर् ुदास कहा जािा है। पुरी में बकुडवन सत्यावादी नाम से एक के्षत्र है। यह वर्ष 

1909 में स्थातपि हुआ था, जैसे रवीन्द्रनाथ टैगोर जी ने िांति तनकेिन स्थातपि तकया था, 

ठीक उसी प्रकार बकुडवन स्थातपि तकया गया था। वहां वन में तिक्षा दी जािी थी। यह अपने 

आप में एक बहुि बडा तवद्या है। मैं आपसे तनवेदन करिा ह ं। जब भारि आजाद हुआ, िब वहां 

एक हाई स्कूि खिुा था। बाद में राज्य सरकार ने वहां उतडया भार्ा के तिए एक यूतनवतसषटी 

खोिा। मैं आपके माध्यम से इस सदन और सरकार से भी तनवेदन करिा ह ं तक वहां एक उच्  

कोतट का, तजस प्रकार िांति तनकेिन बनाया गया है, एक सेंरिी फंडेड यूतनवतसषटी बने। जहां 

उत्कड प्रदेि ओतडिा की बहुि सारी जो तवद्याए ंहैं, संस्कृति है, किा है, जगन्द्नाथ जी की 

परपंरा है, उसकी तिक्षा दी जाए, िातक हम सब उससे उपकृि हो। इिना ही कह कर मैं 

आपका र्न्द्यवाद करिा ह ं। जय जगन्द्नाथ। 

(इति) 

 

माननीय सभापति: इससे पहिे मैं अगिे सदस्य का नाम िंू, मेरा सभी माननीय सदस्य से 

तनवेदन है तक सदस्य अपनी बाि बोिने के बाद िरुिं न जाए। कृपया आप दूसर ेसदस्य की 

भी बाि सनुें। अपनी बारी के बाद िरुिं बाहर न जाए। कृपया, दूसरों की जो ओतपतनयन है, 

उसे भी आप सतुनए। 
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1644 hours 

DR. M. P. ABDUSSAMAD SAMADANI (PONNANI): Hon. Chairperson, Sir, thank you for giving 

me this opportunity to take part in this very important discussion on education. 

 Hon. Chairperson, Sir, we agree that our system of education has to respond positively 

to the changes, the changes in the surroundings and in the society of our country. And the 

changes are taking place at a lightning speed. The system of education that fails to respond to 

these changes will be futile. And, Sir, we should respond to these changes with long-term 

objectives and long-lasting shift, depending and emphasising on the everlasting humanitarian 

values. 

(1645/CP/SMN) 

At the very same time, it is very imperative that our system of education should 

centralise and focus on Indian identity, Indian reality.  Our strength of Indian identity lies in its 

plurality.  But it is very unfortunate and highly condemnable that the present Government’s 

educational policy fails to see the whole as a complex. It fails to see the Indian plurality with 

vividity and diversity. It fails to see that. It is very unfortunate and condemnable that the 

Government is following a prejudiced sectarian agenda of polarisation with regard to 

education.   

Sir, coming to the pedagogy, we all agree that the pedagogy has to be revised and 

renewed. It has to be updated. There is no doubt about that. But  this revision of the pedagogy 

should not be and must not be for destroying and spoiling the pluralistic spirit of Indian culture.  

Sir, it is foolish and a reflection of negative mind to emphasise one and to ignore the 

other.  One important casualty of this present Government’s policy of education is history. सर, 

इति हास को भतवष्य के तिए, पॉस्टेररटी के तिए, पॉजीतटव एम्स एडं ऑब्जेतटक्व्स के तिए इस्िेमाि करना है। It 

should not be used for destructive purposes. Every country will have its own history.  History is 

a bundle of rights and wrongs. Whatever the people of the past have done, they have done. It 

is finished. It is foolish to use that history to destroy and spoil the peaceful coexistence of the 

present society. The Government’s policy of scrapping certain important parts of textbooks of 

history is condemnable. It should not be like that. 

‘याद–ए–माज़ी अज़ाब है या–रब, छीन िे मुझसे हात  ज़ा मेरा।’ 

 History should not be like that, Sir. इतिहास एक अज़ाब नहीं बनना  ातहए। इतिहास को 

जहमि नहीं बनाना  ातहए। In the history, we will find everything. ‘िम्हों ने ख़िा की थी, सतदयों ने 

सज़ा पाई।’ There is no meaning in dividing history. I would request the Government and 

particularly the hon. Minister to see India as a whole. And for that, one has to wear the 

Indian spectacles, not the lens of this community or that community, this sector or that 

sector. We should be ready to wear the Indian spectacles and Indian lens.  

 Sir, coming to the backward sections and the minorities, the budgetary allocations 

for the Ministry of Minority Affairs is reduced. I would like to know from the hon. Minister 

the reason for this reduction of budgetary allocations. The condition is that only 29 per 

cent of the youth of the minority community has access to education, according to the 

scientific data provided by the official surveys. The Government is following a policy of 



01.08.2024             RJN       Uncorrected / Not for publication 419 

 

nullification of the scholarship schemes of the minority community.  For example, the 

Maulana Azad National Fellowship Scheme. That means, the Government’s policies are 

very negative. It creates much hardships for the students. I would request the hon. 

Minister to consider the backward areas with regard to setting up of Central Schools, 

Kendriya Vidyalalyas. For example, the hon. Minister is present in the House. Our district 

Mallapuram has one Central School. My constituency Ponnani does not have even a 

single Central School. Kerala has 38 Central Schools, Kendriya Vidyalayas. I would like 

to request the hon. Minister to sanction a Central School in my Constituency Ponnani 

which is a part of the district of Mallapuram, which has only one Central School.  

(1650/SM/NK) 

 Coming to the coaching centres, on the one side, the confidentiality of the 

examinations is being compromised and, on the other side, there are so many coaching 

centres. The position is that an Indian student cannot survive without joining a coaching 

centre.  

 This condition should be changed. The Government should bring a change in 

that. Childhood is no longer a period of playing. Childhood is a period of playing. Instead 

of that, it is spent in the dungeon basement just to clear only one per cent selection rate 

in the examination. If you get rejected in these examinations – we all know that 99 per 

cent of the students are rejected in these examinations – then, you are left out.  

 Again, there is another problem. The NTA examination centres are often located 

at distant places. It creates much hardships for our students especially in the State of 

Kerala. I would like to request the hon. Minister to consider this aspect also. The 

Government has to consider the backward classes, the Minorities etc., in respect of 

allocation of funds for various schemes. The Government should not scrap certain parts 

of our history.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Kindly conclude now.  

DR. M. P. ABDUSSAMAD SAMADANI (PONNANI): Sir, please give me only one minute. 

What I would like to point out here is that the system of education should be shifted from 

text to context. I am reminded of a poem written by Shri Akbar Allahabadi.  

   

बढाओ िजुबे अिराफे दतुनया में 

  सफर सीख तवास खशु्क िर सीख  

  गिुों में बर व बहर सीख 

 

This sense is very important; this intelligence is very important. I would like to request the 

hon. Minister to consider this kind of ailments in the system of education and come 

forward to correct the same. Thank you, Sir.  

(ends) 
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1652 hours 

ADV. PRIYA SAROJ (MACHHLISHAHR): Thank you very much, Sir, for 

giving me this opportunity.  

कोतिि कर हि तनकिेगा, आज नहीं िो कि तनकिेगा।  

अजुषन के िीर सा सार् मरुस्थि से भी जि तनकिेगा।  

 

इस कतविा ने मझुे हमेिा कडी मेहनि करने के तिए प्रेररि तकया है। एक युवा को 

हमेिा यही तसखाया जािा है तक हम स म ु प्रयास करेंगे िो कुछ भी कर सकिे हैं। एक यवुा 

के िौर पर यवुाओ ंका मुद्दा मेर ेतिए हमेिा सवोपरर है। आज मैं एजकेुिन तसस्टम, नीट जैसे 

इम्पॉटेंट एग्जाम के पेपर िीक की गंभीर समस्या पर   ाष करने के तिए खडी ह ं। यह मदु्दा 

हमार े यवुा और भतवष्य के तिए अत्यंि महत्वपूर्ष और इस पर ित्काि ध्यान देने की 

आवश्यिा है।  

 भारि भाग्यिािी है तक देि की कुि जनंसतया में 60 परसेंट से अतर्क यवुा हैं और 

इनमें से अतर्किर छात्र हैं। यवुा देि के तवकास कायों में बहुि कुछ कर सकिे हैं। हािांतक 

एजकेुिन सेक्टर को हमेिा इनसतफतिएटं बजट का सामना करना पडिा है। सरकारी वादे 

भिे ही बहुि बडे होिे हैं, िेतकन वास्ितवकिा में इन वादों को पूरा करिे हुए नहीं देख रही ह ं। 

इसका सीर्ा असर सरकारी स्कूिों और कॉिेज की अव्यवस्थाओ ंपर पडिा है। खासकर 

ग्रामीर् के्षत्रो में, सरकारी स्कूि में तिक्षक की भारी कमी है, भिी प्रतक्रया में रांसपरेंसी की 

कमी के कारर् िोगों को तिक्षा नहीं तमि पा रही है। इससे छात्रों के क्वातिटी एजकेुिन पर 

असर पड रहा है। तकसी भी परीक्षा के पेपर िीक से छात्रों की मेहनि बेकार हो जािी है। मेरे 

प्रदेि में उत्तर प्रदेि की पतुिस कान्द्सटेबि परीक्षा, 2024, यूपीपीएससी, आरओ, एआरओ 

पेपर िीक जैसे उदाहरर् तदखािे हैं तक एग्जातमनेिन तसस्टम में गंभीर खातमयां हैं। In this 

digital age when the world is moving towards technological advancement, 

our schools lack basic technological facilities. The situation is particularly 

worst in the rural areas. It is imperative to connect the students with 

modern technology so that they can compete globally.  

 Sir, repeated incidents of paper leak weaken the trust of students 

and parents on the Government and on the education system. Such 

incidents indicate the serious flaws in our examination system, which need 

immediate rectification.  
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(1655/RP/SK) 

The National Testing Agency has faced significant criticisms for the 

delay in conducting the exams, which has serious implications on the 

students.  Due to these delays, students are experiencing delays in their 

admissions to colleges which has resulted in shortened semesters.  It is 

impacting their academic progress which is leading to a situation where a 

two-year post-graduate degree is effectively taking one-and-a-half years to 

complete.  This burden disproportionately affects the students who come 

from the low socio-economic background.  They face additional challenges 

due to extended timeline and financial pressure associated with delay in 

admissions. The NTA’s inability to conduct exam in a timely manner is not 

an administrative failure but it has bigger consequences for the 

educational trajectory on the millions of students across the country.   

 सर, उत ि रेतनंग, रूटीन इंस्पेक्िन और मॉडनष टेक्नोिॉजी को अपनाने की 

आवश्यकिा है। पेपर िीक में िातमि िोगों को सति सजा देने की जरूरि है िातक ऐसी 

घटनाए ंदोबारा न हों। छात्रों को तवदेिों में बेहिर अवसर तमि रहे हैं। हमें अपने तिक्षा संस्थानों 

को वल्डष क्िास बनाना होगा िातक यवुा बाहर के देिों में न जाए ंऔर यहीं पर बेहिरीन 

सतुवर्ाओ ंका िाभ उठाए।ं  

 अंि में, मैं सरकार से आग्रह करिी ह ं तक  एजकेुिन तसस्टम और एग्जाम्स के कंडक्ट 

में सरु्ार के ठोस से ठोस कदम उठाए जाए ं तजससे तवद्यातथषयों का भतवष्य सुरतक्षि हो और 

देि की प्रगति सतुनतश्चि हो।  

 भाजपा सरकार कहिी है – सबका साथ, सबका तवकास। इन्द्होंने िो केवि अपना 

तवकास तकया है। देि की जनिा जाग  कुी है। पीडीए के मान-सम्मान में डकैिी से रक्षा केवि 

इंतडया गठबंर्न कर सकिा है। यतद सरकार  ाहिी है तक  सबका साथ और सबका तवकास 

का नारा पूरा हो िो जािीय जनगर्ना कराकर सबको तहस्सेदारी दे। र्न्द्यवाद। 

                                                                                                              (इति) 
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1657 बजे 

श्री कामाख्या प्रसाद तासा (काजीरिंगा) : माननीय सभापति जी, मैं आपका बहुि आभारी ह ं 

तक आपन े मझुे बोिन ेका मौका तदया। मैं अपनी पाटी को भी र्न्द्यवाद देिा ह ं तक  मझुे 

अनदुानों की मांगों की   ाष में भाग िेने का मौका तदया। 

 महोदय, मैं माननीय प्रर्ान मंत्री नरने्द्र मोदी जी को र्न्द्यवाद देिा ह ं तक  उनके तदिा-

तनदेि में कातबि और एक्सपीररयंस्ड एजकेुिन तमतनस्टर र्मेन्द्र प्रर्ान जी ने प्रस्िाव प्रस्ििु 

तकया और माननीय तनमषिा जी ने बजट पेि तकया। 

 महोदय, 1.48 िाख करोड रुपये का एिोकेिन एजकेुिन, एम्पिायमेंट और तस्कतिंग 

इंतडया के तिए तकया है, मैं इसका समथषन करिा ह ं। एजकेुिन, एम्पिायमेंट और तस्कतिंग पर 

फोकस करके और िक्ष्य रखकर जो बजट पेि तकया है, मैं  ाहिा ह ं तक  यह तवज़न 

सक्सेफुि हो। After 34 long years, our Government has announced a New 

Education Policy for the country.  At the time of its announcement, the hon. 

Prime Minister described it as a new policy and as an educational dream 

of the nation in the 21st century.  इसके तिए मैं माननीय प्राइम तमतनस्टर को र्न्द्यवाद 

देिा ह ं। माननीय प्रर्ान मंत्री जी का यह सपना फुितफि होगा। इसे फुितफि करने के तिए 

एजकेुिन तडपाटषमेंट पूरी िाकि िगा रहा है और पूरा देि इसका समथषन कर रहा है। 

एजकेुिन समाज और एजकेुिन तसस्टम से जो िोग जडेु हैं, एजकेुिन पॉतिसी को सपोटष 

करने के तिए जो व्यवस्था की गई है, उसके तिए मैं र्न्द्यवाद देिा ह ं। तप्रंतसपल्स, वीसीज़, 

टी सष, प्राइवेट हो या सरकारी, सबने एजकेुिन पॉतिसी को अपनाया है। असम राज्य में भी 

एजकेुिन पॉतिसी को इम्पिीमेंट करने के तिए तजस व्यवस्था का त ंिन तकया गया है, मेरा 

मानना है तक  वर्ष 2040 िक पूरी हो जाएगी।  

 सर, पूवष सदस्य ने आंकडा बिाया है। अपोतजिन िीडर का तक्रतटसाइज करना 

स्वाभातवक है, वह िो तक्रतटसाइज करेंगे िेतकन यह बाि भी माननी पडेगी तक  34 साि बाद 

जो एजकेुिन पॉतिसी आई  है और जो िक्ष्य रखा गया है, उसमें परुािन तिक्षा व्यवस्था को 

िौटान ेकी बाि सो ी गई है। वैस्टनष एजकेुिन पॉतिसी को नकारकर इंतडयन पॉतिसी को 

अपनान ेकी व्यवस्था की गई है, हम इसका पूरी िरह से समथषन करिे हैं।  

 सर, एजकेुिन पॉतिसी में ररफाम्सष की बाि कही जा रही है।  ाहे न्द्यू एजकेुिन 

पॉतिसी, कॉतम्प्रहेतन्द्सव फे्रम वकष , िोकि िैंग्वेज, स्कूि एजकेुिन या हायर एजकेुिन की 

बाि हो, इसमें कोई दो राय नहीं है तक सक्सेफुि एजकेुिन पॉतिसी बनाई गई है, जो वर्ष 

2040 ही नहीं, 100 साि िक तटकेगी। 
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उसके बाद टाइम टू टाइम इसका जो रिफॉमम होना चाहहए, वह भी हो 

जाएगा। इंटिनेशनलाइज्ड औि टीचसम एजकेुशन औि इंडीहजनस स्मॉल 

हबजनेस में जो फोकस िखा है, वह अच्छा है। उस हदन माननीय हशक्षा मंत्री जी 

ने एक बात बोली। इंहडयन एजकेुशन हसस्टम में पढ़ा हुआ है, वह देश वापस आ 

िहा है। इसका मतलब देश का एजकेुशन हसस्टम इतना मजबूत है हक यहां पढ़े 

हुए जो लोग बाहि गए, वे वापस आ िहे हैं। अत: एजकेुशन हसस्टम को भी मैं 

धन्यवाद देता ह ।ं हम लोगों की एक अजी है। हम लोगों की गवनममेंट ने रूसा को 

छोड़कि उच्च हशक्षा अनषु्ठान हकया है औि पीएम की जो स्कीम्स हैं- प्रधान 

मंत्री उच्चति हशक्षा प्रोत्साहन, (पीएम-यूएसपी) कॉलेज एडं यूहनवहसमटी 

स्टूडेंट्स के हलए सीएसएस, सेंट्रल सके्टि इंटे्रस्ट सहससडी स्कीम, सेंट्रल 

सेक्टि स्कीम जम्मू-कश्मीि एडं लद्दाख के हलए तथा हम लोगों की नोहटस के 

हलए ईशान उदय स्पेशल स्कॉलिहशप स्कीम औि पोस्ट गे्रजएुट स्कीम प्रगहत, 

सक्षम, इन सबको लेकि जो सोच िहे हैं, फ्यूचि जेनिशेन यानी व्यहि हनमामण 

के हलए जो हम सोचते हैं, व्यहि हनमामण स ेिाष्ट्ट्र हनमामण की बात हम लोगों की 

पाटी ने भी िखी है औि व्यहि हनमामण के बाद िाष्ट्ट्र हनमामण भी हो जाएगा, ऐसा 

हमें हवश्वास है। इस िास्ते पि हम चल िह ेहैं। हायि एजकेुशन तो ठीक है। जैस े

न्यू एजकेुशन पॉहलसी में टीचसम एजकेुशन की बात सोची है, टीचसम की टे्रहनंग 

औि पाविफुल हो, इसके हलए सिकाि हनहित रूप से व्यवस्था किगेी। मैं 

सोचता ह ं हक टीचसम की टे्रहनंग को औि मजबूत बनाने के हलए औि टीचि 

एजकेुशन इंस्टीट्यूशन्स ज्यादा ओपन किने के हलए हमाि े हशक्षा मंत्री जी 

सोचें।  

महोदय, प्रधान मंत्री जी सोच िहे हैं हक एक उन्नत हवकहसत भाित हो। 

यह अमतृकाल का बजट है औि अमतृकाल के बजट में जो शरुुआत है, इसमें 

हनममला मैडम ने एजकेुशन के ऊपि जो ट्रस्ट हकया है, इस पि चाहे कोई हंस ेया 

हिहटसाइज कि,े उसे छोड़कि पॉहजहटहवटी यह है हक एक शहिशाली, सक्षम 

भाित औि आत्महनभमि भाित बनाने के हलए जो सोच है, उसको आगे बढ़ाने के 
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हलए एजकेुशन हसस्टम को मजबूत किने की जो व्यवस्था ह,ै वह हनहित रूप स े

आगे बढ़ िही है। िीजनल लैंग्वेजेज की बात भी आई। इनको बढ़ाने के हलए न्यू 

एजकेुशन पॉहलसी जैसी व्यवस्था की गई है। िीजनल लैंग्वेजेज को औि आगे 

बढ़ान ेके हलए भी व्यवस्था किनी चाहहए। असम में यह व्यवस्था चलनी चाहहए। 

हि स्टेट ने अपनी मातभृाषा को आगे बढ़ाने के हलए व्यवस्था की है।  

सि, मेिी एक रिक्वसे्ट यह है हक सेंट्रल यूहनवहसमटी के जो कैं पस हैं, 

उनमें हकसी-हकसी जगह जो कैं पस लगे हैं, उनको स्ट्रेंग्थने किने के हलए 

व्यवस्था की जाए। हशक्षा मंत्री जी मौजूद हैं। मैं उनसे अनिुोध किता ह ं हक 

सेंट्रल यूहनवहसमटी, तेजपिु यूहनवहसमटी का जो कैं पस है, उसको भी फुलहफल 

हकया जाए औि उसको एक फुलफ्लेज टे्रहनंग इंस्टीट्यूट में बदला जाए। 

प्राइमिी एजकेुशन की बात करंू, तो बताऊं हक कांगे्रस यहां मौजूद ह।ै इतन े

हदनों तक कांगे्रस न ेशासन हकया, लेहकन असम में कम स ेकम 6 हजलों में 

424 जो प्राइमिी स्कूल्स हैं, उनका सिकािीकिण नहीं किके चाय बागान के 

माहलकों के हाथों में दे हदया था। हमािी सिकाि ने अभी इसको प्रोहवंशलाइज 

हकया है। इसके बाद कें द्र सिकाि की हजतनी भी स्कीम्स हैं, जैस ेहमड डे मील 

इसे शरुू किें, यह मैं आग्रह किता ह ं।  

महोदय, मेिा आग्रह है हक जैसे बहुत सािी यूहनवहसमटीज का अभी 

आंकड़ा हदया गया है। सेंटि फॉि एहक्सलेंस बनाए जाए ंऔि ब्रने टे्रहनंग की बात 

जो सब लोग कि िहे हैं, यह हनहित रूप स ेअपनी व्यहिगत इच्छा है। बाहि 

जान े की इच्छा कोई रुकवा नहीं सकता, लेहकन यूहनवहसमटीज औि 

इंस्टीट्यूशन्स को सेंटि फॉि एहक्सलेंस बनान ेहते ुहजतनी व्यवस्था है, उसकी 

व्यवस्था हमािी कें द्र सिकाि की तिफ से की जाए। प्रधान मंत्री जी का जो ड्रीम 

ह,ै उस ेफुलहफल किने के हलए मैं अनिुोध किता ह ं।  

सिकाि के अनदुानों की मांग का मैं सपोटम किता ह ं औि आशा किता ह  ं

हक एक हवकहसत भाित, एक सक्षम भाित बनाने के हलए एजकेुशन पॉहलसी को 

फुलहफल हकया जाए। धन्यवाद।  

(इहत) 
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(1705/VR/MK) 

1705 hours 

KUMARI PRIYANKA SATISH JARKIHOLI (CHIKKODI): Respected Speaker Sir, first 

of all, I would like to thank the people of my constituency, Chikkodi for electing me as 

their representative.   

 Firstly, I would like to mention Dr. Babasaheb Ambedkar ji who fought a case in 

Chikkodi court. So, it is an immense pride for me to come from that place. He says,  

 "The progress of any society depends on the progress of education  in 

that society".  

 Sir, our country is facing a lot of issues with regard to education sector. These 

challenges are related to quality, accessibility, and equity in education. Since 2014 the 

annual Budget for the Ministry of Education has been steadily declining. This Budget 

has decreased funds for School Education to the tune of 16.8 per cent from the 

Revised Estimates and 7 per cent overall for the Ministry of Education. The UGC's 

budget has also been decreased by a staggering 53.35 per cent compared to the BE 

2023-24 and 60.99 per cent compared to the RE for the previous fiscal year. This 

comes at a time when the National Testing Agency, an autonomous body under UGC 

has failed to properly conduct national examinations like the NEET and NET, putting 

the future of lakhs of students at risk. In the past 7 years, the country has witnessed 

70 cases of exam leaks, across 15 States, affecting approximately 1.7 crore aspirants.  

 Sir, regarding my constituency, I would like to bring to the notice of the hon. 

Minister that there has been a proposal for setting up of Kendriya Vidyalayas in Athani 

and Gokak. But this proposal has not been approved yet. I would humbly request the 

hon. Minster to approve it as soon as possible.  

 Due to the recent flood in my constituency, most of the school buildings have 

got deteriorated. Through you, Sir, I would request the hon. Minister to revise the 

format under which they provide Rs.2 lakh per school for renovation. This amount also 

has not been sanctioned so far.   

 Sir, privatization in education sector at a large scale has been seen in recent 

times. There are many students from SC/ST/OBC categories in my parliamentary 

constituency. They belong to poor families. I want to know what steps the Government 

has been taking to ensure that the people from rural background will be able to access 

reasonable education in today’s time.  

 Thank you, Sir, for allowing me to participate in the Demands for Grants of the 

Ministry of Education.   

 Thank you, Sir. 

(ends) 
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1708 hours 


SHRI MALVINDER SINGH KANG (ANANDPUR SAHIB): I thank you, 

Sir for giving me the opportunity to speak on the Demands for Grants 

under the control of the Ministry of Education for the year 2024-25. 

Sir, when we talk about education, we think about our institutes, 

especially those which have historical or heritage value. Punjab 

University is a reputed educational institute. Former Prime Minister Dr. 

Manmohan Singh ji, hon. late Madam Sushma Swaraj ji and ex-PM 

late Dr. Inder Kumar Gujral ji have all been alumni of Punjab 

University. Hon. Minister Sir, recently we got the news that Manu 

Bhaker and Sarabjot Singh won medals for us in the on-going Olympic 

Games. Let me tell this august House that both these sportspersons 

have been alumni of Punjab University.  

Sir, the problem today is that première institutes like Punjab 

University are facing financial crisis. I request the Central Government 

that to save these institutions, special financial grants should be given.  

Under the able leadership of our Chief Minister Shri Bhagwant 

Mann, we are continuously working towards improving the standard of 

education in Punjab. I request the Central Government to release the 

pending amount of funds due to Punjab under two schemes of the hon. 

Prime Minister. One is P.M. Nutrition scheme. The second one is the 

P.M. Shri Scheme, i.e. P.M. Scheme for Rising India. This amount due 

to the State of Punjab should be released at the earliest.  

Hon. Chairperson, we have over 58,000 educational institutes. 

We are number two in this matter. Many of these institutes are higher 

education institutes. The matter of concernn is that when you talk 

about world ranking, we stand at number 33. When we talk about 

higher education enrolment, 80 per cent students go to under-graduate 

institutions but only 12 per cent students enroll in post-graduate 

 

 Original in Punjabi 
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institutions. And in Ph.D., courses, only 0.5 to 0.6 per cent of the 

students get enrolled. This is a matter of grave concern. The Central 

Government must take this matter seriously.  

Thirdly, Sir, I want to say something regarding history taught in 

our text-books. We teach the history of Babar. However, our first Guru 

Shri Guru Nanak Dev ji had called Babar a tyrant. Our Sikh Gurus had 

opposed the tyranny of Mughal rulers. Why this history of our Sikh 

Gurus is not made compulsory and taught to students of this country? 

The history of supreme sacrifice of Sahibzadas (sons of our tenth 

Guru) is also not being taught in the history text-book. Why is this so? 

Baba Banda Singh Bahadur had initiated land-reforms first of all. Why 

his history is not being made compulsory for the students to study?  

(1710/SJN/SAN) 

Sir, Kartar Singh Sarabha was the person who inspired martyr 

Bhagat Singh. When Kartar Singh Sarabha was only 18 years old, he 

came from U.S.A. and attained martyrdom for achieving freedom of 

India. Such names of our real heroes should not only be introduced in 

the syllabus but should be taught compulsorily. 

I urge upon the hon. Minister, who is sitting here, to teach about 

these real heroes in our history books.  

Sir, there is paucity of time. Lastly, I want to say that recently in 

Rajinder Nagar area of Delhi, a very unfortunate incident happened. 

Three of our UPSC aspirants died a painful death by drowning in the 

basement of a coaching institute. These are brilliant students. They 

spend lakhs of rupees to get coaching from the reputed educational 

institutes. Sir, the Punjab and Delhi Governments including Arvind 

Kejriwal ji, are bearing the cost of these brilliant students who get 

coaching for UPSC exam. The Central Government should also do the 

needful in this matter for UPSC and other exam aspirants. Thank you. 

          (ends) 
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1713 बजे 

श्रीमती भारती पारधी (बालाघाट) : माननीय सभापहत जी, मैं आपको धन्यवाद देना चाहती ह ं हक 

आपने मझेु इस महत्वपूणम हवषय पि अपनी बात िखने का अवसि हदया है। आज मैं इस सदन में वषम 

2024-25 की हडमांड्स फॉि ग्रॉन्ट्स पि अपनी बात िखते हुए खदु को बहुत गौिवाहन्वत महसूस 

कि िही ह ं।  

मोदी सिकाि ने अपने कायमकाल में ‘सबका साथ, सबका हवकास, सबका हवश्वास’ के मंत्र 

को अपने हि कदम पि अपनाया है। वषम 2024-25 के हलए जो अनमुोदन प्रस्ततु हकया गया है, वह 

देश के हि वगम के उत्थान औि हवकास को ध्यान में िखते हुए तैयाि हकया गया है। यह अनमुोदन 

हमाि ेग्रामीण क्षेत्रों के हवकास, हशक्षा, स्वास््य औि बहुनयादी ढांचों के सधुाि में नए आयामों को 

प्रस्ततु किता है। 

   “हजतने भी महान जवान हुए हैं,  

हजतने भी मेहनती हकसान हुए हैं,  

सभी अपने क्षेत्रों में हशक्षा से ही धनवान हुए हैं,  

जब पूि ेआज़ाद गगन में,  

खहुशयों के अपाि चमन में,  

हशक्षा का पिचम लहिाएगा,  

भाित हशहक्षत कहलाएगा।” 

 

 महोदय, मैं आज इस सदन में अपने संसदीय क्षेत्र बालाघाट-हसवनी के हलए हशक्षा मंत्रालय 

के हनयंत्रणाधीन अनदुानों की मांगों पि चचाम किने के हलए खड़ी हुई ह ं। प्रधानमंत्री निने्द्र मोदी जी 

ने कहा था हक हशक्षा ही वह साधन है, हजससे हम अपने सपनों को साकाि कि सकते हैं। 

(1715/SPS/SNT) 

 सभापहत महोदय, हशक्षा के क्षेत्र में मेिी कुछ मांगें हैं, ताहक मेि ेसंसदीय क्षेत्र बालाघाट का 

हशक्षा के क्षेत्र में उत्थान हो सके। वहां नए स्कूलों औि कॉलेजों की स्थापना की जाए, ताहक 

बालाघाट के ग्रामीण औि दूिस्थ क्षेत्रों में बच्चों को गणुवत्तापूणम हशक्षा से वहंचत न िहना पड़े, 

क्योंहक मेिा क्षेत्र ट्राइबल क्षेत्र कहलता है। इसके हलए प्राथहमक, माध्यहमक औि उच्चति माध्यहमक 

स्ति पि नए हवद्यालयों की स्थापना की जाए। तकनीकी औि पेशेवि हशक्षा के हलए इंजीहनयरिगं, 

मेहडकल औि प्रौद्योहगकी संस्थानों की स्थापना की जाए। इससे हमाि ेयवुाओ ंको अपने ही क्षेत्र में 

उच्च हशक्षा प्राप्त किने का अवसि हमलेगा। गणुवत्तापूणम हशक्षा के हलए हशक्षकों की अहम भूहमका 

होती है। नए हशक्षकों की भती औि हनयहुि की जानी चाहहए, ताहक छात्रों को बेहति हशक्षा हमल 

सके। नवीनतम हशक्षण तकनीकों औि पद्धहतयों पि हशक्षकों को प्रहशक्षण देने के हलए हवशेष 

प्रावधान हकए जाए।ं यह सहुनहित किना चाहहए हक हमाि े हशक्षक उच्चतम मानकों के अनरुूप 

हशक्षण कि सकें । स्कूल भवनों का हनमामण औि मिम्मत के हलए अनदुान हमले, ताहक स्कूल भवनों 
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की मिम्मत औि नए भवनों का हनमामण हो सके, हजससे छात्रों को सिुहक्षत औि ससुहज्जत 

वाताविण हमल सके। 

महोदय, हशवनी-बालाघाट के हवद्याहथमयों को हडहजटल हशक्षा से जोड़ने के हलए सभी स्कूलों 

में स्माटम क्लासरूम की स्थापना के हलए अनदुान हमले। ई-लहनिंग, हडहजटल हशक्षा सामग्री, टैबलेट 

औि इंटिनेट की सहुवधा उपलसध किाई जाए। हवद्याहथमयों को िोजगािोन्मखुी कौशल प्रदान किने 

के हलए हवशेष कें द्रों की स्थापना की जाए। माध्यहमक स्ति पि व्यावसाहयक हशक्षा के पाठ्यिमों का 

समावेश हकया जाए। इन अनदुानों के माध्यम से हशवनी-बालाघाट के हशक्षा क्षेत्र में सधुाि हो सके 

औि वहााँ के बच्चों को उज्ज्वल भहवष्ट्य की हदशा में अग्रसि कि सकें । मैं ऐसी अपेक्षा किती ह ं। 

इससे हशवनी-बालाघाट के नागरिकों के जीवन स्ति में सधुाि लाया जा सकेगा औि इस क्षेत्र को 

हवकास की मखु्यधािा से जोड़ा जा सकेगा। ऐसा मेिा मानना है।  

महोदय, बीते 10 वषों में मोदी जी ने हशक्षा के क्षेत्र में बहुत ही सिाहनीय काम हकये हैं, जैसे 

‘सवम हशक्षा अहभयान’ के माध्यम से हशक्षा को नई ऊजाम औि हदशा हमली है। इस अहभयान के 

माध्यम से प्राथहमक औि माध्यहमक हशक्षा के स्ति पि नामांकन दि में वहृद्ध हुई है। सिकािी 

आंकड़ों के अनसुाि वषम 2014 से 2022 के बीच प्राथहमक हशक्षा में नामांकन दि 96 प्रहतशत से 

बढ़कि 98 प्रहतशत हो गई है। हम मोदी सिकाि को धन्यवाद देना चाहते हैं। उच्च हशक्षा के क्षेत्र में, 

‘िाष्ट्ट्रीय हशक्षा नीहत 2020’ एक मील का पत्थि साहबत हुई है। इस नीहत का उदे्दश्य हशक्षा प्रणाली 

में व्यापक सधुाि किना औि वैहश्वक स्ति पि प्रहतस्पधी बनाना है। इसके तहत ग्रॉस एनिोलमेंट 

िहेशयो (GER) को 50 पिसेंट तक बढ़ाने का लक्ष्य है, जो वषम 2019-20 में 27.1 प्रहतशत था। 

‘दीक्षा’ औि ‘स्वय’ं जैसे हडहजटल प्लेटफॉम्सम ने हशक्षा को घि-घि तक पहुाँचाने में महत्वपूणम भूहमका 

हनभाई है। ‘स्वयं’ पोटमल के माध्यम से दो किोड़ से अहधक हवद्याहथमयों ने ऑनलाइन कोसेस में 

नामांकन हकया है।  

महोदय, नवाचाि औि उद्यहमता को बढ़ावा देने के हलए अटल हटंकरिगं लैसस की स्थापना 

की गई है। अब तक 10 हजाि से अहधक स्कूलों में ये लैसस स्थाहपत हकए जा चकेु हैं, जहां 

हवद्याहथमयों को नवीनतम तकनीक का प्रहशक्षण हमलता है। मोदी सिकाि ने िोजगाि, हशक्षा औि 

कौशल के हलए 1.48 लाख किोड़ रुपये के आंकड़े हवत्त मंत्री द्वािा बजट 2024-25 में प्रस्ततु हकये 

गए हैं। यह सब हो िहा है, क्योंहक मोदी है तो ममुहकन है। इन्ही प्रगहतशील आंकड़ों में बालाघाट-

हशवनी  के आंकड़े भी हों, मैं ऐसी कामना किती ह ाँ। इन अनदुानों के माध्यम से हम बालाघाट-

हशवनी के हशक्षा के क्षेत्र में सधुाि कि सकें  औि वहााँ के बच्चों को उज्ज्वल भहवष्ट्य की हदशा में 

अग्रसि कि सकें , मैं ऐसी अपेक्षा किती ह ं। हम बालाघाट-हशवनी के नागरिकों के जीवन स्ति में 

सधुाि ला सकें  औि इस क्षेत्र को हवकास की मखु्यधािा में शाहमल कि सकें , यही मेिा संकल्प 

िहेगा। अंत में मैं यही कह कि अपनी बात को हविाम देना चाह ंगी हक ‘पढ़ेगा इंहडया तभी तो बढ़ेगा 

इंहडया’। धन्यवाद। 

(इहत) 
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1719 hours 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Thank you, Sir. I shall be very 

brief because I have very little time. 

 I would like to say that education in India has dwindled to a bad 

situation. Currently, India has nearly 50,000 colleges and 1,100 

universities. Fifty per cent of them are in the private sector. Education 

has become a place to make money by big capitalists. 

(1720/AK/MM) 

But this expansion in education shows lack of quality and uniformity.  

 Dear Member, would you let the Minister listen to my speech? 

… (Interruptions) मंत्री जी, आप कृपया मेिी बात सनुें। 

 I mentioned in the House the other day that there are no world-

class institutions in India. BJP has got so much time. Why can you 

not build a single Oxford or Cambridge or Harvard or MIT or a 

University of California? Even you have not brought a university of 

the standard up to Singapore’s National University or the Beijing 

University. Unless you can improve the standard of education in 

higher educational institutions, our best students will go abroad. Last 

year, I mentioned that 8,96,000 students went abroad from India. 

This is a brain drain which ought to be stopped. 

 I also want to mention that … (Interruptions) मैं सीरियस बातें यहां 

बोल िहा ह ं, आप कृपया उनको सहुनए। … (व्यवधान) आप तो डॉक्टिटै हैं, लेहकन 

कहां से, मैं उसके बाि ेमें यहां नहीं बोलना चाहता ह ं। वह महुआ जी बोलेंगी। 

I want to mention that Budget Estimate for Education is only 2.7 

per cent of GDP. It got reduced from 2.9 per cent in 2022-2023 to 2.7 

per cent. Now, one has to remember that according to UNESCO and 

World Bank studies, every dollar invested in primary education 

returns 15 to 25 per cent. So, how can you expect the standard in 

India to improve with such meagre allocation for education? As Prof. 
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Amartya Sen never tires of speaking that unless you can improve 

primary education and health, the country will never go forward.   

 India’s educational sector ranks 39th out of 67 countries in the 

IMD World Competitiveness Rankings 2024. I would like the 

Education Minister -- as he has got five years at hand if the 

Government lasts -- to at least make one world-class university that 

can compare with the best in the world. Otherwise, what is the point 

of having so many IITs, IIMs, IISERs, etc. at Central level? You are 

giving money, but you are not producing quality, and without quality 

you cannot compete. 

You would say that well, Indians are doing so well abroad. 

There is one Sundar Pichai in Google and one Satya Nadella in 

Microsoft, but most of the Indians who are going abroad are working 

as cyber coolies in American multinationals. This should stop. 

Lastly, I want to make a request to the Education Minister. I am 

told that you have influence in the ... (Expunged as ordered by the Chair)  

Why do not you persuade the ... (Expunged as ordered by the Chair) to 

stop interference in education? … (Interruptions) 

डॉ. निनिकान्त दुब े (गोड्डा) :  सि, माननीय सदस्य गलत बोल िहे हैं। … 

(व्यवधान) 

प्रो. सौगत राय (दम दम) : सि, मैंने क्या गलत बोला है? … (व्यवधान) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Prof. 

Sougata Ray ji, please conclude. 

… (Interruptions) 

डॉ. निनिकान्त दुबे (गोड्डा) :  सि, इनका भाई … (अध्यक्षपीठ के आदेशानसुाि 

कायमवाही-वतृ्तान्त में सहम्महलत नहीं हकया गया।) से है। यह क्या बात कि िहे हैं।…(व्यवधान) 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, ... (Expunged as ordered by 

the Chair) has changed the history textbook. … (Interruptions) They 

have omitted the Mughal period from our history. … (Interruptions)  
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(1725/UB/YSH) 

 They have destroyed our university. There was one Vice 

Chancellor of Visva Bharati University, by name ... (Expunged as 

ordered by the Chair), who installed two plaques for Santiniketan, in 

which he wrote only his name and Shri Narendra Modi’s name. It is a 

matter of shame. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please 

sit down. Please conclude.  

…(Interruptions) 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): You have one ... (Expunged as 

ordered by the Chair) who is a Professor in the Department of 

Electrical Engineering at IIT. He was made the Chairman of the UGC. 

Why? It is because he was recommended by the ... (Expunged as 

ordered by the Chair). You cannot run the universities with such type 

of people. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: This is an allegation without any basis. It 

cannot be taken on record. Kindly be seated.  

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Education needs quality, not 

quantity. Education does not need political underpinnings. I ask the 

hon. Education Minister. He has got a good chance. He has won for 

the first time from Sambalpur. … (Interruptions) Let him show some 

courage and get the ... (Expunged as ordered by the Chair) out of all 

this. … (Interruptions) 

(ends) 

 

HON. CHAIRPERSON: Let me remind the House that the Indian 

School of Business which is located in Hyderabad has a very good 

global rating. Kindly look at the global rating of it. 
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1726 hours 

SHRI ANIL YESHWANT DESAI (MUMBAI SOUTH-CENTRAL): Sir, I would 

like to highlight a few points. Let the House be in order. The Education 

Ministry, I am not comparing it to employment and skilling, has solely got Rs. 

1,20,628 crore out of which school education and literacy have got a 

substantial amount of Rs. 73,000 crore. The budget allocation for higher 

education is Rs. 47,620 crore. In the budget allotted for school education, there 

is seven per cent increase but in the budget allotted for higher education, there 

is 17 per cent reduction. Our National Education Policy, 2020, has 

recommended the Government to spend, at least, 6 per cent of the GDP 

towards education, and I think where we stand today, the budgetary allocation 

is not even half of what is recommended.  

 The school education and literacy programme, Samagra Shiksha 

Abhiyan, which is the flagship scheme of the entire school education system, 

entails that States will implement NEP under Right to Education for bridging 

the social and gender gap. It is a very important aspect which needs to be 

enforced in proper direction.  

The second point is about improving teachers’ training. I will just quote a 

situation of Maharashtra. Hon. Minister himself was there. He must be getting 

the reports. The Teachers Eligibility Test which was conducted in 2022-23 was 

a scam where the entire situation was shameful. It was just unbearable 

because it was related to education. A country like India which is an emerging 

economy and which will be Vikasit Bharat, the dream project of our hon. Prime 

Minister, in the times to come, of course, every citizen of India supports it. That 

needs to be taken seriously. How would contract based teachers deliver the 

best in this entire programme? How would they fit into NEP? That needs to be 

explained. It is about quality of teachers also. Imparting education to the 

students is the basic thing towards the progress of the nation. I am not going 

into details, but the hon. Minister will shed some light on the trajectory.  

Another aspect is about upgradation of school infrastructure which 

includes drinking water, toilets, science labs, and computer classrooms. I am 

giving an example of rural Maharashtra and semi urban places where basic 

facilities are not there and that also becomes one of the reasons for dropouts. 

The dropouts are taking place at an alarming rate. This is one of the reasons. 



01.08.2024     RPS Uncorrected / Not for publication  434 

 

 (1730/SRG/RAJ) 

 The PM-POSHAN constitutes 10 per cent of the budget that is allocated. The Mid-

day meal programme encompasses it. It stipulates calories and nutritional norms. It is 

catering to around 12 lakh students who are there in more than 11 lakh schools. So, this 

is a very important aspect. The quality of mid-day meals, which are being served in the 

rural areas speaks volume about the nutritionalities and how the things are going on. So, 

I want to ask the hon. Minister whether any checks and balances are there in place or 

not. Is there any audit being done or not? It is because this is going for the formative 

years of our children who will be shouldering the responsibility of Viksit Bharat and 

Aatmanirbhar Bharat.  

 Sir, another important issue is dropout rates. As I said, in primary, upper primary 

and secondary education, there is an alarming rate of dropouts which is a worrisome 

picture for the entire education system in India. With regard to Mean Years of Schooling 

in India, the United Nation’s report that was published in 2023-24 shows that in India, the 

mean years of schooling is 6.6 years, compared to the United States’ 13.6 years, United 

Kingdom’s 13.4 years, and South Africa’s 11.6 years. Brazil has the figure of 8.3 years; 

China has the figure of 8.1 years and even Bangladesh is much ahead of us with 7.4 

years. सर, म ुंबई में जेवियसस कॉलेज है, which has built  its own reputation. िह बहुत अच्छा 

इुंवटिि्यूि है, वजसका नाम आज पूरी द वनया में अच्छे वदल से वलया जाता है। They are afraid that 

having come thus far and having earned that goodwill, somehow the Government is 

trying to take over it. The Government should have that kind of infrastructure. But in 

respect of certain institutes, which have built their institutes by their own hard work by 

putting in everything - their talent, their merit - the Government should not interfere in 

these kinds of institutes.  

 The last point, which I would like to make before concluding, is this. In school and 

college education, mother tongue should be taught. It is being propagated in your NEP. 

How far will it go? Propagating is one thing. But implementing is something different. 

Though we say in the neighbourhood our schooling should be in mother tongue, लेवकन 

यह कौन वसखाता है? कौन अपने बच्चों को िहाुं भेजता है? महाराष्ट्र में मराठी टकूल्स आए वदन बुंद हो रहे हैं, 

क्योंवक िहाुं पर बच्चे नहीं वमलते हैं। िहाुं पर बच्चों की सुंख्या नहीं होती है, िहाुं यह इस तरह से वकया जा रहा 

है वक टकूल्स बुंद पड़ रहे हैं। The National Education Policy is envisaging that, and it is 

propagating that mother tongue should be given priority. Of course, we are not averse to 

English but at the same time, mother tongue is what we are looking for. How will that be 

tackled? I hope that the hon. Education Minister throws some light on this and enlighten 

the House in this regard as well. 

 Jai Hind. Jai Maharashtra. 

(ends) 
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1734 बजे 

श्री अनिल निरोनिया (उज्िैि) : सभपवत जी, मैं आपको धन्यिाद देता ह ुं वक एक महत्िपूर्स 

विषय पर बोलने का अिसर वदया है। मैं वजस क्षेत्र से च न कर आया ह ुं, िह भगिान महाकाल की 

नगरी और कृष्ट्र् भगिान की विक्षा टथली है, जहाुं पर श्री कृष्ट्र् रह कर अपनी विक्षा को पूर्स वकया 

था। िह महाकवि कालीदास की कमस भूवम है, मैं उस नगरी से आता ह ुं। आज मैं यिटिी प्रधान मुंत्री 

श्रीमान् नरने्र मोदी जी के प्रवत बहुत-बहुत आभार व्यक्त करुं गा और उनको धन्यिाद दूुंगा वक 

वजन्होंने िषस 2020 में नई विक्षा नीवत को लागू करने का काम वकया।  

 माननीय सभापवत जी, देि आजाद हुए 77 साल हो गए।  

(1735/KN/RCP)  

77 साल में तीन बाि हशक्षा नीहत बनी, लेहकन हशक्षा नीहत लागू नहीं की गई। उसमें 

अमेंडमेंट हकया गया। अगि हशक्षा नीहत को बनाकि हकसी ने इसे लागू किने का काम हकया तो 

उनका नाम निने्द्र मोदी जी हैं। अगि हकसी भी देश को समाप्त किना हो, उसको खत्म किना हो तो 

उसकी हशक्षा नीहत को समाप्त किो, उसके ऊपि कुठािाघात किो या उसकी संस्कृहत पि 

कुठािाघात किो। 

 हमाि े देश में 200 साल नहीं, बहल्क 2 हजाि साल से आिमण होते िहे। हमािा देश दो 

हजाि साल गलुाम िहा, कभी मगुलों का, कभी अंगे्रजों का औि उन्होंने हमािी हशक्षा नीहत को 

तहस-नहस किने का काम हकया। अगि हम देखें तो हबहाि में नालंदा यूहनवहसमटी को पूिा खाक कि 

हदया गया, जहां पि हमाि ेपिुखों ने, ऋहष-महुनयों ने पांडुहलहपयां संजोकि िखी थीं, वहां पि आग 

लगा दी गई। अगि उसका भी हकसी ने जीणोद्धाि, सौंदयीकिण हकया तो उनका नाम निने्द्र मोदी 

जी हैं। 

मैं आपके माध्यम से यह बताना चाह ंगा हक हशक्षा नीहत की समानता को बढ़ावा देने के हलए 

ये कुछ प्रमखु हबन्द ुहैं– हशक्षा नीहत का उद ्देश्य, हशक्षा की समानता को बढ़ावा देना था, लेहकन 

इसको हियाहन्वत किने में कांगे्रस सिकाि असफल िही। वास्तहवकता यह है हक नीहत में शहिी 

औि ग्रामीण क्षेत्रों में हशक्षा के असमानता को दूि किने के हलए कांगे्रस शासन ने कोई भी ठोस कदम 

नहीं उठाये। 

जहां तक हहन्दी, अंगे्रजी औि क्षेत्रीय भाषा की बात है, मैं यहां पि अपने कुछ हमत्रों को सुन 

िहा था, जो क्षेत्रीय भाषा का हविोध कि िहे थे। आज कोई भी क्षेत्रीय भाषा हो, अगि उसको हम 

बढ़ावा देते हैं, यह जरूिी नहीं है हक सभी लोग इंहग्लश जानें, यह जरूिी नहीं है हक सभी लोग 

गजुिाती जानें। अगि उस क्षेत्र के लोग अपनी क्षेत्रीय भाषा में पढ़ाई किें तो व ेआगे बढ़ सकते हैं औि 

अपना भहवष्ट्य बना सकते हैं। अगि यह काम हकसी ने हकया तो उनका नाम निने्द्र मोदी जी हैं। 

कांगे्रस तो हसफम  हदखावा किती िही। आज हवज्ञान औि तकनीकी हशक्षा को बढ़ावा देने की इन्होंने 

बात की, लेहकन उस हदशा में कोई भी ठोस कदम इन्होंने नहीं उठाया। ये हशक्षा की समानता की 

बात किते हैं। अगि आज भी हम ग्रामीण क्षेत्र में जाए,ं तो आपको शहिी औि ग्रामीण क्षेत्र की हशक्षा 

में जमीन आसमान का फकम  हदखेगा।  
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महोदय, मैं वषम 1986 की िाष्ट्ट्रीय हशक्षा नीहत पि भी बात करंूगा, जो कांगे्रस सिकाि 

द्वािा बनाई गई थी। इन्होंने वषम 1992 में इसे संशोहधत हकया। ये हशक्षा प्रणाली में सधुाि का 

वायदा किते हैं, लेहकन इनके कायमकाल में कहीं भी गम्भीिता नहीं हदखी। आज भी इसमें कई 

कहमया ंउजागि हुई हैं। मैं आपको बताना चाह ंगा हक हमािी सिकाि ने इन कहमयों को कैसे 

हल हकया है? 

महोदय, कांगे्रस सिकाि ने वषम 1986 में िाष्ट्ट्रीय हशक्षा नीहत लागू की औि वषम 1992 

में इसे संशोहध त हकया। इसके मखु्य हबंद ु थे– सभी के हलए हशक्षा का अहधकाि सिुहक्षत 

किना, लेहकन इसमें हुआ क्या? इसे न प्रभावी रूप से लागू हकया गया, न इस पि ध्यान हदया 

गया, हजससे यह उद ्देश्य अधूिा का अधूिा ही िह गया। महहला औि अनसूुहचत जाहत, 

जनजाहत के छात्रों के हलए हवशेष योजना – मैं यहां पि अपने हमत्रों को सनु िहा था, जो बड़ी-

बड़ी बातें कि िहे थे। अनुसूहचत जाहत, महहला…(व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्िेटी) : आप कृपया कन्क्लूड कीहजए। 

श्री अनिल निरोनिया (उज्िैि) : मैं आपको दो उदाहिण देता ह ं। तात्काहलक प्रधान मंत्री 

श्रीमान जवाहि लाल नेहरू जी ने, जब डॉ. अम्बेडकि जी ने संहवधान में आिक्षण की बात की, 

तो सबसे पहले अगि हकसी ने हविोध हकया था तो वह पंहडत जवाहिलाल नेहरू थे। उसके 

बाद…(व्यवधान) यह पटल पि है। मैं आपको औि बताना चाहता ह ं हक उसके आगे स्वगीय 

श्री िाजीव गांधी जी ने अनसूुहचत जाहत वालों को ... (Expunged as ordered by the 

Chair) कहा हक ... (Expunged as ordered by the Chair) को मैं आगे बढ़ने नहीं 

दूगंा।…(व्यवधान) ये बात किते हैं। वही अम्बेडकि जी हैं, मैं इस सदन में खड़े होकि यहां याद 

हदलाना चाहता ह ं हक डॉ. भीमिाव अम्बेडकि जी को जवाहिलाल नेहरू जी ने लोक सभा में 

हिाया, उन्होंने लोक सभा में हिाने का प्रयास हकया।…(व्यवधान) उसके बाद उनको िाज्य 

सभा में भी आने नहीं हदया।…(व्यवधान) 

(1740/VB/PS) 

 हजस डॉक्टि अम्बेडकि की ये दहुाई देते हैं, उस डॉक्टि अम्बेडकि को इस सदन में 

आने से अगि हकसी ने िोकने का प्रयास हकया, तो उनका नाम था- जवाहिलाल नेहरू। 

…(व्यवधान) ये बात किते हैं जनजाहत की। ‘सबका साथ, सबका हवकास औि सबका 

प्रयास’…(व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : अब आप बैठ जाइए। 

…(व्यवधान) 

माननीय सभापति : श्री अभय कुमाि हसन्हा। 

…(व्यवधान) 

(इहत) 
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1741 बज े

श्री अभय कुमार नसन्हा (औरगंाबाद) : माननीय सभापहत महोदय, आपने 

मझुे बोलन ेका अवसि प्रदान हकया, इसके हलए मैं आपका आभािी ह ाँ। 

महोदय, हबहाि में तीन केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय हैं। पहला नालन्दा 

हवश्वहवद्यालय है, दूसिा महात्मा गांधी की धिती चम्पािण में महात्मा गांधी 

केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय। तीसिा, भगवान बदु्ध, भगवान हवष्ट्ण ुकी धिती एवं ज्ञान 

औि मोक्ष की धिती पि दहक्षण हबहाि केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय स्थाहपत 

है।…(व्यवधान) 

माननीय सभापति : मैं आपको बाद में हफि बलुाऊाँ गा। अभी आप बहैठए। 

…(व्यवधान) 

श्री अभय कुमार नसन्हा (औरगंाबाद) : महोदय, मैं आपके माध्यम से, 

सिकाि से औि माननीय मंत्री महोदय से हवशेष आग्रह किना चाहता ह ाँ हक 

गया में जो दहक्षण हबहाि केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय स्थाहपत है, उसका नामकिण 

सम्राट अशोक केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय हकया जाए। मैं सिकाि से यह हवशेष 

आग्रह किना चाहता ह ाँ। चूहंक सम्राट अशोक भगवान बदु्ध के बहुत बड़े 

प्रचािक िहे हैं। हजस तिह से, चम्पािण में महात्मा गांधी केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय 

है, उसके तज़म पि गया में, गया की धिती पि जो केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय है, 

उसका नामकिण सम्राट अशोक केन्द्रीय हवश्वहवद्यालय के रूप में किन े के 

हलए मैं सिकाि से औि माननीय मंत्री महोदय से हवशेष आग्रह किता ह ाँ।  

आपने मझुे समय हदया, इसके हलए आपका बहुत-बहुत धन्यवाद। 

(इहत) 
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1742 बज े

श्री अफ़जाल अंसारी (गािीपुर) : माननीय पीठासीन सभापहत जी, आपने मझेु वषम 2024-25 के हलए 

हशक्षा मंत्रालय की अनदुानों की मांगों पि हो िही चचाम में भाग लेने का अवसि प्रदान हकया, मैं इसके हलए 

आपका आभािी ह ाँ। 

माननीय लोहहया जी ने कहा था हक हनधमन हो या धनवान, सबको हशक्षा हमल ेसमान। आज यह 

दखु का हवषय है हक हशक्षा हवभाग ने अनदुानों के हलए बजट में जो प्रावधान हकया है, उसमें यह 

अफसोसनाक हस्थहत है हक एससी, एसटी औि ओबीसी के हलए जहााँ बजट में वहृद्ध किने की 

आवश्यकता थी, वहााँ उनके हलए हनधामरित बजट में भािी कटौती की गई है। इसी िम में, डॉक्टि 

भीमिाव अम्बेडकि फाउंडेशन…(व्यवधान), हजसका बजट पहले से ही कम था…(व्यवधान) 

माननीय सभापति : एक सकेें ड रुहकए, अंसािी जी। 

इससे पहले भी माननीय स्पीकि साहब ने बताया था हक जब सदन में अपनी बात कहें, तो एक 

हाथ अपनी जेब में न िखें। 

श्री अफ़जाल असंारी (गािीपुर) : ठीक है, महोदय। 

बहिहाल, इस बाि यह जो 40 किोड़ रुपए का जो बजट था, उसे घटाकि अब 30 किोड़ रुपए 

कि हदया गया है। इससे एक मानहसकता का पता चलता है।  यह भी देखने की बात है हक इस बजट में 

अल्पसंख्यकों की हशक्षा के बजट में भी पहले की तलुना में भािी कटौती की गई है जबहक उसमें व्यापक 

वहृद्ध की आवश्यकता थी। बजट में एससी, एसटी औि ओबीसी को मफु्त कोहचंग के माध्यम से हशक्षा के 

हलए सहुहलयत प्रदान किने का जो बजट था, वह भी पहले से बहुत कम ह।ै लहेकन अफसोस की बात ह ै

हक इसके हलए जो 47 किोड़ रुपए थे, उसे भी घटाकि अब मात्र 35 किोड़ रुपए कि हदए गये हैं। इस 

प्रकाि से, अगि देखा जाए, तो टॉप क्लास के एजकेुशन के क्षेत्र में भी एससी, एसटी के हलए जो पहल े

111 किोड़ रुपए का बजट में प्रावधान था, अब उसमें भी बड़ी कटौती कि दी गई ह।ै 

(1745/PC/SMN) 

अब उसमें भी बड़ी कटौती कि दी गई है। 

मान्यवि, आपके माध्यम स ेमैं दो पंहि की कहवता के साथ अपना भाव, अपना हवचाि सदन में 

िखना चाहता ह ं। 

“देवता मेि ेआंगन में उतिेंगे कब, 

हज़ंदगी भि यही सोचता िह गया, 

मेि ेबच्चों ने उस चांद को छू हलया, 

हज़ंदगी भि हजसे पूजता िह गया।” 

आज जब दहुनया हशक्षा के माध्यम से, टैक्नोलॉजी के माध्यम से, साइंस के माध्यम से अपनी 

उन्नहत के हशखि पि पहुंच िही ह,ै तब हमाि ेदेश में, हशक्षा में खास तौि से हशक्षा में जो कमजोि वगम हैं, 

एससी हैं, एसटी हैं, ओबीसी हैं, माइनॉरिटी के लोग हैं, इनको हशक्षा के प्रहत जागरुक किने औि बढ़ावा 

देने के उदे्दश्य से बजट में बढ़ाकि प्रावधान हकया जाना चाहहए था, हजसमें बड़े पैमाने पि कटौती की गई 

है। यह इस सिकाि की दूहषत मानहसकता का एक प्रमाण है। वैसे भी हमाि ेदेश में हवडंबना का हवषय यह 

है हक दोहिी हशक्षा नीहत लागू है, एक तिफ वह हशक्षा ह,ै जो सिकािी स्कूलों के माध्यम से गांव में िहने 
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वाले गिीबों के हलए उपलसध है, जहां आज भी हाथ में कटोिा औि पीठ पि बोिा है। गिीब हकसान का 

बच्चा स्कूलों में जाता ह,ै तो ‘क’ स ेकबूति, ‘ख’ से खिहा औि ‘ग’ से गधा पढ़ाया जाता है।  

 दूसिी तिफ मॉडनम स्कूल्स, प्राइवेट स्कूल्स औि मॉन्टेसिी स्कूल्स हैं, इन स्कूलों में अंगे्रजी 

माध्यम से औि आधहुनक ढंग से हशक्षा दी जाती ह।ै दोनों िास्तों से जो हशक्षा प्राप्त किके हमाि ेबच्चे आग े

जाते हैं औि जब हकसी पद के कॉम्पीहटशन में दोनों को हहस्सा लेना होता है, तो जो बच्चा ‘क’ स े

कबूति, ‘ख’ से खिहा औि ‘ग’ से गधा पढ़कि गया है औि जो बच्चा ‘क’ से कंप्यूटि पढ़कि गया ह,ै वहा ं

जब मकुाबला होता है, तो जरूि जो आधहुनक हशक्षा से लैस, उन हवद्यालयों से आने वाले छात्र हैं, व े

कामयाब होते हैं औि सिकाि की तिफ स ेअपने देश की जनता के हलए, गिीबों के हलए, मजदूिों के हलए, 

गांवों में िहने वाले लोगों के हलए जो हशक्षा का प्रबंध ह,ै उस हशक्षा को ग्रहण किके जो लोग ऊपि पहुंचते 

हैं, उनकी बहुनयाद कमजोि हो जाती ह।ै 

 देखने की बात है हक ऐसी हस्थहत में सबसे जरूिी था हक हम दोहिी हशक्षा नीहत को कैसे समाप्त 

किें? कैस ेसंतलुन बनाए?ं जो प्राइवेट स्कूलों की हशक्षा है, वह इतनी महंगी है हक एक गिीब आदमी तो 

उस ेअफोडम कि ही नहीं सकता, एक मध्यम वगम का आदमी भी उसे अफोडम नहीं कि पाएगा। उनके बच्चों 

को कक्षा दो, तीन, चाि में पढ़ने के हलए दो हजाि रुपए महीना, चाि हजाि रुपया महीना, पांच हजाि 

रुपए महीना देना होता है। उच्च हशक्षा ग्रहण किने के हलए कोई साधािण हकसान, कोई गिीब, कोई गांव 

का आदमी अगि अपनी हहैसयत को भी बेच दे, तब भी वह अपने बच्चों को डॉक्टि नहीं बना सकता, 

अपने बच्चों को उस तिह की हशक्षा नहीं दे सकता, जो उसके हलए एक सपना ह।ै 

 मान्यवि, आपके माध्यम से इस सदन में मैं आपसे यह अनिुोध किना चाहता ह ं हक सिकाि को 

दोहिी हशक्षा नीहत को समाप्त किने की हदशा में पहल किनी चाहहए। सिकाि का यह बजट, हजसमें 

अनदुानों के हलए जो प्रावधान हकए गए हैं, इनमें एससी, एसटी, ओबीसी औि माइनॉरिटी के लोगों को जो 

सह हलयतें पहले से फ़िाहम की जाती िही हैं, उनको हशक्षा के क्षेत्र में बढ़ावा देने की आवश्यकता थी। 

लेहकन उनमें कटौती हकए जाने से यह साहबत होता है हक आप दोहिी हशक्षा नीहत को बढ़ावा देने का 

प्रयास कि िहे हैं। 

 श्रीमान जी, मैं इस अवसि पि आपके माध्यम से अपने एक औि भाव को कहवता के रूप में 

िखना चाहता ह ं। अभी बात नहीं समझ में आ िही है, अभी एक सज्जन बोल िह े थे। वे एक हमनट में 

हशक्षा की बात कि िहे थे औि दूसिी तिफ सागि में चले जा िहे थे। सागि औि हशक्षा की बात मेिी समझ 

में नहीं आ िही ह।ै  मैं आपके माध्यम से यह कहना चाहता ह ं – 

“पत्थि के हजगि वालों, गम में वो िवानी है, 

खदु िाह बना लेगा, बहता हुआ पानी है, 

कमजोि की आहों को, मज़लूम की आहों को, 

कमजोि समझ लेना, अब ज़ाहलम हुकूमत के जाने की हनशानी है।” 

 

 (इहत) 
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(1750/CS/SM) 

1750 बजे 

डॉ. रािकुमार सांगवाि (बागपत) : महोदय, आपने मझु ेहशक्षा मंत्रालय के बजट की 

अनदुान मााँगों पि हो िही चचाम में बोलने का अवसि हदया, इसके हलए आपका 

धन्यवाद। 

 महोदय, आज मैं इस सदन के समक्ष भाित सिकाि द्वािा बजट 2024 में हशक्षा 

के क्षेत्र में की गई महत्वपूणम घोषणाओ ंऔि मोदी सिकाि के हपछले 10 वषों में हशक्षा के 

क्षेत्र में हकए गए हवकास कायों पि चचाम किना चाहता ह ाँ, हजसमें उत्ति प्रदेश के हलए भी 

कई योजनाए ंशाहमल है। बजट 2024 में हशक्षा को सवोच्च प्राथहमकता दी गई है। 

हमािी हवत्त मंत्री श्रीमती हनममला सीतािमण जी ने लोक सभा में अपना 7वााँ केन्द्रीय 

बजट पेश हकया है। इस बाि हशक्षा के बजट में 20 प्रहतशत की वहृद्ध की गई है, जो 

हमाि ेबच्चों के भहवष्ट्य को संवािने की हदशा में एक महत्वपूणम कदम है।  

 महोदय, मोदी सिकाि के तीसि ेकायमकाल में प्रस्ततु बजट 2024 की सबसे 

बड़ी उपलहसध यह है हक इस बजट में हशक्षा को यवुाओ ंऔि महहलाओ ंमें कौशल 

हवकास तथा िोजगािपिक बनाने के हलए महत्वपूणम प्रावधान हकए गए हैं। इसके हलए 

वषम 2024 के बजट में 1.48 लाख किोड़ रुपये की व्यवस्था की गई है।  

 महोदय, हशक्षा के द्वािा ही कोई समाज सभ्यता के उन्नत हशखि तक पहुाँच 

सकता है। समाज की सभी समस्याओ ंका दहुनया में एक ही उपाय है औि वह है अपने 

समाज को हशहक्षत किना। मोदी जी के नेतृत्व में हमािी सिकाि के द्वािा हशक्षा के 

माध्यम से यवुाओ ंऔि महहलाओ ंके हलए हवशेष प्रावधान हकए गए हैं। नई हशक्षा नीहत 

2020 का उद्देश्य है हशक्षा को ज्ञानात्मक होने के साथ-साथ िोजगािपिक भी होना 

चाहहए। इस अनशुंसा का अनपुालन किते हुए इस बजट में हवशेष प्रावधान हकए गए हैं।  

 महोदय, बेिोजगािी देश के सामने एक बड़ी समस्या स्वतंत्रता प्राहप्त के समय से 

ही िही है। देश के भूतपूवम प्रधानमंत्री स्वगीय चौधिी चिण हसंह जी बेिोजगािी को देश 

की चाि प्रमखु समस्याओ ंमें से एक मानते थे। इस बजट के द्वािा बेिोजगािी की इस 

समस्या के समाधान हेत ु यवुाओ ं एवं महहलाओ ं को कौशल प्रहशक्षण प्रदान कि 

आत्महनभमि बनाने की हदशा में महत्वपूणम कदम उठाया गया है। इस अनषंुग से देश में 

यवुाओ ं औि महहलाओ ं में स्विोजगाि के अवसि पैदा होंगे, जो हक आज की 

परिहस्थहतयों में साथमक एवं प्रासंहगक हैं। 
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 महोदय, प्रधानमंत्री पैकेज के अंतगमत 5 वषों की अवहध में 20 लाख यवुाओ ंको 

कौशल प्रहशक्षण हदए जाने का प्रावधान हकया गया है। इसके हलए परिणामोन्मखु 

दृहिकोण के साथ-साथ एक हजाि औद्योहगक प्रहशक्षण संस्थानों (आई.टी.आई.) का 

उन्नयन हकया जाएगा।  भाित की शीषम कंपहनयााँ 5 साल में एक किोड़ यवुाओ ंको 

कौशल प्रहशक्षण देंगी। साथ ही 5 हजाि रुपये के माहसक मानदेय के साथ-साथ 12 

माह की प्रधानमंत्री इंटनमहशप भी दी जाएगी।  

 महोदय, बजट में यवुाओ ंको हशक्षा ऋण की बहुत ही साथमक योजना प्रस्ततु की 

गई है। इसके तहत घिेलू संस्थानों में उच्च हशक्षा के हलए 10 लाख रुपय ेतक के ऋण 

हेत ुएक हवत्तीय सहायता की व्यवस्था की घोषणा की गई है। यह योजना देश के किोड़ों 

यवुाओ ंके उच्च हशक्षा प्राप्त किने में अत्यंत सहायक हसद्ध होगी। जो लोग उच्च हशक्षा 

प्राप्त किने से वंहचत िह जाते थे, उनके हलए यह योजना विदान साहबत होगी। 

 महोदय, हमािी सिकाि के इस बजट में हशक्षा के द्वािा महहलाओ ं के कौशल 

हवकास प्रहशक्षण पि हवशेष जोि हदया गया है ताहक महहलाओ ं की िोजगाि में 

अहधकाहधक सहभाहगता हो सके। महहलाओ ंके िोजगाि को बढ़ावा देने के हलए महहला 

हवहशि कौशल प्रहशक्षण कायमिमों का आयोजन हकया जाएगा। कामकाजी महहलाओ ंके 

हलए महहला हॉस्टल एवं हशश ुगहृों की स्थापना की जाएगी।  

 महोदय, अंत में, मैं यही कहना चाह ाँगा हक इस बजट में हशक्षा को ज्ञानपिक होने 

के साथ-साथ िोजगािपिक बनाने पि हवशेष ध्यान हदया गया है। यह बजट हशक्षा के 

दृहिकोण से यवुाओ ंऔि महहलाओ ंकी इच्छाओ ंऔि आकांक्षाओ ंको पूिा किने वाला 

हसद्ध होगा। इस बजट में हशक्षा के हलए हकए गए प्रावधान देश को प्रगहत पि ले जाने 

वाले हैं। इसके हलए मैं अपनी हवत्त मंत्री जी आदिणीय डॉ. हनममला सीतािमण जी का 

औि हवशेष रूप से हमाि े मागमदशमक आदिणीय प्रधानमंत्री जी का धन्यवाद ज्ञाहपत 

किता ह ाँ। 

 महोदय, आदिणीय प्रधानमंत्री जी की भाित ित्न हकसान मसीहा स्वगीय चौधिी 

चिण हसंह जी के हवचािों के प्रहत जो श्रद्धा है, उसके आलोक में मेिा हवनम्र अनिुोध है 

हक मेिठ में हस्थत चौधिी चिण हसंह हवश्वहवद्यालय का उन्नयन कि उसे केन्द्रीय 

हवश्वहवद्यालय का दजाम हदया जाना चाहहए, हजससे हक हशक्षा के क्षेत्र में नए आयाम जड़ु 

सकें । धन्यवाद। 

(इहत) 
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1755 बजे 

श्री सुदामा प्रसाद (आरा) : सभापहत जी, वषम 2020 में कोिोना काल के समय नई हशक्षा नीहत 

आई थी। हम देख िहे हैं हक जो हशक्षा नीहत लागू की गई है, उससे लगता है हक देश के किोड़ों जो 

भूहमहीन हकसान हैं, कृहष मजदूि हैं, शहिी गिीब हैं जो फुटपाथ पि ससजी बेचते हैं औि ठेला 

चलाते हैं या रिक्शा चलाते हैं, ऐसे लोगों को हशक्षा से दूि हकया जा िहा है। देश के अन्य हहस्सों में 

हशक्षा की क्या हस्थहत है, यह मैं नहीं कह सकता ह ं लेहकन हजािों हवद्यालयों का मजमि कि हदया 

गया। जो गिीब औि दहलत लोगों के मौहल्ले में हवद्यालय थे, वहां भवन औि जमीन का अभाव 

हदखा कि बच्चों का ट्रांसफि दूि के स्कूलों में किके स्कूल बंद किवा हदए हैं। हबहाि में ऐसे हजािों 

हवद्यालय बंद हकए जा चकेु हैं औि हनहित तौि पि इसका प्रभाव गिीबों के बच्चों की पढ़ाई पि पड़ 

िहा है औि व ेहशक्षा से दूि हो िहे हैं। 

 सभापहत जी, इसके अलावा हम देख िहे हैं हक हशक्षा को महंगा हकया जा िहा है। उच्च 

हशक्षा में फीस बढ़ाकि, कोसम की पढ़ाई को महंगा किके यह प्रयास हकया जा िहा है हक लोग उच्च 

हशक्षा से दूि िहें। हवश्वहवद्यालयों में यूजीसी के जरिए जो ग्रांट दी जाती थी, उसे खत्म किके ‘हेफा’ 

लोन हदया जा िहा है हक हवश्वहवद्यालयों को यह लोन हदया जा िहा है औि आपको इसे चकुाना है। 

इसकी भिपाई के हलए फीस बढ़ाई जा िही है। ऐसे हवश्वहवद्यालय कैम्पस की जमीन हनजी कम्पहनयों 

को हकिाय ेपि दे िहे हैं। मैं समझता ह  ंहक इस चीज पि िोक लगनी चाहहए। पहले कम फीस थी तो 

बच्चे पढ़ लेते थे, लेहकन अब उनकी पढ़ाई बंद हो जाएगी। पहल ेस्नातक का कोसम तीन साल का 

होता था, तब छह या सात हजाि रुपये में पढ़ाई कम्प्लीट हो जाती थी लेहकन अब स्नातक होने के 

हलए चाि साल का समय कि हदया गया है। इस वजह से इस कोसम की पढ़ाई का खचम 30 हजाि 

रुपये तक हो गई है। जन हहत में इस फैसले को वापस लेना चाहहए। वषम 1917 में पटना 

हवश्वहवद्यालय हजसे पूवम का ऑक्सफोडम कहा जाता है, भाितीय उप महाद्वीप के सबसे पिुाने जो 7 

हवश्वहवद्यालय हैं, उनमें से यह एक है। मैं समझता ह  ंहक उस हवश्वहवद्यालय को कें द्रीय हवश्वहवद्यालय 

का दजाम सिकाि को देना चाहहए। जो हवश्वहवद्यालय का शतासदी समािोह हुआ, उसमें हबहाि के 

हमाि ेमखु्य मंत्री जी ने भी माननीय प्रधान मंत्री जी से यह अपील की थी हक इसे आप कें द्रीय 

हवश्वहवद्यालय का दजाम दीहजए, लेहकन वह दजाम अभी तक नहीं हमला है। मैं पुन: आपके माध्यम से 

सिकाि से मांग किता ह ं हक पटना हवश्वहवद्यालय को कें द्रीय हवश्वहवद्यालय का दजाम हदया जाए। इस 

हवश्वहवद्यालय की पहचान हबहाि की अहस्मता से जड़ुी है। मैं समझता ह ं हक सिकाि को हमािी इस 

मांग को पूिा किना चाहहए। 

 महोदय, हाल ही में नीट पिीक्षा में जो पेपि लीक हुआ, उसने साहबत कि हदया है हक यह 

सिकाि न हशक्षा ठीक से दे सकती है औि न पिीक्षा ठीक से ले सकती है। हबहाि औि गजुिात 

सहहत चाि िाज्यों की पहुलस ने कई लोगों को इस मामले में हगिफ्ताि हकया है लेहकन अभी तक 

पिीक्षा कैं हसल नहीं की गई है। किीब 25 लाख छात्रों का भहवष्ट्य अधि में लटका हुआ है। मेिी मांग 

है हक उस पिीक्षा को कैं हसल हकया जाए औि हफि से नई पिीक्षा ली जाए।  
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(1800/RV/NKL) 

महोदय, एन.टी.ए. परीक्षा लेने में सफल नहीं है, कई पेपसस लीक हुए हैं, 

इसललए इसको भंग लकया जाए और हमारे माननीय लिक्षा मंत्री जी नैलिकिा के 

आधार पर इस्िीफा दें, यह हमारी मांग है। अल्पसंख्यक छात्र-छात्राओ ंके ललए 

जो मौलाना आज़ाद फेलोलिप दी जािी थी, उस वजीफे को बंद कर लदया गया 

है। इसे क्यों बंद कर लदया गया ह?ै इसे लफर से चालू लकया जाए। 

 महोदय, अन्ि में, हम यह कहेंगे लक सरकार लिक्षा का भगवाकरण करना 

चाहिी है। अब लवश्वलवद्यालयों के प्राचायों की लनयलुि में योग्यिा आधार नहीं है, 

बलल्क चरण भलि आधार है। लसलेबस चेंज लकए जा रहे हैं और अंधलवश्वास को 

बढ़ावा लदया जा रहा है। अभी डी.यू. की लॉ फैकल्टी में मनसु्मलृि को लसलेबस में 

िालमल लकया गया है, लजसे भारी लवरोध के बाद सरकार ने वापस ललया। 

 हमार ेयहां एक चांदी होस्टल है, जहां 200 दललि छात्र रहिे हैं। उसकी 

लस्थलि जजसर है। वर्स 1990 में ही उसे अयोग्य घोलर्ि कर लदया गया था। आपके 

माध्यम से सरकार से हम मांग करिे हैं लक नया होस्टल बनाकर दललि छात्रों को 

लदया जाए। मचुकुन्द दूबे आयोग की जो समान लिक्षा की लसफाररि है, उसको 

देि में लागू लकया जाए। हमार ेयहां कस्िूरबा लवद्यालयों में िौचालयों की लस्थलि 

बहुि ही खराब है। वहां भोजन में दोनों टाइम चावल लदया जािा है। इस पर 

सरकार ध्यान दें। 

 महोदय, प्राइवेट स्कूलों के नामांकन में गरीब बच्चों के ललए जो 25 

प्रलििि आरक्षण का प्रावधान है, उसको सख्िी से लागू लकया जाए। 

 महोदय, आपका धन्यवाद लक आपने मझेु बोलन ेका मौका लदया। 

(इलि) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): 

Hon. Members, it is 6 o’clock right now. If the Members agree, I 

extend the time of the House up to 8 pm.  

SEVERAL HON. MEMBERS: Yes, Sir. 

  



0 1 . 0 8 . 2 0 2 4  M M N   U n c o r r e c te d /N o t  f o r  p u b l i c a t i o n        444 

1802 बजे 

श्री हनुमान बेनीवाल (नागौर) : सभापलि महोदय, सबसे पहले िो मैं आपको धन्यवाद 

दूगंा लक आपने बजट में लिक्षा मंत्रालय की अनदुानों की मांगों पर हो रही चचास में मझु े

बोलन ेका अवसर प्रदान लकया। 

 महोदय, लहन्दसु्िान नौजवानों की सबसे बड़ी आबादी वाला देि है। यहां नौजवान 

संभावनाए ंिलाििा है, लेलकन दभुास ग्य से नौकरी नहीं लमलने से और पेपर लीक की 

बढ़िी घटनाओ ं से नौजवानों के अन्दर बहुि लनरािा है। हमार ेमाननीय मंत्री जी छात्र 

राजनीलि से आए हैं। व ेमेरी इस बाि पर लनलिि रूप से ध्यान देंगे लक गावं, ढाणी में 

अंलिम छोर पर बैठे व्यलि को, गरीब व्यलि को लिक्षा का अलधकार कैसे लमले। मैं िो यह 

भी मांग करंूगा लक िमाम निेाओ ंके बच्चे, िमाम ब्यूरोकै्रट्स के बच्चे सरकारी स्कूलों में 

पढ़ें, िालक सरकारी स्कूलों का स्िर ज्यादा अच्छा हो सके। आप िो जानिे हैं लक लिक्षा 

पर राज्य सरकार का सीधा लनयंत्रण होिा है, लेलकन लिक्षा के क्षेत्र में हमें बािों के अलावा 

धरािल पर काम करने की और ज्यादा आवश्यकिा है।  

1802 बजे    (श्रीमिी संध्या राय पीठासीन हुई)ं 

 महोदया, मैं माननीय लिक्षा मंत्री जी का ध्यान हमार ेदो-िीन मदु्दों की ओर आकृष्ट 

करना चाह ंगा। भारि के सरकारी स्कूलों में लगभग 8.4 लाख लिक्षकों के पद खाली हैं। 

यह संख्या अत्यंि लचंिाजनक ह ैऔर यह लिक्षा की गणुवत्ता पर प्रलिकूल प्रभाव डालिी 

है। 

 प्राथलमक स्िर पर लिक्षकों की कमी है। प्राथलमक लिक्षा लकसी भी छात्र के 

िैक्षलणक जीवन का आधार होिी ह।ै मैं मांग करंूगा लक प्राथलमक और माध्यलमक स्िर पर 

लिक्षकों की जो कमी है, आप उनके ललए नौकररयां लनकालें और सार ेपदों को भरें। 

 जहां िक लिक्षक-छात्र अनपुाि की बाि है िो कई सरकारी स्कूलों में एक लिक्षक 

पर 60-70 छात्र हैं, जबलक आदिस रूप से यह संख्या 30-35 होनी चालहए। इससे लिक्षकों 

के ललए व्यलिगि रूप से छात्रों पर ध्यान देना असंभव हो जािा ह।ै कई स्कूलों में 10-20 

छात्रों पर चार से पांच लिक्षक लगे हैं। जो पावरफुल होिे हैं, व ेअपन ेघर या िहर के 

नजदीक के स्कूलों में अपना ट्ांसफर करा लेिे हैं और एक ही स्कूल में 8-10 लिक्षक लग 

जािे हैं, जहा ंउनकी इिनी आवश्यकिा नहीं होिी ह।ै इसको भी आप नीलि के अन्दर 

लाकर ठीक करेंगे। इस असमान व्यवस्था से लिक्षा पर प्रलिकूल प्रभाव पड़िा है। 

 कोलवड-19 की वजह से जब लॉकडाउन के कारण स्कूल बंद हुए थे, िो लिक्षा को 

ऑनलाइन मोड में कर लदया गया। इसका असर पूरी लिक्षा प्रणाली पर पड़ा। जो लोग 

ऑनलाइन लिक्षा का उपयोग कर सकिे थे, व ेइससे जड़ेु रहे, लेलकन लकिने ही बच्चे ऐसे 
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थे, लजनके अलभभावक सामालजक व आलथसक परिेालनयों के चलिे ऑनलाइन कक्षाओ ंमें 

समायोलजि नहीं कर सके। 

 महोदया, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से कहना चाहिा ह  ं लक ग्रामीण 

और लपछड़े इलाकों में लिक्षा का स्िर अत्यंि लचंिाजनक है। वहां के बच्चों को अच्छी 

लिक्षा और आलथसक संसाधन नहीं लमल पा रह ेहैं। इससे समाज में असमानिा बढ़ रही ह।ै 

अि: लिक्षा के क्षेत्र में नवाचार और िकनीक पर बल देन ेकी आवश्यकिा है, लजससे 

हमार ेछात्र वलैश्वक स्िर पर प्रलिस्पधास कर सकें । 

 मंत्री जी, मेर ेराजस्थान में राजस्थान यूलनवलससटी सलहि लजन लवश्वलवद्यालयों को 

यू.जी.सी. से ग्रांट लमलिी है, लवगि चार सालों से उनकी ग्रांट बाकी है। आप उन्हें ग्रांट 

लदलान ेके लदिा-लनदेि जारी करें। 

(1805/GG/VR) 

 सभापलि महोदय, एससी, एसटी, ओबीसी की जो छात्रवलृत्तयां देि के अंदर बाकी 

हैं, उनको चालू लकया जाना चालहए। साथ ही, एससी, एसटी और ओबीसी का जो 

बैकलॉक है, उसको भरा जाए। आरलक्षि वगस का एक डेटा मैं बिा रहा ह ूं। सरकार 

समानिा की बाि करिी है, लेलकन एक अप्रलै 2024 िक देि के कें द्रीय लवश्वलवद्यालयों 

के िैक्षलणक वगस के एससी के 736, एसटी 466, ओबीसी के 1446 पद ररि पड़े हैं। वहीं 

गैर िैक्षलणक पदों का यह आंकड़ा क्रमि: 1466, 914 और 1960 है। मेरी मांग है लक  

लदल्ली यूलनवलससटी सलहि देि के िमाम कें द्रीय संस्थानों में आरलक्षि वगों के ललए जो पद 

लनलहि लकए गए हैं, उन्हें जल्द जल्द से भरा जाए।  

 लिक्षा मंत्री जी, हम भी कॉलेज, लवश्वलवद्यालय की राजनीलि से यहां आए हैं। 

कॉलेज और लवश्वलवद्यालय के अध्यक्ष थे। इसललए हमारी इच्छा रहिी ह ै लक हम छोटे 

भाइयों के ललए कुछ करें, बेरोज़गारों के ललए कुछ करें िालक प्रत्येक व्यलि को सही लिक्षा 

लमले। आप प्रयास कर रहे होंगे, लेलकन और ज्यादा अच्छे प्रयास कैसे हों, यह देखना 

चालहए। नीट की परीक्षा के संबंध में हमें आपसे बड़ी उम्मीद थी लक आप उस परीक्षा को 

रद्द करेंगे। मामला सपु्रीम कोटस में गया, सपु्रीम कोटस न ेमना कर लदया। लेलकन हम आपसे 

दोबारा मांग करिे हैं लक  लजद्द छोड़ कर इस परीक्षा को दोबारा कराना चालहए। जो एनटीए 

इस परीक्षा को करा रही है, लपछले साल 1.33 करोड़ और इस साल लगभग 50 लाख 

छात्रों की परीक्षा करवाने वाली नेिनल टेलस्टंग एजेंसी महज एक रलजस्टडस सोसाइटी ह ै

और 14 अफसरों के भरोसे चल रही है। इसललए मैं मााँग करंूगा लक इस एजेंसी को बदलें।  

लदल्ली के कोलचंग संस्थान के बेसमेंट में लजस िरह से िीन छात्रों की मौि हुई है, 

इस पर सदन में चचास हुई है। आपने इसके ललए एक कमेटी बना दी ह।ै मंत्री महोदय, मेरी 
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मांग ह ैलक  पूर ेदेि के कोलचंग संस्थानों के भवन सरुक्षा, फीस और छात्रों के लकराए की 

एक एसओपी बनाई जाए। कोलचंग मालफया देि के लसस्टम पर हावी हो रहे हैं। उन पर 

कठोर कदम उठाए जाए ंऔर लदल्ली में लदवंगि हुए िीन छात्रों के पररजनों को एक-एक 

करोड़ रुपये की आलथसक सहायिा भारि सरकार प्रदान कर ेऔर आंदोललि छात्रों के 

साथ लिक्षा मतं्री जी खदु वािास करें।  

सभापलि महोदय, मेर े राजस्थान में बहुि बड़ा आंदोलन चल रहा ह,ै वहां पर 

आपकी सरकार ह।ै नई लिक्षा नीलि में यह कहा गया है लक  छात्र संघ के चनुाव नहीं कराए 

जाएगें। लेलकन लदल्ली यूलनवलससटी छात्र संघ के चनुाव उसके बाद हुए हैं। मेरी मांग है लक 

राजस्थान में भी छात्र संघ के चनुाव कराए।ं आप छात्रों से बाि करें और अपनी सरकार 

को लनदेि दें, िालक छात्र संघों के माध्यम से अच्छे निेा इस देि को लमलें। हम लोग भी 

छात्र संघ के माध्यम से आए हैं, आप भी आए हैं। मेरा लनवेदन है, आप राजस्थान सरकार 

से अच्छी िरह से वालकफ़ हैं। पूवसविी सरकार के समय राजस्थान में लमड-डे मील योजना 

में भारी भ्रष् टाचार हुआ था। सहकाररिा लवभाग, लिक्षा लवभाग लेखा लवभाग िथा कें द्रीय 

सहकारी संस्थाओ,ं कायसरि कालमसकों की भूलमका इसमें िालमल थी और मनी लॉलन्रंग 

की आिकंा को ले कर ईडी ने वहां पर छापेमारी भी की थी। चहेिी कंपनी को मनमजी से 

टेंडर लदए गए और एक सरगना कमलजीि लसंह राणावि, लजसे आंगनवाड़ी कें द्रों में 

घलटया फनीचर सप्लाई में लगरफ्िार भी लकया जा चकुा था, उसकी भूलमका भी इसमें 

िालमल थी। … (व्यवधान) चंूलक इसमें 60 प्रलििि रालि कें द्र की होिी है। िीन आईएएस 

अफसर – मिुानंद अग्रवाल, भवंर लाल और मोहन लाल यादव व कॉनफेड के 

ित्कालीन लनदेिक वीके वमास सलहि 40 लोगों के लखलाफ एसीबी ने राजस्थान सरकार 

से एफआईआर की अनमुलि  मांगी ह।ै मेरी मागं है लक  इस संदभस में भारि सरकार एक 

एफआईआर सीबीआई में दजस करवाए और जााँच करवाए, क्योंलक राजस्थान की पूवसविी 

सरकार के उच्च लिक्षा मंत्री की फैक्ट्ी पर इस मामले में ईडी की रडे हुई थी। चंूलक  लमड-

डे मील का लविरण स्कूलों में होिा है और राजस्थान के पूवस लिक्षा मंत्री पर इस मामल े

सलहि कई पेपर लीक के आरोप लगे हैं और वे लमड-डे मील के मामले में संदेह के घेर ेमें 

हैं। यह पूरी जांच आपको करनी चालहए। … (व्यवधान) 

(इलि) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : अब आपकी बाि समाप्त होिी ह।ै 

 श्री मनीर् जायसवाल।  

… (व्यवधान) 
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1809 बजे 

श्री मनीष जायसवाल (हज़ारीबाग) : सभापलि  महोदया, मााँ सरस्विी की वंदना करिे हुए, लिक्षा 

मंत्रालय की अनदुान की मागों पर जो चचास हो रही है, मैं उसके समथसन में बोलने के ललए खड़ा हुआ 

ह ूं। सभापलि महोदया, विसमान की लिक्षा को अगर हम समझें, इसके ललए ज़रूरी है लक हम अपने 

इलिहास में जाए।ं पूवस में इस देि की क्या लस्थलि थी और विसमान में क्या लस्थलि है। इसके ललए 

दोर्ी कौन हैं? हम सभी जानिे हैं लक पूवस काल में यह देि सोने की लचलड़या हुआ करिा था। हर 

क्षेत्र में – चाहे वह व्यापार का क्षेत्र हो, लिक्षा का क्षेत्र हो, हम लीडर थे।   

(1810/MY/SAN) 

लवश्व को हम लदिा लदखािे थे। अंगे्रज आए, अंगे्रजों ने हमारी सभ्यिा पर वार लकया, हमारी 

लिक्षा प्रणाली पर वार लकया। अंगे्रजों से जब हमें मलुि लमली, वर्स 1947 में जब देि आजाद हुआ 

और अंबेडकर जी का संलवधान बना, िो संलवधान में उन्होंने प्रोलवजन लकया लक सबके ललए लिक्षा 

होगी, चाहे वह गरीब हो, अमीर हो, कोई भी हो। सबके ललए लिक्षा को अलनवायस लकया जाएगा। अभी 

यहीं से लवडंबना िरुू होिी है। 

 सभापलि महोदया, कांगे्रस वर्स 1947 के बाद आई। इन्होंने अंबेडकर जी के संलवधान पर 

ध्यान नहीं लदया। अगर िरुुआि से ही लिक्षा पर फोकस लदया जािा िो िायद हमार ेदेि में लिक्षा 

की जो विसमान लस्थलि है, लजसमें हमार ेलोग लिलक्षि नहीं हैं, िायद यह लस्थलि आज नहीं बनिी। 

इसके पीछे एक सलुनयोलजि र्डयंत्र है। कांगे्रस ने हमेिा इस देि में लोगों को एक वोट बैंक के रूप 

में ट्ीट लकया है। अगर य ेलोगों को पढ़ा देिे, लोग समझदार हो जािे िो िायद इिनों सालों िक 

इनको वोट देने का कोई प्रश्न ही नहीं उठिा।  

 सभापलि महोदया, आज इस देि में यवुा पॉपलुेिन काफी है। अगर हम उनके एजकेुिन को 

देंखे िो एक बहुि बड़ी समस्या है। एक िरफ यह हमारा स्टे्न्थ भी है, आज हमारी यवुा स्टे्न्थ है 

िो दूसरी िरफ, जब हम एजकेुिन में जािे हैं िो यही हमार ेललए एक बड़ी समस्या का कारण बनिा 

है। लेलकन, उसके बावजूद भी आप देलखएगा लक माननीय प्रधानमंत्री जी की जो सोच है -  

कलश्ियां को बदलने की कोई जरुरि नहीं होिी, 

             केवल लदिा को बदलने से लकनार ेअपने आप बदल जािे हैं। 

 महोदया, वर्स 2020 में नई लिक्षा नीलि आिी है। इस नई लिक्षा नीलि पर देि को आगे 

बढ़ाने का काम माननीय प्रधानमंत्री जी करिे हैं। अब आप एक िलुना देलखए। जब कांगे्रस की बारी 

आई, जब कांगे्रस ने इलिहास ललखा, िब उन्होंने क्या ललखा-  महाराणा प्रिाप की जगह इन्होंने 

अकबर को महान बिाया। लिवाजी की जगह इन्होंने औरगंजेब को महान बिाया।… (व्यवधान) 

इलिहास में जो सम्मान छत्रपलि लिवाजी को लमलना चालहए था, महाराणा प्रिाप जी को लमलना 

चालहए था, भगि लसंह को लमलना चालहए था, उसके बदलने में इन्होंने बाबर, अकबर, औरगंजेब 

जैसे लोगों को महान बिाने का काम लकया। यह इनका संस्कार है। … (व्यवधान) 

 महोदया, अभी िो मैंने अपनी बाि िरुू की है। मझेु दो लमनट का समय दीलजए। 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : आप अपनी बाि पूरा कीलजए। 



0 1 . 0 8 . 2 0 2 4  M M N   U n c o r r e c te d /N o t  f o r  p u b l i c a t i o n        448 

श्री मनीष जायसवाल (हजारीबाग) : सभापलि महोदय, अभी आप आरटीई का हालचाल 

देलखए। राइट टू एजकेुिन में लकस प्रकार से कांगे्रस ने बेईमानी की है। आज राइट टू एजकेुिन, 

जो माइनॉररटी इंस्टीट्यूिंस हैं, चाहे वह लमिनरी के स्कूल्स हों, चाहे वह लकसी भी 

माइनॉररटी के स्कूल हो, उन पर राइट टू एजकेुिन लागू नहीं है। मैं पूछना चाहिा ह ं लक क्या 

गरीब बच्चों को, उस समदुाय के गरीब बच्चों को फ्री एजकेुिन का अलधकार है या नहीं है। 

मंत्री जी अभी यहा ंपर है। मैं उनसे मांग भी करंूगा लक कांगे्रस की इस भूल को वह सधुारने का 

काम करें।  

 सभापलि महोदया, अभी सौगि दादा नहीं है। वह यहां से चले गए हैं। उन्होंने 

आरएसएस पर प्रहार लकया लक आरएसएस लिक्षा में अननेसेसरी दखलंदाजी करिी है। लवद्या 

भारिी, जो सरस्विी लवद्या मंलदर का संचालन करिी है, पूरे देि में सबसे अच्छी और आदिस 

के साथ अगर लकसी को लिक्षा प्रदान की जािी है िो इन स्कूलों में की जािी है। इसके पीछे 

आरएसएस का डायरके्टली हाथ है। 

 सभापलि महोदय, मैं मानिा ह ं लक लिक्षा की जो स्कीम हैं, वह इसकी नींव है। मेरी 

धमसपत्नी भी लिलक्षका है और मैं उनका बड़ा सम्मान करिा ह ं।  

  

(1815/CP/SNT) 

सभापलि  महोदया, आज झारखंड में पैरा-लिक्षकों की िरफ देलखए। बहुि सारी सरकारें 

आई ं। लोगों न ेउनको परमानेंट करने की बाि कही, उनको अच्छा वेिनमान देने की बाि 

कही, लेलकन आज िक उनको कोई भी राहि नहीं लमल पाई है। झारखंड के हालाि पर मैं दो 

लमनट चचास करना चाहिा ह ं। 

माननीय सभापतिि (श्रीमिी सधं्या राय): आप अपनी बाि समाप्त कररए। 

श्री मनीष जायसवाल (हज़ारीबाग): महोदया, मैं एक लमनट में अपनी बाि को समाप्त करंूगा। 

आज झारखंड में, स्कूल्स में संडे की बजाए फ्राइडे को छुट्टी हो रही है। वहा ंलहंद ूस्कूल्स को 

उदूस स्कूल्स में बदला जा रहा है, और िो और स्कूल के गेट पर मीनार का िेप बना लदया गया 

है। ऐसी व्यवस्था में हम लिक्षा को सुधारने की बाि कैसे कर सकिे हैं? 

मैं कोयले के के्षत्र से आिा ह ं। हमारे यहां मां लछन्नमलष्िका देवी का प्रभाव है। मंत्री जी 

से मैं यही आग्रह करना चाहिा ह ं लक वहां पर बहुि सारी कोल माइन्स हैं, िो एक इंलडयन 

स्कूल ऑफ माइन्स अगर हमारे यहां रामगढ़ में संचाललि हो जाए िो बहुि लाभ होगा। साथ 

ही साथ, मैंने सलाह दी लक आरटीई में जो लवसंगलि है, जो माइनोररटी इंस्टीट्यूिन्स को छोड़ 

लदया गया है, उनको ऐड करना चालहए। बहुि सारी बािें बोलने को थीं, लेलकन समय की कमी 

है। बहुि-बहुि धन्यवाद। 

(इलि ) 
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1817 hours 

SHRI ASADUDDIN OWAISI (HYDERABAD): Thank you, Madam. 

A direct connection can be drawn between the policies of this 

Government and the continuing educational backwardness of Muslims. In 

both higher education and schooling, Muslims want to get formal 

education, but because of Government’s apathy and negligence, Muslims 

drop out of the educational system sooner than children of any other 

community. 

The Government’s UDISE data that covers school education, says 

that Muslim students’ representation gradually declines from Class VI 

onwards, reaching its lowest in Classes XI and XII. Enrolment percentage 

of Muslim students drops from 14.42 per cent in upper primary Classes VI 

to VIII to 10.76 per cent in higher secondary Classes XI and XII. Only 

76.37 per cent of Muslim students continue after elementary school 

compared to the national average of 81.26 per cent. 

Madam, 28 States have a GER of 80 per cent for primary education, 

but only 12 States achieve 80 per cent at the secondary level. This shows 

a clear systemic bias against Muslims. Muslim children do not have the 

means to cross beyond primary education. But the Government has limited 

pre-matric and post-matric scholarships to Class IX and above. I want to 

know this from the Modi Government. Do the Muslims of this country have 

a fundamental right to education under Article 21A or do you want to make 

second-class citizen status of 17-crore Muslims permanent? 

There are 1.79 lakh fewer Muslims pursuing higher education today. 

That was not the case till 2021. You unleashed your ideology on the 

biggest minority. I want to give them some bad news and good news to the 

nation. Those who say, we, Muslims do not teach our girls and oppress 

our women are wrong. I am quoting data. I can challenge anyone. More 

Muslim girls are enrolled at school level than boys. The Gender Parity 

Index for the rest of the population is 0.93, but for Muslims it is 0.99. The 

sad fact is that these girls and boys are not prevented from educating 
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themselves because of some “evil Muslim men” but because of crushing 

poverty and absence of Government support. 

This Government’s Education Policy talks about universal access to 

education and ensuring universal literacy in India by 2047. But how can 

you achieve it when 14 per cent of the population is dropping out of 

education after primary level? How can you achieve it when about 25 per 

cent of rural youths in the age group of 14 to 18 cannot read a Class II 

level text fluently in their regional language, while more than half struggle 

with division (3-digit by 1-digit) problems, a skill usually expected to be 

achieved in Classes III and IV. 

Over the years, there has been a shift in momentum towards private 

schools. Government data indicates a decrease in the share of 

Government schools in the elementary category from 87 per cent in 2006 

to 62 per cent in 2022. Maybe the Mughals are responsible for this. This 

means that the Government has decided to leave the poorest Indians to 

for-profit schools and abandoned its responsibility under the RTE. 

(1820/AK/NK) 

 Madam, for Kendriya Vidyalaya, the Government has allocated Rs. 

9,030 crore and for Navodaya Vidyalaya Rs. 15,800 crore. How is it that 

you have a vacancy of 6,653 in teaching and non-teaching staff? Would 

you blame Babar for this? I am sure that you will do it. 

In Navodaya Vidyalaya, Rs. 15,800 crore have been allocated 

whereas 4,675 vacancies are there. The sanctioned strength in Navodaya 

Vidyalaya is 34,354 and in Kendriya Vidyalaya it is 56,703. You have 

passed a law five months ago about cheating and malpractice, but you are 

so great in implementing it that it took you five months. Maybe, you were 

waiting for the NEET paper to leak. This is what I can say about it. 

I will show the classic example of favouritism over here. Jamilia Millia 

Islamia is allocated Rs. 3 lakh per student, Aligarh Muslim University is 

allocated Rs. 3.9 lakh per student and BHU gets Rs. 6.15 lakh per student. 

Why this favouritism? Rs. 1,558 crore have been allocated under the PM-
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USP. May I request the hon. Minister, through you Madam, to please have 

some liberal mindedness so that more Muslim students can get this?  

In HEFA scheme, Rs. 39,720 crore have been sanctioned for 403 

institutions out of which 22 are IITs and 12 are AIIMS. These people can 

pay back money. How can Jamia Millia and AMU pay back money? I do 

not know who has told you this. More importantly, 29 per cent of graduates 

and above in India are unemployed, and half of them do not do low-skilled 

jobs. This is sorry to understand.  

May I come to Jamia Millia? There is no permanent Vice Chancellor 

in Jamia Millia. Why is it so? Why is it that a Registrar is not even qualified 

to hold that post? Why is it that a Standing Council is running the Jamia 

Millia? Please enquire why Rs. 438 crore have been given in HEFA? Has 

a competent construction company given it or someone has given it on the 

basis of favouritism? How is it that the present status of 100-years old 

Jamia Teachers Association, their office has been sealed, their body has 

been dissolved, there is no fund to run the University and to pay 

outsourcing staff, for building maintenance and there is no research grant? 

I demand that the Registrar and the Standing Council be immediately 

removed. 

Now, coming to the Aligarh Muslim University, … (Interruptions) 

AMU daily wage workers are 1,400 and temporary are 1,559. Why do you 

not regularize them? Why are you not giving separate funds, hon. Minister 

Garu, to the AMU branch at Murshidabad, in Malappuram and in 

Kishanganj? Do you want them to be closed?  

As of July, 2023, the share of ST/OBCs in senior professors is even 

lower. I am just giving the figures. In Central Universities, there are 66.29 

per cent general teaching staff and SC/ST/ OBC is only 30 percent. In NIT, 

it is only 67 per cent and 33 per cent are ST/OBC. In IIT, it is 84.5 per cent 

in general category and for SC/ST/OBC it is 14 per cent. For IIM, it is 

86.83 per cent in general and 11 per cent for SC/ST/OBC. Who is 

responsible for it? You are running the Government for 10 years. … 

(Interruptions) 
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Lastly, NCERT has been given Rs. 500 crore. … (Interruptions) I 

dare say that this Government has been distracted with fudging textbooks 

and teaching propaganda to children. … (Interruptions) 
Do you want me to sit down? Do you want to say it on record? … 

(Interruptions) NCERT has removed the reference to Babri Masjid and 

2002 riots. Why should people not learn from mistakes of the past? Should 

our children not learn about the Gujarat pogrom and the massacre of 

minority Muslims? Those who ignore history’s mistakes are bound to 

repeat them. It has made-up history and argued that Indians did not have 

migrant DNA. … (Interruptions) 
 The truth is that the DNA shows that there were four waves of 

migration to India, namely from Africa, Iran, South-East Asia and Asian 

pastoral or the Aryans. There is scientific consensus on this. … 

(Interruptions) 

May I request this from the hon. Minister, through you? Why do you 

want to hide the killers of Mahatma Gandhi? Do you want to make Godse 

a freedom fighter? Let the children know who is a deshbhakt. Why are you 

trying to protect your ideological organisation? 

In the end, I would appeal to the Government to fix their priorities. 

You need to construct more government schools, improve quality of 

schooling, and you need to make active efforts to reduce dropout rate of 

Muslims. You have your job cut out for you. Do not waste your time. Do 

not use school textbooks as a battleground for petty ideological quarrels. 

… (Interruptions) The future of our children depends on the quality of their 

education. … (Interruptions) 
May I request the hon. Minister to concentrate on 14 per cent 

Muslims who have the highest dropout rate? We want this nation to 

become Viksit Bharat, but if you keep on unleashing the ideology of 

hatred, then you cannot become Viksit Bharat. Thank you, Madam.  

(ends) 
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(1825/SK/UB) 

1825 बजे 

एडवोकेट चन्द्र शेखर (नगीना) : माननीय सभापलि जी, आपने मझेु लिक्षा मंत्रालय के अनदुानों की 

मांगों पर बोलन ेका मौका लदया, इसके ललए मैं आपका आभारी ह ं। यह अच्छी बाि है लक  लिक्षा मंत्री 

जी भी यहां मौजूद हैं और जवाब भी उनको ही देना है। 

 महोदया, लिक्षा का बाजारीकरण रोका जाए। सरकारी लिक्षण संस्थानों में लवलधवि् उच्च लिक्षा 

की व्यवस्था की जाए। एक क्लास, एक सलेबस होना चालहए और समान लिक्षा पॉललसी लागू होनी 

चालहए, लेलकन सरकार ने िो एजकेुिन का बजट ही कम कर लदया है। जब पढ़ेगा नहीं भारि िो कैसे 

बढ़ेगा भारि? एससी, एसटी और ओबीसी छात्रों के बजट में कटौिी की गई है। मेरी मांग है लक  इसे 

बढ़ाया जाए और नए छात्रावास बनाए जाए।ं मैं यूपी से आिा ह ं। हनमुान बेलनवाल जी छात्र राजनीलि से 

आए हैं। राजस्थान और उत्तर प्रदेि के छात्रों की मांग है लक   छात्र संघ चनुाव बहाल कराए जाए ंिालक 

गरीब लकसान का बेटा भी नेिा बन सके और अपने हक के ललए लड़ सके। एससी, एसटी वगस के बच्चों 

को उच्च लिक्षा के ललए लवदेि में पढ़ने की व्यवस्था कराई जाए, इसका आंकड़ा अभी बहुि कम है।  

 मेर ेलोकसभा क्षेत्र में नेटोर और नजीबाबाद  में सरकारी लडग्री कॉलेज बनाया जाए। सहारनपरु 

में लडग्री कॉलेज बनाया जाए। भादोवाला में कन्या इंटर कॉलेज बनाया जाए। नगीना लोकसभा क्षते्र में 

नए कॉलेजों और लवश्वलवद्यालयों की स्थापना की जाए, आईआईटी और आईआईएम की भी स्थापना 

की जाए। आईआईएम में आरक्षण की व्यवस्था लागू की जाए। हमार ेसाथी भी इसके बार ेमें कह रहे थे, 

इनकी इच्छा है और यह व्यवस्था लागू होनी चालहए। छात्रों को पोर्ण और लवटालमन सप्लीमेंट्स लदए 

जाने चालहए। स्कूलों, कॉलजेों और लवश्वलवद्यालय में एससी, एसटी और ओबीसी के ररि पदों को भरा 

जाए। जब टीचर होंगे िभी िो वे पढ़ाएगें, टीचर कम हैं और बच्चे ज्यादा हैं। एससी, एसटी छात्रों को 

लविेर् लिक्षा सलुवधा दी जानी चालहए। लस्कल डेवलपमेंट सैंटर खोले जाने चालहए। कॉलजेों और 

आईआईटी में जालिगि आधार पर होने वाले भेदभाव को समाप्त लकया जाए। बहुि बच्चों की जान 

चली गई, सब लिललएटं थे, लेलकन इस लदिा में कोई काम नहीं हो रहा है।  

हमार ेक्षेत्र में नवोदय स्कूल, कें द्रीय लवश्वलवद्यालय, नेिनल बाल भवन, लमललट्ी स्कूल और 

सैलनक स्कूल की स्थापना की जाए। यह ग्रामीण क्षेत्र है। हमार ेक्षेत्र में टीचर टे्लनगं सैंटसस खोले जाए ं

लजससे लिक्षकों की कमी दूर होगी और बेरोजगारी भी घटेगी। बाललकाओ ंऔर मलहलाओ ं के ललए 

अत्याधलुनक एवं सरुक्षात्मक होस्टल उपलब्ध कराए जाए।ं आईआईटी जैसे लिक्षण संस् थानों में 

एससी, एसटी, ओबीसी और अल्पसंख्यक छात्र, जो पढ़ाई में पीछे हैं, उनको लविेर् सलुवधा प्रदान की 

जाए िालक वे उच्च लिक्षा प्राप्त कर सकें । पहली कक्षा से 12वीं कक्षा िक के छात्रों के ललए नया  

पाठ्यक्रम िरुू लकया जाए लजसमें संलवधान की प्रस्िावना में उलल्ललखि मूल अलधकारों पर लिक्षा दी 

जाए। लोग जानिे ही नहीं हैं लक उनके अलधकार क्या हैं और किसव्य क्या हैं क्योंलक  संलवधान पढ़ाया 

ही नहीं जािा है। 

 स्कूलों में जािीय सांप्रदालयकिा और छुआछूि समाप्त करने के ललए लवलभन्न गलिलवलधयों के 

माध्यम से लिक्षा दी जाए और खेलों को बढ़ावा लदया जाए। ग्रामीण क्षेत्रों में स्कूलों में ग्राउंड नहीं होगा, 

स्पोट्सस टीचर नहीं होंगे िो उनका िारीररक लवकास कैसे होगा? लमड-डे-मील स्कीम में भोजन की 



0 1 . 0 8 . 2 0 2 4  M M N   U n c o r r e c te d /N o t  f o r  p u b l i c a t i o n        454 

गणुवत्ता में सधुार लकया जाए क्योंलक  दलूर्ि लमड-डे-मील खाने से बच्चे बीमार हो रहे हैं और इस िरह 

की खबरें अखबारों में आिी रहिी हैं। हमार ेसाथी नागौर से हैं, हनमुान बेलनवाल जी जो कह रहे थे, 

इनकी मांग को भी माना जाए लक लजन लोगों ने घोटाला लकया है, उनकी जाचं हो और उन पर 

मकुदमा चले।  

राज्य में लिक्षा अलधकार लनयम, 2002 के िहि छ: से 14 साल के बच्चों को लन:िलु्क लिक्षा 

दी जाए और इसका पालन सख्िी से लकया जाए। जो संस्थान इस अलधलनयम का पालन नहीं करिे, 

उनकी लवत्तीय सहायिा रोकी जाए। लिक्षण संस्थानों में कायसरि एससी, एसटी और ओबीसी लिक्षकों 

पर होन ेवाले जालिगि भेदभाव को रोका जाए। बाल छात्राओ ंऔर मलहलाओ ंके ललए कौिल लवकास 

कें द्र खोल ेजाए।ं घमंुिू जालि के बच्चों के ललए मोबाइल स्कूल चलाए जाए।ं छात्राओ ंके ललए आत्म 

रक्षा और खेल की लविेर् सलुवधाए ंउपलब्ध कराई जाए।ं 

 महोदया, एसपीक्यूईएम योजना को पनु: आरभं लकया जाए। यह योजना लिक्षा की गणुवत्ता 

और सधुार की महत्वपूणस योजना थी लजसे अल्पसंख्यक मंत्रालय न े मदरसों में चलाया था। इस 

योजना के अंिगसि एनआईओएस के माध्यम से मदरसे में बच्चों को मफु्ि और हाई स्कूल में 

इंटरमीलडएट पढ़ाई कराने का प्रावधान था। एनआईओएस एचआरडी मंत्रालय के अधीन चलने वाला 

ओपन बोडस है और इस योजना के िहि लवद्यालथसयों को गणुवत्तापूणस लिक्षा प्रदान की जािी है। आप 

मनसु्मलृि िरुू करवाना चाहिे हैं, यह गलि है। हम इसका लवरोध करेंगे अगर कोई इस िरह का कदम 

उठाएगा। यह अच्छा नहीं है।  

          मौलाना जोहर यूलनवलससटी रामपरु में थी। आप लिक्षा की बाि करिे हैं, आज़म साहब, आप 

देलखए, राजनीलिक कारणों से जेल में बंद  कर लदया है और उनके साथ लकस िरह का अत्याचार हो 

रहा है। मैं मांग करिा ह ं लक  राजनीलिक कारण छोड़कर उस यूलनवलससटी को बंद करने का सरकार का 

लक्ष्य गलि है। इस िरह से आप रोक नहीं सकिे हैं। बीएड के बच्चों का भलवष्य खराब हो गया है। 

इनकी संख्या करोड़ों में है। एक नए आदेि के िहि प्राइमरी स्कूल में भिी नहीं हो सकिे। इससे 

बीटीसी और बीएड के बच्चे परिेान हैं। मैं आपसे आग्रह करिा ह ं लक इस पर ध्यान दें। 

(1830/KDS/SRG) 

मैडम, मेरा आपसे एक बहुत इम्पॉर्टेंर्ट आग्रह है कक सभी नेताओ ंके, सभी कममचाररयों के और 

कितन ेभी लोग सरकारी लाभ लेते हैं, उन सबके बच्चों को सरकारी स्कूलों में पढ़ाया िाए और समान 

किक्षा पॉकलसी लागू हो, किससे कक सरकारी स्कूलों में सकुिधाए ंआए।ं सरकारी स्कूलों में एक बड़ा 

भाग पढ़ता है। प्राइिेर्ट स्कूल में नहीं घसु सकते हम लोग। बाबा साहब अम्बेडकर िी को मैं आि याद 

करता ह ं, मां साकित्री बाई फुले, ज्योकतबा फुले िी को आि याद करता ह ं, किन्होंने पहला स्कूल 

खोला। मैं आपसे कफर कह रहा ह ं। संत गाडगे िी महाराि ने कहा कक एक रोर्टी कम खाओ, लेककन 

अपने बच्चे को पढ़ाओ। बाबा साहब ने कहा- ‘किक्षा िेरनी का िह दूध है, िो कपएगा, दहाड़ेगा’। किकक्षत 

होन ेके कलए हम लोग बोल रहे हैं। इसके साथ खेलना और इसका बािारीकरण रोका िाए, साथ ही 

सबको पढ़ने का मौका कमले, इसका ध्यान सरकार रखे। किक्षा मंत्री िी से आग्रह है कक आप ग्रामीण 

बच्चों पर ध्यान दें। आपका बहुत-बहुत धन्यिाद। 

(इकत) 
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1830 hours 

SHRI SHREYAS M. PATEL (HASSAN): Madam, thank you for giving 

me the opportunity to speak in this august House.  

 (*I would like to thank the voters of my constituency and the 

leaders of my Party.) 

 

Madam, I rise to speak on the Demands for Grants pertaining to 

the Education Ministry for the year 2024-25. The Government 

expenditure on education as a percentage of GDP remains alarmingly 

low. The Economic Survey 2023-24 highlighted a mere 2.7 per cent 

allocation, significantly below six per cent of the National Education 

Policy 2020.  This underspending directly impacts the quality of 

education. The Union Budget has marginally increased the funding for 

higher education, allocating Rs. 47,619 crore, which is less than one 

per cent of the total budget. This funding is inadequate given the 

sector's growing demands. Public institutions face severe resource 

constraints. The neglect of R&D, lack of focus on skill development, 

equity issues and absence of meaningful administrative reforms 

undermine its potential. 

The Centre should prioritise funding and strengthen the existing 

universities before creating new ones as neglecting the current 

institutions in favour of new ones is counterproductive. Please 

remember the Karnataka education system has produced stalwarts like 

Sir Visvesvaraya and Infosys’s Narayana Murthy.  

Furthermore, the scholarships, grants and financial aid 

programmes for the marginalised and economically disadvantaged 

groups have not seen significant enhancements. Ensuring equal 

access to quality education is crucial for social mobility and reducing 

inequality, which the Budget does not adequately support. In this 

 
* () Original in Kannada 
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background, I recall the UPA’s achievements like enactment and 

implementation of the Right of Children to Free and Compulsory 

Education that encouraged equitable education to all. This was the 

fulfilment of Dr. B.R. Ambedkar Ji’s dream to have a law on primary 

education. I would also like to highlight a long-pending proposal for the 

establishment of an Indian Institute of Technology (IIT) in the Hassan 

Constituency. Having an IIT will create a knowledge-based ecosystem 

that generates employment opportunities and contributes to the local 

economy. The State Government has notified and acquired land for the 

IIT. 

Coming to my constituency, in the Taluks of Arsikere, Arakulgud, 

Bellur, Channarayapatna, Hassan, Holenarasipura, Sakaleshpura and 

Kadur, around 15 schools are there under the PM SHRI Scheme. Our 

district administration has proposed 151 PM SHRI schools. I request 

the hon. Minister, through you, to kindly approve 25 PM SHRI schools. 

It is my humble request. I urge the Government to increase this limit to 

avoid regional disparities and ensure fair distribution of resources.  

Due to heavy rainfall in Karnataka and in my Hassan 

Constituency,  around 200 mid-day meal preparation rooms have been 

damaged. I urge the hon. Minister to allocate special funds for their 

repairs. 

 Moreover, the Jawahar Navodaya Vidyalaya school in my 

constituency, which has been serving the students for 37 years, 

urgently needs renovation.  

In conclusion, increasing our investment in education is essential 

for our nation's progress. Let us commit to making quality education 

accessible to all.  

Thank you. 

(ends) 
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(1835/MK/RCP) 

1835 बजे 

श्री आगा सैय्यद रूहुल्लाह मेहदी (श्रीनगर) : धन्यवाद सभापलि महोदय। मैं आपके माध्यम से एजकेुिन के 

ग्रांट्स पर जो लडस्किन हो रही है, उसमें पालटसलिपेट करिे हुए पहली बाि माननीय मंत्री जी के नोलटस में 

पहंुचाना चाह ंगा लक जो नीट का एग्जाम होने वाला है, िायद 11 अगस्ि को नीट का एग्जाम हो रहा है, उसके 

ललए इन्होंने बच्चों के सेंटसस आउटसाइड स्टेट्स रखें हैं। हरके स्टेट से इस िरह की लिकायिें आ रही हैं। इसी 

िरह से जम्मू-कश्मीर से भी बच्चे कह रहे हैं लक उनके सेंटसस आउटसाइड स्टेट रखे गए हैं। वे 1000-2000 

लकलोमीटर के फासले पर रखे गए हैं। उनके ललए इिनी िॉटस  नोलटस में लॉलजलस्टक वगैरह के साथ टै्वल करना 

लगभग नामुमलकन होगा। मैं आपके माध्यम से गजुाररि करना चाह ंगा लक स्टूडेंट्स के एग्जालमनेिन के ललए या 

नीट के टेस्ट के ललए सेंटसस उनके अपने ही स्टेट्स में रख ेजाए।ं  

 दूसरा, जम्मू-कश्मीर में इन्होंने जो एकेडलमक ईयर चेंज लकया है, वह अपनी मनमजी से लकया है। जम्मू 

में एकेडलमक ईयर माचस से िुरू होिा है। वह ठीक है। हमेिा से वैसा ही चला आ रहा है। कश्मीर वैली में वेदर के 

ललहाज से हमारी जो एनअुल वेकेिन होिी है, वह लवंटर वेकेिन होिी है। जैसे ही एकेडलमक िुरू होिा है, 

उसके िरुंि बाद ही हमारा ईयरली वेकेिन िुरू हो जािा है। उससे जो वेकेिन का पपसस होिा है, वह सवस हो 

जािा है, क्योंलक हमार े लवंटसस वेकेिन प्रोलांग्ड होिे हैं। हमारी समर वेकेिन नहीं होिी है। हमारी जो ईयरली 

वेकेिन होिी है, वह लवंटर वेकेिन होिी है। ये जो एकेडेलमक ईयर चेंज करके माचस में लाए हैं, उससे वेकेिन का 

जो कॉन्सेप्ट है, वह खत्म हो गया है। उससे पपसस सवस नहीं होिा है। इसके अलावा बच्चों पर डबल एफट्सस का 

लोड पड़िा है। उनसे गजुाररि है लक वहां के क्लाइमेट को, वहां की ज्योग्राफी को नजर में रखिे हुए एकेडलमक 

ईयर को चेंज करें, जैसे वह पहले था। हर चीज में एक लनिान, एक मलु्क वगैरह लाना, अनरीजनेबल चीजें 

लाना सही नहीं होिा है। हमार ेररयासि में जो कॉन्टै्क्चअुल लेक्चरसस हैं, उनके हवाले से कहना चाहिा ह ं लक 

उनके ललए कोई लक्लयर कट स्कीम और कोई लक्लयर कट रोडमैप लाया जाया। जम्मू-कश्मीर ररयासि में जो 

पीएचडी होल्डसस हैं, स्कॉलसस हैं, जो कॉन्टै्क्चअुल बेलसस पर काम कर रहे हैं, वे ओवर एज होिे जा रहे हैं। 

अभी िक उनको रगेलुराइज करने के ललए न कोई स्कीम है और न कोई पॉललसी है। उनके ललए कोई पॉललसी 

लाई जाए। उनमें से बहुि सार ेओवर एज हो रहे हैं। बहुि सार ेओवर एज हो चुके हैं। उनकी सलवससेज को 

रगेलुराइज लकया जाए और उस हवाले से काम लकया जाए। 

 महोदया, इसी िरह से माइनोररटीज के हवाले से जो अभी बाि हुई, यहां पर जो स्कॉलरलिप थी, 

फेलोलिप थी, लजनको यहां पर सपोटस  लकया जा रहा है, उनको जो ऐड लमला करिा था, उनको या िो बंद कर 

लदया गया है या 90 परसेंट हद िक फंलडंग कम की गई है। 10 स्कीमें ऐसी हैं, लजनसे पूरे मलु्क में माइनोररटीज 

फायदा उठािी थीं, चाहे वह मौलाना आजाद स्कॉलरलिप हो, पढ़ो प्रदेि स्कीम, बेगम हजरि महल नेिनल 

स्कॉलरलिप स्कीम, नया सवेरा, नया उड़ान स्कीम, हमारी जो स्पैम स्कीम प्रधानमंत्री जन लवकास कायसक्रम 

था, उनको या िो बंद कर लदया गया है या 90 परसेंट हद िक उनकी फंलडंग कम कर दी गई है। यह 

माइनोररटीज के साथ ज्यादिी है। ये चाहिे हैं लक माइनोररटीज न पढ़ें। उनके एजकेुिन के हवाले से ये एक जंग 

लड़ना चाहिे हैं, जो सरासर नाइंसाफी है। मैं आपके हवाले से गजुाररि करना चाहिा ह ं लक ये इस पॉललसी से 

बाज आए।ं जो माइनोररटीज पीछे रह चकेु हैं, उनको एजुकेिन में सपोटस  लकया जाए, फंलडंग की जाए, उनका 

हाथ पकड़ा जाए, िालक वे आए ंऔर इस मलु्क में कंट्ीब्यूिन करें िथा वे पढ़-ललखकर अपने सही मकुाम िक 

पहंुचें। 

 सभापलि महोदया, मुझे बोलने के ललए वि देने के ललए मैं आपका िलुक्रया अदा करिा ह ं। धन्यवाद। 

(इलि) 
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1839 बजे 

श्री सतीश कुमार गौतम (अलीगढ़) : सभापलि महोदया, आज सदन में लजस िरह 

से लिक्षा क्षेत्र की बाि हो रही है। मेर ेलोक सभा क्षेत्र में अलीगढ़ मलुस्लम यलुनवलससटी 

के नाम से कें द्र िालसि यूलनवलससटी है। जब यह यूलनवलससटी बनी िो उसकी स्थापना 

से पहले बीएचयू कें द्र िालसि यूलनवलससटी की स्थापना हुई थी। बीएचयू में एससी, 

एसटी, ओबीसी सब बच्चों को आरक्षण लमलिा है।    

(1840/SJN/PS)  

लेलकन अलीगढ़ मलुस्लम यूलनवलससटी में न ही एससी को आरक्षण है, न ही 

एसटी को आरक्षण है, न ही ओबीसी वगस को आरक्षण लमलिा है, क्योंलक कांगे्रस पाटी 

के एक मंत्री के द्वारा एक पत्र जारी कर लदया गया था लक ये अल्पसंख्यक दजास है। जब 

वह केन्द्रिालसि यूलनवलससटी है, िो उसको अल्पसंख्यक का दजास लमल ही नहीं 

सकिा है, क्योंलक केन्द्र सरकार के पैसे से ही यूलनवलससटी चलिी है। उसमें एससी, 

एसटी और ओबीसी वगस के बच्चों को आरक्षण न देकर उनकी लिक्षा को भटकाया जा 

रहा ह,ै वे लिक्षा प्राप्त नहीं कर पा रह ेहैं। 

एक िरफ िो कांगे्रस पाटी एससी, एसटी और ओबीसी वगस की बाि करिी है। 

दूसरी िरफ उन्हीं की पाटी के एक लिक्षा मंत्री ने एससी, एसटी और ओबीसी वगस के 

बच्चों का गला घोंटने का काम लकया है। मैं सरकार से मांग करिा ह ं लक जब बीएचयू 

में आरक्षण ह,ै िो अलीगढ़ मुलस्लम यूलनवलससटी में भी एससी, एसटी और ओबीसी वगस 

के बच्चों को आरक्षण का लाभ लमलना चालहए। मेरी इस सदन के माध्यम से यह मांग 

है। 

(इलि) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : श्री रािकुमार रोत – उपलस्थि नहीं। 

सशु्री इकरा चौधरी जी। 
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1840 hours 

SUSHRI IQRA CHOUDHARY (KAIRANA): Thank you, hon. Chairperson, 

Madam. 

 I rise to speak on the Demands for Grants of the Ministry of 

Education. While the Union Ministry of Education recently celebrated the 

4th anniversary of NEP – 2020 with a week-long ‘Shiksha Saptah’, this 

grandstanding does nothing to address the stark reality. And as a Member 

who has recently been a student too, I would like to shed some light on the 

facets that are not as rosy as the Government might think. 

Despite the NEP-2020’s clear directive and the Kothari 

Commission’s long-standing recommendation for six per cent of the GDP 

in education, the Ministry of Education’s allocation is less than half of what 

has been recommended. The biggest cut has been for the University 

Grants Commission, which saw a 61 per cent dropping from Rs. 6,409 

crore to only Rs. 2,500 crore this time. This will affect the higher education 

of our country.   

Madam Chairperson, in 2020, India’s average learning-adjusted 

years of schooling was 7.1 years, lagging behind countries like Mexico, 

Kenya, Sri Lanka, Iran, UAE and even Palestine. The foundational skills 

are alarmingly weak among 14 to 18 years old. About 25 per cent of those 

surveyed could not read a Standard 2 level text in their regional language, 

and only 43 per cent could solve a simple division problem. Shockingly, 

nearly 43 per cent of undergraduate students also struggled with basic 

division. This report is a testament to the fact that in reality, our education 

system has failed to educate a large section of the population, especially 

the students from the underprivileged backgrounds dependent on the 

State-run education.  

Madam Chairperson, higher education especially for women is 

crucial to gaining empowerment and employment. The AISHE report 

shows that only 10.4 per cent of colleges in the country were exclusively 

for female. In the constituency that I represent, and in other such areas in 

the country, patriarchal beliefs have prevented women from accessing co-
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ed colleges. Therefore, we need women-specialised institutions so that 

women can get educated and can go further in the society. 

 महोदया, लपछले साि सालों में देि भर में 70 पेपसस लीक हुए हैं, लजससे दो करोड़ 

यवुाओ ंकी लजंदलगया ंबबासद हुई हैं। ‘नीट’, ‘नेट’ और अन्य ऐसे पेपसस लीक हैं, लजससे हमारे 

देि की परीक्षा कराने वाली संस्थानों की छलव पर गहरा धब्बा लगा है, लजसके कारण देि के 

यवुा का इस सरकार के लनष्पक्ष परीक्षा कराने की क्षमिा से भरोसा उठ चुका है।  

इसी के संदभस एनसीआरबी की एक ररपोटस में जो स्टू ू़डेंट सुसाइड रटे है, वह 7.6 

प्रलििि हो गई है। वर्स 2022 की ररपोटस में ऐसा बिाया गया था। A similar situation is 

with the NET and the DU’s LLB examinations. The abrupt cancellation and 

the mismanagement of the NTA are crucial issues that the Government 

needs to look into. 

Madam Chairperson, I would also like to bring to your attention the 

discrimination against minorities in this budget allocation, especially in the 

case of closure of the Maulana Azad Foundation despite the Prime 

Minister’s vision of minorities progressing with ‘Quran in one hand and 

computer in the other’. This undermines out efforts to boost the 

educational opportunities. What we also need in today’s time is the quality 

STEM education, as outlined by India’s National Education Policy – 2020, 

and it is crucial for fostering critical thinking and preparing our youth for the 

21st century challenges.  

(1845/SPS/SMN) 

 But, Madam, only 18.4 per cent schools have functional computer 

labs and there is a significant gender gap in STEM enrolment with only 28 

per cent of females compared to 36 per cent males. While the Government 

now promotes digital India, it would do well to take a leaf from the 

Samajwadi Party’s Government under Akilesh Yadav Ji, which began 

distributing free laptops to class 12 students in 2012 effectively combating 

computer illiteracy and bridging digital divide in rural Uttar Pradesh. 

एजकेुिनल फ्रीडम इंडेक्स में भारि की लस्थलि काफी हद िक खराब है। हमें लनचले 30 

परसेंट देिों में रखा गया है। The intertwining of political agendas with Indian 

higher education has worsened the education system under the current 

Government. Key historical and scientific facts are being erased from 
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textbooks to advance a certain kind of narrative. Mughal history is 

continuously distorted and erased but notably Darwin’s theory was 

removed from class 9 and 10 syllabuses in the 2021-22 academic year, 

and the topic of evolution was completely removed from school textbooks. 

 This distortion of educational content undermines academic integrity 

and damages India’s educational ethos.  

 Madam, when we are competing in the world with the firstclass 

countries, we also need to look into why our students need coaching 

inspite of having schools and higher education and those institutions 

funded by the Government. The incident of three students dying in the 

UPSC coaching centre has once again exposed the hard reality and plight 

of a significant segment of our population. These young individuals hopeful 

of securing Government jobs endure poor living conditions in places like 

Kota and Rajender Nagar. This situation calls for a deeper reflection on the 

shortcoming of our outdated education system. The coaching industry in 

India has become a critical part of the educational landscape due to the 

failures of the traditional schooling system. The National Education Policy 

fails to address why students rely on coaching in the first place.  

 So, Madam, I would like to end with certain demands to the Minister 

for my constituency. मैं आपके माध्यम से सरकार से मांग करिी ह  ं लक लवजय लसंह 

पलथक लडग्री कॉलेज, कैराना में बीएड, एलएलबी जैसे कोसेज िुरू लकए जाने चालहए, लजनसे 

यवुा और मलहलाए ंअपने रोजगार खदु ढंूढ सकें । जनपद िामली के कैराना और ऊन ब्लॉक 

िथा सहारनपरु के नकुड़ में गल्सस लडग्री कॉलेज और गल्सस हॉस्टल खोले जाए।ं मैं जनपद 

िामली में नया केन्द्रीय लवद्यालय व जवाहर नवोदय लवद्यालन खोले जाने की मांग करिी ह ं। 

मा ं िाकुम्भरी देवी लवश्वलवद्यालय सहारनपुर को अपना कैम्पस और लवलभन्न प्रोफेिनल 

कोसेज चलाने के ललए लविेर् धनरालि प्रधान मंत्री उच्चिर लिक्षा अलभयान के अंिगसि लकए 

जाने की मांग करिी ह ं। उत्तर प्रदेि राज्य में लिक्षा लमत्रों का समायोजन अध्यापकों के पद पर 

लकया जाए, िालक प्राइमरी एवं जूलनयर हाई स्कूलों में लिक्षकों की कमी को दूर लकया जा सके। 

(ends) 
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1849 hours 

SHRI YADUVEER WADIYAR (MYSORE): Hon. Chairperson, Madam, I thank you for 

giving me this opportunity to speak on the general discussion on the Demands for Grants 

of the Ministry of Education for the year 2024-25.  

 Madam, I am a first time Member of Parliament and I am really grateful that my 

first speech is on education itself.  

 Madam, the vision of the Prime Minister recognises that education must be 

amongst the foremost pillars in order to build Viksit Bharat.  

 Post-Independence, for reasons best known to those in power at the time, we 

continue to persist in the submissive system that was incorporated during the British Raj 

and that same system was strengthened until of course we had a complete 

transformation and overhaul with the New Education Policy in 2020.  

 With this overhaul, we had rekindling of the creative spirit in the Indian children. 

We had our interests and passions set free and most importantly, we have been allowed 

to move on to the path of knowledge which is the central tenet of the Bharatiya principle 

jnana marga.  

 Alongside this, it is extremely laudable that as part of our global goals, we also 

have understanding within the global community as well. 

This is something that we are aspiring to achieve in conformity with the UN 

Sustainable Development Goals of ensuring quality and equitable education for all.  

 Madam, the Demands for Grants reflect these, especially the increased spending 

on education.  

(1850/SM/MM) 

 Since 2014, we have had an increased allocation of around 4.7 per cent and in 

this year particularly, this increase is approximately seven per cent. Nearly Rs.73,000 

crore is being spent on school education and Rs.47,619 crore is being spent on higher 

education.  

 Madam, this Demand for Grants reflects a further strengthening of transforming 

the Indian education system with an emphasis on skill-based learning, a much-needed 

technology-driven teaching environment and an increased investment in school 

education. It promises a robust system which will empower the future generations to 

build successful careers by fulfilling their aspirations.     

 It is a universal truth that education is a bullwork against perpetuation of poverty 

among the weaker sections of our society. In this matter, a huge impetus being given to 

accessibility to education is something which we must appraise. The Pradhan Mantri 

Uchchatar Shiksha Protsahan Yojana and a specific mention of Rs.10 lakh in the Budget 

for helping the youth who do not qualify for any other Government schemes and policies 

are enduringly the central principles of this Government.  
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 Alongside this, we know that there is a huge push towards improving the 

infrastructure and quality institutes. For the last 10 years, we have seen that the number 

of universities have grown up from 400 to 1,100 and this Budget furthers the same idea 

as well.  

 PM Shri School, that is, Schools for Rising India, the National Mission on 

Education through ICT, Malaviya Mission Teacher Training Programme – all of these 

contribute towards enhancing quality education through technology-based learning and 

they have been given a huge push. The Samagra Shiksha Abhiyan, the allocation of 

nearly Rs.500 crore for the addition of the world-class institutions and the increased 

spending in the central universities etc., truly reflect our continued push towards building 

a robust infrastructure to back up our educational needs.  

 Madam, I want to say something which is very important for my constituency, 

Mysore. There is a need for fostering a spirit of innovation. In this matter, it is indeed 

enduring that the research and innovation initiatives have seen a marked increase from 

Rs.193 crore to Rs.355 crore. Alongside this, Centre of Excellence in Artificial 

Intelligence, promotion of academic research collaboration and the grants to 

Multidisciplinary Education and Research in Technical Education – all of them have 

received a huge push which is indeed much more enduring as well.  

 Madam, my last point is not particularly connected with the Ministry of Education. 

Nonetheless, it is very important because we have finally seen a shift in the perspective 

in which education needs to be seen. Finally, we are looking at the moment when we 

enter into the education system all the way up to the point from which we start our 

careers as a continued process. It is indeed a laudable thing. This Budget also reflects it 

well by giving us internship in the top 500 companies as well as the Prime Minister’s 

package for employment and skilling.  

 I represent Mysore Kodagu Constituency. Mysore, as a city, has many legacies in 

respect of educational institutions. It has made a name for itself as an education hub 

even in modern times. This city, however, aspires for greater contribution and we require 

many more economic drivers. So, my kind submission to the Minister for Education is to 

set up an IIIT in Mysore. It will ensure the educational base for fostering the IT hub. 

Mysore has that much of potentiality.  

 Madam, I also represent Kodagu. Kodagu University is one of the newer 

universities in our State. Recently, we have seen tragedies happened with our brothers 

and sisters in Kerala. The University at Kushalnagar can serve as a centre for ensuring 

that climate-resilient crops. The infrastructure can be developed there to do research on 

climate-resilient crops. Being at the doorstep of Western Ghat, it is natural that it should 

be there. With these words, I conclude. Thank you once again for giving me the time.  

(ends) 
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1854 बजे 

श्री राजकुमार रोत (बांसवाडा) : सभापलि महोदया, मैं आपका आभारी ह ं लक 

आपन ेमझेु लिक्षा जैसे महत्वपूणस लवर्य पर बोलने का अवसर लदया। 

 महोदया, देि में लिक्षा का जो हाल है, विसमान पररलस्थलि में लजस प्रकार 

से देि ग्रो कर रहा है, उस लहसाब से एजकेुिन लडपाटसमेंट में जो क्वाललटी आनी 

चालहए थी, वह नहीं आ रही है। आज हम सब यहां हैं। मैं एसटी केटेलगरी से आिा 

ह ं। मैं यहां आ सका ह ं िो इसके दो कारण हैं। पहला है, मेरे समदुाय का प्रमाण 

पत्र और दूसरा है लिक्षा। अगर लिक्षा नहीं होिी िो मैं यहां िक नहीं पहुंच पािा। 
(1855/YSH/RP) 

 सभापलि महोदया, अगर लिक्षण व्यवस्था की बाि करें और लविेर्कर 

आलदवासी इलाके की बाि करें िो सबसे पहले यह देखा जाएगा लक वहां की 

भौलिक लस्थलि क्या है। वहा ंपर कमरे नहीं हैं, लबलल्डंग नहीं है, चार दीवारें नहीं 

हैं। वहा ंपर अध्यापक िक नहीं हैं। हम बड़ी-बड़ी बािें कर लेिे हैं। हम कहिे हैं लक 

देि ग्रोथ कर रहा ह,ै देि लवकास की ओर जा रहा है, लेलकन मैं आज दावे के 

साथ कहिा ह ाँ लक देि के आलदवासी इलाके के अंदर जब बाररि होिी है िो 70 

परसेंट लवद्यालयों को खाली करा ललया जािा है, क्योंलक वह लबलल्डंग बैठन ेके 

लायक नहीं होिी है। आज देि के ये हालाि हैं।  

 मैं राजस्थान के दलक्षणी इलाके से आिा ह ाँ। मेरा संसदीय के्षत्र बांसवाड़ा है। 

वहां पर 78 परसेंट आलदवासी बाहुल्य के्षत्र है। सभापलि महोदया, मैं मंत्री महोदय 

के ध्यान में लाना चाह ंगा लक देि में एक ऐसा कोना भी है, जहां चाहे हायर 

एजकेुिन हो या अपर एजकेुिन हो, वहां लस्थलि यह बनी हुई है लक एक कमरे के 

अंदर िीन-िीन, चार-चार क्लास के बच्चे बैठिे हैं। छठीं, सांिवीं, आठवीं और 

नौवीं क्लास के बच्चे एक साथ बैठिे हैं और हम दावा कर रहे हैं लक हम देि को 

प्रगलि की ओर ले जा रहे हैं, अमिृ महोत्सव की ओर ले जा रहे हैं। अगर एक 

कमर ेके अंदर चार क्लास के बच्चे बैठेंगे िो टीचर लकसको पढ़ाएगा और वे बच्चे 

लडग्री प्राप्त करके कहां जाएगंे, आग ेजाकर क्या करेंगे? उनका भलवष्य अंधकार में 

जा रहा है।  
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 सभापलि महोदया, विसमान में देि के अंदर जो नई लिक्षा नीलि की पॉललसी 

लाई गई है, वह मेरी समझ के अनसुार लनजीकरण को आगे बढ़ाने की नीलि है। 

इसमें एक लॉ लदया गया है लक जो 6 साल का बच्चा होगा, वही पहली क्लास में 

एडलमिन लेगा। देि का कौन सा पररवार ऐसा है, लकस समदुाय का कौन सा 

व्यलि ऐसा है, लजसके यहां जब 6 साल का बच्चा होगा, िभी वह एडलमिन 

कराएगा? ऐसी लस्थलि में आने वाले 10 सालों के बाद सरकारी संस्थाए ंखत्म हो 

जाएगंी। आज प्राइवेट स्कूल में िीन साल का बच्चा एडलमिन ले रहा है और हम 

नई लिक्षा नीलि में यह कानून ला रह ेहैं लक जो बच्चा 6 साल का होगा, उसके 

बाद ही वह पहली क्लास में एडलमिन लेगा। वह कहां जाएगा? आने वाले समय 

में सरकारी लसस्टम खत्म करन ेकी जो नीलि लाई जा रही है, वह कहीं न कहीं 

घािक है।  

 माननीय सभापलि महोदया, देि के अंदर नवोदय लवद्यालय और केन्द्रीय 

लवद्यालय हैं। हम मानिे हैं लक देि के अंदर ब्यूरोके्रसी में लकसी भी व्यलि को 

आने का अवसर लमला है, िो वह नवोदय लवद्यालय से लमला है, लेलकन जो 

विसमान में लस्थलि बनी हुई है लक जो केन्द्रीय लवद्यालय हैं, उसमें पूर ेदेि से 8 

लाख 88 हजार आवेदन आए थे, लेलकन प्रवेि 75 हजार 703 बच्चों को ही 

लमला है। इसका मिलब यह है लक केवल 8 परसेंट बच्चों को ही प्रवेि लमल रहा 

है।  

1859 बजे    (माननीय अध्यक्ष पीठासीन हुए) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, अब कंक्लूड कीलजए।  

श्री राजकुमार रोत (बांसवाडा) : अध्यक्ष महोदय, मैंने िो अभी स्टाटस लकया है। 

मैं आलदवासी इलाके से आिा ह ाँ। … (व्यवधान) 

(इलि ) 

माननीय अध्यक्ष : आपको इसललए बोलने नहीं लदया जा रहा है, क्योंलक आपको 

औवेसी जी सलाह द ेरहे हैं। 

… (व्यवधान)  
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1859 बजे 

श्री राजेश रजंन (पूर्णिया) : अध्यक्ष महोदय, मैं आपको हृदय से धन्यवाद देना 

चाहिा ह ाँ। मैं सबसे पहले माननीय मंत्री महोदय जी को, जो सरकारी स्कूल में लिक्षक 

हैं ओर जो प्राइवटे स्कूल में लिक्षक हैं, उन दोनों की गणुवत्ता के बार ेमें बिाना 

चाहिा ह ाँ।   

 आपसे मेरा आग्रह है लक लिक्षक की गणुवत्ता को जब िक आप समय-समय 

पर िीन साल, दो साल, चार साल या छ: साल, िीन पीररयड के अंदर उनका 

एग्जालमनेिन या उनकी ट्ेंलनग नहीं लेंगे िो सरकारी स्कूल के जो बच्चे हैं, उनका 

बेहिर भलवष्य सलुनलिि नहीं होगा। सरकारी स्कूलों में और कॉलेजेज़ में 400 से 

800 बच्चे हैं, लेलकन क्लास के लहसाब से लसफस  साि, आठ या नौ रूम्स हैं। स्कूल 

और कॉलेज में लस्थलि यह ह ैलक मात्र 20 प्रलििि बलच्चयों के ललए िौचालय बने हुए 

हैं।  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप छ: बार के मैम्बर ऑफ पाललसयामेंट हैं िो 

आपको पिा होगा लक स्कूल का क्लास रूम राज्य देखेगा या केन्द्र देखेगा?  

श्री राजेश रजंन (पूर्णिया) : सर, मैं ऐसा नहीं कह रहा ह ाँ। मैं केन्द्र पर आरोप नहीं 

लगा रहा ह ाँ। मेरा कहना यह ह ैलक लबहार या देि की जो सरकारी लस्थलि है, आपको 

भी पिा होगा लक लबहार से पढ़ने के ललए बच्चे सबसे ज्यादा कोटा में जािे हैं और 

कोटा में लपछले साल लगभग 600 से 700 बच्चे लकस िरह लडपे्रिन के चलिे 

आत्महत्या लकए हैं, आपसे कोई चीज लछपी नहीं है। आप वहां पर गालजसयन बनकर 

जािे हैं।  मैंने कई बार सभी संस्थाओ ंके चेयरमैन्स से बाि की है। वे बच्चे लडपे्रिन में 

चले जािे हैं। मेरा सबलमिन इस बाि को लेकर ह ैलक लबहार के बंटवार ेके बाद न िो 

एक भी नेिरहाट लवद्यालय खलुा, न सैलनक स्कूल खलुा, न केन्द्रीय लवश्वलवद्यालय 

को िवज्जो लमली, न जमीन लमली, न नवोदय लवद्यालय पर फोकस लकया गया, न 

सेन्ट्ल स्कूल पर फोकस लकया गया, न पचंायि में कस्िूरबा गांधी लवद्यालयों पर 

फोकस लकया गया।  
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(1900/RAJ/NKL) 

हम ने पटना यूननवनसिटी को केन्द्रीय यूननवनसिटी बनाने की माांग की थी। भारत सरकार के 

द्वारा एक केन्द्ीय नवश्व नवद्यालय मोतीहारी में खलुा है।  

 निक्षा मांत्री महोदय, मैं चाह ांगा नक हर पररनथथनत में वहाां के नवश्वनवद्यालय के वीसी के 

कदाचार की जाांच होनी चानहए, जो मानतहारी में है। मैं पटना नवश्वनवद्यालय को केन्द्ीय नवश्व 

नवद्यालय बनाने के नलए आपसे आग्रह करता ह ां। पूनणिया, कोसी, सीमाांचल की दूसरी उपराजधानी 

है। …र(व्यवधान) क्या आप केन्द्ीय नवश्वनवद्यालय बनाने के नलए पूनणिया कॉलेज को देखेंग?े 

 दूसरा, आपको सरकारी कॉलेज में डीएलएड और बीएड को खोलना चानहए, क्योंनक 

निक्षकों की सांख्या बढ़ाने की जरूरत है। हम यह सनुवधा और कथबों में भी चाहते हैं। हम रूपौली में 

इांटर कॉलेज चाहते हैं। हमार ेक्षेत्र में इांटर कॉलेज सबसे कम हैं। मैं इनके नलए आपसे आग्रह करता 

ह ां। मैं आपसे आांगनवाड़ी के बार ेमें कहना चाहता ह ां। आांगनवाड़ी के नलए एक सोच बन गई है नक 

यहाां अत्यांत नपछड़ा, दनलत और आनदवासी आते हैं और नखरचड़ी खा कर चल ेजाते हैं। आांगनवाड़ी 

की सेनवका की न कोई क्वानलटी है,  न कोई क्वाांनटटी है, न ही उनकी तनख्वाह बढ़ती है और न 

ही वहाां बच्चों के आने के नलए कोई सुनवधा है।  

 मेरा आपसे यह आग्रह है नक कॉलेजेज के बच्चे कोनचांग के नलए बाहर जाते हैं। बच्चे क्लास 

से चल ेजाते हैं। थकूल्स के 80 प्रनतित बच्चे नखचड़ी खाने के बाद चले जाते हैं। व ेनहीं पढ़ते हैं। 

कॉलेज के बच्चे नहीं पढ़ते हैं। वे कोनचांग में चले जाते हैं।…(व्यवधान) डीपीएस के बार ेमें माननीय 

हाई कोटि ने कहा है नक डीपीएस बहुत ज्यादा पैसा लेता है, उस पर रोक लगाई जाए। डीपीएस के 

सांथथापक लगातार गलत कर रहे हैं।…(व्यवधान) 

 अध्यक्ष महोदय, यूपीएससी, बीपीएससी और एसएससी के एग्जाम्स होते हैं। उन एग्जाम्स 

के तीन-चार महीने के बाद ररजल्ट्स क्यों आते हैं? बच्चे के मन में डर है नक हमार ेररजल्ट्स के 

साथ हेरा-फेरी होती है। यूपीएससी, बीपीएससी, एसएससी या नकसी अन्दय कॉम्पीनटरनटव एग्जाम्स 

के फॉम्सि भर ेजाएां, उनके एग्जाम्स हों और 15 नदनों के अांदर उनके ररजल्ट्स ननकाले जाएां और 

उनकी ज्वाइांननांग की व्यवथथा की जाए।…(व्यवधान) 

(इनत) 

 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदथय, घड़ी देनखरए और बोनलए। अगर आपको दो नमनट से ज्यादा 

बोलना है तो बैठ जाइए। अगर आपको दो नमनट में भाषण समाप्त करना है, तो बोनलए।  

श्री गोडम नागेश (आदिलाबाि) : सर, मैं दो नमनट ही बोलूांगा। 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदथय, जब कभी भी आपको कह नदया जाए नक समय समाप्त हो, तो 

एक बार इिारा समझ जाएां। आप एक दल के सदथय हैं, लेनकन आपको यह अनधकार नहीं है नक 

आप रोज बोलें। यह अनधकार सभापनत जी का है, जो सीट पर बैठे हैं। आप दो नमनट में अपनी बात 

को समाप्त करें। 
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1904 बजे 

श्री गोडम नागेश (आदिलाबाि) : अध्यक्ष महोदय, आपने मझु े निक्षा मांत्रालय के 

ननयांत्रणाधीन अनदुान की माांगों पर हो रही चचाि पर बोलने के नलए समय नदया है, इसके 

नलए मैं आपको धन्दयवाद देता ह ां। मैं आपके द्वारा यिथवी प्रधान मांत्री नरने्द् मोदी जी और 

निक्षा मांत्री धमेन्द् प्रधान जी को धन्दयवाद देता ह ां। मैं बोलने के नलए ज्यादा समय नहीं 

लूांगा, क्योंनक अभी आपने मझुे बोलने के नलए दो नमनट का समय नदया ह।ै मैं तेलांगाना 

आनदलाबाद से चनु कर यहाां आया ह ां। मेर ेसांसदीय क्षेत्र के दनक्षण भाग में माां सरथवती जी 

की मांनदर है। यह दनक्षण में कहीं पर भी नहीं है। उत्तर भारत में यह एक है। मैं उस क्षेत्र से 

चनु कर आया ह ां। जो वक्ता सवेर ेसे बोल रहे थे, मैं उनकी बातें सनु रहा था नक निक्षा का 

नवषय कां रैंट नलथट में आता है।  

(1905/KN/VR) 

आप सभी यह जानते हैं। यहाां पर केवल केन्द् सरकार की ररथपोंनसनबनलटी है, ऐसी कुछ 

बात आ चकुी ह।ै मेर ेपास जहाां तक इनफॉमेिन है और यनद मैं गलत नहीं ह ां, तो सेंट्रल 

थकूल्स में केवल 0.7 परसेंट थटूडेंट्स नवद्या प्राप्त कर रहे हैं। वषि 1986 में न्दयू एजकेुिन 

पॉनलसी बनी, ऑपरिेन ब्लैक बोडि बना और तब से अब तक नकतने साल बीत गए हैं। 

इस देि में एक अच्छी एजकेुिन नीनत हो, उसके जररये नवद्यानथियों को एक अच्छी निक्षा 

नमले। देि के चार करोड़ यवुाओ ां को सक्षम बनाने का यह बजट ह।ै जो नेिनल एजकेुिन 

पॉनलसी है, मैंने वषि 2012-13, वषि 2013-14 का बजट देखा है, इन 10 सालों के अांदर 

बजट में नकतनी बढ़ोतरी हुई है, यह सब जानते हैं। जो उच्चतर निक्षा और प्राथनमक 

निक्षा है, प्राथनमक निक्षा को राज्य देखता ह।ै उच्चतर निक्षा में सरकार को जो काम 

करना ह,ै वह सरकार काम कर रही है। प्राथनमक थतर पर जो वैकें सीज़ हैं, टीचसि की 

वैकें सीज़ हैं, वे बहुत सार ेराज्यों में ररक्त हैं। उच्चतर निक्षा में भी ज्यादा वैकें सीज़ हैं। उन 

वैकें सीज़ की भती के नलए आप राज्यों को आदेि दें। मैंने पहले ही कहा नक 0.7 परसेंट 

नवद्याथी ही सेंट्रल थकूल्स में पढ़ते हैं। सविनिक्षा अनभयान में एनडिनल क्लास रूम्स के 

नलए पैसा नदया जाता ह ैऔर िौचालय ननमािण के नलए पैसा नदया जाता है। रूरल एररया 

में जो थकूल्स हैं, उन थकूल्स में िौचालय की सनुवधा नहीं है और एनडिनल क्लास 

रूम्स की भी सनुवधा नहीं है। क्योंनक बहुत सार ेराज्य ऐसे हैं, मैं उन राज्यों का नाम नहीं 

लूांगा, सविनिक्षा अनभयान में थटेट्स को जो रानि जाती है, वे भी बराबर खचि नहीं करते 

हैं। उसके यूसीज़ सेंट्रल गवनिमेंट को न भेजन ेसे यहाां से और पैसा नहीं जा सकता ह।ै 

वहाां से यूसीज़ आने के बाद ही पैसा ररलीज होता है। इसनलए मैं माननीय मांत्री महोदय से 

यह पूछना चाहता ह ां, क्योंनक राज्यों को हम जो पैसा दे रहे हैं, राज्यों की यह 
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ररथपोंसनबनलटी है नक वहाां पर वे िौचालयों का ननमािण करें, एनडिनल क्लास रूम्स का 

ननमािण करें। देि में ओडीएफ का ननमािण हो रहा है और यह काम हम सब को साथ में 

करन ेकी जरूरत ह।ै मैं अब तेलांगाना प्राांत के नलए बात करूां गा। …र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : अभी तक आप क्या बात कर रहे थे? 

श्री गोडम नागेश (आदिलाबाि) : सर, इसी सदन ने वषि 2014 में सेपरटे तेलांगाना का 

नबल पास नकया था और तेलगाांना हमें नदया। तेलांगाना बनने के बाद हमार ेतेलांगाना राज्य 

में पहले 10 नजले थे और अभी 33 नजले हो गए हैं। सर, वहाां नवोदय थकूल्स और 

केन्द्ीय नवद्यालय की बहुत नडमाांड है। 

(1910/VB/SAN) 

इसनलए मैं मांत्री महोदय से अनरुोध करता ह ूँ नक तेलांगाना के अनधक नजलों के 

नलए…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप अपने लोक सभा क्षेत्र के नलए माांग कीनजए न, आप पूर ेतेलांगाना 

की बात कर रहे हैं। 

श्री गोडम नागेश (आदिलाबाि) : सर, मैं तेलांगाना के बाद अपन ेलोक सभा क्षेत्र की 

ओर आ रहा ह ूँ।…(व्यवधान) 

नजस तरह से, तेलांगाना के नलए नदया गया है, वैसे मैं नपछले सप्ताह मांत्री जी से 

नमल चकुा ह ूँ।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : पहले आपने देि की बात की, नफर राज्य की बात की। अब आप 

अपने लोक सभा क्षेत्र की बात कीनजए। 

श्री गोडम नागेश (आदिलाबाि) : जी सर।  

मैं अभी-अभी मांत्री महोदय से नमला ह ूँ। मेर ेआनदलाबाद सांसदीय क्षेत्र में ज्यादातर 

आनदवासी लोग रहते हैं। वहाूँ पर एक ही नवोदय नवद्यालय है, केन्द्ीय नवद्यालय भी एक 

ही ह।ै वहाूँ एससी, एसटी की पॉपलेुिन भी बहुत अनधक है। यह नलटे्रसी में भी कम है। 

इसनलए मैं मांत्री महोदय से आग्रह करता ह ूँ नक मेर ेसांसदीय क्षेत्र आनदलाबाद में एक और 

नवोदय नवद्यालय एवां केन्द्ीय नवद्यालय मांजूर करें।  

इसी के साथ मैंअपनी बात समाप्त करता ह ूँ। 

(इनत) 
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1912 hours 


SHRI K. RAJASHEKAR BASAVARAJ HITNAL (KOPPAL): Hon’bleरspeakerरsirर

thank you very much for allowing me to participate in the discussion on 

demands for grands and the ministry of education. 

 Sir through you I would also like to thank my people of Koppala Lok 

Sabha constituency.Unable speaker sir the government has neglected 

completely the education sector. It has no vision for education. In this budget 9 

priority Areas were mention but there is no place for education in it.During UPA 

Government education was considered as fundamental right to Education Act 

(RTE). In RTE Act itself the UPA government has mentioned what are the 

basic Infrastructures required for providing better quality education.  However 

now the Government of India as conducted survey about the implementation of 

RTE. The compliance report mentioned that only 25% schools are having 

required infrastructure.Remaining 75 percentage of schools do not have basic 

facilities it shows the government has failed to give the basic intrastructure 

facilities to the schools. It is mentioned in the Government of India report itself. 

Sir, the Union government is talking about Vikasit Bharath. Our first 

Prime Minister Pandit Jawaharalal Nehru ji said that Student of today is the 

Citizen of tomorrow.  If we want to build a better India, today we should give 

quality education.However, today the government is not able to give even 

basic facilities of education. There is no job guarantee for the students once 

they come out of colleges and universities. Another point is that the 

government is talking about giving education loan for students. Today, if 

students take loan to complete their education.If they do not get a job in the 

future, they will not be able to make repayment of it. So both students and their 

family would be suffered due to education loan. 

Honble Speaker,Sir, they should also give a guarantee to get jobs.I 

would urge upon the Union government through you to take steps to fill the 

75% gap by ensuring basic  infrastructure in all schools.With these few words I 

conclude my speech and thank you Sir. 

(ends) 

 
Original in Kannada 
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1914 बजे 

डॉ. मन्ना लाल रावत (उियपुर) : माननीय अध्यक्ष महोदय, आपका बहुत-बहुत आभार नक 

आपने मझेु निक्षा मांत्रालय की अनदुानों की माांगों पर हो रही चचाि में िानमल होने एवां इसके समथिन 

में अपनी बात कहने का मौका नदया।  

 महोदय, नफर एक बार मोदी सरकार, अब होगा नवकनसत भारत का सपना साकार। इस 

भाव के साथ हम आग ेबढ़ रहे हैं। तीसरी बार माननीय प्रधानमांत्री जी इस भूनमका में हैं। इसके पीछे 

सबसे बड़ी ताकत यह है नक उनकी नीनतयों को भी जनता-जनादिन ने ताकत दी है। यह लगातार 

जारी है। पॉनलसी पैरानलनसस की जो नथथनत थी, हम उससे बाहर ननकले हैं।  

 राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत, 2020 के अनरुूप जो काम हुए हैं, उनकी एक सांनक्षप्त रूपरखेा और 

प्रभाव को मैं सदन के सामने रखना चाहता ह ूँ। 

(1915/PC/SNT) 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, वषि 2024 में एसडीजी 61 परसेंट पर पहुांचा है। इसके साथ 

पीएम–श्री थकूलों की सांख्या का 14,500 तक पहुांचने का लक्ष्य है। इसमें से 10,080 थकूल्स 

थवीकृत हुए हैं, नजसमें 30 थकूल्स मेर ेलोक सभा क्षेत्र के हैं। यह अपने आप में एक बहुत बड़ी बात 

है, जो कौिल नवकास और वैनश्वक आयाम में यवुाओ ां को तैयार करने के नलए है।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, निक्षा जन्दम नसद्ध अनधकार है। इसके तहत महत्वपूणि यह हो 

जाता है नक हम अपने नायकों की बात करें। इनतहास के जो पे्ररक प्रसांग हैं, व ेभी हमें नई निक्षा 

नीनत में नमले हैं। इसकी भी यदा-कदा चचाि होने लगी है। यह भी अपने आप में बहुत महत्वपूणि है।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, बीपीएल के मामले में कह ांगा नक करीब 25 करोड़ आम जन 

उससे बाहर ननकल ेहैं। उसके जो 12 इांडेक्स हैं, उनमें से एक इांडेक्स निक्षा नवभाग का है। यह भी 

अपने आप में बहुत महत्वपूणि है। इसका सबसे ज्यादा लाभ अनुसूनचत जानतयों और जनजानतयों 

को नमला है। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, जो एकलव्य रनेसडेंनियल मॉडल थकूल्स हैं, वे भी इस नीनत के 

ही एक भाग हैं। यह बहुत महत्वपूणि है नक पूर ेभारत में 750 थकूल्स थथानपत होने जा रहे हैं। उनमें 

से 405 थकूल्स नियािील हुए हैं। इससे बहुत बड़ी सांख्या में, 1,23,000 जनजातीय बालकों को 

लाभ नमला है। इसमें बड़ी सांख्या में, आधे से ज्यादा प्रनतित बानलकाओ ां का है। यह अपने आप में 

बहुत महत्वपूणि है। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, इस िम में, मैं आपके माध्यम से माननीय मांत्री महोदय से 

ननवेदन करना चाहता ह ां नक यहाां निक्षा की बात हो रही है और पूरा अमतृ कालखांड िरुू हुआ है। 

जो औपननवेनिक नवरासत है, उससे भी बाहर ननकलना है। मैं यह आग्रह करता ह ां नक नजतने भी 

नवश्वनवद्यालय हैं, उनमें जनजातीय अध्ययन कें ् िरुू होने चानहए, तानक जनजानतयों की जो 

मौनलक बात है, जो मौनलक सांथकृनत है, वह सबके सामने आ सके। क्योंनक, अभी तक 

औपननवेनिक सत्ता की, जो नडवाइड-एांड-रूल वाली नवचार-दृनि है, वही पढ़ाई जाती रही है। 
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 माननीय अध्यक्ष महोदय, नविेष तौर पर डॉ. जी. एस. घयु ेयह कहते हैं नक आनदवासी नहांदू 

हैं। यह िब्द भी सभी नवश्वनवद्यालयों में पढ़ाया जाना चानहए, क्योंनक अभी तक की सरकारों द्वारा 

इसे ननगलेक्ट नकया गया है। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, anthropology एक ऐसा सब्जेक्ट है, नजसे पूर े देि में नवभेद 

करने के नलए, जनजातीयों के बार ेमें अलग से anthropology में पढ़ाने के नलए कहा गया है। िेष 

समाज के बार ेमें sociology में पढ़ाया जाता है, जबनक anthropology में केवल जनजानतयों की 

पढ़ाई की जाती है। Anthropology आने वाले कालखांड में समाप्त होनी चानहए, क्योंनक यह 

औपननवेनिक सत्ता द्वारा जनजानतयों को अलग नदखाने की एक सानजि रही है।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं राजथथान में कें ्ीय जनजातीय नवश्वनवद्यालय की थथापना की 

माांग करता ह ां, क्योंनक अमरकां टक और तेलांगाना के जो दूसर ेनवश्वनवद्यालय हैं, व ेकाफी दूर हैं। व े

लगभग 1,500 नकलोमीटर दूर हैं। अगर यह राजथथान में थथानपत होता है, तो गजुरात, मध्य प्रदेि 

और राजथथान, तीनों के जनजातीय क्षेत्र की लगभग 1.5 करोड़ जनसांख्या को इसका लाभ 

नमलेगा।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, आकाांक्षी नजले और आकाांक्षी ब्लॉक में सीएसआर का सबसे कम 

प्रयोग हुआ है। ऐसा इकोनॉनमक सवे की ररपोटि नदखाती है।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, मेर ेलोक सभा क्षेत्र में वेदाांता नजांक का काम करने वाला एक बड़ा 

माइननांग इांटरप्राइजेज़ है, नजसमें भारत सरकार का भी भाग है। सीएसआर के तहत इस क्षेत्र में 

माइननांग नवश्वनवद्यालय की थथापना की सांभावना बनती है, क्योंनक अरावली का पूरा क्षेत्र है, नजसमें 

बहुत बड़ी सांख्या में कीमती नमनरल्स नमलते हैं।     

 इसके साथ ही साथ मैं आपके माध्यम से माांग करता ह ां नक जब हम पूर ेभारत में देखते हैं, 

तो पाते हैं नक बहुत सार ेनवश्वनवद्यालय हैं, लेनकन गौ माता के नलए कोई भी नवश्वनवद्यालय नहीं है। 

गौ, गांगा और गायत्री पूर ेभारत के नलए अपने आप में गौरव की बात है। अत: गौ नवश्वनवद्यालय मेवाड़ 

में थथानपत करने की यनद आप अनमुनत नदलवाएांगे, तो हमार ेगोगुांदा नवधान सभा क्षेत्र में लगभग 

1,000 बीघा गौचर भूनम भी है, नजसे देने के नलए ग्राम पांचायत और आसपास के सभी क्षेत्र तैयार 

हैं।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, आपने मझेु बोलने की अनुमनत दी और इसके नलए समय नदया, 

इसके नलए आपका बहुत-बहुत धन्दयवाद। 

 प्रणाम। 

(इनत) 
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डॉ. आलोक कुमार सुमन (गोपालगजं) : धन्यवाद माननीय अध्यक्ष महोदय, शिक्षा 

मंत्रालय के तहत अनदुानों की मांग पर बोलने का अवसर प्रदान करने के शलए मैं 

आपको धन्यवाद देना चाह ंगा । अगर माननीय अध्यक्ष महोदय की इजाजत हो तो 

आज मैं अपनी बात की िरुुआत एक नये कशव की शिक्षा पर शलखी कुछ चदं लाइनों 

से करना चाह ंगा- 
 

“शिक्षा के अभाव में, शखले न गणु का फूल । 

शिक्षा में ही है बसा, जगत प्रगशत का मूल।। 

शनधधनता भी दूर हो, शमले मान – सम्मान । 

शिशक्षत मानव के शलए, शिक्षा है भगवान।।" 

मैं हमार ेमाननीय प्रधानमंत्री श्री नरने्र मोदी जी, हमार े गहृ-प्रदेि के मखु्यमंत्री श्री 

नीतीि कुमार जी और हमार ेमाननीय शिक्षा मंत्री श्री धमेंर प्रधान जी, को शिक्षा के 

क्षेत्र में उनके उत्कृष्ट कायध के शलए अपनी हाशदधक धन्यवाद देता ह ूँ। वर्ध 2024-2025 

के शलए शिक्षा शवभाग में ₹1.21 लाख करोड़ का आवंटन, जो शपछले बजट की तलुना 

में 4.3% की अशधक ह,ै अत्यंत प्रिंसनीय है। शविेर् रूप से, स्कूली शिक्षा शवभाग को 

₹73,008 करोड़ का आवंटन शकया गया ह,ै जो ₹68,804 करोड़ से बढ़कर है। 

महोदय उच्च शिक्षा शवभाग को ₹47,619 करोड़ का आवंटन शकया गया है, जो 

₹44,090 करोड़ से बढ़कर है। इसके अशतररक्त, 500 बड़ी कंपशनयों में एक करोड़ 

यवुाओ ंको इटंनधशिप प्रदान करने और घरलूे संस्थानों में उच्च शिक्षा के शलए ₹10 

लाख तक के शवत्तीय ऋण की पहल अत्यशधक सराहनीय है। 

1. मैं शवनम्रतापूवधक हमार े माननीय मंत्री जी, से अनरुोध करता ह ं शक वे शबहार के 
गोपालगंज शजले के शलए प्रत्येक ब्लॉक में शिग्री कॉलेज के शलए राज्य सरकार को 

शवत्तीय सहायता प्रदान करें। शिक्षा शकसी भी क्षेत्र के समग्र शवकास की नींव होती 

है, और इस क्षेत्र में शिग्री कॉलेज लोगों की लंबे समय से चली आ रही मांग है। 

शिग्री कॉलेज की स्थापना से बच्चों को गणुवत्तापूणध शिक्षा प्राप्त करने में अत्यशधक 

लाभ होगा, शजससे गोपालगंज का समग्र शवकास संभव हो सकेगा। 

2.  मैं माननीय अध्यक्ष महोदय जी के माध्यम से माननीय शिक्षा मंत्री जी को यह 
बताना चाहता ह ूँ शक गोपालगंज कें रीय शवद्यालय वतधमान में शकराए की शबश्िंग में 

 
 Laid on the Table 
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चल रहा है। क्षेत्र के लोगों की यह लम्बे समय से चली आ रही माूँग है शक शवद्यालय 

के पास स्वयं की जमीन, शबश्िंग एवं अन्य सशुवधाएूँ हों ताशक संसदीय क्षेत्र के 

शवद्याशथधयों का सवाांगीण शवकास सशुनशित हो सके। 

3.  मैं गोपालगंज शजले में एक शवश्वशवद्यालय की स्थापना का भी अनुरोध करता ह ं। 
शवश्वशवद्यालय न केवल उन्नत शिक्षा प्रदान करगेा बश्क क्षेत्र में उच्च शिक्षा के क्षेत्र 

में शवकास के शलए बशुनयादी ढांचे और सेवाओ ंमें भी सधुार करगेा। 

4. इसके अशतररक्त, मैं गोपालगंज शजले में स्नातकोत्तर शिग्री की पढ़ाई हेत ुकॉलेज में 

व्यवस्था की जाय। जो हमार ेनागररकों की भलाई के शलए गणुवत्तापूणध उच्च शिक्षा 

प्रदान करने में महत्वपूणध भूशमका शनभाये। 

5. सैशनक शवद्यालय शसपायाूँ, कुचायकोट में नई शबश्िंग बनकर तैयार है। लेशकन 
काफी शदनों से प्रयास के बावजूद शकराये के मकान से नई जगह शवद्यालय का 

स्थानांतरण नहीं हुआ। मैं मंत्री जी से शवनम्रता पूवधक अनरुोध करता ह ूँ, कृपया इस 

सम्बंध में संबंशधत अशधकाररयों को आवश्यक शदिा-शनदेि दें, ताशक शवद्यालय का 

स्थानांतरण हो सके। 

6. अंत में, मैं इस सदन के माध्यम से शबहार के महत्वपूणध शवश्वशवद्यालय, पटना 

शवश्वशवद्यालय को कें रीय शवश्वशवद्यालय का दजाध देने की दीघधकाशलक माूँग का 

परुजोर समथधन करता ह ं। माननीय मंत्री महोदय, इस सन्दभध में शजतनी ज्दी 

संभव हो, आवश्यक कदम उठाने की कृपा करें। 

 

गोपालगंज संसदीय क्षेत्र के संदभध में, ये पहल क्षेत्र के समग्र शवकास के शलए आवश्यक 

हैं। मैं माननीय मंत्री जी से इन अनरुोधों पर सहानभूुशतपूवधक शवचार करने का आग्रह 

करता ह ं। मझुे पूणध भरोसा है शक वे गोपालगंज और शबहार के िैशक्षक और सामाशजक-

आशथधक उन्नशत में महत्वपूणध योगदान देंगे। धन्यवाद। 

(इशत) 
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डॉ. प्रशांत यािवराव पडोले (भन्डारा-गोंदिया) :सरकार शवश्वगरुु बनने का सपना शदखा 

रही है। लेशकन आज मैं बिे ही उदास मन से भारत के गरुुजनों से, शवद्याशथधयों से क्षमा मांगता 

ह ं शक आपकी उम्मीद को पूरा नहीं कर सकें गे। क्योंशक हमार ेपास में शिक्षा के शलए धन नहीं 

है। सस्ती और अच्छी शिक्षा की उम्मीद आप छोि दीशजए। 

"दशक्षा से ही उन्नदत का मागग प्रशस्त होता है,  

दबन दशक्षा के जीवन का हर सपना ध्वस्त होता है।" 

महोिय, गरीब से गरीब माता दपता भी अपने बच्चों पढाई के दलए कुछ न कुछ करता है। 

सरकार हमारी माई बाप है। उसको अपने बच्चों पर तरस आना चादहए। यह मदु्दा हमार े

देि के भशवष्य, हमार ेबच्चों और यवुाओ ंकी शिक्षा से जडु़ा है। हम सब जानते हैं शक शिक्षा 

शकसी भी देि की मानव पंूजी Human Capital का शनमाधण करती है। हमार ेपूवधजों ने शिक्षा 

को सवोच्च प्राथशमकता दी। लेशकन आज, भाजपा सरकार ने शिक्षा के के्षत्र में जो कदम उठाए 

हैं, वे हमारे बच्चों के भशवष्य को अंधकार में धकेल रहे हैं। 

2014 से, शिक्षा मंत्रालय के वाशर्धक बजट में लगातार कमी आ रही है। इस साल के बजट में, 

स्कूल शिक्षा के शलए 16.8% और शिक्षा मंत्रालय के शलए कुल 7% की कमी की गई है। मझुे 

हैरानी होती है शक गणुवत्ता युक्त शिक्षा प्रदान करना कैसे संभव होगा, जब सरकार खदु ही फंि 

में कटौती कर रही है? 

शवश्वशवद्यालय अनदुान आयोग (यूजीसी) का बजट बीई 2023-24 की तलुना में 53.35% 

और शपछले शवत्त वर्ध के आरई की तलुना में 60.99% घटा शदया गया है। और यह तब हो रहा 

है जब राष्रीय परीक्षण एजेंसी, जो यूजीसी के तहत आती है, राष्रीय परीक्षाओ ंजैसे NEET 

और NET को सही ढंग से आयोशजत करने में असफल हो रही है। शपछले 7 वर्ों में, हमारे देि 

ने 15 राज्यों में 70 परीक्षा पेपर लीक देखे हैं, शजससे लगभग 1.7 करोड़ उम्मीदवार प्रभाशवत 

हुए हैं। कहीं से नहीं लगता शक सरकार हमारे बच्चों के भशवष्य को लेकर गंभीर है? 

"जहााँ दशक्षा के मदंिरों में दिया बुझने लगे,  

समदझए दक वहााँ दवकास के सपने खुि ही दमटने लगे।" 

अध्यक्ष जी, यह सरकार आईआईटी और आईआईएम जैसे प्रशतशित पेिेवर शिक्षा संस्थानों 

के शलए फंि में कमी करने का सोच रखती है। क्या यह सरकार यह सोचती है शक हमारे देि 

का शवकास शबना गणुवत्तापूणध उच्च शिक्षा के संभव है? 

 
 Laid on the Table  
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अध्यक्ष महोदय, आज जब आपके समक्ष खिा ह ं। मझुे मेरी मेशिकल शिक्षा के शदन याद आते 

है। आंखे भर आयी है शक मेर ेमाता शपता ने मेरी पढाई के शलए क्या क्या नहीं झेला है। मैं नहीं 

चाहता शक देि की वतधमान पीशढ भी यही सहती रहे। 

 

देि में िाक्टर या इंशजनीअर बनना महंगा है। पूरी शजंदगी की कमाई लगा दें, तब भी 

शमिीलक्लास माता शपता पैसे नहीं जटुा पाते है। मजबूरी में शवदेि भेजना पिता है। अपने मां 

बाप की गरीब को जानते हुए बेटा बेटी तंगहाली में पढाई करते है। हवाई जहाज का शटकट 

महंगा होता है। तीन तीन साल पररवार से शमलना नहीं होता। पराई जमीन, पराई भार्ा और 

पराया खाने में क्या शवतती है, मझुसे ज्यादा कोई नहीं बेहतर बता सकता। 

मझुे उम्मीद थी शक देि में नए मेशिकल कॉलेज के शलए कें र सरकार कोई महत्वाकांक्षी 

कायधक्रम चलाएगी। लेशकन उम्मीद टूट गयी है। क्या मेरा देि इस तरीके से शवश्वगरुु बनेगा 

क्या मेरा देि मेशिकल एज्यकेुिन का वैशश्वक लोकेिन (Global hub of medical 

education) नहीं बन सकता। हमारा अशतशथ देवो भव एवं वसुधैव कुटंुबकम का मंत्र कब काम 

आएगा। बच्चों को देि की शमट्टी, देि की रोटी खाने शमलेगी। 

युवा इंटनगदशप कायगक्रम 

अध्यक्ष जी, परीक्षा में नकल करना अपराध है, उसके शलए सजा भी होती है। 

बजट में घोशर्त यवुा इंटनधशिप प्रोग्राम दोर्पूणध और धोखाधड़ीपूणध है। यह कांगे्रस के घोर्णा 

पत्र में घोशर्त 'पहली नौकरी पक्की' अप्रेंशटसशिप के अशधकार की कोरी कोरी नकल है। नकल 

में थोिा तो बदलाव करते । आप नकल करते हुए पकिे गए है। 

अध्यक्ष जी आप हमार ेहेिमास्टर हो, आप ही फैसला करें शक क्या सजा दी जाए। 

मैं सवाल करना चाहता ह ं, आपसे वादा लेना चाहता ह ं शक क्या आप टॉप 500 कंपशनयों में 

इंटनधशिप प्रदान करेंगे। अशनवायध करेंगे। अगर हां तो स्वागत है। अगर नहीं तो बताईए शक यह 

इंटनधशिप प्रोग्राम शकसके शलए है? 

देि के गरुुओ ंको, देि शवद्याशथधयों को, सरकार से जवाब मांगना चाशहए। हमें यह सशुनशित 

करना चाशहए शक हमार ेबच्चों और यवुाओ ंको गुणवत्तापूणध शिक्षा शमले, ताशक वे हमार ेदेि के 

उज्ज्वल भशवष्य का शनमाधण कर सकें । पैसे की तंगी में बच्चों की पढाई सपने की हत्या नहीं 

होनी चाशहए। 

धन्यवाद । 

   (इशत) 
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प्रो. वर्ाग एकनाथ गायकवाड (ममु्बई उत्तर-मध्य):  महामानव भारत रत्न िॉ बाबासाहेब 

अंबेिकर का कहना था शक शकसी भी समाज का शवकास इस बात पर शनभधर है शक वहाूँ शिक्षा का 

शकतना शवकास हुआ है। 

अध्यक्ष महोदय, अफसोस के साथ कहना पड़ रहा है शक ये सरकार शिक्षा को बढ़ावा देने में 

शवश्वास नहीं रखती। इस बजट में शपछले साल के मकुाबले, उच्च शिक्षा में यूजीसी का बजट 

53.35% घटा है। 

स्कूली शिक्षा का बजट 16.8% और शिक्षा शवभाग का बजट 7% से घटाया गया है। 

महोदय, गरीब और वंशचत वगों के शलए शिक्षा उन्नशत का मागध है। पर सरकार क्या कर रही 

है? महाराष्र में हमने देखा शक एक सरकारी शनणधय लाया गया की यशद 1 शकमी की दूरी पर कोई 

सरकारी शवद्यालय हो, तो प्राइवेट शवद्यालयों को राइट तो एजुकेिन के तहत गरीब बच्चों को 

अ ि्शमिन देने की जरूरत नहीं। कोटध के संज्ञान के बाद ही ये शनणधय वापस शलया गया। 

भारत हंगर इंिेक्स में लगातार पीछे जा रहा है, पर PM पोर्ण योजना की फशन्िंग को न के 

बराबर ही बढ़ाया गया है। महाराष्र में हमने एक और कारनामा देखा। अपने ठेकेदार शमत्रों को खुि 

करने के शलए, सरकार ने २ अलग अलग गणवेि लागू करने का शनणधय शलया। 

उच्च शिक्षा की बात करें तो बार बार शजस तरह से यूशनवशसधटी के, NEET के और अन्य 

परीक्षाओ ंके पेपर लीक हो रहे हैं, उससे देि का भशवष्य खतर ेमें हैं। शपछले 7 साल में 70 पेपर 

लीक हुए हैं। NTA के शनंदनीय कारभार की लाखों शवद्याशथधयों के भशवष्य के साथ शखलवाड़ है। 

हमारा मानना है शक शिक्षा को लेकर ये सरकार शब्कुल भी गंभीर नहीं है। बजट में घटता आ रहा 

प्रावधान इसका सबूत है। 

पहली राष् रीय शिक्षा  योजना के अंतधगत शिक्षा का सवाांशगकरण और गांव तक शिक्षा ल े

जाने की कोशिि शक थी, दूसर ेराष् रीय शिक्षा Policy के अंतधगत भारतरत् न श्री राजीव गांधी ने हर 

बच् चें को शिक्षा का अशधकार  IIT, ITM की स् थापना की। साथ में शिक्षा प्राथशमक, माध् यशमक और 

उच् च माध् यशमक शिक्षा का प्रावधान शकया ।  

शफर आज वतधमान शिक्षा जो मोदी सरकार दे रही है। वह धोखा है, उसमें बडे़ उद्योगपशतयों 

को स् थान देने काम शकया है। बडे़ शिक्षा कॉमलेक् स शनकलने का प्रावधान शकया । 

 Credit system जो बहुत मशुश्कल काम है वो लाये। 

अध् यक्ष, हमार ेराज् य के 1200 करोड़ रू. जो केन् र सरकार को RTE के अंतधगत शमलना 

चाशहए था वो शमला नहीं।  

(इशत) 
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श्री जनािगन दसहं सीग्रीवाल (महाराजगजं) : माननीय अध्यक्ष महोदय, निक्षा सम्बन्दधी 

अनदुान की माूँग पर चचाि में भाग लेन ेकी अनमुनत देन ेके नलए मैं आपके प्रनत आभार 

व्यक्त करते हुए आपको धन्दयवाद देता ह ूँ। महोदय, नवतीय वषि 2024-25 के नलए निक्षा 

मांत्रालय के अनदुान की माूँग का समथिन करते हुए कहना चाह ूँगा नक इस बजट में देि के 

निक्षण सांथथानों में पढ़ने के नलए छात्रों को दस लाख रूपये कजि के तौर पर नवत्तीय 

सहायता, बीस लाख यवुाओ ां को अलग-अलग क्षेत्रों में ननपणु बनान ेकी योजना, एवां एक 

हजार आई.आई.टी. को अपग्रेड करने की व्यवथथा देि के करोड़ों छात्र-छात्राओ ां उच्च 

निक्षा सनहत अन्दय प्रकार के क्षेत्रों में अपना भनवष्ट्य उज्जवल बनान े के नलए वरदान 

सनवत होगा। 

महोदय, इस बजट में निक्षा के नलए 1.48 लाख करोड़ का प्रावधान, अपने देि में 

लागू नई निक्षा नीनत के तहत निक्षा व्यवथथा को सचुारू रूप से लागू करने के साथ नवश्व 

थतरीय निक्षा के सामानाांतर खड़ा करने के नलए एक िानन्दतकारी कदम है। इस व्यवथथा 

के नलए मैं निक्षा मांत्री श्री धमेन्द् प्रधान जी को हृदय से बधाई देता ह ूँ। 

अांत में महोदय मैं अपन ेलोकसभा क्षेत्र महाराजगांज, नबहार के सारण (छपरा) एवां 

नजला-नसवान तथा अपने प्रमांडलीय मखु्यालय छपरा में ननम्न कायों का कराने का 

अनरुोध माननीय निक्षा मांत्री जी से अनरुोध करता ह ूँ: 

1. जयप्रकाि नारायण नवश्वनवद्यालय, छपरा को केन्द्ीय नवश्वनवद्यालय के रूप में

नवकनसत कर थथानपत नकया जाये। 

2. सारण नजला अांतगित मिरक केन्द्ीय नवद्यालय में नद्वतीय पाली की पढ़ाई आरम्भ

कराया जाये। 

3. नसवान नजला अांतगित महाराजगांज केन्द्ीय नवद्यालय को महाराजगांज में भूनम उपलब्ध

कराते हुए भवन ननमािण कराकर उसमें उसका सांचालन कराया जाये। 

4. महाराजगांज लोकसभा, नबहार के अांतगित एक IIT की थथापना कराया जाये।

(इनत) 
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श्री दिलेश्वर कामैत (सुपौल) : माननीय सभापनत महोदय, मैं माननीय प्रधानमांत्री जी, 

माननीया नवत्त मांत्री जी एवां माननीय निक्षा मांत्री जी का हृदय से आभार व्यक्त करता ह ूँ नक 

आप लोगों के द्वारा नवद्यानथियों एवां यवुाओ ां के उज्जवल भनवष्ट्य हते ुनिक्षा की नथथनत को 

मजबूत एवां गणुवत्ता व पारदनििता बनाने के साथ रोजगार हते ु नवद्यालय / महानवद्यालय 

एवां तकनीकी निक्षा क्षेत्रों की अवसांरचना को मजबूत बनान ेके नलए साथिक रूप से प्रयास 

नकया जा रहा है।  

प्रधानमांत्री श्री नरने्द् मोदी जी के दूरदिी राष्ट्ट्रनहत के साथिक नीनतयों से प्रेररत, 

एवां माननीय निक्षा मांत्री जी के द्वारा िकै्षनणक क्षते्रों को मजबूत बनाने हते ुनवकनसत भारत 

बनान ेके नलए महत्वपूणि पररयोजनाओ ां के थथानपत करने हते ुमाननीया नवत मांत्री जी के 

द्वारा भारतीय निक्षा एवां कौिल प्रनिक्षण हते ुररकॉडि धनरानि 1,048,000/ करोड़ रुपये 

आवांनटत की गई है, नजससे निक्षा प्रणाली एवां िैक्षनणक अवसांरचना का एक नई ऊजाि के 

साथ तेजी से नवकास होगा। 

महोदय, माननीय मखु्यमांत्री श्री नीतीि कुमार जी के नेततृ्व में नबहार में निक्षा के 

क्षेत्र में काफी तेजी से नवकास हुआ है एवां हो रहा है, नजसमें मखु्य रूप से अनववानहत 

छात्राओ ां को प्रोत्साहन रानि के साथ मखु्यमांत्री थवयां सहायता भत्ता योजना के तहत 

बेरोजगारों को रोजगार प्राप्त करने हेत ुआनथिक सहायता दी जाती है। थटूडेंट िेनडट काडि 

द्वारा उच्च निक्षा प्राप्त करने हेत ुसभी छात्र एवां छात्राओ ां को 4 लाख रुपये नबना ब्याज के 

नदये जाते हैं। मखु्यमांत्री नदव्याांगजन सिनक्तकरण छात्र योजना के तहत ट्राईसाइनकल एवां 

हेलमेट नदये जाते हैं।  

महोदय मैं आपके माध्यम से, अपन ेसांसदीय क्षते्र सपुौल की मखु्य लांनबत माांगो की 

ओर माननीय निक्षा मांत्री जी का ध्यान आकृि करना चाहता ह ूँ । 

बीरपरु एसएसबी कैं प में नथथत केन्द्ीय नवद्यालय की थथापना के नलए थवीकृनत दी 

जा चकुी है नकन्दत ुभूनम का पांजीकरण अभी तक नहीं हुआ ह।ै उसके नलए ननबांधन िलु्क 

के रूप में 3,30,0250/ रुपये की लागत रानि केन्द् सरकार के द्वारा देने की कृपा की 

जाय, नजससे केन्द्ीय कमिचाररयों के बच्चों को निक्षा का लाभ नमल सके।  

 कोिी क्षेत्र के सपुौल में एक केन्द्ीय नवश्वनवद्यालय की थथापना की जाय । 

इसी के साथ, मैं निक्षा मांत्रालय की अनदुानों की माांगों का समथिन करते हुए 

अपनी बात समाप्त करता ह ूँ। 

धन्दयवाद।            (इनत) 
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श्री कौशलेन्र कुमार (नालंिा) : अध्यक्ष महोदय, आपने मझेु वषि, 2024-25 के नलए निक्षा 

मांत्रालय की अनदुानों की माांगों पर सदन में चचाि में भाग लेने की अनमुनत दी, इसके नलए आपका 

धन्दयवाद। 

  अध्यक्ष महोदय, माननीय नवत्त मांत्री जी अपने बजट में निक्षा मांत्रालय के नलए करीब 

1,20,628 करोड़ रूपए का आवांटन नकया है। यह काफी अच्छा कदम है। नई निक्षा नीनत को लागू 

करने में काफी सफलता हानसल करने का काम करगेा। नई निक्षा नीनत रोजगार आधाररत प्रोग्राम 

को लागू करने जा रही है। 

 अध्यक्ष महोदय, आज देि में यवुाओ ां को गणुवत्तायकु्त और रोजगार को सजृन करने 

वाली निक्षा की आवश्यकता है। प्रारनम्भक थतर से ही निक्षा पर सरकार ध्यान दे रही है और आज 

पररणाम है नक प्राईमरी लेवल में उपनथथनत करीब 100 प्रनतित तक पहुांच चुकी है। इसमें नमड-डे 

नमल का भी अहम योगदान है। नकन्दतु नमड-डे नमल की गणुवत्ता पर काफी निकायतें आ रही हैं। उसे 

दरुुथत करने की आवश्यकता है। 

 अध्यक्ष महोदय, निक्षा ही नकसी भी देि की प्रगनत का मखु्य द्वार होता है। निक्षा की 

नजम्मेदारी केन्द् और राज्य सरकार की पहली नजम्मेदारी है। नकन्दत ुअन्दय देिों की अपेक्षा भारत में 

निक्षा पर जीडीपी का बहुत कम प्रनतित खचि नकया जाता है। नफर अन्दय देिों की निक्षा से अपने 

देि की तलुना करना बेमानी होगा। आज नवकनसत देिों की निक्षा प्रणाली को देखें, तो वहाां की 

गणुवत्ता और भारत में निक्षा की गणुवत्ता पर कोई तलुना करना अपने आपको सांतोष करने वाली 

बात होगी। यही कारण है नक आज देि से अमीर लोगों के बच्चे और सक्षम पररवारों के बच्चे नवदेि 

में उच्च निक्षा ग्रहण करने के नलए आतरु रहते हैं। नफर मध्यम वगि के लोगों और गरीब पररवार के 

बच्चों का क्या होगा? यह एक नीनत की बात है और इस पर सरकार को नवचार करना चानहए। देि 

में नवश्व थतर के गणुवत्ता वाली, रोजगार को सजृन करने वाली, ररसचि को बढ़ावा देने वाली एवां 

अपने भारतीय सांथकारों को सांजोने वाली निक्षा की जरूरत है। 

 अध्यक्ष महोदय, देि में समग्र निक्षा अनभयान काफी सफल रहा है। केन्द् सरकार का 

केन्द्ीय नवद्यालय और नवोदय नवद्यालय भी काफी सफल हो रहा है। अब सरकार को सभी ब्लॉकों 

में कम से कम दो केन्द्ीय नवद्यालय और दो नवोदय नवद्यालय की थथापना करनी चानहए। यह देि 

में अच्छी निक्षा के नलए मुख्य आधार प्रदान करगेा। आज बच्चों में निक्षा के प्रनत रुनच जागतृ हुई है 

और अगर केन्द् सरकार इसे आधार प्रदान कर,े तो देि में 100 प्रनतित निक्षा दर पाने में जल्द 

सफलता हानसल कर सकती है। हमार ेनेता श्री नीतीि कुमार जी की पोषाक और साईनकल योजना 

इस सफलता का उदाहरण है नक नबहार में थकूलों में इनरोलमेन्दट नकतना अच्छा है। नविेषकर 

अनसूुनचत जानत/अनसूुनचत जनजानत एवां अल्पसांख्यक पररवारों के बच्चे, जो कभी पढ़ने के नलए 

राजी नहीं होते थे। उनके माता-नपता अपने बच्चों को पढ़ाना नहीं चाहते थे। आज सभी बच्चे 

ननयनमत थकूल जा रहे हैं। हाां, उच्च निक्षा में उनका जड़ुाव कम है, यह आनथिक असमानता के 
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कारण है। सरकार की योजनाएां उच्च निक्षा में आनथिक रूप से कमजोर पररवारों के नलए कारगर 

नसद्ध नहीं हो पा रहा हैं। लोन दे देने से ही नहीं होगा, व ेइसका भगुतान कैसे करेंगे? यही सब 

सोचकर वे पीछे हट जाते हैं। 

 अध्यक्ष महोदय, माध्यनमक थतर तक निक्षा का बाजारीकरण होता जा रहा है। प्राईवेट 

सांचालकों ने इस क्षेत्र में निक्षा को दो भागों में बाांट नदया है। एक प्राईवेट थकूल में पढ़ने वाला बच्चा 

यानी सक्षम और अमीर लोग और दूसरा सरकारी थकूल में पढ़ने वाला बच्चा यानी गरीब और 

कमजोर तबके के लोगों का पररवार। यह प्रवनृत्त भनवष्ट्य में काफी नकुसानदेह सानबत हो सकती है। 

पहले तो महानगरों में ही प्राईवेट थकूल हुआ करते थे, आज तो गली और मोहल्लों में भी प्राईवेट 

थकूल खलु चकेु हैं, जहाां नदखावे के नाम पर ठगी व वसूली होती है। सरकार को निक्षा के नलए एक 

समान नीनत बनानी चानहए। निक्षा नीनत प्राचीन और भनवष्ट्यकाल के नीनतयों पर आधाररत होनी 

चानहए। नबहार के नालांदा की ऐनतहानसक निक्षा नीनत पर अध्ययन के आधार को मानना चानहए। 

तभी हम एक समान निक्षा सभी नागररकों को दे सकते हैं। निक्षा को मात्र अनधकार का दजाि देकर 

खिु नहीं होना चानहए। केन्द् सरकार को देि में अनधक से अनधक आईआईटीज, आईआईएम्स, 

एनआईटीज, आईआई एसईआसि की थथापना करनी चानहए। यह उच्च निक्षा को बढ़ावा देगा। देि 

नवकनसत होगा, हम तभी नवश्वगरुू बनने के सपने को साकार कर सकें गे। 

 अध्यक्ष महोदय, सक्षम निक्षकों की कमी आज एक बड़ी समथया है। नई निक्षा नीनत के 

आधार पर 30 अनपुात 1 कहीं भी नकसी भी सांथथान में नहीं है। यही कारण है नक करीब 39 

प्रनतित आईआईटीज, 54 प्रनतित नट्रपल आईटीज, 29 प्रनतित एनआईटी और 31 प्रनतित 

आईआईएम्स में निक्षकों के पद ररक्त हैं। यह आांकड़ा हमारी आूँख खोलता है। 

 अध्यक्ष महोदय, इस बार के बजट में निक्षा पर जोर नदया गया है। अब हमार ेयवुाओ ां को 

गणुवत्तापूणि एवां रोजगार को सजृन करने वाला निक्षा नमलता रहेगा। निक्षा से ही कौिल का नवकास 

होगा। 

  अध्यक्ष महोदय, मैं नालांदा में एक अन्दतरािष्ट्ट्रीय यूननवनसिटी खोलने और पटना 

नवश्वनवद्यालय जो नबहार का काफी परुाना नवश्वनवद्यालय है, उसे केन्द्ीय नवश्वनवद्यालय का दजाि देने 

की माांग सरकार से करता ह ां। 

 मैं नबहार में दो और केन्द्ीय नवश्वनवद्यालय की थवीकृनत देने की माांग करता ह ां। 

 अध्यक्ष महोदय, सरकार नडनजटलीकरण की बात करती है। तो देि के सभी निक्षण 

सांथथाएां प्राईमरी लेवल से उच्च निक्षा केन्द्ों को नडनजटल-यकु्त करने की आवश्यकता है। 

  अध्यक्ष महोदय, निक्षा भनवष्ट्य की राह नदखाती है। अतीत से भनवष्ट्य की ओर ले जाने की 

आवश्यकता है। नैनतकता एवां मूल्यपरक निक्षा एवां रोजगार को सजृन करने वाली निक्षा देि के 

भनवष्ट्य को सवाांरने का काम करगेी। इन्दहीं िब्दों के साथ मैं अपनी पाटी की ओर से इस प्रथताव का 

समथिन करता ह ां।  

  धन्दयवाद । 

(इनत) 
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श्री गोपाल जी ठाकुर (िरभंगा) : अध्यक्ष महोदय हम शमशथला के्षत्र से आते हैं शमशथला के्षत्र 

आशदकाल से ही ज्ञान की भूशम रही है सभ्यता और संस्कृत के शवकास के आशदकाल से ही  

षट दिधन में साांख्य, मीमांसा न्याय जैसे दिधन शमशथला के्षत्र की देन है माता जानकी की यह 

भूशम कृपा की आनद के पीठ के साथ-साथ शनष्पापा तथा शनरपेक्षा के रूप में चशचधत है। प्राचीन 

काल से ही शमशथला देि भर में शिक्षा संस्कृशत और संस्कार की आज  भूशम रही है। जनक, 

याज्ञवल्क्य, गौतमी, गागी, अष्टावि मैते्रयों  के स्थाशपत शसद्ांत ही भारत को शवश्व गरुु बनाने 

के रास्ते में सबसे बडे़ सहायक शसद् हुए  हैं । 

महोदय लेशकन 60 सालों में कांगे्रस तथा उनके सहयोशगयों के िासन में शमशथला के िैक्षशणक 

व्यवस्था को नष्ट कर शदया पूवध काल  से यहां के स्थाशपत तथा िैक्षशणक तथा सांस्कृशतक 

आयामों एवं संस्थाओ ंको धरािाई कर शदया। 

 महोदय इससे बड़ा दभुाध ग्य क्या हो सकता है शक देि के प्रथम राष्रपशत िॉ राजेंर प्रसाद ने 

दरभंगा में 1951 ई० में शजस शमशथला संस्कृशत िोध संस्थान की आधारशिला रखी आजादी 

के 60 सालों तक उसका शिलापट यह अपनी ददुधिा का गवाह बना रहा है मैं धन्यवाद देना 

चाहता ह ं देि के यिस्वी प्रधानमंत्री नरेंर मोदी जी को शजन्होंने संस्थान को पनुजीशवत करने 

की पहल की।  

महोदय 60 सालों में कांगे्रस द्वारा इस के्षत्र की िैक्षशणक व्यवस्था को ध्वस्त करने के बाद 

श्रद्ेय अटल शबहारी वाजपेई ने शमशथला की शिक्षा व्यवस्था को पर पटरी पर लाने की पहल 

िरुू की तथा नरेंर मोदी जी की सरकार ने उसे धरातल पर उतारने के शलए शवशभन्न कदम 

उठाए श्रद्ेय अटल शबहारी वाजपेई जी ने 8 करोि लोगों की जनभार्ा मैशथली भार्ा को अष्टम 

सूची में स्थान शदया तो मोदी जी की सरकार ने इसे सीबीएसई में िाशमल कर 8 करोड़ 

मैशथली भार्ी लोगों के  छात्राओ ंके स्वशणधम भशवष्य की नींव मजबूत की  

महोदय कांगे्रस के िासन में जहां 2013-14 तक देि स्तर पर शिक्षा का बजट 68.728 

करोड़ था जबशक वतधमान में 2024 में 22200.35 करोड़ है शजसने शबहार के शलए शिक्षा के 

के्षत्र में 13840 करोि रुपए आवंशटत हुए हैं शजसे यह साशबत होता है शक पूवध के कांगे्रस 

सरकार द्वारा चौपट शकया गए शिक्षा व्यवस्था को आगे बढ़ाने में शकतना जागतृ है 

महोदय वैसे तो शिक्षा के के्षत्र में अनेकों प्रयास शकये जा रहे हैं लेशकन हमारी इन शनम्न मांगों 

पर गंभीरता से ध्यान देने की जरूरत है ताशक 8 करोड़ शमशथला के लोगों को शमशथला शफर से 

शिक्षा का हब बन सके  

 

 

 
 Laid on the Table 
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दबहार के दलए मांग 

1951 में देि के प्रथम राष्रपशत राजेंर बाबू द्वारा 1951 में स्थाशपत दरभंगा में संस्कृत िोध 

संस्थान का कायाक्प शकया जाए तथा इसका इसका स्वाशमत्व राज्य से कें र सरकार अपने 

हैंि ओवर में ले। 

दरभंगा शस्थत चशचधत लशलत नारायण शमशथला शवश्वशवद्यालय एवं िॉ० कामेश्वर शसंह संस्कृत 

शवश्वशवद्यालय को कें रीय शवश्वशवद्यालय का दजाध शदया जाए ।  लशलत नारायण शमशथला 

शवश्वशवद्यालय में दूरस्थ शिक्षा को शफर से चालू शकया जाए दोनों शवश्वशवद्यालय का सीमांकन 

कराकर इसकी चार शदवारी एवं आधारभूत संरचना को दरुुस्त शकया जाए । 

दरभंगा शस्थत बाशलका इंजीशनयररगं कॉलेज (WIT) एवं ला कॉलेज की िैक्षशणक व्यवस्था एवं 

आधारभूत संरचना को मजबूत शकया जाए । 

 शमशथला के्षत्र में आईआईटी, आईआईएम, सीए, cma जैसे आधशुनक एवं रोजगार पूरक शिक्षा 

का संस्थान खोला जाए ।  

मैशथली भार्ा झारखंि की शद्वतीय राज्य भार्ा है तथा शद्ली मुंबई, कोलकाता, जैसे बडे़ 

िहरों में करोड़ों मैशथली भार्ी है इसशलए मैशथली भार्ा को यूपीएससी, बीपीसीएस परीक्षाओ ं

के शलए िाशमल शकया जाए । 

 प्राथशमक कक्षा से 12वीं कक्षा तक शमशथला अक्षर शलशप में पढ़ाई की व्यवस्था सशुनशित की 

जाए कें र एवं शबहार राज्य में मैशथली अकादमी का गठन एवं पनुजीशवत शकया जाए  

संपूणध शमशथला में शबहार एवं भारत सरकार के सभी संस्थाओ ंके कायाधलयों का नाम शमशथला 

अक्षर में अंशकत शकया जाए । 

सवध शिक्षा अशभयान की सभी गशतशवशधयों की जानकारी सांसद को दी जाए तथा सवध शिक्षा 

अशभयान के तहत कायों का उद्घाटन शिलान्यास सांसदों के द्वारा कराया जाए  

लहररया सराय के पटोरी में जमीन उपलब्ध है तथा वहां कें रीय शवद्यालय खोला जाए इसके 

शसवा शबरौक अनुमंिल तथा बेनीपरु अनमंुिल में भी कें रीय शवद्यालय की स्थापना हो  

बाढ़ प्रभाशवत शबरौक अनमंुिल में आवासीय नवोदय शवद्यालय तथा कस्तूरबा शवद्यालय की 

स्थापना हो । 

(इशत) 
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श्री दजया उर रहमान (सम्भल) : मैं आपका ध्यान शिक्षा से संबंशधत 

समस्याओ ंकी ओर शदलाना चाहता ह ं मैं शजस लोकसभा के्षत्र से शनवाधशचत हुआ 

ह ं उसमें शिक्षा के साधन नहीं है. संभल लोकसभा में कोई भी कें रीय शवद्यालय 

नहीं है इसके कारण छात्रों को अच्छे शिक्षा नहीं शमल पा रही है  दसरी और इस 

के्षत्र में कोई भी शवश्वशवद्यालय नहीं है और छात्र-छात्राओ ंको इसकी वजह से उच्च 

शिक्षा से वंशचत रहना पड़ रहा है  

शजस कारण यह शिक्षा के के्षत्र में अशधक शपछड़ा होता जा रहा है मेरी लोकसभा 

के्षत्र में मशुस्लम समदुाय की हालत शिक्षा के के्षत्र में बहुत ही खराब है. मशुस्लम 

समदुाय शिक्षा के के्षत्र में दशलतों से भी पीछे है दसरी और कें र सरकार अलीगढ़ 

मशुस्लम शवश्वशवद्यालय और जाशमया शमशलया इस्लाशमया के साथ भी सौतेला 

व्यवहार कर रही ह.ै कें र सरकार लगातार मसुलमानों का बजट कम कर रही ह ै

अलीगढ़ मशुस्लम शवश्वशवद्यालय के चार सेंटर बंद होने की कगार पर है कें र 

सरकार द्वारा छात्रों की जो छात्रवशृत्त बंद कर दी गई है शजसके कारण गरीब 

अ्पसंख्यक छात्र शिक्षा से वंशचत हो रहे हैं शजससे मशुस्लम समदुाय लगातार 

शिक्षा के के्षत्र में शपछड़ रहा है दसरी और शिक्षा शवभाग में ररक्त पदों की भती न 

होना एक गंभीर शवर्य है सभी समस्याओ ं पर ध्यान देना कें र सरकार की 

शजम्मेदारी है और शिक्षा सशमशतयां को इन पर शविेर् ध्यान देना होगा. 

(इशत) 
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श्री आनिं भिौररया (धौरहरा) :माननीय अध् यक्ष जी, मैं आपके माध् यम से 

माननीय शिक्षा मंत्री जी से मांग करता ह ं शक मेर ेलोकसभा के्षत्र के शवधान सभा 

के्षत्र कस् ता के मैगलगंज में एक केन् रीय शवश्वशवद्यालय खोले जाने की कृपा करें ।  

दूसरा, लखनऊ शस्थत िकुन् तला शमश्रा पनुवाधस शवश्वशवद्यालय को केन् रीय 

शवश्वशवद्यालय का उजाध प्रदान करने की कृपा करें तथा केन् रीय शवश्वशवद्यालयों में 

सांसद कोटा पनु: बहाल करने की कृपा करें। धन् यवाद  

(इशत) 
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श्री खगेन ममुुग (माल्िहा उत्तर) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से माननीय शिक्षा 

मंत्री श्री धमेन्र प्रधान जी क ध्यान G.K.CIET कॉलेज के कुछ महत्वपूणध तथ्यों के तरफ 

आकशर्धत करना चाहता ह ं जो भारत सरकार शिक्षा मंत्रालय द्वारा स्थाशपत की गई है और मेर े

शनवाधचन क्षेत्र मालदा उत्तर में स्थाशपत है.। 

1. महोदय, G.K.CIET की स्थापना वहा के स्थानीय स्कूल छूट (School Dropout), बेरोजगार 

यवुक यवुती और ग्रामीण मशहलाओ ं को Skill Development और Technical शिक्षा देकर 

रोजगार का अवसर प्रदान करने के उदे्दश्य से स्थाशपत शकया गया था लेशकन वह कॉलेज आज एक 

साधारण इंजीशनयररगं कॉलेज बनकर रह गई है. इसपर शविेर् ध्यान देने की जरुरत है.। 

2. स्नातक और ITI स्तर के कुछ पाठ्यक्रम शजसमे रोजगार के अनेक संभावनाए ंहै उन पाठ्यक्रमों 

को प्रारभं करने की जरुरत है जैसे Agriculture Engineering, Automobile Engineering, 

Interior Design, Computer Hardware & Networking, Diesel Mechanic, Air 

Condition and Refrigerator Repairing, Sericulture & Waiving Technology, 

Repair & Maintenance of Electrical & Electronic Gadgets आशद । 

महोदय, मेर े शनवाधचन क्षेत्र मालदा उत्तर में 50 प्रशतित आबादी संख्या लघ ुऔर 30 

प्रशतित आबादी अनसूुशचत जाती और जनजाशत से हैं और यह क्षेत्र सामाशजक, आशथधक और 

रोजगार के दृशष्ट से अशत शपछडे़ हुए क्षेत्र में से एक है.। 

माननीय अध्यक्ष जी आपके माध्यम से मैं शिक्षा मंत्री से G.K.CIET के मखु्य उदे्दश्य को 

ध्यान में रखते हुए इन पाठ्यक्रमों को प्रारभं करने का अनरुोध करता ह ं। 

मेर ेलोकसभा क्षेत्र मालदा उत्तर के लगभग ९०% आवादी अनसूुशचत जाशत, अनसूुशचत 

जनजाशत और संख्या लघु संप्रदाय से आते है और यह क्षेत्र सामाशजक, आशथधक और उन्नयन के 

दृशष्टकोण से देि के शपछडे़ क्षेत्रो में से एक है. इस क्षेत्र के सवाांगीन शवकास के शलए शिक्षा सशुवधाओ ं

पर शविेर् ध्यान देने की आवश्यकता है। इस क्षेत्र में शिक्षा सशुवधायो में उन्नशत हेत ुशनम्नशलशखत 

कदम उठए जाने की आवश्यकता है. 

कें रीय शवद्यालय की स्थापना : 

नवोदय शवद्यालय की स्थापनााः 

सरकारी नौकरीयो के शलए कोशचंग संस्थानों की स्थापना : 

धन्यवाद 

(इशत) 
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श्री पुष्पेंर सरोज (कौशाम्बी) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आज इस सदन के समक्ष एक अत्यांत 

महत्वपूणि मदेु्द पर बात करना चाहता ह ूँ, जो हमार ेदेि की निक्षा व्यवथथा से जड़ुा है। आज हम सब 

देख रहे हैं नक कैसे निक्षा की कमी और बेरोजगारी की समथया ने हमार ेयवुाओ ां के भनवष्ट्य को 

अांधकारमय बना नदया है। 

भारत में आज भी लाखों यवुा बेरोजगार हैं। 2023 की एक ररपोटि के अनसुार, हमार ेदेि में 

बेरोजगारी दर 7.5% तक पहुूँच चकुी है। यह नचांता का नवषय है नक इतने बड़े पैमाने पर निनक्षत यवुा 

रोजगार से वांनचत हैं। 

माननीय अध्यक्ष महोदय, हमार े देि में निक्षा की नथथनत भी बहुत ही दयनीय है। नपछल े

कुछ वषों में, 70 से अनधक परीक्षा पत्र लीक हो चुके हैं। यह िमिनाक है नक हमार ेनिक्षा प्रणाली में 

इस तरह की धाांधली हो रही है। प्रयागराज में, जब छात्र एनटीपीसी परीक्षा के पररणामों और अन्दय 

परीक्षाओ ां की धाांधली के नखलाफ आवाज उठाने के नलए सड़कों पर उतर,े तो उन्दहें उनके घरों के 

अांदर पीटा गया। यह न केवल हमार ेसांनवधान के नखलाफ है, बनल्क हमार ेयवुाओ ां के अनधकारों का 

भी हनन है। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, उत्तर प्रदेि में '69000 निक्षक भती घोटाला' एक और कड़वी 

सच्चाई है। इसमें नपछड़ी जानत और अनसूुनचत जानत के लोगों को प्रवेि से वांनचत कर नदया गया। 

यह एक बहुत बड़ा अन्दयाय है और इससे प्रभानवत लोग आज भी अपने अनधकारों के नलए सड़कों 

पर सांघषि कर रहे हैं। 

 मैं इस सदन से दो अनरुोध करना चाहता ह ूँ, जो मेर ेसांसदीय क्षेत्र कौिाांबी से सांबांनधत हैं। 

पहला, अनसूुनचत जानत के छात्रों को नवोदय नवद्यालय कौिाांबी में प्रवेि से वांनचत नकया जा रहा है, 

जबनक वे योग्यता के सभी मापदांडों को पूरा करते हैं। यह नथथनत तरुांत सधुारी जानी चानहए और 

योग्यता के आधार पर सभी छात्रों को समान अवसर नमलना चानहए। 

दूसरा, मैं मांत्रालय से अनरुोध करता ह ूँ नक कौिाांबी में एक कें ्ीय नवद्यालय की थथापना की 

जाए। 2022 में 6 एकड़ भूनम दी गई थी, लेनकन अभी तक इस पर कोई काम नहीं हुआ है। यह 

अत्यांत दभुािग्यपूणि है नक हमार ेबच्चों को गणुवत्तापूणि निक्षा से वांनचत रखा जा रहा है। 

अांत में, मैं हमार ेछात्रों और देि के भनवष्ट्य के नलए एक िायरी कहना चाह ांगा: 

 

"नकताबों में नछपे जो ख्वाब हैं, उन्दहें साकार करना है, 

हर बच्चे को निक्षा का हक़ नदलाना है। 

मनुश्कलें आएांगी, रुकावटें भी होंगी,  

मगर हमें अपने लक्ष्य तक पहुांचना है।" 

(इनत) 
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श्रीमती शांभवी (समस्तीपुर) : आज, मझुे भारत सरकार के शिक्षा बजट 2024 के 

संबंध में अपने शवचार प्रस्ततु करने का सौभाग्य प्राप्त हुआ है। 

हमार े देि के भशवष्य को उज्जवल बनान ेऔर हमारी आने वाली पीशढ़यों को सिक्त 

बनाने के शलए यह एक अत्यंत महत्वपूणध शवर्य है। शिक्षा वह नींव ह ै शजस पर हमारा 

समाज और राष्र खड़ा होता है। यह हमार े बच्चों को न केवल ज्ञान प्रदान करती ह,ै 

बश्क उन्हें नशैतकता, मू्य और सामाशजक शजम्मेदारी भी शसखाती है। 

प्रधानमंत्री श्री नरेंर मोदी जी के नेततृ्व में, हमने शिक्षा के क्षेत्र में कई महत्वपूणध कदम 

उठाए हैं। हमार े शिक्षा बजट 2024 का उदे्दश्य न केवल शिक्षा की पहुंच को बढ़ाना ह,ै 

बश्क उसकी गणुवत्ता को भी सधुारना है।प्राथशमक और माध्यशमक शिक्षा की नींव 

मजबूत करना हमार ेएजेंिा में सबसे महत्वपूणध है। इस वर्ध, हमने स्कूलों के बशुनयादी ढांचे 

को सधुारने और शिक्षण संसाधनों को अद्यतन करने के शलए ₹50,000 करोड़ का बजट 

आवशंटत शकया है। यह सशुनशित करगेा शक हमार ेबच्चों को एक सरुशक्षत और अनकूुल 

वातावरण में शिक्षा प्राप्त हो। 

शिक्षकों की गणुवत्ता शिक्षा की गणुवत्ता का शनधाधरण करती है। इसशलए, हमने शिक्षक 

प्रशिक्षण कायधक्रमों के शलए ₹10,000 करोड़ का बजट रखा है। इसके अंतगधत शिक्षकों को 

नई शिक्षण तकनीकों, शिशजटल उपकरणों और शिक्षण शवशधयों से पररशचत कराया 

जाएगा। 

शिशजटल यगु में, ई-लशनांग का महत्व बढ़ गया है। हमन ेशिशजटल शिक्षा को बढ़ावा देने के 

शलए ₹20,000 करोड़ का बजट आवशंटत शकया है। इसके अंतगधत स्माटध क्लासरूम, 

ऑनलाइन पाठ्यक्रम और शिशजटल पसु्तकालयों की स्थापना की जाएगी। यह पहल उन 

छात्रों के शलए शविरे् रूप से लाभकारी होगी जो दूरस्थ क्षेत्रों में रहते हैं और शजनकी शिक्षा 

की पहुंच सीशमत है। 

उच्च शिक्षा के क्षेत्र में, हमने अनसंुधान और नवाचार को बढ़ावा देने के शलए ₹30,000 

करोड़ का बजट आवशंटत शकया ह।ै इसके अंतगधत आईआईटी, एनआईटी, और अन्य 

प्रमखु संस्थानों को अशधक संसाधन प्रदान शकए जाएगें ताशक वे शवश्वस्तरीय अनसंुधान 

कर सकें  और हमार ेदेि की शवज्ञान और तकनीकी प्रगशत में योगदान कर सकें । 

कौिल शवकास और व्यावसाशयक शिक्षा पर शविेर् ध्यान शदया गया ह।ै हमने इस क्षेत्र के 

शलए ₹15,000 करोड़ का बजट आवशंटत शकया है। इसके अंतगधत यवुाओ ंको शवशभन्न 

व्यावसाशयक कौिल शसखाए जाएगें ताशक वे रोजगार के शलए बेहतर तरीके से तैयार हो 
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सकें । यह पहल शविेर् रूप से उन यवुाओ ंके शलए फायदेमंद होगी जो पारपंररक शिक्षा 

प्रणाली में पूरी तरह से शफट नहीं बैठते । 

मशहलाओ ंकी शिक्षा पर शविरे् ध्यान शदया गया है। हमने मशहला शिक्षा के शलए ₹8,000 

करोड़ का बजट आवशंटत शकया है। इसके अंतगधत लड़शकयों के शलए छात्रवशृत्त, मशहला 

शवद्यालयों की स्थापना और सरुक्षा उपायों को मजबूत करने पर ध्यान शदया जाएगा। 

ग्रामीण क्षते्रों में शिक्षा की पहुंच बढ़ाने के शलए हमने ₹12,000 करोड़ का बजट आवशंटत 

शकया है। इसके अंतगधत ग्रामीण शवद्यालयों में आधारभूत सशुवधाओ ंका शवकास, शिक्षकों 

की शनयशुक्त और छात्रों के शलए छात्रावासों की स्थापना िाशमल है। 

शविरे् जरूरतों वाले बच्चों के शलए हमने ₹5,000 करोड़ का बजट रखा है। इसके अंतगधत 

शविरे् शिक्षा कायधक्रम, सहायक उपकरण और प्रशिशक्षत शिक्षकों की शनयशुक्त िाशमल है। 

हमने शिक्षा के क्षेत्र में अंतराधष्रीय सहयोग को बढ़ावा देने के शलए ₹2,000 करोड़ का 

बजट आवशंटत शकया ह।ै इसके अंतगधत शवदेिी शवश्वशवद्यालयों के साथ साझेदारी, छात्रों 

और शिक्षकों के शलए अंतराधष्रीय अध्ययन के अवसर और संयकु्त अनसंुधान 

पररयोजनाए ंिाशमल हैं। 

नई शिक्षा नीशत 2020 के कायाधन्वयन के शलए शविरे् बजट आवंशटत शकया गया ह।ै इसके 

अंतगधत शिक्षा के सभी स्तरों पर संरचनात्मक सधुार, पाठ्यक्रम में बदलाव और नई 

िैशक्षक पद्शतयों का समाविे शकया जाएगा। 

यह बजट न केवल शिक्षा की पहुंच को व्यापक बनाने का प्रयास करता है, बश्क उसकी 

गणुवत्ता को भी उच्चतम स्तर तक ले जाने का संक्प है। हमार ेदेि की आशथधक प्रगशत 

और सामाशजक समशृद् के शलए यह अत्यंत महत्वपूणध है शक हम अपने यवुाओ ंको एक 

उत्कृष्ट शिक्षा प्रदान करें। यह बजट इस शदिा में एक महत्वपूणध कदम ह ैऔर हमें शवश्वास 

है शक इससे हमार ेदेि का भशवष्य उज्जवल होगा। 

माननीय प्रधानमंत्री नरेंर मोदी जी के नेततृ्व में, हम सभी को शमलकर इस बजट को 

सफल बनाना है। हमें अपने बच्चों के भशवष्य के शलए आज मेहनत करनी होगी ताशक व े

कल के शजम्मेदार नागररक बन सकें  और हमार े देि को नई ऊंचाइयों पर ले जा सकें । 

धन्यवाद। 

(इशत) 

  



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 490 

 

 


श्री अरुण कुमार सागर (शाहजहााँपुर) : माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपका आभार प्रकट करता ह ं 

शक मझेु शिक्षा मंत्रालय के बजट पर अपनी बात रखने का अवसर प्रदान शकया है । मैं अपनी ओर से 

माननीय प्रधानमंत्री श्री नरने्र मोदी जी के केन्रीय नेततृ्व में शवत्त मंत्री श्रीमती शनमधला सीतारमण 

जी और शिक्षा मंत्री श्री धमेन्र प्रधान जी का भी हाशदधक आभार प्रकट करता ह ं शक उन्होंने वर्ध 

2024-25 के शिक्षा मंत्रालय के बजट में देि के व्यापक शहत में महत्वपूणध प्रावधान शकए हैं और 

एजकेुिन बजट में 31 प्रशतित से ज्यादा की बढ़ोत्तरी की है. 

महोदय, शिक्षा शकसी समाज में सदैव चलने वाली वह सामाशजक प्रशक्रया है शजसके द्वारा मनषु्य की 

जन्मजात िशक्तयों का शवकास, उसके ज्ञान, एवं कला कौिल में वशृद् तथा व्यवहार में पररवतधन 

शकया जाता है और इस प्रकार उसे सभ्य, ससंुस्कृत एवं योग्य नागररक बनाया जाता है। इसके द्वारा 

व्यशक्त एवं समाज दोनों शनरन्तर शवकास करते है । 

हमार ेलोकशप्रय प्रधानमंत्री श्री नरने्र मोदी जी के केन्रीय नेततृ्व में इन्हीं तथ्यों को दृशष्टगत रखते 

हुए माननीय शवत्त मत्री ने शिक्षा, रोजगार और कौिल के शलए बजट आवंटन में 30 प्रशतित की 

वशृद् की है. इससे यह राशि 1.48 लाख करोड़ रुपये हो गई है. उच्च शिक्षा में सकल नामांकन 

अनपुात जो वतधमान में 28 प्रशतित है, उसे बढ़ाने के शलए शिक्षा ऋण के शलए ई-वाउचर पेि शकए 

गए हैं और मशहलाओ ंको पहली बार नौकरी पर अशतररक्त वेतन का प्रावधान है. हर साल 25,000 

छात्रों की मदद के शलए मॉिल कौिल ऋण योजना में संिोधन का प्रस्ताव. 

भारतीय संस्थानों में उच्च शिक्षा हाशसल करने के इच्छुक स्टूिेंट्स को 10 लाख रुपये तक के 

एजकेुिन लोन के शलए ई-वाउचर शदया जाएगा. ये ई वाउचर हर साल 1 लाख स्टूिेंट्स को ऋण 

राशि के 3 प्रशतित की वाशर्धक ब्याज छूट के शलए शदए जाएगंे. कामकामी मशहलाओ ंके शलए मशहला 

हॉस्टल और शिि ुगहृों की स्थापना की जाएगी. 

माननीय शवत्त मंत्री ने बजट में हायर एजकेुिन के शलए लोन और इंटनधशिप से जडु़ी योजनाओ ंका 

भी ऐलान शकया है और शनम्नांशकत प्रावधान भी शकए हैं । 

• सरकार कामकाजी मशहलाओ ंके शलए छात्रावास बनाएगी. 

• छात्रावासों और के्रच के माध्यम से वकध फोसध में मशहलाओ ंकी भागीदारी बढ़ाई जाएगी. 

• घरलूे संस्थानों में उच्च शिक्षा के शलए सरकार 10 लाख रुपये तक के लोन के शलए शवत्तीय 

सहायता देगी. हर साल एक लाख छात्रों को ई-वाउचर शदए जाएगंे. 

• बजट में हर साल 25,000 छात्रों की मदद के शलए मॉिल कौिल ऋण योजना में संिोधन 

का भी प्रस्ताव है. 

 
 Laid on the Table  



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 491 

 

• सरकार संवशधधत कोर् की गारटंी के साथ 7.5 लाख रुपए तक की लोन सुशवधा के शलए 

मॉिल कौिल ऋण योजना को संिोशधत करगेी. इससे हर साल 25 हजार स्टूिेंट्स को 

मदद शमलेगी. 

इस बजट में सरकार ने 500 टॉप कंपशनयों में एक करोड़ यवुाओ ंको इंटनधशिप के अवसर प्रदान 

करने की भी एक योजना बनाई है. इसमें इंटनधशिप भत्ते के रूप में 5000 रुपये महीने और 6000 

रुपये की एकमशु्त सहायता भी देगी. 

हमारी सरकार देि के सभी गरीब छात्र/छात्राओ ंको माध्यशमक स्तर से लेकर हायर एजूकेिन की 

शिक्षा प्रदान करने के शलए कृत संक्प है । देि की शिक्षा प्रणाली में आजादी के बाद शवगत 10 

वर्ों में जो सधुार देखने को शमले हैं, वह इससे पहले नहीं शदखाए शदए। 

देि में स्टाटधअप संस्कृशत को भी बढ़ावा शमला है, और वतधमान में भारत में 1 लाख 40 हजार 

स्टाटधअप्स चल रहे हैं. यह यवुा उद्यशमयों और नई तकनीकों के शवकास का स्पष्ट संकेत है, जो 

भारत को आशथधक मोचे पर और मजबूत बना रहा है. 

कांगे्रस ने दिकों तक केन्र में िासन शकया है । लेशकन, उसने शिक्षा की ओर कोई शविेर् ध्यान 

नहीं शदया और आज वह बाबा साहेब िॉ० भीमराव अम्बेिकर जी का नाम लेकर देि को गमुराह 

कर रही है । 

माननीय अध्यक्ष जी, यह बहुत ही खेदजनक है शक शवपक्षी दलों के गठबंधन, शजसमें कांगे्रस प्रमखु 

है, ने हाल ही में हुए लोक सभा चनुाव के दौरान भारतीय संशवधान का यह कहकर खूब दषु्प्रचार 

करके आम लोगों को गमुराह शकया शक आने वाले समय में भाजपा सरकार संशवधान को बदल देगी 

। कांगे्रस ने आम लोगों को गमुराह करके राष्र शवरोधी कायध करते हुए देि को कमजोर करने का 

प्रयास शकया, जो शनंदनीय है । 

यह शकसी से शछपा नहीं है शक कांगे्रस शजसने दिकों तक अनसूुशचत जाशतयों, जनजाशतयों और 

अन्य शपछडे़ वगों के साथ भेदभाव शकया तथा बाबा साहेब को भी चुनाव हरा शदया तथा उन्हें भारत 

रत्न नहीं शदया और देि में आपातकाल लगाकर संशवधान को समाप्त करने की कोशिि की, आज 

वही कांगे्रस संशवधान की आड़ लेकर देि की जनता को गमुराह करने का काम कर रही है। 

यह भी शकसी से शछपा नहीं है शक आदरणीय श्री नरने्र मोदी जी की सरकार ने संशवधान शदवस 

मनाने का शवचार सामने रखा, शजसका कांगे्रस ने शवरोध शकया। यह सच्चाई है शक भाजपा सरकार 

के कायधकाल में ही बाबा साहेब अंबेिकर से जडेु़ "पंचतीथध" शवकशसत शकए गए । 

हमार े यिस्वी प्रधानमंत्री आदरणीय श्री नरने्र मोदी जी का स्पष्ट कहना है "हमारी सरकार 

संशवधान का सम्मान करती है। अगर बाबा साहेब अंबेिकर भी आ जाए ंतो वे इसे खत्म नहीं कर 

सकते । सरकार के शलए संशवधान गीता, रामायण, महाभारत है । हमार ेशलए संशवधान ही सब कुछ 

है।" 

अंत में, मैं पनुाः शिक्षा मंत्रालय के बजट का समथधन करते हुए आपका आभार प्रकट करता ह ं शक 

मझेु बोलने का अवसर प्रदान शकया । धन्यवाद सशहत ।     (इशत) 
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श्री राम दशरोमदण वमाग (श्रावस्ती) : अध्यक्ष महोदय, आपने हमें शिक्षा मंत्रालय के 

शनयंत्रणाधीन अनदुानों की मांगों पर चचाध में बोलने का मौका शदया इसके शलए 

आपका बहुत-बहुत धन्यवाद ! 

महोदय, मेरा संसदीय क्षेत्र श्रावस्ती और जनपद बलरामपरु जो भारत - नेपाल की 

सीमा से लगा हुआ ह,ै उत्तर प्रदेि का सबसे शपछड़ा आकांक्षी जनपद है। जो भगवान 

गौतम बदु् की धरती भी है। यह एक अंतराधष्रीय बौद् तीथध स्थली है यहाूँ देि शवदेि 

से लाखो तीथध यात्री और बौद् शभक्ष ुहर साल दिधन करने आते हैं। आजादी के 77 

साल बाद भी श्रावस्ती जनपद शिक्षा के क्षेत्र में अशत शपछड़ा है । शजसमें अनसूुशचत 

जाशत अनूसूशचत जनजाशत शपछिे और अशत शपछिे वगध के लोग सबसे ज्यादा शनवास 

करते हैं। 

महोदय, आज शजस तरीके से पूर ेदेि में 

* बार-बार पेपर लीक हो रहा ह ैसरकार कहीं न कहीं इसके शलए संवेदनिील नहीं ह ै

* इससे देि के गरीब बच्चों का समय और पसैा दोनों का भारी नकुसान हो रहा ह ै

* बढ़ते कमरतोड़ महंगाई के दौर में बच्चों की शिक्षा आज बहुत ही महंगी हो गयी है। 

* शिक्षा का स्तर शगरा हुआ ह ै

* उच्च शिक्षा हेत ुबच्चों को दूसर ेदेिों पर शनभधर होना पड़ रहा है। 

* शिक्षा व्यवस्था की हालत जजधर हो गई है 

* देि मे फ्री शिक्षा व्यवस्था लागू होना चाशहए 

महोदय, मेरा लोक सभा क्षेत्र श्रावस्ती है शजसका नाम आज भी उत्तर प्रदेि के सबसे 

शपछडे़ जनपदों में सबसे नंबर एक (1) पर आता है जहां आज भी 

* शिक्षा के बशुनयादी सशुवधाओ,ं इनफ्रास्रक्चर, शिक्षकों एवं स्टाफ की भारी कमी है। 

* यहाूँ आज भी अच्छे स्कूल नहीं है 

* इंटर कालेज नहीं ह ै

* इंजीशनयररगं कालेज नहीं हैं 

* तकनीकी शिक्षा के शलए कोई शवद्यालय/ शवश्वशवद्यालय नही ह ै
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सरकार को इसपर गंभीरता पूवधक शवचार करना चाशहए । आज भी यहाूँ के छात्रों को 

उच्च शिक्षा, तकनीकी शिक्षा, रोजगार परक शिक्षा की कोई सशुवधा नही शमल पा रही 

है। 

जबशक इसी लोक सभा क्षेत्र से ही स्वगीय पंशित अटल शबहारी बाजपेयी जी (पूवध 

प्रधानमंत्री) भी चनु कर आए थे । यह क्षेत्र भगवान बदु् की तपोस्थली रही है। 

मेरी भारत सरकार के साथ-साथ प्रदेि सरकार से मांग ह ै शक मेर े दोनों जनपद 

श्रावस्ती और बलरामपरु में  

अभी भी सभापशत महोदय मेर े लोकसभा क्षेत्र श्रावस् ती बलरामपरु में अभी भी 

प्राथशमक एवं जूशनयर शवद्यालय की भी कमी है नये शवद्यालय बनावाए जाए।ं  

* इंटर कालेज 

* शिग्री कालेज 

* इंजीशनयररगं कालेज और 

* तकनीकी शिक्षा के शलए शवद्यालय/ शवश्वशवद्यालय खोला जाए और 

* साथ ही देि में फ्री शिक्षा व्यवस्था लागू शकया जाए 

* उच्च शिक्षा के स्तर में सधुार के शलए श्रावस्ती जनपद के साथ-साथ अन्य सभी 

शपछडे़ हुये जनपदों को प्राथशमकता देकर शिक्षा के स्तर को सधुारा जाए। 

महोदय, आज देि में गरीब, मजदूर की संख्या बढ़ रही ह ैअगर फ्री शिक्षा व्यवस्था 

होगी तो देि के हर गरीब के बच्चे पढ़ पाएगें शजससे शिशक्षत समाज शवकशसत होगा। 

और 

एक-एक घर आगे बढे़गा, गाूँव आगे बढे़गा, शजला आगे बढे़गा, प्रदेि आगे बढे़गा और 

इसी तरह पूरा देि आगे बढे़गा।  

महोदय, आज पूर े दिे में नीट पेपर लीक मामले को लेकर आक्रोि है। शपछले 7 

सालों में करीब 70 बार पेपर लीक और परीक्षा रद्द हुये हैं। देि के भशवष्य कहे जाने 

वाले छात्रों के भशवष्य के साथ शखलवाड़ शकया जा रहा है। उनका समय और पैसा 

दोनों बबाधद हो रहा है । इसशलए सरकार को इस ओर शविेर् ध्यान दनेे की जरूरत है। 

धन्यवाद ! 

(इशत) 
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श्रीमती गनीबेन नागाजी ठाकोर (बनासकांठा) : अध्यक्ष महोदय, केन्द्ीय बजट वषि 

2024-2025 के नलए निक्षा मांत्रालय के ननयांत्रानधन अनदुान की माांगों पर चचाि में, मैं 

अपने वक्तव्य एवां कुछ माांगों को सभा पटल पर रखती ह ूँ। महोदय, भारत में कें  ् और 

राज्य सरकारों, दोनों निक्षा के निए नजम्मेदार हैं। कें ् और राज्य सरकारें थकूलों और 

उच्च निक्षा सांथथानों (एचईआई) का सांचालन करती हैं। निक्षा मांत्रालय राष्ट्ट्रीय नीनतयाां 

बनाता और उन्दहें लागू करता ह,ै निक्षा तक पहुांच में सधुार के निए योजनाएां बनाता ह ै

और थकालरनिप देता है।  

निक्षा मांत्रालय के दो ववभाग हैं: (1) थकूली निक्षा और साक्षरता ववभाग, और (ii) 

उच्च निक्षा ववभाग। थकूली निक्षा नवभाग । कें ्ीय नवद्यालयों और नवोदय नवद्यालय जैसे 

थकूलों के नलए नजम्मेदार है। यह राज्यों द्वारा लागू की जाने वाली कुछ योजनाओ ां को भी 

नवत्त पोनषत करता ह,ै नजसे थकूलों तक पहुांच और समग्र निक्षण पररणामों में सधुार का 

प्रयास करने वाली समग्र निक्षा अनभयान और राष्ट्ट्रीय मध्याहन भोजन कायििम।  

उच्च निक्षा नवभाग कें ्ीय नवश्वनवद्यालयों, आईआईटी, एनआईटी, 

आईआईएसईआर, आईआईएम और थकूल ऑफ प्लाननांग एवां आनकि टेक्चर इत्यानद को 

नवत पोनषत करता ह।ै यह उच्च निक्षा के रगेुलेटर, यूजीसी और एआईसीटीई को भी 

नवत्तपोनषत करता ह।ै यह नवभाग उच्च निक्षा में अनसुांधान और नवाचार को भी सहयोग 

देता ह ैऔर उच्च निक्षा के के नलए थकालसि देता है। यह नवभाग हमार े देि की अहम 

भूनमका के रूप होने के बावजूद इस नवभाग म ेआने वाले कुछ एजेंनसयों की वजह से 

लाखों छात्रों के भनवष्ट्य के साथ नखलवाड़ नकया जाता है जो की इस सरकार के 

नाकानमयों को दिािता है। अभी हाल में हुई नीट की परीक्षा में घनटत घटनाओ ां से भी 

सरकार को बहुत सारी नसख लेने की जरूरत ह।ै  

हमार े देि के छात्रों के भनवष्ट्य के साथ नखलवाड़ नकया जाना देि के भनवष्ट्य के 

साथ नखलवाड़ करने जैसी बात ह।ै 

 

(इनत) 

  

 
 Laid on the Table. 



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 495 

 


श्री दबदु्यत बरन महतो (जमशेिपुर) :आदरणीय सभापशत महोदय, मोदी सरकार के तीसरे 

कायधकाल का पहला बजट माननीय शवत्त मंत्री जी द्वारा हमार ेयिस्वी प्रधान मंत्री जी के नेतृत्व में 

पेि शकया गया है। शवत्त मंत्री श्रीमती शनमधला सीतारमण जी ने अपने बजट भार्ण में कई बडे़ ऐलान 

शकए हैं शजसमे शिक्षा, रोजगार और कौिल शवकास के शलए 1.48 लाख करोड़ रुपये का प्रावधान 

शकया गया है। 

महोदय, इस बजट के माध्यम से शिक्षा क्षेत्र में शकए गए ये सधुार और लाभ न केवल हमार े

यवुाओ ंके भशवष्य को उज्जवल बनाएगंे, बश्क हमार ेदेि को एक सिक्त और समदृ् राष्र के रूप 

में स्थाशपत करेंगे। यह बजट हमार ेशिक्षाशथधयों को बेहतर अवसर प्रदान करने के साथ-साथ समग्र 

समाज की प्रगशत में भी महत्वपूणध योगदान करगेा। हमार ेयवुा जो सरकारी योजनाओ ंऔर नीशतयों 

के तहत शकसी भी लाभ के पात्र नहीं हैं, उनकी मदद के शलए हम प्रमखु घरलूे संस्थानों में उत्तर 

प्रदेि शिक्षा के शलए 10 लाख रुपये तक की शवत्तीय सहायता की घोर्णा की गयी है। आज ऋण 

राशि प्रशतर्त वाशर्धक शदवस पर एक लाख छात्रों को पढ़ने का मौका शदया जाएगा। 

महोदय, मेर े संसदीय क्षेत्र के शवकास से संबंशधत कुछ मांगो को मैं सदन के समक्ष रखना 

चाहता हु शजनका शववरण इस प्रकार है :- 

1. महोदय, वतधमान में मरे े संसदीय क्षेत्र में कई बडे़-बडे़ PSU शस्थत है जैसे UCIL, HCL, 

TATA इत्याशद । ऐसे में इस क्षेत्र में एक कें रीय शवद्यालय का स्थाशपत होना अशतआवश्यक है। 

इसके स्थाशपत हो जाने से मेर ेसंसदीय क्षेत्र जमिेदपरु में सभी लोगो को शविेर्कर मध्यम वगध के 

लोगों को अपने बच्चों को बेहतर शिक्षा प्रदान करने के अवसर शमलेंगे । 

2. जमिेदपरु में एक नया नवोदय शवद्यालय के शनमाधण से ग्रामीण क्षेत्र की जनता को अपने 

बच्चों को उच्च स्तरीय शिक्षा प्रदान करने के अवसर शमलेंगे । 

3. महोदय, जमिेदपरु एवम आसपास के शवद्याशथधयों को इंशजशनयररगं इत्याशद की शिक्षा ग्रहण 

करने के शलए दूर दराज िहरों में जाना पड़ता है। ऐसे में जमिेदपरु में एक आईआईटी जैसे एक 

संस्थान के स्थापना हो जाने से इन शवद्याशथधयों को उच्च शिक्षा ग्रहण करने के शलए कहीं दूर जाना 

नहीं पडे़गा । 

अताः महोदय मरेा आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से अनरुोध है शक मेरी उक्त मांगो पर बजटीय 

प्रावधान कर इन्हें पूणध करने की कृपा करें शजससे मेर ेसंसदीय क्षेत्र के शिक्षा स्तर में वशृद् हो सके। 

धन्यवाद । 

   (इशत) 
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SUSHRI PRANITI SUSHILKUMAR SHINDE (SOLAPUR): The 

criteria for giving educational loans is very stringent. The 

nationalised banks ask for guarantor now, which was not the 

case earlier. It is very difficult for students to meet this criteria.  

Earlier, the students could pay back their loans after the 

completion of the said educational course. But now, it is 

mandatory for them to repay their loans while they are studying. 

It is not possible as this becomes possible only after they get a 

job after the completion of their education.  

 The fee structure for SC/ST students studying for UPSC 

and MPSC should be revised and regularised, and should be 

made affordable.  

 There is also a request for the establishment of an 

engineering university in Solapur along with the continuation of 

Government polytechnic.  

(ends) 
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SHRI AMARSING TISSO (DIPHU): Speaker Sir, I support the 

Demands for Grants on Ministry of Education that are placed 

before the House by Shri Dharmendra Pradhan.   

 I thank hon. Prime Minister Shri Narendra Modi for 

introducing New Education Policy 2020.  In Assam, the 

Government has taken some special measures to make 

education for all.  

 I seek Ministry of Education to upgrade the Central 

University Diphu Campus into a full-fledged Central University 

and to strengthen education in the interior areas of Karbi 

Anglong District, West Karbi Anglong District and Dima Hasaro 

District of Assam.  

 Thanking you.  

(ends) 

 

  

 
 Laid on the Table 



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 498 

 

 

 

 


SHRI KRIPANATH MALLAH (KARIMGANJ): Hon. Speaker, Sir, 

I support the Demands for Grants placed by hon. Minister for the 

development of Education Department.  

 Sir, through you, I want to place following requirements of 

my constituency Karimganj - One Kendriya Vidyalaya at 

Ramkrishna Nagor LAC, one Kendriya Vidyalaya at Patharkandi 

LAC and one at Hailakand, LAC. There is only one Kendriya 

Vidyalaya in my constituency at Karimganj Town.  

 So, I request hon. Minister of Education through you sir to 

please sanction the above demand of Kendriya Vidyalaya in my 

Constituency.  

 Thank you.  

(ends) 
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SHRI SAPTAGIRI SANKAR ULAKA (KORAPUT): Hon'ble 

Speaker Sir, between 2013-14 and 2022-23 though the expenditure 

the Ministry has been increased at an annualised rate of 4 per cent 

but expenditure, as a share of overall Union Budget, has come 

down drastically during this period.  

I would like to highlight some concerns in school education 

and higher education. We have seen a significant drop in enrolment 

after primary level. The enrolment in primary education even 

though it reaches 100 per cent, the enrolment rate in higher 

secondary school is almost half the enrolment at primary education. 

Similarly, the drop-out rate increases in case of higher levels of 

school education. As of 2021-22, Government schools constituted 

69 per cent of all schools and 54 per cent of all school enrolment in 

the country.  

The share has seen a constant decline since 2012-13. The 

main reason for students preferring private aided educational 

institutes is due to the usage of English, low quality of education in 

Government institutions, proximate location of private institution 

and better facilities such as teaching aid, transport, hostel facilities 

and extracurricular activities. one other Key concern being the 

availability of quality teacher across States. The learning outcomes 

continue to be poor mainly due to lack of infrastructure in most of 

the schools.  

On the higher education side, the socio-economic disparity is 

a main concern when it comes to enrolment. Even as the enrolment 

of students from SC and ST communities has increased over time, 

it remains relatively lower. According to the Standing Committees 
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on Education, Women and children, Youth and Sports (2023), the 

ideal PTR in higher education is 15:1 (one teacher in 15 students). 

However, 0this is not true in case of the most of the States like   

Bihar (64:1), Jharkhand (54:1) and UP (361). About one third post 

in the Centrally funded universities are vacant. Faculty from SC and 

ST communities constitute nine per cent and 3 per cent of filled up 

posts.  A few other points like higher unemployment for graduates 

and the fact that higher educational institutions play a limited role in 

research continue to be a key concern.  

I would also like to highlight key issues related to my 

Constituency. I would request the Government to commission a 

Kendriya Vidyalaya at Jeypore, Odisha at the earliest. The land has 

been acquired and temporary accommodation/building to start the 

session hay already been provided. Kindly approve the project at 

the earliest.  

The Central University of Odisha at Koraput has been facing 

many challenges and requires financial support as grant in aid from 

the Government to start many science streams. Also, the vacancy 

in faculty needs to be addressed at the earliest.  

A shaheed Laxman Nayak research Chair should be 

established at Central University Odisha, Koraput. We need 

another Kendriya Vidyalaya in Muniguda due to the presence of 

many Central Government employees and strong demand from the 

people of Muniguda in Rayayeda District. Thanks.  

(ends) 
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DR. K. SUDHAKAR (CHIKKBALLAPUR): Respected sir, Hon'ble Members, I'm 

very happy to take part in the demand for grants discussion on Education. Permit 

me to begin my speech by making some requests sir. I request for having a Sainik 

School and Eklavya School at Chikkaballapur Lok Sabha constituency. I humbly 

request for consideration of an Indian Institute of Technology at Chikkaballapur.  

I also propose the idea before you sir, that we have central schools for Central 

government servants, we have Sainik schools for future soldiers, we have Indian 

Institutes for various professional courses, along the same lines why don't we form 

farming schools? Or why don't we make farming a mandatory part of the school 

curriculum? Similar to sports a period can be dedicated to provide practical lessons 

on farming practices.  

Such schools are most needed for mentoring the future generations into farming 

studies. This is just a humble suggestion from my end sir. 

Now let me go into the demand for grants discussion.  

Sir, we as a nation are committed to implementing the Sustainable Development 

Goals of the United Nations. As everyone of us is already aware, United Nations 

Sustainable Development Goals 4 says,  

“Ensureर inclusive and equitable quality education and promote lifelong 

learning opportunitiesरforरall”र 

I'll explain how our government is implementing this,  

Our government aims to enhance digital infrastructure, provide educational 

resources in regional languages, expand skill development opportunities, and 

prioritize special needs education. We prioritize the importance of nurturing 

creativity and critical thinking in students to equip them for future challenges.  

It is for this we have brought in a New Educational Policy in 2020.  

There will be no linguistic, cultural, ethnic, religious barriers to education under our 

regime.  

Differently abled are given more opportunities in education. 

Ignored, oppressed and deprived have now more access to education under Prime 

Minister Modi.  

According to the IndiaTimes.com reporting on a major ranking for 2024 regarding 

Asia,र “Indiaर isर nowर theर mostर representedर higherर educationर system,र withर 148र

featured universities, 37 more than last year. It is followed by Mainland China with 

133रandरJapanरwithर96र“र 
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Our government under Prime Minister Modi has only one vision, and that is to 

leverage upon the new and advancing technologies in education and to ensure that 

every child regardless of his/ her background has access to quality education. 

Over 26 crore students now rely upon public and private schools across India. It is 

with a vision to transform education and skilling that we have announced over 1.48 

lakhर croresर thisर yearर inर theर Unionर Budget.र Thisर year'sर educationalर Ministry’र

allocation alone has risen up to 6.8 percent to over 1.2 lakh crores. 

Over the last decade, the average budget-allocated utilization has stood at 92.4%. 

In 70 years after Independence, only 7 AIIMS were constructed, but during Modi 

Ji’sरtenure,रtheरnumberरofरAIIMSरinरtheरcountryरhasरincreasedरtoर23.र 

In 70 years, 387 medical colleges were built in the country, but in the last 10 years, 

the Prime Minister has increased this to 706.  

Earlier, there were 51,000 MBBS seats, but Prime Minister Modi has increased the 

number of these seats to 1,07,000.  

Sir, there has been a growth of over 26.5 per cent in student enrolments in schools 

and higher education institutions after the Narendra Modi government assumed 

office in 2014. There has been a 31 per cent growth in enrolment among girls 

between 2014-15 and 2021-22 and the figure for girls belonging to Scheduled 

Castes (SC) stood at 50 per cent. The enrolment growth rate for SC and Scheduled 

Tribe (ST) students was 44 per cent and 65 per cent. The tribal girl’s enrolment has 

now increased to over 80 percent from the UPA era.  

This is what we will do when we are in power.  

Babasaheb Ambedkar has said,  

“Cultivationरofरmindरshouldरbeरtheरultimateरaimरofरhumanरexistence” 

It is through good, quality and affordable education. We are committed to this.  

This is exactly what we are doing We are implementing our country's founding 

fathers’रvision. 

We will continue to do so. 

 

(ends) 
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SUSHRI S. JOTHIMANI (KARUR): [18:38, 8/1/2024] Pankaj Chaudhary: 

Vanakkam! Thank you, sir, for allowing me to address this august House 

today. I rise to oppose the Demands for Grants for Education in the Budget 

2024-25. This is a decrease of 7% in the Ministry's allocation from the revised 

estimate for 2023-24. The budgeted expenditure for education has seen a 

reduction of 2.2% as compared to the actuals in 2023-24. This is appalling, 

given the fact that the education sector in India has seen a systematic erosion 

in the recent past. The lacunae in our system have been uncovered by large-

scale scams like NEET and NET. The entire system needs a revamp, and this 

has to be aided by proportionate budgetary allocations. But unfortunately, the 

union government has neglected education in its Budget. 

The NDA II government, on average, spent only 0.4% of the GDP on 

education, whereas the UPA II government spent 0.7% of the GDP. This, 

despite the fact that the then-Union HRD minister, Prakash Javadekar (under 

the NDA II government), had said that the government is hopeful of increasing 

spending on education to 6% of the GDP. 

The reduced spending on education is symbolic of the 'new welfarism' model 

that the BJP government has followed, as described by Arvind Subramanian. 

This model shifts focus away from the creation of public goods like health and 

education. Instead, it has focused on providing subsidies for essential goods, 

This is because public goods are intangible and may not work to influence 

voter sentiment in their favour. 

The Samagra Shiksha Abhiyan takes up a lion's share of the education budget. 

It is a flagship scheme that focuses on achieving universal access to school 

education as envisaged in the NEP. The school education department in my 

state Tamil Nadu school is receive the first instalment of Rs 500 crore from the 

union government under yet Samagra Shiksha Abhiyan (SSA) for the financial 

year 2024-25. The funds should have disbursed by June, but have still not 

been released. This can have a considerable pact on the implementation of the 

scheme in the state. According to the SDG India. 

Index 2023-24, Tamil Nadu was one of the top-performing states in multiple 

SDGs. It cannot be made to fall behind due to a lack of funds. 
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Other opposition-ruled states like Delhi, Punjab, Kerala, and West Bengal were 

faced with a similar predicament. The Central government is withholding funds 

due to the state's denial to implement the PM SHRI scheme, which seeks to 

develop schools to "showcase" the National Education Policy (NEP), 2020. 

The Tamil Nadu government had rejected the NEP. It is against the imposition 

of Hindi in the name of a third language, as a part of a larger project of the 

Modi government to make India into a Hindi State. It focuses on imposing the 

ruling party's ideology rather than reforming the education system. 

The Centre has cornered states into implementing the PM-SHRI scheme. This 

is another desperate attempt to trick people into conflating the Prime Minister 

with development. Aggressively pushing clever acronyms to feign development 

will not hide the truth. What is the point of increasing allocations for the 

scheme if the Centre does not comply with its federal obligations to the states? 

Another component of Samagra Shiksha Abhiyan is teacher-training. The last 

five years have seen a decreasing trend in the expenditure on teacher-training 

under SSA. This is a matter of concern as, according to the Unified District 

Information System for Education Plus 2021-22, 10% of all government school 

teachers do not possess professional qualifications. This casts aspersions on 

the quality of education offered in government schools. This, în turn, has led to 

an increase in the number of children seeking admissions in private schools. 

As of 2021-22, one-third of school-going students are enrolled in private 

unaided schools 

The Budget has also slashed UGC allocations by 61% from Rs 6,409 crore to 

Rs 2,500 crore. This seems like an attempt to do away with the UGC and 

replace it with the Higher Education Commission of India, as envisaged by the 

NEP. Students will have to bear the brunt of this as they will be compelled to 

take up more self-financing courses. ersities looking to expand the duration of 

courses to four years will have to increase their dependence on the HEFA for 

loans. State governments are responsible for the maiority of the enrollment, 

and so they may bear the brunt of the reduction in funds. 

While the union government has been pushing the NEP, it has not paid heed 

to one of its own policy suggestions - that recommended universities could 

accept common entrance exams at their own discretion. The Anandakrishnan 

Committee (2006), formed to examine the ramifications of the abolition of the 
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Tamil Nadu Professional Courses Common Entrance Test (CET), 

recommended the abolition of the test. The recommendation was 

based on the severe disadvantages encountered by different 

vulnerable sections of the student population such as rural households, 

Tamil medium students and underprivileged categories. The same was 

found to be true for NEET in the A K Rajan Committee report. It 

observed a fall in the number of Tamil medium students by an average 

of 12.58% in MBBS admissions, after the introduction of NEET in 

government medical colleges, between 2017 to 2021. Tamil Nadu has 

been campaigning to scrap NEET for many years. Until then, it has 

also made a plea for exempting states from NEET, as per their will. But 

to no avail. 

The India Employment Report 2024 by the ILO stated that 

unemployment in India was highest among the youth. And yet, the 

Department of Higher Education has seen a reduction in budget by 

17% compared to last year's Revised Estimates. The schemes that the 

Honourable Finance Minister announced to provide a fillip to 

employment will not compensate for the gaps in higher education left 

behind by inadequate budgetary allocations. It is also important to note 

that India ranked 40th in the Global Innovation Index by WIPO in 2023. 

While there was an improvement in India's rank, this calls for an 

increased focus on strengthening the link between academia and 

industry. Easing the regulatory framework and encouraging private 

sector participation would be effective ways to achieve this. 

It is our duty to ensure we are securing the futures of our children. 

Investing in their education is the most meaningful way to do so. As 

their representatives, we must leave no stone unturned until we 

successfully deliver the goal of quality education for all. Thank you.  

              (ends) 
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SHRI RAJU BISTA (DARJEELING): 

• Sir, under the leadership of Hon'ble Prime Minister Sh, Narendra Modi ji

and Hon'ble Finance Minister Ms. Nirmala Sitharaman ji, our education

sector has seen massive transformation.

• In the past 10-years the Central budget allocation for education has

more than doubled

o 2013-14: 71495 crores

o 2024-25: 1.48 lakh crore

• Allocation of funds towards Skill Development, Higher Education, STEM

and Technical Courses have seen massive rise

• Allocation for school education and developing grassroots infrastructure

in the region has been substantially raised

• Financial support to students from SC, ST, OBC, EWS and PH sections

have seen significant increase.

• Modernization of education system, introduction of the New Education

Policy, and development of better centres for Higher Education here in

the country itself, has contributed massively towards boosting the

education sector

• In the past 10-years, our government has established:

o 15 New AIIMS

o 90 New Universities

o 9 New IIT

o 16 IITs

o 9 New IIM

• 70 Medical Colleges

• I believe that the budget 2024-25 will be a game changer for our nation

• The Central Govt will provide Rs 10 lakhs of loans for higher education

• It will enable the students, from economically marginalized families to

pursue their dreams without having to worry about the money.
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• Focus on Research and Innovation, Skill Development, Apprenticeships,

Teacher Training Centre of Excellence in Al, Digital e-learning, and

quality Higher Education will enable our youths to be prepared to face

the real world.

• I thank PM Modi ji and FM Nirmala ji for this forward thinking budget

• Which, will definitely pave way for a "Vikshit Bharat"

LIST OF DEMANDS 

1. Darjeeling Central University

• Sir, I come from Darjeeling Lok Sabha constituency

• Our Darjeeling hills, Terai and Dooars areas of North Bengal is home to

many tribal communities.

• The northern most districts of Bengal comprises of Darjeeling,

Kalimpong Alipurduar, Jalpalguri, Cooch Behar, North Dinajpur, South

Dinajpur and Malda.

• It has a population of around 3 crore.

• Majority of the people here work as labourers in the tea estates, or are

engaged in farming for their sustenance.

• Majority of the workers are women

• The average income for a family in our region is only around Rs 6000

per month.

• Our students therefore, are unable to afford expensive education in

other states or far away cities like Kolkata

• In North Bengal, the education facilities are still very primitive

• The WB Govt has continued to deprive our region of proper education

facilities

• Sir, since time immemorial, Darjeeling-Kalimpong has remained a hub of

education

• Not only in India, but also across the South Asian, and South-East Asian

countries.

• Darjeeling region, is home to some of the best schools in India
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• Students from all over Asia come to study in the hills. 

• We share border with Bangladesh, Bhutan and Nepal 

• So a lot of cross-border international students also get their education in 

our region. 

• Yet in terms of higher education, this region severely lags behind as 

compared to the rest of India. 

• TMC Govt announced a University in Darjeeling, but it has never 

functioned 

• Students who joined courses there, are learning through distant 

education mode  

• This, is how TMC Govt has kept our region and people deprived. 

• Sir, the lack of proper higher education facilities and courses have seen 

brain drain of colossal proportions occur in the Darjeeling region, 

• Sadly, the best and the brightest from this region are forced to take their 

knowledge, skills and passion elsewhere. 

• Establishment of an institution of higher and technical learning in the 

region, has been a long-standing aspiration and pertinent demand of our 

people. 

• Establishing a Central University in Darjeeling can help to turn it into one 

of the hubs for higher education in India. 

• It will also become an important education centre in all of South and 

South East Asia. 

• This will also greatly compliment Modi ji's Act East Policy. 

• Sir, WB has a population of nearly 10 crores 

• But we only have 1 central university 

• So, we there is scope and space for establishing a second Central University 

in North Bengal 

• I therefore, request you to kindly establish Darjeeling Central University 

without any further delay. 

•  
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2. AIIMS North Bengal 

• North Bengal comprises of 8 districts out of the 23 districts of West Bengal 

• Darjeeling, Kalimpong, Alipurduar, Jalpaiguri, Cooch Behar, North Dinajpur, 

South Dinajpur and Malda. 

• Our region is home to around 3 crore people. 

• Majority of the people are dependent on working for the tea estates, 

cinchona plantation or are engaged in farming for their sustenance.  

• The average monthly income of a family in our region is only around Rs 7000 

per month 

• Due to low income, people here cannot afford treatment in private hospitals 

• Government run facilities are inadequately staffed, and lack even the most 

basic equipment 

• Most of the hospitals, especially in hill region offer only referral service - 

every patient is referred to hospitals in the plains 

• Hundreds of patients from our region die, due to the lack of proper 

healthcare facility 

• Patients who need specialized care like pregnant women and children are 

dying due to lack of proper facilities. 

• Our region and people continue to suffer due to the lack of health facilities 

• North Bengal Medical College, severely lacks doctors, equipment, amenities 

and facilities for Medical Students, and poses risk for the patients too 

• Sir, given the circumstances, there is an urgent need to establish AIIMS in 

North Bengal. 

• I therefore request the Ministry of Education to work with the Ministry of 

Health to Establish AlIMS in Siliguri 

3. Establishment of the Central Academy for Natural Resources Education 

(CARE). 

• The Himalayan region of NE states in India, starting from Darjeeling hills, 

Terai 

• and Dooars are part of the Eastern Himalayan region. 

• It is one of the IUCN 34 global biodiversity hotspots. This region has a fragile 

geography, and ecology. 
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• Livelihood of the people here are mostly dependent on natural resources, 

agriculture and forestry related activities. 

• In the past three decades, our region has witnessed immense changes, 

however, there has been no research focus on studying these phenomena, 

understanding them and taking informed policy and developmental 

decisions. 

• The Eastern Forest Rangers College in Kurseong is ideally situated to fill in 

this gap. 

• EFRC Kurseong is spread over an area of 31 Acres, and carries with it 

immense potential for being developed as a premier research institute for our 

region. 

• Hon'ble Environment Minister Bhupendra ji had assured me that the Ministry 

is going to take a positive step in this regard. 

• I request Hon'ble Minister to kindly work with the Ministry of Education to 

expedite my request and take necessary action for upgrading EFRC 

Kurseong to a national level institute to teach Environmental and Natural 

Resources Management, Disaster Mitigation and Management, Climate 

Change and related disciplines. 

• Sir, fulfilling of these demands will enable the youths from North Bengal, as 

well as North East to get world class education 

• I thank I commend the budget and whole heartedly support the request for 

grants of Education Ministry.     

(ends) 
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SHRI C. N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI): [18:50, 8/1/2024] Pankaj 

Chaudhary: Hon'ble Speaker Sir,  

The Budgetary Allocation 2024-25 in general budget 2024-25 has been 

comparatively lower as compared to the previous year in terms of GDP. 

Despite the fact, New Education Policy in 2020 has reiterated that Education 

Budget should be 6% of GDP. However the Country's Education Budget has 

never been more than 3.5% of GDP. The Kothari Commission has also 

recommended increasing education expenditure to 6% of GDP. Budget 

Allocation on technical education has been reduced from Rs. 28049.08 croes 

in RE 2023-24 to Rs. 26736.62 crores in RE 2024-25 which will further hurdle 

in increase the economic growth and development, even on R&D in education 

sector is much lower in comparison to Japan and China etc. India spends only 

0.7% of GDP on R&D in comparison to 1.8% of global average. 

Furthermore, I wish to state that the State of Tamil Nadu should get its 

Budgetary Allocation for imparting suitable education to the children of the 

State so that they played pivotal role in the country's economic progress. I 

would appeal to the Government to bring forth constitutional amendment for 

shifting the subject Education from Concurrent List to State List. 

It is sorry state of affairs that we come across incident of paper leakages 

and impersonation/cheating in significant exam like NEET UG which must be 

stopped for a golden future of the Nation. I also urged the Union Government 

to explore the feasibility of implementing Dravidian Model of Education at 

National Level. The Government should make budgetary provision for 

incentives, scholarship for the students. Besides the Mid-day-Meal in the 

school, the Union Government may introduce, "Tamil Nadu Chief Minister 

Breakfast Scheme" at the National Level. Particularly, I appeal to the Union 

Government to introduce special schemes for tribal education in Tamil Nadu in 

general and my Parliamentary Constituency Tiruvannamalai in particular. 

(ends) 
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CAPTAIN VIRIATO FERNANDES (SOUTH GOA): 

a) There is an option for selection of languages in R2 and R3, If incase a student 

selects Hindi in R2 and another student selects Hindi in R3 then, will there be 

separate textbooks? If this happens then the time table will clash, examination time 

table will have problems, Question papers will differ, need for appointment of 

additional teachers and many such problems will arise. 

Solution: subjects offered in R2 should not be offered in R3 

b) What is the definition of native language? Portuguese happens to be the 

language used by many native Goan population. Will it be considered as native 

language under R3? As per the original document of NEP 2020 at 4.20 (Annexure 

1 para 3) in addition to Indian languages and English foreign languages such as 

Korean,रPortuguese,रFrench…रwillरalsoरbeरofferedरatरtheरsecondaryरstage.रThisरisर

not taken into account in the implementation. 

c) in the inter-disciplinary subjects Environment Education is in the first term and 

financial literacy road safety, electoral literacy and general laws in the second term. 

As per instructions from the Director of Education, training programs will be held to 

train the social science teacher for inter-disciplinary subjects. Can a short-term 

training of teachers to teach such subjects make them experts in the subject? The 

Director of Education has made it clear that NO ADDITIONAL TEACHERS WILL 

BE GIVEN to teach the subject that has 4 credit points and 120 instructional hours. 

Is it not a mockery of the system where untrained and unqualified teachers will 

teach and do disservice to the students and the entire educational system. In 

addition, no text books are available and further still syllabus will be uploaded on 

the website on 31st July 2024. What kind of planning is this? The first 2 months of 

the year is a time when most of the syllabus is covered. Such haphazard planning 

will be detrimental to the cause of education and the current batch of students will 

be treated as guinea pigs of the system. 

d) As far as CWSN (Children With Special Needs) students are concerned, no 

mention is made of CWSN (Children With Special Needs) students. How are the 

schools to deal with such students? As per the main document of NEP 2020 

Chapter 6 from 6.1 to 6.20 (Annexure 2, 6.1 to 6.20)a whole chapter is dedicated 

on inclusive education for all. In the implementation no mention is made of such 

students. It is very evident that the Policy document and the implementation circular 
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are not in sync with each other. It appears as though the implementation is done in 

a hurry without even referring to the policy document. 

e) Regarding the workload of the teachers, it is to be noted that Rule 20 (i) para 2 of 

Goa School Education Rules 1986 which states that the teacher shall not get more 

than 21 hours of workload including non-academic subjects per week (Annexure 3) 

However when the calculations are done the following is the working. Every teacher 

gets between 34 to 36 periods per week. Even if we take a minimum of 34 periods 

multiplied with 40 minutes per period it works out to be 22.7 hours per week which 

is way more than the maximum workload contemplated under rule 20 of Goa 

Education Rules of 1986. 

f) Also, the credits earned by students and the corresponding hour that the students 

will earn does not correspond to the workload of the teachers. 

g) A circular of the DoE, Goa mentions that the assembly in school is exclusive of 5 

and half instructional hours. I would like to state that the best instructions take place 

during the assembly where the students learn about different values, and true 

education takes place during the assemblies where students are given inputs to 

make them worthy citizens of the nation. 

h) The workload of heads of schools is 12 lectures which is way too much 

compared to the numerous responsibilities that they have to handle by way of 

handling their workload, administrative duties which are never ending, circulars to 

comply on a day-to-day basis which are sent overnight, counselling of students, 

parents and other stake holders. Hence the work load of Heads should either be 

removed completely or reduced drastically to allow them to function smoothly. 

i) With the setting of papers for each of the semesters for Std. IX by the Goa Board, 

it will lead to stress amongst students and their parents as well. This will lead to 

further promotion of the tuition culture which the original document of the NEP 

Policy 2020 promised to do away with (Annexure 4: NEP 4.36) 

1. General Points regarding NEP and its implementation: 

a) The entire document of NEP was prepared keeping in mind the CBSE pattern of 

schooling where the system of schools already had nursery to Std. XII in one 

bracket. The same system does not exist in the schools run by the State Boards. 

The state boards have a 10+2 system where +2 is called Higher Secondary School 

in some states, Junior College in some states and PUC (Pre-University Course) in 

some states. The school system has a Headmaster who leads the school and the 

Hr. Sec. School has a Principal who leads the school. In the new system the 
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classes 9 to 12 come under one category. Hence there is no clarity whether the 

Headmaster or Principal will lead the school. 

b) The NEP speaks of multi-disciplinary approach. The students right from the 9th 

standard are allowed to select subjects of their choice from amongst a basket of 

subjects. Will the Directorate of Education allow the schools to appoint additional 

teachers on regular basis to work in their schools? What will be the status of the 

time-table if students opt for different subjects? How will it be managed? At present 

even the existing regular vacancies are converted into contract basis posts. The 

entire educational system will collapse with teaching posts being converted to 

temporary basis posts. 

c) There are fillers that in certain subjects the Government may appoint teachers at 

a school complex level. If so, how can teachers do justice when they go to different 

schools. Where is the accountability? If there are temporary appointments can you 

expect commitment, dedication and hard work from the teachers? Will it not lead to 

degradation of our educational system rather than uplifting of the system? 

d) There are different types of Managements in the state of Goa viz Private 

unaided, Private Aided, Minority institutions and Government institutions. How can 

the government appoint and send teachers to these schools? it is against the rules 

in force. 

e) Besides the Minority institutions under Article 30 (1) of the constitution has a right 

to appoint and administer their institutions. This will lead to infringement of their 

right. 

f) There are stand-alone High Schools and stand-alone Higher Secondary schools 

in the state. Attempts to add Higher secondary sections in stand-alone High 

Schools will only lead to closure of the existing Hr. Sec. Schools as data clearly 

reveals that all students who pass SSC are accommodated in the Hr. Sec. Schools. 

They may not get the institution of their choice but they can surely get admission in 

some H55. Besides in the current academic year there are several HSS which do 

not have a full strength of students enrolled due to lack of sufficient students as the 

pass percentage of SSC was less compared to the previous year. 

g) Quality infrastructure is directly related to quality education. When proper 

infrastructural facilities are not in place it is not proper to start or implement NEP in 

a hurry. This will cause more harm than good to the system. 

h) When things are half cooked the result will be disastrous for education as a 

whole. When the curriculum is not ready why are we in a mighty hurry to introduce it 
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in the current year? When all systems are in place we can properly introduce it in 

the next academic year. 

i) The NEP document mandates that sufficient funds be made available before the 

introduction of the policy. When there is no provision made for additional funds to 

implement NEP it cannot be introduced with the current funding structure. Hence it 

should be deferred till all arrangements are put in place. 

CONCLUSION: 

After meeting with various school authorities and their managements, it emerged 

that: 

1. The institutions are not against NEP being implemented in the state. However, 

they are against the haphazard and irrational way of implementing the same. The 

managements want that the schools/institutions be given sufficient time and 

resources to improve the infrastructure as per the requirements of NEP. 

2. The managements also want the government to make proper budgetary 

provisions for the effective and efficient implementation of NEP. There should not 

be any compromise in the regular appointment of teachers as it is crucial for quality 

education. 

3. The managements want that all teachers should be provided proper training in 

order to effectively implement NEP. Short and ineffective training programs by non-

professionals will only lead to degradation of the educational standards in the state. 

4. It appears that the Govt. of Goa is in a hurry to implement NEP in order to 

impress the centre that they are the first state to implement it. No attention is given 

to quality and everything is done in a mighty hurry to win the race o being the first 

state to implement NEP. 

5. the state should adapt the syllabus and curriculum to suit the needs and 

requirements of the state and should not just ape the national curriculum. This is 

also envisaged in the NEP policy document. 

(ends) 
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ADV. DEAN KURIAKOSE (IDUKKI): Sir, 

The Education sector of the country needs great investments to be 

able to meet the aspirations of the 1.4 billion Indians. However, this 

government has consistently failed short in ensure that education is 

funded well. Between 2013-14 and 2020-21 (latest year for which data 

is available), combined spending on education by states and centre 

has ranged between 3.9%-4.6% of GDP. The National Education 

Policy (2020), and its previous iterations, have recommended 

government spending on education to be at least 6% of GDP. Even 

before NEP, various experts have recommended this spending. We 

have always fallen short. Even this year, things are not different. I 

would like to make public my disapproval of this policy decision that 

keeps large number of Indians - especially the backwards, 

marginalised and minorities out of the India growth Story. 

Sir, no Kendriya Vidhyalaya was allotted by the government in the last 

five years. The Kendriya Vidhyalaya at Thodupuzha is one of the 

biggest dreams of the people of Idukki. As per the challenge method, 

all the requirement for the Kendriya Vidyalaya at Thodupuzha was 

fulfilled by us. Still, it is not sanctioned by the government. In fact, it is 

amongst the 87 such KVs that are yet to be sanctioned by the 

government. I would like to use this opportunity to raise this matter in 

our august house. I request that the house recommend to the 

government that the Kendriya Vidyalaya at Thodupuzha is sanctioned 

and works expedited so that it is completed at the earliest. 

Sir, in 2024-25, the Ministry has been allocated Rs 1,20,628 crore. 

This is a decrease of 7% from the revised estimate for 2023-24. The 

Department of School Education and Literacy has been allocated Rs 

73,008 crore (61% of the Ministry's expenditure). This is a marginal 

increase over the revised estimate for 2023-24 (0.7%). The 
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Department of Higher Education has been allocated Rs 47,620 crore 

(39% of the Ministry's budget). This is a decrease of 17% from the 

revised estimate for 2023-24. This policy shows the neglect of Higher 

Education, which is a ticket to prosperity for a vast majority of Indians. I 

urge upon the government that higher education is given a larger share 

of the budget and also new resources are found by the government to 

fund Higher Education of the masses. 

Sir, between 2013-14 and 2022-23, expenditure by the Ministry 

has increased at an annualised rate of 4%. Expenditure towards the 

Ministry as a share of overall Union Budget has also come down 

during this period. The allocation towards Higher Education in 2024-25 

is estimated to be decrease by 17% from than the revised estimate for 

2023-24. Allocation towards the University Grants Commission (UGC) 

is estimated to reduce by 61%. These are indicative of the systematic 

assault on the higher education ecosystem in the country.  

It is no secret that the ideological fountainhead of the ruling party 

has a disdain towards free thinking and rational education that is the 

hallmark & of Indian higher education institutions. They are also the 

portals through which Indian students learn the cosmopolitan culture of 

India and the world. We need to ensure that they are protected. I urge 

upon the house to disapprove this fund cuts. 

Sir, the education policy should ensure that India sees great 

growth in the coming years. I urge upon the house to instruct 

government such that the spend in education is increased to at least 

6% of the GDP, and also higher education is prioritised for 

development by the government. 

(ends) 

  



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 518 

 


SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Sir, at a time when 

important examinations in the country are facing criticism over the 

controversies related to it we are discussing the Demands for Grants 

under the control of Ministry of Education for 2024-25. The new National 

Education Policy 2020 completed four years on July 29. Despite ambitious 

policies, India has yet to priorities education and research to the same 

extent as other countries. While countries like China, Japan and South 

Korea spent a lot on education in 60s, India is still waiting for an 

appropriate budget. Public expenditure on education in India has been 

comparatively low since the beginning. Most States spend 2.5 to 3.2 of 

their GDP on education. In 1964 educational expenditure from 2.9% to 6% 

of the GDP, but even after five decades, the country's education budget 

has never been more than 3.5% of the GDP. Free and compulsory 

education is a fundamental right for every child in the age group of 6 to 14 

years under our Constitution. Education which is on the concurrent list has 

rarely been a priority for the Union or State Governments. Public education 

expenditure accounted for 3% of GDP in 2004-05 and rose to 3.4% of 

GDP in 2008-09. Education spending was 3.1% in 2014-15 during first 

NDA period but it dropped to 2.8% -2.9% from 2016-17 to 2023-24 since 

then. China spends 4.2%, Brazil 6.2% and Argentina 5.5% and other 

developing nations are spending more than we are. Even a poor country 

like Cuba is spending roughly 12% in education. 

 Currently, India has approximately 50,000 colleges and 1100 

Universities with approximately 50% of them being in the private sector. 

India's education sector has experienced substantial growth in terms of 

enrolment, schools, colleges and universities over past two decades. This 

expansion resulted in two issues a) lack of quality, b) uniformity. The 

AESR 2023 Beyond Basics' report, published this year states that youth 

aged 10 to 18 in rural India, reveals that 86.8% of the 14–18-year age 

group in the country is enrolled in educational institutions, but 25% of 
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these students are unable to read even class two level text materials 

fluently in their native language. 

 As we aim to achieve a 50% Gross Enrolment Ratio (GER) by 2035 

and envisions a developed India by 2047 the education budget should 

grow by at least 1.5%. There is a need to create a dedicated fund for 

climate technology and AI startups Goods and Service Tax (GST) on 

educational services should be reduced from 18% to zero. Foreign Direct 

Investment in the education sector should be increased in the country by 

the Singapore model. To improve skill development, fintech firms and 

educational institutions should collaborate. Over 75% of corporate social 

responsibility (CSR) funds should be invested in education and healthcare. 

 Today access to digital infrastructure is relatively limited when we 

talk about schools. There is a need to bridge digital divide. There is a need 

set up a dedicated unit to build digital infrastructure in educational 

infrastructure. 

 As on 2021-22 only 26% of all schools have desktop facilities and 

34% have access to the internet. In 2024-25 the Department of Schools 

Education has been allotted Rs.73,008 crore. 51% of this allocation in 

towards Samargya Shiksha Abhiyan at Rs.37,010 crore. POSHAN 

accounts for 17% of the department's expenditure at Rs.12,467 crore. 

 Coming to Higher Education, in 2024-25 Rs.47,620 crore has been 

allocated. I would like to mention that Gross Enrolment Ratio (GER) in 

higher education has increased overtime. Even as the enrolment to 

students from SC and ST communities has increased over time, it remains 

relatively lower. Participation of women is lower in certain education 

streams. Accordingly, to the AISHE (21-22) in engineering, women 

constitute only 29% of under Graduate students, 32% of PG students and 

34% of PhD students. 

 The major issue that is of concern in Higher Education is high 

vacancies in higher education institution. About one-third posts in the 

centrally-funded universities are vacant. Faculty from SC and ST 

communities constitute 9% and 3% of filled posts. According to a report by 
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the International Labour Organisation (ILO), unemployment amongst youth 

at all levels of education in India increased between 2008 and 2022. 

Amongst social groups SC students with a graduate degree or above had 

the highest unemployment rate at 35% followed by those from ST 

community at 33%. 

 But my concern here is that Higher educational institutions play a 

limited role in research. In 2020-21 India spent 0.64% of its GDP on 

research and development. This is lower than expenditure made by South 

Korea, USA, Japan, Germany, France, China and Italy. There is no doubt, 

therefore, budgetary allocation for higher education needs to be increased. 

 Coming to my Constituency Cuttack, I would like to draw the 

attention of the Government through you Sir, about more than century old 

institution of higher education, Ravenshaw University. I would urge the 

Government to declare this institution as a Central University. There are 

more than one Central Universities in many major states. But only one 

Central University being established in Central part of Odisha has a hoary 

past since nineteenth century deserves to be declared as a Central 

University. 

 I would like to draw the attention of the Government towards the 

High School where Netaji Subash Chandra Bose did his schooling and 

passed with flying colours. Ravenshaw Collegiate School established in 

mid-19th Century is the cradle of education in Odisha. This school be 

declared as a National School and adequate Central fund be provided for 

development of infrastructure of the school. The first Girls school named 

Ravenshaw Girls School is also more than century old which encouraged 

girl students to pursue studies when it was a taboo. This Girls school had 

suffered during the wrath of super cyclone in 1999. There is a need to 

develop modern infrastructure of this school. I would request the 

Government to provide special allocation for this age-old Girls' school. 

With these words I conclude. 

(ends) 
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DR.रM.रK.रVISHNUरPRASADर(CUDDALORE):रHon’bleरSpeakerर

Sir, Kendriya Vidyalas are Present in almost all major cities. In 

Tiruvannamalaiर &रCuddaloreर districtsरKV’sर areर functioning.रButर

the teachers are mostly from North India. They are unable to 

teach the Primary Students because of language barrier. 

Teachers of local language Can make the students understand 

much better. Here humbly request through you, that whether the 

ministry will be directing the Concerned authority to recruit the 

teachers of local language. 

(ends) 
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DR. T. SUMATHY ALIAS THAMIZHACHI THANGAPANDIAN (CHENNAI 

SOUTH): Thank You for this opportunity, Sir. 

In our country, both the union and State Governments have 

responsibility for education. But the role of State Governments is ultimately 

important and decisive for building the strong foundation of the education 

system especially school education. 

Though both Union and State Governments operate schools and higher 

education Institutions (HEls) the responsibility and onus are very much on the 

State Governments only. 

In 2024-25, the Union Government has allocated Rs. 1,20,628 crore for 

Education, out of that School Education gets Rs. 73,008 crores and Higher 

Education Rs. 47,620 crores. The Government of Tamil Nadu in its budget 

2024-25, has allocated Rs. Rs. 52, 253 crores for Education, out of which Rs. 

44,042 crores for School Education and Rs.8,212 for Higher Education. 

Sir, Tamil Nadu for its population of 8 crores is spending Rs. 52,000 

crores for Education. Uttar Pradesh for its huge population of 24 crores has 

allocated Rs. 84,000 crore Karnataka for its 7-crore population has allocated 

Rs. 40,945 crores, Maharashtra with a population of 13 crores has allocated 

Rs. 96,000 crores for Education. 

It is very obvious that the funds allocated by the Union Government for 

education very low comparing to the total spending by all the states put 

together. Even for establishing some Kendriya Vidyalayas the State 

Governments allocate sufficient land through the District administration. 

But the Union Government enjoys maximum dominance and wield its 

power to infringe upon the federal rights of the States in education through its 

regulatory bodies like the UGC, AICTE, NCTE, NCERT, and CBSE. It is very 

sad, undemocratic and unwarranted intrusion.  

The recommended Government spending on education to be at least 6 

per cent of GDP. But the Union Government is lacking way behind in this 

regard. 

The Department of School Education funds for the Samagra Shiksha Abhiyan 

and PM-POSHAN schemes. The Madhyamik and Uchchatar Shiksha Kosh 
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(MUSK) is a non-lapsable fund in which proceeds of secondary and higher 

education cess are credited. 

Only two glittering announcements are made in the budget on education, 

1) Interest subvention of 3 per cent annually will be given for education loans 

up to Rs 10 lakh One lakh students will be supported every year. 

2) Creation of Digital public infrastructure for the education sector to improve 

productivity and encourage innovation. 

Our great poet Thiruvalluvar has written a separate Chaptercontaining 

10 couplets about the importance of Good Education 2000 years ago. "The 

wealth which can never decline is not riches but learning" (Thirukkural 400). 

Tamil Nadu pioneers in higher education catering to the aspirations of 

the youth being locally appropriate and context-specific while also being 

globally relevant to the needs of all sections of the society in terms of access 

and equity thereby fostering inclusivity reaching to the marginalized and 

disadvantaged sections to evince an overall development of the people. 

This is primarily because of our State Educational Policy propounded by 

our Thanthai Periyar, Perarignar Anna Muthamil Arignar Dr. Kalaignar who 

have propelled a revolution in education, employment and efficiency. The basic 

principles of Dravidian model government equality, social justice, women 

liberation and welfare economy. Our hon. Chief Minister Thalapathy MK 

Stalin's determined policies and unclenched will to serve the people. 

As said by hon. Chief Minister of Tamil Nadu Thalapathy M K Stalin, 

"Society or Economic condition or Political situation should not be an obstacle 

for our students in getting their education. This is the policy of the Dravidian 

model of governance." 

Sir, one of the standing testimonies to the emergence of Tamil Nadu in 

the sphere of Education is the colossal building enshrine the University of 

Madras established in 1857 by the Act of the Legislative Council of India on the 

model of the University of London, has been the bedrock for the establishment 

of other Universities in India. 

There are more than 1000 Technical Institutions in Tamil Nadu and 

includes 520 engineering colleges and 502 polytechnic colleges in Tamil Nadu. 
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The gross enrolment ratio of Tamil Nadu in higher education stands first in 

India as per the data in All India Survey on Higher Education (AISHE). This is 

almost double the National average. 

Sir, In Tamil Nadu, six State Universities are in Top 100 in overall 

category while eight state universities are in Top 100 in Universities Category. 

Six State Universities have secured A++ in NAAC, 2 State Universities have 

secured A+ NAAC while 4 State Universities have secured A in NAAC among 

the 13 State Universities. 

Alagappa University is ranked among Category I Universities by MHRD. 

Four Government Arts and Science Colleges are in Top 100 with Presidency 

College in the 3rd position for the 3rd consecutive year. 

Three State Universities are in Top 50 Research Institutions Category 

viz., Anna University (13), Bharathiar University (38) and Alagappa University 

(43). Sir, we have been inculcating the Outcomes-based curriculum for 

development of cognitive skills viz. Knowledge, Skills & Attitude (KSA) that 

fosters critical thinking, reflection, project-based learning, problem solving to 

match local and global needs and standards. 

One of the most powerful tools and popular schemes implemented in 

Tamil Nadu is the Incentivizing of Rs. 1,000 to girl students who pass out from 

Government and girl students studying in Tamil Medium in aided schools to 

pursue higher education through Pudhumai Penn monthly stipend scheme. 

Introduction of Tamil Pudhalvan monthly stipend scheme of providing 

Rs.1,000 for boys who pass out from Government Schools to pursue higher 

education from the current academic year (2024-25). 

The Chief Minister Research Grant (CMRG) for faculty members 

engaged in frontier areas of research to propel academic research 

environment conducive for research, incubation and technology transfer. 

Chief Minister Research Fellowship (CMRF) to encourage scholars 

pursue research programmes in their preferred areas of study. Placement 

drives enabled by Naan Mudhalvan post implementation of industry-oriented 

skilling courses. 

The Government Polytechnic Colleges will be upgraded to Industry 4.0 

standards in collaboration with Industry Partners at a cost of Rs.3,014 crore. 

The quality in higher education is inextricable from Research and 
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Development. In order to propel research, the Government have been working 

on establishing industry-aligned research parks in Chennai, Madurai and 

Coimbatore in collaboration with TIDCO. 

Enhancing quality in education includes appropriate accreditation in 

place. Measures have been taken to persuade Higher Educational Institutions 

(HEls) to go for NAAC accreditation and participate in NIRF, Times Higher 

Education and QS rankings to upgrade on par with peers at the National and 

International levels. 

In order to increase the enrolment in polytechnic colleges and help the 

polytechnic students to excel in their studies, Free text books are being 

distributed to all the first-year diploma students of Government Polytechnic 

Colleges from the academic year 2007-08 by Muthamilarignar Dr. Kalaignar. 

Under this scheme, the books are being distributed at free of cost in the 

subjects of English, Engineering Physics, Engineering Chemistry and 

Engineering Mathematics. 

The issue of free bus pass scheme to all the diploma students studying 

in the Government Polytechnic Colleges was introduced by the Government of 

Muthamil arignar Dr. Kalaignar from the academic year 2007-08 to facilitate 

students to reach the Institutions without any financial burden. The waiver of 

tuition fees for Diploma students studying in Government Polytechnic Colleges 

from the academic year 2008-09 by the Government of Muthamilarignar Dr. 

Kalaignar.  

The Government have sanctioned the stipend, Post Graduate 

Assistantship of Rs.6,000 per month to the 1200 postgraduate students 

studying in Government Engineering Colleges. 

The First-Generation Graduate Scholarship scheme was started by the 

Government of Muthamiarignar Dr. Kalaignar with the objective of promoting 

higher education among the families where no member is a graduate. The 

scholarship is given to the students irrespective of their caste and income. In 

the academic year 2023-24, Rs.380 crore have been given to 1,57,342 first 

graduate students of engineering colleges. 

Internship Training to the students of Government Engineering (2,500 

students) and Polytechnic Colleges (7,500 students) towards financial support 
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at the rate of Rs.16,600 per student for 25 days internship training to enhance 

the technical skill of the students covering 10,000 students every year. 

"The Tamil Nadu Admission to Undergraduate professional courses on 

preferential basis to students of Government Schools Act, 2021" was enacted 

in order to take affirmative action to bring about equality between students 

studying in Government schools and private schools. The Hon'ble Chief 

Minister has announced that, the entire fees such as Tuition Fee, Hostel Fee, 

Transportation Fee, etc. be borne by the Government for these students 

admitted under this seat. Accordingly, in the academic 2022-23, Rs.129.08 

crore have been disbursed to 8,719 first year and 6,278 second year students. 

In the academic year 2023-24, Rs.185.59 crore have been disbursed to 9,795 

first year, 8,375 second year and 6,162 third year students. 

In order to motivate Government School students to aspire to join 

premier Higher Education Institutions like Indian Institute of Technology, Indian 

Institute of Science and All India Institute of Medical Sciences, the Government 

will bear the full cost of their undergraduate education. The entire fees for all 

the years, have been sanctioned to the students by the Government. 

In order to encourage and motivate the economically weaker section 

meritorious students to pursue their engineering courses (B.E. / B.Tech.) the 

Government provide financial assistance from Chief Minister's Public Relief 

Fund. The financial assistance of Rs.50,000 each has been given to 24 

students during the academic year 2023-24. 

Women friendly diploma courses have been introduced from the 

academic year 2022-23 in the following colleges with a view to increase the 

women enrolment in polytechnic colleges and also motivate them to take up 

higher studies for better employment opportunities: (1) Mechanical Engineering 

(CAD) in Central Polytechnic College at Chennai (2) Office Management and 

Computer Application in State Institute of Commerce Education at Chennai (3) 

ECG Technology in Government Polytechnic College at Coimbatore (4) Web 

Technologies in Tamil Nadu Polytechnic College at Madurai (5) Bio-Medical 

Electronics in Government Polytechnic College at Nagercoil and (6) Interior 

Decoration in Dr. Dharmambal Government Polytechnic College for Women, 

Chennai. 
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For providing intensive coaching for 500 students in 11 Government 

Engineering Colleges for competitive examinations CAT / GMAT / GRE and 

IELTS / TOEFL from the year 2021-22. The intensive coaching would not only 

enable the students to succeed in these competitive examinations, but to 

enhance their employment opportunities with reputed firms at the National and 

International level. Entrepreneurship Development and Innovation 

Programmes in Polytechnic Colleges through 5 Hubs in collaboration with 

Entrepreneurship Development Innovative Institute (EDII), Chennai. 5 ED 

Hubs have been established in 5 Polytechnic Colleges. The programmes 

conducted under 5 ED Hubs were merged with Naan Mudhalvan Scheme from 

October 2023. 

As far as the Chief Minister's Research Grant Scheme is concerned, in order to 

motivate faculties, Research scholars and under graduate and post graduate 

students to do research on current challenges, "Chief Minister's Research 

Grant Scheme" have been introduced from the academic year 2023-24 and the 

Government have sanctioned a sum of Rs. 50.00 crore as recurring grant 

towards the allocation of funds for all Government Higher Educational 

Institutions and Universities in Tamil Nadu. 

For the year 2023-24, 61 projects are identified in Technical Education domain 

and funds being released. In Collegiate Education domain, action is being 

taken to identify the projects. 

We have the establishment of world skill academy and smart 

manufacturing technology centres. In order to provide skills and develop the 

students as per World skills in Electrical Installation, Industrial Controls, 

Industrial Automation, Building Automation, World Skill Academy, Smart 

Manufacturing Centres are being established in 6 Government Polytechnic 

Colleges at Chennai, Coimbatore, Dharmapuri, Mayiladuthurai, Tiruchirappalli 

and Thoothukudi in collaboration with Schneider Electric India Ltd and the 

financial assistance of Tamil Nadu Skill Development Corporation, Chennai at 

a cost of Rs.10.00 crore. 

The Pudhumai Pen Thittam – the assistance of Rs. 1,000 per month is 

being issued to Higher Education Pursuing Girls students who studied in 

Government Schools from sixth to twelfth standard under "Pudhumai Pen 

Thittam" of Social Welfare Department. 4,039 students from Government 
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Polytechnic Colleges and 12,135 students from Government Engineering 

Colleges have been benefited during the academic year 2023-24. 

During the year 2023-24 a total number of 2,71,710 girl students who 

are pursuing their education in Arts and Science Colleges have benefitted. 

This scheme has now been extended to Girl students studying in Tamil 

Medium in Government Aided Schools also. 

Naan Mudhalvan is an ambitious scheme which aims at imparting 

employment-oriented skillset to the youth. Identifying the aspirations in early 

stage and providing a strong base for their employment is the special aspect of 

this scheme. Under this scheme a total number of 8,67,947 students studying 

in the colleges coming under the Directorate of Collegiate Education have 

been imparted skill training. In the job fairs conducted 63,665 students have 

participated and 15,753 students have been issued offer letters. 

Tamil Puthalvan Thittam - in order to increase the enrolment ratio of Girl 

students in Higher Education, "Pudhumai Penn Scheme" has been introduced 

and it has brought a remarkable change in women education. Likewise, from 

the year 2024-25 "Tamil Puthalvan Scheme" is to be implemented to 

encourage the Male students who have studied 6th to 12th in Government 

schools and pursuing their Higher Education. Due to this, the enrolment ratio of 

Government school students will increase considerably. An amount of Rs. 

1,000 per month will be awarded to the students. To implement this ambitious 

scheme, it is proposed to allocate Rs. 360 crore during 2024-25 financial year. 

The Naan Muthalvan Scheme – as per the direction of the Government 

of Tamil Nadu, the scheme is implemented to impart Industry relevant, 

employable and Entrepreneurial skills to the students. Under this scheme, in 

second semester English communication will be offered which is certified by 

the Cambridge University. Digital Skill will be provided in fourth semester 

certified by Microsoft, NSE etc. 

NASSCOM - SKILLSDA training course for the final year UG and PG 

students of Thiruvalluvar University was conducted. The mega placement was 

conducted in the year 2023 for the trained students. More than 3,000 students 

from this University were placed to the reputed companies. 

The Tamil Nadu Science and Technology Centre has established 

Periyar Science and Technology Centre with B.M. Birla Planetarium in 
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Chennai, Anna Science Centre-Planetarium in Tiruchirappalli, Dr. Kalaignar 

Karunanidhi District Science Centre in Vellore and Regional Science Centre in 

Coimbatore. Planetariums in Chennai and Tiruchirappalli are engaged in 

Astronomy education. 

The Tamil Nadu Science and Technology Centre, is implementing 

INSPIRE Award - MANAK from the year 2009 onwards (Million Minds 

Augmenting National Aspiration and Knowledge) programme in Tamil Nadu. 

Implemented in coordination with Department of Science & Technology and 

National Innovation Foundation (NIF)-India. 83,987 students were honoured 

with this award and cash awards worth Rs. 47.77 crore was distributed. 

The SAKURA Exchange Programme under the invitation of the 

Government of Japan, the students, who won Awards in the past INSPIRE 

Award - National Level Exhibitions and Project Competitions held in New Delhi 

were taken to Japan to visit Research Institutions. So far, 16 students from 

Tamil Nadu have visited Japan under this programme through Tamil Nadu 

Science and Technology Centre. 

"Tamil Nadu Unmanned Aerial Vehicles Corporation" in partnership with 

Madras Institute of Technology, Anna University has been established in order 

to cater the drone-based needs of various departments of Government of 

Tamil Nadu through drone-based solutions and services. The Tamil Nadu 

Unmanned Aerial Vehicles Corporation has been registered under the 

Companies Act as 100 per cent Government owned private limited company. 

The corporation apart from designing, manufacturing and trading in all types of 

drones will also provide a large number of drone-based services like 

agricultural pesticide spraying monitoring, mapping, surveillance, search and 

rescue, volumetric analysis for the user department. 

I would urge the union Government to follow Tamil Nadu State 

Education Policy and the innovative, inclusive schemes to achieve the desired 

results throughout the Nation. 

Thank You. 

(ends) 
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SHRI NAVASKANI K. (RAMANATHAPURAM): Hon. Speaker Sir, I am 

grateful for the opportunity to participate in the discussion on the Demands for 

Grants related to the Ministry of Education for 2024-25. 

Education is the most important sector that determines the future of our 

country. Basic education can shape the development and history of future 

generations. However, I regret to note that the funds allocated by this 

Government for such a crucial sector are entirely inadequate, showing a lack 

of concern for our future generations. The percentage of GDP allocated to 

education is very low. The Union Government currently earmarks only 2.5 per 

cent of GDP for education, whereas, during the previous Congress regime, 

4.77 per cent of GDP was allocated. In Tamil Nadu, our hon. Chief Minister 

allocates 12 per cent of the State's GDP for education. This clearly 

demonstrates who is truly leading and capable of leading a Government that 

cares about its people and envisions a brighter future for the next generations. 

The Union Government's commitment to education appears to be limited 

to its intention to introduce tribal education through the new education policy. 

Today, even students from poor families have the right to pursue higher 

studies, research, and medical education, a right to social justice that our 

forefathers fought for over time. The BJP Government is attempting to revoke 

such a right and reintroduce a system of elitist education. 

The new education policy must be withdrawn. The hon. Chief Minister of 

Tamil Nadu has made it clear that he will never accept this new policy in our 

State. The Union Government is deceiving the public by withholding 

outstanding education funds from the States that reject the new education 

policy, which goes against social justice. I urge the Union Government to 

abandon this trend and request the immediate release of the pending 

"Samagra Shiksha" project funds to the Tamil Nadu School Education 

Department, considering the educational interests of the students in Tamil 

Nadu. 

Our country is a union of diverse States, each with its own governance 

systems and policies based on its cultural heritage and climate. The kind of 

development each State desires, the growth of its future generations, the type 
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of education to be provided, and how the State's culture and history should be 

taught can only be decided by the respective State Governments. Therefore, it 

is appropriate that Education, one of the most important aspects determining 

the history of future generations, be included in the State List. I urge the 

transfer of Education from the Concurrent List back to the State List. 

Regarding NEET, it has failed to produce quality doctors and has 

instead created a market for coaching centres. Tamil Nadu, the State with the 

highest number of medical colleges in the country, has consistently opposed 

NEET. This examination adds unnecessary stress and burden to the students 

who have already studied for twelve years in the State education system and 

have excelled in their twelfth-standard exams. Tragically, many students have 

taken their own lives due to this stress. The Government must understand that 

at stake are not just the lives of these students but the very foundation of 

India's future. I request the cancellation of all entrance exams, including NEET. 

Lastly, I want to raise the important issue of Hindi imposition. Hindi is 

gradually being imposed indirectly in all sectors under the control of the Union 

Government, with projects being renamed in Hindi. Imposing a single language 

in a diverse country like ours is shameful, especially in States like Tamil Nadu, 

which is committed to bilingualism. It is condemnable to repeatedly attempt to 

impose Hindi. As early as 1949, during the debate on the official language in 

the Indian Parliament, hon. Quaid-e-Millat, a member of the Indian Union 

Muslim League, stated that if there were to be one official language in India's 

multifaceted motherland, it should be Tamil as our mother tongue. The current 

new education policy encourages language immersion, but I urge that 

everyone be given equal rights in our multifaceted India. Thank you. 

(ends) 
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SHRI ANANTA NAYAK (KEONJHAR): Sir, I would to like mention that 

the education budget has been doubled in the Modi Government as 

compared to the previous UPA Government. Since 2014 under the 

visionary leadership and guidance of Modiji, 344 new colleges, 15 new 

AIIMS and 7 IITs have been established in the country resulting in 

improvement in the rankings of our colleges and universities and 

opening avenues for educational opportunities and jobs for the youths. 

 Initiating skilling programme to provide tainting to 20 lakh youth in 

five years, upgrading 1000 industrial training institutes, internship 

programme to provide practical experience to one crore youth along 

with loans upto Rs.10 lakh for pursuing education in domestic 

institutions to prioritize financial support for higher education to poor 

talented youth shows the proactive intent of Modiji's Government 

towards education and empowering youth through education which 

was completely lacking in previous UPA Government. 

 The initiative of Atal Tinkering lab to foster creativity and 

innovation among students in fields like science, technology, 

engineering and mathematics is a master stroke of Modi Government 

to nurture the young minds. With almost all States and Union 

Territories and more than 60 percent Government schools covered 

under Atal Tinkering Labs more than 1.1 crore students are being 

benefitted under the initiative. 

 Budget allocation of Rs.6,050 crore towards PM SHRI (PM 

Schools for Rising India) programme launched in 2022, by the 

Government under NEP 2020 will not only provide learning 

environment to 18 lakh beneficiary students but will also encourage 

youth to participate actively in acquiring education. 

 Sir, my Parliamentary Constituency, Keonjhar, Odisha is a tribal 

dominated area and establishment of a tribal university in Keonjhar will 
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not only open educational opportunities for tribal people of my 

constituency but will help them in connecting to mainstream. Odisha is 

an agriculture dominated State with more than 70 percent of population 

dependent on agriculture. Therefore, I request the hon. Minister to 

open an agriculture university in Keonjhar. Government College of 

Engineering, Orissa School of Mining and Engineering, North Odisha 

University along with Dharnidhar University at Keonjhar are important 

technical and non-technical educational institutes in my constituency. 

But they are not in good condition and even lack basic facilities. It 

would not be an exaggeration if I say that these are the higher 

educationalर institutesर justर forर name’sर sake.र Theseर educationalर

institutions need to be upgraded with state-of-the-art facilities for 

students to acquire excellence in the education for students of not only 

Keonjhar but students from all over who are coming in Odisha to study 

here.  

 In view of the above facts, you are humbly requested to look into 

it favourably. As you are aware that southern part of Jharkhand 

adjoining to my constituency, Keonjhar and Mayurbhanj and 

Sundergarh districts of Odisha are tribal dominated areas. You are 

requested to establish a Tribal Chair in educational institutes of these 

areas so that tribal culture, music and tradition may be conserved 

through research in these educational institutes. 

 Thank you. 

(ends) 
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SHRIMATI MALVIKA DEVI (KALAHANDI): Hon. Speaker, Sir, I thank you 

for giving me a chance to speak on the Demands for Grants under the 

Ministry of Education. I would like to thank our hon.  Prime Minister and 

our hon. Minister of Education Shri Dharmendra Pradhan ji for the 

exemplary work done in the field of education for India. Today, our 

students are in the best of places and best of jobs all over the world. It 

would not be wrong to say that our educated students from India are 

leading companies which are ruling the world and its economy. This is only 

because of the vision of our hon. Prime Minister and our hon. Minister of 

Education.  

I would like to thank our Prime Minister and our Minister of Finance 

Shrimati Nirmala Sitharaman ji for the fabulous Budget and for giving Rs. 

1.21 lakh crore for the Education Department in the Budget 2024-2025, 

which is an approximate increase of seven per cent from the last time in 

the previous Budget. There is an increase to Rs. 73,008 crore from Rs. 

68,804 crore in the allocation that has been given for the Department of 

School Education, and Rs. 47,619 crore from Rs. 44,090 crore in the 

allocation that has been given for higher education, which is a substantial 

improvement for our country.  

One crore youths will be provided internships in 500 big companies 

and financial loans of up to Rs. 10 lakh for higher education in domestic 

institutions. Even in Odisha, there is the highest resource allocation of Rs. 

33,865 crore for school mass education, that is 9.71 per cent share in the 

total Budget size. 

 I would like to request our hon. Minister Shri Dharmendra Pradhan 

Ji to please sanction a Kendriya Vidyalaya for Junagarh block in the district 

of Kalahandi in Odisha. Education is the foundation for an overall 

development of any area and we need a good high school in this area. 

This is a long-standing demand of the people of Kalahandi. We would be 

very grateful if this is granted as it will lead us, that is, the children in 
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Junagarh to get good education and, hence, will add to the overall 

development of Kalahandi. 

I would like to request for the establishment of an agriculture college 

in the sub-division of Dharamgarh. 

I would like to request for a medical college in Nuapada district of my 

constituency of Kalahandi in Odisha. 

Another very important demand is the demand for an agriculture 

college in Khariar. 

I would like to demand for an Eklavya model residential school in my 

ITDI blocks of Kalahandi and Nuapada districts where I would also like to 

make a special request for teaching of our original Adivasi language - 

which is getting lost and forgotten in today's times - as a part of the 

curriculum. 

Hon. Speaker Sir, we need to bring to the attention of the hon. 

Education Minister the need to open a school for the study of Vedas, which 

are the Rigveda, the Yajurveda, the Samaveda and the Atharvaveda. 

On behalf of all the divyang people of Odisha, I demand a "Divayang 

Vishvavidyalaya”रinरKalahandiरforरallरtheरdisabledरpeopleरofरOdishaरState.र

It will help these people to uplift their lives, and through the establishment 

of this university, Divyangjans will also be able to contribute in the 

development of the State and our great nation. 

Sir, I would also like to make a special request for a skill 

development university in my districts of Kalahandi and Nuapada as we 

have a lot of children who will benefit, and get good job opportunities after 

passing, from them. 

Hon. Sir, our Kalahandi and Nuapada districts are high on production 

of cotton. Hence, I would like to request for a weaver university, 'Bunkar 

Vishwavidyalaya' as we also have weaver communities in Kalahandi. This 

would be highly educational and helpful to people all over Odisha. 

           (ends) 
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DR. PRADEEP KUMAR PANIGRAHY (BERHAMPUR): Hon. 

Speaker, Sir, thank you for giving me this opportunity to speak on 

the Demand for Grants for the Ministry of Education. 

Sir, this historic Budget by the hon. Finance Minister has 

made adequate provisions in all sectors and this has further 

strengthened the pace of development required so as to achieve 

the vision of Viksit Bharat 2047 of Prime Minister, Modi. Under the 

Prime Minister’s leadership, India has become a global leader in 

various sectors and has seen unprecedented growth for all sections 

of the society. 

This Budget rightly identifies the need to strengthen our 

education sector so as to ensure the upliftment of the citizens of 

this country. The provisions and allocations made under this 

Budget have a two-pronged approach to both make educational 

infrastructure improvements as well as provide benefits to the 

people to ensure they can access and afford not just basic 

schooling but quality and uplifting education. 

Sir, this is the beginning of Modi 3.0, but the first two tenures 

have already proven how capable this Government is in providing 

for the education related needs of the youth of this country. 

Sir, I find it important to highlight that since the 2014 

Economic Survey, the total number of senior secondary schools as 

well as universities have also approximately doubled. I would 

further like to highlight that under this Government’s two successful 

tenures, 10,000 colleges have come up in different parts of the 

country in just ten years. Even for female literacy, the Government 

has taken steps which have directly resulted in an increase in the 
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percentage of women with more than ten years of schooling from 

36 per cent to 41 per cent in just five years gap between NFHS-4 

and NFHS-5. Admittedly, several measures are still required for 

improving these statistics even further, but this Government 

through these improvements has proven its dedication and 

capability in making the required interventions for the welfare of 

Bharat’s citizens. 

This year’s Budget allocations for education are significantly 

higher than the allocations made by the UPA in the 2013-14 

Budget, with a 40 per cent increase in allocations towards the 

Department of School Education and Literacy and an astounding 

80 per cent increase in allocation towards the Department of Higher 

Education. This growth indicated that under the leadership of PM 

Modi, the Government is committed to not only ensure appropriate 

schooling in the country but also to equip our youth with appropriate 

higher-level education, allowing them to aspire for better livelihoods 

and contribute directly to the development of Bharat’s citizens. 

Sir, this Budget has set ambitious targets and relevant 

allocations through various schemes to achieve outcomes such as 

an adjusted Gross Enrolment Ratio of 98 per cent for ST/SC and 

girl students in elementary education among several other key 

metrics. The Government is focusing on a multi-dimensional 

approach to improve the educational environment in the country 

and even compete internationally in terms of education being 

provided in the country. 

At the schooling level, schemes like Samagra Shiksha, PM 

SHRI, PM POSHAN, and STARS are contributing to this approach 

and the outcomes include opening and upgradation of schools, 

providing special training to six lakh out of school children, 
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providing transportation facilities to eight lakh students, providing six crore 

free textbooks, coverage of 32,000 schools under digital initiatives, training 

of eight lakh teachers and 12 crore beneficiaries under PM POSHAN. 

This Budget has also given incredible focus to higher education 

through efforts like World Class Institutions or WCI, PM USP Yojana, 

National Apprenticeship Training Scheme, and PM USHA. The 

Government has set ambitious targets including having six WCI in the top 

500 in world rankings, higher numbers of patents filed and papers 

published, two lakh students to get credit guarantee funds, three per cent 

interest subvention annually for one lakh students, 50 per cent females 

receiving scholarships, special scholarships for Jammu and Kashmir, and 

Ladakh and finally grants and support to higher education institutes. 

Sir, I come from Odisha, a State that has historically been left 

deprived and not proportionately focused upon based on its needs. In the 

past 24 years, the State was under the leadership of the BJD, a leadership 

which failed to acknowledge the developmental needs of the people and 

hence the people of Odisha got left behind in several sectors, including 

education. Even Central Government efforts could not be as effective as 

they could be due to the nature of working of the State Government. 

Sir, the people of Odisha understood this and this time gave a 

historic mandate to the NDA Government in both the State and in the 

Centre to create a double engine Government and that is why I want to 

raiseर myर State’sर issueर hereर becauseर Iर trustर theर leadershipर ofर thisर

GovernmentरtoरhelpरfulfilरtheरaspirationsरofरOdisha’sरpeople. 

Sir, the Odisha State Economic Survey recently brought to light that 

the State has the highest secondary level dropout rates in India at 27.29 

per cent. Another highly concerning fact is that while the Gross Enrolment 

Ratio or GER, which is the percentage of the official school-age population 

enrolled in a particular level of education, at upper primary and secondary 

is 91.3 percent and 80.4 percent respectively, the GER for higher 

secondary level is at a shocking 43.6 percent against the target of 100 per 

cent, which means that out of 1,000 children in that age group, only 436 
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are enrolled at that level. Further, the GER for higher education is 

estimated to be between 20-25 per cent. The additional transfer to the 

Madhyamik and Uchchatar Shiksha Kosh (MUSK) worth Rs. 23,500 

crore made in the Budget can help in this regard. 

Sir, it is also important to note that other than social and 

economic reasons, lack of access to quality education and proper 

infrastructure are also causes of dropouts. According to UDISE+ 2021-

22, Odisha also has severe issues relating to school infrastructure 

including 25 per cent of schools not having electricity and 45 per cent 

schools not having toilets for children with special needs. I would like to 

emphasize that only 18.3 per cent of schools have a computer facility. 

As we move further towards our goal of digitization, this level of 

infrastructureर willर leadर toर Odisha’sर childrenर strugglingर dueर toर lackर ofर

access to computers and internet. 

Sir, my constituency too is a witness to issues in the 

education sector. Gajapati, one of the districts in my constituency, 

is ranked 6th lowest district in Odisha in the Performance Grading 

Index of the Ministry of Education. 

Sir, since Odisha is a victim of years of mismanagement in the 

education sector under the previous State leadership, it required 

additional support to rise up and compete with the rest of the 

States. This double engine Government is best suited and highly 

capable in addressing the problems and so I want to make certain 

requests. 

Sir, firstly, there is a need for upgrading of existing schools 

and establishment of new schools in the State. The Budget already 

makes provisions for this under Samagra Shiksha, and I request 

the benefits of this reach Odisha, including the setting up of Sainik 

School in Berhampur. Further, Odisha requires digitization and 

setting up of appropriate labs in existing schools as the current 
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situation in the schools is very poor, in this regard, even in my 

district of Ganjam, from where the ex-Chief Minister also belongs to 

but disregarded and failed to contribute to its development. Action 

can be taken under Samarth Shiksha as it also makes provisions of 

science labs and computer classrooms. Odisha would also benefit 

from schools under PM SHRI which are linked to the local 

entrepreneurial system and make counselling and technology 

available to children. 

Sir, the State also requires support in higher education, 

especially in southern Odisha. Odisha, despite being a large State, 

under the Ministry of Education has zero medical universities, only 

one law university, zero veterinary universities, and so on. Despite 

being the 8th largest State population-wise, it has only five out of the 

165 Institutes of National Importance in the country. I request that 

the Ministry sets up suitable universities in the State, especially in 

the district of Ganjam, where people from the entire South of 

Odisha come for various purposes. 

Sir, I make these requests so as to ensure that the youth of 

Odisha do not get left behind in this age of digitization and have to 

drop out and join the workforce at a young age in a time where 

India is growing at such a rapid pace under such competent and 

visionary leadership. 

I once again congratulate the Prime Minister and the Finance 

Minister for making the people of India once again believe that the 

country is in safe hands. 

(ends) 
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SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Hon'ble Speaker, Thank You for this opportunity to 

present my views on the Demand for the grants in the ministry of Education In 2024-25, the union 

Government has allocated Rs 1,20,628 crore for Education, out of that School Education gets 

Rs.73,008 crores and Higher Education Rs. 47,620 crores.  

But the government of Tamil Nadu in its State budget 2024-25, has allocated Rs. 52,253 crores for 

Education, out of which 44,042 crores for School Education and Rs 8,212 for Higher Education. 

Sir, Tamil Nadu for its population of B crores is spending Rs. 52,000 crores for Education. Uttar 

Pradesh for its huge population of 24 crores has allocated Rs 84,000 crore Karnataka for its 7 crore 

population has allocated Rs. 40,945 crores, Maharashtra with a population of 13 crores has allocated 

Rs. 96,000 crores for Education. 

It is very obvious that the funds allocated by the union government for education very low comparing 

to the total spending by all the states put together. Even for establishing some Kendriya Vidyalayas 

the State governments allocate sufficient land through the District administration. 

But the Union Government enjoys maximum dominance and weild its power to infringe upon the 

federal rights of the States in Education through its Regulatory bodies like the UGC, AICTE, NCTE, 

NCERT, CBSE, It is very sad, undemocratic and unwarranted intrusion sir. 

The recommended government spending on education to be at least 6% of GDP. But the union 

government is lacking way behind in this regard. 

The Department of School Education funds for the Samagra Shiksha Abhiyan and PM-POSHAN 

schemes. 

The Madhyamik and Uchchatar Shiksha Kosh (MUSK) is a non-lapsable fund in which proceeds of 

secondary and higher education cess are credited. 

Only two glittering announcements are made in the budget on education, 

1) Interest subvention of 3% annually will be given for education loans up to Rs 10 lakh One lakh 

students will be supported every year. 

2) Creation of Digital public infrastructure for the education sector to improve productivity and 

encourage innovation. 

Our great poet Thiruvalluvar has written a separate Chapter containing 10 couplets about the 

importance of Good Education 2000 years ago. 

"Kedil Vizhuchelvam Kalvi Oruvarkku 

     Maadalla Matrai Yavai" 

-(Thirukkural 400) 

"The wealth which can never decline is not riches but learning" (Thirukkural-400) 

Tamil Nadu pioneers in higher education catering to the aspirations of the youth being locally 

appropriate and context- specific while also being globally relevant to the needs of all sections of the 

society in terms of access and equity thereby fostering inclusivity reaching to the marginalized and 

disadvantaged sections to evince an overall development of the people 

The Education is greatest power in the world. The greatest tool for transformation and progress. Even 

kings considered educated people and learned philosophers a step ahead of them, Learned will be 

well respected and received wherever they go.Our Tamil poem reveals this, 

"Mannanu Maasarak Katronukku Seerthookin  

 
 Laid on the Table 



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 542 

 

      Mannanir Katron Sirappudaiyan; 

Mannarkku than Desamallaar Sirappillai; 

Katronukku Senra Idamellaam Sirappu.  

-Moodhurai (26) 

Tamil Nadu State Educational policy propounded by our Thanthai Periyar, Perarignar Anna Muthamil 

Arignar Dr. Kalaignar who have propelled a revolution in Education, Employment and Efficiency. The 

basic principles of Dravidian model government Equality, Social Justice, Women Liberation and 

Welfare Economy. Our Hon'ble chief minister Thalapathy MK Stalin's determined policies and 

dedication and will power to serve the people. 

As mentioned by our Hon.Chief Minister of Tamil Nadu Thalapathy Shri M.K.Stalin, "Dravidian model 

of Governance is that the society or economic condition or the political situation cannot be an 

obstacle for the students in pursuing their education". 

Sir, one of the standing testimony to supremacy of Tamil Nadu in Education is that there are more 

than 1000 Technical Institutions in Tamil Nadu and includes 520 Engineering Colleges and 502 

Polytechnic Colleges in Tamil Nadu, 

In my Vellore Parliamentary constituency there are several outstanding and world renowned 

institutions which serve for the development of education in the country 

The Gross Enrolment Ratio of Tamil Nadu in Higher Education stands first in India as per the data in 

All India Survey on Higher Education (AISHE). This is almost double the National average. In Tamil 

Nadu, Six State Universities are in Top 100 in Overall Category while Eight State Universities are in 

Top 100 in Universities Category. 

Six State Universities have secured A++ in NAAC, 2 State Universities have secured A+ NAAC while 

4 State Universities have secured A in NAAC among the 13 State Universities. 

Alagappa University is ranked among Category | Universities by MHRD. 

Four Government Arts and Science Colleges are in Top 100 with Presidency College in the 3rd 

position for the 3rd consecutive year. 

Three State Universities are in Top 50 Research Institutions Category viz., Anna University (13), 

Bharathiar University (38) and Alagappa University (43) 

Sir, we have been inculcating the Outcomes-based curriculum for development of cognitive skills viz. 

Knowledge, Skills & Attitude (KSA) that fosters critical thinking, reflection, project-based learning, 

problem solving to match local and global needs and standards. 

"KaRkai  Nanre, KaRkai nanre 

         Pichai pukinum KaRkai Nanre".  

As per this proverb, education is so much important in life.  

But our government of Tamil Nadu under the dynamic leadership of Thalapathy MK Stalin has 

initiated several path breaking schemes and innovative inclusive policies for promoting education 

among the poor. 

One of the most powerful tools and popular schemes implemented in Tamil Nadu is the incentivizing 

of Rs.1,000/- to girt students who pass out from Government and girl students studying in Tamil 

Medium in Aided Schools to pursue higher education through Pudhumal Penn monthly stipend 

scheme. 

Introduction of Tamil Pudhalvan  monthly stipend scheme of providing Rs.1,000/- for boys who pass 

out from Government Schools to pursue higher education from the current academic year (2024-25). 
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Chief Minister Research Grant (CMRG) for faculty members engaged in frontier areas of research 

and Chief Minister Research Fellowship (CMRF) to encourage scholars pursue research programmes 

in their preferred areas of study. 

Placement drives enabled by Naan Mudhalvan means I am the winner, post implementation of 

industry-oriented skilling courses. 

"Yennenba Enai  Ezhuthenba Ivvirendum  

  Kannenba Vaazhum Uyirkku".  

Saint Tiruvalluvar praises education through this couplet. 

Government Polytechnic Colleges will be upgraded to industry 4.0 standards in collaboration with 

Industry Partners at a cost of Rs. 3,014 crore. The Government have been working on establishing 

industry-aligned research parks in Chennai, Madurai and Coimbatore in collaboration with TIDCO. 

Enhancing quality in education includes appropriate accreditation in place. Measures have been 

taken to persuade Higher Educational Institutions (HEIs) l to go for NAAC accreditation and 

participate in NIRF, Times Higher Education and QS rankings to upgrade on par with peers at the 

National and international levels 

In order to increase the enrolment in Polytechnic Colleges and help the polytechnic students to excel 

in their studies, Free test books are being distributed to all the first year Diploma students of 

Government Polytechnic Colleges from the academic year 2007-08 by Muthamilarignar Dr. Kataignar. 

Under this scheme, the books are being distributed at free cost in the subjects of English, 

Engineering Physics, Engineering Chemistry and Engineering Mathematics . 

The issue of free bus pass scheme to all the diploma students studying in Government Polytechnic 

Colleges was introduced by the Government of Muthamil arignar Dr. Kalaignar from the academic 

year 2007-08 to facilitate students to reach the Institutions without any financial burden. 

The waiver of tuition fees for Diploma students studying in Government Polytechnic Colleges from the 

academic year 2008-09 by the Government of Muthamilarignar Dr. Kalaignar. 

The Government have sanctioned the stipend, Post Graduate Assistantship of Rs.6,000/- per month 

to the 1200 Postgraduate students studying in Government Engineering Colleges. 

A nation's future is decided in it's classrooms. Its future is built up by the educational policies 

presented by the Government. 

The First Generation Graduate Scholarship scheme was started by the Government of 

Muthamiarignar Dr.Kalaignar with the objective of promoting higher education among the families 

where no member is a graduate. The scholarship is given to the students irrespective of their caste 

and income. In the academic year 2023-24, Rs.380 crore have been given to 1,57,342 first graduate 

students of Engineering Colleges. 

Internship Training to the students of Government Engineering (2,500 students) and Polytechnic 

Colleges (7,500 students) towards financial support at the rate of Rs.16.600/- per student for 25 days 

Internship Training to enhance the technical skill of the students covering 10,000 students every year. 

"The Tamil Nadu Admission to Undergraduate professional courses on preferential basis to students 

of Government Schools Act, 2021" was enacted in order to take affirmative action to bring about 

equality between students studying in Government schools and private schools. The Hon'ble Chief 

Minister has announced that, the entire fees such as Tuition. Fee, Hostel Fee, Transportation Fee, 

etc. be borne by the Government for these students admitted under this seats. 

In order to motivate Government School students to aspire to join premier Higher Education 

Institutions like Indian Institute of Technology, Indian Institute of Science and All India Institute of 
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Medical Sciences, the Government will bear the full cost of their undergraduate education. The entire 

fees for all the years, have been sanctioned to the students by the Government. 

In order to encourage and motivate the economically weaker section meritorious students to pursue 

their engineering courses (B.E./B.Tech.) the Government provide financial assistance from Chief 

Minister's Public Relief Fund. The financial assistance of Rs.50,000/- each has been given to 24 

students during the academic year 2023-24. 

Women friendly Diploma courses have been introduced from the academic year 2022-23 in the 

following Colleges with a view to increase the women enrolment in Polytechnic Colleges and also 

motivate them to take up Higher studies for better employment opportunities (1) Mechanical 

Engineering (CAD) in Central Polytechnic College at Chennai (2) Office Management and Computer 

Application in State Institute of Commerce Education at Chennai (3) ECG Technology in Government 

Polytechnic College at Coimbatore (4) Web Technologies in Tamil Nadu Polytechnic College at 

Madurai (5) Bio-Medical Electronics in Government Polytechnic College at Nagercoil and (6) Interior 

Decoration in Dr. Dharmambal Government Polytechnic College for Women, Chennai 

For providing intensive coaching for 500 students in 11 Government Engineering Colleges for 

competitive examinations CAT/GMAT/GRE and IELTS/TOEFL from the year 2021-22. The intensive 

coaching would not only enable to succeed in these competitive examinations, but to enhance their 

employment opportunities with reputed firms at the National and International level . 

Entrepreneurship Development and Innovation Programmes in Polytechnic Colleges through 5 Hubs 

in collaboration with Entrepreneurship Development Innovative Institute (EDII), Chennai. 5 ED Hubs 

have been established in 5 Polytechnic Colleges. The programmes conducted under 5 ED Hubs were 

merged with Naan Mudhalvan Scheme from October 2023 

CHIEF MINISTER'S RESEARCH GRANT SCHEME in order to motivate faculties, Research scholars 

and under graduate and post graduate students to do research on current challenges, "Chief 

Minister’sरResearchरGrantरScheme"रhaveरbeenरIntroducedरfromरtheरacademicरyearर2023-24 and the 

Government have sanctioned a sum of Rs.50.00 crore as recurring grant towards the allocation of 

funds for all Government Higher Educational institutions and Universities in Tamil Nadu. 

For the year 2023-24, 61 projects are identified in Technical Education domain and funds being 

released. in Collegiate Education domain, action is being taken to identify the projects. 

ESTABLISHMENT OF WORLD SKILL ACADEMY AND SMART MANUFACTURING 

TECHNOLOGY CENTRES 

In order to provide skills and develop the students as per World skills in Electrical Installation, 

Industrial Controls, Industrial Automation, Building Automation, World Skill Academy, Smart 

Manufacturing Centres are being established in 6 Government Polytechnic Colleges at 

Chennai, Coimbatore, Dharmapuri, Mayiladuthurai, Tiruchirappalli and Thoothukudi in 

collaboration with Schneider Electric India Ltd and the financial assistance of Tamil Nadu Skill 

Development Corporation, Chennai at a cost of Rs.10.00 crore.  

PUDHUMAI PEN THITTAM The assistance of Rs. 1,000/- per month is being issued to Higher 

Education Pursuing Girls students who studied in Government Schools from sixth to twelfth 

standard under "Pudhumal Pen Thittam of Social Welfare Department. 4,039 students from 

Government Polytechnic Colleges and 12,135 students from Government Engineering 

Colleges have been benefited during the academic year 2023-24. 
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During the year 2023-24 a total number of 2,71,710 Girl students who are pursuing their 

education in Arts and Science Colleges have benefitted. This scheme has now been extended 

to Girl students studying in Tamil Medium in Government Aided Schools also. 

Naan Mudhalvan is an ambitious scheme which aims at imparting employment-oriented skillset 

to the youth. Identifying the aspirations in early stage and providing a strong base for their 

employment is the special aspect of this scheme. 

Under this scheme a total number of 8,67,947 students studying in the colleges coming under 

the Directorate of Collegiate Education have been imparted skill training. In the job fairs 

conducted 63,665 students have participated and 15,753 students have been issued offer 

letters. 

TAMIL PUTHALVAN THITTAM in order to increase the enrolment ratio of Girl students in 

Higher Education, "Pudhumal Penn Scheme" has been introduced and it has brought a 

remarkable change in women education. Likewise, from the year 2024-25 "Tamil Puthalvan 

Scheme" is to be implemented to encourage the Male students who have studied 6th to 12th in 

Government schools and pursuing their Higher Education Due to this, the enrolment ratio of 

Government school students will increase considerably 1,000/ per month will be awarded to 

the student. To implement this ambitious scheme it is proposed to allocate Rs. 360 crore 

during 2024-25. 

NAAN MUTHALVAN SCHEME As per the direction of the Government of Tamil Nadu, the 

scheme is implemented to Impart industry relevant, employable and Entrepreneurial skills to 

the students. Under this scheme, In second semester English communication will be offered 

which is certified by the Cambridge University. 

Digital Skill will be provided in fourth semester certified by Microsoft, NSE etc.  

NASSCOM-SKILLSDA training course for the final year UG and PG students of Thiruvalluvar 

University was conducted. The mega placement was conducted in the year 2023 for the 

trained students. More than 3,000 students from this University were placed tis the reputed 

companies. 

Tamil Nadu Science and Technology Centre has established Periyar Science and Technology 

Centre with M. Birla Planetarium in Chennai, Anna Science Centre Planetarium in 

Tiruchirappall, Dr.Kalaignar Karunanidhi District Science Centre in Vellore and Regional 

Science Centre in Coimbatore. Planetariums in Chennai and Tiruchirappelli are engaged in 

Astronomy education. 

Tamil Nadu Science and Technology Centre, is implementing INSPIRE Award-MANAK from 

the year 2009 onwards (Million Minds Augmenting National Aspiration and Knowledge) 

programme in Tamil Nadu. Implemented in coordination with Department of Science & 

Technology and National Innovation Foundation (NIF)-India. 83,987 students were honored 

with this award and cash awards worth Rs.47.77 crore were distributed. 
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SAKURA Exchange Programme Under the invitation of the Government of Japan, the 

students, who won Awards in the past INSPIRE Award - National Level Exhibitions and Project 

Competitions held in New Delhi were taken to Japan to visit Research Institutions. So far, 16 

students from Tamil Nadu have visited Japan under this programme through Tamil Nadu 

Science and Technology Centre. 

"Tamil Nadu Unmanned Aerial Vehicles Corporation" in partnership with Madras Institute of 

Technology, Anna University has been established in order to cater the drone-based needs of 

various departments of Government of Tamil Nadu through drone-based solutions and 

services. The Tamil Nadu Unmanned Aerial Vehicles Corporation has been registered under 

the Companies Act as 100% Government owned private Itd company. The corporation apart 

from designing, manufacturing and trading in all types of drones will also provide a large 

number of drone-based services like agricultural pesticide spraying monitoring, mapping, 

surveillance, search and rescue, volumetric analysis for the user department. 

Before I conclude, I would like to remind the people who designed the NEP-2020 is not 

suitable throughout the vast country like India. It may suits the Hindi heartland. But States like 

Tamil Nadu, Kerala are marching well ahead without the NEP. The success of any government 

lies in providing quality, purposeful education. 

Education, Application of that education in life, Living a useful life are the mantras for life in Tamil 

Nadu. 

I would urge the union Government to follow Tamil Nadu State Education Policy and the 

innovative, inclusive schemes to achieve the desired results throughout the Nation. 

We are defeated by not getting proper education.  

We are defeated by not utilizing our learning.  

Even if the wealth accumulated by us and by our forefathers may vanish, but our education will not 

leave us in distress. Our education will come along as a support for life always. 

 (ends) 
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SHRI P. P. CHAUDHARY (PALI): I express my strong support for the Demand for 

Grants for education. This education budget for 2024-25, with its allocation of Rs 

1,20,628 crore to the Ministry of Education, is a testament to the hon'ble Prime 

Minister Shri Narendra Modi Ji's commitment to shaping India's future through 

knowledge and skill development and marching towards a Vikashit Bharat. 

At the heart of this budget is a clear focus on strengthening our education system 

from its very foundation. The allocation of Rs 73,008 crore for school education 

underscores this commitment. Within this, the Samagra Shiksha Abhiyaan stands 

out with its enhanced allocation of Rs 37,010 crorea 14% increase from last year. 

This flagship scheme, constituting 51% of the school education budget, will be 

instrumental in implementing the National Education Policy and bridging social and 

gender gaps in education. 

Building upon this foundation, the government has demonstrated its dedication to 

student welfare through the PM POSHAN scheme. With a 25% increase in 

allocation, now at Rs 12,467 crore, this initiative will nourish the minds and bodies 

of 11.8 crore students across 11.2 lakh schools. This investment in our children's 

health is an investment in a more productive, healthier generation. 

Taking school education to new heights, the PM Schools for Rising India (PM- 

SHRI) scheme has seen its allocation more than double to Rs 6,050 crore a 

remarkable 116% increase. This visionary program will upgrade 14,500 schools, 

aligning our education system with the NEP's goals and local entrepreneurial 

needs. It represents a significant step towards modernizing our school 

infrastructure and curriculum. 

As we move up the education ladder, the budget's focus on higher education is 

equally impressive. The 29% increase in funding for Central Universities, taking it to 

Rs 15,928 crore, coupled with substantial allocations to IITs (Rs 10,325 crore) and 

NITs and IIEST (Rs 5,040 crore), reflects the government's commitment to 

enhancing the quality of tertiary and technical education in India. 

To make this quality education accessible to all, an innovative 3% interest 

subvention on education loans up to Rs 10 lakh has been introduced. This 

measure, supporting one lakh students annually, will open doors for countless 

aspiring scholars who might otherwise struggle to finance their higher education. 

Looking to the future, the initiative to create digital public infrastructure for the 

education sector is a progressive step that aligns perfectly with our digital India 
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vision. This forward-thinking approach will undoubtedly boost productivity and 

innovation in our education system. 

While I wholeheartedly support this visionary education budget, I would like to bring 

to your attention some specific needs of my constituency, Pali, which 1 believe 

align well with the government's commitment to enhancing education across India. 

Firstly, I humbly request the establishment of a new Kendriya Vidyalaya in Bilara, 

Jodhpur. Currently, the Pali Constituency is served by only two Kendriya 

Vidyalayas one in Tinvari, Osian, and another in Pali. The addition of a Kendriya 

Vidyalaya in Bilara would significantly enhance educational opportunities for the 

youth in this area, aligning with our government's goal of providing quality education 

to all. 

Secondly, I would like to draw your attention to the Kendriya Vidyalaya in Pali. 

While it is 80 percent complete and classes are ongoing, there is a pressing need 

for its upgradation. Specifically, expanding its offerings from 10th class to 12th 

class would cater to a larger number of high school students in the region. This 

expansion would provide continuity in education and prevent students from having 

to seek alternatives in distant places for their higher secondary education. 

Lastly, I propose that both existing Kendriya Vidyalayas in Pali and Tinvari be 

considered for upgradation under the PM Schools for Rising India (PM-SHRI) 

scheme. As this scheme aims to develop schools that will become exemplary in 

implementing NEP 2020 and showcase all its key aspects, upgrading these schools 

would not only benefit the students of Pali Constituency but also serve as models of 

excellence for the entire region. 

These measures, if implemented, would significantly enhance the educational 

landscape of the Pali Constituency, aligning perfectly with the government's vision 

of providing quality education. 

In conclusion, this education budget is a comprehensive and far-sighted investment 

in India's future. From strengthening the foundations of school education to 

enhancing higher education and leveraging technology, it reflects the government's 

holistic approach to creating a knowledge-based society. I wholeheartedly support 

this Demand for Grants and commend the visionary leadership of our Prime 

Minister Shri Narendra Modi ji and the diligent efforts of our Education Minister in 

crafting this transformative allocation. 

(ends) 
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DR. PRABHA MALLIKARJUN (DAVANAGERE): Hon Speaker, Sir, education is a case 

of difficult goals and unequal grounds. The disparity in skill levels among students and 

young people is creating an unequal competitive environment and lacking in job 

opportunities.रThisरgapर inरskillsरnotरonlyरhampersर individual’sरcareerरprospectsरbutरalsoर

affectsरoverallरeconomicरdevelopment.रToरaddressरthisरissue,रGovernment’sरinterventionर

is crucial. There is a pressing need for the Government to take proactive measures in 

equipping students with necessary skills and enhancing their capacity during their 

graduate studies. 

There have been many schemes that the Government has introduced including 

'Samagraर Shikshaर Abhiyan,र whichर isर keyर toर States’र implementingर 'Sarvaर Shikshaर

Abhiyan 'and allied schemes such as NIPUN, PM-SHRI and PM-POSHAN among the 

wide range of initiatives. As per the International Labour Organization (ILO), the 

unemployment rate often rises with higher levels of education because of the lack of 

associated skills. Between 2005 and 2022, unemployment among individuals with a 

technical degree increased from 18 per cent to 29 per cent while it rose from 5 per cent 

to 11 per cent for those without a technical degree. Additionally, more than half of all 

employed graduates in India are working in low-skilled jobs, as per the ILO report, which 

compared it to less than one-third in high-skilled roles. From 2005 to 2022, the 

percentage of graduate degree holders in high-skilled occupations rose from 11 per cent 

to 28 per cent. However, the proportion of those in low-skilled jobs also increased from 

45 per cent to 53 per cent. This is alarming. 

One effective strategy would be to implement comprehensive skill development 

programs that integrate seamlessly into the educational curriculum with vocational 

training, workshops, and internships tailored to various industries and professions. 

Moreover, regulation of training and coaching centres is essential to ensure that these 

institutions provide quality education and training at affordable fees. Particularly in 

Government schools, where resources may be limited, it is important to establish high 

standards for these centres to prepare students effectively for administrative services 

and other competitive fields. 

Education is a fundamental right. Along with the infrastructure, quality of teaching, 

accessibility of institutions, road, bus, facilities, and hostels are also essential. Many of 

the students from economically deprived status cannot afford higher education. 

Scholarships, loan facilities, and reservations are essential. Education with emphasis on 

employment is the need of the hour. I request the hon. Finance Minister to make higher 

education more affordable. I request the hon. Education Minister to sanction Navodaya 

and Eklavya Schools in my constituency of Davanagere.    (ends) 
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SHRI G. KUMAR NAIK (RAICHUR): Hon. Speaker, Sir, I am thankful for the 

opportunity to express my views on Budgetary Grants indicated for education. 

The speech of the hon. Finance Minister and the grants shown should be 

understood in the context of what is happening since the last 10 years when 

the NDA/BJP Government came to power. 

 The trends which could be easily summed up as four Cs - Centralization, 

communalization, corporatization and commodification. 

Centralization  

Education being a Concurrent Subject is the responsibility of the State 

government as well as the Central Government. RTE makes education a 

matter of right. At the centre of this process is the child. Hence you hear the 

wordर‘childरcentric’.ररHomeरisरtheरfirstरschool.रNextरlayerरisरtheरphysicalरschoolर

located in the community. This is where the process of education happens. In 

this process, even the State Government is an entity further away, taking care 

of supply side like construction of schools, appointing teacher etc. 

It is recognized that SSA is the instrument for realizing the goals of RTE. 

However, this Government believes in greater and greater centralization. 

States are being forced to sign MoU with the Ministry to implement PM SHRI 

programmes. 

West Bengal, Delhi and Punjab have not received funds owing to their 

demand for flexibility and independence. Central Government wants to have a 

say in the class room transaction also as to what is being taught in the 

classroom and how it is taught. 

Track record of the Central Government as a funding agency is also very 

poor. SSK funding is oblivious to the level of RTE compliance in the schools 

across the country. 

Instead of being child centric, it is today PM centric or publicity centric. 

Beti Bachao, Beti Padhao for 2021-24 was allocated Rs. 605 core of which Rs. 

409 crore were used for advertisement purposes only. 

SSK grants are getting reduced. Sadly, most of SSK grants is garnered 

from various education cess. 
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Communalization  

 Directive principles encourage promotion of scientific attitude. What is 

happeningरwithरourरsyllabusर isरsadlyरastonishingरandरsad.रDarwin’sरTheoryरofर

Evolution, periodic table have been removed. History seems to be a favourite 

playground for the BJP. Reading history in a communal lens is a crime. It is 

detrimental to the development of child into a responsible, balanced and 

healthy citizen. You do not seem to have guts to learn from mistakes in recent 

past. References to Godse, Babri Masjid demolition have been removed. Truth 

cannot be brushed under the carpet. 

Corporatization  

 School management seem to be taking the shape of corporate bodies 

keeping a profit and loss accounts with profit being the sole purpose. Unbridled 

expansion leading to chain of schools offering curriculum which is different 

from Government owned public school, curriculum of CBSE, ICSE and IB are 

pushed across the country. High fee structure ensures that this is only for rich 

sections of society. Education loans are designed to facilitate movement of 

students from Government owned institutions to private institutions. Education 

is no longer a public good. Now running a school is a profit making activity.  

Commodification 

 Education service is today akin to cafeteria/mall. Each one to choose as 

per his choice mostly on the basis of the ability to pay. These trends which had 

begun earlier have been given impetus by the policies of the Government in 

the last 10 years. The Budget also pushes the sector in the same direction. 

Closure of Government schools in thousands every year is highly deplorable. 

Increase the Budget. Make the schools RTC compliant and ensure 

children/parents do not feel the need to move away from Government schools. 

Higher Education in universities  

 Less said the better regarding the universities and higher education 

institutions. Budget for UGC have been drastically reduced by 61 per cent. Is 

this not a clear case of abdication by this Government? 

 I urge the Finance Minister to increase the allocation to the Education 

Department so as to get the sector back on track. Present trend of 4 Cs has to 

be decisively reversed and only then Sabka Saath Sabka Vikas can have 

some meaning.         (ends) 
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SHRI VIJAYAKUMAR ALIAS VIJAY VASANTH (KANYAKUMARI): Hon. 

Speaker Sir, today, I stand before you to address the critical state of education 

in our nation, a cornerstone of our development and future prosperity. 

Education is a fundamental right and a vital tool for empowerment, and yet, we 

face numerous challenges across both school and higher education sectors. 

This speech aims to shed light on these challenges and discuss the path 

forward; and also to address the pressing issues and challenges facing the 

education sector in India. As we reflect on the journey of our educational 

reforms, it is crucial to recognize both our achievements and the areas that 

demand urgent attention. 

And also, I urge the Government to withdraw NEET in Tamil Nadu. 

NEET creates inequities by disadvantaging students from less privileged 

backgrounds and those in rural areas, despite their capabilities. It undermines 

our State’s educational autonomy and places undue stress on students and 

families. Our State has a tradition of excellence in medical education, and we 

should preserve it by using local, equitable admission methods. Let us 

prioritize fairness, support, and our students’ well-being by discontinuing NEET 

and exploring alternative, more inclusive measures.Overview of Finances 

For 2024-25, the Ministry of Education has been allocated Rs 1,20,628 

crore, a decrease of 7 per cent from the revised estimate of 2023-24. The 

allocation breakdown is as follows: 

Department of School Education and Literacy: Rs 73,008 crore (61 per 

cent of the Ministry's expenditure), a marginal increase of 0.7 per cent from the 

revised estimate for 2023-24. 

Department of Higher Education: Rs 47,620 crore (39 per cent of the 

Ministry’s budget), representing a decrease of 17 per cent from the revised 

estimate for 2023-24. 

A key factor contributing to the change in expenditure is the additional 

transfer to the Madhyamik and Uchchatar Shiksha Kosh (MUSK) in 2023-24, 

totaling Rs 23,500 crore. This non-lapsable fund, sourced from secondary and 

higher education cess, supports secondary and higher education schemes but 

was not allocated to specific schemes in 2023-24. 
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Key Schemes in Education 

1. Samagra Shiksha Abhiyaan 

Objectives: Implement the NEP and the Right to Education Act, 

bridge social and gender gaps, and strengthen teacher training. 

Focus: Infrastructure improvement, learning standards, and teacher 

training. 

2. Pradhan Mantri Poshan Shakti Nirman (PM POSHAN)  

Extends the Mid-day Meal Scheme to pre-school children. 

Covers 11.8 crore students in 11.2 lakh schools. 

3. PM Schools for Rising India (PM-SHRI) 

Upgrade 14,500 schools with NEP principles, local linkages, and 

advanced technology. 

Central share of Rs 18,128 crore over 2022-23 to 2027-28. 

Key Issues in School Education 

1. Drop in Enrolment After Primary Level 

The NEP aims for 100% enrolment at all levels. While primary 

enrolment is close to 100%, it drops to 58% at the higher secondary 

level. 

2. Rising Enrolment in Private Schools 

The share of private unaided schools in total enrolment has 

increased, leading to higher educational costs for families. 

3. Dropout Rates 

Dropout rates increase at higher educational levels, particularly 

among Scheduled Tribes. 

Hon. Speaker Sir, the 2024-25 budget for education reflects both 

continuity and change. While there is a marginal increase in the allocation 

for school education, the funding for higher education has seen a notable 

decrease. The reduction in funding for key higher education bodies like 

UGC and AICTE and the increased allocation towards specific schemes 

such as PM-SHRI highlight the evolving focus areas within the education 

sector. Addressing dropout rates, improving private school affordability, 

and enhancing educational infrastructure remain critical challenges. 
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1. Impact of COVID-19 on Education 

The COVID-19 pandemic has had a profound impact on our 

educational system. Funding delays under the Samagra Shiksha Abhiyaan 

(SSA) were exacerbated by the pandemic, leading to a review by the 

Standing Committee on Education, Women, Children, Youth and Sports. 

The committee has recommended faster mechanisms for fund utilization to 

ensure that educational projects are not stalled. 

2. Teacher Availability and Quality 

The National Education Policy (NEP) 2020 aims for a pupil-teacher 

ratio (PTR) of 30:1. While this target is met at the aggregate level, 

significant disparities persist across States. For instance, Jharkhand and 

Bihar face substantial shortages, with vacancies for teachers as high as 40 

per cent and 32 per cent, respectively. The Standing Committee has 

emphasized the need for expedited teacher recruitment and suggested the 

creation of an Autonomous Teacher Recruitment Board at the state level. 

Moreover, 10 per cent of Government school teachers lack 

professional qualifications, with states like Tripura and Nagaland showing 

particularly high percentages. Despite the decline in expenditures on 

teacher training under SSA, programs such as the National Initiative for 

School Heads and Teachers' Holistic Advancement (NISHTHA) are 

working to improve teacher capabilities through digital learning modules. 

However, as of June 2024, only 49 per cent of school heads and 43 per 

cent of teachers have been trained under this initiative. 

3. Learning Outcomes 

Learning outcomes remain a significant concern. The National 

Achievement Survey (NAS) reveals a decline in proficiency across most 

subjects and grades between 2017 and 2021. For example, proficiency in 

mathematics dropped from 46 per cent to 43 per cent. The NIPUN Bharat 

Mission and the Strengthening Teaching and Learning Results for States 

(STARS) program have been launched to address these issues, with 

increased allocations to improve learning outcomes and educational 

quality. 
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4. Digital Infrastructure in Schools 

While 97 per cent of schools have separate toilets and 96 per cent 

have access to drinking water, digital infrastructure remains limited. As of 

2021-22, only 26 per cent of schools have desktop facilities and 34 per 

cent have internet access. This digital divide impacts equitable access to 

technology, particularly between government and private schools. The 

Performance Grade Index (PGI) for districts indicates that 66 per cent of 

surveyed districts scored 30 per cent or lower on digital learning 

parameters, highlighting the need for significant improvements in digital 

infrastructure. 

5. Higher Education 

In higher education, socio-economic disparities persist. The Gross 

Enrolment Ratio (GER) was 28.5 per cent in 2021-22, with lower 

enrolmentरratesरinरstatesरsuchरasरBiharरandरAssam.रWomen’sरparticipationर

in engineering remains disproportionately low, although they constitute a 

majority in overall STEM fields. Financial aid for students has seen a 

reduction in expenditure, with a significant ant drop in interest subsidy over 

recent years. The PM-Uchchatar Shiksha Protsahan Yojana (PM-USP) 

has been introduced to streamline student financial aid, with an allocation 

of Rs 1,558 crore for 2024-25. 

6. Quality of Higher Education Institutions 

The National Assessment and Accreditation Council (NAAC) 

assesses the quality of higher education institutions, with 37 per cent of 

universities and 20 per cent of colleges accredited as of November 2023. 

However, the majority of accredited colleges have received grades of B or 

C, indicating room for improvement. The Higher Education Financing 

Agency (HEFA) has sanctioned loans worth Rs. 39,720 crore for 

infrastructure development in higher education institutions, but 

disbursement remains incomplete. 

Hon. Speaker Sir, our education system stands at a crossroads. 

While we have made strides in increasing enrolment and infrastructure, 

significant challenges remain in teacher quality, learning outcomes, digital 
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access, and equitable opportunities in higher education. Addressing these 

issues requires a collective effort to implement the recommendations of 

the Standing Committee, ensure efficient fund utilization, and bridge the 

digital divide. 

Let us commit ourselves to creating a robust and inclusive education 

system that equips every student with the knowledge and skills to thrive in 

the future. 

School Education 

Our efforts under the Samagra Shiksha Abhiyaan (SSA) have been 

substantial, with proposed funds amounting to Rs 51,000 crore for 2024-

25. However, the release of these funds has been inconsistent. The 

Standing Committee on Education, Women, Children, Youth, and Sports 

has observed delays due to states not utilizing previously released funds 

and has recommended a review of mechanisms for faster fund utilization. 

The National Education Policy (NEP) 2020 set a pupil-teacher ratio 

(PTR) target of 30:1. While the aggregate PTR meets this target at 26:1 for 

primary and 19:1 for upper primary levels, significant disparities persist 

among states. For instance, Jharkhand and Bihar report PTRs significantly 

above the target, indicating a critical need for better teacher distribution 

and recruitment. 

Our schools are grappling with a high share of small schools with 

insufficient teachers. The NEP identifies smaller schools as challenging to 

manage, often lacking essential infrastructure. Additionally, teacher 

vacancies remain a concern, particularly in states like Jharkhand and 

Bihar, where vacancies are above 30 per cent. The Standing Committee 

has recommended forming an Autonomous-Teacher Recruitment Board at 

the state level to ensure transparent recruitment. 

The quality of our teachers is another pressing issue. As of 2021-22, 

10 per cent of Govemment school teachers lack professional 

qualifications, with states like Tripura and Nagaland facing the highest 

deficiencies.र Theर Nationalर Initiativeर forर Schoolर Headsर andर Teachers’र

Holistic Advancement (NISHTHA) aims to improve teacher training, yet 
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only 49 per cent of targeted school heads and 43 per cent of teachers 

have been trained so far. 

Learning outcomes are also under scrutiny. The National 

Achievement Survey (NAS) reveals a decline in proficiency across 

subjects and classes from 2017 to 2021. Proficiency in languages and 

mathematics has dropped, highlighting the need for improved teaching 

methodologies and learning resources. The NIPUN Bharat Mission and the 

STARS programme aim to address these issues, but significant challenges 

remain. 

II. Higher Education 

In higher education, the Gross Enrolment Ratio (GER) has improved 

but remains below the target of 50 per cent set by the NEP 2020. States 

like Bihar and Assam have notably lower GERs. Gender disparity is also 

evident, with women constituting only 29 per cent of undergraduate 

engineering students. 

Financial aid for students has seen a reduction, with expenditure on 

interest subsidies dropping from Rs 1,950 crore in 2017-18 to Rs 873 crore 

in 2022-23. The PM-Uchchatar Shiksha Protsahan Yojana (PM-USP) aims 

to address this by merging various schemes, but the allocation for 2024-25 

remains lower than previous budgets. 

Private institutions dominate the higher education landscape, with 66 

per cent of enrolments in private colleges. The NEP recommends treating 

educational institutions as nonprofits and ensuring transparency in fee 

structures, but challenges remain in regulating private sector costs. 

Quality in higher education institutions is varied. The National 

Assessment and Accreditation Council (NAAC) grading shows that 37 per 

cent of universities and 20 per cent of colleges are accredited, with a 

significant proportion receiving lower grades. The Rashtriya Uchchatar 

Shiksha Abhiyaan (RUSA) has faced underutilization of funds and a 

reduction in targets from RUSA 1.0 to RUSA 2.0, leading to 

recommendations for increasing targets. 
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Vacancies in faculty positions are another concern, with about one-third 

of posts in centrally-fundedर universitiesर vacant.र Theर faculty’sर representationर

from SC and ST communities remains inadequate, further emphasizing the 

need for equitable recruitment policies. 

Common entrance exams like NEET, JEE, and CUET are designed to 

streamline admissions but have faced criticism for increasing reliance on 

coachingरandरnotरensuringरaर levelरplayingर field.रTheरNEP’sरrecommendationsर

for conceptual testing and university discretion in accepting entrance exams 

need to be revisited to better serve students from diverse backgrounds. 

The employment landscape for graduates is concerning. The Working 

Population Ratio (WPR) for graduates is lower compared to other countries, 

with increasing unemployment rates among educated youth. The National 

Apprenticeship Training Scheme and recent initiatives provide internship to 

opportunities are steps in the right direction, but more comprehensive 

strategies are needed to improve employability. 

III. Research and Development 

India’sरexpenditureरonरR&Dरstandsरatर0.64रperरcentरofरGDP,रsignificantlyर

lower than other countries like South Korea and the USA. Research funding is 

concentrated in specialized government departments, with universities 

contributing only nine per cent of the total expenditure. The establishment of 

the National Research Foundation aims to enhance research capabilities in 

HEIs, but challenges in integrating research with teaching persist. 

In summary, while there have been strides in improving both school and 

higher education, substantial challenges remain. We must address issues 

related to funding, teacher quality, infrastructure, and student employability 

with a sense of urgency and commitment. By implementing the 

recommendations of various committees and policies, and ensuring better 

resource allocation and management, we can make significant progress 

toward an equitable and high-quality education system. 

Let us commit to working together to overcome these challenges and 

build an education system that truly serves the needs of every student in our 

nation. 

Thank you. 

(ends) 
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SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): One of the foremost challenges facing 

India today is the high rates of unemployment among its youth, particularly its 

educated youth. In 2022, the rate of unemployment among youths with a secondary 

or higher level of education, 18.4%, and among graduates, 29.1%, was six times 

and nine times greater than the unemployment rate among persons who cannot 

read or write, respectively. This es that Indicates India's education system has 

failed to equip a large proportion of its students with the skills required for gainful 

employment in the modern world, and that it must be substantially reformed. 

Under the New Education Policy 2020, India aims to increase its total expenditure 

on education to 6% of GDP, but this announcement was of little significance without 

a clear, time-bound roadmap to reach this level of public investment. At present, 

this figure hovers around 3%. Despite the government's lofty claims, however, 

Central government spending on education has declined marginally from about 

0.39% of GDP in the Budget 2023-24 to 0.38% of GDP in 2024-25. This budget 

also utterly fails to realise the NEP's five pillars of access, equity, quality, 

affordability, and accountability in education, and is a step backward in many ways. 

Budgetary Allocation 

The budgetary allocation for schools increased by 4.2% from Rs 68,804 crore in 

2023-24 to Rs 73,008 crore in 2024-25, a meagre growth from the revised estimate 

of Rs 72,473 crore in 2023-24. Higher education received Rs 47,619 crore in 2024-

25, an increase of 7.68 percent from Rs 44,094 crore in 2023-24. However, this 

allocation falls significantly short of the revised estimates on spending for 2023-24, 

Rs 57,244. 

Centralisation of Education 

Funding for the University Grants Commission has been slashed by more than 

60%, from a revised estimate of Rs 6409 crores in 2023-24, to Rs 2500 crores in 

2024-25. Meanwhile, the allocation for grants to Central Universities has been 

increased by more than Rs 4000 crores. These universities are all controlled and 

funded by the Central government, and admissions to them are conducted on the 

basis of a common entrance test. 

The New Education Policy expressed concern about the presence of over 800 

universities and 40,000 colleges across India, which it termed the 'fragmentation' of 

education in the country. While there is certainly a need to better regulate and fund 

state and local institutions, the value these institutions offer is immense. They cater 
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to the needs of students in backward and neglected areas, allow the socio-cultural 

diversity of the country to be reflected in the educational curriculum, and their 

decentralised autonomy is a bulwark against attempts to bring education under 

authoritarian control. 

The NEP also proposes to dissolve several existing regulatory bodies including the 

UGC, AICTE and National Council for Teachers Education (NCTE) to create a 

singular entity called Higher Education Commission of India (HECI) to regulate key 

aspects of education. It is inevitable that this will be a top-heavy body with massive 

intervening powers. No other established and large federal system has such an 

overarching regulatory body for the entire country. 

So, while any increase in investment in Central Universities is welcome, this 

reallocation of funds appears to be a part of the New Education Policy's dangerous 

tilt towards the over-centralisation of education. Moreover, it is the state universities 

that are in the direst need of funds, and providing this is essential to realising the 

mission of providing equitable access to education. 

Funding 

In the 2023-24 Budget, the allocation for the Indian Institutes of Management was 

slashed by nearly 500%, from Rs 654 crores in 2022-23 to only Rs 300 crores. This 

year, funding for the IIMs has been further cut down by Rs 88 crores to Rs 212 

crores. The quality of education offered by these institutions cannot be brought into 

question, but the exorbitantly high tuition fees they charge in the absence of 

substantial government funding have become a serious financial burden on 

students, excluding many who come from marginalised backgrounds. The fees for 

IIMर Ahmedabad,र forर instance,र roseर fromर ₹4र lakhर inर 2007र toर 27र lakhर atर present,र

making some of the best education India offers inaccessible to the vast majority of 

its citizens. 

Perhaps even more concerning, however, is the continued imbalance in funding for 

flagship institutes like the IIT's, NITs and IIMs versus other institutes of higher 

education. IITS, NITs and IIMs together educate less than 5% of India's total 

students, yet they receive nearly 40% of the funding for 'Autonomous Bodies' under 

the Ministry of Education, which includes not only the UGC and Central 

Universities, but also the prestigious Indian Institute of Science (IISc) and Indian 

Institute(s) of Science, Education and Research (IISER). This government has 

repeatedly stated its commitment to 'democratising' education, but this will be an 

impossible task unless it looks into this inequitable distribution of funding that 

deprives the vast majority of India's students of a quality higher education. 
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Examination Reform 

The examination irregularities that have rocked the country in the last few months, 

particularly the NEET-UG leak, have shaken students' faith in India's examination 

system. This Budget presented the government with an opportunity for course 

correction, by bringing in examination reform. Instead, the government chose to 

entirely neglect the subject, ignoring recommendations made by experts regarding 

the enhancement of security measures, such as developing advanced 

infrastructure for holding exams, setting up exam centres at government institutions 

and adequate staffing of permanent employees at the NTA. 

PM POSHAN 

The costing norms for the Supplementary Nutrition Programme under. Saksham 

Anganwadi and Poshan 2.0 have not been revised since 2017, ranging between Rs 

8 per beneficiary per day for children below the age of six, to Rs 12 per beneficiary 

per day for the severely malnourished. The cost of food has soared in recent years, 

with inflation rates frequently hitting the double digits. Undoubtedly, it is no longer 

possible that the nutritional needs of the beneficiaries of the POSHAN Abhiyaan 

continue to be fulfilled by this meagre allocation. It is essential that the Cabinet 

Committee on Economic Affairs revise the costing norms under this programme to 

meet the needs of India's children. 

Startup India 

The Startup India Initiative in Higher Educational Institutions has been allocated no 

funds whatsoever. While it was allocated Rs 11.21 crores in the Budget 2023-24, 

revised estimates for the year suggest that nearly five times that amount of funds 

were utilised under the scheme. Rather than examining the reasons behind this 

overspending and considering a proportionate increase in the allocation, the 

government has opted to entirely neglect it. 

GST on Educational Products and Services 

The imposition of 18% GST on private schools and higher education institutes and 

coaching centres is a significant financial burden on parents. This tax is also levied 

on the services of EdTech platforms, which have made affordable coaching classes 

accessible to all sections of society. I urge the government to lower or eliminate the 

GST on these products. 

(ends) 
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SHRIMATI POONAMBEN MAADAM (JAMNAGAR): I thank you for giving me 

this opportunity to speak on the Demand for Grants for Education. 

Education is the key to social, economic, and political transformation. A well- 

educated population equipped with the right knowledge and skills is essential 

for our development. Education empowers individuals, uplifts communities, 

and drives national progress. It is not just for individual advancement; it is a 

powerful tool for societal change. It builds a knowledgeable, skilled, and 

innovative workforce that propels our nation forward. Investing in education is 

investing in the future of our country. Ensuring that every child, regardless of 

their background, has the opportunity to succeed and contribute to society. 

Quality education has always been given high priority in India's development 

policies, but it requires significant financial resources. 

This year's allocation for education marks a pivotal moment for India's 

education sector. The allocation has increased by 6.8%, demonstrating the 

government's commitment to advancing education. I would like to congratulate 

the Hon'ble Finance Minister, who has outlined a comprehensive plan, 

allocating Rs 1.48 lakh crore for education, employment, and skill 

development. This is indeed commendable. We are paving the way for a 

brighter, more educated future for all Indians. By investing in education, we are 

not just building schools and colleges; we are building the dreams and 

aspirations of millions of young minds. This investment in our most valuable 

resource our people will drive innovation, economic growth, and social 

harmony. It will equip our youth with the skills and knowledge needed to 

compete globally and lead our country towards a future of unprecedented 

achievements. 

This government has integrated financial support for education, robust 

internship opportunities, and a strong focus on skill development. This holistic 

approach ensures that every segment of our society can contribute to and 

benefit from India's evolving economic landscape. Students studying abroad, 

especially in Ukraine, Israel, the UK, Canada, and Australia, have faced major 

challenges recently. The government's decision to offer education loans of Rs 

10 lakh for pursuing higher studies in India is a commendable step. This 
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initiative will encourage students to study in India, where they will have a 

conducive learning environment. It will reduce brain drain. Additionally, the 

3% reduction in education loan interest will alleviate financial stress for 

students and allow them to focus more on their studies. 

The government is taking significant steps to enhance vocational training 

and focus on STEM education, knowing that these areas can propel India 

towards becoming a global knowledge hub. Collaborative efforts between 

the government, private sector, and educational institutions are crucial to 

achieving these ambitious goals. 

We must also recognize the importance of digital literacy in today's world. 

As we advance towards a 'Digital India,' this government is working 

towards integrating technology into our educational framework. The 

development of digital infrastructure in schools and colleges, along with 

training for teachers to effectively use digital tools, will ensure that our 

students are well-prepared for the future. Equitable access to digital 

resources will bridge the gap between urban and rural education, providing 

every child with the opportunity to excel. 

Our visionary leadership has been putting a thrust on education, 

understanding its critical role in shaping the future of our nation. 

Recognizing that education is the cornerstone of a prosperous society, our 

leaders are committed to ensuring that every child, regardless of their 

background, has access to high-quality education. This commitment is 

reflected in the increased allocation of resources towards building robust 

educational infrastructure, improving teaching methodologies, and 

integrating technology into classrooms. Together, let us build a nation 

where every individual has the opportunity to learn, grow, and contribute to 

our shared prosperity. 

With that, I support the Demand for Grants for Education. 

(ends)
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SHRI GURJEET SINGH AUJLA (AMRITSAR):  Hon. Speaker, Sir, I thank 

you for giving me the opportunity to speak on the Demands for Grants under 

the control of Ministry of Education. 

 Sir, there are several shortcomings of the education sector and I want to 

draw the attention of the Central Government towards these shortcomings.  

The Central Government has given very less amount in the Budget for the 

educationरsector.ररWeरtalkरaboutरbecomingर‘Vishwaguru’रorरteachers/leadersरofर

the world but the weakness and flaws of the education policy is spoiling our 

image in the world. 

 Sir, at the time of UPA Government in 2014, the allocation for education 

in the Budget was 4% of the GDP.  However, this BJP Government has 

reduced it to just 2.5%.  This is injustice towards the poor people.  The poor 

people also want to see a good future for their children.  If the Central 

Government will slash the amount of money allotted to education sector, the 

future of the children of the poor will suffer. 

 The Government must pay more attention towards the primary 

education.  There is an acute shortage of teachers from primary to +2 level.  

The Government must recruit more teachers for schools.  At the SSA level, the 

Government must give more attention towards schools of border areas.  These 

school buildings need to be renovated.  A large area of my constituency 

Amritsar shares its border with Pakistan. 

 Sir, there are almost 1100 universities in the country.  However, only 4 

universities can be said to be of the level of international standard.  The 

Government should grant a special package to Guru Nanak Dev University so 

that the students of my border area can receive education of high standard.  If 

our Government education policy is not upto the mark, it will directly benefit the 

private sector.  It is the duty of the Government to provide high level education 

to the children of all classes of people, especially the poor class.  But this 

Government gives more attention towards the policies of caste and religion.  

This will endanger the future of the children of our country.
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I urge upon the Government to set up Government schools at Majitha, 

Ajnala, Lopoke, Attari and Ramdas etc. in my parliament constituency.  This 

entire area is rural belt and is adjacent to the Indo-Pak border.  For the spread 

of education, the Central Government must open Government schools soon. 

Sir, the students are being provided very sub-standard mid-day food in 

the schools by the Punjab Government.  The Education Minister of the Central 

Government must take special cognizance of this fact.  A delegation must be 

sent in schools of my constituency to probe this matter, so that those who 

provide sub-standard food to the students could be punished. 

The paper leak scandals of exams like NEET are endangering the future 

of the students of our country.  Those guilty should be given severe 

punishment.  In the last 10 years during the tenure of this Government, 70 

paper leak scandals have come to light.  It is a matter of shame. 

Sir, a Central University should be set up in my constituency.  A Central 

university was proposed to be set up earlier in Amritsar.  However, the then 

Akali-BJP Government shifted the university to Bathinda.  This was a grave 

injustice to Amritsar.  More higher education institutes should be set up in 

Amritsar. 

IरurgeरuponरtheरCentralरGovernmentरtoरensureरthatरnextरyear’sरeducationर

Budget of India should be akin to the education budget of a developed country.  

This is important so that in future, our students can get higher quality and 

inexpensive education.  I thank the Hon. Speaker Sir for accepting my written 

speech on this subject. 

(ends) 
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माननीय अध्यक्ष : माननीय मांत्री जी। 

1919 बजे 

दिक्षा मंत्री (श्री धमेन्द्र प्रधान) : माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपका आभारी ह ां नक आपने निक्षा नवभाग 

की इस चचाि को सभागहृ में सफलता के साथ चलने की अनमुनत दी। नडमाांड फॉर ग्राांट्स में एजकेुिन 

पर नबजनेस एडवाइजरी कमेटी में सविसम्मनत से ननणिय करके आज सफल चचाि हुई है। कुल 44 

ऑनरबेल एमपीज़ न े इसमें अपन ेबहुमूल्य सझुाव नदए, अपने नवचार रखे। उन्दहोंने आलोचना की, 

समालोचना की, िायद यह अच्छी बात है। प्रजातांत्र में सभी प्रकार के नवचारों पर सांसद में चचाि होनी 

चानहए। आपने इस चचाि के नलए अनमुनत दी।  

माननीय अध्यक्ष जी, निक्षा ऐसा नवषय है, नजसमें भारत में सभी पररवारों में इसका सांपकि  है। 

आांगनवाड़ी हो या राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत में नए नसर ेसे सोची गई बाल वानटका की कल्पना हो या िहरों 

में प्ले थकूल्स की कल्पना हो। उस आय ुसे लेकर हायर ररसचि तक, अध्यक्ष जी, हायर ररसचि क्यों? 

निक्षा एक ऐसा नवषय है, नजसमें व्यनक्त जीवन के अांनतम क्षण तक नवद्याथी बना रहता है, तो फायदा 

रहता है। 

(1920/CS/AK) 

इसनलए सभी लोग निक्षा से जड़ेु रहते हैं। भारत जैसे देि में, नजसका आधार ही निक्षा है, 

अगर हमें भारत की सभ्यता का मूल्याांकन करना है नक इसकी क्या-क्या खूनबरयाां हैं, अनेक खूनबयों में 

अगर सबसे पहली खूबी कोई आएगी, तो वह भारत की निक्षा व्यवथथा आएगी। इसके कारण भारत में 

सांथकार, भारत में परम्परा, भारत में नवाचार की एक ननरन्दतर प्रनिया जारी रही है। आज इस सदन में 

सभी मान्दयवर सदथयों ने उसी नथपररट को आगे बढ़ाते हुए अपने-अपने प्रजाताांनत्रक अनधकार को 

रखते हुए अपने नवचार रखे हैं। मैं सभी का आभार प्रकट करता ह ां। नविेषकर हमें यह अच्छा लगा नक 

इस सदन में जो पहली बार चनुकर आए हैं, वे इस पक्ष से हों या उस पक्ष से हों, जो नए सदथय आए 

हैं, मैं उनके नवचार सनु रहा था, सभी के नवचार आदरणीय हैं, सभी के नवचार बड़े उच्च कोनट के हैं। मैं 

सभी को थवीकार भी करता ह ां। प्रनतपक्ष के कुछ नए सदथयों ने अपना मत फ्रैं कली रखा। िायद उनको 

लगा हो नक हम उनको नापसांद करेंगे। मैं आपकी अनमुनतर से बड़ी नवनम्रता से कहना चाह ांगा नक सार े

नवचार में अच्छाई की आवश्यकता है। मैं सदन को आश्वथत करता ह ां नक नननित रूप में हम सभी 

नवचारों को थवीकार करेंगे और जो समाज और देि के नलए अच्छा होगा, उसके नलए काम करेंगे। 

अध्यक्ष जी, नपछले नदनों 29 तारीख हम लोगों के नलए एक महत्वपूणि नदन रहा। राष्ट्ट्रीय निक्षा 

नीनत, 2020 का 29 जलुाई, 2024 को हमने चौथा जन्दम नदन मनाया है। सभी ने कहा नक 34 सालों 

के बाद राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत सामन ेआई है। हमारा सौभाग्य है नक इसी क्षण में राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत का 

नियान्दवयन भी देि में चल रहा है। इसके कई सार ेफीचसि हैं। यह राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत नसफि  60 पेज 

का एक पॉनलसी डॉक्यूमेंट नहीं है। यह भारत के नवननमािण के नलए, नवश्व के नागररकों में भाईचारा 

बढ़ान ेके नलए, नवश्व की सभी समथयाओ ां के समाधान का राथता आज के नदनों में भारतीय नागररकों 

का दानयत्व बनता है और राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत उसका अहम दाििननक तत्व है। सविसम्मनत से आज 

देि उसे थवीकार करता है। िायद सांनवधान सभा के बाद, इसको 



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 565 

 

बहुत नवचार-नवमिि करके लाया गया है। हमारा यवुाओ ां का देि है, यह नेिन ऑफ यूथ है, िायद 

दनुनया में हमें अभी सौभाग्य नमला है नक नजतनी दनुनया की आबादी है, यवुाओ ां की जनसांख्या इन 

नदनों में भारत में सबसे ज्यादा है, नजस समय हम इस राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत का नियान्दवयन कर रहे 

हैं।  

महोदय, मैं पहले एक-दो नवषय क्लेररफाई कर देता ह ूँ और हाउस को आश्वथत करता ह ूँ नक 

नपछल े नदनों में नजतना नवत्तीय प्रबांधन होता था, मैं एक तथ्य आपके सामने नजम्मेदारी के साथ 

कहता ह ूँ नक वषि 2013-14 में निक्षा के ऊपर, हाूँ यह बात सही है नक कोठारी कमीिन से लेकर 

अभी की राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत तक सभी ने आग्रह नकया नक अच्छा होता नक अगर हम जीडीपी के 6 

प्रनतित तक का निक्षा के ऊपर खचाि करते। इसे मैं भी थवीकार करता ह ूँ और मैं इसका समथिन भी 

करता ह ूँ।  

 महोदय, वषि 2013-14 में जीडीपी का 3.84 प्रनतित खचाि होता था। अभी तक का जो 

लेटेथट है, जीडीपी के खचे में राज्यों के खचि को भी िानमल करना पड़ता है, इसकी कैलकुलेिन 

इस तरह से होती है। जो अभी तक पनब्लक डोमेन में वषि 2020-21 का एक्चअुल डाटा है, तब तक 

यानी हमारी सरकार के लगभग 7-8 साल के उपराांत उसकी दर 4.64 है। हम लगभग 6 प्रनतित 

पहुूँचेंग,े यह हमारा नवश्वास है। नजस तरह से देि की अथिनीनत की ग्रोथ हो रही है, नजस तरह से हम 

एक 5 नट्रनलयन डॉलर इकोनॉमी से लेकर वषि 2047 तक 30 नट्रनलयन डॉलर की इकोनॉमी की 

कल्पना कर पा रहे हैं, इसमें कोई दो मत नहीं नक अगर हम निक्षा पर ज्यादा ननवेि करेंगे तभी तो 

जाकर हम उस लक्ष्य को पूरा कर पाएांगे। मैं मानता ह ूँ नक यह उस नदिा में िायद हमारा सही 

प्रयास है। मैं एक और तथ्य वषि 2013-14 का राज्य और केन्द् दोनों के सारे बजट को नमलाकर 

आपके सामने इस पनवत्र गृह में रखता ह ूँ। 

(1925/IND/UB) 

 अध्यक्ष जी, उस समय 4.3 लाख करोड़ रुपये खचि होता था, जो आज बढ़कर 9.19 लाख 

करोड़ रुपया हो चकुा है। यह नेट ग्रोथ है। इसी साल निक्षा बजट में 1 लाख 20 हजार करोड़ रुपय े

खचि का प्रावधान है। रोजगार के नवनभन्दन आयामों में लगभग 22 हजार करोड़ रुपये की नवत्तीय 

व्यवथथा की गई है। महत्वाकाांक्षी नथकल डेवलपमेंट में कें ् सरकार, राज्य भी अपना अलग खचि 

करते हैं, लेनकन कें ् सरकार 4520 करोड़ रुपये, समूचा 1 लाख 48 हजार करोड़ रुपये की व्यय 

व्यवथथा इसी साल के बजट में हुई है। यनद मैं आांकड़ों के साथ इसे कां वटि करूां  तो वषि 2013-14 में 

नजतना खचि होता था और इस साल नजतना नवत्तीय प्रबांधन हुआ है, उसमें 78 परसेंट की ग्रोथ 

हॉयर एजकेुिन में। थकूल एजकेुिन में तब और आज की थपेंनडांग में 40 परसेंट की ग्रोथ हुई है। इस 

साल का खचि और नपछल ेसाल की तलुना में थकूली निक्षा में 7 परसेंट और हॉयर एजकेुिन में 8 

परसेंट की ग्रोथ हुई है। सदन में ओवेसी जी मौजूद नहीं हैं। व ेकोट कर रहे थे नक हॉयर एजकेुिन में 

कम प्रबांधन हुआ है। ऐसा नहीं है, िायद उनकी जानकारी सधुार लेते तो अच्छा होता। 

 अध्यक्ष जी, हमारी राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत के नलए इस बजट में भरपूर सोचा गया है। निक्षा को 

एक्सेसेबल करना, निक्षा इनक्वरटेबल हो, निक्षा एफोडेबल हो, निक्षा क्वानलटेबल हो और निक्षा 
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एकाउांटेनबनलटी के साथ रहे, य े पाांच नपल्लर निक्षा व्यवथथा के नलए सोचे गए हैं। निक्षा की 

एक्सेसेनबनलटी में एक तथ्य आपके सामने रखना चाहता ह ां। जब वषि 2013-14 में हम दानयत्व में 

आए तब हमार ेसामने यूननवनसिटीज की सांख्या 760 थी, नजसमें आज के समय तक 54 परसेंट की 

ग्रोथ हुई है और यूननवनसिटीज की सांख्या 1168 हो गई है। आज आईआईटी, आईआईएम, 

एनआईटी आनद उच्च निक्षण सांथथानों में काफी वनृद्ध की गई है। मैं केवल उच्च निक्षण सांथथानों 

की बात नहीं करूां गा। हमार ेराजथथान के नमत्र बैठे हैं। वे आनदवासी निक्षा के बारे में उल्लेख कर रहे 

थे। मैं एक नवषय आपके सामने रखना चाहता ह ां। 

 अध्यक्ष जी, प्रधान मांत्री जी पीएम-जनमन थकीम लाए। नविेषकर हमार ेदेि में जो नप्रनमनटव 

ट्राइब्स हैं, उनकी सांख्या बहुत कम है। उनकी कुल नमलाकर सांख्या कुछ लाख होगी। य ेवोट को 

प्रभानवत नहीं करते हैं, लेनकन प्रधान मांत्री मोदी जी के नेततृ्व में चलने वाली सरकार ‘सबका साथ, 

सबका नवकास’रकी बात कहती है। हम जो कहते हैं, उसे करते हैं। मैं उसका एक उदाहरण दूांगा। 

आज पीएम-जनमन थकीम में तय नकया है नक 500 होथटल्स उन नजलों में बनाए जाएांग ेऔर इनमें 

से 119 होथटल्स का काम िरुू हो गया है। यह आनदवासी निक्षा के प्रनत हमारी प्रनतबद्धता है। आज 

इनक्वटी के बार ेमें चचाि हुई। कई नमत्रों ने नविेषकर मनहलाओ ां की निक्षा के बार ेमें कहा नक बनच्चयों 

की सांख्या घट रही है और यह सांख्या बढ़नी चानहए। मैं कुछ तथ्य आपके सामने रखना चाहता ह ां। 

उच्च निक्षा में वषि 2014-15 को बेस मानते हुए यनद हम वषि 2021-22 की तलुना करें तो आज 

जीआर में बनच्चयों की निक्षा के अांदर 32 परसेंट की ग्रोथ हुई है। इन नदनों में यह सबसे बड़ी 

उपलनब्ध है। हमें आज गौरवानन्दवत होना चानहए, आनांनदत5 होना चानहए नक लड़नकयों के पढ़ने में 

थटेम एजकेुिन में यनद कहीं बनच्चयों के ज्यादा पढ़ने की सांख्या नकसी देि में ज्यादा है तो वह देि 

भारत है और इन नदलनों 43 परसेंट की ग्रोथ हुई है। 

(1930/RV/SRG) 

 एस.सी. थटूडेंट्स में 44 प्रनतित की राइज हुई है। उसमें से भी 51 प्रनतित राइज एस.सी. 

गल्सि थटूडेंट्स में हुई है। आज के नदनों में एस.सी. गल्सि थटूडेंट्स का पढ़ना बढ़ा है। एस.टी. 

थटूडेंट्स में 65 प्रनतित की राइज हुई है और इन नदनों उसमें 80 प्रनतित फीमेल थटूडेंट्स बढ़े हैं। 

ओबीसी थटूडेंट्स में 45 प्रनतित की राइज हुई है और उसमें मनहलाओ ां की सांख्या 49 प्रनतित 

बढ़ी है। 

 अध्यक्ष जी, मैं इांथटीट्यिुन्दस की बात कह रहा था। वषि 2013-14 में सेन्दट्रल यूननवनसिटी, 

आईआईटी, आईआईएम, एनआईटी, आईआईआईटी, आइज़र, आईआईएससी जैसी 115 

सांथथाएां होती थीं। देि की आज़ादी के बाद सात दिकों में मात्र 115 इांथटीट्यिुन्दस थे। प्रधान मांत्री 

नरने्द् मोदी जी के नेतृत्व में उसमें लगभग 50 प्रनतित की ग्रोथ हुई और 42 नए इांथटीट्युिन्दस 

खलुे हैं और आज 157 इांथटीट्यिुन्दस देि में काम कर रहे हैं। 

 अध्यक्ष जी, हमने इांक्लूनसव एजकेुिन की बात कही। पहले थकूल निक्षा में बच्चों को, 

नविेषकर जो नदव्याांग बच्चे हैं, उनको समझने में बहुत नदक्कत होती थी। हमने राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत 

के परामिि के तहत इांनडयन साइन लैंग्वेज को डेवलप नकया। आजकल आप देख रहे होंगे, सभी 
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सभाओ ां में, सभी थकूल्स की पढ़ाई में इांनडयन साइन लैंग्वेज को प्राथनमकता दी गयी है। आज के 

नदनों में नदव्याांग बच्चों के नलए लगभग 27 प्रनतित थकूलों तक हमारी कवरजे बढ़ चकुी है। 

 अध्यक्ष जी, अभी मेर े नमत्र ओवैसी जी कह रहे थे नक बनच्चयों की, नविेषकर मनुथलम 

बनच्चयों के पढ़ने की सांख्या घटी है। पर, तथ्य तो ऐसे नहीं कह रहे हैं। मैं आपके सामने इस गहृ में 

इससे सांबांनधत तथ्यों को रखना चाहता ह ां।  

अध्यक्ष जी,र ‘यूडाइस’,रजो थकूली निक्षा का आकलन करती है, उसकी ररपोटि के तहत, 

प्राइमरी और अपर प्राइमरी में जो ट्राांजीिन होता है, वह क्लास-V से क्लास-VI में होता है। उस पर 

हम एक ट्राांजीिन रटे ननकालते हैं। आज देि में थटैण्डडि-V से थटैण्डडि-VI जाने में नेिनल एवरजे 

93.2 है और मनुथलम बच्चों में यह रटे 89.3 है। यह लगभग नेिनल एवरजे के नजदीक है। अपर 

प्राइमरी से सेकण्डरी में जाने में यानी क्लास-VIII से क्लास-IX में जाने में नेिनल एवरजे 88.8 है 

और मनुथलम थटूडेंड्स में यह एवरजे 82.2 है। सेकण्डरी से हायर सेकण्डरी में जाने में नेिनल 

एवरजे 78.4 है और मनुथलम थटूडेंट्स में यह 70.4 है। मेर ेनमत्र ओवैसी जी बड़े नवद्वान हैं। मेर ेनमत्र 

ओवैसी जी और बाकी कई नमत्रों ने यह कहा। मैं कहता ह ां नक मनुथलम समाज में डर पैदा मत 

कीनजए। 

 महोदय, एक नई माननीय सदथय आई हैं - इकरा हसन। उनकी सोिल मीनडया में खूब 

चचाि है, मैंने उसको देखा है। आज आदरणीय सदथय के भाषण को भी मैंने सुना। आपकी अनमुनत 

लेकर मैं एक लघ ुमांतव्य दूांगा। वे बहुत अच्छा बोलीं। मैं सोच रहा था नक जब वे मन से बोल रही थीं 

तो ठीक बोल रही थीं, लेनकन जब पाटी वाली चीज़ आ जाती थी तो व ेथोड़ा भ्रनमत हो जाती थीं। 

लेनकन, उन्दहोंने अच्छा बोला, इसके नलए उन्दहें बधाई देता ह ां। अभी कहा गया नक मनुथलम को आप 

ऐसे क्यों देखते हैं? मैं बताना चाहता ह ां नक देि के प्रधान मांत्री नरने्द् मोदी जी को उनके ननणिय के 

कारण एक सौभाग्य नमला। अलीगढ़ मनुथलम यूननवनसिटी का गठन वषि 1875 में हुआ था। इतने 

नदनों में अगर अलीगढ़ मनुथलम यूननवनसिटी में नकसी पहली मनहला वाइस चाांसलर की ननयनुक्त हुई 

तो इन नदनों हुई, नजनका नाम प्रोफेसर नईमा खातून है। वे उसी यूननवनसिटी से पढ़ी हुई हैं, उन्दहोंने 

साइकॉलोजी में पी.एच.डी. नकया है। उसी जाने-माने प्रोफेसर को इसी सरकार के द्वारा, नकसी 

खैरात के आधार पर नहीं, बनल्क योग्यता के आधार पर वहाां ननयकु्त नकया गया। यह कहा जाता है 

नक आप आर.एस.एस. के लोगों को ल ेआते हैं। पर, ऐसा नहीं है। य ेआर.एस.एस. की नहीं हैं। अगर 

योग्यता के आधार पर कोई मनुथलम मनहला आगे बढ़ती है, तो हम सभी को इस पर नाज़ होना 

चानहए, गौरव होना चानहए नक इस सरकार ने ननष्ट्पक्ष होकर काम नकया है। हमार ेमन में नकसी से 

भेदभाव करने की भावना नहीं है, बनल्क यह आपका दृनिकोण है, डराने का, भय पैदा करने का 

आपका एक चश्मा है। इसमें आपका कोई उदे्दश्य होगा, पर यह लम्बे समय तक चलने वाली चीज़ 

नहीं है।… (व्यवधान) 

 जावेद भाई, आप हमार ेनप्रय हैं, आप बैनठए।… (व्यवधान) 
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(1935/GG/RCP)  

अध्यक्ष जी, अभी देि में गणुात्मक निक्षा सभी का दानयत्व है। नकसी सदथय ने कहा नक आप छह 

साल के बच्चों को पढ़ाते हो, बाकी उसके पहले क्या होगा? अध्यक्ष जी, पहले 10+2 का मॉडल था। 

दसवीं तक पढ़ेंगे, नफर 11वीं और 12वीं करेंगे। मैं मानता ह ूां नक राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत भनवष्ट्य की 

आवश्यकता को देखते हुए एक महत्वपूणि फैसला नकया है। अब पैटनि होगा – 5+3+3+4 यानन यह 15 

साल हो गया। पहले 12 साल होता था, अभी 15 साल हो गया। क्योंनक साइक्लॉनजथट ने और नविेषज्ञो 

ने यह कहा नक बच्चा आय ुआठ तक पहुांचते-पहुांचते उसका माननसक नवकास 85 पसेंट पूणि हो जाता ह।ै 

यानन अगर हम उसको क्लास थ्री में निक्षा की वातावरण में नाच-गाने के माध्यम से, नखलौना के माध्यम 

से, कहानी के माध्यम से अगर उनको कुछ प्रनिक्षण में जोड़ेंगे, कुछ अनिुासन में जोड़ेंगे तो उनका 

माननसक नवकास अच्छा होगा। इसीनलए सरकार ने राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत की अनिुांसा की पालना करते 

हुए बाल वानटका की कल्पना की है। बाल वानटका – 1, 2, 3 नफर आय ुछह से क्लास वन िरुू होती ह।ै 

सर, इसके कारण हमार ेबच्चों की निनटकल नथांनकां ग पॉवर आने वाल ेनदनों में बढ़ने वाला है। यह काम 

देि में िरुू कर नदया गया है।  

 पीएमश्री के बार े में अनेक माननीय सदथयों ने उल्लेख नकया है। पीएमश्री 14,500 थकूल, 

27,360 करोड़ रुपये के अांदर इसको आने वाल ेनदनों में कई राज्यों में इसका नियान्दवयन िरुू हो गया 

है और आने वाले नदनों में उसमें तेज़ी लाई जाएगी।  

 अध्यक्ष जी, इन नदनों में मनहला निनक्षरकाओ ां की सांख्या में बढ़ोत्तरी हुई है। वषि 2013-14 में 

मनहला टीचसि की सांख्या 38.25 लाख होती थी, यह आज लगभग 48.76 लाख हो गए हैं। कई माननीय 

सदथयों ने सझुाव नदया नक जब तक निक्षकों की कैपेनसटी नहीं बढ़ेगी, तब तक ये सारी चीज़ें कैसे होंगी। 

इस सरकार ने 613 डायट नजलों में हैं, मौजमूदा निक्षकों की कैपनेसरटी बढ़ाने के नलए डायट को सेंटर 

ऑफ एनक्सलेंस करने के नलए भारत सरकार की ओर से समग्र निक्षा में नवत्तीय प्रबांधन की व्यवथथा की 

गई है। ऐसे ही हायर एजकेुिन में निक्षक की कैपनेसटी बढ़े। टीचसि टे्रननांग सेंटसि बनें, उसके नलए मालवीय 

नमिन के नाम पर देि में 117 टीचसि कैपेनसटी के नलए नया-नया सेंटसि खोलेंगे। नेिनल प्रोफेिनल 

थटैंडडि ऍ़फ टीचसि के नलए एसओपी ननकालमा गया है।  

 अध्यक्ष जी, आज के समय में टैक्नोजी एक अहम नहथसा बन चकुा है। पीएम ई-नवद्या के तहत 

देि में डेनडकेट भाषा आधाररत टीवी चैनल के माध्यम से दीक्षा, थवयां, थवयांप्रभा, समथि ऐसे टैक्नोलॉजी 

के माध्यम स ेनिक्षा को एकाउांटेबल कराया जा रहा है। यह सब मैं सरकारी थकूलों और सरकारी कॉलेजों 

के बार ेमें कह रहा ह ूां। 

 अध्यक्ष जी, अकाउांटेनबनलटी के नलए हम लोगों ने अनेक नए-नए उपिम िरुू नकए हैं। आज 

आवश्यकता है नक एनईपी के कुछ थ्रथट एररया हैं। अगर मैं उसमें दो चीज़ों का उल्लेख करूां , हमारी 

निक्षा को धीर-ेधीर े नडग्री बेथड एजकेुिन से कॉनम्रपटेंसी बेथड एजकेुिन की ओर ले कर जाना पड़ेगा। 

निक्षा और तालीम दोनों पररपूरक हैं। निक्षा नजतनी महत्वपूणि ह,ै तालीम उतनी ही महत्वपूणि है। नथकल्ड 

नहीं होंग ेतो आज के समय में जो दनुनया में पररवतिन हो रहा है, उसमें हमार ेबच्चे नपछड़ जाएांग।े इसको 

ध्यान में रखते हुए छठवीं कक्षा से नथकल एजकेुिन को, वोकेिनल एजकेुिन को, एआई, रोबोनटक्स, 

वीआर, एआर, ब्लाकचेन, आनद इस प्रकार की निक्षा से ले कर, नजसमें रोज़गार नमल पाएगा, 

एन्दट्रपे्रन्दयोरनिप बढ़ पाएगा, ऐसे नथकल्स के प्रमोिन की कल्पना की गई है।    
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(1940/MY/PS) 

 अध्यक्ष जी, अटल इनोवेिन नमिन इस सरकार की एक नई उपिम है। हमार ेदेि के बच्चों के 

अांदर इनोवेिन करने की इनहेरेंट कैपेनसटी है। यह उनके डीएनए में ह।ै अगर भारत के बच्चा के हाथ में 

कुछ भी आए तो उसमें स ेकुछ बनाने की वह दक्षता रखता है। यह कई बार प्रमानणत हुआ है। इसको 

नविेष कर थकूल एजकेुिन की फॉमिल नसथटम पर लाया जाएगा। आइसोलेिन में कुछ लैबोरटेरीज़ होते 

थे, उनको एक नमिन मोड पर अटल इनोवेिन नमिन और अटल नटांकररांग लैब के माध्यम से एक जन 

आांदोलन के रूप में थकूल्स में लागू नकया जा रहा है। उसमें मेंटर की व्यवथथा है। उसमें लोकल इांडथट्रीज 

की पानटिनसपेिन है। नई निक्षा नीनत में इसकी भी एक कल्पना की गई है।  

 अध्यक्ष जी, सरकार ने ररसचि एांड डेवलपमेंट पर थथटि नदया है। हमार े देि में नेिनल ररसचि 

फाउांडेिन का गठन नकया गया है। माननीय प्रधानमांत्री जी उसका थवयां नेततृ्व कर रहे हैं। हमार ेदेि में 

इांडथट्री, एकैडमी और पॉनलसी मेकर, इन तीनों लोगों की नेटवकि  ठीक से हो, इसनलए कल भी मैंने राज्य 

सभा में चचाि करते हुए एक नविेष रखा। इस पर राज्य सभा ने रूनच लेकर चचाि की।। समाज जीवन के 

अनेक प्रमखु लोगों को पढ़ाने की अपने एक दानयत्व मानते हैं। उनको फॉमिल एजकेुिन नसथटम पर लेकर 

आना ह।ै टाइम बाउण्ड पीररयड के नलए लेकर आना ह,ै अनरुोध करके लेकर आना है। इस सरकार की 

एक रणनीनत बनानी ह।ै हमने इस पर जोर नदया है।  

 अध्यक्ष जी, निक्षा को जैसे फ्यूचररनथटक बनाना है, वैस ेही निक्षा को जड़ से जोड़ कर भी रखना 

पड़ेगा। इसे रूटेड करना पड़ेगा। इसका मूल नलांक भाषा होगा। मैं आपको बड़ी नवनम्रता के साथ कह ांगा। 

अभी की राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत और नविेष कर माननीय प्रधानमांत्री जी की आग्रह के कारण उनके वक्तव्यों 

को मैं उदृ्धत करना चाह ांगा। हमार ेदेि में भाषा को लेकर कई प्रकार के नवमिि हुए हैं। मोदी जी की सरकार 

इस नवषय में नबल्कुल थपि है। भारत के सभी भाषा राष्ट्ट्रीय भाषा है, चाह ेवह तेलगु ुहो, मलयालम हो, 

तनमल हो, पांजाबी हो, उनड़या हो, असनमया हो, बांगाली हो, मराठी हो, गजुराती हो, नहन्ददी हो, नसांधी हो, 

…र(व्यवधान)  

 ओवैसी जी, नननित रूप स ेइसमें उदूि भी ह।ै िेड्यूल्ड 22 भाषाएां राष्ट्ट्रीय भाषा है। उसमें सांथाली 

भी आती ह।ै राष्ट्ट्रीय निक्षा नीनत की थपि मानना ह ै नक बच्चा अगर क्लास फाइव तक अपनी ही 

मातभृाषा या अपनी थथानीय भाषा में पढ़ेगा, तब उसकी निनटकल नथांनकां ग की िरुुआत होगी। वह क्लास 

8 तक अपनी मातभृाषा में पढ़े तो और अच्छा है। लेनकन, वह क्लास 5 तक पढ़े तो यह उसकी एक 

प्रकार से प्रमखु नसफाररि है। मैं इस सदन को आपके माध्यम से ननवेदन करना चाहता ह ां नक हमार ेदेि 

के बच्चों को वनैश्वक नेततृ्व लेने के नलए यह जरूरी है। ग्लोबल लीडरिीप और ग्लोबल रथेपॉनन्दसनबनलटी 

के नलए ज्यादा बच्चे इनोवटेर बनेंगे। ज्यादा बच्चे वेल्थ निएटर बनेंग,े वे आन्दत्रनप्रन्दयोर बनेंग,े तब जाकर 

हम एक सपुर पावर बन पाएांगे। इसीनलए, हमारी भाषा को महत्व देना इस निक्षा नीनत का एक प्रमखु 

उदे्दश्य है। 

 महोदय, इन नदनों बहुत सार ेलोकल लैंग्वेज के बार ेमें भारत सरकार ने प्राइमर बनाया है। आज 

तक भारत के 77 थथानीय भाषा में, भारत सरकार की एनसीईआरटी ने प्राइमसि बनाया है।  

 अध्यक्ष जी, आज चाहे जेई हो, नीट हो, सीयूटी हो, आज ऐसे 13 थथानीय भाषाओ ां में परीक्षा हो 

रही है। अभी हमार ेकुछ नमत्रों ने एक नवषय उठाया है। िायद उनके नवषय के बार ेमें मेर ेपास कोई िब्द 
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नहीं आ रहा है। अभी बड़ी आिमकता के साथ उन्दहोंने ने कहा नक आप सभी चीजों को एक 

आइनडयोलॉनजकल एांगल स ेदेखते हैं।  

 अध्यक्ष जी, ऐसा नहीं ह।ै भारत के ज्ञान-परांपरा पर आधाररत हमारी निक्षा नीनत बने। मैं इस 

सदन में एक नवषय को नफर से उठाऊां गा, पहले भी कई बार दोहराया ह ां, आज भी आपकी अनमुनत स े

दोहराऊां गा। हम सभी लोगों को एक चीज को भूलना नहीं चानहए। वषि 1835 में भारत में उस समय के 

प्रिासक जो निक्षा देते हैं, मैकाले ने निनटि पानलियामेंट में क्या भाषण नदया था। उन्दहोंने कहा था नक 

भारत एक अदू्भत देि है। भारत को ऐसे नहीं जीता जा सकता है।   

(1945/CP/SMN)  

भारत में कई सारी नवषयों में मूलभूत धारणाएां कुछ अलग हैं। जब तक हम उसकी सांथकृनत को 

मनटयामेट नहीं करेंगे, जमीन तक लेकर नहीं आएांग,े तब तक भारत को जीतना सांभव नहीं है। इसनलए, 

भारत की निक्षा व्यवथथा को हमें नि करना पड़ेगा, एक पािात्य ढाांचे को हमार ेऊपर थोपना चानहए। 

ऐसा मैकाल ेकी ररकमेंडेिन है। हमें 21वीं सदी में भारतीयता के ऊपर, अगर अनमुनतर दें तो मेरी बहन 

कननमोझी जी हाथय कर रही हैं, मैं उनको बताना चाह ांगा नकर भारतीयता का अथि क्या है। नतरुक्रकुरल को 

सभी भाषाओ ां में पढ़ाना मेर ेनलए भारतीयता है, िायद आप उससे सहमत होंगी। नतरुवल्लवुर के सानहत्य 

को देि भर में ले जाना िायद यह मेर ेनलए भारतीयता ह।ै  

माननीय अध्यक्ष : इससे तो वे खिु हो जाएांगी। दूसरी आपने बोल दी, तो नाराज हो जाएांगी। 

श्री धमेन्द्र प्रधान: अध्यक्ष जी, वाथतव में कोई भेद नहीं है। भेद राजनीनतक कारण स ेहै। 

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): We are saying to 

make it a national book.  

SHRI DHARMENDRA PRADHAN: We are doing that. Hon. Member, you must 

know we are exactly doing that.  

मैं अभी श्री अरनबन्ददो जी को कोट करना चाहता ह ां। मेर ेनमत्र ओवैसी जी आ गए हैं, अच्छा लगा। 

ओवैसी जी के साथ रहने से थोड़ा अच्छा लगता है। श्री अरनबांदो निक्षा के बार ेमें कहते हैं, श्री अरनबांदो 

जी को मैं कोट करता ह ां।  

“Educationरshouldरbeरinरaccordanceरwithरtheरneedsरofरmodernरlifeरbutर

includeरtheरcoreरidealsरandरmethodsरbyरinitiatingरeducation”. 

अध्यक्ष जी, इसमें क्यों नचांता होनी चानहए? इसमें क्या ऑइनडरयोलॉजी है। अगर मैं नतरुक्रकुरल 

की बात कह ां, अगर मैं नतरुवल्लवुर की बात करुां , अगर मैं श्री अरनबांदो की वैनश्वक कल्पना को सामने 

रखूां, यह तो कोई आइनडरयोलॉजी नहीं है। 

माननीय अध्यक्ष : कोई भी दल की सरकार आइनडयोलॉजी से आती है न, नवचाराधारा को लेकर चलते 

हैं न। 

श्री असािदु्दीन ओवैसी (हैिराबाि): भारत का सांनवधान आइनडयोलॉजी है। दूसरी आइनडयोलॉजी काम 

नहीं करगेी। सांनवधान आइनडयोलॉजी है। मेरी आइनडयोलॉजी इसमें क्या काम आएगी? मैं सांनवरधान की 

ओथ ल ेरहा ह ां। गोलवलकर की आइनडयोलॉजी काम नहीं आएगी न। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नननिकाांत जी, आप बोनलए। 

…र(व्यवधान) 
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डॉ. दनदशकान्त िुबे (गोड्डा) : सारी पॉनलनटकल पाटीज़ अपना घोषणा पत्र लकेर जनता के सामने 

जाती हैं और जनता नवचारधारा के आधार पर उसको वोट करती है और उसी को इांप्लीमेंट करना उस 

सरकार का काम है, जो उस नवचारधारा पर जीतकर आई है। …र(व्यवधान) हम सांनवधान को मानते हैं, 

यही कहते हैं। सांनवधान में सभी पॉनलनटकल पाटीज़ की आथथा है। …(व्यवधान) सांनवधान अलग है, 

आइनडयोलॉजी अलग ह।ै  

माननीय अध्यक्ष : मांत्री जी जो नवषय रख रहे थे, राजनीनतक आइनडयोलॉजी की बात कर रहे थे। 

लालजी वमाि जी, क्या आप कुछ कहेंग?े 

श्री लालजी वमाग (अम्बेडकर नगर) : …र(व्यवधान) जो सांनवधान की भी नवचारधारा है। 

माननीय अध्यक्ष : सांनवधान की नवचारधारा की बात नहीं हो रही है। सांनवधान की नवचारधारा तो एक ही 

है। 

श्री लालजी वमाग (अम्बेडकर नगर) : सांनवधान के अनसुार हम चलेंग।े सांनवधान की जो मूल भावना है, 

उसको हम नवकृत नहीं करेंग।े वही हमारा उदे्दश्य होना चानहए। 

माननीय अध्यक्ष : कभी सांसद ज्ञानवान भी होती रहनी चानहए। 

डॉ. सदंबत पात्रा (पुरी) : अध्यक्ष महोदय, आपने कहा नक सभी पानटियाां अपनी-अपनी नवचारधारा को 

लेकर जनता के बीच में जाती हैं। अपनी नवचारधारा के माध्यम स ेचनुकर आती हैं। जनता जनादिन है। मैं 

इसका समथिन करता ह ां। इसके पीछे का मूल भाव है नक सांनवधान समु्  ह।ै वह महासमु्  है, नजसमें सारी 

आइनडयोलॉजीज़ आकर समानहत होती हैं। चाह ेहमारी आइनडयोलॉजी हो, चाह ेउनकी आइनडयोलॉजी 

हो, उनको अांततोगत्वा समानहत समु्  में ही होना पड़ेगा। 

माननीय अध्यक्ष : दनुनया में भारत का एक ऐसा सांनवधान है, नजसमें सभी जानतयों, धमों और भाषाओ ां 

की मान्दयता है। यह ताकत भारत के सांनवधान में है।  

…र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मैं आपको मौका दूांगा। 

…र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप क्या बोलना चाहती हैं? कननमोझी जी, आप बोनलए।    

(1950/SM/NK) 

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Sir, there 

was a time when women were not allowed to be educated. It was much 

before when the British came here. There was a time when all the 

communities were not allowed to be educated. So, we should not go back 

to that period …र(Interruptions)  

माननीय अध्यक्ष: निक्षा लेने का कहाां अनधकार नहीं था?  

…र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप सब बैठ जाइए, मांत्री जी जवाब देंगे।   

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Please read 

Manusmritiर …र (Interruptions) My grandmother was not allowed to go to the 
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college …र (Interruptions) I am not talking about the Constitutionर …र

(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: भारत के सांनवधान में धमि और नलांग के आधार पर निक्षा का बांटवारा कभी नहीं 

नकया है। तनमलनाडु में नकया हो मझेु नहीं पता।   

…र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप अपनी बात पूरी कर लें। आपने कहा नक आपकी ग्रैंड मदर को नवद्यालय 

जाने से रोका। सामानजक रूप से अलग-अलग प्रदेिों में इस नवषय को लेकर आांदोलन हुए थे। 

लेनकन सांनवधान के अांदर हमेिा हम सांनवधान से चलते हैं। सांसद सांनवधान से चलती है। सांनवधान में 

कभी नकसी को रोकने का अनधकार नहीं रहा, नडबेट में भी नहीं है।   

…र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: वषि 1952 से पहले हमने अांगे्रजों लड़ाई इसीनलए तो लड़ी है।  

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Dr. Baba Saheb 

Ambedkar said that caste is not the division of labour; it is a division of 

labourers. We should remember that. I am not saying that today the House 

does not run as per the Constitution. But there were days when caste system 

was the rule of the land. We cannot go back to that period. Today, the 

Constitution upholds social justice.   

दवदध और न् याय मतं्रालय के राज्य मतं्री; तथा ससंिीय कायय मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री अर्जयन 

राम मेघवाल) : अध्यक्ष महोदय, राजनीनतक दल नवचारधारा पर आधाररत बने हैं, सांसार में भी 

बनते हैं। िासन सांनवधान के अनसुार चलता है।  

श्री धमेन्द्र प्रधान : अध्यक्ष जी, आप परांपरा की नई नमिाल भी खड़ी कर रहे हैं। िायद हाऊस 

इसीनलए है नक एक अच्छा नवषय पर पक्ष और नवपक्ष रहे, चचाि हो। उसमें से कुछ अमतृ ननकलना 

ही ननकलना है। डेमोिेसी की यही िति है।  

माननीय अध्यक्ष: भारत के अांदर ही डेमोिेसी से आज 400 करोड़ रुपये से 48 लाख करोड़ 

रुपये के बजट तक बढ़े हैं।    

श्री धमेन्द्र प्रधान: अध्यक्ष जी, आदरणीय सदथयों को एक बात याद नदलाना चाहता ह ां। मेरी इच्छा 

है नक मैं तनमलनाडु की भाषा को पढूां और समझूां, सभ्यता को और जानूां। इस सांसद की जब नींव 

रखी गयी थी। माननीय प्रधानमांत्री जी ने एक भाषण नदया था, आप भी उस समय मांच पर उपनथथत 

थे। प्रधानमांत्री जी ने कहा नक नवश्व में प्रजातांत्र के बार ेमें कई धारणा है। भारत प्रजातांत्र की जननी है। 

भारत में कब प्रजातांत्र के बार ेमें सोचा गया? तनमलनाडु के तांजावरु में चौथी सदी में उन नदनों 

पांचायती व्यवथथा कैसी रहेगी और पांचायत में अगर कोई प्रनतनननध या चनेु हुए व्यनक्त कोई गड़बड़ी 

नकया तो उसे ननकालना कैसे है? उसका भी एसओपी उस निलालेख में नलखा गया था। यह मेरी 

भारत की सभ्यता है। इसी को लेकर मैं गौरव कर रहा ह ां।  
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दूसरी बात मनहलाओ ां के बार ेमें कही गयी। मैं नजस प्राांत से आता ह ां, वह मेर ेमहाप्रभ ुका 

प्राांत है। मेरा पररचय महाप्रभ ुजगन्दनाथ हैं। महाप्रभु जगन्दनाथ जी की धमि पत्नी महालक्ष्मी हैं। 

पन्द्हवीं सदी में महालक्ष्मी माूँ की एक लोक कथा है। महाप्रभ ुजगन्दनाथ जी और उनके बड़े भाई 

जात-पाांत की बात की। महालक्ष्मी जी को यह बात पसांद नहीं आयी। महालक्ष्मी नकचन की इांचाजि 

थी, उन्दहोंने घर छोड़ कर नकचन बांद कर नदया तो उनको भूखों रहना पड़ा, नफर उन्दहोंने माफी 

माांगी। महाप्रभ ु ने अपनी धमिपत्नी से माफी माांगा नक हमें माफ करो, हम जात-पाांत की बात नहीं 

करेंगे। पन्द्हवीं सदी की मेर ेयहाां के नफलॉथफर बलराम दास जी ने नलखा है। मेरी सभ्यता में 

मनहलाओ ां को मनहमामांडन नकया है। मैं अधिनारीश्वर का पूजक ह ां। यहाां भगवान निवजी की फोटो 

नदखायी गई थी। सनम्बत पात्रा ने याद नदलाया था। निव भगवान के आधे पाविती और आधे निवजी 

हैं। इसका अथि है नकर मरेी सभ्यता अधिनारशे्वर की पूजा करती है। यही मेरी आइनडयोलॉजी है।  …र

(व्यवधान) 

(1955/SK/RP) 

श्री असािुद्दीन ओवैसी (हैिराबाि) : यह तो काांगे्रस की बात कर रहे हैं। …र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप नकसी की मदद न करें। 

…र(व्यवधान) 

श्री धमेन्द्र प्रधान: माननीय अध्यक्ष जी, इस सदन में निक्षा पर चचाि करते हुए कहा गया …र

(व्यवधान) 

श्री असािुद्दीन ओवैसी (हैिराबाि) : क्या आप काांगे्रस से नमले हुए हैं? …र(व्यवधान) 

श्री धमेन्द्र प्रधान: देि के नलए नमले हैं। हम तो देि का नवकास करने के नलए आपको तो नेता 

बनाना चाहते हैं। …र(व्यवधान) आप आगे बढ़ो। इसकी नचांता मत करो। …र(व्यवधान) हम देि को 

आगे ल ेजाने के नलए हैं। …र(व्यवधान) आपके मन में द्वेष है, आपके मन में असनहष्ट्णतुा है। …र

(व्यवधान) मेर ेमन में कुछ नहीं है, मरे ेनेता के मन में कुछ नहीं है। …र(व्यवधान) हम नबरादरी के 

लोग हैं। …र(व्यवधान) देि को आगे बढ़ाने के नलए कुछ भी करेंगे।…र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: औवेसी जी, आप बोनलए। 

…र(व्यवधान) 

श्री असािुद्दीन ओवैसी (हैिराबाि) : नकसी ने कहा था – लोग तमु्हारी दशु्मनी से डरते हैं, मैं 

तमु्हारी दोथती से डरता ह ां। …र(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: यही तो सदन है। 

…र(व्यवधान) 

श्री धमेन्द्र प्रधान: माननीय अध्यक्ष जी, उच्च निक्षा नवभाग में सामानजक न्दयाय के बार ेमें चचाि की 

गई। लालजी वमाि जी, देि के सामानजक और न्दयाय आांदोलन के एक अच्छे कायिकताि हैं, मैं उनको 

सालों से जानता ह ां। हमारा व्यनक्तगत पररचय अभी हुआ है। मैं आज बड़ी नजम्मेदारी के साथ एक 

तथ्य आपके सामने रखना चाहता ह ां। वमाि जी, कुछ नवषयों में सत्य को भी थवीकार करना चानहए। 



01.08.2024        RJN Uncorrected / Not for publication 574 

 

अध्यापक पद ननरांतर खाली होते रहते हैं। ररटायर हो जाते हैं और नफर नए लोगों को भरना पड़ता 

है। इन नदनों में यानी नपछले दो सालों हमारी सरकार ने लगभग 39,315 अध्यापक और नॉन-

टीनचांग थटाफ की ननयनुक्त की है। 

 मैं एक नीनतगत बात कहना चाहता ह ां। मैं सदन के सामने सब सदथयों से कहना चाहता ह ां, 

सब लोग बड़े आग्रह से कहते हैं और नगनाते हैं नकर एससी की इतनी पोथट खाली हैं, एसटी की 

इतनी पोथट खाली हैं, ओबीसी की इतनी पोथट खाली हैं। साहब, ये पोथट कब से खाली हैं? नकसी 

माननीय सदथय ने कहा, नॉट फाउांड थयूटेबल कोटा लगा देते हैं। सर, इस व्यवथथा को बांद नकसने 

नकया? माननीय प्रधान मांत्री जी ने दानयत्व नलया। देि प्रधान मांत्री जी वषि 2019 में कानून लाए –

TheरCentralरEducationरInstitutionsर(ReservationरinरTeachers’रCadre)रAct,र2019.र

इसमें पहली िति है नकर नॉट फाउांड थयूटेबल वाली व्यवथथा रहेगी ही नहीं। अगर कैं डीडेट नहीं 

नमलता है। …र(व्यवधान) लालजी वमाि जी, मैंने आपको इतने आदर से कह रहा ह ां, डेमोिेसी को 

थोड़ा तो पे्रम कररए। मैं आपकी सारी बात सुन लूांगा, मैं चचाि करूां गा। पहल ेआप तथ्य को सनुनए। 

 साहब, हमने इसे खाली रखा है। नपछले नदनों क्या होता था? एससी, एसटी, ओबीसी के 

नाम पर पोथट रहती थी, एक बार इांटरव्यू के नलए कॉल नकया, दो बार इांटरव्यू का नोनटस नदया 

और तीसरी बार नॉट फाउांड थयूटेबल करके जनरल कैटेनगरी की पोथट भर देते थे। माननीय मोदी 

जी की सरकार के आने के बाद इसे खाली रखा। हम इसे भरेंगे। पहल ेअसनथटेंट प्रोफेसर की पोथट 

के नलए पीएचडी अननवायि थी। हमने पीएचडी की अननवायिता को खत्म नकया। यह सब रातोंरात 

नहीं होता है।  

मैं दूसरा उदाहरण देता ह ां, पहले 15 परसेंट कोटा नीट यूजी में रहता था। ररजवेिन की 

व्यवथथा तो सांनवधान प्रदत्त है और कई सालों से है। लाल जी साहब,  क्या इसमें ओबीसी 

नवद्यानथियों के नलए कोई कोटा था? वषि 2021 में नरने्द् मोदी जी की सरकार देि में मेनडकल निक्षा 

में 27 परसेंट आरक्षण रखा। …र (व्यवधान) ज्योनत जी, मेरी बहन, आप चपु बैठ जाएां। …र

(व्यवधान) 

 अध्यक्ष जी, यह सरकार सामानजक न्दयाय के नलए प्रनतबद्धता वाली सरकार है। हम भाषण 

नहीं देते हैं। हम सामानजक न्दयाय में एक पररवार के न्दयाय को आग ेबढ़ाने वाले लोग नहीं हैं। हम 

सामानजक न्दयाय में दनलत, वांनचत, गरीब, मनहला आनद लोगों का दानयत्व लेने वाले लोग हैं। हमने 

इसे करके नदखाया है। …र(व्यवधान) 
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(2000/KDS/NKL) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मतं्री जी, एक ममनट। माननीय सदस्यगण, यमद सभा की 

सहममि हो, िो सभा की काययवाही मंत्री जी के रिप्लाई के बाद, मजनके मलस्टेड 

शून्यकाल मनकले थे औि नहीं हो पाए थे, उनके मलए एक घंटे का समय मदया जाएगा। 

बाकी बचे शून्यकाल को बढ़ा मदया जाएगा। अभी 9 बजे िक काययवाही बढ़ाई जािी ह।ै 

मनमशकािं जी, सबसे अंमिम में आपका ही जीिो आवि लेंगे। 

… (व्यवधान) 

श्री धमेन्द्र प्रधान : अध्यक्ष जी, हमाि ेहाउस के वरिष्ठ सदस्य, सौगि दा अभी नहीं हैं। 

सौगि दा की आलोचना की एक शलैी ह।ै मैं उसको स्वीकाि भी कििा ह ं औि स्वागि भी 

कििा ह ।ं मैं ओमडशा का ह ं, अगि मैं उनको नहीं पहचानूंगा िो कौन पहचानेगा? हम 

ओमिया लोग उनको ठीक से पहचानिे हैं मक वह कैसे बाि कििे हैं, क्यों बाि कििे हैं, 

व्यमि को ऊंचा कििे हैं, नीचा कििे हैं, हम ओमिया लोग सब जानिे हैं। उन्होंने कहा 

मक आप इंस्टीट्यूशन बिबाद कििे हैं। दादा के िाज्य में ही देश का बहुि बिा 

इंस्टीट्यूशन था, मजसका नाम जादवपिु यूमनवमसयटी था। भािि सिकाि ने उसको 

इंस्टीट्यूट ऑफ इममनेंस की मान्यिा दी। यह मान्यिा ममलने से पूि ेएक हजाि किोि 

रुपये भािि सिकाि से ममलिे हैं। आपने क्यों मना मकया लेने से? हमन ेिो कोई शिय नहीं 

िखी थी। आपको योग्य माना। आपने क्यों नहीं मलया। मपछले साल जादवपिु यूमनवमसयटी 

में एक ग्रामीण इलाके के बच्चे की िमैगंग किने से उसकी जान जाने िक की नौबि आई। 

क्या कोलकािा की पमुलस उस कैं पस में घसु पाई? आप दमुनया को ज्ञान बांटिे हैं। 

आपकी नाक के नीचे जादवपिु यूमनवमसयटी में क्या हुआ, कभी आपन े देखा? … 

(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी, आप उनको जवाब मि दीमजए।  

… (व्यवधान) 

श्री धमेन्द्र प्रधान : यह िो अच्छा ििीका है। आप कुछ प्रश्न उठाएगें, उनके उत्ति देन ेसे 

आप कहेंगे मक धनमंडल में क्या हुआ? भािि सिकाि मवद्यामथययों हिे ुनए-नए उपक्रम ला 

िही ह।ै एक भािि, शे्रष्ठ भािि का काययक्रम चालू हो िहा है। यवुा संगम के नाम पि देश के 

हि-एक िाज्य का मवद्याथी, िममलनाडु के मवद्याथी जम्मू-कश्मीि जािे हैं। गजुिाि के 

मवद्याथी मसमक्कम जािे हैं। िाजस्थान के कुछ मवद्याथी मेि ेिाज्य ओमडशा में आए थे। 

उनसे ममलने का सौभाग्य मझुे ममला। एक लिका उसमें था, मजसन े मजंदगी में दरिया 

कभी नहीं देखा था, समंदि नहीं देखा था। ओमडशा के बच्चे जो िाजस्थान आए थे, 

उन्होंन ेकहा मक हम इिंजाि कििे थे मक शाम कब होगी? हमाि ेयहां शाम साढ़े पांच बजे 
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हो जािी है। सूयायस्ि साढ़े पांच-छ: बजे िक हो जािा है। साढ़े साि-आठ हो गए, लेमकन 

यहा ंशाम को सूयायस्ि नहीं हो िहा है। ऐसे अनभुव यवुा संगम में हमाि ेदेश के बच्चों को 

हमाि ेमशक्षा मवभाग ने मदलवाए। 

 सि, अब पिीक्षा में िनाव घटे, यह हटे, यह सभी अमभभावकों की प्रायॉरिटी है। 

मपछले 5-6 सालों में मनििंि औि कोई नहीं, एक गामजययन, एक मपिा, एक बिे भाई के 

नािे, एक दादा के नािे देश के प्रधान मंत्री निेंद्र मोदी पिीक्षा पि चचाय में बच्चों से गपशप 

किन ेके मलए आिे हैं। उसमें भी कुछ लोगों को समहष्णिुा नहीं है। वे मजाक कििे हैं। 

अगि घि के बिे बच्चों से आदि से बाि किें, िो क्या वे मजाक के पात्र होंगे? क्या यही 

हमािी सभ्यिा है? मजनके संस्काि जैसे हैं, व ेवैसी ही बाि किेंगे। 10वीं औि 12वीं के 

बोडय एग्जाम होिे हैं। िाष्रीय मशक्षा नीमि ने पिामशय मदया है मक बोडय एग्जाम को दो बाि 

किें। वर्य 2025-26 से इस देश में िाज्य के सीबीएससी बोडय से हम अनिुोध किेंगे मक दो 

बोडय एग्जाम लेन ेके मलए एक मूल सवयमशक्षा को सधुािें, यह मैं मानिा ह ।ं  

अध्यक्ष जी, हमें 21वीं सदी की चनुौमियों को समझना है। भािि यवुाओ ंका देश 

ह,ै भािि ज्ञान आधारिि देश है। भािि की मनयमि में एक बिी अथयनीमि बनना िय है। 

भािि मसफय  अपने मलए सोचने वाला देश नहीं ह।ै मवश्व बंधतु्व की कल्पना वाला देश 

भािि है।  

(2005/MK/VR) 

 िाष्रीय मशक्षा नीमि, 2020 औि इस बाि का मवत्तीय प्रबंधन उस मदशा में एक 

बिा कदम है।  

 अध्यक्ष महोदय, मैं मवनम्रिा के साथ आपका आभाि प्रकट कििा ह ं मक ऐसे 

महत्वपूणय मवर्य पि आपन ेसभी माननीय सदस्यों की आलोचना, पिामशय, समालोचना 

को स्थान मदया। आपका बहुि-बहुि धन्यवाद। 

(इमि) 

माननीय अध्यक्ष: आज जापान के महाममहम स्पीकि आए थे। जब उनसे हमािी चचाय हो 

िही थी िो उन्होंने आग्रहपूवयक कहा मक भािि के नौजवानों की बौमिक क्षमिा बहुि 

बेहिि ह।ै इसमलए, आईआईटीयन, जो मस्कल किने वाले हैं, हम अमधकिम बच्चों को 

जापान में औि जापान के बाद भािि में कहीं न कहीं नौकिी देना चाहिे हैं। इस ििह से 

भािि की िाकि बढ़िी जा िही है। 

 मैं आपको बिाना चाहिा ह ं मक दमुनया में मैं मजिने देशों में गया ह ं, उन दमुनया के 

देशों में भािि के नौजवानों की बौमिक क्षमिा, उनके इनोवेशन की क्षमिा, उनका मचंिन 
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औि उनके मवचाि के कािण भािि की िाकि दमुनया में बढ़ िही ह।ै यह हमािी मशक्षा का 

महत्व है।  

श्री नीरज मौर्य (आवंला) : अध्यक्ष महोदय, आपका बहुि-बहुि धन्यवाद। मशक्षा का 

इिना महत्व ह,ै इसके बाि ेमें अभी माननीय मतं्री जी न ेसबको बिाया। हम उत्ति प्रदेश से 

आिे हैं। उत्ति प्रदेश के अंदि आज भी ऐसे गााँव हैं, जहां पि स्कूल नहीं पहुंचे हैं। … 

(व्यवधान)  

अध्यक्ष महोदय, मैं माननीय मंत्री जी से एक आग्रह करंगा मक उत्ति प्रदेश के 

प्राइमिी स्कूलों को देखकि, उनकी व्यवस्था कैसे सधुिगेी, उसके बािें में जरि ध्यान दें। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: ओके। 

माननीय सदस्यगण, मशक्षा मंत्रालय से संबंमधि अनदुानों की मांगों पि श्री राजेश 

रजंन औि श्री हनमुान बेनीवाल जी के द्वािा अनेक कटौिी प्रस्िाव प्रस्ििु मकए गए हैं। मैं 

अब सभी कटौिी प्रस्िाव को सभा के मिदान के मलए िखिा ह ं। 

कटौिी प्रस्िाव मिदान के मलए िखे गए िथा अस्वीकृि हुए 

---- 

माननीय अध्यक्ष : अब मैं मशक्षा मंत्रालय से संबंमधि वर्य 2024-25 के अनदुान मांगों को 

सभा के मिदान के मलए िखिा ह ।ं 

प्रश्न यह है: 

“मक कायय-सूची के दूसि े स्िम्भ के मांग संख्या 25 औि 26 के

सामने प्रमवष्ट मांगों के शीर्ों के संबंध में 31 माचय, 2025 को समाप्त 

होने वाले वर्य के दौिान होने वाले खचों के भगुिान किने के मनममत्त 

अथवा के उदे्दश्य से, संबंमधि धनिामशयां, जो कायय-सूची के िीसि े

स्िंभ में मदखाई गई िाजस्व लेखा िथा पूंजी लेखा की िकमों से 

अमधक न हों, भािि की संमचि मनमध में से िाष्रपमि को लेखे पि 

प्रदान की जाए।” 

प्रस्िाव स्वीकृि हुआ। 

---- 



01.08.2024    RPS     Uncorrected/Not for publication  578 

 

(2010/SJN/SAN) 


लोक महत्व के अववलंबनीय मुदे्द 

2010 बजे 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, 26 जलुाई, 31 जलुाई औि आज मजन माननीय सदस्यों का 

नाम शून्य काल की मलस्ट में है, केवल उन्हीं माननीय सदस्यों को अपना मवर्य उठाने की अनमुमि 

प्रदान की जाएगी।  

… (व्यवधान) 

श्री भर्तयहरर महर्ाब (कटक) : महोदय, बाकी जो लोग यहां पि बैठे हैं, उनका भी नाम शून्य काल की 

मलस्ट में होना चामहए। 

माननीय अध्यक्ष : आज जो माननीय सदस्य सदन में बैठेंगे, मनमिि रप से उन माननीय सदस्यों को 

अगली बाि बोलने का मौका मदया जाएगा।  

 सभी माननीय सदस्यों से यह भी आग्रह मकया जािा है मक वह अपनी मवर्य वस्ि ुको एक 

ममनट के भीिि िखें औि वे ज्यादा लंबा न बोलें, िो उमचि िहेगा। 

श्री इमरान मसूद जी। 

श्री इमरान मसूद (सहारनपुर) : माननीय अध्यक्ष जी, मैं एक बहुि ही महत्वपूणय मवर्य उठाना चाहिा 

ह ं। उत्ति प्रदेश के सहािनपिु मजले में मां शाकंुभिी देवी मसिपीठ है, जहां लाखों लोगों की यह मान्यिा 

है मक देवी मा ंके दशयन मात्र से ही सभी कष्ट दूि हो जािे हैं। कहा जािा है मक जब दगुयमासिु नाम के 

िाक्षस के आिंक से िीनों लोक त्रामह-त्रामह किने लगे थे, िब देविाओ ंके आह्वान पि मां शाकंुभिी देवी 

प्रकट हुई थीं। जहा ंपि मा ंशाकंुभिी देवी का मसिपीठ है, वह क्षेत्र औमलयाओ ंकी धििी है, सूफी-संिों 

की धििी है।…(व्यवधान)  

अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से यह आग्रह किना चाहिा ह ं मक उस क्षेत्र को धाममयक पययटन 

स्थल के रप में चयमनि मकया जाए औि जो मदल्ली-यमनोत्री नेशनल हाइवे है, जहां से उसका िास्िा 

मनकलिा है। चंूमक वहां सिकें  नहीं हैं, मदल्ली-यमनोत्री नेशनल हाइवे का काम 10 सालों से अधूिा 

पिा है, उसको पूणय किाया जाए। केन्द्र सिकाि मा ंशाकंुभिी देवी मसिपीठ औि हजिि िायपिुी 

दिगाह के मलए िास्िा बनाने का काम कि।े इस पूि ेकॉरिडोि को धाममयक पययटन स्थल के रप में 

मान्यिा देकि वहां के मलए फंड्स भेजे। हमाि े यहा ं एक देवला गांव है, वहां से मां शाकंुभिी 

मवश्वमवद्यालय िक एक िोड बनाई जाए। उस पूि ेसकय ल को मा ंशाकंुभिी देवी के नाम पि आपने एक 

यूमनवमसयटी भी बनाई है, उस यूमनवमसयटी को िोड की कनेमक्टमवटी ममले। मां शाकंुभिी देवी मसिपीठ में 

24 घंटे लाइट की भी व्यवस्था हो। मां शाकंुभिी देवी मसिपीठ िक हाइवे से एक िास्िा बनाया जाए।  

मान्यवि, मैं आपके माध्यम से यह अनिुोध किना चाहिा ह ं मक ये देवी-देविाओ,ं औमलयाओ,ं 

सूमफयों औि संिों की धििी है। इस धििी पि जहां मां शाकंुभिी देवी मनवास कि िही हैं, वहीं दूसिी 

ििफ हजिि िायपिुी की दिगाह है। इस क्षते्र को धाममयक पययटन स्थल के रप में चयमनि किके इसका 

समग्र मवकास किाया जाए।    
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श्री र्ापपर गाव (अरुणाचल पूवय) : माननीय अध्यक्ष महोदय, आपने मझु े शून्य काल में 

बोलन ेका अवसि मदया है, इसमलए मैं आपको धन्यवाद देिा ह ं। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, जब आप अरुणाचल प्रदेश आए थे, उस समय आपने देखा 

होगा मक बहुि बारिश हो िही है। पूवोत्ति िाज्यों में लगािाि छः महीने बारिश होिी है। वहां के 

मजिन ेभी हाइवेज़ हैं, िो वहां का पूिा फॉमेशन मखसक जािा है औि लैंड स्लाइड्स होिी है। 

कई जगहों पि ऐसा होिा है। आज िेजू से लेकि वालोंग िक पूि ेपहाि नदी में मखसक गए हैं। 

कुरंुग में मिज मखसक गया है। मपप्सोिांग नामक जगह िो मबल्कुल चाइना के बॉडयि पि मस्थि 

है। वहा ंचाि महीनों से िाशन नहीं पहंुच पा िहा है। 

 चाहे मपप्सोिांग हो, मेचकुा हो, गेमलंग हो, टूमटंग हो, अमननी हो, वालोंग हो, ऐसी जगहों 

पि पैिामममलरी औि आमी का मूवमेंट भी टफ हो जािा है। िह्मकंुड से मिदम्डंग िक आधे 

मकलोमीटि िक का िास्िा नदी में बह गया है। ऐसी बहुि-सी जगह है। िाज्य सिकाि पि बहुि 

बोझ पििा है।  अिः मैं आपके माध्यम से भािि सिकाि से यह मनवेदन करंगा मक नेशनल 

हाइवे औि स्टेट हाइवेज़ के मेंटीनेंस के मलए एमडशनल फंड्स दें, िामक इन िास्िों का 

िसे्टोिशेन हो सके।    

(2015/SPS/SNT) 

श्री प्रवीण पटेल (फूलपुर) : अध्यक्ष महोदय, आपने मझुे ज़ीिो ऑवि में बोलने का अवसि 

मदया, इसके मलए मैं आपके प्रमि आभाि प्रकट किना चाहिा ह ं। मैं आपका ध्यान माननीय 

ग्रामीण मवकास मंत्री जी की ििफ आकमर्यि किना चाह ंगा। मैं खासकि मनिगेा मजदूिी एवं 

ग्राम प्रधानों के भते्त को बढ़ाए जाने की मांग कििा ह ं।  

 माननीय अध्यक्ष जी, मनिगेा योजना ग्रामीण मवकास मंत्रालय द्वािा मक्रयामन्वि की जा 

िही है औि यूपीए सिकाि की िलुना में इस सिकाि ने उसके बजट को कई गनुा बढ़ाने का 

काम मकया है। जो हमाि ेगिीब भाई, बहन, मजदूि हैं, उनका भत्ता औसि मजदूिी 289 रुपये 

प्रमि मदवस है। चूंमक, महंगाई भी धीि-ेधीि ेबढ़िी है िो ऐसी मस्थमि में 289 रुपये की मजदूिी 

में िोजमिाय की चीजें वहन किना कमठन होिा है। मेिी मांग है मक उस मजदूिी को बढ़ाया जाए। 

जो ग्राम प्रधान मनमध है, उसमें पयायप्त धन न होने से गांव का मवकास नहीं हो पािा है। गांव के 

मवकास के मलए ग्राम मवकास मनमध के धन को बढ़ाया जाए औि ग्राम प्रधानों के भते्त को भी 

बढ़ाया जाए। मैं यह मांग कििा ह ं। 

माननीय अध्यक्ष : श्री कंवर ससंह तंवर – उपमस्थि नहीं। 

श्री राजमोहन उन्नीथन – उपमस्थि नहीं। 

सशु्री एस. जोसतमसि। 
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SUSHRI S. JOTHIMANI (KARUR): Hon. Speaker Sir, Vanakkam. I want to register in this House the 

injustice faced by fishermen of Tamil Nadu when the Sri Lankan Navy tried to arrest them today 

morning in international sea waters. I wish to bring this to the notice of Hon Union Minister for Foreign 

Affairs. Today morning when the Sri Lankan Navy tried to illegally arrest four fishermen from Tamil 

Nadu, one fisherman had fallen into the sea and said to be died. One more fisherman is said to be 

missing. Two fishermen were arrested by Sri Lankan Navy. They have confiscated 10 Indian fishing 

boats. The sufferings of the sisters who lost their dear ones are immeasurable and unbearable.  This 

is not the first incident of such an arrest. Illegal and unjust arrests of fishermen from Tamil Nadu by 

the Sri Lankan Navy continue to take place very often. So far during the last 8 months, 250 fishermen 

from Tamil Nadu have been arrested by Sri Lankan Navy. On several occasions in the past, many 

fishermen from Tamil Nadu arrested by Sri Lankan Navy have died in a suspicious manner. Fishing 

boats are a means of their livelihood which are confiscated by the Sri Lankan Navy.  More than a 

hundred fishermen from Tamil Nadu have been languishing in the prisons of Sri Lanka even today. 

The families of such fishermen are in distress. As usual, the BJP Government at the Centre is 

ignoring the tears and sufferings of our fishermen from Tamil Nadu. This shows the weakness of the 

BJP Government in power and their apathy towards our fishermen from Tamil Nadu. The Joint Action 

Group between India and Sri Lanka had met only five times so far and the last meeting of that Group 

was held in the year 2022.  If the situation is such, how will we get justice? I urge that the Union 

Minister of Foreign Affairs should immediately intervene in this issue and ensure the safe release of 

Tamil fishermen arrested by Sri Lankan Navy besides releasing the confiscated boats which are in 

the custody of the Navy of the neighbouring country. Moreover, Union Government should take 

remedial action for getting justice on the killing of these deceased fishermen besides providing 

compensation to the distressed families. I also request the Indian Government to ensure proper 

action through the Sri Lankan Government in arresting the erring Sri Lankan Navy personnel 

engaged in such atrocities.  

माननीय अध्यक्ष : श्रीमती शांभवी – उपमस्थि नहीं। 

श्री कीसति आज़ाद – उपमस्थि नहीं। 

श्रीमती कलाबेन मोहनभाई देलकर – उपमस्थि नहीं।  

श्री करि भूषि ससंह – उपमस्थि नहीं। 

श्रीमती कृष्िा देवी सशवशंकर पटेल।  

श्रीमर्ी कत ष्णा देवी पिविंकर पटेल (बांदा) : सभापमि महोदय, आपने मझुे पहली बाि इस सदन में जीिो ऑवि में बोलने 

का मौका मदया है, इसके मलए मैं आपका धन्यवाद कििी ह ं।  मैं अपने के्षत्र बांदा-मचत्रकूट, जो मक भगवान िाम की कमय भूमम 

मानी जािी है, उस के्षत्र की उन समस्याओ ंको बिाना चाहिी ह ,ं जो वहां के बच्चों के मलए अमि आवश्यक है। महोदय, मैं 

बिाना चाहिी ह ं मक मेिे संसदीय के्षत्र बांदा मजले में कोई भी कें द्रीय मवद्यालय नही ह।ै जो प्राइवेट स्कूल्स हैं, उनकी फीस 

भी बहुि है औि मशक्षा की गणुवत्ता भी बहुि बेहिि नहीं ह।ै अिः एक केन्द्रीय मवद्यालय खोलना अमि आवश्यक है, मजससे 

यहां बालक औि बामलकाओ ंको उच्च एवं गणुवत्तापूणय मशक्षा प्राप्त हो सके। दूसिा, मेिा संसदीय के्षत्र मामनकपिु, जो मक 

अमि मपछडा के्षत्र है, यहां आज भी मशक्षा का स्िि बहुि ही मनम्न ह,ै क्योंमक यहा ंकाफी के्षत्र में कोल हैं, जो मक आमदवासी 

समदुाय से आिे हैं।  

(2020/MM/AK) 

अि:  कुछ  के्षत्र  जैसे  मामणकपिु  से  मािकंुडी  के  बीच  में  िथा  बािहमासी   पाठा  के्षत्र   में   भी    कोई   

मडग्री     कॉलजे   व  इंटि  कॉलजे  नहीं  ह।ै   अि:  यहां  एक  मशक्षा  संस्थान  का  मनमायण  किाया  जाए  िामक 
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यहां के गिीब बच्चों को मशक्षा प्राप्त हो सके औि उन्हें कहीं बाहि जाने की जरिि न हो। इसमलए, 

अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से मशक्षा मंत्री जी से अनिुोध किना चाहिी ह ं मक मेि ेसंसदीय 

क्षेत्र की समस्याओ ंको संज्ञान में लेकि जल्द से जल्द मनस्िािण किाने की कृपा किें। धन्यवाद। 

श्री राम पिरोमपण वमाय (श्रावस्र्ी) : अध्यक्ष महोदय, आपने मझेु शून्य काल में लोक महत्व के 

अमि महत्वपूणय मदेु्द पि बोलने का मौका मदया उसके मलए आपका बहुि-बहुि धन्यवाद! 

महोदय, मेिा संसदीय क्षेत्र श्रावस्िी औि जनपद बलिामपिु अमि मपछिे आकांक्षी मजलों के 

अंिगयि आिा है। ये दोनों मजले नेपाल से सटे ििाई क्षेत्रों में िाप्ती नदी के मकनाि ेबसे हैं। मजसमें 

लगभग हि साल भीर्ण बाढ़ आिी है औि लोगों को भािी जान-माल का नकुसान होिा है। 

महोदय, अभी 15-20 मदन पहले ही मेि ेसंसदीय क्षेत्र श्रावस्िी औि जनपद बलिामपिु में 

िाप्ती नदी में आई बाढ़ ने मजस ििीके से भीर्ण िबाही मचाई है। मकसानों की सािी फसलें बबायद हो 

गई हैं। बिी-बिी सिकें  कट कि पानी में बह गयी हैं। जगह-जगह बंधे टूट गए हैं। मकिनों के घि बाढ़ 

के पानी में बह गए हैं औि कई लोगों की जानें भी चली गई हैं। 

2022 बजे    (श्रीमिी संध्या राय पीठासीन हुई)ं 

महोदय, उत्ति प्रदेश सिकाि द्वािा वहााँ पि जो मकट उपलब्ध किाया गया है उसका भी 

मवििण अभी िक सभी जरििमंद पात्र लोगों िक नहीं पहुाँच पाया है। केवल कुछ लोगों को ही 

अभी िक ममल पाया है अभी भी िमाम ग्राम सभा ऐसी हैं मजनको पात्र होने के बावजूद भी अभी 

िक िाहि सामाग्री मकट नहीं ममल पाई है।  

महोदय, सिकाि द्वािा िाप्ती नदी के मकनाि ेदोनों ििफ बंधे बनाए जाने चामहए मजससे िाप्ती 

नदी के मकनाि ेजो गााँव बसे हैं उनको बाढ़ से बचाया जा सके। साथ ही हमाि ेलोक सभा क्षेत्र 

श्रावस्िी औि जनपद बलिामपिु के मलए अलग से िाहि पैकेज मदया जाना चामहए, मजससे क्षेत्र की 

जनिा, गिीब मजदूि, मकसान, औि आम जनमानस औि बाढ़ से पीमिि लोगों के हुए नकुसान की 

भिपाई की जा सके। साथ ही, भािि सिकाि द्वािा एक टीम बनाकि बाढ़ प्रभामवि क्षेत्रों का सवे 

किाकि श्रावस्िी, बलिामपिु, मसिाथयनगि, गोिखपिु औि अन्य सभी मजले जो िाप्ती नदी के 

मकनाि ेबसे हैं मजनका बाढ़ के कािण भािी जान-माल का नकुसान हुआ है उनको उमचि मआुवजा 

मदया जाना चामहए औि बाढ़ के कािण मजन लोगों की जान चली गई है उनके परिवाि को कम से 

कम 20-20 लाख रुपय ेसहायिा िामश के रप में दी जानी चामहए। धन्यवाद! 

माननीय सभापवि (श्रीमर्ी सधं्र्ा रार्) : मैं माननीय सदस्यों से आग्रह कििी ह ं मक एक से दो 

ममनट में अपनी बाि िखें। काफी सांसदों के नाम बोलने के मलए हैं औि इससे अमधक सांसद बोल 

पाएगंे। 

श्री दीपेन्द्र पसहं हुड्डा (रोहर्क) : धन्यवाद सभापमि महोदया! 

 महोदया, आज ओलमम्पक खेलों का छठा मदन है, जैसा मक आप जानिे हैं मक देश के लोग 

टीवी के आगे अपनी आंखें गढ़ाए हुए भािि के प्रदशयन को देख िहे हैं। अभी िक हमाि ेिीन मेडल 

आए हैं। हमें इस बाि की खशुी है मक िीन में से दो मेडल हरियाणा के हमाि ेबच्चे लेकि आए हैं। 

यह केवल इसी ओलमम्पक्स में नहीं, हमें इस बाि का गवय है मक हरियाणा के मखलामियों ने हमेशा 
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भािि की झोली को मेडल से भिने का काम मकया है। 21वीं सदी में अभी िक ओलमम्पक खेलों में 

20 इंमडमवजअुल मडेल आए हैं, मजसमें से 12 हरियाणा के मखलामियों ने अमजयि मकए हैं यानी 50 

प्रमिशि से ज्यादा। ओलमम्पक्स, एमशयाई औि कॉमनवैल्थ खेलों में 40 से 50 प्रमिशि िक मेडल 

हरियाणा के मखलािी लेकि आ िहे हैं औि प्रमिभामगयों की संख्या को अगि हम देखें, यानी 

कंमटजेंट का महस्सा, िो लगभग एक चौथाई हरियाणा के मखलािी भािि के मकसी भी कंमटंजेंट, 

चाहे इस वर्य के ओलमम्पक खेलों की बाि िही हो। हमें उम्मीद थी मक प्रोत्साहन ममलेगा औि 

पिुस्काि ममलेगा। लेमकन खेलो इंमडया का जो ब्योिा पिसों मंत्री जी द्वािा इस सदन में मदया गया है, 

उसमें यह पाया गया है मक 2200 किोि रुपय ेके कुल व्यय में हरियाणा को केवल 65 किोि रुपय े

यानी िीन प्रमिशि से कम की िामश हरियाणा को दी गयी, जो मक मैं समझिा ह ं मक मकसी भी 

अनपुाि में न्यायसंगि नहीं है। दूसिी ओि गजुिाि जैसे प्रदेश को 500 किोि रुपये यानी 20 

प्रमिशि खेलो इंमडया के िहि मदया गया है। आज िक का पूि ेभािि का बजट औि 20 प्रमिशि 

उत्ति प्रदेश को मदया गया है। 

(2025/YSH/UB) 

हमें गजुिाि से या उत्ति प्रदेश से कोई द्वेर् नहीं है। उन्हें भी ममलना चामहए, लेमकन इस 

सिकाि की हरियाणा से क्या नािाजगी है, यह समझ से बाहि की बाि है। अगि गजुिाि औि उत्ति 

प्रदेश में भाजपा की सिकाि है िो हाल मफलहाल हरियाणा में भी भाजपा की ही सिकाि है, चाहे 

आने वाल ेमदनों में जाने वाली हो।  

मेिा सिकाि से यह आग्रह है मक हरियाणा के साथ न्याय हो। हरियाणा के मखलािी जब 

मेडल्स अमजयि कििे हैं िो देश का झंडा ऊंचा जािा है, मििगंा झंडा ऊंचा जािा है। हरियाणा जब 

भािि मािा की झोली में इिने मेडल्स भि िहा है िो हरियाणा के साथ न्याय होना चामहए औि हमें 

बजट ममलना चामहए। बजट की ििह खेल बजट में भी आप हरियाणा को भूल गए हैं। 

श्री पी. पी. चौधरी (पाली) : सभापमि महोदया, आपने मझेु एक बहुि ही महत्वपूणय मदेु्द पि बोलने 

के मलए पिममशन दी है, उसके मलए मैं आपको धन्यवाद देना चाहिा ह ाँ। जल संकट से मनपटने के 

मलए िाजस्थान में अभी हाल ही में प्रधान मंत्री मोदी जी के नेितृ्व में बहुि ही ऐमिहामसक औि एक 

सिाहनीय कदम पूवी िाजस्थान नहि परियोजना के संबंध में हुआ है, मजससे जल संकट, चाहे पीने 

के पानी का हो, चाहे मसंचाई का हो, लगभग 21 मजलों को इस परियोजना से फायदा होगा। इसमलए 

पूिा िाजस्थान प्रधान मंत्री मोदी जी का कृिज्ञ है।  

दूसिा, पूवी िाजस्थान में यह काम हो गया िो उसी ििह से पमिमी िाजस्थान में भी यह 

काम होना चामहए, जहां पि हमेशा पानी की बहुि कमी िहिी है। मिे ेलोक सभा क्षेत्र पाली में गममययों 

में िले के टैंकिों से पानी लाया जािा है। वहां पि िाजस्थान कैनाल प्रोजेक्ट आया हुआ है िो इसी 

िजय पि वहां भी पमिम िाजस्थान नहि परियोजना बनिी है िो बहुि साि े मजले जैसे पाली लोक 

सभा क्षेत्र, जोधपिु, बािमेि, जालौि, मसिोही औि कई मजलों को इसका फायदा होगा। इसके साथ-

साथ मैं प्रधान मंत्री मोदी जी को इसमलए भी धन्यवाद देना चाह ंगा, क्योंमक उन्होंने मदल्ली-ममु्बई 
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इंडस्रीयल कॉरिडोि, जो मक देश के 12 इंडस्रीयल कॉरिडोि में से एक है, उसमें पाली को 922 

किोि रुपये मदए हैं। इसमलए उद्योग के मलए भी पानी की जरिि होगी।  

सभापमि महोदया, मैं आपके माध्यम से माननीय जल शमि मंत्री जी से मनवेदन किना 

चाह ंगा मक वे इस पि मवचाि किें। इसकी एमलमजमबमलटी स्टडी की जाए औि इसमें फाइनेंमशयली 

औि टेमक्नकली क्या सहायिा हो सकिी है औि इसको िाष्रीय परियोजना बनाने के मलए क्या 

मकया जा सकिा है, उस पि भी मवचाि मकया जाए। मेिा आपके माध्यम से जल शमि मंत्री जी से 

मनवेदन है मक वे इस पि काम किें, मजससे पमिमी िाजस्थान के जो सभी मजले हैं, उनको भी जल 

संकट से मनजाि मदलाई जा सके। जल संकट, चाहे पीने के पानी का हो, चाहे मसंचाई का हो या 

चाहे मकसानों या उद्योगों के मलए हो, अगि यह होिा है िो एक बहुि बिा ऐमिहामसक कदम होगा।  

माननीय सभापवि (श्रीमर्ी सधं्र्ा रार्) : श्री श्यामकुमार दौलत बवे जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री उज्जज्जवल रमण पसहं (इलाहाबाद) : माननीय सभापमि महोदया, आपने मझेु बोलने का मौका 

मदया, उसके मलए मैं आपका आभािी ह ाँ। जनपद प्रयागिाज में पयायप् ि वर्ाय न होने के कािण पूिा 

जनपद सूखे की चपेट में है। मैं यह कहना चाहिा ह ाँ मक सूखे के कािण प्रयागिाज में आज नहिों की 

यह हालि है मक टेल िक कहीं पानी नहीं जा िहा है। मबजली व्यवस्था पूिी ििह चिमिाई हुई है, 

मजसकी वजह से मदक्कि यह हो िही है मक लोग अपने प्राइवेट ट्यूब वैल से भी खेिों की मसंचाई 

नहीं कि पा िहे हैं। मकसानों की धान की फसल की बुवाई भी नहीं हो पा िही है। 

मैं आपके माध्यम से सिकाि से आग्रह किना चाह ंगा मक जनपद प्रयागिाज को सूखा मजला 

घोमर्ि मकया जाए। उसे सूखाग्रस्ि मजला घोमर्ि मकया जाए औि ज्यादा से ज्यादा मकसानों को 

लाभ मदलाया जाए। मकसानों को िाहि दी जाए औि जो मबजली की समस्या है, जो पानी की 

समस्या है, जो नहिों के पानी की समस्या है, वहां ज्यादा से ज्यादा पानी की व्यवस्था की जाए।  

मैं कहना चाहिा ह ाँ मक इस ििह से पूि ेजनपद में खाद्यान्न का संकट पैदा हो जाएगा। आज 

मकसान मजस पिशेानी के साथ जूझ िहा है, उस पिेशानी को सिकाि को समझना चामहए। इसका 

मनदान किना चामहए, मजससे जो मकसान अपनी जीमवका को चलािा है, वह उसे बेहिि ििीके से 

चला सके।  

(2030/SRG/RAJ) 

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI SANDHYA RAY): Shri Arvind Dharampuri 

– Not present

Shrimati Sangeeta Kumari Singh Deo ji. 

SHRIMATI SANGEETA KUMARI SINGH DEO (BOLANGIR): Madam, it is 

indeed a paradox that though Western Odisha is a perennially drought affected 

area, it has several rivers flowing there. The Mahanadi River and its major 

tributary, the Tel, meet at Sonepur after travelling a distance of 296 kms from 

Nabarangpur district. When floods occur in the coastal belt of River Mahanadi, 
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the major contributor of flood waters is the River Tel and its sub-tributaries, 

which cover a major portion of Western Odisha. 

Over the last 60 years, several projects have been proposed on the 

Mahanadi and the Tel. Surveys of some of the projects have been completed 

while technical clearances have been obtained from the CWC for other 

projects. However, till date not even one project has stared. Hence, the water 

eventually flows into the Bay of Bengal after causing havoc and destruction 

during its journey. 

The Lower Suktel Irrigation Project in my Parliamentary Constituency, 

Balangir district, has been declared completed with zero per cent irrigation 

achievement by the recently outsted Government in the State. My suggestion 

is this. If projects and barrages are constructed on these two rivers and their 

tributaries, it would be a game-changer for Western Odisha as it would irrigate 

the dry lands, increase the groundwater level, resolve the flood problem and 

address the migrant labour issue. Besides, the water needed for irrigation and 

drinking water would also be looked after this. It would transform the livelihood 

of the people and the economy of the region.  

Madam, through you I request the hon. Prime Minister's intervention into 

this urgent and important matter for the development of Western Odisha. 

माननीय सभापवि : श्री प्रद्यतु बोरदोलोई जी – उपमस्थ ि नहीं। 

श्री लालजी वमाि जी। 

श्री लालजी वमाय (अम्बेडकर नगर) : सभापमि महोदया, आपने मझेु शून्य काल में बोलने का 

मौका मदया है, इसके मलए मैं आपका आभािी ह ं। मेि ेलोक सभा क्षेत्र अम्बेडकि नगि में लमु्बनी से 

लेकि बनािस िक एनएच 233 हाइव ेबना है। उसमें िमाम गांवों मक सानों की जमीन ली गई है। 

आजमगढ़ औि अम्बेडकि नगि में किीब 43 गांवों की जमीन ली गई है, मजसमें 31 ग्रामों के 

मकसानों के प्रत्येक गाटे में से जो सिक के मकनाि ेथे, 0.051 हेक्टेयि आवासीय या अकृर्क मान 

कि मआुवजा मदया गया है। जबमक उसी क्षेत्र के 12 गांवों में अकृर्क न मान कि सामान्य कृमर् िटे 

से उनको मआुवजा मदया जा िहा है, मजसके कािण वहां के मकसान छ: मह ीने से लगािाि धिने पि 

बैठे हुए हैं। इसमलए मैं इस मांग को आपके सामने उठािे हुए, इस सिकाि से मांग कििा ह ं मक 

एनएचआई में ली जाने वाली जमीन, जो सिक के मकनाि ेकी जमीन है, प्रत्येक गाटे के 0.051 

हेक्टेयि के आवासीय प्रमिकि के दि से मआुवजा मदया जाए, यह उनकी जायज मांग है। इसको 

माना जाए।  

आज मैं इस सदन के माध्यम से यह मांग कििा ह ं। 
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श्री सुखदेव भगर् (लोहरदगा) : सभापमि महोदया, मैं वर्य 1971 के इंडो-पाक वाि के हीिो, 

पूि ेपूवोत्ति भािि के एक मात्र देश के सवोच्च सैमनक सम्मान पिम वीि चक्र के मवजेिा लांस 

नायक अल्बटय  एक्का जी के नाम पि अपने संसदीय के्षत्र गमुला में एक सैमनक स्कूल खोलने 

की मांग कििा ह ं, जो उनके प्रमि सच्ची श्रिांजमल होगी। यह के्षत्र आमदवासी बहुल के्षत्र है। 

पलुवामा की बाि हो या कािमगल की बाि हो, वहां के काफी सैमनक शहीद हुए हैं। 

(2035/KN/RCP) 

इसमलए मैं आपके माध्यम से अनिुोध कििा ह ं मक पिमवीि चक्र मवजेिा अल्बटय एक्का 

जी के नाम पि एक सैमनक स्कूल गुमला मजले में खोला जाए। उनके प्रमि यह सच्ची श्रिांजमल 

होगी। धन्यवाद। 

माननीय सभापवि (श्रीमर्ी सधं्र्ा रार्) : श्री ई. टी. मोहम्मद बशीर जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री राम प्रसाद चौधरी जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री जगुल सकशोर जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री सदलीप शइकीया जी – उपमस्थि नहीं।  

श्री बी. के. पाथिसारथी जी – उपमस्थि नहीं।  

श्री कासलपद सरने खेरवाल जी – उपमस्थि नहीं।  

श्री राजकुमार रोर् (बांसवाडा) : महोदया, आपने मझु ेजीिो ऑवि में बोलने का अवसि 

प्रदान मकया, इसके मलए मैं आपको धन्यवाद देिा ह ं। मेिा जो मवर्य है, वह यह है मक 5वीं 

अनसूुची के अंिगयि आने वाले के्षत्र जैसे िाजस्थान के अंदि हमािा अनसूुमचि के्षत्र है। 

संमवधान में प्रावधान है मक अनसूुमचि के्षत्र के अंदि नगिपामलका, नगि मनकाय का गठन नहीं 

हो सकिा है, जब िक मक इस सदन से पेसा (PESA) कानून पास नहीं होिा है। इसमें यह 

स्पष्ट प्रावधान कि िखा है मक अगि भािि की संसद में अनुच्छेद 243 (जेड.सी.) के िहि 

कानून पास नहीं होिा है िो उससे पहले अनुसूमचि के्षत्र के अंदि नगिपामलकाओ ंका गठन 

नहीं मकया जा सकिा है। लेमकन संमवधान के मविोध में, जाकि िाजस्थान के अंदि कोई भी 

सिकाि िही हो, आमदवासी इलाके के अंदि नगिपामलकाओ ंका िेजी से गठन हो िहा है। वहां 

पि जो आमदवासी समदुाय है, मजनके पास जमीन का रिकॉडय नहीं है, जो एस.सी. समदुाय या 

अन्य गिीब िबके का समदुाय है, मजनको इधि-उधि मवस्थामपि मकया जा िहा है, उनको 

जमीन के नाम से पिेशान मकया जा िहा है। 

माननीय सभापमि महोदया, मेिा अनुिोध है मक नगिपामलका संमवधान के मविोध में 

जाकि अनुसूमचि के्षत्र में लागू की जा िही है। वहां पि ग्राम पंचायि बनी हुई है। पेसा (PESA) 

एक्ट के िहि प्रावधान बना हुआ है। … (व्यवधान) 

माननीय सभापवि : माननीय सदस्य, आप कम्पलीट कीसजए। 
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श्री राजकुमार रोर् (बांसवाडा) : महोदया, मैं अपनी बाि एक ममनट में खत्म करंगा। जो 

आस-पास की ग्राम पंचायिें हैं, जो सिपंच हैं, पंचायिी िाज एक्ट है, उसके िहि मबल्कुल 

खत्म हो जािा है औि पेिीफ्री का एरिया बढ़ाया जािा है, जैसे डंूगिपिु, बांसवािा, सागवािा 

के्षत्र है।  

अंि में मेिा आपसे यही अनिुोध है मक केन्द्र सिकाि संज्ञान लेकि अनुसूमचि के्षत्र में 

असंवैधामनक ििीके से नगिपामलका का जो गठन हो िहा है, उसको िोका जाए। वहां एरिया 

का मवस्िाि पेिीफ्री के नाम से बढ़ाया जा िहा है, मजससे स्थानीय लोगों को पिेशान मकया जा 

िहा है। इस पि ििुिं संज्ञान लेकि इसको िोका जाए। धन्यवाद। 

माननीय सभापवि : श्री राम प्रसाद चौधरी जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री अरसवंद धमािपरुी जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री संजय हररभाऊ जाधव जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री सवष्ि ुदयाल राम जी – उपमस्थि नहीं। 

डॉ. राजेश समश्रा जी – उपमस्थि नहीं। 

श्रीमती कलाबेन मोहनभाई देलकर जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री कोसडकुन्नील सुरशे जी – उपमस्थि नहीं। 

श्री गोडम नागेि (आपदलाबाद) : महोदया, मैं संसदीय के्षत्र आमदलाबाद से आिा ह ं औि 

मेिा मवर्य िलेवे मंत्रालय से जिुा हुआ है। वर्य 2010-11 में आिमूि से आमदलाबाद वाया 

मनमयल िलेवे लाइन का सवे हुआ था। इसकी 136 मकलोमीटि की दूिी है औि उसी साल में 

उसका सैंक्शन नहीं हुआ। उसके बाद वर्य 2016-17 में िाज्य की सिकाि द्वािा 50 पिसेंट 

कॉस्ट शेयरिगं का समथयन देने के बाद, मफि बाद में जॉइंट वेंचि एग्रीमेंट नहीं होन ेके कािण 

सैंक्शन नहीं हुआ। 

मेिी आपके माध्यम से मंत्री महोदय औि सिकाि से यही रिक्वैस्ट है मक मेि ेसंसदीय 

के्षत्र आमदलाबाद की जो नई िले लाइन है– आिमूि से आमदलाबाद वाया मनमयल को जल्दी से 

जल्दी सैंक्शन किें। थैंक यू। 

(2040/PS/VB) 

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI SANDHYA RAY): Shri E. T. 

Mohammed Basheer ji – not present 

Shri Ram Prasad Chaudhary ji – not present 

Shrimati Geniben Nagaji Thakor ji 
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SHRIMATI GENIBEN NAGAJI THAKOR (BANASKANTHA): Hon. 

Speaker Sir, through you I would like to draw attention of Women 

and Child Development Minister that Aanganwadi workers are 

engaged in the work of eliminating malnutrition among the children 

of the age group of 0 to 6 years with the help of ICDS scheme in 

the entire country. They also do the work related to vaccination to 

children and pregnant women in order to protect them from various 

diseases.  

Sir, Aangawadi workers and helpers are paid only Rs. 4,500 

as salary by the Central Government. I request Women and Child 

Development Minister that it should be increased to Rs.11,000.  

Sir, Gujarat Aanganwadi Workers’ Association had filed a 

petition before the Supreme Court in April 2022 to get gratuity.  

Sir, considering their request, the Hon’ble Supreme court had 

recommended the State Government to provide gratuity to all. But 

the State Government filed a review petition against this order in 

the year 2023. In this review petition also, the Hon’ble Supreme 

Court has ruled in favour of Aanganwadi workers and helpers. I 

request that all these Aanganwadi workers and helpers should be 

given gratuity. About 300 rooms for Aanganwadi are yet to be 

constructed in Banaskantha district. I request that all these rooms 

should be constructed under MANREGA. The government of 

Bhartiya Janta Party is only using these Aanganwadi workers to 

bring people to its programmes. I request that instead of using 

them, they should be given their rights.   

 Original in Gujarati 
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HON. CHAIRPERSON: Shri Rajesh Ranjan ji – not present 

Shri Suresh Kumar Kashyap ji – not present 

Prof. Sougata Ray ji – not present  

Shri Saptagiri Sankar Ulaka ji 

SHRI SAPTAGIRI SANKAR ULAKA (KORAPUT): Thank you, Madam 

Chairperson, for giving me this opportunity. I would like to raise the 

issue about the Kutia group of villages. Kutia is an integral part of 

Odisha. It was previously under the Jeypore Estate and later integrated 

into Orissa Province on 1st April, 1936 based on the linguistic 

demarcations. To create a separate Province based on the linguistic 

lines, the Government of India issued the Government of India 

(Constitution of Orrisa) Order, 1936, which was published in the 

Gazette of India on 19th March, 1936. 

In 1955, the State of Andhra Pradesh was created, and since 

then, it has been creating a dispute by trying to wrongfully claim Kutia 

Panchayat as part of its territory. In 1968, the Odisha Government 

approached the hon. Supreme Court and after multiple trials, in 2006, 

the apex body determined that it lacked jurisdiction of the inter-State 

boundary, and it further declared that such matters can only be 

decided by the Parliament, and it imposed a permanent injunction on 

the disputed area.  

Madam Chairperson, Kutia has been a part of Odisha since 

1936. Madam, through you, I would like to request the Government to 

instruct the State of Andhra Pradesh not to intervene in the internal 

matters of Odisha, and that Kutia should remain a part of Odisha. That 

is our demand, and this has to be done immediately. Thank you so 

much.  

HON. CHAIRPERSON: Shri Amar Sharadrao Kale ji – not present 

Dr. M. K. Vishnu Prasad ji 
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(2045/SMN/PC) 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): Madam Chairperson, thank you for giving 

me an opportunity to speak on a matter of urgent public importance.  


Neyveli Lignite Corporation is a PSU functioning in my Cuddalore parliamentary 

constituency. It is coming under Navratna enterprise. It is yielding a profit of around Rs. 

2000 Crore per annum. As many as 25,000 employees were working in this Company 

which earns a profit of Rs 2000 crore, but today this Company has only 10,000 

employees. From 25,000 labourers it has come down to 10,000 labourers. This includes 

the Company employees and Contract employees. At the time of converting these 

contract workers as company employees, a medical fitness certificate is required to be 

submitted.  

(2045/SMN/PC) 

They need a medical examination certificate in order to become company 

labourers from contract labourers. But we must admit that the health of these contract 

labourers is affected due to their hard and continued work in this Company, NLC for last 

30 years and above.  It has taken a toll on their health due to working in NLC for 30 

years. Under these circumstances, why this medical certificate is required when they 

have already invested 30 years of service? 

माननीय सभापवि (श्रीमर्ी सधं्र्ा रार्) : माननीय सदस्यगण, सभी माननीय सदस्य एक-एक ममनट में अपनी 

बाि पूिी किें।  

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): I have not completed even in one minute.  

माननीय सभापवि : सभी माननीय सदस्यों को अपनी-अपनी बाि िखनी है। आप जल्दी अपनी बाि कंप्लीट 

कीमजए। 

*DR. M.K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): Madam, I have not even completed one 

minute, not even 30 seconds. Please allow me to speak. At this circumstance, insisting 

on a medical certificate is not required. Moreover, it is only for another 2-3 years they are 

going to be the company labourers. Therefore, this Union Government should rethink 

about asking for a Medical Certificate. When new labourers are not employed, why the 

retired people, almost 50 to 100 Retired persons are reemployed and given an 

opportunity again in the name of Advisors? When there is no new recruitment, why they 

are again giving an opportunity? Instead of that, any new people can be given an 

opportunity, so that new people also will get employment and also, they will get salary 

and their livelihood will be taken care. So, I urge upon this Union government to 

consider all these points and take proper action.   

Thank you for this opportunity.  

 

 
 Original in Tamil 
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माननीय सभापवि : माननीय सदस्य, श्री अशोक कुमार रावत – उपमस्थि नहीं। 

… (व्यवधान) 

श्री उत्कर्य वमाय मधुर (खीरी) : माननीय सभापमि महोदय, मैं आपका ध्यान अमि-महत्वपूणय 

मवर्य लखीमपिु िलेवे स्टेशन से देश के अन्य महत्वपूणय शहिों के िेलवे स्टेशनों िक बिी िले 

लाइन पि रेनों के परिचालन की ओि आकृष्ट किाना चाहिा ह ं।  

 महोदया, यहां से व्यापाि के मलए, मचमकत्सा के मलए, मशक्षा के मलए व िोजगाि के मलए 

िलेवे की ओि लोग बिसों से आस लगाए हुए हैं। इिना सबकुछ होने के बाद भी गोला 

गोकणयनाथ, मैलानी, पीलीभीि, बिलेी से होकि मदल्ली जाने वाली रेनें औि लखनऊ से 

हरिद्वाि, आगिा, पंजाब, गुजिाि, िाजस्थान, महािाष्र वाया लखीमपिु आवागमन के मलए 

कोई रेन नहीं है। वाया लखीमपुि होिे हुए, दमक्षण औि पूवय के िाज्यों के बिे शहिों में जाने के 

मलए रेन नहीं है।  अि:, सभापमि महोदया, मैं माननीय िेल मंत्री औि भािि सिकाि से 

जनमहि में आग्रह कििा ह ं मक उपिोि वमणयि स्थलों के मलए वाया लखीमपिु होिे हुए 

यथाशीघ्र रेनों के परिचालन का कायय शरु किाया जाए। इससे लखीमपुि जनपद वामसयों को 

व अन्य लोगों को भी स्वास््य, व्यापाि, मशक्षा औि िोजगाि के के्षत्र में काफी लाभ ममलेगा 

औि सिकाि को िाजस्व की प्रामप्त भी होगी। धन्यवाद। 

माननीय सभापवि : माननीय सदस्य, श्री राहुल ससंह लोधी – उपमस्थि नहीं। 

 माननीय सदस्य, एडवोकेट फ्ांससस जॉजि – उपमस्थि नहीं। 

 

श्री दामोदर अग्रवाल (भीलवाड़ा) : माननीय सभापमि महोदया, मैं आपको आभाि ज्ञामपि 

कििा ह ं मक आपने मझु ेशून्यकाल में आज सदन में अपनी बाि िखने का अवसि मदया। 

 महोदया, मैं प्रथम बाि बोल िहा ह ं, इसमलए, अपने मनवायचन के्षत्र भीलवािा के 

मिदािाओ ंको धन्यवाद देिा ह  ंमक उन्होंने मझुे मि एवं समथयन देकि उनकी बाि इस सदन 

में िखन ेका अवसि प्रदान मकया।  

 माननीय सभापमि महोदया, भीलवािा वस्त्र नगिी के नाम से मवख्याि है। जीडीपी में 

िाजस्थान प्रदेश देश में िीसिा स्थान िखिा है। प्रमिमाह 10 किोि मीटि कपिे का उत्पादन 

औि 50,000 व्यमियों को प्रत्यक्ष िोजगाि देिा है। सिकाि का बिा िेवेन्यू प्रदािा है। 25 

हजाि किोि रुपए के वामर्यक टनयओवि एवं छ: हजाि किोि रुपए के कपिे व यानय का 

मनयायिक है।  

भीलवािा से मुंबई व मुंबई से भीलवािा प्रमिमदन सैकिों उद्यमी, व्यवसायी, जन-

साधािण सफि कििे हैं। मदन-प्रमिमदन मुंबई के मलए सीधी िले समुवधा नहीं होने से आमजन 

को भािी पिेशानी हो िही है। कोमवड काल से पहले रेन नंबि 12995 / 12996 एवं रेन नंबि 

22901 / 22902 के फेि ेमनयममि रप से मुंबई – भीलवािा की समुवधा हमको प्राप्त थी।  
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 मैं आपके माध्यम से माननीय िेल मंत्री जी से पुिजोि मनवेदन कििा ह ं मक अजमेि से 

मुंबई के मलए चलने वाली रेनों में से कम से कम एक रेन को प्रमिमदन वाया भीलवािा किके 

हमें िाहि प्रदान किें। धन्यवाद। 

माननीय सभापवि : माननीय सदस्य श्री सदलेश्वर कामैत – उपमस्थि नहीं। 

… (व्यवधान) 

(2050/CS/SM) 

डॉ. पनपिकान्द्र् दुबे (गोड्डा) :  सभापमि  महोदया, आज झािखंड की मस्थमि बहुि भयावह 

है। … (व्यवधान) आप मेिी बाि सनु लीमजए। ये मेिा समय बबायद कि िहे हैं। वहां ऐसी मस्थमि 

है मक एक ििफ हम बांग्लादेशी घुसपैमठयों से पिेशान हैं औि दूसिी ििफ भ्रष्टाचाि से पिेशान 

हैं। आज िो औि भी बुिी मस्थमि है मक असम के चीफ मममनस्टि हमािे एक मजले को मवमज ट 

किने गए, उनको मवमजट किने िक का अमधकाि नहीं है। यह संमवधान कैसे चलेगा, यह देश 

कैसे चलेगा? मह मंि मबस्वा सिमा को मडटेन कि मलया। मेिा सबसे बिा मुद्दा भ्रष्टाचाि का है। 

भ्रष्टाचाि में जो कांगे्रस के मंत्री थे, मवधायक दल के नेिा के घि से 35 किोि रुपये पकिे गए, 

वे जेल चले गए। वहां जो ब्यूिोके्रट है, जो सेके्रटिी है, उसके यहां 25 किोि रुपये पकिे गए, 

वह जेल के अंदि है। मखु्यमंत्री खदु ही जेल चले गए। दो चीजों का बिा वॉयलेशन हो िहा है। 

यह वॉयलेशन हो िहा है मक हमने ममनिल्स एक्ट पास मकया। … (व्यवधान) उसमें मेजि 

ममनिल औि माइनि ममनिल दोनों टेंडि के आधाि पि एलॉट होंगे। यमद टेंडि नहीं होगा, िो 

उसके आधाि पि आपको पेनाल्टी देना पिेगा या जेल जाना पिेगा। आज मबना माइन्स औि 

ममनिल्स के टेंडि मदए हुए मगट्टी की चोिी हो िही है औि मगट्टी बांग्लादेश जा िही है। 

 दूसिा, एनजीटी के आधाि पि जो माइनि ममनिल है, उसमें बालू मजसके कािण 

मकसानों को खेिी के मलए पानी भी मबना टेंडि के नहीं ममल िहा है। केवल औि केवल उसकी 

चोिी हो िही है औि भ्रष्टाचाि हो िहा है। मेिा आपके माध्यम से भािि सिकाि से आग्रह है मक 

चूंमक ममनिल एक्ट का वॉयलेशन हो िहा है, डीएम एमक्टव फंड का वायलेशन हो िहा है औि 

एनजीटी, सपु्रीम कोटय भी उस सिकाि के मलए कुछ नहीं है। इन िीनों वॉयलेशन के मलए एक 

कमेटी बनाइए औि उस सिकाि के ऊपि, अमधकारियों के ऊपि औि सभी ऐसे लोगों के 

ऊपि एफआईआि किके उनको जेल भेमजए।  

श्रीमर्ी सजंना जाटव (भरर्पुर) : महोदया, मैं आपको दोबािा धन्यवाद देना चाहिी ह ं मक 

आपन ेदोबािा मझुे सदन में बोलने का मौका मदया। मैं आपका ध्यान एक मवशेर् समस्या की 

ओि आकमर्यि किना चाह ंगी। िाजस्थान के जाटों को िाजस्थान के सभी मजलों में आिक्षण 

प्राप्त है। उन्हें कें द्र सिकाि की नौकरियों में भी ओबीसी आिक्षण ममलिा है। लेमकन, 

बदमकस्मिी से मेि ेसंसदीय के्षत्र भििपुि, धौलपिु के जाट भाइयों को सिकािी नौकरियों में 

ओबीसी के िहि आिक्षण नहीं ममलिा है। यह भििपिु, धौलपिु के जाटों के प्रमि भेदभाव है।  
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महोदया, मैं आपके माध्यम से सिकाि से आग्रह कििी ह ं मक भििपिु, धौलपिु के 

जाटों को कें द्र सिकाि अपनी ओबीसी सूची में शाममल किके उन्हें आिक्षण देने की कृपा कि।े  

बहुि-बहुि धन्यवाद। 

(2055/IND/RP) 

श्री पुष्पेंर सरोज (कौिाम्बी) : सभापमि महोदया, जब माननीय मवत्त मंत्री जी ने बजट पेश 

मकया, िो उन्होंने मकसानों को अन्नदािा कहा। मैं उत्ति प्रदेश से आिा ह ं। यमद आप उत्ति 

प्रदेश के मकसानों से पूछें, उत्ति प्रदेश के अन्नदािाओ ंसे पूछें मक कोई अपनी फसल बचा 

पािा है िो सबका जवाब होगा – नहीं। मवधान सभा में कई बाि इस मवर्य को िखा गया है। 

लोक सभा में हमाि ेयहां के मजिने भी सांसद हैं, उन्होंने भी यह बाि सदन में िखी है। आवािा 

पशओु ंसे बहुि मदक्कि है। मैं कौशाम्बी से आिा ह ं औि हमािे दो जनपद लगिे हैं कौशाम्बी 

औि प्रिापगढ़। बारिश न होने के कािण औि मबजली की आपूमिय न होने के कािण बहुि 

पिशेानी होिी है। मेिे पास 21 नहिों की मलस्ट है, जहां पानी नहीं आया है। इससे हमािे 

अन्नदािाओ ंकी समस्या बहुि बढ़ जािी है। मैं सदन के माध्यम से आग्रह कििा ह ं मक हमािे 

अन्नदािाओ ंकी समस्याओ ंको देखिे हुए कौशाम्बी औि प्रिापगढ़ को सूखाग्रस्ि घोमर्ि 

मकया जाए। धन्यवाद। 

श्री र्नुज पुपनर्ा (बाराबंकी) : सभापमि महोदया, आपने मझुे सदन में पहली बाि बोलने का 

मौका मदया, इसके मलए आपका आभािी ह ं। मैं आपका ध्यान मेंथा मकसानों की पीिा की 

ििफ ले जाना चाहिा ह ं। मेंथा ऐसी चीज है, मजसे भािि सािी दमुनया में सबसे ज्यादा 

एक्सपोटय कििा है। मझुे गवय है मक महादेव की पावन धििी से आिा ह ं जहां 50 पिसेंट से 

ज्यादा एक्सपोटय बािाबंकी से जािा है लेमकन मेंथा मकसानों की समस्या का सिकाि ने संज्ञान 

नहीं मलया है। 7-8 साल पहले िक 1500 से 2000 रुपये िक प्रमि लीटि मेंथा मबकिा था 

लेमकन आज उसका दाम 950 रुपये से ऊपि नहीं जािा है। लागि ज्यादा होिी जा िही है, 

लेमकन कमाई कम होिी जा िही है। इसका मखु्य कािण मवदेश से इम्पोटय मसंथेमटक मेंथा है। 

मसंथेमटक मेंथा औि नेचुिल मेंथा का एचएसएन कोड बिाबि है। इस वजह से दोनों के बीच 

अंिि नहीं है। यमद कोई खाद्य पदाथय टूथपेस्ट, चॉकलेट कुछ भी हो, यमद उसमें मेंथा डाल िहे 

हैं िो मदखाएगें मक नेचिुल है लेमकन उसमें मसंथेमटक मेंथा डालेंगे। मेिी मांग है मक इसमें दोनों 

का एचएसएन कोड अलग मकया जाए िामक मसंथेमटक मेंथा पि जीएसटी लगिा िहे औि 

मकसान का जो नेचिुल मेंथा है, उस पि 12 पिसेंट जीएसटी औि डेढ़ पिसेंट मंडी टैक्स को 

हटा मदया जाए। इससे मेंथा मकसानों की समस्या का समाधान होगा। 

श्री चन्द्र प्रकाि जोिी (पचत्तौडगढ़) : सभापमि महोदया, मैं आपके माध्यम से भािि 

सिकाि को टूरिज्म कल्चि मंत्रालय की स्वदेश योजना औि हृदय दशयन योजना के अंिगयि 

ऐसे स्थान हैं जो वीििा औि शौयय से जाने जािे हैं औि धाममयक स्थान हैं। ऐसे स्थानों को 



01.08.2024    RPS     Uncorrected/Not for publication  593 

 

डेवलप किने का काम हुआ। भािि सिकाि मीिा बाई जी के 525वें जन्मोत्सव को पूि ेदेश में 

धूमधाम से मना िही है। मीिा बाई से चाि स्थान मजनसे उनका रिश्िा जिुा है मेििा जहां 

उनका जन्म हुआ, मचत्तौि जहां उनका मववाह हुआ, वृंदावन औि द्वािका जहां वे भगवान श्री 

कृष्ण में समा गई थीं। मेिी सिकाि से मांग है मक आने वाले समय में देश में ही नहीं बमल्क 

दमुनया में रिसचय चल िही है औि मचिौि एक ऐसा स्थान है जहां मवश्व की सबसे बिी लाइिेिी 

बनी हुई है औि मीिा स्ममृि संस्थान मचत्तौि इस मवर्य में काययक्रम किािा है। मेिी आपके 

माध्यम से सिकाि से मांग है मक भािि सिकाि को पययटन औि संस्कृमि मंत्रालय इस अवसि 

पि मचत्तौिगढ़ में चूंमक मीिा संस्कृमि संस्थान के पास जमीन भी है औि उस संस्थान को इस 

योजना में लेकि डेवलप मकया जाए िामक देश औि दमुनया के लोग इस संस्थान पि आकि 

मीिा दशयन की अनभूुमि कि सकें । धन्यवाद। 


DR. AMAR SINGH (FATEHGARH SAHIB): I thank you, madam 

Chairperson, for giving me the opportunity to speak on a matter of 

urgent public importance pertaining to my constituency. 

 Let me tell this august House that I have been elected for the 

second time by voters of my holy constituency Fatehgarh Sahib.  

This is the place where the two youngest Sahibzadas (sons) of our 

Tenth Guru were walled alive during the tyrannical rule of 

Aurangzeb.  In my previous tenure too, I had requested the Central 

Government that Shri Fatehgarh Sahib should be included in the 

International Tourist Circuit.  I repeat my request today again.  It will 

help the Sikh devotees of the entire world to come here and pay 

their obeisance to the martyred Sahibzadas. 

 Secondly, a medical college and an engineering college must 

be set up here.  Thirdly, ma’am, I urge upon the Central 

Government to give legal guarantee on MSP of foodgrains for 

farmers.  This has been a long-standing demand of farmers of 

Punjab.   

 Thank you. 

 
 Original in Punjabi 
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(2100/NKL/RV) 

श्री भर्तयहरर महर्ाब (कटक) : मैडम, मेिी रिक्वेस्ट थी मक ज़ीिो आवि में मैं बोल 

सकंू, िो दस मदनों के बाद वह मदन आया है। Today is the tenth day. A large 

number of Members were unable to make their submissions. … 

(Interruptions) 

 माननीय सदस्य, मेिा भी नाम नहीं आया है, मैं िो रिक्वेस्ट किके बोल िहा 

ह ं।… (व्यवधान) 

There is a Defence Airfield at Charbatia, Choudwar in Cuttack 

District. This airfield was constructed by Americans during the 

Second World War and subsequently, it was maintained by the Air 

Defence. As most of the Defence air traffic has shifted to the 

Defence Airfield at Midnapur, West Bengal the Airfield at Charbatia 

is sparsely used. 

Many industries have come up in and around Cuttack and the 

NALCO township is hardly 50 kilometres from this place. The 

Kalinganagar township where four mega steel plants have come up 

in a big way is hardly 60 kilometres away from Charbatia. Paradip 

is around 70 kilometres away which is more than 120 kilometres 

from Bhubaneswar. Therefore, my demand is that this Charbatia 

Airport may be converted into a passenger airport or the passenger 

air traffic may be allowed to land on Charbatia Airport so that a 

large number of people get benefitted. This will be the third airport 

which can be of great help for the people of Odisha.   

Therefore, necessary steps need to be taken for passenger 

planes to land on Charbatia Airport at the earliest. Thank you.  
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माननीय सभापवि (श्रीमर्ी सधं्र्ा रार्) : सभा की काययवाही कल शकु्रवाि, 

मदनांक 2 अगस्ि, 2024 को प्राि: 11 बजे िक के मलए स्थमगि की जािी है।  

2102 बजे 

ित्पिाि लोक सभा शकु्रवाि, 2 अगस्ि 2024/ 11 श्रावण 1946 (शक) 

के ग्यािह बजे िक के मलए स्थमगि हुई। 
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